
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 21199, 21344 
2. Αναφορά στην συµπλήρωση τριαντά πέντε ετών από τη

δολοφονία του Παύλου Μπακογιάννη από την τροµοκρατική
οργάνωση "17 Νοέµβρη" και τήρηση ενός λεπτού σιγής στη
µνήµη του., σελ. 21230, 21293, 21314 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 21199, 21230, 21233,
21235, 21236, 21242, 21248, 21251, 21255, 21258, 21260,
21261, 21262, 21266, 21267, 21268, 21269, 21270, 21271,
21272, 21273, 21276, 21280, 21281, 21284, 21286, 21289,
21293, 21294, 21295, 21297, 21300, 21301, 21307, 21308,
21311, 21314, 21315, 21317, 21344 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2765 έως 2863,

σελ. 2199 - 21225 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

21226 - 21229
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 27 Σεπτεµβρίου 2024, σελ. 21236 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Νέο Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και συµπληρω-
µατικές διατάξεις»., σελ. 21230 - 21323 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  Οι Υπουργοί Εσωτερικών,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας
και Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Μετανάστευσης
και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής ,Προστασίας, Επικρατείας καθώς και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατέθεσαν στις
25.9.2024 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συ-
νοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις»., σελ. 21230 

3. Κατάθεση πρότασης νόµου: Ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση -Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις 25-9-2024
πρόταση νόµου: «Δυνατότητα γονέων και κηδεµόνων να ζη-
τούν εξαίρεση ανηλίκων µαθητών από διδασκαλίες σχετικές
µε σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, σελ. 21230 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 21243 - 21259
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21295 – 21344
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21278 - 21295
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 21119 - 21243
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ . , σελ. 21259 - 21278

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην συµπλήρωση τριάντα πέντε ετών από
τη δολοφονία του Παύλου Μπακογιάννη από την τροµο-
κρατική οργάνωση "17 Νοέµβρη":

ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 21230
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 21314
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 21293
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 21230

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 21286
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 21248, 21251, 21255, 21258
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21295, 21297, 21300,21301, 

21307, 21308, 21311,21314, 
21315, 21317, 21344

ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 21280
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 21242, 21273, 21280
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 21269
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 21266, 21267, 21268,21269, 
21270, 21271, 21297,21301, 
21314

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21280, 21281, 21284,21286, 
21289, 21294

ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 21270
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 21286
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 21199, 21230, 21233,21235, 

21236, 21241, 21242
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 21294
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 21266, 21267, 21280, 21314
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 21260, 21261, 21262,21266, 

21267, 21268, 21269,21270, 
21271, 21272, 21273, 21276

ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 21268, 21300
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 21301
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 21258

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών:

ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 21260, 21261
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 21305
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 21248, 21250, 21251, 21252
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 21237
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 21272
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 21242
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 21274, 21295
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 21289
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 21285
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 21291
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 21308
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 21301
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 21244, 21310, 21314
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 21265
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 21281
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 21280, 21309
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 21274, 21275, 21299, 21304
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 21231, 21313, 21314, 21315
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 21275, 21292

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’
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ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 
σελ. 21248, 21274, 21275,21280, 

21286, 21288, 21289
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 21246, 21248
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 21266, 21267, 21268,21269, 
21270, 21271, 21272,21298, 
21299, 21300, 21301, 21314

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 21285
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21277
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 21278, 21279
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 21262
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 21235, 21312
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 21261
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 21233, 21250, 21251,21267, 

21269, 21270, 21299, 21313
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 21302
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 21297, 21298
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 21294
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 21296
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 21255, 21258, 21263,21265, 

21267, 21271, 21279,21281, 
21314, 21315

ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 21252
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 21303
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 21248
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 21293
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 21252, 21268, 21298, 21299
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 21307, 21308
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 21242, 21273, 21275
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 21290
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 21262
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 21233, 21312
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 21259
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 21263, 21265
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 21260, 21261, 21273, 21305
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 21239, 21310
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 21276
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 21241, 21309
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 21255
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 21273, 21284, 21300, 21311



Αθήνα, σήµερα στις 26 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-9-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�Ε’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
25-9-2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου

νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας
στον Τοµέα του Αθλητισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Γκαµπόν»).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιά της Νέας Δηµο-
κρατίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’

Πέµπτη 26 Σεπτεµβρίου 2024



21200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21201



21202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21203



21204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21205



21206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21207



21208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21209



21210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21211



21212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21213



21214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21215



21216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21217



21218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21219



21220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21221



21222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21223



21224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21225



21226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21227



21228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21229



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανακοίνωση των αναφορών. 

Θα κάνω δυο ανακοινώσεις προς το Σώµα. 
Πρώτον, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, Υγείας και Προστασίας του Πολίτη,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανά-
πτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Πο-
λιτισµού, Μετανάστευσης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας,
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατέθε-
σαν στις 25.9.2024 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για τους χερσαίους
συνοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 
Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση – Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις 25-9-2024 πρό-
ταση νόµου: «Δυνατότητα γονέων και κηδεµόνων να ζητούν εξαί-
ρεση ανηλίκων µαθητών από διδασκαλίες σχετικές µε
σεξουαλική διαπαιδαγώγηση».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-

µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και συµπληρωµατικές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε σε συνεδρίασή της,
της 19ης Σεπτεµβρίου 2024, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Συµφωνεί το Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο

στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, θα δώσω τον λόγο στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρη.

Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια «µαύρη» επέ-

τειος. Συµπληρώνονται τριάντα πέντε χρόνια από τη δολοφονία
του Παύλου Μπακογιάννη από τους εγκληµατίες τροµοκράτες
της «17 Νοέµβρη». Το όραµα και η παρακαταθήκη του µας συ-
νοδεύει ακόµα και ζητούµε να τηρηθεί ενός λεπτού σιγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γίνεται δεκτό το αί-
τηµα.

Παρακαλώ να τηρηθεί ενός λεπτού σιγή στη µνήµη του Παύ-
λου Μπακογιάννη.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία του η µνήµη!
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµή-

τριος Μαρκόπουλος για δεκαπέντε λεπτά. Παρακαλώ να ανοίξει
το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Μαρκόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η παρακαταθήκη του

Παύλου Μπακογιάννη για την ενότητα των Ελλήνων νοµίζω ότι
είναι κάτι το οποίο θα µας ακολουθεί διακοµµατικά και δεν πρό-
κειται ποτέ να τον ξεχάσουµε. Τριάντα πέντε χρόνια χωρίς τον
Παύλο Μπακογιάννη. Είναι µια µνήµη την οποία πρέπει να δια-
φυλάξουµε. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ζητούµενο της ελληνικής οικονοµίας σε
ένα παγκοσµιοποιηµένο και διαρκώς απαιτητικό περιβάλλον µε

ανταγωνισµό  οξύ για χρόνια υπήρξε η σταθερότητα. Η χώρα τα-
λαιπωρήθηκε για χρόνια από τα «απόνερα» των λαϊκιστικών κυ-
βερνητικών προσεγγίσεων ως απότοκο της µνηµονιακής πορείας
της Ελλάδας. Με µεγάλο κόπο και θυσίες η Ελλάδα εδώ και µισή
πλέον δεκαετία έχει περάσει σε µια νέα φάση, σε µια περίοδο
ανάταξης και ανάκαµψης. Πεντακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας,
µέγεθος µεγάλο, έχουν βρει δουλειά και το ποσοστό της ανερ-
γίας µετά από πάρα πολλά χρόνια έφτασε σε µονοψήφιο αριθµό.
Εκεί που στις συντάξεις είχαµε περικοπές, επιτέλους µετά από
πολλά χρόνια έχουµε αυξήσεις. Πρέπει να παλέψουµε και γι’
άλλες, βεβαίως, όµως έχουµε αυξήσεις όπως αυξήσεις έχουµε
και στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων επίσης µετά από
πάρα πολλά χρόνια. Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε αρκετές
φορές και θα αυξηθεί ξανά. Οι φόροι µειώνονται συνεχώς. Οι διε-
θνείς οίκοι µάς επιβραβεύουν. Δεν περιγράφω ωραιοποιηµένα
µεγέθη. Θέλουµε-δεν θέλουµε, όµως, τα παραπάνω επιβρα-
βεύουν τις θυσίες των Ελλήνων και οι Έλληνες µε τη σειρά τους
επιβράβευσαν το 2023 αυτές τις συγκεκριµένες πολιτικές.

Περιέγραψα, λοιπόν, µια εικόνα σταθερότητας, όµως αυτό δεν
µας φτάνει. Το στοίχηµα για τη νέα πορεία της χώρας, το στοί-
χηµα το οποίο η Κυβέρνηση έχει βάλει για την κυβερνητική πε-
ρίοδο των επόµενων χιλίων ηµερών είναι αυτό της περαιτέρω
ανάπτυξης. Αυτός είναι ο στόχος. Η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια
αναπτύσσεται και αυτό πρέπει να το παραδεχθούµε. Δεν το λέµε
εµείς, το λένε όλα τα διεθνή µεγέθη, όλοι οι σοβαροί οίκοι αξιο-
λόγησης, το λέει η οικονοµική αποτύπωση των πραγµάτων. Το
µέληµα, όµως, είναι να αναπτυχθούµε και στη συνέχεια και αυτό
γιατί η ανάπτυξη είναι που οδηγεί στην κοινωνική ευηµερία, η
ανάπτυξη είναι που θα οδηγήσει σε περαιτέρω µείωση της ανερ-
γίας, η ανάπτυξη θα ισχυροποιήσει τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, η ανάπτυξη θα φέρει τη χώρα τελειωτικά στο νέο της κύκλο
µετά τη σταθερότητα.

Πριν περάσω στην εξειδίκευση αυτού του νοµοσχεδίου -θα το
κάνουν στην πορεία και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και οι
αρµόδιοι Υπουργοί Οικονοµικών- θα ήθελα να «σηκώσω πρώτα
το γάντι» των τροπολογιών που η Αντιπολίτευση κατέθεσε, κυ-
ρίως, ως προς τις οφειλές και τις ρυθµίσεις προς τη φορολογική
διοίκηση και τα ταµεία τα ασφαλιστικά για την προστασία της κα-
τοικίας και τους δανειολήπτες, για τον εξωδικαστικό.

Διαβάζω ή πιο σωστά υπενθυµίζω τον τίτλο του νοµοσχεδίου
που σήµερα συζητάµε: «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων». Σήµερα, λοιπόν, ερχόµαστε να µιλήσουµε για τα
αναπτυξιακά εργαλεία, για την αναπτυξιακή προσπάθεια µε ένα
γενναίο πρόγραµµα-ρεκόρ, το οποίο κοµίζει 900 εκατοµµύρια
ευρώ, ποσό-ρεκόρ -το επαναλαµβάνω- για την ανάπτυξη της
χώρας µας, για τη διάχυση πόρων από πάνω προς τα κάτω σε
όλους τους Έλληνες. 

Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όµως, λειτουργώντας συγκυ-
ριακά, ευκαιριακά, καιροσκοπικά, επιλέγουν να µικραίνουν αυτό
το µείζον θέµα, ένα µείζον θέµα για όλους τους Έλληνες. Θεω-
ρώντας πως δήθεν θα πλήξουν την Κυβέρνηση, εκτρέπουν τη συ-
ζήτηση σε άλλο δρόµο και αυτό µε τη λογική των
γονατογραφηµάτων και του «άρπα-κόλλα», συγκυριακά, επιφα-
νειακά, λαϊκίστικα, µικροπολιτικά. Και τι κάνουν; Ένα µείζον θέµα
για την ελληνική κοινωνία το αντιµετωπίζουν µε αυτόν τον τρόπο,
καιροσκοπικά. 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο ο ΣΥΡΙΖΑ εξελίσσεται σε κόµµα
συγκυρίας και διαλύεται εις τα εξ ων συνετέθη. Βλέπουµε τις δια-
λυτικές τάσεις γιατί υπήρξε κόµµα συγκυρίας και εδώ φαίνεται,
αποδεικνύεται ότι αντιµετωπίζει ένα µείζον θέµα, όπως είναι ο
δανεισµός των Ελλήνων, συγκυριακά. 

Γι’ αυτό το ΠΑΣΟΚ ακόµα δεν πείθει. Έβλεπα και το debate
σας, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή µελέτησα και την πρόταση
της τροπολογίας σας. Άκουσα υποψήφιο Αρχηγό σας στην προ-
αναγγελία της νοµοθετικής αυτής παρέµβασής σας –υποψήφιος
Αρχηγός σας ήταν, δεν ήταν της Νέας Δηµοκρατίας- ο οποίος
χαρακτήρισε αυτήν την παρέµβαση, την οποίαν εσείς θα υπερα-
σπιστείτε σήµερα, ως ελλειµµατική πρόταση. Αλήθεια; Φέρνετε
µία ελλειµµατική πρόταση στο Κοινοβούλιο να συζητηθεί για τη
µεγάλη αγωνία, την κρίσιµη αγωνία των Ελλήνων για τα κόκκινα
δάνεια; Δηλαδή τι κάνετε; Φέρνετε µία πρόταση για το θεαθήναι;
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Αυτοί είστε. Όλα στον βωµό του πρόσκαιρου, όλα στον βωµό
του εντυπωσιασµού. Δεν σας ενδιαφέρει η επίλυση ενός ζητή-
µατος. Εγώ θα πω σε λίγο τι έχει κάνει η Κυβέρνηση για το πρό-
βληµα αυτό. Δεν σας ενδιαφέρει η αγωνία του Έλληνα. Σας
ενδιαφέρει µικροπολιτικά πώς θα στριµώξετε τον αντίπαλο. Δεν
ξέρω αν θα τοποθετηθεί σήµερα ο κ. Ανδρουλάκης. Μαθαίνω
πως µάλλον όχι, αλλά καλύτερα αν δεν τοποθετηθεί γιατί εκτίθε-
στε µε την «άρπα-κόλλα» τροπολογία που φέρνετε, µόνο και
µόνο επειδή νοµίζετε ότι τάχα θα φέρετε τη Νέα Δηµοκρατία, ότι
θα φέρετε την Κυβέρνηση σε δύσκολη θέση.

Οι αγωνίες των πολιτών είναι πολύ πιο πάνω από αυτά. Βρείτε
τα, λοιπόν, πρώτα µεταξύ σας και συζητάµε. 

Η Κυβέρνηση ως προς το θέµα των κόκκινων δανείων αγωνί-
ζεται για το καλύτερο δυνατό µέσα από τη διεθνή κατάσταση,
µέσα από τις πιέσεις, µέσα από το περιθώριο το οποίο δηµοσιο-
νοµικά µπορούµε να έχουµε, µε σειρά νοµοθετικών πρωτοβου-
λιών. Να σας θυµίσω µια σειρά παρεµβάσεων: τον ν.4738/2020,
τον 4818/2021, τον 4912/2022, τον 5024/2023, τον 5043/2023 και
τον ν.5072/2023. Ήρθε ο εξωδικαστικός. Το ποσοστό των κόκκι-
νων δανείων στη χώρα µας ξεπερνούσε το 40% το 2019. Τώρα
περιορίστηκε στο 7,5%. Πρέπει να συνεχιστεί ο αγώνας για τα
κόκκινα δάνεια; Προφανώς και πρέπει να συνεχιστεί ο αγώνας
για τα κόκκινα δάνεια. Η κοινωνία µάς ζητάει ενέργειες διαρκώς;
Βεβαίως. Και αν θέλετε κιόλας και οι συνάδελφοι οι οποίοι άσκη-
σαν το κοινοβουλευτικό τους καθήκον αυτή την ερώτηση έκαναν,
την αγωνία. Και η Κυβέρνηση σε αυτό συµπράττει. Αντιλαµβάνε-
ται. Ενεργεί. Αυτή η προσπάθεια θα συνεχιστεί. Μην ακυρώ-
σουµε όµως και µία διαδικασία επειδή κάποιοι µικροπολιτικά,
όπως προανέφερα, θέλουν να δηµιουργήσουν εντυπώσεις. 

Αυτό λέω σε εσάς, στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ, που σήµερα
κινηθήκατε µε προτάσεις τροπολογιών. Άλλο η γνήσια αγωνία
την οποία εκφράζουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
την οποία αντιλαµβάνεται αυτή η Κυβέρνηση και άλλο οι επικοι-
νωνιακές στρακαστρούκες και τα πυροτεχνήµατα. Σας επανα-
λαµβάνω. Δικός σας. Και αν µε προκαλέσετε θα απαντήσω. Δικός
σας υποψήφιος Αρχηγός στο debate χαρακτήρισε την τροπολο-
γία που κοµίζετε σήµερα, που φέρνετε σήµερα ως ελλειµµατική
πρόταση. Όχι δικός µας.

Περνώντας τώρα στο σχέδιο νόµου. Ρεκόρ δηµοσίων επενδύ-
σεων 900 εκατοµµυρίων ευρώ µε κοινοτικούς και εθνικούς πό-
ρους. Και επειδή υπάρχει µια καραµέλα τα τελευταία χρόνια ότι
οι µεγάλοι επωφελούνται από τις νοµοθετικές παρεµβάσεις της
Κυβέρνησης και από τον αναπτυξιακό και όλη αυτή την προσπά-
θεια από τα χρήµατα τα οποία φέρνουµε µε αγωνία και διαπραγ-
µάτευση από την Ευρώπη, να σας πούµε ότι αυτά τα χρήµατα
θα διατεθούν στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα και θα πάνε
στο τέλος στην κοινωνία για υποδοµές. 

Έλεγε ένας περιφερειάρχης στην διαβούλευση µε τους φο-
ρείς «µα δεν έχω διαθέσιµα για να µπορέσω να κάνω κάποιες γέ-
φυρες που έχω, έργα». Εδώ, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο τι
έρχεται να κάνει; Έρχεται να οργανώσει, να ψηφιοποιήσει, να
οδηγήσει σε λογοδοσία. Ο κάθε εµπλεκόµενος στις δηµόσιες
επενδύσεις και στα προγράµµατα αυτά, είτε είναι η αυτοδιοίκηση
είτε ακόµα καλά-καλά κι εσείς είτε οι φορείς της κοινωνίας, θα
έχουν την πλήρη εικόνα. Κι αυτό γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο λο-
γοδοσίας. Ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να φέρει µία νέα εποχή.
Μην ξεχνάµε ότι αυτό το οποίο ονοµατίζει ο Πρωθυπουργός ως
πολυδύναµος εκσυγχρονισµός περνάει από τη νέα ψηφιακή
εποχή. Περνάει από την πραγµατική διαύγεια, από το γεγονός
ότι όλοι µπορούν ανά πάσα στιγµή µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο
να έχουν εικόνα για τα δηµόσια έργα. 

Τα νοµοθετικά πλαίσια τα γνωρίζετε. Αρχικός νόµος για τις δη-
µόσιες επενδύσεις: 1952. Οι περισσότεροι από εµάς δεν είχαν
καν γεννηθεί τοτέ. Υπήρξε µια νοµοθετική παράλληλη παρέµ-
βαση το 2014. Όµως το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να πάει την
υπόθεση στη νέα εποχή. Έρχεται να τοποθετήσει την κατάσταση
στις παρούσες ανάγκες. Φάνηκε και από τις τοποθετήσεις των
κοινωνικών φορέων ότι σοβαρή διαφωνία ως προς το νοµοσχέδιο
δεν υπάρχει. Και φάνηκε και από τις τοποθετήσεις των εισηγητών
των υπολοίπων κοµµάτων. Θα τους ακούσουµε, βέβαια, όµως
σοβαρή διαφωνία δεν υπήρξε. Και σε τι να διαφωνήσουν; Σε ένα

Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το οποίο έχει
στις βασικές του δοµές την πρόοδο, την κατεύθυνση, όπως είπα
και πριν στη νέα εποχή. 

Μιλάµε για ένα πρόγραµµα για ένα νοµοσχέδιο που µιλάει για
προγραµµατισµό µε δεκαετή στόχευση συστήνοντας µηχανι-
σµούς και εισάγοντας µακροπρόθεσµη ατζέντα. Για ένα πρό-
γραµµα που έρχεται µε µέριµνα της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Οικονοµικών να ελέγξει στην τριετία αν αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι επαρκές και αν χρειάζεται βελτίωση. Δηλαδή,
ελέγχει το Υπουργείο Οικονοµικών τον ίδιο του τον εαυτό. Μι-
λάµε για ένα πρόγραµµα µε κανόνες παρακολούθησης. Να
υπάρξει πλήρης κατόπτευση όλης της πορείας των έργων. 

Βλέπουµε ότι στο τρίτο κεφάλαιο, στο τέταρτο και στο πέµπτο
του νοµοσχεδίου περνάµε οριζόντια στην εκτέλεση του ετήσιου
προϋπολογισµού, στις πληρωµές του αναπτυξιακού Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων και στην εκκαθάριση και ολοκλή-
ρωση των έργων για να υπάρχει εικόνα. Θα σταθώ στη σύσταση
άξονα µακροχρόνιων δεσµεύσεων εικοσαετίας για την παρακο-
λούθηση των έργων, στην εξειδίκευση των υποχρεώσεων των
φορέων για τα έργα του προγράµµατος, στην κωδικοποίηση και
απλούστευση των διαδικασιών κατανοµής πιστώσεων, στον ορι-
σµό των ορίων ανακατανοµών πιστώσεων και την ευελιξία στη
διαδικασία, στην ανάκληση χρηµατοδοτήσεων όπου αυτό θα
πρέπει να γίνει, στο µητρώο παρακολούθησης δαπανών συντή-
ρησης. 

Στο έκτο κεφάλαιο επικεντρώνεται το νοµοσχέδιο στην επο-
πτεία και τον έλεγχο της διαχείρισης των έργων του ΑΠΔΕ και
στην αξιολόγηση -ακούστε το αυτό- του ίδιου του προγράµµα-
τος. Συγκεκριµένα στο άρθρο 24, προβλέπεται υποχρέωση ταξι-
νόµησης και κατηγοριοποίησης των έργων. Να ξέρουµε τι µας
γίνεται. Μητρώο δικαιούχων µέσων πληρωµών, µητρώο συντή-
ρησης έργων, παρακολούθηση εκτέλεσης, στατιστικές αποτυ-
πώσεις, οργανώνονται οι υποχρεώσεις της αρµόδιας γενικής
διεύθυνσης δηµοσίων επενδύσεων. Πενταετής αξιολόγηση των
αποτελεσµάτων της γενικής διεύθυνσης. Λογοδοσία. Κι αυτό
είναι το κρίσιµο. Εδώ, λοιπόν, διαµορφώνουµε τη νέα διαφάνεια.
Και επαναλαµβάνω ότι το κρίσιµο είναι το γεγονός ότι πηγαί-
νουµε σε µία χρηµατοδότηση για το 2025 900 εκατοµµυρίων
ευρώ µε τη βοήθεια της Αναπτυξιακής Ελληνικής Τράπεζας, µε
την αναπροσαρµογή των δοµών του ίδιου του Υπουργείου και
της ίδιας της γενικής διεύθυνσης. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων είναι η κύρια πηγή χρηµατοδότησης της αναπτυξια-
κής πολιτικής της χώρας µας. Αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε. 

Καλό είναι σε µια περίοδο που κι εσείς πρέπει να αναστοχα-
στείτε, που κι εσείς πρέπει να δείτε τι δεν πήγε καλά, σε µία
σωστή νοµοθετική παρέµβαση να µην κάνουµε αυτό το οποίο οι
πολίτες απεχθάνονται. Να µη διαφωνούµε για τη διαφωνία. Από
τη στιγµή που οι κοινωνικοί εταίροι, οι κοινωνικοί φορείς δεν εξέ-
φρασαν ισχυρές αντιρρήσεις και αντιθέτως ήταν θετικοί, από τη
στιγµή που στην τετραήµερη συζήτηση στην επιτροπή οικονοµι-
κών υποθέσεων δεν είδαµε ισχυρές ενστάσεις, αυτό το αναπτυ-
ξιακό νοµοσχέδιο που καινοτοµεί, ψηφιοποιεί, οργανώνει και
περνάει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων της χώρας µας
στην καινούργια εποχή, δεν πρέπει να διαφωνήσουµε για τη δια-
φωνία. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο που δίνει
και δεν παίρνει, που προσθέτει και δεν αφαιρεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Μαρκόπουλο και για την συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία, ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέρνετε στην Ολοµέλεια προς

ψήφιση το νοµοσχέδιο µε τίτλο: «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων και συµπληρωµατικές διατάξεις». Θα
σταθώ λίγο στην έκφραση «µη διαφωνείτε για να διαφωνείτε».
Όχι. Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, δεν δώσατε πειστική εξήγηση για τους ενδιάµε-
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σους φορείς. Θυµόµαστε όλοι στην εποχή του COVID το δηµό-
σιο χρήµα πώς έχει κατανεµηθεί. Δεν µας έχετε πείσει για τη δια-
δικασία, τη µεθοδολογία που αποτέλεσε βάση γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο, εάν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι εισηγήσεις, οι γνώµες
των φορέων. Δεν µας έχετε πείσει διότι φτιάξατε ένα νοµοσχέδιο
του οποίου οι σηµαντικές προεκτάσεις και προβλέψεις σχετικά
µε τη δηµοσιότητα δεν βελτιώθηκαν. Και όλα αυτά σας τα είπαµε
στην κατ’ άρθρον. 

Όσον αφορά τις διατάξεις για την προέκταση-πρόβλεψη, σχε-
τικά µε την δηµοσιότητα, την πληροφόρηση, την αξιολόγηση και
την παρακολούθηση των έργων τα αφήνετε να καθοριστούν µε
υπουργικές αποφάσεις. Δεν µας έχετε πείσει, διότι, ενώ είναι ένα
πράγµατι αναπτυξιακό εργαλείο, το αποφασίσατε σε κλειστές
πόρτες, χωρίς διαβούλευση. Αυτό αποδεικνύεται και από το γε-
γονός ότι τα περισσότερα άρθρα δεν είχαν σχόλια µε τους εµ-
πλεκόµενους φορείς. 

Γιατί βάλατε -και βάζετε- «το κάρο µπροστά από το άλογο», µε
το να καθορίζεται µε το διαθέσιµο του προϋπολογισµού ο ετή-
σιος προγραµµατισµός του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, αντί για το αντίστροφο.

Επίσης, δεν µας έχετε πει -επαναλαµβάνω- για τους ενδιάµε-
σους, τους ιδιωτικούς φορείς, που θα διαχειρίζονται «ζεστό» δη-
µόσιο χρήµα ποια θα είναι τα κριτήρια, ποια θα είναι η ευθύνη
τους. Δεν µας έχετε πείσει, διότι απλούστατα δεν σας έχουµε εµ-
πιστοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Γνωρίζουµε ότι είναι
το Ταµείο Ανάκαµψης, οι «κολλητοί» και όσοι προλάβουν. Να το
ξεκαθαρίσουµε: Ουδεµία σχέση έχει µε τη µικροµεσαία πραγµα-
τικότητα. 

Διαφωνούµε γιατί όταν ακούµε από τον αρµόδιο Υπουργό να
λέει ότι «αυτό το νοµοσχέδιο αφορά την καθηµερινότητα του πο-
λίτη», όταν ακούµε την Κυβέρνηση -επίσηµα κυβερνητικά χείλη-
να λέει ότι «αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο έχει τον τίτλο: «Νέο Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, θα φέρει ζεστό
χρήµα στις επιχειρήσεις», τότε αναγκαστικά θέλουµε να ανατρέ-
ξουµε στην άποψη των µικρών επιχειρήσεων. Οι µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις, στην έκθεση του 2023 –την οποία θα
προσκοµίσω στα Πρακτικά- αναφέρει: «Η άποψη των µικρών επι-
χειρήσεων για τις πολιτικές ανταγωνισµού στην ελληνική οικονο-
µία». Διότι εδώ αυτήν τη στιγµή προσπαθείτε να κάνετε το µαύρο,
άσπρο. Ερωτήθηκαν, λοιπόν: «Πιστεύετε ότι µέχρι σήµερα πολιτι-
κές έχουν συµβάλει στην προώθηση του υγιούς ανταγωνισµού και
στην αποφυγή αθέµιτων ολιγοπωλιακών πρακτικών;». Απάντησαν:
«Όχι καθόλου» 70%, «Μάλλον όχι» 13,5%.

Επόµενη ερώτηση στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις: «Στην ελ-
ληνική οικονοµία, πιστεύετε ότι, πράγµατι, λειτουργεί ο υγιής αν-
ταγωνισµός ή υπάρχουν ολιγοπώλια, που ελέγχουν µεγάλο
τµήµα της αγοράς διαµορφώνοντας τιµές;» Απάντηση: «Υπάρ-
χουν ολιγοπώλια, που διαµορφώνουν τις τιµές» 87,3%. «Λειτουρ-
γεί ο υγιής ανταγωνισµός» 8,5%

Τα προσκοµίζω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Όταν από το Βήµα της Βουλής
ακούµε, επίσηµα, την τοποθέτηση της Κυβέρνησης ότι «ζεστό
χρήµα θα ρεύσει στις τσέπες των µικροµεσαίων επιχειρηµατιών»,
όταν ακούµε από επίσηµα κυβερνητικά χείλη ότι «αυτό το νοµο-
σχέδιο θα αλλάξει την καθηµερινότητα, διότι την αφορά», ενώ η
πραγµατικότητα είναι πολύ διαφορετική. Η πραγµατικότητα είναι
ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στο µεγάλο ποσοστό τους,
είναι εκτός του Ταµείου Ανάκαµψης. Η πραγµατικότητα αναφέρει
ότι οι περισσότερες µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι εκτός τρα-
πεζικής χρηµατοδότησης. 

Και µας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο δεν έχετε πει το
πιο βασικό. Αναφέρατε, χθες, κύριε Υπουργέ, «ότι αυτό είναι υπο-
σύνολο». Το 2020 ή το 2019 ψηφίστηκε το αναπτυξιακό πρό-
γραµµα. Τώρα, έρχεστε και λέτε νέο αναπτυξιακό. Τι πήγε λάθος;
Τι πήγε σωστά, σε σχέση µε το προηγούµενο; Ποια ήταν τα δε-
δοµένα, που στηριχτήκατε, ώστε να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο; 

Υπάρχουν, πράγµατι, θετικές διατάξεις. Τις έχουµε αναδείξει

και έχουµε πει να βελτιωθούν, όπως είναι για τη δηµοσιότητα,
όπως είναι για το µητρώο των έργων, αλλά το αφήνετε µισό. Κά-
νετε τη µισή δουλειά. Προβλέπεται χρηµατοδότηση, για τη συν-
τήρηση των έργων; Όχι! 

Κάτι ακόµα σηµαντικό: Ερωτήθηκαν οι φορείς εάν είχε ληφθεί
υπ’ όψιν η πρότασή τους. Εάν, στη σύνταξη αυτού του νοµοσχε-
δίου, έχει ληφθεί υπ’ όψιν η γνώµη των φορέων. Βέβαια, κανείς
δεν είπε ότι συµµετείχαν σε µια ουσιαστική δηµόσια διαβού-
λευση.

Όπως, καταλαβαίνετε, ακόµα και να υπάρχουν θετικές διατά-
ξεις, όταν από τη µια βλέπουµε ποια είναι η καθηµερινότητα και
η πραγµατικότητα -και η καθηµερινότητα και η πραγµατικότητα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι για τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις δεν αλλάζει κάτι µε αυτό το νοµοσχέδιο- όταν η πραγ-
µατικότητα είναι ότι διαχειριστήκατε και διαχειρίζεστε το Ταµείο
Ανάκαµψης µε αδιαφάνεια, ξεκάθαρα ή τουλάχιστον όχι µε κοι-
νωνική δικαιοσύνη, όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορούµε να δώ-
σουµε θετική ψήφο σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ας µου επιτραπεί να αναφερθώ και στην τροπολογία -γιατί
ακούω εδώ και λίγες µέρες τα «απόνερα» από την ερώτηση των
«έντεκα», τα «απόνερα» από διαφόρων ειδών αντιπαραθέσεις-
που καταθέσαµε και αφορά στον εξωδικαστικό µηχανισµό, την
προστασία της πρώτης κατοικίας και τη διευθέτηση των οφειλών.
Έχουν καταθέσει τροπολογίες κι άλλα κόµµατα, όπως και το
ΠΑΣΟΚ για το ελβετικό φράγκο –που, πράγµατι, είναι αξιόλογη,
την είδα- και απασχολεί τουλάχιστον εβδοµήντα πέντε χιλιάδες
δανειολήπτες. 

Υπήρχε ο γνωστός νόµος Κατσέλη 2010. Κάποιοι σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα θα πουν µα καταργήθηκε το 2015. Για να µην επα-
ναλαµβάνετε τις ανοησίες, γιατί, πραγµατικά, ο καθένας µπορεί
να λέει ό,τι θέλει και θα σας πω πού έγιναν τα λάθη και στην προ-
ηγούµενη διακυβέρνηση, σας διαβάζω την διάταξη ν.4336/2015:
«Μέχρι την 28η Φεβρουαρίου του 2019, ο οφειλέτης µπορεί να
υποβάλει στο δικαστήριο πρόταση εκκαθάρισης και σχέδιο διευ-
θέτησης οφειλών, ζητώντας να εξαιρεθεί η πρώτη του κατοικία».
Μέχρι 28 Φεβρουαρίου του 2019! Αµέσως µετά, ψηφίστηκε ο
ν.4605, ο οποίος την επέκτεινε έως και τέλος του 2019. 

Θα µου πείτε, προχώρησε αυτός ο νόµος; Μήπως είχε βελτιώ-
σεις; Ακούστε, η κατάργηση της πρώτης κατοικίας έγινε µε τον
πτωχευτικό νόµο τον οποίο ψηφίσατε εσείς και κάποιοι από εσάς
τώρα θυµήθηκαν ότι δεν έχει προστασία η πρώτη κατοικία, ότι ο
εξωδικαστικός δεν δουλεύει καλά. Όποιος και όποια διαβάσει
καλά την τροπολογία, την οποία καταθέσαµε, δύσκολα µπορεί
να πει όχι. Να σας πω γιατί. Διότι αφορά θέµατα τα οποία απα-
σχολούν σήµερα την αγορά. 

Δεν ξέρω τι απάντησε ο κ. Χατζηδάκης στους «έντεκα», αλλά
ας διαψεύσει αυτά τα οποία θα πω τώρα. Υπάρχει µια κατηγορία
δανειοληπτών οι οποίοι χαρακτηρίζονται ευάλωτοι. Πόσοι έχουν
πετύχει -γιατί αυτή η απάντηση είναι αδύνατο να υπάρχει στην
απάντηση του κ. Χατζηδάκη στους «έντεκα»- την αναστολή του
πλειστηριασµού για την κατοικία τους; Εβδοµήντα δύο µόνο.
Αυτό σηµαίνει ότι από τον εξωδικαστικό κάποιος αδικείται. Ποιος
αδικείται; Το αδύναµο µέρος. 

Τρεις είναι οι ουσιαστικές παρεµβάσεις: Πρώτον, δικαίωµα
ανακοπής σήµερα έχει µόνο ο πιστωτής, το fund. Δεν έχει ο δα-
νειολήπτης. Δικαίωµα ανακοπής έχει το fund γιατί δεν θα το συµ-
φέρει πιθανή πρόταση που θα προκύψει από τον αλγόριθµο.
Είναι δίκαιο; Όχι. Σήµερα που µιλάµε στον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό διευθέτησης οφειλών δεν µπορεί να γνωρίζει ο δανειολή-
πτης το περιεχόµενο της πρότασης. Είναι δίκαιο; Όχι. Συνεπώς,
σε αυτά τα τρία εστιάζουµε. 

Επίσης, γιατί χαρακτηρίζονται µόνο εβδοµήντα δύο ευάλωτοι;
Διότι η αναστολή καταδιωκτικών µέτρων, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η αναστολή πλειστηριασµού -το επαχθέστερο µέτρο
αναγκαστικής εκτέλεσης- προβλέπεται µόνο όταν υπάρξει ορι-
στική υποβολή της αίτησης. Τι γίνεται στην πράξη, στην καθηµε-
ρινότητα; Το ξέρουµε και το βλέποµε κάθε µέρα. Εµφανίζονται
οι πιστωτές -όπου πιστωτές, servicers- και υποβάλλουν αίτηµα
διόρθωσης για τον εαυτό τους. Τι γίνεται η αίτηση; Χάνει το χα-
ρακτήρα της οριστικής και ανατρέχει στην πρώτη και συνεπώς
δεν υπάρχει αναστολή εκτέλεσης. Αυτό συµβαίνει καθηµερινά.
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Και αυτό το προβλέπει η τροπολογία για την οποία δύσκολα κά-
ποιος να βγει εδώ και να πει ότι δεν ισχύουν, κύριε Κόκκαλη,
αυτά που λες, ότι στην πραγµατικότητα δεν είναι έτσι. 

Στο αµέσως επόµενο προσεχές διάστηµα θα φέρουµε σχετική
τροπολογία που να αφορά την αύξηση του ορίου του ευάλωτου.
Κατ’ αρχάς, αυτοµάτως αποκλείονται οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες εξαιτίας του τεκµαρτού υπολογισµού του φόρου εισοδήµα-
τος, διότι 7.000 είναι το όριο για τον άγαµο, 10.000 για τον
έγγαµο, συνεπώς, εκ των πραγµάτων, οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες, οι µικροέµποροι αποκλείονται από τον ορισµό του ευάλω-
του. Αυτό τώρα είναι κοινή λογική, δεν χρειάζονται νοµικές
γνώσεις ούτε είναι θέµα πολιτικό ή κοµµατικό. Είναι κοινή λογική,
να αυξηθεί το όριο του ευάλωτου. Στο αµέσως προσεχές διά-
στηµα –ξαναλέω- θα φέρουµε σχετική διάταξη. 

Συνεπώς, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κατέθεσε την τροπολογία, η οποία είναι πάνω απ’
όλα βιώσιµη. Είναι βιώσιµη και δίνει λύσεις στο πρόβληµα το
οποίο αντιµετωπίζουν χιλιάδες δανειολήπτες. 

Τώρα, σήµερα θα ακουστεί από αυτό το Βήµα σίγουρα ότι
«εσείς καταργήσατε την πρώτη κατοικία», «εσείς κάνατε το άλλο,
εσείς κάνατε το επόµενο». Σας ανέφερα πριν τις διατάξεις του
νόµου σύµφωνα µε τις οποίες προβλέπεται η προστασία της
πρώτης κατοικίας και θα αναµένουµε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, την αποδοχή της συγκε-
κριµένης τροπολογίας, δηλαδή την ψήφισή της, άλλως τουλάχι-
στον να απαντηθεί γιατί αυτή η τροπολογία δεν µπορεί να γίνει
αποδεκτή από την Κυβέρνηση, µια τροπολογία –ξαναλέω- που
πράγµατι θα δώσει ανάσα στους δανειολήπτες, είτε είναι ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες είτε είναι ιδιωτικοί υπάλληλοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής, η κ. Χριστίνα Σταρακά. 
Ορίστε, κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο για τον προϋπολογισµό των δηµοσίων
επενδύσεων, αναπτυξιακό όπως µας λέει η Κυβέρνηση. Διατά-
ξεις που έρχονται να διευκολύνουν το νέο «σχέδιο Μάρσαλ»,
όπως το ονοµάσατε, κύριε Παπαθανάση, τον πακτωλό χρηµάτων
του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης που εισρέουν σταδιακά
στη χώρα µας. 

Ενώ εσείς διαχειρίζεστε το «σχέδιο Μάρσαλ», οι µισοί και πα-
ραπάνω Έλληνες βιώνουν ακόµα έναν παγκόσµιο πόλεµο, στην
κυριολεξία παγκόσµιο πόλεµο, από τα funds και τις τράπεζες,
έναν άτυπο πόλεµο που αφαιρεί περιουσίες και κόπους µιας
ζωής και φυσικά το άγχος τους µεγαλώνει.

Η  πίεσή τους -το είπαµε στην επιτροπή, σας το ξανάπαµε και
θα το ξαναπούµε και στην Ολοµέλεια να µας ακούσει και όλη η
ελληνική κοινωνία, το ζήτηµα αυτό δεν µας θύµισαν οι έντεκα
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας- κινητοποίησε για πρώτη
φορά τους δικούς σας έντεκα Βουλευτές, που κατά τα λοιπά
είχαν ψηφίσει µαζί σας το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» που χορήγησε τις
εγγυήσεις 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την οµαλή µετάβαση
δανείων σε funds, την ολική κατάργηση του νόµου ΠΑΣΟΚ για
την πρώτη κατοικία αλλά και τον νέο πτωχευτικό κώδικα - κώδικα
λαιµητόµο. 

Έστω και τώρα, όµως, έστω και αυτή την όψιµη ανησυχία, εσείς
την αντιµετωπίσετε, µε συγχωρείτε, πάλι µε τη γνωστή κυνική σας
απάντηση. Αφού, λοιπόν, τα δάνεια φύγανε από τους ισολογι-
σµούς των τραπεζών -τα κρύψαµε δηλαδή κάτω από το χαλί µια
χαρά- το µέλλον των δανειοληπτών είναι ψιλά γράµµατα. Όµως,
χοντρές µπίζνες για µάνατζερς, χοντρές µπίζνες για µεσάζοντες.
Και πώς αλλιώς αντιµετωπίσατε τους Βουλευτές σας; Με µία πα-
ραδειγµατική διαγραφή του συντοπίτη µου, του Βουλευτή του κ.
Σαλµά. Ξέρετε, όµως, τι; Εκεί σας παίρνει να κάνετε διαγραφές.

Εκείνο που δεν θα µπορέσετε ποτέ να διαγράψετε, κύριε Μαρ-
κόπουλε, κι έρχοµαι να απαντήσω σε αυτό που είπατε πριν, είναι
να διαγράψετε την ιστορία του ΠΑΣΟΚ. Αυτό δεν θα µπορέσετε
να το πετύχετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν την ξεχνάµε ποτέ.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Θα σας εξηγήσω γιατί δεν θα µπορέσετε

να το πετύχετε. Μας είπατε ότι φέραµε µία πρόταση εντυπωσια-
σµού. Μας είπατε ότι φέραµε πέντε-έξι τροπολογίες άρπα κόλλα.
Αυτό το κόµµα, κύριε Μαρκόπουλε, το ΠΑΣΟΚ έχει ιστορία πάνω
στο ζήτηµα αυτό. Έχει ιστορία και θα σας τη θυµίσω την ιστορία.
Το κίνηµα µε πρωθυπουργό τον Ανδρέα Παπανδρέου οδήγησε
την ιδιοκατοίκηση στην Ελλάδα στα υψηλότερα επίπεδα της Ευ-
ρώπης. Με πρωθυπουργό τον Γιώργο Παπανδρέου ψήφισε τον
ν.3869/2010 για την προστασία της πρώτης κατοικίας, παρ’ όλο
-να το τονίσουµε αυτό- που διαχειριζόταν την εκτροχιασµένη από
την κυβέρνηση Καραµανλή οικονοµία εκείνο το διάστηµα. Με την
Πρόεδρο του τη Φώφη Γεννηµατά κατέθεσε εναλλακτικές προ-
τάσεις για τη διαχείριση των κόκκινων στεγαστικών αλλά και επι-
χειρηµατικών δανείων, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ εγκαθίδρυσε funds και
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Και σήµερα µε Πρόεδρο τον
Νίκο Ανδρουλάκη που κατέθεσε στην κυριολεξία µία εναλλα-
κτική, ανθρωποκεντρική και όχι τραπεζοκεντρική λύση για τα κόκ-
κινα δάνεια. 

Την καταθέσαµε για πολλοστή φορά µε τη σοβαρότητα που
µας διακρίνει, µε την κατάθεση αυτών εδώ των έξι τροπολογιών.
Τις εξηγούµε µία-µία γιατί πάτε να το υποτιµήσετε το θέµα, για
να µας ακούσει η ελληνική κοινωνία τι λένε αυτές οι έξι τροπο-
λογίες κι αν όντως δεν λύνουν το πρόβληµα των χιλιάδων δανει-
οληπτών που πλήττουν τη χώρα µας. 

Η πρώτη τροπολογία, λοιπόν, αφορά στη βιώσιµη ρύθµιση
οφειλών προς τη φορολογική διοίκηση, τους ασφαλιστικούς φο-
ρείς και τους δήµους µε την καθιέρωση των εκατόν είκοσι µηνι-
αίων δόσεων. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά την προστασία των εγγυητών
τραπεζικών δανείων και πιστώσεων. Δεν ξέρω αν έχετε υπάρξει
ποτέ εγγυητής. Αν έχετε υπάρξει, ξέρετε τι ψυχοφθόρο είναι και
πόσο χρειάζεται στήριξη η συγκεκριµένη αυτή περίπτωση των
εγγυητών. 

Η τρίτη τροπολογία αφορά την προστασία της κύριας κατοι-
κίας, της αγροτικής ιδιοκτησίας και το δικαίωµα επίσης της προ-
αίρεσης του δανειολήπτη στην αγορά του δανείου του. 

Η τέταρτη τροπολογία που καταθέσαµε αφορά την προστασία
της κύριας κατοικίας των οφειλετών που έχουν ενταχθεί στον
ν.3869/2010 από τις αυξήσεις των επιτοκίων. 

Η πέµπτη τροπολογία αφορά τις βελτιώσεις του Κώδικα Δεον-
τολογίας 4224/ 2013 και του εξωδικαστικού µηχανισµού και πα-
ροχή ενηµέρωσης για το ιστορικό της οφειλής. 

Η τελευταία έκτη τροπολογία αφορά στην προστασία των δα-
νειοληπτών σε ελβετικό φράγκο, ένα πάρα πολύ µεγάλο θέµα
που δεν το έχετε αγγίξει, που λόγω της µεγάλης συναλλαγµατι-
κής διακύµανσης, της συναλλαγµατικής ισοτιµίας συµβαίνει αυτό
που συµβαίνει. 

Σας ενόχλησε λογικά που σας θυµίσαµε ότι το ΠΑΣΟΚ έχει
σκύψει διαχρονικά πάνω σε αυτό το πρόβληµα, είναι το µόνο
κόµµα που ασχολήθηκε γι’ αυτή τη βόµβα που υπάρχει στα θε-
µέλια της ελληνικής κοινωνίας και λέγεται ιδιωτικό χρέος. 

Το ΠΑΣΟΚ, όµως, είναι εδώ για να σας θυµίσει κι άλλα πράγ-
µατα, όπως όταν ήταν ο νυν Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας ο κ.
Χατζηδάκης Υπουργός Ανάπτυξης το 2012, που πρώτος υπέ-
σκαψε τον νόµο ΠΑΣΟΚ για την προστασία της πρώτης κατοικίας
και τότε που άνοιξε το παράθυρο για να µπουν οι στρατηγικοί
κακοπληρωτές µε µία απλή αίτηση στο πλαίσιο προστασίας, δη-
µιουργώντας το υπέδαφος της αµφισβήτησης της αποτελεσµα-
τικότητας της ρύθµισης. Έτσι, λοιπόν, σήµερα έχουµε καταλήξει
το ένα πέµπτο του πληθυσµού της χώρας, το οποίο και προφα-
νώς δεν είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, να βρίσκεται υποχείριο
των funds στα οποία δεν σας κρύβω ότι όλοι το γνωρίζουµε ότι
έχετε δώσει γη και ύδωρ, επιτρέποντας την ασύδοτη δοµή, µε
περιφρόνηση στην καθηµερινή τους λειτουργία των στοιχειωδών
δικαιωµάτων των δανειοληπτών. 

Πάµε τώρα στο περιβόητο νέο «σχέδιο Μάρσαλ» στο συγκε-
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κριµένο νοµοσχέδιο. Καλά, πώς είναι δυνατόν να λέτε -γιατί,
όµως, καλώς τα λέτε γιατί έτσι είναι- ότι διαχειρίζεστε τη µεγα-
λύτερη εξωτερική οικονοµική βοήθεια στην ιστορία της χώρας -
γιατί όντως διαχειρίζεστε το µεγαλύτερο πακέτο χρηµάτων που
έχει περάσει ποτέ από την ιστορία της χώρας- και οι πολίτες έξω
να λένε «πού είναι το ΠΑΣΟΚ, ΠΑΣΟΚ ωραίες µέρες», που τότε
τα χρήµατα ήταν φλοίδα µπροστά σε αυτά που σήµερα είναι στα
συρτάρια τα δικά σας. 

Πώς είναι, λοιπόν, δυνατόν να διαχειρίζεστε τέτοιους πόρους
και οι Έλληνες ειδικά της επαρχίας να ψάχνουν να βρουν κάνα
έργο υποδοµής να γίνεται στο νοµό τους, τη στιγµή που η χώρα
µε πρωθυπουργό τότε τον Κώστα Σηµίτη και µε το 1/3 των πόρων
των σηµερινών είχε κάνει εργοτάξιο όλη την Ελλάδα, µε υποδο-
µές όχι συντηρήσεις απλές, που θα µετράνε και θα συζητούνται
για εκατό και εκατόν πενήντα χρόνια ακόµα. 

Πώς είναι δυνατόν να έχετε «σχέδιο Μάρσαλ» και η χώρα να πα-
ραµένει τελευταία σε επενδύσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τέσσε-
ρις ποσοστιαίες µονάδες πίσω από τη Βουλγαρία και προ-
τελευταία, βέβαια, σε κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Φανταστείτε, λοιπόν, πόσες δεκαετίες Κυριάκου Μητσοτάκη θα
χρειαστεί για να συγκλίνουµε. Με τον ρυθµό που τρέχουµε τώρα
χρειαζόµαστε µια πενταετία για να φτάσουµε το ΑΕΠ του 2009.
Σε σταθερές τιµές µιλάω πάντα. Για τη σύγκλιση που είχε πετύχει
η χώρα το 2004 δεν το συζητάω. Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, ποτέ. Όχι για όλους, όµως. Κι εδώ πρέπει να σταθούµε.
Γιατί κάποιοι πολύ µεγάλοι συγκλίνουν µε τους Ευρωπαίους. Συγ-
κλίνουν οι τράπεζες σε κερδοφορία. Συγκλίνουν οι έµποροι τρο-
φίµων που πουλάνε πλέον τρόφιµα στην Ελλάδα 5% πιο ακριβά
µεσοσταθµικά από τον µέσο δείκτη της Ευρώπης. Και φυσικά, κά-
ποιοι ξεπερνάνε τους Ευρωπαίους, όπως οι πέντε µεγάλοι παρα-
γωγοί και πάροχοι ρεύµατος, καθώς και οι εισαγωγείς καυσίµων
και πιθανότατα µαζί τους και κάποιοι από τους µεγάλους ιδιώτες,
δικαιούχοι των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης, τους οποίους δεν
έχετε δηµοσιοποιήσει από το Δεκέµβριο το 2023. 

Άρα, γιατί δεν απέδωσαν αυτά τα πέντε χρόνια της δήθεν φι-
λεπενδυτικής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας; Γιατί απλά οι
επενδύσεις των εγχώριων επιχειρήσεων είναι οι χαµηλότερες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και οι µισές βέβαια του ευρωπαϊκού
µέσου. Και πώς να µην είναι, αφού οι πόροι υπάρχουν µόνο για
εκλεκτούς και µεγάλους. Οι  επενδυτές -να το τονίσουµε και
αυτό- του αναπτυξιακού νόµου -παρ’ όλο που είπατε, κύριε Πα-
παθανάση, ότι ο αναπτυξιακός νόµος είναι υποσύνολο του υπο-
συνόλου, ο αναπτυξιακός νόµος είναι όµως κάτω από αυτή την
οµπρέλα του αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων- ζούνε το βασανιστήριο της σταγόνας για τα δύο προγράµ-
µατα, γιατί τα άλλα δύο ούτε καν έχουν ανοίξει. 

Όταν αυτοί οι φάκελοι αποφασιστούν από την Κυβέρνησή σας
να ανοίξουν, αυτοί που έχουν κάνει ήδη αίτηση θα το έχουν ξε-
χάσει.

Πάµε στις επενδύσεις των νοικοκυριών. Οι τρίτες χαµηλότερες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και οι µισές επίσης του ευρωπαϊκού
µέσου όρου. Και πώς να µην είναι, αφού για να δανειστείς σε
τούτη εδώ τη χώρα, να αγοράσεις σπίτι στην Ελλάδα, αποτελεί
έναν από τους µεγαλύτερους άθλους. Γιατί; Γιατί από τις άµεσες
ξένες επενδύσεις, σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος, τα τε-
λευταία τέσσερα χρόνια το 40% αφορούν ακίνητα. Δηλαδή την
ώρα που χιλιάδες Έλληνες είναι στριµωγµένοι από τα funds, τρέ-
χουν πλειστηριασµοί, την ώρα που η στέγη είναι το πανάκριβο
όνειρο για χιλιάδες συµπολίτες µας, η Κυβέρνηση συνεχίζει να
επιδοτεί τη golden visa µε χιλιάδες σπίτια να περνάνε στα χέρια
ξένων ευκατάστατων πολιτών και τα airbnb. Golden VIsa για τους
πλούσιους του εξωτερικού, φορολογικά κίνητρα για να έρθουν
Ευρωπαίοι συνταξιούχοι, αλλά από την άλλη διαβατήριο για τους
δικούς µας νέους και για τα δικά µας παιδιά και οι Έλληνες δια-
κοπές στα χωριά τους, όπως είπε και ο Υπουργός Μετανάστευ-
σης. Είναι πολυτέλεια να πας διακοπές γιατί έτσι έχετε µάθει τον
πολίτη, έτσι τον θέλετε µάλλον, να µην έχει αξιοπρέπεια, υπό-
δουλος, ταπεινωµένος. Όσο είµαστε εµείς εδώ, αυτό δεν θα συµ-
βεί τουλάχιστον.

Και κάτι άλλο. Μήπως αλλάξατε το Υπουργείο σε «Εσωτερικής
Μετανάστευσης» και δεν το µάθαµε; Η αλήθεια είναι ότι σήµερα

πρέπει να µιλήσουµε και για το δικό σας Υπουργείο. Πριν από
λίγες µέρες, κύριε Παπαθανάση, λίγο µετά τον δεκαπενταύγου-
στο συστήσετε τρεις νέες γενικές γραµµατείες για το ΕΣΠΑ, για
τις δηµόσιες επενδύσεις και για τα τοµεακά προγράµµατα ΕΤΠΑ
και ΕΚΤ, που αντικαταστήσατε κάποιες παλιές που λειτουργού-
σαν πάρα πολλά χρόνια. Μάλιστα διορίσατε δύο από αυτές γενι-
κούς γραµµατείς τις δικές σας συνεργάτιδες. Θέλω να σταθώ
λίγο σε αυτό. Δεν ξέρω, αλλά λέω ρωτήσατε την κ. Κεραµέως γι’
αυτό, η οποία κάνει τους διαγωνισµούς για τις θέσεις αυτές; Δεν
περιµένω συντονισµό από το επιτελικό κράτος σε αυτό το επί-
πεδο. Εδώ άλλωστε ξεχάσατε να προβλέψετε ότι υπάγονται στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου σας και το διορθώνετε µε το
προτελευταίο άρθρο στο παρόν νοµοσχέδιο. Αλλά δεν µπορώ,
όµως, και να µην αντιπαρέλθω ότι υποτίθεται ψηφίζονται διατά-
ξεις για την απλοποίηση των διαδικασιών και εσείς µε τις επιλο-
γές που κάνετε µε τις νέες αρµοδιότητες αντιθέτως δηµιουργείτε
δυσλειτουργίες και δηµιουργείτε και επικαλύψεις. Αυτό σας το
έχουν πει καλοπροαίρετα και οι υπηρεσιακοί σας παράγοντες,
αλλά δεν νοµίζω ότι τους έχετε ακούσει.

Άρα, λοιπόν, είναι κακό να επιτίθεστε στο κράτος κάθε φορά
που στραβοπατάτε. Το κάνατε παντού, στις φυσικές καταστρο-
φές, το κάνατε στα Τέµπη, το κάνατε στις υποκλοπές. Αγνοείτε
επίσης ένα σηµαντικό που σας είπαν οι περιφερειάρχες και στην
επιτροπή, µιας και µιλάµε για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Τι µας είπαν οι περιφερειάρχες για αυτό το νέο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο;  Ότι δεν έχουµε χρήµατα να καθαρίσουµε ούτε τα
ρέµατα. Μας είπαν ότι για τα έργα τους είναι απλήρωτοι οι ερ-
γολάβοι. Τα υπό εξέλιξη έργα είναι σταµατηµένα, γιατί δεν έχουν
χρήµατα να πληρώσουν τους εργολάβους. Μας είπαν επίσης ότι
µετράνε χρόνια να κάνουν νέες εντάξεις στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων νέων έργων. Μας είπαν επίσης ότι τα έργα τα
οποία γίνονται για την αποκατάσταση των φυσικών καταστρο-
φών, λειτουργούν εις βάρος των νέων αναπτυξιακών έργων που
έχουν ήδη τουλάχιστον στο πρόγραµµά τους. Αλλά πέντε χρόνια
µετά όλα αυτά τα βραχυκυκλώµατα τα έχει δηµιουργήσει το
µακρύ χέρι αυτού του επιτελικού κράτους.

Θα θυµίσω ξανά τη φράση της αείµνηστης Φώφης Γεννηµατά
που το είχε βαφτίσει «Μαξίµου Α.Ε.».

Αλλά ξέρετε ποιο είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα; Δεν θεωρώ
ότι είναι τόσο η έλλειψη της οργάνωσης, που είναι και αυτό, αλλά
η έλλειψη ειλικρινούς σεβασµού στους δηµοκρατικούς θεσµούς.
Αυτό είναι το πρόβληµα. Δεν διαβουλευτήκατε σοβαρά το σχέδιο
«Ελλάδα 2.0» ούτε µε τους περιφερειάρχες σας. Ακόµα και αυτό
το νοµοσχέδιο φάνηκε ότι δεν το είχαν καν διαβάσει. Και αντί να
το χρησιµοποιείτε σαν ευκαιρία για να δώσετε πληροφορίες
στους πολίτες και στη Βουλή, µας λέτε ότι την πρώτη έκθεση
αξιολόγησης του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων προ-
βλέπεται να µας τη φέρετε στη Βουλή µετά από πέντε χρόνια.
Σε αυτό το σηµείο να σας πω ότι εάν επιµείνετε σε αυτό να το
φέρετε µετά από πέντε χρόνια, αυτήν την έκθεση θα τη φέρει
Υπουργός του ΠΑΣΟΚ στο Βουλή και θα έχουµε φροντίσει να κά-
νουµε ετήσια έκθεση, όπως σας το ζητήσαµε και στην επιτροπή
και όχι ανά πέντε χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Πάµε τώρα να κλείσω µε τις τροπολογίες. Θα σταθώ σε µια
από τις τροπολογίες. Κατ’ αρχάς να κατακρίνω την τακτική σας.
Αυτή η τακτική στις 1.00’ το βράδυ να στέλνετε τροπολογίες τέ-
τοιας σηµασίας, αυτό νοµίζω ότι ξεπερνάει τον σεβασµό απέ-
ναντι στην κοινοβουλευτική διαδικασία. Αλλά τι να περιµένουµε
από µια Κυβέρνηση για ένα τόσο µείζον γεωοικονοµικό και γεω-
πολιτικό θέµα όπως είναι η ολοκλήρωση της ηλεκτρικής διασύν-
δεσης Κύπρου - Κρήτης, έρχεται µε τη µορφή νυκτερινής
τροπολογίας στη Βουλή. Είναι ένα project που, πραγµατικά, απο-
τελεί κύριο τµήµα του έργου της ηλεκτρικής διασύνδεσης µε-
ταξύ της Ελλάδας και Κύπρου και Ισραήλ, που είναι ένα έργο
ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος και του οποίου τα θεµέλια βρίσκον-
ται στη διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ την περίοδο ‘10-’12. Νωρίτερα
µια άλλη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είχε εργαστεί σχολαστικά για
να είναι η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση παρά την παράνοµη
διχοτόµηση από την τουρκική εισβολή.
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Η εθνική πολιτική, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν διαµορφώνεται
από µια κυβέρνηση και οφείλει να έχει συνέχεια. Όµως, κύριε
Υπουργέ, αυτά τα ζητήµατα τα συζητάµε στη Βουλή χωρίς φόβο
και πάθος. Αυτά τα ζητήµατα έπρεπε να έχουν έρθει στην επι-
τροπή και να έχουν συζητηθεί και όχι να έχει έρθει νύχτα µια τέ-
τοια σοβαρή τροπολογία, να περάσει -όπως πάει να περάσει- στα
µουλωχτά απόψε. 

Αυτά ήθελα να πω. Να µην τρώω άλλο χρόνο. Τα υπόλοιπα θα
τα πούµε στη δευτερολογία µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, η ειδική αγορήτρια, η κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Θα ξεκινήσω από τις τροπολογίες. Επιλέξατε τα άγρια µεσά-

νυχτα για να καταθέσετε δύο υπουργικές τροπολογίες. Φοβηθή-
κατε να µη σας δει η ντροπή και ντραπεί. Μηδενίζετε τον φόρο
στα σκάφη αναψυχής µικρότερα από επτά µέτρα. Τους απαλ-
λάσσετε από φόρους που όφειλαν για τα έτη 2020, 2021, 2022
και δεν αναζητούνται εάν δεν καταβλήθηκαν και ανεβάζετε το
όριο από τα πέντε στα επτά µέτρα για απαλλαγή φόρου πολυτε-
λούς διαβίωσης.

Επίσης πολύ σηµαντικό το ζήτηµα της ηλεκτρικής διασύνδε-
σης Κύπρου - Κρήτης. Ναι, το φέρνετε στα µουλωχτά, ουσια-
στικά σαν ένα αρθράκι µιας τροπολογίας, ενώ είναι στρατηγικής
σηµασίας που θέλει ουσιαστική συζήτηση µέσα στη Βουλή. Κοκ-
κίνησε η ντροπή, εσείς όχι όµως.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, προαπαιτούµενο του Ταµείου Ανά-
καµψης, αυτό το υπερµνηµόνιο, που µπουκώνει δισεκατοµµύρια
τους επιχειρηµατικούς οµίλους και σπέρνει µεγαλύτερη φτώχεια,
τσακίζοντας ταυτόχρονα κατακτηµένα δικαιώµατα για να είναι
φθηνότερη η αµοιβή της εργασίας.

Συµφωνείτε όλοι σας αυτό, κεντροδεξιοί και σοσιαλδηµοκρά-
τες και αν σας πιάνει αγωνία για να εµφανίσετε διαφορές. Όµως
αυτή είναι η πολιτική της στυγνότερης εκµετάλλευσης που φτω-
χοποιεί τον λαό για να κερδίζει το κεφάλαιο. Γι’ αυτό κατατάσ-
σεται στη δεύτερη πιο φτωχή µετά τη Βουλγαρία η χώρα µας και
εσείς δεν κάνετε τίποτα άλλο παρά να ωραιοποιείτε την άγρια
αντιλαϊκή πολιτική σας και να µας λέτε για εικόνα σταθερότητας
όταν η λαϊκή οικογένεια είναι στην αβεβαιότητα και ανασφάλεια
για το αύριο. 

Τι κάνετε, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό; Αλλάζετε την ονο-
µασία του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, προσθέτον-
τας δύο λεξούλες: νέο αναπτυξιακό, για να δείξετε ότι κάνετε
αλλαγές στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Βεβαίως,
υπάρχουν αλλαγές εκσυγχρονισµού, αλλά και συγκέντρωσης
των αντικειµένων. Αλλάζει όµως, ο προσανατολισµός που είναι
το βασικό; Όχι µόνο δεν αλλάζει αλλά ενισχύεται και αφορά την
ανάπτυξη της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. Ενι-
σχύετε, λοιπόν, τις προϋποθέσεις για την επιτάχυνση απορρό-
φησης των πόρων, εντασσόµενοι και πιο στενά συνδεδεµένοι στο
µεταρρυθµιστικό προγραµµατισµό δηµοσίων επενδύσεων.
Πάντα στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµι-
κής στρατηγικής που φοροληστεύει τον λαό, τον στηρίζουν και
τον εφάρµοσαν και τα άλλα κόµµατα ως κυβερνήσεις και ας κά-
νουν τώρα κριτική, για να δείξουν ότι διαφέρετε στη στρατηγική
που είσαστε όλοι σύµφωνοι Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ
και κόµµατα του ευρωµονόδροµου. 

Τι άλλο κάνετε; Το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων µπορεί να ήταν και παραµένει αυτόνοµο, όµως
τώρα στενά σφιχταγκαλιάζεται και εξυπηρετεί το συγχρηµατο-
δοτούµενο σκέλος, πάντα στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου. Επί-
σης, καταρτίζετε, ιεραρχείτε τους στόχους των συγκεκριµένων
προγραµµάτων και παρακολουθούνται σε βάθος δεκαετίας. Δη-
λαδή ξέρουµε τι µας περιµένει. Ιεραρχείτε λοιπόν, ό,τι έχουν
ανάγκη και χρειάζονται οι µεγάλοι όµιλοι και ενισχύει αδρά η Ευ-

ρωπαϊκή Ένωση. Τους βαφτίζετε αναπτυξιακούς τους τοµείς για
να δηµιουργείτε θολούρα ότι όλοι έχουν συµφέρον, λαός και κε-
φάλαιο µαζί. Κοροϊδία. Γιατί αφορά συγκεκριµένα συµφέροντα
και έχουν να κάνουν µε την ενίσχυση ιδιωτικών επενδύσεων και
επιχειρηµατικότητας, τις ενέργειες και αξιοποίηση ενεργειακών
πόρων και γεωθερµικού δυναµικού που ιδιωτικοποιείτε και τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό κ.ο.κ.. Ταυτόχρονα, γίνεται συγκέν-
τρωση του σχεδιασµού των τοµέων που θα προωθηθούν, ο έλεγ-
χός τους και πολλά άλλα στα χέρια του εκάστοτε Υπουργού
Οικονοµικών. Ακόµα περιορίζετε στο ελάχιστο την ευελιξία στα
περιφερειακά προγράµµατα που υπήρχε και αυτό είναι προβλη-
µατικό, ειδικά στις αναγκαίες υποδοµές. Μάλιστα, στην επιτροπή
το εξέφρασαν οι καλεσµένοι περιφερειάρχες, τονίζοντας ότι σή-
µερα αδυνατούν ακόµα να συντηρήσουν και τις υποδοµές τους,
πόσω µάλλον να χρηµατοδοτήσουν έργα αναπτυξιακού χαρα-
κτήρα που χρειάζονται, παράλληλα πολλές φορές µεταφέρονται
αρµοδιότητες από τα κεντρικά υπουργεία, χωρίς πόρους. Έτσι
ωθούνται στις ιδιωτικοποιήσεις που καταλήγουν να πληρώνουν
ξανά οι κάτοικοι των περιφερειών ή αν και πληρώνουν φόρους
να µην έχουν υπηρεσίες. Θεωρούν, λοιπόν, ότι θα ήταν περισσό-
τερο ωφέλιµο η χρηµατοδότηση συντήρησης υποδοµών και µά-
λιστα τόνιζαν ότι πρέπει να υπάρχει ένας µόνιµος µηχανισµός
χρηµατοδότησης των περιφερειών για θέµατα συντήρησης
έργων, υποδοµών που λόγω της ηλικίας τους θα πρέπει να συν-
τηρηθούν. Ενώ υπάρχει ένας πολύ µεγάλος όγκος προϋπολογι-
σµού, ο οποίος αναγκαστικά πρέπει να πηγαίνει σε έργα
συντήρησης. Αυτό σηµαίνει ότι σήµερα υποχρηµατοδοτούνται
και δεν φαίνεται αυτό να διορθώνεται. Και όλα αυτά όταν είναι
γνωστό ότι οι περιφέρειες είναι υπεύθυνες για συντήρηση και
αποκατάσταση των υδατορεµάτων, συντήρηση υποδοµών, κα-
θαρισµού ρεµάτων, βελτίωση και αποκατάσταση ζηµιών, κατα-
σκευή µικρών τεχνικών έργων, βελτίωση, αναβάθµιση, συντή-
ρηση και αποκατάσταση οδικού δικτύου και άλλα και ήδη οι
πόροι δεν φτάνουν. Επίσης, υπάρχει υποχρέωση προγραµµάτων
από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης να υποδέχονται ντε φάκτο
τα έργα που εντάσσονται από το ΕΣΠΑ και από άλλα προγράµ-
µατα και αυτά να εντάσσονται στα περιφερειακά προγράµµατα
χωρίς όµως αύξηση των πόρων και του ορίου πληρωµών. Αυτό
είναι σοβαρό. Οδηγεί σε χρεοκοπία όταν δεν υπάρχουν οι αντί-
στοιχοι πόροι. Σηµαίνει ότι µε τον τρόπο αυτό ρίχνετε την ευθύνη
αλλού, στην περιφέρεια, ενώ ανήκει στην εκάστοτε κεντρική
εξουσία δηλαδή την κυβέρνηση. 

Επίσης προωθείτε µε ειδικό κεφάλαιο το καταστροφικό έργο
της απολιγνιτοποίησης, µιας άφθονης ενεργειακής πηγής στη
χώρα που είναι αξιοποιήσιµη µε νέες τεχνολογικές µεθόδους για
τη δραστική µείωση της ρύπανσης και παραγωγής φθηνής ενέρ-
γειας. Βάζετε ταφόπλακα. Μάλιστα, όταν οι ΑΠΕ εµφανίζουν
πρόβληµα και δεν µπορούν να διαθέσουν όλη την παραγόµενη
ενέργεια µε αποτέλεσµα να πετιέται στα σκουπίδια. Δείχνει τη
σαπίλα του καπιταλιστικού συστήµατος γιατί την ίδια στιγµή τα
τιµολόγια ενέργειας στην κατανάλωση είναι στα ύψη, µε αποτέ-
λεσµα η ενεργειακή φτώχεια να απλώνεται. Δεν υπάρχει πιο αν-
τιπαραγωγική διαδικασία. Κι όµως, το κάνετε για να προ-
στατέψετε τις υψηλές τιµές και τα τεράστια κέρδη των µονοπω-
λιακών οµίλων ενέργειας ΑΠΕ. Φυσικά θύµατα είναι και οι λιγνι-
τικοί δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Κοζάνης, Φλώρινας
καθώς και στο Δήµο Μεγαλόπολης που η ανεργία µεγαλώνει και
ας παρουσιάζετε την ενεργειακή µετάβαση ως αναπτυξιακή ευ-
καιρία. Είναι µόνο και αποκλειστικά για τους ενεργειακούς οµί-
λους ΑΠΕ και την κερδοφορία τους. 

Συνεπώς, δεν είναι ένα νοµοσχέδιο για το λαό και τις ανάγκες
του, αφού στους άξονες ένταξης έργων δεν συγκαταλέγονται
νέα σχολεία µε δασκάλους σε επάρκεια, γιατί σήµερα είναι εκρη-
κτική η κατάσταση στα σχολεία µε τις συγχωνεύσεις τµηµάτων
που προωθεί η Κυβέρνηση. Πολλά παιδιά φεύγουν από το σχο-
λείο τους ή ακόµα και από τα χωριά τους, λόγω της κατάργησης
ολιγοµελών τµηµάτων. Φτιάχνετε τµήµατα µε είκοσι πέντε, είκοσι
επτά µαθητές όπου µέσα υπάρχουν και πέντε, έξι διαγνώσεις για
παράλληλη στήριξη µαθητών, υπονοµεύοντας έτσι όλα τα µορ-
φωτικά τους δικαιώµατα. Όπως δεν συγκαταλέγονται στους
επενδυτικούς άξονες σας παιδικοί σταθµοί, νοσοκοµεία, αντι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21235



πληµµυρικά, αξιοποίηση εγχώριων πηγών για φθηνή ενέργεια,
κοινωνική στεγαστική πολιτική που είναι εκρηκτικό το πρόβληµα
της στέγης για χιλιάδες οικογένειες µε το 74% των ενοικιαστών
να δίνουν πάνω από το 40% του εισοδήµατος για στέγη. Ούτε
περιλαµβάνονται σύγχρονα και επαρκή µέσα µεταφοράς ή αθλη-
τικά και πολιτιστικά κέντρα και άλλες ανάγκες της λαϊκής οικο-
γένειας ούτε ακόµα για την ασφάλεια του σιδηροδροµικού
δικτύου που δεν έχει γίνει τίποτα µετά το έγκληµα των Τεµπών.
Δίκαια οι εργαζόµενοι σήµερα βρίσκονται σε απεργία και σε κι-
νητοποιήσεις για ασφαλή µεταφορά, για πρόσληψη προσωπικού,
σύγχρονους συρµούς και αµαξοστάσια, σύγχρονο και ασφαλές
δίκτυο καθώς µετά το έγκληµα των Τεµπών ακολούθησε µια
σειρά ατυχηµάτων στο σιδηροδροµικό δίκτυο. Ακόµα και χτες
εκδηλώθηκε φωτιά κάτω από το βαγόνι του ΗΣΑΠ κοντά στο
σταθµό Νερατζιώτισσα, δηλαδή µέσα στην Αττική και οι επιβάτες
περπατούσαν µέσα στις ράγες για να διαφύγουν. 

Όλα αυτά δείχνουν καθαρά και ολοφάνερα πως δεν θέλετε να
αντιµετωπίσετε τις σύγχρονες ανάγκες για ασφαλή µετακίνηση
του λαού, αλλά µόνο να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα των µο-
νοπωλιακών οµίλων και να υλοποιήσετε τους αµερικανο-νατοϊ-
κούς και ευρωατλαντικούς σχεδιασµούς για την ενίσχυση του
ανατολικού άξονα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη βόρεια Ελλάδα
για τη µεταφορά εµπορευµάτων, ενέργειας και πολεµικού υλι-
κού. 

Εκεί πηγαίνουν και εξασφαλίζονται οι πόροι από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, το Ταµείο Ανάκαµψης και άλλα προγράµµατα. Να,
γιατί οι δέκα άξονές σας έχουν αντικείµενο και περιεχόµενο που
ευνοεί αποκλειστικά την επιχειρηµατικότητα και κερδοφορία των
οµίλων. Συνεπώς, ταξικό και άδικο το νοµοσχέδιό σας.

Αναφέρθηκαν µερικοί σε οµοιότητες µε το σχέδιο Μάρσαλ.
Απλά να θυµίσω ότι το σχέδιο Μάρσαλ ήταν για την εδραίωση
της αµερικανικής κυριαρχίας και για να εµποδίσει µε οικονοµι-
κούς όρους, το ξέσπασµα µιας επαναστατικής κρίσης στην Ευ-
ρώπη. Ναι και σήµερα το φοβούνται. Αλλά και σήµερα που ζητάει
η Ευρωπαϊκή Ένωση να εξοικονοµηθούν δισεκατοµµύρια ευρώ
για τον πολεµικό προϋπολογισµό, θα τα πληρώσουν οι λαοί µε
νέους όρους και περικοπές κρατικών δαπανών σε στοιχειώδεις
ανάγκες και µε κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης. Η έκθεση
Ντράγκι είναι αποκαλυπτική. Βάζει τη σφραγίδα για στροφή στην
πολεµική οικονοµία µε προίκα πάνω από 500 δισεκατοµµύρια
ευρώ που θα τα φορτωθούν οι λαοί.

Ταυτόχρονα, µε την παραπέρα όξυνση των ανταγωνισµών δη-
µιουργείται το ενδεχόµενο ακόµα και ενός γενικευµένου πολέ-
µου. Λοιπόν, αυτήν την έκθεση την έχει χαιρετίσει τόσο η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όσο και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα και βέβαια οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι και οι βιοµήχανοι στη χώρα µας. 

Αναφέρεται, επίσης, στο νοµοσχέδιο διακριτός λογαριασµός
στην Τράπεζα της Ελλάδας για χρηµατοδότηση και αντιµετώπιση
των επιπτώσεων φυσικών καταστροφών. Κοροϊδεύετε προκλη-
τικά, γιατί έργα αναγκαία για την αντιπληµµυρική προστασία του
λαού και της περιουσίας του, ακόµα και για την ύδρευση και την
άρδευση ολόκληρων περιοχών, απεντάσσονται από το Ταµείο
Ανάκαµψης, ύψους  300 εκατοµµυρίων, επειδή δεν προλαβαί-
νουν τις προθεσµίες. Πρόκειται για έργα που µπήκαν ως «πρά-
σινα» στη χρηµατοδότηση -όπως και τα ΕΣΠΑ- από το Ταµείο
Ανάκαµψης, το οποίο αποκλείει τη στήριξη επενδύσεων που δεν
έχουν ανταποδοτικότητα για το κεφάλαιο. 

Τώρα, ακόµα και αυτά χάνουν την όποια χρηµατοδότηση, επι-
βεβαιώνοντας ότι το Ταµείο Ανάκαµψης είναι για τους οµίλους
και δεν χωράνε σε αυτό ούτε οι πιο στοιχειώδεις ανάγκες του
λαού. Αλλά και αυτά που τελικά εγκριθούν θα είναι στη λογική
κόστους-οφέλους. Δηλαδή, αν κοστίζουν περισσότερο από τις
στοιχειώδεις υποβαθµισµένες αποζηµιώσεις τότε δεν γίνονται.
Αφήνετε κόσµο στο έλεος µε κίνδυνο τη ζωή του και λαϊκές πε-
ριουσίες και υποδοµές να πνίγονται στα λασπόνερα. 

Ολοκληρώνοντας, θέλουµε να πούµε ότι η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΚΚΕ κατέθεσε µια τροπολογία που διορθώνει µια φο-
ρολογική αδικία και αφορά τη µεγάλη πλειοψηφία στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Αρκετά έχουν πληρώσει, αρκετά έχουν
µατώσει, επιβαρύνονται µε υπέρογκα πρόστιµα που δεν συνά-

δουν µε τις σχετικές παραβάσεις. Πρέπει να διορθωθεί αυτή η
ολοφάνερη φορολογική αδικία. Σας καλούµε να την ψηφίσετε. 

Τελικά το νέο αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
για το ΚΚΕ είναι απορριπτέο, γιατί είναι στα µέτρα της αντιδρα-
στικής σας πολιτικής που ό,τι ιεραρχεί και προωθεί έχει το
βλέµµα στο πού θα ευνοήσει τους επιχειρηµατικούς οµίλους και
τι θα αρπάξει από τον µόχθο και τον ιδρώτα και τη ζωή της ερ-
γατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων, δηλαδή, της πλειοψη-
φίας του λαού. 

Γι’ αυτό µία λύση υπάρχει µόνο, η ενίσχυση, το δυνάµωµα και
η µαζικοποίηση των λαϊκών αγώνων ενάντια στην άγρια πολιτική
σας, να νιώσει η Κυβέρνηση και το σύστηµα ότι έχει αντίπαλο
που αµφισβητεί και βάζει στο στόχαστρο την πολιτική και την
εξουσία αυτών που θυσιάζουν τις ανάγκες των εργαζοµένων για
να αβγαταίνουν τα καπιταλιστικά κέρδη των λίγων. Έτσι, ρωγµές
θα ενισχύσουν το ρεύµα αµφισβήτησης για να γίνει ορµητικό πο-
τάµι που θα ανατρέψει τη στυγνή εκµετάλλευση ανθρώπου από
άνθρωπο για ένα δικαιότερο, ανώτερο ποιοτικά σύστηµα, τον σο-
σιαλισµό - κοµµουνισµό. Και σ’ αυτόν τον αγώνα το ΚΚΕ θα είναι
µπροστά. 

Καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Μανωλάκου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 27
Σεπτεµβρίου 2024:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ πρώτου κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι  2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής).

1. Η µε αριθµό 1405/19-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Σχετικά µε τη µετεγκατάσταση του Εργαστη-
ρίου Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.) Κορδελιού – Ευόσµου».

2. Η µε αριθµό 1401/18-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παύλου Χρηστίδη, προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Άµεση εφαρµογή
ενιαίας κάρτας για την ελεύθερη διέλευση των οχηµάτων των
ατόµων µε αναπηρία από τους σταθµούς διοδίων όλων των αυ-
τοκινητοδρόµων της χώρας».

3. Η µε αριθµό 1418/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Άµεση ολο-
κλήρωση του έργου αντικατάστασης ταρτάν του Δηµοτικού
Αθλητικού Κέντρου (ΔΑΚ) Γάλλου Ρεθύµνου».

4. Η µε αριθµό 1413/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού  Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Παρά τις καταγγελίες του Συνηγόρου του Πολίτη, η Κυ-
βέρνηση επιτρέπει σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια να υπερχρεώνουν
τους ασθενείς, ενώ αφήνει απλήρωτα κέντρα θεραπείας χρονίως
πασχόντων που δεν δέχονται πλέον τους ασφαλισµένους του
ΕΟΠΠΥ».

5. Η µε αριθµό 1412/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νίκη» κ. Τάσου Οικονοµόπουλου, προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου µε θέµα: «Ανησυχία για πιθανές επιπτώσεις
στη χώρα µας από τη νέα κρίση στο µεταναστευτικό».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ δεύτερου κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής).

1. Η µε αριθµό 1419/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Για την τραγική
κατάσταση των αθλητικών εγκαταστάσεων στα Ιωάννινα».

2. Η µε αριθµό 1414/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βου-
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λευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Συνεχίζεται από την Κυβέρ-
νηση ο εµπαιγµός για τον οδικό άξονα Πύργος - Καλό Νερό -
Τσακώνα, σε βάρος της οδικής ασφάλειας και της ανάπτυξης
της περιοχής».

3. Η µε αριθµό 1420/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να µην απολυ-
θούν οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στις υπη-
ρεσίες καθαριότητας, φύλαξης και σίτισης των δηµοσίων
µονάδων υγείας και µε νοµοθετική ρύθµιση να µετατραπούν οι
συµβάσεις τους σε αορίστου χρόνου µε πλήρη εργασιακά και µι-
σθολογικά δικαιώµατα».

4. Η µε αριθµό 1421/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Κατάργηση της αποζηµίωσης µετακίνησης ασθενών
δικαιούχων του ΕΟΠΥΥ από τις βόρειες Σποράδες».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής).

1. Η µε αριθµό 5025/4-6-2024 ερώτηση της Βουλευτού  Β3’
Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Κρίσιµη για τη δηµόσια υγεία η υποβάθµιση της υγειονοµικής
φροντίδας προσφυγικών πληθυσµών-εκδικητική αντιµετώπιση
για τους ανθρώπους του πεδίου».

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης ο Βουλευτής και Η’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας
ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλουµε να τονί-
σουµε ότι ασφαλώς δεν θεωρούµε πως ο Υπουργός είχε κακές
προθέσεις καταθέτοντας το σηµερινό νοµοσχέδιο. Εντούτοις
αυτό που µετράει δεν είναι οι προθέσεις, αλλά οι επαρκείς ικα-
νότητες, ο στόχος και ο σχεδιασµός του τρόπου επίτευξης του. 

Εν προκειµένω, όµως, κατατέθηκε ένα νοµοσχέδιο που δεν
έχει κανέναν ουσιαστικό, µετρήσιµο δηλαδή, στόχο ενώ αφορά
πρόσθετες διαδικασίες που καθιστούν ακόµη πιο πολύπλοκη τη
γραφειοκρατία και ψηφοθηρικές προσλήψεις, που είναι µάλλον
ο βασικός στόχος του. Πρόκειται δε για ένα υποσύνολο του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο ορίζεται εδώ ως
Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, κάτι που δηµι-
ουργεί την εντύπωση ότι υπάρχει και αντιαναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Δεν είναι κωµικοτραγικό;

Όπως φαίνεται, πάντως, αποτελεί ένα ακόµη εγχείρηµα για
επικοινωνιακή κατανάλωση από µία Κυβέρνηση που έχει εξειδι-
κευτεί στην επικοινωνιακή διαχείριση όλων των προβληµάτων της
χώρας µας αντί να προσπαθεί να τα επιλύσει, από ένα Υπουργείο
που παρουσιάζει µια ρόδινη εικόνα για την οικονοµία µας όταν
τόσο η καθηµερινότητα όσο και οι οικονοµικοί δείκτες την δια-
ψεύδουν παταγωδώς, όπως έχει άλλωστε διαπιστωθεί ακόµη και
από τους «FINANCIAL TIMES» που µας χαρακτηρίζουν ως τη
φτωχότερη χώρα της Ευρώπης. Επίσης, από τη «MOODY’S» που
ούτε τώρα µας έδωσε επενδυτική βαθµίδα, ενώ µας προειδοποί-
ησε για το δηµογραφικό πρόβληµα και για τα απειλητικά δίδυµα
ελλείµµατα των ισοζυγίων µας. 

Οι θετικές δε προοπτικές που σηµείωσε οφείλονται µόνο στις
συστηµικές τράπεζες που αισχροκερδούν εις βάρος των Ελλή-
νων που τις διέσωσαν για να τους ληστεύουν µε τις υπέρογκες
προµήθειες και τους τόκους τους, καθώς επίσης για να πλειστη-
ριάζουν τα σπίτια τους µε τα διάφορα τεχνάσµατα στα όρια της
παρανοµίας που τους επέτρεψε η Κυβέρνηση. 

Σε κάθε περίπτωση θεωρούµε το νοµοσχέδιο αντιπαραγωγικό
και περιττό, ενώ το µόνο θετικό στοιχείο του είναι ο πρόσθετος
προϋπολογισµός του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, αν
και δεν είναι στο αναγκαίο ύψος, είναι µόλις 900 εκατοµµύρια για
τη στήριξη της οικονοµίας µας ούτε επιµερίζεται ως προς τις
χρήσεις. 

Επιγραµµατικά τώρα στα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου. Στο

πρώτο µέρος αναφέρεται ο σκοπός, ο οποίος είναι σε γενικές
γραµµές οι επιµέρους διαδικασίες ενός τµήµατος του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων, που ονοµάζεται αναπτυξιακό.
Αφού,, δηλαδή έχει προστεθεί ένας βαθµός πολυπλοκότητας
στις υπάρχουσες διαδικασίες µετά προτείνονται απλοποιήσεις.
Πώς είναι δυνατόν, αλήθεια, να αναφερόµαστε σε απλοποιήσεις
όταν έχουν εισαχθεί περισσότερες διαδικασίες; Δεν είναι οξύ-
µωρο;

Στην ουσία, λοιπόν, δροµολογούνται µεταρρυθµίσεις για τις
µεταρρυθµίσεις, ενώ το αποτέλεσµα είναι η Ελλάδα µετά από
δεκατέσσερα χρόνια δήθεν µεταρρυθµιστικών µνηµονίων να έχει
βυθιστεί στους δείκτες οικονοµικής ελευθερίας στην εκατοστή
δέκατη τρίτη θέση, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Από ποιον βυθίστηκε στη θέση εκατόν δεκατρία, πίσω ακόµη
και από τις Τανζανία, Γκάνα, και Τζιµπουτί; Από µία κατ’ επίφαση
φιλελεύθερη Κυβέρνηση που φαίνεται πως έχει χάσει πια εντε-
λώς τον προσανατολισµό της. Πώς θα προσελκυστούν και πώς
θα διενεργηθούν έτσι εγχώριες µη κρατικοδίαιτες φυσικά και
ξένες παραγωγικές επενδύσεις; Το αποκλείουµε. Είναι εντελώς
αδύνατο! 

Στο δεύτερο µέρος, περιλαµβάνονται οι ρυθµίσεις για το Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως, ορισµοί,
διαδικασίες ένταξης προγραµµάτων, διαδικασία πληρωµών, δια-
δικασίες ολοκλήρωσης, εποπτεία µε κατάρτιση µητρώου δικαιού-
χων έµµεσων πληρωµών, αξιολόγηση των αποτελεσµάτων και
ορισµός των φορέων που θα εµπλέκονται.

Στο τρίτο µέρος, περιλαµβάνονται τροπολογίες σε προηγού-
µενους νόµους που αφορούν τα συγχρηµατοδοτούµενα προ-
γράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης καθώς, επίσης, την κατα-
στροφική απολιγνιτοποίηση –το τονίζουµε αυτό- τόσο για τις το-
πικές κοινωνίες όσο και για το κόστος ενέργειας. 

Ονοµάζεται, βέβαια, «δίκαιη µετάβαση» κατά την παραπλανη-
τική τακτική των µνηµονίων, ενώ αφορά διαδικασίες για τη στε-
λέχωση της και δυστυχώς όχι το βασικό θέµα, το οποίο δεν είναι
άλλο από την έλλειψη χρηµατοδότησης λόγω της οποίας οι πε-
ριοχές αυτές κυριολεκτικά φυλλοροούν και αργοπεθαίνουν. 

Περιλαµβάνονται, επίσης, νέες προσλήψεις για τη µονάδα ορ-
γάνωσης της διαχείρισης αναπτυξιακών προγραµµάτων του
Υπουργείου, η οποία θα παρέχει συµβουλές και ρυθµίσεις για
την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα.

Στο τέταρτο και τελευταίο µέρος ορίζεται πρόσθετος προϋπο-
λογισµός για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ύψους 900
εκατοµµυρίων. Κάτι που είναι θετικό και το µόνο ίσως συγκεκρι-
µένο µέτρο του νοµοσχεδίου αν και δεν υπάρχει επιµερισµός
του. 

Τέλος, το Γενικό Λογιστήριο δεν παρέχει κάποια σηµαντική κο-
στολόγηση γεγονός, που επιβεβαιώνει την επικοινωνιακή και δια-
δικαστική µορφή του νοµοσχεδίου. Τα µόνα ποσά που παρέ-
χονται είναι για τις προσλήψεις -πάντα για προσλήψεις- στις υπη-
ρεσίες ΔΑΜ και ΔΟΜ, όπως, επίσης, ο πρόσθετος προϋπολογι-
σµός χωρίς, όµως, περαιτέρω πληροφορίες. 

Συνεχίζω µε ένα πιο σοβαρό θέµα µε την οικονοµία µας, που
νοσεί πολύ σοβαρά αφού όλοι οι σηµαντικοί δείκτες είναι στο
βαθύ κόκκινο, όπως τους αναφέραµε στις επιτροπές, αλλά και
στην Ολοµέλεια πολλές φορές έως σήµερα. Αυτό που χρειάζεται
η χώρα µας και τονίζουµε συνεχώς είναι η αλλαγή του οικονοµι-
κού τουριστικού και φορολογικού της µοντέλου έτσι, ώστε -όσον
αφορά το τελευταίο- να επιτύχει βιώσιµους ρυθµούς ανάπτυξης,
τουλάχιστον, 5% ετήσια και όχι 1% ή 2% όπως συµβαίνει σήµερα.
Χωρίς αυτούς τους ρυθµούς η Ελλάδα είναι καταδικασµένη. 

Τι σηµαίνει ανάπτυξη; Απλούστατα αύξηση του ΑΕΠ, το οποίο
είναι το άθροισµα της ιδιωτικής κατανάλωσης, των επενδύσεων,
των δηµοσίων δαπανών και του εµπορικού ισοζυγίου. Δηλαδή,
όσον αφορά, το τελευταίο, το εµπορικό ισοζύγιο, των εξαγωγών
µείον τις εισαγωγές. 

Εν προκειµένω, ο πρώτος συντελεστής, η ιδιωτική κατανά-
λωση, εξαρτάται κυρίως από τους µισθούς των εργαζοµένων, οι
οποίοι για να αυξηθούν βιώσιµα και φυσικά πρέπει να αυξηθούν
και πρέπει να βελτιωθεί προηγουµένως η παραγωγικότητα της
εργασίας. Δεν είµαστε σε µια σοβιετική χώρα που κάθε πρωθυ-
πουργός λέει ότι τόσο πρέπει να αυξηθούν οι µισθοί, υπάρχουν
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προϋποθέσεις. Δυστυχώς, όµως, η ανταγωνιστικότητα της εργα-
σίας στην Ελλάδα είναι πάνω από 30% χαµηλότερη από το µέσο
όρο των κρατών του ΟΟΣΑ, µε την Ελλάδα να είναι τέταρτη από
το τέλος στον ΟΟΣΑ και φυσικά τελευταία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπως, θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Από τι εξαρτάται τώρα η παραγωγικότητα της εργασίας; Κυ-
ρίως από τις επενδύσεις, όπου, όµως, παρά το τεράστιο επενδυ-
τικό µας κενό της τάξης των 130 δισεκατοµµυρίων -εκ των
οποίων τα 80 δισεκατοµµύρια περίπου αφορούν τον ιδιωτικό
τοµέα- ανέρχεται µόλις στο 13,9% του ΑΕΠ έναντι 22,2% της Ευ-
ρωζώνης και 33% της Τουρκίας. Σε εµάς είναι µόλις στο 13%
όταν στην Ευρωζώνη είναι 22% και 33% στην Τουρκία. Έτσι ερ-
χόµαστε στο δεύτερο συντελεστή του ΑΕΠ, στις ιδιωτικές επεν-
δύσεις, σηµειώνοντας πως η άνοδος των µισθών –άρα της
ιδιωτικής κατανάλωσης, του πρώτου συντελεστή- προϋποθέτει
εγχώρια παραγωγή, αφού διαφορετικά αυξάνεται το εµπορικό
έλλειµµα, δηλαδή ο τέταρτος συντελεστής. 

Τι χρειάζεται για να αυξηθούν οι ιδιωτικές επενδύσεις; Προ-
φανώς όχι νοµοσχέδια όπως το σηµερινό, αλλά κυρίως εγχώριες
αποταµιεύσεις όπου είµαστε, ως συνήθως, τελευταίοι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µάλιστα µε αρνητικό πρόσηµο, πλην 4%. Επί-
σης, χρειάζεται σωστή λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης χωρίς
γραφειοκρατικά εµπόδια. Επιπλέον, επιτάχυνση της απονοµής
δικαιοσύνης και ένα ανταγωνιστικό φορολογικό σύστηµα, όπως
αυτό που προτείνουµε εµείς ήδη από την πρώτη µέρα στη
Βουλή. Δηλαδή φορολογία των νοικοκυριών, όπως των επιχειρή-
σεων, έτσι ώστε να αφαιρούνται όλα τα έξοδα από τα έσοδα,
οπότε να είναι δίκαιο και να καταπολεµάται πλήρως η φοροδια-
φυγή, αφού έτσι όλοι θα συγκεντρώνουν αποδείξεις. Φυσικά, µε
έναν επίπεδο φορολογικό συντελεστή σταδιακά, της τάξεως του
15%για όλους, για επιχειρήσεις και για νοικοκυριά, ο οποίος είναι
δίκαιος, ανταγωνιστικός και ασφαλώς εφικτός. Γι’ αυτό έχουµε
µια πλήρη ανάλυση στο κόµµα µας. 

Ειδικά όσον αφορά τώρα στις άµεσες ξένες επενδύσεις, έχουν
µειωθεί κατά 35% το 2023 και συνεχίζουν να µειώνονται το 2024,
ενώ αφορούν κατά 45% περίπου αγορές ακινήτων προερχόµενα,
κυρίως, από πλειστηριασµούς των σπιτιών των Ελλήνων, συνχρη-
µατοπιστωτικές και ασφαλιστικές δραστηριότητες, ενώ για στη
βιοµηχανία οδηγείται µόλις το 5% του συνόλου. 

Σε σχέση τώρα µε τον τρίτο συντελεστή του ΑΕΠ, τις δηµόσιες
δαπάνες, οφείλει να δίνεται, κυρίως, σηµασία στις επενδυτικές,
µε Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύσεων που αφ’ ενός µεν, υπο-
εκτελούνται ανέκαθεν στην Ελλάδα, αφ’ ετέρου, οδηγούνται
απαράδεκτα στην κάλυψη των κενών των Υπουργείων και σε δια-
φόρων ειδών επιδόµατα. Ενδεχοµένως εδώ η τελευταία µας ευ-
καιρία για να αλλάξουµε το χρεοκοπηµένο οικονοµικό µας
µοντέλο είναι το Ταµείο Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, σε συν-
δυασµό βέβαια µε το ΕΣΠΑ και την ΚΑΠ. 

Εντούτοις, η Κυβέρνηση καθυστερεί απαράδεκτα τα έργα µε
αποτέλεσµα να κινδυνεύουν να χαθούν ευρωπαϊκοί πόροι. Σύµ-
φωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδας λιγότερο –και το τονίζω- από
το 25% των χρηµάτων που έχει λάβει η Ελλάδα ως δάνεια από
το Ταµείο Ανασυγκρότησης έως τον Απρίλιο του 2024, έχει οδη-
γηθεί στις ιδιωτικές επιχειρήσεις, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Δηλαδή εισέπραξε τα χρήµατα η Κυβέρνηση αλλά δεν
τα εκταµίευσε για να δηµιουργηθούν επενδύσεις. Δεν είναι σο-
βαρό; Δεν είναι πολύ άσχηµο; 

Ακόµη χειρότερα, ενώ αρχικά το πρόγραµµα ήταν εµπροσθο-
βαρές το 95% πια των επενδύσεων του σχεδίου «Ελλάδα 2.0»
είναι προγραµµατισµένες να ολοκληρωθούν κατά τη δεύτερη πε-
ρίοδο που λήγει το 2027. Ενώ δεν είναι µόνο οι περισσότερες
από αυτές τις επενδύσεις αριθµητικά, αλλά επιπλέον είναι οι πιο
σηµαντικές για την οικονοµία µας και οι πιο απαιτητικές. Άρα
είναι πολύ επικίνδυνο και πιθανότατα να µη διενεργηθούν ποτέ
και να χάσουµε έτσι χρήµατα ευρωπαϊκά. 

Με αυτόν τον κίνδυνο θα έπρεπε να ασχοληθεί ο Υπουργός,
αφού εξ όσων γνωρίζουµε είναι αποκλειστικά και µόνο δική του
ευθύνη, όχι µε περιττά σχέδια νόµου όπως το σηµερινό, που θα
µπορούσε να δροµολογηθεί µε µια απλή κοινή υπουργική από-
φαση. 

Όσον αφορά τώρα στον τελευταίο συντελεστή του ΑΕΠ, το

εµπορικό µας ισοζύγιο, η κατάσταση εδώ είναι κυριολεκτικά
απελπιστική, αφού το έλλειµµα του επταµήνου εκτοξεύθηκε στα
19,3 δισεκατοµµύρια, οπότε θα τα υπερβεί τα 30 δισεκατοµµύρια
στο τέλος του χρόνου, παρά το ότι το 2024 δεν έχουµε ενεργει-
ακή κρίση, όπως είχαµε το 2022, και πιθανότατα θα ξεπεράσει
ακόµη και το 2022. 

Τι σηµαίνει αυτό το εµπορικό έλλειµµα για το ΑΕΠ µας; Απλού-
στατα εάν δεν είχαµε έλλειµµα, το ΑΕΠ µας θα αυξανόταν αυτό-
µατα κατά 19,3 δισεκατοµµύρια στο επτάµηνο, µε εξαιρετικά
θετικά αποτελέσµατα για τα δηµόσια έσοδα χωρίς να χρειάζεται
η σηµερινή εγκληµατική υπερφορολόγηση των Ελλήνων. Επίσης,
θα είχε θετικά αποτελέσµατα για τη σχέση χρέους προς ΑΕΠ και
ούτω καθ’ εξής. 

Εν προκειµένω, η βασική µας προτεραιότητα για να µειώσουµε
το εµπορικό µας έλλειµµα και ή δυνατόν να το ισοσκελίσουµε -
άρα να αυξήσουµε το ΑΕΠ µας- είναι η µείωση των εισαγωγών
και όχι η αύξηση των εξαγωγών, όπως εσφαλµένα θεωρείται, η
οποία είναι πολύ πιο εύκολη, αφού -αν µη τι άλλο- η εγχώρια πα-
ραγωγή δεν επιβαρύνεται µε το µεταφορικό κόστος των εισαγό-
µενων.

Για να µειωθούν όµως οι εισαγωγές, χρειάζεται στήριξη του
πρωτογενούς τοµέα της µεταποίησης και της βιοµηχανίας. Πώς;
Προσθέτοντας κρατικούς πόρους και προσωπικό από τον τουρι-
σµό, ο οποίος σήµερα απασχολεί το διπλάσιο προσωπικό από
τις αντίστοιχες τουριστικές χώρες, όπως η Πορτογαλία. Θα κα-
ταθέσω τη σχετική µελέτη στα Πρακτικά. 

Ασφαλώς πάντως το τουριστικό µας µοντέλο λειτουργεί λαν-
θασµένα, αφού δεν είναι δυνατόν να έχουµε 34 εκατοµµύρια αφί-
ξεις και 20,5 δισεκατοµµύρια έσοδα το 2023, όταν η Πορτογαλία
µε τις µισές αφίξεις µε 18 εκατοµµύρια, έχει έσοδα 25 δισεκα-
τοµµύρια, περισσότερα δηλαδή από εµάς και µάλιστα µε το µισό
προσωπικό από αυτό που απασχολούµε εµείς. Και µάλιστα µι-
λάµε σήµερα για ελλείψεις στο προσωπικό στον τουρισµό όταν
απασχολούν το διπλάσιο απ’ ότι οι άλλες χώρες, ενώ η µέση δα-
πάνη ανά τουρίστα µειώθηκε ξανά στην Ελλάδα κάτω από τα 590
ευρώ ανά άτοµο, όταν στην Πορτογαλία είναι 1.200 ευρώ, το δι-
πλάσιο, και στην Ισπανία, το τριπλάσιο, σχεδόν στα 1600 ευρώ.
Όπως φαίνεται µόνο ακριβά χαλιά ξέρουν να αγοράζουν οι
Υπουργοί µας, τίποτα άλλο.

Εκτός αυτού η παραγωγικότητα της εργασίας στον τουρισµό
είναι πολύ χαµηλή τόσο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο
και στην Ελλάδα. Στη χώρα µας είναι λιγότερο από το µισό της
µέσης παραγωγικότητας της οικονοµίας µας, λιγότερο από το
µισό! Γιατί; Λόγω της χαµηλής µέσης εξειδίκευσης του κλάδου,
της εποχικότητάς του και της αδράνειας του εργατικού δυναµι-
κού τη µη τουριστική σεζόν, ενώ το τελευταίο, η αδράνεια, είναι
ο λόγος που ο τουρισµός απορροφά το 90% των επιδοµάτων
ανεργίας που επιβαρύνουν, βέβαια, τον κρατικό προϋπολογισµό,
καθώς επίσης το 95% των προγραµµάτων για την απασχόληση
της ΔΥΠΑ. Αντίθετα η παραγωγικότητα του µεταποιητικού κλά-
δου από την οποία, όπως έχουµε πει, εξαρτώνται οι µισθοί των
εργαζοµένων, είναι σχεδόν 30% υψηλότεροι από τη µέση παρα-
γωγικότητα στην οικονοµία µας, όταν στο τουρισµό -όπως προ-
αναφέραµε- είναι πάνω από το 50% χαµηλότεροι. Δεν φαίνεται,
λοιπόν, καθαρά πού πρέπει να οδηγήσουµε την οικονοµία µας;

Για όλους αυτούς τους λόγους λοιπόν επιµένουµε πως η µονα-
δική λύση -όσο υπάρχει ακόµη χρόνος- είναι η αλλαγή του τουρι-
στικού, του φορολογικού και του οικονοµικού µας µοντέλου, µε
έµφαση όσον αφορά το τελευταίο στον τεχνολογικό πρωτογενή
τοµέα, στη µεταποίηση, στη βιοµηχανία συµπεριλαµβανοµένης,
βέβαια, της αµυντικής και στην υψηλή τεχνολογία και επιπλέον
στη σύνδεση του τουρισµού, ο οποίος είναι ένα πολύτιµο αγαθό
για µας, µε την εγχώρια παραγωγή. Διαφορετικά η χώρα µας θα
βαδίζει από το κακό στο χειρότερο, ενώ το γεγονός ότι η EURO-
STAT θα προσθέσει τα 12,5 δισ. από τους παγωµένους τόκους
των 96 δισ. του EFSF όπου δεν εξυπηρετούµε ούτε καν το κεφά-
λαιο -το θυµίζουµε ξανά, εξυπηρετούµε µόλις 310 δισ. και όχι 407
που χρωστάµε- οφείλει να µας προβληµατίσει ιδιαίτερα.

Και αυτό είναι εύλογο, αφού το χρέος του κεντρικού κράτους
το µόνο συγκρίσιµο µε το παρελθόν -το χρέος του κεντρικού
κράτους είναι το συγκρίσιµο µε το παρελθόν- θα αυξηθεί από τα
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407 στα 419,5 δισ. ή στο 190% του πληθωριστικού ΑΕΠ των 220
δισ. του 2023, όταν χρεοκοπήσαµε µε 299 δισ. ή 127% του ΑΕΠ. 

Τέλος, οφείλουµε να σηµειώσουµε ότι το πραγµατικό µας ΑΕΠ
αυξήθηκε µόλις κατά 11 δισ. από το 2019 έως το 2023 ή κατά
5,9% σωρευτικά δηλαδή περί το 1% ετήσια, από τα 183 δισ. στα
194 δισ. όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Την ίδια περίοδο
ο πληθωρισµός πρόσθεσε τα επιπλέον 26 δισ. µειώνοντας έτσι
το χρέος ως προς το ΑΕΠ εις βάρος όµως των Ελλήνων που υπο-
φέρουν τα πάνδεινα, έχοντας το χαµηλότερο πραγµατικό ωρο-
µίσθιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ένα από τα υψηλότερα κόστη
διαβίωσης. 

Δεν είναι κατάντηµα για την πάµπλουτη χώρα µας; Δεν είναι
ντροπή να µας έχουν ξεπεράσει σχεδόν όλες οι πρώην ανατολι-
κές χώρες; Δεν µας αξίζει κάτι πολύ καλύτερο που ασφαλώς
µπορούµε να το πετύχουµε;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βιλιάρδο. 

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Νέα Αριστερά, η ειδική αγορήτρια κ. Θεανώ Φωτίου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση φέρνει ένα νοµο-

σχέδιο µε τίτλο «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων». Η Νέα Αριστερά θεωρεί ότι ούτε νέο είναι, ούτε
αναπτυξιακό είναι, αντίθετα είναι αντιαναπτυξιακό και αντικοινω-
νικό. Γι’ αυτό και το καταψηφίζουµε.

Γιατί ισχυρίζοµαι αυτό; Για τέσσερις λόγους. Πρώτον, δεν
πραγµατοποιεί όσα υπόσχεται στα άρθρα 1, 2, δηλαδή ένα αυ-
τοτελές, συνεκτικό, νοµοθετικό πλαίσιο που θα διασφαλίζει τη
σωστή λειτουργία του ΠΔΕ. Αντ’ αυτού δηµιουργεί νοµικές ασά-
φειες και γκρίζες ζώνες, διότι, δεν καταργεί, δεν αντικαθιστά το
υφιστάµενο πλαίσιο, ώστε να προκύψει πράγµατι ένα νέο αυτο-
τελές και συνεκτικό. Το άρθρο 42, παραδείγµατος χάριν, καταρ-
γεί µόνο τρία άρθρα και εν µέρει δύο άρθρα παλαιότερων νόµων.
Δηλαδή στην πραγµατικότητα προστίθεται αυτό το νοµοσχέδιο
στον κυκεώνα του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου, αυξάνον-
τας έτσι την πολυπλοκότητά του.

Και το σηµαντικότερο βέβαια, κύριε Υπουργέ, είναι ότι πολλά
άρθρα ισχύουν µε την επιφύλαξη διατάξεων του υφιστάµενου
πλαισίου, χωρίς να περιγράφονται ποιες είναι αυτές οι διατάξεις.
Άρα νέες γκρίζες ζώνες, νέες νοµικές ασάφειες. 

Αυτό συµβαίνει σε πάρα πολλά άρθρα. Το άρθρο 5, το άρθρο
21 όπου εκεί πια αναφέρεται και µε την επιφύλαξη ειδικού θεσµι-
κού πλαισίου. Δηλαδή, γιατί δεν το περιγράφετε; Εκεί όµως που,
πραγµατικά, το τερµατίζετε είναι η παράγραφος 6 του άρθρου
40, όπου διαβάζουµε: «Ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου
που αφορούν ζητήµατα δηµόσιου λογιστικού εφαρµόζονται µε
την επιφύλαξη των αντίστοιχων διατάξεων του ν.4270/2014». 

Για βάλτε τις διατάξεις του 2014 µε αυτά που φέρνετε σήµερα.
Τι θα διαπιστώσετε; Ότι τα 2/3 των άρθρων ισχύουν εκτός και αν
δεν ισχύουν. Ισχύουν δηλαδή µε επιφύλαξη. Αυτό σηµαίνει ότι
όπου υπερισχύει ο νόµος, δεν θα ισχύει το καινούργιο. Και ανα-
ρωτιέµαι, πώς φτάσατε σε αυτόν το τραγέλαφο, ειδικά όταν µας
είπατε ότι για το νοµοσχέδιο λάβατε τεχνική βοήθεια και ήταν
υπό διαβούλευση επί δύο ολόκληρα χρόνια, µε τα µισά άρθρα
βέβαια να µην µπαίνουν στη διαβούλευση γιατί δεν τα καταλά-
βαινε ο κόσµος αυτά τα µισά γιατί ήταν ειδικά και τεχνικά. 

Δεδοµένου των παραπάνω εύλογα συµπεραίνουµε ότι δεν
είναι στις επιδιώξεις σας. Αντίθετα χρειάζεστε την επιφύλαξη.
Όχι µόνο δεν θα επιδιώξετε να την άρετε, αλλά την χρειάζεστε.
Διότι η πραγµατική σας στόχευση είναι να υπάρχουν γκρίζες νόρ-
µες και νοµικές ασάφειες. Δηλαδή πράγµατα για τα οποία κανείς
δεν θα γνωρίζει µετά βεβαιότητας τι ισχύει, ώστε τα επόµενα
χρόνια να διαχειριστείτε αδιαφανώς δεκάδες δισ. ευρώ για δη-
µόσιες επενδύσεις και να τα κατευθύνετε στους κοµµατικούς φί-
λους σας, στο δίκτυο πελατειακών σχέσεων, που επιµελώς

εξυφαίνετε από τότε που αναλάβατε την εξουσία. 
Μάλιστα είστε τόσο κυνικοί ώστε φέρνετε αυτό το συνονθύ-

λευµα αδιαφάνειας την ώρα που η χώρα µας ελέγχεται από την
Ευρωπαϊκή Εισαγγελία και την OLAF για αναθέσεις 2,5 δισ. ευρώ
σε διαγωνισµούς µε έναν µόνο υποψήφιο. Η επιλογή νοµικής
ασάφειας και αδιαφανούς διαχείρισης συνιστά µείζον αναπτυ-
ξιακό έγκληµα. Γιατί κατασπαταλάτε την ευκαιρία της χώρας µας
να ανασυγκροτηθεί παραγωγικά µετά τη δεκαετία των µνηµονίων
και ύφεσης που την καταδικάσατε µε τη χρεοκοπία του 2009. 

Επιπλέον, δίνετε υπεραρµοδιότητες στους Υπουργούς αφαι-
ρώντας τες από κατώτερα όργανα, όπως παραδείγµατος χάριν
στο άρθρο 29. Είναι δηλαδή ξανά ένα υπερσυγκεντρωτικό σχήµα
µε αιχµή τους Υπουργούς για να εµπεδώσετε και να λειτουργή-
σετε αυτό το καθεστώς αδιαφάνειας, που διευκολύνει ρουσφέ-
τια, πελατειακά δίκτυα, αναξιοκρατία, ροή δηµόσιου χρήµατος
προς αυτά. 

Αυτά κάνετε, κύριε Υπουργέ. Δεν πρωτοτυπείτε. Αυτά τα κά-
νετε από την αρχή που κυβερνάτε αλλά και οσάκις ως Δεξιά κυ-
βερνήσατε αυτόν τον τόπο. 

Στα άρθρα 52, 54 για την Ειδική Υπηρεσία Δίκαιης Αναπτυξια-
κής Μετάβασης ΕΥΔΑΜ είναι η τρίτη φορά που τροποποιείτε τις
αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού και η
πέµπτη φορά που τροποποιείτε τη στελέχωση της υπηρεσίας.
Δηλαδή, µε απλά λόγια, πάλι εδώ είναι το υπερσυγκεντρωτικό
µοντέλο το οποίο είναι αντίθετο µε τις συστάσεις διεθνών οργα-
νισµών, ευρωπαϊκών κ.λπ., οι οποίοι λένε µε τι συστάσεις τους
πώς θα µπορούσε να λειτουργήσει αυτός ο νόµος. 

Είναι προφανές ότι, όπως τροποποιήσατε συνέχεια όλες τις
προηγούµενες περιόδους τους αντίστοιχους νόµους για το ΠΔΕ,
το ίδιο θα γίνει και µε αυτόν, που σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, που
λείπει εντελώς από τα έδρανα, θα ψηφίσει µε πολλά «ζήτω». 

Δεύτερος λόγος που τον καταψηφίζουµε είναι πως συνεχίζει
το νοµοσχέδιο την πολιτική ιδιωτικοποίησης των πάντων: Ιδιωτι-
κοποιεί την αξιολόγηση των νόµων για το ΠΔΕ, πιέζει για ιδιωτι-
κοποίηση δηµόσιων υποδοµών. Διότι ενώ εξαιρεί τις δαπάνες
συντήρησης από τις δηµόσιες δαπάνες -τις βγάζετε, δεν υπάρ-
χουν πια οι δαπάνες συντήρησης στις δηµόσιες επενδύσεις- δεν
προβλέπεται πώς θα καλύπτονται. Ας πούµε και ο λογαριασµός
που έχει η έκθεση του ΓΛΚ δεν αναφέρει κανένα ευρώ εκεί. 

Το πιο ανατριχιαστικό όµως είναι το άρθρο 5, όπου ρητά εξαι-
ρείτε από την έννοια της δηµόσιας επένδυσης τις δαπάνες για
τη συντήρηση των υποδοµών. Δηλαδή, µε απλά λόγια για να το
καταλάβουν όλοι, το ΠΔΕ δεν θα χρηµατοδοτεί πλέον δαπάνες
συντήρησης. 

Σας ρώτησα από πού θα καλύπτονται αυτές οι δαπάνες συν-
τήρησης. Έχετε κάνει δηµοσιονοµικές προβλέψεις; Γιατί στην
έκθεση του ΓΛΚ δεν τις βλέπουµε. Εσείς κάνατε πως δεν κατα-
λάβατε και µου απαντήσατε –είναι η γνωστή τακτική του ρί-
χνουµε τη «µπάλα» αλλού- ότι «κυρία Φωτίου, δεν σας αρέσει οι
δαπάνες συντήρησης να αναγράφονται σε ειδικό µητρώο;». 

Αυτό ρώτησα; Πολύ καλά κάνουν να αναγράφονται σε ειδικό
µητρώο. Ρώτησα από πού θα καλύπτονται. Δεν µου απαντήσατε.
Και το ξαναρωτώ. Γιατί; Γιατί εµείς πιστεύουµε ως Νέα Αριστερά
ότι η εξαίρεσή τους αποσκοπεί σε δύο πράγµατα: 

Πρώτον, να δικαιολογήσει την κυβερνητική πολιτική υπέρ ΣΔΙΤ
αντί για δηµόσια έργα να πιέζει για ακόµη περισσότερα ΣΔΙΤ
καθώς τέτοιες συµβάσεις προβλέπουν ότι οι ιδιώτες αναλαµβά-
νουν, µε το αζηµίωτο βέβαια, τη λειτουργία και συντήρηση των
υποδοµών: «Το κάνω ΣΔΙΤ γιατί έτσι θα αναλάβει ο ιδιώτης µόνο
τη συντήρηση των υποδοµών, αφού αλλιώς δεν µπορώ να το
συντηρήσω».  

Δεύτερον, για να ωριµάσει την ιδέα της µετακύλησης στους
πολίτες του κόστους για συντήρηση και λειτουργία, ακόµη και
κατασκευή, των δηµόσιων υποδοµών, δεδοµένου ότι οι δηµόσιοι
πόροι είναι ελλιπέστατοι. Διότι, όπως είπε και –ακούστε-ακούστε-
η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών σε πρόσφατο συνέδριο, η
ιδέα αυτή, δηλαδή της µετακύλησης στους πολίτες του κόστους
της συντήρησης, δεν έχει ακόµη ωριµάσει στους πολίτες. Είµα-
στε έτοιµοι, λοιπόν, να ωριµάσουµε! Δηλαδή, το πεντάευρο του
Άδωνι θα έρθει, όχι µόνο στα νοσοκοµεία αλλά και σε πλήθος
δηµόσιων υποδοµών. 
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Πρόκειται για ανατριχιαστική πολιτική, αν αναλογιστούµε ει-
δικά ότι εξαιτίας της κλιµατικής κρίσης υπάρχει κατεπείγουσα
ανάγκη για ενίσχυση της ανθεκτικότητας όλων ανεξαιρέτως των
υποδοµών και το πρώτο βήµα –προφανώς όχι το µόνο- για την
ενίσχυση της ανθεκτικότητας είναι η διενέργεια της απλής συν-
τήρησης. Πρέπει να συντηρηθούν ώστε να µην πέφτουν τα τα-
βάνια των σχολείων στα καλά καθούµενα στα κεφάλια των
µαθητών και να µην σκοτώνεται ο κοσµάκης στην κακοκαιρία
γιατί λείπει η διαγράµµιση στους δρόµους. 

Ο τρίτος λόγος που καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο είναι ότι
δεν επιλύει ζητήµατα που υπονοµεύουν την εκτέλεσή του ΠΔΕ.
Μιλάω για τα γνωστά προβλήµατα µε τις απαλλοτριώσεις, την
αδυναµία πρόσβασης µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε εγγυητικές
-ξέρετε πολύ καλά ότι δεν µπορεί κανείς µικροµεσαίος πλέον να
µπορέσει να έχει πρόσβαση στο ΠΔΕ, παρά µόνο οι πολύ µεγά-
λοι όµιλοι κ.λπ., -την υποστελέχωση δηµοσίων υπηρεσιών που
εµπλέκονται στο ΠΔΕ, κυρίως στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Μιλάω για ελλιπέστατες µελέτες µε βάση τις οποίες προκη-
ρύσσεται τα έργα, µε αποτέλεσµα να καθυστερούν και να κοστί-
ζουν περισσότερο. Μιλάω τέλος για τις υπερτιµολογήσεις, τις
απίστευτες εκπτώσεις, τις συνεννοήσεις επιτηδείων και τις συ-
ναφείς ενστάσεις. Αυτό καταφέραµε να κάνουµε, τους δρόµους
της Ελλάδος να στοιχίζουν δύο φορές περισσότερο απ’ ό,τι στην
Ευρώπη! 

Ο τέταρτος λόγος που καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο είναι ότι
πραγµατώνει τη γενικότερη οικονοµική στρατηγική της Κυβέρ-
νησης µε κεντρικά δόγµατα, όπως: «Τα προβλήµατα τα επιλύουν
οι αγορές». Ή όπως: «Να δίνουµε γη και ύδωρ στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους, ώστε θα παράξουν αυτοί πλούτο και από κει
και ύστερα θα διαχυθεί ωραία αυτός ο πλούτος στην υπόλοιπη
κοινωνία». Εξαιτίας αυτών των δογµάτων η κυβερνητική στρατη-
γική είναι αντικοινωνική και αντιαναπτυξιακή. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, διότι επιδεινώνει την καθηµε-
ρινότητα των πολιτών. Και αυτό γίνεται καθώς, πρώτον, η αδια-
φανής διαχείριση και τα προβλήµατα που ΠΔΕ οδηγούν στις
υπερκοστολογήσεις που είπα και κατασπαταλούν τους δηµόσι-
ους πόρους που θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν σε άλλα
έργα υπέρ των πολιτών, όπως σε βρεφονηπιακούς σταθµούς,
σχολεία, νοσοκοµεία, αντιπληµµυρικά έργα κ.λπ.. Οι περιφερει-
άρχες ήταν πολύ σαφείς σε αυτό το θέµα. 

Δεύτερον, η αδιαφανής διαχείριση οδηγεί σε επιλογές, πραγ-
µατικά, µακριά από τις πραγµατικές ανάγκες. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα είναι τα αντιπληµµυρικά έργα. Εν όψει κλιµατικής
κρίσης έπρεπε να είναι προτεραιότητα. Η Κυβέρνηση όµως, όχι
µόνο δεν τα ενέταξε στο Ταµείο Ανάκαµψης στο αναγκαίο ύψος
που έπρεπε να τα εντάξει αλλά και τα απέταξε, µε το πρόσχηµα
ότι δεν ήταν ώριµα στην αναθεώρηση του Ελλάδα 2.0. Η κατα-
στροφή της Θεσσαλίας απέδειξε πόσο εγκληµατικές είναι τέ-
τοιες επιλογές. 

Εποµένως, η Κυβέρνηση καταστρέφει αντί να ενισχύει µέρος
του παραγωγικού ιστού. Όταν όµως καταστρέφεται ο παραγω-
γικός ιστός, η χώρα µας µαραζώνει, οι πολίτες ξενιτεύονται. Εκεί-
νοι που µένουν αδυνατούν να φτιάξουν οικογένεια. Ο πληθυσµός
µειώνεται. Το εργατικό δυναµικό συρρικνώνεται. 

Σε πρόσφατη έρευνα του Ιατρικού Συλλόγου Θεσσαλονίκης
το 59% των νέων και ειδικευόµενων ιατρών απάντησε ότι σκέφτε-
ται να συνεχίσει την ιατρική εκτός Ελλάδας. 

Κύριε Υπουργέ, εσείς λέτε ότι έχει αναστραφεί το «brain drain»
χάρη σε επενδύσεις τεχνολογικών κολοσσών. Η αλήθεια είναι
ότι, παρ’ όλο που µειώθηκε, η µετανάστευση των Ελλήνων συνε-
χίζεται. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που συνοψίζει η
έρευνα του Ινστιτούτου 1, που σας καταθέτω, στην τετραετία
2019 - 2022 εγκατέλειψαν τη χώρα διακόσιες ογδόντα τρεις χι-
λιάδες οκτακόσιοι άνθρωποι από τον οικονοµικά ενεργό πληθυ-
σµό. 

Οι ιδιωτικοποιήσεις επιδεινώνουν την καθηµερινότητα των πο-
λιτών. Ατελείωτος ο κατάλογος επί της Νέας Δηµοκρατίας: Ενερ-
γειακές εταιρείες, µε πρώτη και καλύτερη τη ΔΕΗ. Όλες οι
τράπεζες. Επικουρική ασφάλιση. Όλες οι βαθµίδες της εκπαί-
δευσης, ακόµη και η υγεία. Διότι ό,τι ιδιωτικοποιείται ακριβαίνει.
Ας το καταλάβουµε όλοι µας. Ό,τι ιδιωτικοποιούνται ακριβαίνει!

Δείτε τη ΔΕΗ. Δείτε την υγεία. Δείτε την παιδεία. 
Για την ιδιωτικοποίηση µέσω παραχωρήσεων και ΣΔΙΤ επιµέ-

νετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι υποδοµές παραµένουν υπό δηµόσια
ιδιοκτησία. Παίζετε µε τις λέξεις, διότι προφανώς και είναι ιδιω-
τικοποίηση η παραχώρηση της εκµετάλλευσης, παραδείγµατος
χάριν, αυτοκινητοδρόµων που επιτρέπει στους ιδιώτες να θησαυ-
ρίζουν στην πλάτη των πολιτών µε πανάκριβα διόδια. Τα ΣΔΙΤ,
όπως ξέρετε, είναι χρονοβόρα και κοστοβόρα. Το αποκαλύπτει
αυτό η έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου µε τον εύ-
γλωττο τίτλο «ΣΔΙΤ, πολλαπλές αδυναµίες και περιορισµένα
οφέλη». Θα την καταθέσω. 

Τι σηµαίνει για τους πολίτες η οικονοµική στρατηγική της Νέας
Δηµοκρατίας που δίνει τα πάντα στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους; Σηµαίνει ιδιωτικοποιήσεις, για τις οποίες µίλησα. Σηµαίνει
όµως και συγκεκριµένες παρεµβάσεις για ειδικά θέµατα της συγ-
κυρίας. Θα αναφερθώ τελειώνοντας σε πέντε τέτοια θέµατα,
κύριε Πρόεδρε.

Πρώτον, βίαιη απολιγνιτοποίηση. Την εξήγγειλε ο κ. Μητσοτά-
κης το ’19, χωρίς να πει κουβέντα προεκλογικά, για να υπερα-
σπιστεί συµφέροντα οµίλων που είχαν επενδύσει στο φυσικό
αέριο, κλέβοντας έτσι το µέλλον των πολιτών της δυτικής Μακε-
δονίας και της Μεγαλόπολης και ενισχύοντας την αισχροκέρδεια
των ίδιων οµίλων όταν προέκυψε η ενεργειακή κρίση. 

Δεύτερον, ακρίβεια. Εξαιτίας της το 70% των νοικοκυριών δεν
µπορεί να βγάλει τον µήνα. Είναι ένα νόµισµα µε δύο όψεις. Η
µία όψη είναι η συρρίκνωση των εισοδηµάτων εξαιτίας της ιδιω-
τικοποίησης, η συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους και η αντερ-
γατική πολιτική. Η άλλη όψη είναι οι υψηλές τιµές που οφείλονται
στην αισχροκέρδεια επιχειρήσεων όπως οι ενεργειακές, τα σου-
περµάρκετ, οι τράπεζες κ.λπ.. 

Στεγαστική κρίση. Εδώ µε την επενδυτική σας πολιτική κατα-
φέρατε να επιδεινώσετε τη στεγαστική κρίση. Με τη Golden Visa,
µε το Airbnb, µε τον υπερτουρισµό, µε την κατασπατάληση των
πόρων του ΕΣΠΑ και κυρίως του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας δηµιουργείται αυτήν τη στιγµή κάθε µέρα µεγαλύ-
τερη όξυνση της στεγαστικής κρίσης και ένας νέος δεν µπορεί
βέβαια να βρει όχι µόνο σπίτι, αλλά ούτε να κάνει οικογένεια ούτε
τίποτα. 

Τέταρτον, τα κόκκινα δάνεια που βρίσκονται σε funds και σε
τράπεζες. Εκεί η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε έναν πτωχευτικό που
δεν παρέχει προστασία πρώτης κατοικίας και ρευστοποιεί την
περιουσία επαγγελµατιών που πτωχεύουν. Αποτέλεσµα είναι µια
απίστευτη αναδιανοµή ακίνητης περιουσίας από νοικοκυριά
προς τράπεζες και funds, αλλά και σε όσους έχουν µεγάλο κε-
φάλαιο, είτε αυτό είναι τουριστικό κεφάλαιο είτε είναι τραπεζικό
κεφάλαιο, γενικά στο µεγάλο κεφάλαιο. Όµοια αυτής της ανα-
διανοµής δεν έχει υπάρξει στη χώρα µας παρά µόνο την περίοδο
της ναζιστικής κατοχής, τότε που µε δύο τενεκέδες λάδι έπαιρ-
νες ένα σπίτι.

Καλή, λοιπόν, η πρωτοβουλία των Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά ας µην ξεχνάµε ότι η ρίζα του κακού είναι ο πτω-
χευτικός που οι ίδιοι ψήφισαν. Ούτε τους Πάτσηδες να ξεχνάµε.

Τι είπατε γι’ αυτά, κύριε Υπουργέ; Παραθέσατε στατιστικά µεί-
ωσης των κόκκινων δανείων. Και λοιπόν; Σε κάποια χρόνια –δεν
ξέρω πότε- θα µηδενιστούν. Εν τω µεταξύ, αν παραµείνετε στην
εξουσία, οι πολίτες θα χάσουν την ακίνητή τους περιουσία, που
είναι το 75% του πλούτου που έχουν τα ελληνικά νοικοκυριά,
κατά την Τράπεζα της Ελλάδος. Η στρατηγική δεν είναι µόνο αν-
τικοινωνική, είναι και αντιαναπτυξιακή, διότι οι ελληνικές επενδύ-
σεις έχουν δύο σοβαρότατα προβλήµατα. Είναι κακής ποιότητας,
αφορούν κυρίως αγοραπωλησίες κόκκινων δανείων, µετοχών ή
υφιστάµενων επιχειρήσεων, τουρισµό και real estate και –δεύτε-
ρον- είναι χαµηλού επιπέδου, παρά την αύξησή τους. Υπολείπον-
ται, δηλαδή, του ευρωπαϊκού µέσου όρου κατά 8% του ΑΕΠ. Με
αυτό το επενδυτικό κενό ξεχάστε τη σύγκλιση.

Έχετε όµως και πολύ χαµηλή πραγµατική απορρόφηση του
Ταµείου Ανάκαµψης, δηλαδή, αυτή που φτάνει στην αγορά. Σας
ρώτησα πολλές φορές πόση φτάνει πραγµατικά στην αγορά. Δεν
µου απαντήσατε. 

Άρα, χρειαζόµαστε ριζική αλλαγή πορείας κατεπειγόντως, νέα
στρατηγική που θα κινείται στον αντίποδα της ταξικής µερολη-
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ψίας της Νέας Δηµοκρατίας, µια στρατηγική που δεν βασίζεται
στα δόγµατα που διαψεύσθηκαν παγκοσµίως, αλλά σε αλήθειες,
την αλήθεια ότι τον πλούτο τον παράγουν οι εργαζόµενοι, δη-
λαδή η πλειοψηφία της κοινωνίας, την αλήθεια ότι στην πλειοψη-
φία αυτήν πρέπει να δίνονται οι διαθέσιµοι πόροι και εξουσίες,
ώστε να ανθίζει και να ξεδιπλώνει απρόσκοπτα τις παραγωγικές
της δυνάµεις. Έτσι µόνο θα υπάρξουν αξιοπρεπή εισοδήµατα.

Γι’ αυτό η Κυβέρνησή σας πρέπει να πέσει το συντοµότερο.
Αυτό προϋποθέτει έγκριση της κοινωνίας, της κοινωνικής πλει-
οψηφίας. Ως Νέα Αριστερά δίνουµε όλες τις δυνάµεις µας για
να συµβεί αυτό, για να πείσουµε τους πολίτες ότι υπάρχει άλλος
δρόµος, ο δρόµος της δηµιουργίας, της αλληλεγγύης, της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης, ο δρόµος της πραγµατικής δηµοκρατίας,
ο δρόµος της Αριστεράς.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να είστε καλά.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους των Σπαρτιατών ο ειδικός αγο-

ρητής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

επέλεξε να φέρει προς ψήφιση σήµερα ένα νοµοσχέδιο µε πα-
ραπλανητικό τίτλο. Το ονοµάζει «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων», αλλά δεν είναι ούτε νέο, ούτε αφορά
ουσιαστικά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, παρά µόνο
το διοικητικό, διαχειριστικό σκέλος. Δεν πρόκειται για τίποτα πε-
ρισσότερο από µία διοικητική τροποποίηση του τρόπου µε τον
οποίο λειτουργεί η αρµόδια Γενική Διεύθυνση του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

Η Κυβέρνηση φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο τη στιγµή που υπάρ-
χουν πολλά άλλα πολύ πιο σοβαρά προβλήµατα στη χώρα. Βλέ-
πουµε την ασφάλεια των σιδηροδρόµων να είναι ανύπαρκτη
τόσους µήνες µετά τα Τέµπη. Για κάθε µία φορά που βγαίνει ο
Υπουργός να πει ότι υπάρχει ασφάλεια, γίνεται ένα περιστατικό
για να µας υπενθυµίζει ότι ασφάλεια πραγµατική δεν υπάρχει.
Μόλις εχθές έπιασε φωτιά ο ηλεκτρικός µεταξύ των σταθµών
«Νεραντζιώτισσας» και «Ειρήνης». Από θαύµα δεν θρηνήσαµε θύ-
µατα. Για ποια ασφάλεια µιλάει ο κύριος Υπουργός; Είναι ασφα-
λές να ανοίγουν οι ίδιοι οι επιβάτες τις πόρτες του συρµού για
να εκκενώσουν, χωρίς κάποιο σχέδιο ή καθοδήγηση από τον
υπεύθυνο του συρµού; Είναι ασφαλές να πηγαίνουν οι επιβάτες
πεζοί προς τον επόµενο σταθµό, περπατώντας πάνω στις ράγες;
Και ακόµα δεν έχουν δοθεί εξηγήσεις για τα ακριβή αίτια της φω-
τιάς. Προφανώς οι αρµόδιοι µαγειρεύουν τι θα πουν. Ευτυχώς
δεν υπήρξε τραυµατισµός πολίτη και ευτυχώς που έγινε σε
εκείνο το σηµείο. Αναλογιστήκατε ποτέ τι θα γινόταν εάν αυτό
είχε συµβεί σε κάποιο από τα υπόγεια τµήµατα του συρµού,
όπως για παράδειγµα την «Οµόνοια» ή τη «Βικτώρια»; Θα είχε
πεθάνει κόσµος και θα γινόµασταν όλοι πάλι µάρτυρες των κρο-
κοδείλιων δακρύων των κυβερνώντων. 

Πολλές υποσχέσεις και τίποτα δεν αλλάζει, όπως δεν αλλάζει
και στην περίπτωση των κόκκινων δανείων και την προστασία των
δανειοληπτών. Ήδη από πέρυσι από αυτό εδώ το Βήµα και συγ-
κεκριµένα στις 27 και 28 Νοεµβρίου είχα αναφερθεί στις κατα-
χρηστικές πρακτικές των funds µέσω των οποίων υφαρπάζουν
την περιουσία των Ελλήνων δανειοληπτών. Είχα προειδοποιήσει
τότε τον Υπουργό ότι η διαχείριση των funds απαιτεί πυγµή και
ότι σχεδόν όλα δεν σέβονται στο ελάχιστο τους νόµους που ψη-
φίζει το ελληνικό Κοινοβούλιο. Σχεδόν έναν χρόνο µετά λαµβάνω
καταγγελίες πολιτών, δανειοληπτών που έκαναν χρήση των πε-
ρίφηµων εργαλείων της Κυβέρνησης για την προστασία τους και
που πάλι αντιµετωπίζουν προβλήµατα στις σχέσεις τους µε τα
funds. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελούν οι δεκάδες αναφορές
που έχω λάβει από πολίτες που έχουν ενταχθεί στον ν.3869/2010,
τον νόµο Κατσέλη και παρ’ όλο που υπάρχουν τελεσίδικες δικα-
στικές αποφάσεις υποθέσεων που εκδικάστηκαν δυνάµει του
ν.3869/2010 και καθορίζουν µε ακρίβεια το ποσό της συνολικής
οφειλής, καθώς και το ύψος της µηνιαίας δόσης, τα funds στο
σύνολό τους παρερµηνεύουν δολίως και όλως καταχρηστικά τις
αποφάσεις αυτές, µε αποτέλεσµα να «φεσώνουν» κατά το κοινώς

λεγόµενο τους ήδη ταλαιπωρηµένους δανειολήπτες και να κερ-
δοσκοπούν σε βάρος τους. 

Οι συµπολίτες µας που εντάχθηκαν σε αυτό το καθεστώς είναι
άνθρωποι που αντιµετωπίζουν σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα.
Δεν φτάνει που πληρώνουν ήδη από το υστέρηµά τους τους δι-
κηγόρους για να ενταχθούν στον νόµο αλλά µε την έλλειψη συµ-
µόρφωσης των funds προς τις δικαστικές αποφάσεις εξα-
ναγκάζονται να πληρώσουν επιπλέον χρήµατα για να προσφύ-
γουν στα αρµόδια δικαστήρια και να καταθέσουν αίτηση ερµη-
νείας της απόφασης, ώστε να διασαφηνίσουν µε νέα δικαστική
απόφαση το ποσό που οφείλουν να καταθέτουν µηνιαίως για να
είναι ενήµερο το δάνειό τους. Πολλές φορές η δόση που ζητούν
τα funds είναι πολύ µεγαλύτερη από αυτήν της δικαστικής από-
φασης. Έχω λάβει καταγγελία πολίτη που το δικαστήριο έκρινε
δόση 244 ευρώ και µε τους αυθαίρετους τοκισµούς του fund η
δόση που τους ζητούν από εκεί έφτασε στα 464 ευρώ. Διακόσια
είκοσι ευρώ παραπάνω τον µήνα. Μάλιστα αν δεν πληρωθεί στο
άρτιο επί τρεις συνεχόµενους µήνες ο δανειολήπτης θα τεθεί
εκτός της ρύθµισης αυτόµατα. 

Για τέτοιες περιπτώσεις έχουν γίνει και σχετικές καταγγελίες
στη Γενική Διεύθυνση Καταναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης
και -µπορούµε να το πούµε- επί Υπουργίας του κ. Άδωνη Γεωρ-
γιάδη έπεσαν και τα σχετικά πρόστιµα, αλλά η κατάσταση δεν
άλλαξε ούτε µετά την επιβολή προστίµων. Και πώς να αλλάξει
αφού τα funds βγάζουν υπερπολλαπλάσια από την συνεχή, αυ-
θαίρετη και καταχρηστική πρακτική του τοκισµού κατά παρά-
βαση των δικαστικών αποφάσεων σε σχέση µε τα ποσά των
προστίµων που τους επιβάλλονται; Και ενώ το ίδιο θέµα έχουν
θίξει µέχρι και Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος, ο Υπουρ-
γός αντί να φέρει ένα κατεπείγον νοµοσχέδιο για τη διευθέτηση
αυτού του ζητήµατος που επηρεάζει χιλιάδες Έλληνες πολίτες
φέρνει ένα νοµοσχέδιο διοικητικό. Στο κάτω-κάτω της γραφής,
έπρεπε αυτή η διοικητική µεταρρύθµιση να έχει γίνει εδώ και
πάρα πολλές δεκαετίες. Προφανώς, δεν είναι στις προτεραιότη-
τές σας η µέριµνα για τον Έλληνα πολίτη. 

Όταν υπάρχουν τέτοια ζητήµατα, θα έπρεπε αυτά να αποτε-
λούν προτεραιότητα για κάθε κυβέρνηση. Θα έπρεπε πρώτα να
επιλύονται αυτά και µετά να περνάµε σε δευτερεύοντα ζητήµατα
όπως η σηµερινή µεταρρύθµιση. Οπότε, µάλλον έχουν δίκιο όσοι
πολίτες πιστεύουν ότι η Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτα περισσό-
τερο από το να εξυπηρετεί συµφέροντα µεγαλοεπιχειρηµατιών
και ξένων funds που ανθίζουν εις βάρος του Έλληνα πολίτη. Κα-
νενός άλλου συµφέροντα δεν εξυπηρετούνται από αυτή την κα-
τάσταση, στην οποία κλείνετε τα αυτιά σας συµπεριφερόµενοι
σαν αυτές οι περιπτώσεις να αποτελούν εξαιρέσεις και κουνών-
τας το δάχτυλο επικριτικά γιατί δεν έκαναν ορθή διαχείριση του
προβλήµατος, κάτι το οποίο αποτελεί δική σας ευθύνη και όχι
του κάθε πολίτη, που δεν µπορεί να ξέρει εις βάθος το πολύ-
πλοκο νοµικό σύστηµα και που δεν του περισσεύουν χρήµατα να
δίνει κάθε τρεις και λίγο για να βγάλει άκρη σε µία κατάσταση
που εσείς δηµιουργήσατε και εσείς οφείλετε να λύσετε.

Επί του νοµοσχεδίου, καταθέσαµε κάποιες προτάσεις, βελτιώ-
σεις αλλά προφανώς η Κυβέρνηση ενώ λέει ότι θέλει εποικοδο-
µητική Αντιπολίτευση δεν το εννοεί. Καµµία πρότασή µας δεν
ενσωµατώθηκε στο νοµοσχέδιο και παρ’ όλο που ορισµένα ση-
µεία είναι ασαφή, δεν δόθηκε καµµία διευκρίνιση από τον αρµό-
διο Υπουργό κατά τη διάρκεια των επιτροπών. Υπάρχουν
ορισµένες διατάξεις όπως για παράδειγµα το άρθρο 14 περί ανα-
κατανοµής των πιστώσεων -θέµα που εναπόκειται κάθε φορά στη
διακριτική ευχέρεια του αρµόδιου Υπουργού και στην καλή ή
κακή του κρίση- οι οποίες όχι µόνο δεν άλλαξαν αλλά δεν δόθηκε
καν σηµασία στις αιτιολογηµένες αντιρρήσεις που φέραµε. Εκεί
είναι που εντοπίζουµε και το βασικότερο πρόβληµα όχι µε το νο-
µοσχέδιο καθαυτό αλλά µε την Κυβέρνηση. 

Δεν ακούτε τους πολίτες. Δεν ακούτε κανέναν άλλον εκπρό-
σωπο αυτών µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν φροντίζετε να
ενσωµατώσετε καν κάποιες από τις προσθήκες ή τις βελτιώσεις
που καταθέτουµε τα υπόλοιπα κόµµατα µέσα στη Βουλή, µικρά
και µεγάλα. Κάνετε αυτό που εσείς πιστεύετε ότι είναι το καλύ-
τερο για την Ελλάδα και τους Έλληνες. Και όπως δείχνει η περί-
πτωση διαχείρισης κόκκινων δανείων, αυτό που κάνετε για τους
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Έλληνες δεν είναι αρκετό. Σκοπός των funds δεν είναι να πλη-
ρώσει ο κόσµος τα δάνειά του και να έχει πίσω τα σπίτια του και
να τα διασώσει. Σκοπός των funds είναι να πάρουν έναντι πινα-
κίου φακής τα σπίτια του κόσµου που, µαζί µε τις Golden Visa
που είχατε, έχουν πουλήσει αυτά τα σπίτια και µαζί µε τη φούσκα
των ακινήτων βγάζουν έναν πακτωλό χρηµάτων. Εµείς απέναντι
σε αυτήν την πρακτική θα είµαστε απέναντί τους. Είµαστε µε τον
λαό, είµαστε µε το έθνος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ θέλω να σας
ευχαριστήσω.

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο ειδικό αγορητή και για τη
διευκόλυνση των εισηγητών, ειδικών αγορητών αλλά και οµιλη-
τών, θα δώσω για δύο λεπτά τον λόγο στον Υπουργό κ. Σκυλα-
κάκη, προκειµένου να καταθέσει στην τροπολογία που
αναφέρεται, στο άρθρο 5 -συγκεκριµένα για την ολοκλήρωση
της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου - Κρήτης-, το πλαίσιο κα-
τανόησης, για να έχετε και τις λεπτοµέρειες σε γνώση σας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν πρόκειται να πάρω δύο λεπτά, µόνο είκοσι δευτερόλεπτα.

Είναι αναγκαίο, για να µπορούν οι συνάδελφοι και ειδικότερα οι
ειδικοί αγορητές, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και όλοι οι υπό-
λοιποι να έχουν γνώση του πλαισίου κατανόησης, στο οποίο κα-
ταλήξαµε µε τη Δηµοκρατία της Κύπρου και συνυπογράψαµε
πριν από λιγότερο µία εβδοµάδα. Οπότε το καταθέτω στα Πρα-
κτικά και το απόγευµα θα έρθω να παρουσιάσω την τροπολογία.
Θα µπορούν οι συνάδελφοι να τοποθετηθούν έχοντας πλήρη
γνώση του τι περιλαµβάνει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θα ήθελα να µην υπάρξει, κύριε συνάδελφε, σχετική συζή-
τηση. Μπορούµε να πούµε το απόγευµα ό,τι θέλετε, αφού έχετε
τον χρόνο να το διαβάσετε. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι τώρα. Όχι, όχι,

όχι, κύριε Κουκουλόπουλε! 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα τοποθετηθώ. Τριάντα

δεύτερα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, καθί-

στε. Όχι, ούτε ένα δεύτερο. Θα συνεχίσουµε. Αυτό που καταθέ-
τει τώρα ο Υπουργός θα µπορούσε να είναι από την αρχή. Για τα
υπόλοιπα σας εξήγησε ότι το απόγευµα ή κάποια στιγµή, εν
πάση περιπτώσει, θα έρθει να τοποθετηθεί επί των λεπτοµε-
ρειών. Τώρα δεν έχετε τον λόγο.

Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Νίκης, τον κ. Ανδρέα
Βορύλλα. 

Παρακαλώ αυτό το οποίο κατέθεσε ο Υπουργός να φωτοτυ-
πηθεί, να διανεµηθεί στους εισηγητές και στους ειδικούς αγορη-
τές αλλά και σε όλους τους συναδέλφους. Να υπάρχει και στις
δύο γωνίες, προκειµένου να ενηµερώνονται και οι συνάδελφοι
Βουλευτές.

Κύριε Βορύλλα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

φέρει προς συζήτηση νοµοσχέδιο µε στόχο την αποτελεσµατική
χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής πολιτικής µέσα από το Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και την επιτάχυνση
της απορρόφησης των συγχρηµατοδοτούµενων και των εθνικών
πόρων. 

Θα ξεκινήσω µε µια είδηση που σχεδόν δεν ακούστηκε στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ίσως γιατί θεωρήθηκε ασήµαντη.
Αναθεωρείται προς τα πάνω και µάλιστα αναδροµικά το ύψος
του ελληνικού χρέους. Η EUROSTAT κατ’ εφαρµογή του νέου
πλαισίου κανόνων µάς επιβάλλει την ενσωµάτωση αναβαλλόµε-

νων τόκων το ύψος των οποίων εκτιµάται περίπου στα 12 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Τον Ιούνιο του 2024 η EUROSTAT ζήτησε δη-
µοσιονοµικές προσαρµογές συνολικού ύψους 29,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ θέτοντας θέµα για τα 17,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
των εγγυήσεων του δηµοσίου για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» αλλά
και για περίπου 12 δισεκατοµµύρια από τους αναβαλλόµενους
τόκους του δανείου των 96 δισεκατοµµυρίων που πήρε η Ελλάδα
από τον IFSF.

Η εγγραφή χρέους 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ θεωρείται δε-
δοµένη απόφαση, παρά τις αντίθετες διαβεβαιώσεις από το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας πριν λίγους µήνες. Εκτιµούµε ότι
είναι πιθανό να επανέλθει η EUROSTAT και να υποχρεωθούµε να
εγγράψουµε και το πρόσθετο χρέος των εγγυήσεων του δηµο-
σίου για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» ποσού 17 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Αν συµβεί το παραπάνω και εγγράψουµε τελικά πρόσθετο
χρέος 29,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, τότε από την ανάλυση βιωσι-
µότητας χρέους, στην οποία προβαίνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
πιθανόν να µας τεθούν νέοι κανόνες δηµοσιονοµικής προσαρµο-
γής, δηλαδή, ένα νέο µνηµόνιο µε άλλο όνοµα. 

Θα κάνω αναφορά και στο πρόσφατο δελτίο Τύπου της ΑΑΔΕ
µε το οποίο ανακοινώθηκε ότι εντοπίστηκαν είκοσι επτά επιχει-
ρήσεις µε εικονικά τιµολόγια άνω των 218 εκατοµµυρίων ευρώ,
ενώ ο αναλογών ΦΠΑ υπερβαίνει τα 48 εκατοµµύρια ευρώ. Γνω-
ρίζουµε πως το πρόβληµα µε εικονικά τιµολόγια είναι πολύ δια-
δεδοµένο στη χώρα µας. Θεωρούµε ότι υπάρχουν ευθύνες στον
κρατικό µηχανισµό διότι σχεδόν ποτέ δεν εντοπίζονται οι ηθικοί
αυτουργοί της έκδοσης εικονικών τιµολογίων, αλλά συνήθως οι
ευθύνες και τα πρόστιµα σταµατάνε σε αλλοδαπούς ή υπέργη-
ρους πολίτες, τους γνωστούς αχυρανθρώπους. 

Επιστρέφουµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Η χώρα µας προγραµ-
µατίζει τα επόµενα χρόνια να υλοποιήσει το µεγαλύτερο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων της τελευταίας δεκαπενταετίας.
Αν καταφέρουµε να κάνουµε αποτελεσµατική αξιοποίηση των
κοινοτικών πόρων θα καλύψουµε το επενδυτικό κενό της ελληνι-
κής οικονοµίας, όπως προέκυψε στα χρόνια της οικονοµικής κρί-
σης. 

Η επίτευξη του στόχου κάλυψης του επενδυτικού κενού προ-
ϋποθέτει την αντιµετώπιση τριών σηµαντικών προκλήσεων: Πρώ-
τον, µε την ολοκλήρωση του σχεδίου «ΕΛΛΑΔΑ 2.0» στα τέλη του
2026 φαίνεται να δηµιουργείται ένα σηµαντικό χρηµατοδοτικό
κενό για την κάλυψη στρατηγικών επενδύσεων. Δεύτερον, πα-
ράλληλα µε την υλοποίηση αυξηµένου αριθµού έργων αναµενό-
µενα αυξάνονται και τα κόστη συντήρησής τους. Τρίτον, η
κλιµατική κρίση και οι συνακόλουθες φυσικές καταστροφές οδη-
γούν σε σηµαντική, απρόβλεπτη και συνεχώς αυξανόµενη δηµο-
σιονοµική επιβάρυνση. Κατά τη γνώµη µας, οι φυσικές κατα-
στροφές θα πρέπει να καλύπτονται από τον τακτικό προϋπολο-
γισµό όσον αφορά αποζηµιώσεις και άµεσες δαπάνες αποκατά-
στασης, ενώ στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να
περιλαµβάνονται αποκλειστικά και µόνο η αποκατάσταση των
υποδοµών µε νέες πιο σύγχρονες και ανθεκτικότερες απέναντι
στην κλιµατική κρίση. 

Αν και γενικά θεωρούµε ότι οι αλλαγές στον τρόπο οργάνωσης
και εκτέλεσης του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων κι-
νούνται προς τη σωστή κατεύθυνση, πιστεύουµε ότι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας καθυστέρησε υπερβολικά να
πραγµατοποιήσει τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις, ενώ δεν αντιµε-
τωπίζει διαχρονικές αδυναµίες που εµποδίζουν τα δηµόσια έργα,
όπως αυτό των απαλλοτριώσεων και της έκδοσης εγγυητικών
επιστολών. 

Η απορρόφηση κοινοτικών πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης
και το ΕΣΠΑ συνολικού ύψους 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τη
διετία 2024-2025 είναι το πιο δύσκολο και περίπλοκο στοίχηµα
που θα πρέπει να κερδίσει η Ελλάδα εντός του νέου δηµοσιονο-
µικού πλαισίου για να εξασφαλίσει υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης.
Γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι πρόκειται για πολύ δύσκολο στόχο,
διότι στα δύο χρόνια που αποµένουν θα πρέπει να υλοποιηθεί
περίπου το 70% του ελληνικού προγράµµατος µε αρκετές εκα-
τοντάδες διαγωνισµούς να τρέχουν και έργα µεγάλων υποδο-
µών, τα οποία για την Ελλάδα έχουν σε πάγια βάση µεγάλες
καθυστερήσεις. 
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Και σαν να µην φτάνουν όλες οι παραπάνω δυσκολίες, σύµ-
φωνα µε όσα ανέφερε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Κωστής Χατζηδάκης και ο Αναπληρωτής, Νίκος
Παπαθανάσης, το νοµοσχέδιο θα αρχίσει να υλοποιείται στα-
διακά σε οκτώ µε δέκα µήνες από την ψήφισή του και θα τεθεί
σε πλήρη εφαρµογή από τις αρχές του 2026. 

Οι παραπάνω δηλώσεις των κ.κ. Υπουργών δεν αφήνουν πολ-
λές ελπίδες ότι το προτεινόµενο νοµοσχέδιο θα επιλύσει τα χρό-
νια προβλήµατα στον τρόπο οργάνωσης και εκτέλεσης του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Προκαλεί πραγµατικά
απορία η ολιγωρία της Κυβέρνησης τόσα χρόνια να µην έχει προ-
βεί στις απαραίτητες µεταρρυθµίσεις στη λειτουργία του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, ώστε να επιτευχθεί η µέγιστη
δυνατή απορρόφηση των συγχρηµατοδοτούµενων και των εθνι-
κών πόρων. 

Πέραν του σοβαρού ενδεχοµένου να χαθούν αρκετά δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, που δεν θα καταφέρουµε να απορροφήσουµε
ως το τέλος του 2026, ενδεχοµένως την επόµενη διετία να επω-
φεληθούν µόνο µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, ενώ µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις θα λάβουν µικρότερο µερίδιο χρηµατοδο-
τήσεων. 

Η απόψεις µας ενισχύονται και µε την πρόσφατη επιστολή του
συνδέσµου Ανωνύµων Τεχνικών Εταιρειών προς το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στην οποία αναφέρεται ότι
έχουν σταµατήσει οι πληρωµές από το ΕΣΠΑ για το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων για ολοκληρωµένα, εν εξελίξει και νέα
έργα, µε αποτέλεσµα να απειλείται η πορεία των έργων και η βιω-
σιµότητα πολλών ιδίως µικρών και µεσαίων εργοληπτικών εται-
ρειών. 

Θα πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν ότι το αναπτυξιακό
επενδυτικό πρόγραµµα θα καταρτίζεται στο πλαίσιο του µεσο-
πρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής σταθερότητας, οπότε οι
πιστωτές µας θα µπορούν να παρέµβουν επιβάλλοντας µείωση
των πιστώσεων στις δηµόσιες επενδύσεις, αν κρίνουν πως κάτι
τέτοιο είναι απαραίτητο, ώστε να µπορούν να εξυπηρετηθούν οι
δανειακές υποχρεώσεις της χώρας µας. 

Η σύσταση του νέου Μητρώου Καταγραφής και Παρακολού-
θησης Δαπανών Συντήρησης και Λειτουργίας Έργων του Ανα-
πτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα προκαλέσει
σοβαρά προβλήµατα διαχείρισης και προγραµµατισµού συντη-
ρήσεων, καθώς στην πράξη θα έχουµε επενδυτικά έργα δύο τα-
χυτήτων.

Στην πρώτη ταχύτητα θα εντάσσονται τα νέα έργα, µε πρό-
βλεψη δαπανών συντήρησης και λειτουργίας από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. Και στη δεύτερη ταχύτητα, τα έργα που
ήδη έχουν ολοκληρωθεί και η συντήρησή τους χρηµατοδοτείται
από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους των περιφερειών. 

Το κόµµα µας υποστηρίζει ότι είτε στο σύνολο των επενδυτι-
κών έργων να εντάσσονται στο Μητρώο Καταγραφής και Παρα-
κολούθησης Δαπανών Συντήρησης και Λειτουργίας Έργων του
Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, χωρίς δια-
κρίσεις, είτε οι συντηρήσεις να χρηµατοδοτούνται από τους κεν-
τρικούς αυτοτελείς πόρους των περιφερειών. Και οι δύο
µηχανισµοί να λειτουργούν παράλληλα µόνο προβλήµατα θα
προκαλούνται στην όλη διαδικασία συντήρησης των επενδυτικών
έργων.

Ωστόσο, τα προβλήµατα είναι µπροστά µας ακόµα, µε τα πιε-
στικά χρονοδιαγράµµατα του Ταµείου Ανάκαµψης να χτυπούν
καµπανάκι. Ο κατασκευαστικός κλάδος ζητά την άρση εµποδίων,
όπως µε τις εγγυητικές επιστολές και τις απαλλοτριώσεις, ώστε
να µη χαθούν πόροι και να µην ναυαγήσουν δηµοπρατήσεις που
είναι σε εξέλιξη. 

Στις χρόνιες παθογένειες προστίθενται οι νέες προκλήσεις,
όπως η έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού και η κλιµατική αλλαγή
που διαµορφώνει ένα διαφορετικό τοπίο για τις υποδοµές. Είναι
χαρακτηριστικό ότι «η αποκατάσταση της Θεσσαλίας από τις κα-
ταστροφές του «Ντάνιελ» θα αποστερήσει 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ από άλλα έργα υποδοµών», είχε εκτίµησε ο Υπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών, κ. Χρήστος Σταϊκούρας, κατά την εισα-
γωγική τοποθέτησή του στο Συνέδριο «Υποδοµές και Δίκτυα
2024». 

Βασικός παράγοντας καθυστερήσεων και υπέρβασης του προ-
ϋπολογισµού των έργων είναι διαχρονικά οι απαλλοτριώσεις, που
αποτελούν ευθύνη του δηµοσίου. Το κόµµα µας προτείνει, ειδικά
για τις απαλλοτριώσεις που σχετίζονται µε έργα που χρηµατο-
δοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, άµεσα
να εφαρµοστούν ειδικές διατάξεις, όπως συνέβη µε τους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες της Αθήνας το 2004, για επιτάχυνση της διαδι-
κασίας. Για παράδειγµα, θέτουµε υπόψιν το άρθρο 6 του
ν.2730/1999 µε τίτλο «Αναγκαστικές απαλλοτριώσεις για την
εκτέλεση των Ολυµπιακών Έργων». 

Επίσης, προτείνουµε στο Συµβούλιο της Επικρατείας -που εκ-
δικάζει υποθέσεις για τις απαλλοτριώσεις, που σχετίζονται µε
έργα που χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας- να δηµιουργηθεί ξεχωριστό ειδικό τµήµα που θα
εκδίδει άµεσα αποφάσεις. Κάτι παρόµοιο συνέβη και για τις
ανάγκες διοργάνωσης Ολυµπιακών Έργων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Όπως εκτιµά το Ίδρυµα Οικονοµικών και Βιοµηχανικών Ερευ-
νών: «Το Ταµείο Ανάκαµψης θα διπλασιάσει τον τζίρο του κλάδου
των κατασκευαστικών εταιρειών». Παράλληλα, θα αυξηθούν συ-
στηµατικά και οι ανάγκες δανεισµού, ενώ είναι βέβαιο ότι οι τέσ-
σερις συστηµικές τράπεζες δεν µπορούν να καλύψουν τις
ανάγκες δανεισµού πολύ µεγάλων έργων. 

Η κάλυψη του χρηµατοδοτικού κενού του κατασκευαστικού
κλάδου, προκειµένου να εκτελεστούν τα έργα του Ταµείου Ανά-
καµψης και να µην χαθούν πολύτιµοι πόροι για τη χώρα µας,
αποτελεί µία από τις σοβαρότερες προκλήσεις της επόµενης
τριετίας. Επίσης, όπως ανέδειξε η µελέτη του Ιδρύµατος Οικο-
νοµικών και Βιοµηχανικών Ερευνών, για τις «Προοπτικές του κα-
τασκευαστικού κλάδου στην Ελλάδα», που διενεργήθηκε για
λογαριασµό του Ταµείου Μηχανικών Εργοληπτών Δηµοσίων
Έργων-ΤΣΜΕΔΕ, οι ανάγκες τραπεζικού δανεισµού των τεχνικών
και µελετητικών επιχειρήσεων θα αυξηθούν κατά 972 εκατοµµύ-
ρια έως 1,77 δισεκατοµµύριο ευρώ µέχρι το 2026. 

Όσον αφορά το πρόβληµα µε τις εγγυητικές επιστολές, οι
µόλις τέσσερις συστηµικές τράπεζες που άφησε στη χώρα µας
η οικονοµική κρίση, αδυνατούν παρά τις µεγάλες προσπάθειες
να σηκώσουν το βάρος των εγγυητικών επιστολών που επισύρει
το τεράστιο πλάνο νέων έργων, όταν ήδη το ανεκτέλεστο των κα-
τασκευαστικών οµίλων έχει εκτιναχθεί στα 15 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Το κόµµα µας προτείνει τρία µέτρα για το εν λόγω πρόβληµα,
που ήδη θέτουν οι ανάδοχοι µεγάλων τεχνικών έργων: Πρώτον,
τη θέσπιση του αυτοδιοίκητου τερµατισµού µιας εγγυητικής επι-
στολής µε την έκδοση του πιστοποιητικού οριστικής παραλαβής
του έργου. Δεύτερον, την κατάργηση της έκδοσης εγγυητικών
επιστολών για τις προκαταβολές των έργων. Τρίτον, την υιοθέ-
τηση του «ρουµανικού µοντέλου», που θέλει την δέσµευση της
προκαταβολής σε ειδικό λογαριασµό, που θα κινείται µόνο µετά
την υποβολή στοιχείων, ότι ο ανάδοχος πράγµατι προχώρησε σε
δαπάνες για το συγκεκριµένο έργο. 

Όσον αφορά την έλλειψη ειδικευµένου προσωπικού, είναι πι-
θανό να φέρει καθυστερήσεις στην εκτέλεση των έργων στο µέλ-
λον, καθυστερήσεις που συνεπάγονται επιστροφές
χρηµατοδοτήσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εκτός από το αν-
θρώπινο κεφάλαιο, που έφυγε στο εξωτερικό κατά την οικονο-
µική κρίση, δεν κατευθύνονται νέοι άνθρωποι στις κατασκευές.
Πρέπει να µπει τέλος στην απαξίωση των τεχνικών επαγγελµά-
των της ελληνικής κοινωνίας. Σήµερα, µόλις το 4% των νέων
µπαίνει στον τεχνικό κλάδο, όταν στην Ευρώπη το ποσοστό είναι
7%, συνάγοντας ότι θα υπάρξουν αυξηµένα προβλήµατα στο
µέλλον. 

Σαν να µη φτάνουν τα παραπάνω, ο Σύνδεσµος Ανωνύµων Τε-
χνικών Εταιρειών αναφέρει ότι στα άµεσα προβλήµατα του κλά-
δου περιλαµβάνονται τα εξής: Οι εργοληπτικές επιχειρήσεις ήδη
βρίσκονται σε δεινότατη οικονοµική θέση, λόγω της υπέρογκης
αύξησης των τιµών των δοµικών υλικών, της εργασίας και της
ενέργειας που παρατηρούνται συνεχώς τα τελευταία έτη. Ακόµη
δεν έχουν πληρωθεί τη νόµιµη αναθεώρηση από το πρώτο τρί-
µηνο του 2022 και εντεύθεν, που θα αποζηµίωνε για αυτές τις
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πολύ µεγάλες αυξήσεις το κόστος κατασκευής των έργων. 
Οι περισσότερες τεχνικές εταιρείες βρίσκονται, χωρίς δική

τους ευθύνη, µπροστά στο ενδεχόµενο να µην µπορούν να εκ-
πληρώσουν τις οικονοµικές υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει,
να αδυνατούν να πληρώσουν τις ασφαλιστικές εισφορές των ερ-
γαζοµένων και συνεργατών τους, καθώς και τις αµοιβές των προ-
µηθευτών τους, διακινδυνεύοντας τόσο την οµαλή ροή
κατασκευής των έργων όσο και τη βιωσιµότητα των εταιρειών
τους. 

Θα προτείναµε στο πλαίσιο της συµφωνίας της οικονοµικής
εταιρικής σχέσης Ευρωπαϊκής Ένωσης - Ιαπωνίας και της πρό-
σφατης κύρωσης σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Ιαπωνίας για την αποφυγή της διπλής φορολογίας που
πραγµατοποιήθηκε πριν λίγες µέρες, να επιδιωχθεί η συνεργασία
µε ιαπωνικές κατασκευαστικές εταιρείες των ελληνικών κατα-
σκευαστικών εταιρειών σε κοινοπρακτικά σχήµατα. Έτσι θα απο-
κτήσει νόηµα η σύµβαση αποφυγής διπλής φορολογίας, θα
πετύχουµε γρηγορότερη απορρόφηση κοινοτικών πόρων, ενώ
θα µεταφερθεί η τεχνογνωσία στις ελληνικές κατασκευαστικές
εταιρείες. 

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 244 και ειδικό 66
θα συµφωνήσουµε ειδικά µε τον µηδενισµό του φόρου των σκα-
φών µέχρι επτά µέτρα.

Περί της ολοκλήρωσης της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου -
Κρήτης ορίζεται ότι αν καθυστερήσει ή µαταιωθεί εξαιτίας εξωτε-
ρικών παραγόντων εκτός του ελέγχου της ευθύνης και της υπαι-
τιότητας του φορέα υλοποίησης και των συµβαλλοµένων αυτών
προµηθευτών και αναδόχων, ο φορέας υλοποίησης ανακτά µέσω
του κρατικού προϋπολογισµού ποσοστό 13% του συνόλου των
πραγµατοποιηθεισών και µη ανακτηθεισών επενδυτικών και λει-
τουργικών δαπανών. Δηλαδή, µέρος της ζηµίας µεταφέρεται στον
κρατικό προϋπολογισµό. 

Κατά τη γνώµη µας, αφού πρόκειται για έργο κοινού ενδιαφέ-
ροντος του οικείου καταλόγου βάσει του Ευρωπαϊκού Κανονι-
σµού ΕΕ 869/2022 θα πρέπει να προβλέπεται ότι στη συνέχεια η
ανάκτηση θα πραγµατοποιηθεί από τον προϋπολογισµό της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Αλέξαν-
δρος Καζαµίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, η

συζήτηση που είχαµε στην επιτροπή, και τώρα που συζητάµε το
νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια, γίνεται για ένα νοµοσχέδιο που
φέρνει το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. Αλλά δεν έχουµε δει
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας! Και για να είµαι ειλικρινής,
επειδή είµαι αρκετά τακτικός στις συνεδριάσεις, έχω να τον δω
περίπου δύο µήνες, από τα τέλη Ιουλίου. Θα ήθελα να σας ρω-
τήσω: Πρόκειται να έρθει ο κ. Χατζηδάκης στη συνεδρίαση σή-
µερα; Δεν γνωρίζετε.

Μας ενδιαφέρει αυτό ιδιαίτερα, διότι την τελευταία φορά που
ήταν εδώ του είχαµε θέσει από την πλευρά της Πλεύσης Ελευ-
θερίας µια σειρά ερωτήσεων για τον ρόλο του στην υπόθεση της
συγκάλυψης του σκανδάλου των υποκλοπών. Η επικεφαλής της
Πλεύσης Ελευθερίας έχει υποβάλει στον κ. Χατζηδάκη επίκαιρη
ερώτηση µε την οποία τον ρωτά για το τι έχει κάνει ούτως ώστε
να υποστηρίξει τη θέση του, δεδοµένου ότι ήταν ένας από τους
παρακολουθούµενους στο σκάνδαλο των υποκλοπών και κατά
πόσο έχει προβεί σε ενέργειες -τον ρωτάει- ούτως ώστε να δια-
σφαλίζεται ότι δεν έχει υπάρξει ευάλωτος Υπουργός έκτοτε. Ελ-
πίζουµε να παραβρεθεί ο κ. Χατζηδάκης σύντοµα σε µία από τις
συνεδριάσεις µας στη Βουλή και να απαντήσει σε αυτά τα ερω-
τήµατα. 

Το νοµοσχέδιο, τώρα, που φέρνει το Υπουργείο σας είναι ένα
νοµοσχέδιο το οποίο, όπως είπαµε στις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής, θα έπρεπε να έρθει, αλλά µε τελείως διαφορετική µορφή,
πολύ νωρίτερα. Προσπαθεί να θέσει ένα πλαίσιο το οποίο να ορ-
θολογικοποιεί τον τρόπο µε τον οποίο λαµβάνονται και ξοδεύον-
ται τα τεράστια ποσά των δηµοσίων επενδύσεων που διαθέτει η
χώρα µας τα τελευταία χρόνια και θα συνεχίσει να έχει, κυρίως

µέσα από τρεις πηγές: Το ΕΣΠΑ που χρηµατοδοτείται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, το Ταµείο Ανάκαµψης που επίσης χρηµατο-
δοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ένα µικρό ποσό το οποίο
χρηµατοδοτείται από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Τα κονδύλια που διαχειρίζεται η ελληνική Κυβέρνηση από το
2022 και θα συνεχίσει µέχρι το τέλος του 2026 είναι τεράστια σε
σύγκριση µε τα προηγούµενα Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Οι δηµόσιες επενδύσεις είναι η βάση για την ανάπτυξη.
Στην πραγµατικότητα οι ιδιωτικές επενδύσεις συµβάλλουν πολύ
λίγο τα τελευταία χρόνια στην ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Ωστόσο, ένα πλαίσιο ορθολογικοποίησης του τρόπου µε τον
οποίο αντλώνται, αλλά και επενδύονται αυτά τα τεράστια δηµό-
σια κονδύλια θα έπρεπε να είχε έρθει από νωρίς και βεβαίως, θε-
ωρούµε ότι θα έπρεπε να είχε έρθει µε διαφορετική µορφή. Ο
κύριος Υπουργός στις συνεδριάσεις της επιτροπής έκανε λόγο
για ένα «διάσπαρτο και ασυνάρτητο νοµικό πλαίσιο» το οποίο
προϋπήρχε και το οποίο τώρα έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο, µέσα
από µία -αυτή τη λέξη χρησιµοποίησε- «ολιστική προσέγγιση» να
τακτοποιήσει.

Η άποψή µας είναι ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν κάνει αυτό το
πράγµα το οποίο υπόσχεται ότι κάνει. Δηλαδή, δεν υπάρχει µία
ολιστική προσέγγιση, και δεν υπάρχει ολιστική προσέγγιση σε
τρία βασικά θέµατα τα οποία απασχολούν την Πλεύση Ελευθε-
ρίας. Δεν υπάρχει ολιστική προσέγγιση στο θέµα της επένδυσης
των χρηµάτων ή της εποπτείας ορθής επένδυσης των κονδυλίων
που έρχονται µέσα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Και θα σας εξηγήσω ακριβώς γιατί το λέµε αυτό. Δεν υπάρχει
ολιστική προσέγγιση στο κρισιµότατο ζήτηµα της διαφάνειας το
οποίο εµείς θέτουµε στο επίκεντρο. Η κοινωνία βοά για το πώς
ξοδεύονται τα κονδύλια των δηµοσίων επενδύσεων. Έχουµε και
µία υπόθεση η οποία βρίσκεται στα χέρια του Ευρωπαίου εισαγ-
γελέα, ανάθεσης κονδυλίων ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
σε δέκα µεγάλες επιχειρήσεις οι οποίες τα έλαβαν χωρίς αντα-
γωνιστή. Για όσους µας παρακολουθούν 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ είναι λίγο κάτω από τον µισό προϋπολογισµό για την εθνική
άµυνα φέτος. Μιλάµε για τέτοια ποσά. Και δεν υπάρχει στο νο-
µοσχέδιο ένα πλαίσιο το οποίο να παρέχει ολιστική αντιµετώπιση
του προβλήµατος της διαφάνειας. Πάλι παραµένει η αντιµετώ-
πιση της διαφάνειας ανεπαρκής και κατακερµατισµένη. Και επί-
σης θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει να υπάρχει ένα
δηµοκρατικό και κοινωνικά δίκαιο πλαίσιο για την επένδυση των
τεραστίων κονδυλίων των δηµοσίων επενδύσεων. 

Έρχοµαι στα πιο συγκεκριµένα. Το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου
κάνει λόγο για τον στόχο του νοµοσχεδίου και τον προσδιορίζει
ως την «αποτελεσµατική χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής πο-
λιτικής». Η αποτελεσµατική χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής
πολιτικής δεν πρέπει να είναι στο επίκεντρο. Κατά την άποψή
µας, στο επίκεντρο ενός τέτοιου νοµοσχεδίου θα πρέπει να είναι
όχι η χρηµατοδότηση, αλλά η αποτελεσµατική απόδοση των
επενδύσεων. Το ζήτηµα δεν είναι να πάρουµε τα χρήµατα από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και µετά να τα χρησιµοποιήσουµε µε έναν
τρόπο ο οποίος να µην αποδίδει καλά. Το ζήτηµα είναι ότι τα χρή-
µατα που λαµβάνουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση είµαστε υπο-
χρεωµένοι να τα επενδύουµε µε το βέλτιστο τρόπο γιατί είναι
χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων και η ανάπτυξη είναι
στο επίκεντρο των προτεραιοτήτων που θα βελτιώσουν τη ζωή
των συµπολιτών µας. Το νοµοσχέδιο, συνεπώς, δεν προβλέπει
κάτι συγκεκριµένο για την βέλτιστη αποδοτικότητα των επενδύ-
σεων. 

Επίσης, στο άρθρο 3 γίνεται λόγος για το πώς θα λαµβάνονται
οι αποφάσεις για τις δηµόσιες επενδύσεις; Ποιο έργο θα µπαίνει
στο πρόγραµµα και ποιο έργο δεν θα µπαίνει στο πρόγραµµα.
Αφορά, µε άλλα λόγια, το κεντρικό ζήτηµα του σχεδιασµού. Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων χωρίς κεντρικό σχεδιασµό δεν
νοείται. Δεν υπάρχει στην ιστορία της µεταπολεµικής Ευρώπης
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων χωρίς κεντρικό σχεδιασµό.
Ξέρετε τι λέει η παράγραφος 1 του άρθρου αυτού; Λέει ότι ορίζει
«την απόφαση ένταξης», δηλαδή την απόφαση µε την οποία ένα
έργο εντάσσεται ή δεν µπαίνει στο σχέδιο επενδύσεων, ως µία
απόφαση του «κατά περίπτωση αρµοδίου οργάνου». Είπαµε στις
επιτροπές ότι δεν πρέπει να υπάρχει «κατά περίπτωση» αρµόδιο
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όργανο. Πρέπει να υπάρχει ένα αρµόδιο όργανο το οποίο να έχει
συνολική εποπτεία του προγράµµατος και του σχεδιασµού του
προγράµµατος. 

Άρα, η ολιστική προσέγγιση για την οποία µας µιλάτε, κύριε
Υπουργέ, δεν υφίσταται. 

Αν πρόκειται για ένα σχέδιο το οποίο αποφασίζουν κατά περί-
πτωση όργανα και όχι ένα ενιαίο όργανο συντονισµού του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, τότε δεν υπάρχει ολιστική
προσέγγιση και αυτό είναι ζωτικής σηµασίας, γιατί έτσι κατασπα-
ταλώνται τα χρήµατα. Αλλά αυτό, βεβαίως, αφορά και το ζήτηµα
της διαφάνειας.

Σχετικά µε το άρθρο 5 τώρα, εδώ θέλω να πω κάτι που αφορά
την κοινωνική δικαιοσύνη και τη συµπεριληπτικότητα, που είναι
ένα ζήτηµα δηµοκρατίας. Τα Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων πρέπει να έχουν µια συµπεριληπτική και δηµοκρατική διά-
σταση. Αφορούν όλη την κοινωνία και όλους τους παραγωγικούς
κλάδους της κοινωνίας. Δεν αφορούν τους λίγους οι οποίοι
έχουν τη δυνατότητα να εισπράττουν τα τεράστια αυτά κονδύλια.
Εκεί υπάρχει κάτι πολύ ενδιαφέρον. Στη διάρκεια της δηµόσιας
διαβούλευσης, η οποία ήταν µια απογοητευτική διαδικασία, το
νοµοσχέδιο που υποβλήθηκε στη δηµόσια διαβούλευση είχε
εξήντα συνολικά άρθρα, αλλά από τα εξήντα αυτά, τριάντα έξι,
δηλαδή περίπου τα 2/3 είχαν την εγγραφή ότι δεν πρέπει να γί-
νουν σχόλια γι’ αυτά. Άρα, τι δηµόσια διαβούλευση είναι αυτή
όπου τα 2/3 του νοµοσχεδίου δεν επιτρέπει στους πολίτες να δια-
τυπώσουν σχόλια γι’ αυτά; Ήταν µια λειψή δηµόσια διαβούλευση
και βεβαίως αυτό δεν είναι και νόµιµο.

Στη διαδικασία της δηµόσιας διαβούλευσης, όµως, το άρθρο
5 ήταν στα τυχερά είκοσι τέσσερα άρθρα που υποβλήθηκαν σε
δηµόσια διαβούλευση. Και εκεί σχολίασε η Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία και έκανε το εξής σχόλιο µεταξύ άλλων ότι θα
πρέπει να προβλέπεται στο άρθρο 5 -το οποίο ορίζει τους στό-
χους ενός πλαισίου δηµοσίων επενδύσεων- κάτι για τη µείωση
των ανισοτήτων. Μέχρι τότε το προσχέδιο έλεγε ότι ένας από
τους στόχους είναι η «ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής» και τε-
λικά η Κυβέρνηση είπε ότι είναι καλή ιδέα αυτή που είχε η Συνο-
µοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία και προσέθεσε στους γενικούς
στόχους του νοµοσχεδίου τη µείωση των ανισοτήτων ως στόχο.
Έτσι, όµως, νοµοθετείτε. Δεν υπάρχει τίποτα στο υπόλοιπο νο-
µοσχέδιο το οποίο να αναφέρεται στις ανισότητες. Μπαίνει µόνο
ως επιγραφή για να φαίνεται ωραίο και δίκαιο κοινωνικά το γε-
γονός ότι η Κυβέρνηση, καθώς φτιάχνει ένα πλαίσιο για τις δη-
µόσιες επενδύσεις, ενδιαφέρεται και για τις κοινωνικές ανισό-
τητες. Αλλά είναι δέκα χιλιάδες οι λέξεις που υπάρχουν στο νο-
µοσχέδιο και έκανα έρευνα. Η λέξη «ανισότητες» δεν υπάρχει
ούτε µια φορά! Απλώς µπαίνει τώρα στον τίτλο επειδή ένας φο-
ρέας την έθεσε και πιάστηκε η Κυβέρνηση στον ύπνο ότι δεν είχε
αντιληφθεί πως έπρεπε να υπάρχει πρόβλεψη σε ένα πλαίσιο µα-
κροχρόνιο για την καλύτερη αξιοποίηση των δηµοσίων επενδύ-
σεων, να υπάρχει πρόβλεψη ούτως ώστε οι κοινωνικές ανισό-
τητες να είναι στους κεντρικούς της στόχους. Άρα, τι νόηµα έχει
να το λέτε, να το διακηρύσσετε ανάµεσα στους κεντρικούς σας
στόχους, τη στιγµή που δεν υπάρχει κάτι συγκεκριµένο για την
απάλειψη ή τη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων στο πλαίσιο
του νοµοσχεδίου που φέρνετε;

Έρχοµαι τώρα σε κάποια άρθρα τα οποία εµείς θεωρούµε ζω-
τικής σηµασίας και αφορούν την παρακολούθηση της πορείας
εκτέλεσης των έργων. Υπάρχουν άρθρα τα οποία πράγµατι λένε
ότι πρέπει να παρακολουθείται σε ένα χρόνο, µετά σε πέντε χρό-
νια -µε µια ενδιάµεση έκθεση στα δύο χρόνια- πώς εξελίσσονται
τα έργα τα οποία χρηµατοδοτούνται από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Ωστόσο σχετικά µε τη διαδικασία παρακολού-
θησης -και αυτό µας τέθηκε από την εκπρόσωπο της Ανεξάρτητης
Αρχής Διαφάνειας που καλέσαµε εµείς στην επιτροπή- δεν υπάρ-
χει καµµία πρόβλεψη ούτως ώστε η παρακολούθηση της πορείας
των έργων να γίνεται µε επιτόπιο έλεγχο. Πρόκειται για παρακο-
λούθηση η οποία θα βασίζεται σε εκθέσεις πάνω σε εκθέσεις και
δεν θα υπάρχει η δυνατότητα. Αυτό θα έπρεπε να ήταν κεντρικό.
Δεν γνωρίζουµε πετυχηµένο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
µεταπολεµικά στην Ευρώπη το οποίο να µην συνοδευόταν από
φωτογραφίες και από δελτία Τύπου και συνεντεύξεις ανεξαρτή-

των φορέων και Υπουργών οι οποίοι να παρευρίσκονταν διά
ζώσης την ώρα που εκτελούνταν το έργο για να βλέπουν την
πρόοδό του. Αυτό δεν υπάρχει εδώ. Συνεπώς υπάρχει ένα πεδίο
ανοικτό, ούτως ώστε η εξέλιξη στο έδαφος, η πραγµατική εξέ-
λιξη των έργων, να µην παρακολουθείται µε ακρίβεια. Επίσης θέ-
σαµε αυτό το ερώτηµα για το οποίο δεν πήραµε καµµία
απάντηση στη διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής.

Είπαµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό διέπεται από µια υπόθεση ερ-
γασίας, από την ιδέα ότι αφ’ ης στιγµής εξασφαλιστούν τα χρή-
µατα, δηλαδή τη στιγµή που τα πάρουµε και τα διοχετεύσουµε
στους ιδιωτικούς φορείς οι οποίοι θα εκτελέσουν τα έργα, ότι τα
έργα αυτά θα πετύχουν -άλλα πιο γρήγορα άλλα πιο αργά- και
ότι η δουλειά του κράτους, των επιτροπών των δηµοσίων που
σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο πρέπει να επιβλέπουν τη διεκπεραί-
ωση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είναι να προ-
εδρεύουν επί της επιτυχίας των έργων. Ο ρόλος του κράτους,
όµως, σε ένα Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων δεν είναι να
προεδρεύει επί της επιτυχίας των έργων. Είναι να παρεµβαίνει
όταν τα έργα δεν πετυχαίνουν και δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη
γι’ αυτό εδώ. Με άλλα λόγια το κράτος φαίνεται -σύµφωνα µε τη
φιλοσοφία αυτού του νοµοσχεδίου- να επιτηρεί µια κατάσταση
η οποία στην πραγµατικότητα βρίσκεται υπό τον έλεγχο άλλων
και όχι του κράτους.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ακόµη ζήτηµα που τέθηκε από εµάς και
το οποίο νοµίζω, µε κάποιες δηλώσεις που έκανε ο κύριος
Υπουργός, µπορεί να διευκρινιστεί ακόµη περισσότερο. Θεω-
ρούµε ότι το νοµοσχέδιο συνολικά υιοθετεί έναν επιφανειακό και
έναν στενό -µε την αρνητική έννοια του όρου- δηµοσιοϋπαλλη-
λικό τρόπο αντιµετώπισης του προβλήµατος. Με άλλα λόγια
όλες οι επιτροπές οι οποίες υποτίθεται ότι θα επιβλέπουν τα δη-
µόσια έργα στο µέλλον είναι επιτροπές οι οποίες ήδη βρίσκονται
στο Υπουργείο και οι οποίες δεν έχουν αναβαθµιστεί µε έναν σο-
βαρό τρόπο, δεδοµένου ότι αναβαθµίζεται το οικονοµικό επίπεδο
των επενδύσεων που έχουµε από το 2022 και για τα επόµενα
πέντε χρόνια τουλάχιστον. Με άλλα λόγια χρησιµοποιούµε τις
ήδη υφιστάµενες δοµές για να επιτηρήσουµε ένα πρόγραµµα το
οποίο έχει, αυτήν τη στιγµή, ιστορικά για µια συγκεκριµένη πε-
ρίοδο πολύ υψηλά κονδύλια. Σύµφωνα µε τον Υπουργό αυτά τα
κονδύλια για φέτος θα ξεπεράσουν τα 13 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Για να έχουµε µια αίσθηση των ποσών πρόκειται για πάνω από
το 5% του µεγέθους της οικονοµίας. Αυτά θα βάλει φέτος το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων στην οικονοµία. Η προβλε-
πόµενη ανάπτυξη από την Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2024 είναι
στο 2,2%. Βάζουµε, δηλαδή, 5% σε κεφάλαια τουλάχιστον, για
να πάρουµε πίσω 2,2%. Αυτό είναι ένδειξη αναποτελεσµατικής
χρήσης των κονδυλίων. Και η αναποτελεσµατική επένδυση των
κονδυλίων, θα έπρεπε να είναι η πρώτη προτεραιότητα για ένα
νοµοσχέδιο αυτού του είδους. Δυστυχώς, δεν είναι.

Και κλείνω µε το θέµα της διαφάνειας, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει
αυτήν τη στιγµή στο νοµοσχέδιο ένα άρθρο, το άρθρο 37, το
οποίο λέει κάτι για τη διαφάνεια. Και λέει ότι άτοµα τα οποία υπο-
γράφουν ή ελέγχουν τις συµβάσεις, θα πρέπει να µην έχουν σύγ-
κρουση συµφερόντων και θα πρέπει να δηλώνουν τη σύγκρουση
συµφερόντων. «Κάθε πρόσωπο» -λέει- «που εµπλέκεται σε πράξη
πληρωµής έργου, ιδίως ως εισηγητής εκκαθάρισης, εκκαθαρι-
στής και υπεύθυνος λογαριασµού απέχει από οποιαδήποτε ενέρ-
γεια που συνιστά σύγκρουση συµφερόντων». Αυτό είναι το µόνο
άρθρο. Ρωτήσαµε και δεν πήραµε απάντηση. Πρόκειται για ανα-
φορά σε «κάθε πρόσωπο» που εµπλέκεται στην υπογραφή ή
στους τρεις αυτούς µόνο ρόλους; Γιατί αυτοί οι τρεις ρόλοι δεν
αφορούν το κάθε πρόσωπο, τον εισηγητή εκκαθάρισης, τον εκ-
καθαριστή και τον υπεύθυνο του λογαριασµού. Θα θέλαµε βε-
βαίως να είναι «κάθε πρόσωπο». Επιπλέον αυτό δεν αρκεί. Η
σύγκρουση συµφερόντων και η διαφθορά είναι κάτι που έχει
αποδειχθεί ότι γίνεται σε θεσµικό επίπεδο. Δεν γίνεται µόνο σε
ατοµικό επίπεδο. Και για τη θεσµική διαπλοκή και διαφθορά που,
δυστυχώς, υπάρχει στα Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύσεων
και, απ’ ό,τι φαίνεται, και στο παρόν Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, δεν βρίσκονται στο επίκεντρο του -υποτίθεται- ολιστικού
πλαισίου που εισάγει το Υπουργείο για να αντιµετωπίσει τις δη-
µόσιες επενδύσεις. Υπάρχει µια υπηρεσία στο Υπουργείο Εθνι-
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κής Οικονοµίας κατόπιν απαίτησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η
ΕΥΣΤΑ, η οποία δεν αναφέρεται καθόλου εδώ. Αυτή επιτελεί ξε-
χωριστό ρόλο. Θα έπρεπε σε ένα ολιστικό πλαίσιο για τη διαφά-
νεια να βρίσκεται και αυτή εδώ. Αλλά όπως µας είπε και η
Ανεξάρτητη Αρχή Διαφάνειας στη διάρκεια της ακρόασης φο-
ρέων, υπάρχουν και άλλες διαδικασίες σηµαντικές για την εξα-
σφάλιση της διαφάνειας, οι οποίες δεν εντάσσονται στο
νοµοσχέδιο.

Κλείνοντας λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι η Πλεύση
Ελευθερίας ενδιαφέρεται ούτως ώστε να υπάρχει καλύτερη επι-
τήρηση της αποδοτικότητας των έργων και της αναπτυξιακής
τους δυνατότητας, δηλαδή να µπορούν αυτά τα έργα να συµβά-
λουν σε πιο υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης για την εθνική οικονο-
µία. Αυτό δεν φαίνεται να βρίσκεται καθόλου µεταξύ των στόχων
και της αγωνίας του νοµοσχεδίου. Θεωρούµε επίσης, ότι η δια-
φάνεια είναι κεντρικής σηµασίας και πρέπει να αντιµετωπίζεται
µέσα από ένα ολιστικό σχέδιο και σύστηµα το οποίο δεν υπάρχει
στο νοµοσχέδιο. Και τέλος, θεωρούµε ότι λείπουν σηµαντικά οι
απαραίτητες δικλίδες, που θα µπορούσαν να εξασφαλίζουν µία
µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων, καθώς και µία δηµοκρατικό-
τερη επένδυση των τεράστιων κονδυλίων του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων. 

Υπάρχουν και δύο τροπολογίες που µας ήρθαν δυστυχώς
νύχτα, στις 23.20’ και 23.41’, κύριε Υπουργέ. Δεν γνωρίζουµε
γιατί τις φέρνετε τόσο αργά. Θα αναφερθώ σε αυτές διεξοδικό-
τερα στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά τις αλλαγές που όντως
φέρνει η Κυβέρνηση στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ο γενικός προσανατολισµός του,
που βεβαίως δεν αφορά τις λαϊκές ανάγκες, αλλά την κερδοφο-
ρία επιχειρηµατικών οµίλων όχι µόνο δεν αλλάζει, αλλά ενισχύε-
ται παραπέρα. Σκοπός σας είναι να επιταχυνθεί η απορρόφηση
των πόρων οι οποίοι θα είναι όµως στενά προσδεµένοι στον προ-
γραµµατισµό και στις δεσµεύσεις του αντιλαϊκού µεσοπρόθε-
σµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρατηγικής. Το εθνικό σκέλος
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα εξαρτάται δηλαδή
πιο έντονα και θα εξυπηρετεί το σκέλος της συγχρηµατοδότη-
σης, πάντα στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου και των κριτηρίων
που επιβάλλει η ανάλγητη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης η
γνωστή πλέον σε όλους επαίσχυντη πολιτική κόστους-οφέλους
που απαξιώνει τις πραγµατικές κοινωνικές ανάγκες.

Ιεραρχείτε οτιδήποτε χρειάζονται οι µονοπωλιακοί όµιλοι και
προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό συγκεντρώνετε στα χέρια
του εκάστοτε Υπουργού Οικονοµικών τον σχεδιασµό, τον έλεγχο
και πολλά ακόµη άλλα, περισσότερα. Θέλετε να ξεµπερδεύετε
µε την όποια ευελιξία έστω υπήρχε µέχρι σήµερα στα περιφερει-
ακά προγράµµατα και αυτό βεβαίως, προβλέπουµε από σήµερα
ότι θα έχει πολύ κακές συνέπειες, ειδικά στο θέµα των αναγκαίων
υποδοµών. 

Μέσα και από αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρείτε να παρέχετε και
άλλες διευκολύνσεις, προκλητικά προνόµια για ευκολότερη και
γρηγορότερη κερδοφορία που βέβαια εσείς την αποκαλείτε προ-
σέλκυση επενδυτών. Δεν είναι τυχαίο που και αυτό το νοµοσχέ-
διο εντάσσεται στα αντιλαϊκά προαπαιτούµενα του Ταµείου
Ανάκαµψης, αυτού δηλαδή του µνηµονίου των µνηµονίων, όπως
σωστά το αποκαλεί ο ελληνικός λαός, τα ποσά του οποίου πάνε
κατά το συντριπτικά µεγαλύτερο µέρος τους για τις επενδύσεις
κάποιων λίγων, ισχυρών και όχι βέβαια για λαϊκές ανάγκες.

Τους απολυµένους της «ΛΑΡΚΟ» ακόµα τους έχετε στο περί-
µενε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Καµµιά έκτακτη ενίσχυση έστω για το διάστηµα που παραµέ-
νουν απλήρωτοι, καµµία ρύθµιση για το να αποτρέψει το κοκκί-
νισµα των δανείων τους από τις τράπεζες. Και άλλα σχετικά που
έχουν θέσει και τα ξέρετε πάρα πολύ καλά, τα σωµατεία των ερ-
γαζοµένων, των απολυµένων πλέον της «ΛΑΡΚΟ». 

Μιλάτε για δηµόσιες επενδύσεις, αλλά την ίδια στιγµή σε ό,τι
έχει να κάνει µε τις ανάγκες του λαού και της νεολαίας η κατά-
σταση είναι οριακή. Προφανώς, βέβαια εσείς ως δηµόσια επέν-
δυση θεωρείτε µόνο ό,τι φέρνει κέρδος σε κάποια αρπακτικά. 

Έρχοµαι από το κέντρο υγείας -πριν από λίγο ήµουν εκεί- στην
Καλλιθέα. Η κατάσταση που συνάντησα και που µου µετέφεραν
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο κέντρο υγείας είναι ενδεικτική των
προβληµάτων που υπάρχουν σε όλο το ΕΣΥ. Πρόκειται για ένα
κέντρο υγείας που καλείται να εξυπηρετήσει σε επίπεδο πρωτο-
βάθµιας φροντίδας τρεις δήµους των νοτίων προαστίων, µε πλη-
θυσµό που ξεπερνάει ή προσεγγίζει τέλος πάντων τις 220
χιλιάδες, ενώ υπάρχει επισκεψιµότητα από ολόκληρη την Αττική.
Παρά την πολύ σηµαντική προσφορά, µε ιδρώτα, µε κούραση
των υγειονοµικών αυτού του κέντρου υγείας, όπως και άλλων οι
ελλείψεις και τα προβλήµατα που γεννά η πολιτική σας, δηλαδή
η πολιτική της υποχρηµατοδότησης και εµπορευµατοποίησης
της υγείας, ορθώνουν συνεχώς εµπόδια. Η υποστελέχωση και
του συγκεκριµένου και όλων άλλωστε των κέντρων υγείας σε
σχέση µε τις σηµερινές αυξηµένες ανάγκες, οι ελλείψεις σε σύγ-
χρονο εξοπλισµό, σε υποδοµές οδηγούν τους ασθενείς στα επί-
σης υποστελεχωµένα και αυτά νοσοκοµεία, ακόµα και για την
αντιµετώπιση ενός απλού περιστατικού, ακόµα και για ένα
ράµµα. Και κάπως έτσι φρακάρουν τα πάντα και οδηγούµαστε
στις γνωστές δωδεκάωρες αναµονές στα επείγοντα και βάλε και
στα υπόλοιπα γνωστά σε όλους προβλήµατα. 

Αποτέλεσµα της πολιτικής αυτής είναι οι ασθενείς που αναζη-
τούν ένα ραντεβού µε γιατρό να περιµένουν ακόµα και µήνες ιδι-
αίτερα σε ορισµένες ειδικότητες και την ίδια ώρα οι γιατροί που
υπάρχουν εκεί να µην παίρνουν ανάσα. Έτσι όλο και περισσότε-
ροι ασθενείς οδηγούνται υποχρεωτικά στον ιδιωτικό τοµέα το
οποίο φυσικά το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Άλλωστε είναι και
µέσα στις επιδιώξεις σας.

Εδώ και τώρα σας λέµε να προχωρήσετε στη µονιµοποίηση
του επικουρικού προσωπικού, αφού καλύπτει πάγιες συνεχείς
ανάγκες. Τέτοια προβλήµατα υπάρχουν βέβαια στα κέντρα
υγείας και στα νοσοκοµεία όλης της Ελλάδας. Κοιτάξτε να µα-
ζέψετε και λίγο τον ρήτορά σας που τον έχετε ξαµολήσει, αυτόν
που έχετε Υπουργό Υγείας, γιατί πραγµατικά έχει ξεφύγει. Και
εµείς σας λέµε ειλικρινά δεν θα βγει σε καλό αυτό, γιατί ο κόσµος
είναι κυριολεκτικά στα κάγκελα, µε την κατάσταση στην υγεία.
Του παραθέτουν τα προβλήµατα οι εκπρόσωποι των γιατρών, οι
ασθενείς, κάτοικοι των περιοχών όπου βρίσκονται σε νοσοκοµεία
που επισκέπτεται ο ίδιος και τους λέει συµµορία της µιζέριας -
δικά του λόγια- και ότι είναι όλοι ΚΚΕ. Το τελευταίο βέβαια δεν
µας πειράζει καθόλου. Απλά προς το παρόν δεν ισχύει σας λέµε
για ενηµέρωσή σας, αλλά επειδή επανάληψη µήτηρ πάσης µα-
θήσεως δεν είναι µακριά η µέρα που θα γίνει και πραγµατικότητα
και µάλλον δεν σας αρέσει. 

Σας κάνουµε εδώ ερωτήσεις, µε συγκεκριµένα ζητήµατα, που
πρέπει άµεσα να αντιµετωπιστούν, όπως για παράδειγµα προ-
χτές ο Βουλευτής µας και Αντιπρόεδρος της Βουλής, Γιώργος
Λαµπρούλης για το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας.
Και αυτός απαντάει άλλα ντι άλλων. Βγάζει άναρθρες κραυγές
για τη Σοβιετική Ένωση. Που τη θυµήθηκε; Τριάντα πέντε χρόνια
έχει πέσει η Σοβιετική Ένωση και ό,τι άλλο τέλος πάντων βλέπει
κάθε βράδυ στον ύπνο του ή κατεβάζει στη στιγµή η κούτρα του
εδώ µέσα. Αφήστε που εκτίθεστε κιόλας και µε διάφορα µαργα-
ριτάρια που αµολάει, αλλά αυτή είναι άλλη συζήτηση και θέλει
αρκετή ώρα να φάµε. 

Ανάλογα προβλήµατα υπάρχουν και στην παιδεία. Κυριολε-
κτικά έχουν γεµίσει τα email της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας
µε υποµνήµατα, µε καταγγελίες, µε αντιδράσεις φορέων των εκ-
παιδευτικών, των γονιών στις διοικήσεις µάλιστα των οποίων σε
πολλές περιπτώσεις βρίσκονται δικοί σας άνθρωποι, της Νέας
Δηµοκρατίας, γι’ αυτό το αίσχος που κάνετε µε τις συγχωνεύσεις
τµηµάτων.

21246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Βγήκε προχθές ο Υπουργός Παιδείας σε τηλεοπτική εκποµπή
και µας είπε ότι αδίκως διαµαρτύρεται όλη η εκπαιδευτική κοι-
νότητα γιατί έχουµε, λέει, αναλογία µαθητών ανά εκπαιδευτικό
8 προς 1, ενώ στην Ολλανδία λέει είναι 16 προς 1. Τι να του πει
κανείς; Κατ’ αρχάς εµείς καθόλου δεν αµφιβάλλουµε ότι µπορεί
και στην Ολλανδία να είναι άσχηµη η κατάσταση αφού την ίδια
εκπαιδευτική πολιτική ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης εφαρµόζετε και εσείς και οι αδελφές σας κυβερνήσεις ανά
τας Ευρώπας. 

Αλλά, τι συγκρίσεις είναι αυτές; Ο Υπουργός Παιδείας εδώ
στην Ελλάδα έχει δει ποτέ τον χάρτη της Ολλανδίας και της Ελ-
λάδας να τους συγκρίνει; Πόσα σχολεία σε νησιά, εκατοντάδες
νησιά, σε ορεινά χωριά, εκατοντάδες, χιλιάδες χωριά έχει η Ολ-
λανδία, την οποία την διασχίζεις µε ποδήλατο σε έξι ώρες το
πολύ, χωρίς καν να κουραστείς;

Γιατί δεν µας δίνει ο Υπουργός, για παράδειγµα, τον µέσο όρο
µαθητών ανά τµήµα, όχι πανελλαδικά, αλλά στα αστικά κέντρα,
όπως εδώ στην Αθήνα, στην Αττική; Εµείς δεν θα µιλήσουµε µε
στατιστικά, αλλά µε στοιχεία από την πραγµατική ζωή, από τις
κινητοποιήσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη, από τα στοιχεία που
έχουν δώσει οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί, οι ίδιοι οι γονείς, αλλά και
σας έχουν ήδη αναγκάσει σε κάποιες περιπτώσεις να πάρετε
πίσω ήδη πολλές συγχωνεύσεις. 

Την περασµένη Παρασκευή γονείς των µαθητών του Δηµοτι-
κού Σχολείου Πολυδενδρίου προχώρησαν σε κατάληψη του σχο-
λείου, διαµαρτυρόµενοι για την κατάργηση του ενός τµήµατος
και τη λειτουργία τµήµατος µε είκοσι έξι µαθητές εκ των οποίων
οι έξι έχουν διαγνώσεις για µαθησιακές δυσκολίες. Πηγαίνετε να
πείτε σε όλους αυτούς για την Ολλανδία, να δούµε πώς θα αντι-
δράσουν.

Στον Πύργο ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του 5ου Δηµο-
τικού Σχολείου κινητοποιείται για να ανακληθεί η συγχώνευση
των δύο τµηµάτων της ΣΤ’ τάξης, από την οποία προέκυψε µια
τάξη είκοσι πέντε µαθητών εκ των οποίων οι πέντε έχουν ανάγκη
παράλληλης στήριξης. Και, βέβαια, για τη στήριξη όλων αυτών
των παιδιών τοποθετείτε έναν µόνο εκπαιδευτικό ανά τάξη. 

Αυτή είναι η ευρωπαϊκή οδηγία, απαντάει ο Υπουργός. Να τη
χαίρεστε την Ευρωπαϊκή σας Ένωση και τις οδηγίες της, σας
απαντάµε εµείς. Πρώτα τις διαµορφώνετε, τις λιβανίζετε, τις ψη-
φίζετε και µετά, όταν έρχονται οι συνέπειες στην πραγµατική
ζωή, λέτε: Τι να κάνουµε, έτσι είναι οι οδηγίες. Λες και ήρθαν από
τον ουρανό! 

Γιατί δεν υπερασπίζεστε την πολιτική σας έντιµα, τουλάχιστον;
Την φοβάστε; Εδώ έφτασε ο Πρωθυπουργός να στέλνει νέα επι-
στολή στην Φον Ντερ Λάιεν όπου κάνει τον ανήξερο για την αιτία
της ακρίβειας στο ρεύµα. Ακούστε τι της έγραψε επακριβώς: «Το
σύστηµα είναι τόσο πολύπλοκο και αδιαφανές, που είναι σχεδόν
αδύνατον να κατανοήσουµε τι ακριβώς επηρεάζει τις τιµές σε
κάθε δεδοµένη στιγµή. Έχουµε δηµιουργήσει ένα ακατανόητο
µαύρο κουτί, ακόµα και για τους ειδικούς». Κυριολεκτικά, η επι-
στήµη σηκώνει εδώ τα χέρια ψηλά. 

Πρώτα-πρώτα κάνατε όλοι µαζί το ρεύµα χρηµατιστηριακό
προϊόν, τζόγο δηλαδή, για να µιλάµε απλά ελληνικά και µετά ανα-
ρωτιέστε γιατί ανεβαίνει η τιµή. Ας ανατρέξει ο Πρωθυπουργός
στους νόµους για την απελευθέρωση της ενέργειας, τους οποί-
ους ψήφισαν οι σηµερινοί και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.
Αφού δεν ξέρει να τον ενηµερώσουµε ότι βασικό στοιχείο της
πολιτικής αυτής είναι το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, το ιερό δι-
σκοπότηρο των ενεργειακών οµίλων που τους εξασφαλίζει τερά-
στια, βέβαια, κέρδη και βυθίζει στην ενεργειακή φτώχεια, στην
ακρίβεια τον ελληνικό λαό. Είναι, επίσης, η πολιτική της πράσινης
ονοµαζόµενης µετάβασης, της οποίας είναι και σηµαιοφόρος και
φυσικά εξακολουθείτε να εµφανίζετε τον πόλεµο στην Ουκρανία
σαν κάποιο εξωγενή παράγοντα που συµβάλλει στην άνοδο των
τιµών, αφού η Ουκρανία -λέτε- είναι πλέον σηµαντικός καθαρός
εισαγωγέας. Μόνο που δεν λέτε ότι έχετε και εσείς σοβαρή ευ-
θύνη για τη διαιώνιση του πολέµου, αφού στέλνετε όπλα στο κα-
θεστώς Ζελένσκι και στηρίζετε όλες τις σχετικές πολεµικές
αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. 

Αλλά, ξέρουµε, θα µας πείτε ότι στηρίζετε τον αµυνόµενο. Δεν
πείθετε, όµως, πλέον κανέναν. Όχι µόνο γιατί όλοι ξέρουν και κα-

ταλαβαίνουν πια ότι οι συγκεκριµένοι, όπως και κάθε σύγκρουση
µεγάλων καπιταλιστικών δυνάµεων έχει µόνο επιτιθέµενους, που
εδώ στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι και τα καπιταλιστικά
κράτη-µέλη του ΝΑΤΟ και η καπιταλιστική Ρωσία, µε τους δικούς
της συµµάχους. 

Και επειδή κάποιοι δηµοσιογράφοι, δηµοσιογραφίσκοι, κ.λπ.,
θα παριστάνουν ότι ανατριχιάζουν όταν ακούνε αυτές τις αλή-
θειες, να τους θυµίσουµε αµέσως αυτό που άλλωστε όλοι οι Έλ-
ληνες και οι Ελληνίδες, επίσης, γνωρίζουν ότι δηλαδή ακόµα και
εκεί που πιο ξεκάθαρα ας πούµε διά γυµνού οφθαλµού, όπως
λέµε, υπάρχει επιτιθέµενος και αµυνόµενος, κατακτητής και λαός
υπό κατοχή, θύτης και θύµατα και εκεί είστε για µια ακόµη φορά
στη λάθος πλευρά της ιστορίας, αφού η σφαγή του παλαιστινια-
κού λαού από το κράτος του Ισραήλ συνεχίζεται. Και έχουµε και
νέα εγκλήµατα που διαπράττει το Ισραήλ στο Λίβανο τώρα και
που έχουν οδηγήσει µέχρι σήµερα σε εκατοντάδες νεκρούς και
χιλιάδες τραυµατίες. Λέω για το Λίβανο, γιατί οι άλλες είναι δε-
κάδες χιλιάδες πλέον στην Παλαιστίνη πάνω από σαράντα χιλιά-
δες. Πρόκειται για κλιµάκωση του πολέµου στη Μέση Ανατολή
µε απρόβλεπτες διαστάσεις και µε θύµατα µόνο τους λαούς. Και,
βέβαια, τα προσχήµατα περί αυτοάµυνας που επιστρατεύονται
και πάλι για να δικαιολογήσουν και τα νέα εγκλήµατα έχουν προ
πολλού καταρρεύσει, γιατί ούτε στη δυτική όχθη που δολοφο-
νούν Παλαιστίνιους οι Ισραηλινοί υπάρχει Χαµάς ούτε στο Λίβανο
προηγήθηκε καµµιά 7η Οκτωβρίου.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει πραγµατικά εγκλη-
µατικές ευθύνες, γιατί από την πρώτη στιγµή ανέλαβε τον ρόλο
του συνηγόρου των εγκληµάτων του Ισραήλ και προσέφερε όλο
αυτό το διάστηµα πλήρη πολιτική και στρατιωτική στήριξη στη
διάπραξή τους. Με τον ίδιο κανονισµό άλλωστε την ώρα που το
Ισραήλ ισοπέδωνε τη Βηρυτό ο Πρωθυπουργός τόλµησε να µι-
λήσει ξανά σε συνάντησή του µε τα αµερικανοεβραϊκά λόµπι στη
Νέα Υόρκη για το δικαίωµα του Ισραήλ να αµύνεται. Ντράπηκε
και η ντροπή. Έχετε µπλέξει τη χώρα σε έναν επικίνδυνο πόλεµο
στη γειτονιά µας, που µπορεί να γενικευτεί ανά πάσα στιγµή. Ευ-
θύνες βέβαια έχουν και τα άλλα κόµµατα του ευρωατλαντισµού
που είτε µε την υιοθέτηση των ισραηλινών επιχειρηµάτων είτε µε
την αφωνία τους είτε µε την πολιτική των ίσων αποστάσεων και
την εξίσωση του θύτη µε το θύµα βγάζουν λάδι την πολιτική του
Ισραήλ. 

Εµείς θα κάνουµε τα πάντα για να δυναµώσει ο αγώνας ενάν-
τια σε αυτά τα εγκλήµατα, στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ που τα στηρίζουν αυτά τα εγκλήµατα
του ισραηλινού κράτους, να εκφραστεί η αλληλεγγύη στους
λαούς της περιοχής που µατώνουν εξαιτίας αυτών των σχεδια-
σµών, να δυναµώσει το αίτηµα για απεµπλοκή της Ελλάδας από
τον πόλεµο και διακοπή κάθε πολιτικής οικονοµικής και στρατιω-
τικής συνεργασίας µε το Ισραήλ εδώ και τώρα.

Αντίστοιχα θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να µην
περάσει ο επικίνδυνος εφησυχασµός περί ήρεµων νερών στο Αι-
γαίο, πίσω από τον οποίο πάτε να κρύψετε τις απαράδεκτες δι-
ευθετήσεις που ετοιµάζετε υπό υπερατλαντική εποπτεία και οι
οποίες καµµία σχέση έχουν µε τα πραγµατικά συµφέροντα των
λαών της Ελλάδας, της Κύπρου και της Τουρκίας. Γιατί σε αυτό
το πλαίσιο κινήθηκε και η προχθεσινή συνάντηση Μητσοτάκη -
Ερντογάν στη Νέα Υόρκη, όπως και οι προηγούµενες βέβαια
πέντε. Ό,τι και να λέτε οι πάντες καταλαβαίνουν ότι µε αυτό το
παζάρι και για λογαριασµό µεγάλων οµίλων αναζητείται ο δρό-
µος για την υποτιθέµενη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου και της
Ανατολικής Μεσογείου µε θύµα κυριαρχικά δικαιώµατα Ελλάδας
και Κύπρου. 

Οι συνεχιζόµενες διεκδικήσεις του τουρκικού κράτους, η αµ-
φισβήτηση των δικαιωµάτων ελληνικών νησιών, το δόγµα της γα-
λάζιας πατρίδας, αλλά και η προκλητική οµιλία του Τούρκου
Προέδρου λίγο ακριβώς πριν τη συνάντηση µε τον Πρωθυ-
πουργό της Ελλάδας, όπου έθεσε και θέµα αναγνώρισης του
ψευδοκράτους, αυτό ακριβώς αποδεικνύουν. Και, βέβαια, επειδή
οι αντιθέσεις των αστικών τάξεων και της Ελλάδας και της Τουρ-
κίας δεν ακυρώνονται, αλλά ειδικά στο σηµερινό διεθνές πλαίσιο
µπορούν να κλιµακωθούν και ανά πάσα στιγµή, γι’ αυτό οι λαοί
χρειάζεται να επαγρυπνούν, κατευθύνοντας τον αγώνα τους
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ενάντια σε όλους αυτούς που υποσκάπτουν την ειρήνη και την
ευηµερία τους. 

Και σε αυτά τα θέµατα, όπως και στα υπόλοιπα φυσικά, πραγ-
µατική αντιπολίτευση στην πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
µπορεί να είναι και είναι µόνο ο ίδιος ο λαός, η νεολαία και όχι
εκείνα τα κόµµατα που συναινούν στην πολιτική αυτή και από την
τόση συναίνεση έχουν καταντήσει πολιτικό θέαµα τελικά, για να
µην πω ανέκδοτο σε ορισµένες περιπτώσεις.

Αυτή η πραγµατικότητα δεν κρύβεται, παρά το γεγονός ότι
έχουν πέσει από πάνω λυτοί και δεµένοι, όλο το σύστηµα, διά-
φορα κέντρα και παράκεντρα και συµφέροντα, προκειµένου µε
το στανιό να πάρει τα πάνω του αυτός ο φθαρµένος πόλος της
αµαρτωλής σοσιαλδηµοκρατίας. Έχουµε φτάσει στο σηµείο
όποιος ανοίγει το στόµα του και κάνει ένα σχόλιο για τον ένα ή
τον άλλο δελφίνο είτε στον ΣΥΡΙΖΑ είτε στο ΠΑΣΟΚ, να γίνεται
τηλεοπτική είδηση, την ώρα που κυριολεκτικά ο κόσµος καίγεται,
την ώρα που υπάρχουν τόσα λαϊκά προβλήµατα και ξεδιπλώνον-
ται σηµαντικοί αγώνες έξω στους δρόµους, διεκδικήσεις, οι
οποίοι βέβαια είναι πάντα θαµµένοι. Είναι, όµως, και αυτή µια από
τις πολλές υπηρεσίες της σοσιαλδηµοκρατίας στο σύστηµα και
στην Κυβέρνηση αυτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

Όµως, όσο και αν κάποιοι θέλουν να τα κρύβουν κάτω από το
χαλί, είναι εδώ και τα πιεστικά λαϊκά προβλήµατα και οι µεγάλες
προκλήσεις της εποχής µας. Είναι εδώ και η µόνη εναλλακτική
διέξοδος για τον λαό και τη χώρα, η πραγµατική γνήσια εργατική,
λαϊκή εξουσία και διακυβέρνηση, αυτή που προτείνει το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας. Είναι εδώ η πολιτική πρόταση το πρό-
γραµµα του ΚΚΕ, το οποίο εµείς το καταθέτουµε ανοιχτά στον
λαό µας κάθε µέρα και µέσα στους αγώνες, όσους διεξάγονται
αυτή την περίοδο και στους τόπους δουλειάς και στους τόπους
µόρφωσης και στους τόπους κατοικίας, στις πόλεις και στα
χωριά µας. Αγώνες στους οποίους δεσµευόµαστε ότι θα συνεχί-
σουµε να πρωτοστατούµε, κόντρα στην άδικη και εχθρική για την
πλειοψηφία του ελληνικού λαού πολιτική σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο τώρα έχει ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης,
ο κ. Βελόπουλος. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να πω
κάτι; 

Οι τροπολογίες που καταθέσαµε σήµερα για το ιδιωτικό
χρέος, όπως και το περιεχόµενο του debate προχθές αποκλει-
στικά πάνω σε υπαρκτά προβλήµατα. απαντούν σε αυτό που είπε
ο Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ. Είµαστε ενάντια σε όλα τα νο-
µοσχέδια και στα µονοπώλια ευαισθησίας…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Γι’
αυτό ο κόσµος σας θα έρθει τελικά στο ΚΚΕ! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πρώτα τα ψηφίσατε και µετά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βελόπουλε, πα-

ρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Παφίλη, µετά την αποµάκρυνση εκ του ταµείου,
που πήρε το ΠΑΣΟΚ, την έκαναν τη δουλειά, τα ψήφισαν όλα!

Κύριε συνάδελφε, τα ψηφίσατε όλα!
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια ψηφίσαµε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Αυτή είναι η τραγωδία της Ελλάδας. Τα ψηφίζουµε, µε-
τανιώνουµε και µετά τα καταγγέλλουµε, σαν τον Σαλµά ένα
πράγµα. Για να τα λέµε όλα. 

Το χρηµατιστήριο ενέργειας ή τα κόκκινα funds, ποιοι τα ψή-
φισαν; Ποιοι ψήφισαν τα funds; Για πείτε µου, να καταλάβω.
Ποιος τα ψήφισε; Προαπαιτούµενο τρίτου µνηµονίου ήταν! Ποιοι
ψήφισαν το τρίτο µνηµόνιο; 

Ας το αφήσουµε τώρα, γιατί, είπαµε, µόνο ο Θεός συγχωρεί.
Ο ελληνικός λαός, κύριε συνάδελφε, ποτέ δεν θα συγχωρέσει
αυτό που κάνατε. Και κάναµε λάθη ή κάνατε λάθη όλοι σας.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ισχύει για όλους αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είπα «κάναµε». Δεν έβαλα εµάς απ’ έξω. Αλλά εµείς δεν
κυβερνήσαµε. 

Δώστε µας πέντε χρόνια -στον ελληνικό λαό απευθυνόµαστε-
να δούµε πώς µπορούµε να αλλάξουµε την Ελλάδα, γιατί πραγ-
µατικά εµείς υπηρετούµε τον ελληνικό λαό και όχι τους ολιγάρ-
χες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε λίγο στην τροπολογία. Δεν είναι εδώ Υπουργός, τον

ήθελα. Την παράγραφο 2 στο  άρθρο 5 θέλω να µου το εξηγήσει.
Θέλω να µου το εξηγήσει καλά ο Υπουργός, διότι εδώ έχουµε
µια συγκεκριµένη συµφωνία για το καλώδιο. Τόσα χρόνια ένα κα-
λώδιο! 

Ποσοστό συµµετοχής της Κύπρου 63% και 37% η Ελλάδα. Κι
έρχεται αυτή η τροπολογία, κύριε Υπουργέ, και µας λέει το εξής:
Σε περίπτωση ενδεχόµενου προβλήµατος µε την Τουρκία, η Ευ-
ρώπη σταµατά και είναι υποχρεωµένη η Ελλάδα και η Κύπρος να
συνεισφέρουν οικονοµικά. Το πρόβληµα της Ευρώπης δεν είναι
οικονοµικό, ξέρετε, αλλά µη στείλουν στρατό για να προασπί-
σουν το ευρωπαϊκό αυτό καλώδιο. 

Και να η διαφορετική στάση και η ανύπαρκτη ευρωπαϊκή αλ-
ληλεγγύη. Στην Ουκρανία στέλνουµε όπλα, αλλά σε µία ενδεχό-
µενη προσβολή ισχύος της Τουρκίας για να µη γίνει το καλώδιο,
η Ευρώπη κάνει τρία βήµατα πίσω! Δεν υπάρχει -το επαναλαµ-
βάνω- ευρωπαϊκή αλληλεγγύη. 

Και εδώ ακριβώς θα το πω ευθέως. Δυστυχώς, η Ελλάδα είναι
ο σάκος του µποξ από όλη την Ευρώπη. Δυστυχώς, έχουµε γίνει
ευρω-λιγούρηδες, ευρω-σερβιτόροι και δεν αντιλαµβανόµαστε
ότι αν δεν µπορεί η Ελλάδα µόνη της να προασπίσει την εθνική
της κυριαρχία και κυρίως την ασφάλειά της, δεν µπορεί να περι-
µένει από κανέναν τίποτα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ουσιαστικά η τροπολογία -για να καταλάβουν και οι Έλληνες

πολίτες- είναι το άδειασµα της Ευρώπης στην Ελλάδα. Τελεία και
παύλα! Τι σου λέει η Ευρώπη; Αν έχετε ενδεχόµενο πρόβληµα
µε την Τουρκία, εµείς δεν βοηθάµε όχι µόνο οικονοµικά αλλά
ούτε καν πολιτικά και στρατιωτικά. 

Πάµε στην αλήθεια. Κύριε Υπουργέ, δεν αναφέροµαι σε εσάς
αλλά στη λογική της Κυβέρνησης. Σας τιµώ προσωπικά, αλλά η
άποψη του ελληνικού λαού που διαχέεται έξω είναι ότι είστε η
Κυβέρνηση της αρπαχτής, είστε η Κυβέρνηση των ντιλαδόρων,
είστε η Κυβέρνηση των διεφθαρµένων. Και αυτά που σας λέω,
θα σας τα αποδείξω ένα προς ένα σήµερα. 

Είστε η Κυβέρνηση διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος. Δεν θα
πω ότι απλά καταστρέψατε την οικονοµία, κύριε Παπαθανασίου.
«Χαστούκι» από την Κοµισιόν προς την Κυβέρνηση για το ακριβό
ρεύµα. Τι είπε η Κοµισιόν; Αυτοί φταίνε, η Νέα Δηµοκρατία που
ψήφισε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας µε κάποιους άλλους µαζί,
και το στηρίζουν και το υποστηρίζουν. Που µόνο στην Ελλάδα
ισχύει από το Χρηµατιστήριο Ενέργειας να βγαίνει η τιµή 100%.
Άρα σου λέει η Κοµισιόν: Εσείς φταίτε! Να µάθει ο ελληνικός
λαός τι λέει η Κοµισιόν, η Ευρώπη, ότι φταίει η Νέα Δηµοκρατία
για το πανάκριβο ρεύµα στα τιµολόγιά της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πρωτογενές πλεόνασµα οκταµήνου 4,9 δισεκατοµµυρίων

ευρώ. Από πού βγήκαν αυτά τα λεφτά, κύριε Υπουργέ; Για πείτε
µου; Βγήκαν από την υπερφορολόγηση. Και έρχεται η EURO-
STAT και ενσωµατώνει το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» που το υπερασπί-
στηκε ο Υπουργός ο ίδιος εδώ. Το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» το
υπερασπίστηκαν οι κυβερνήσεις, κυρίως Νέας Δηµοκρατίας. Έρ-
χεται και τους αναβαλλόµενους φόρους που ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ,
ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ και εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία, τους
ενσωµατώνει στο χρέος που είναι 12,5 δισεκατοµµύρια. Και τους
λέµε εµείς: Βοηθήστε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις να παρά-
γουν πλούτο, µία κίνηση. Η µόνη χώρα που έχει προκαταβολή
φόρου, έστω 80% που το µείωσε η Νέα Δηµοκρατία, είναι η Ελ-
λάδα. Κατάργηση τώρα της προκαταβολής φόρου για να βοηθη-
θούν και να ανασάνουν οι επιχειρήσεις.

Σας λέµε οριζόντιο φόρο 15%. Έτσι πατάς τη φοροδιαφυγή.
Δεν βάζεις τον Πιτσιλή και την παρέα του να βγαίνουν και να «κα-
τασπαράζουν» τους Έλληνες µε φοροµπηχτικά µέτρα, τα οποία
µετά βγαίνουν µέτρα, προσαυξήσεις, εισόδηµα, κεφάλαιο, χρω-
στάς 100 ευρώ και γίνονται 500 ευρώ. Χρωστάει το κράτος 100
ευρώ και δεν στα δίνει ποτέ!
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Θα πω κάτι που έλεγε ο Γάλλος οικονοµολόγος και κοινωνιο-
λόγος, ο Μπαστία. «Όταν η αρπαγή γίνεται τρόπος ζωής για µία
οµάδα ανθρώπων σε µια κοινωνία, µε την πάροδο του χρόνου
αναπτύσσουν ένα νοµικό σύστηµα που τη νοµιµοποιεί και έναν
ειδικό κανόνα και κώδικα που την επιτρέπει και την επιβραβεύει».
Τι σηµαίνει αυτό; Γι’ αυτό ανακάλυψαν τη θεία από τη Νιγηρία.
Τη θεία από τη Νιγηρία, κύριε Υπουργέ, βρήκε η δικαιοσύνη για
τον Γιάννο Παπαντωνίου τον φίλο µας, τον φίλο σας, Σηµιτικός.
Έτσι; Δύο εκατοµµύρια από τη θεία από τη Νιγηρία τα πήρε.
Στην αρχή µας έλεγε ότι δεν ήταν δικός τους ο λογαριασµός,
µετά είπε ότι ήταν της γυναίκας του, µετά είπε ότι ήταν του συ-
ζύγου της πρώην γυναίκας του και τέλος ήταν η θεία από τη Νι-
γηρία. 

Γι’ αυτό λέω, ότι είναι ένα κράτος αρπαχτής που µισεί τον πο-
λίτη. Για ποια δικαιοσύνη να µιλήσουµε, λοιπόν; Σκάνδαλα, σκάν-
δαλα, σκάνδαλα παντού. Κολλητοί φίλοι παίρνουν δουλειές. 

Πάµε στον κ. Σαλµά. Δεν έχω τίποτα µε τον άνθρωπο, αλλά
εδώ ήµουν τον Νοέµβριο του 2023 όταν κατήγγειλα αυτήν τη φω-
τογραφική διαγωνιστική διαδικασία για τον «ΓΡΗΓΟΡΗ» και µά-
λιστα είπα ότι ο «ΓΡΗΓΟΡΗΣ» έτρεξε γρήγορα. Τον «ΓΡΗΓΟΡΗ»
τον ξέρετε; Τα καταστήµατα. Ο άνθρωπος επιχειρηµατίας είναι
και ήθελε να κάνει δουλειές. Το καταλαβαίνω. Όµως, ο διαγωνι-
σµός ήταν διάτρητος, φωτογραφικός, σκανδαλώδης, ρήµαξε τα
κυλικεία σε όλα τα µουσεία για να τα πάρει ένας.

Έδιωξαν εκατό οικογένειες και παραπάνω και εργαζόµενους
για να τα πάρει ένας και ακόµη και τώρα υπάρχουν ερωτήµατα.
Ξηµερώµατα 12 Μαΐου το 2024, αν δεν κάνω λάθος, έκρηξη σε
είσοδο πολυκατοικίας στο Περιστέρι. Η κυρία που είχε το σπίτι
επάνω είχε διαφωνήσει µε την ανάθεση στον «ΓΡΗΓΟΡΗ» και τον
αποκλεισµό µιας άλλης ανταγωνιστικής εταιρείας. Συµπτωµατικά
έγινε έκρηξη. Για ένα µήνα αρνούνταν να υπογράψει. Η απόφαση
ελήφθη βέβαια κατά πλειοψηφία 4-1 για να τα πάρει «ΓΡΗΓΟ-
ΡΗΣ». Όµορφος κόσµος, αγγελικά πεινασµένος και εκρηκτικός,
θα έλεγα, σαν τη µαφία, µαφιόζικες καταστάσεις.

Και συνεχίζεται και τώρα. Μόλις χθες -δεν είναι εδώ- η Μεν-
δώνη έδωσε σε άλλα δεκαέξι αναψυκτήρια και δίνει και εκατόν
είκοσι αυτόµατους πωλητές µε δήθεν διαγωνισµό φωτογραφικό
και πάλι. Για να µας πει η κυρία Υπουργός, τι ρεύµα πληρώνει ο
«ΓΡΗΓΟΡΗΣ» -µπορεί να µας πει;- τι νερό; Πόσα µαγαζιά έχει
ανοίξει ενώ είναι χρεωµένος; Είχε υπογράψει πενήντα εννιά.
Πόσα άνοιξε; Τι ενοίκια πληρώνει; Και ποια ηµεροµηνία κατέθεσε
εγγυητικές καλής εκτέλεσης;

Σας τα λέω όλα αυτά γιατί ετοιµάζουν άλλο κόλπο τώρα -βρή-
καν καινούργιο κόλπο αυτοί, που λέω εγώ, οι «νταραβερτζήδες»
και «ντιλαδόροι»- στα νοσοκοµεία, κύριε Κουκουλόπουλε. Τώρα
έρχεται πάλι η ιστορία µε τα νοσοκοµεία, τα κυλικεία. Όπως κά-
ναµε τα κυλικεία σε αρχαιολογικούς χώρους, τα κάνουµε στα νο-
σοκοµεία τώρα. Πάλι θα βάλουν µπρος επιχειρηµατία δικό τους
για τα σαρώσουν όλα και να τα πάρει ο ένας, διώχνοντας από
µέσα τους υπόλοιπους.

Και µετά τι; Θα ξεκινήσουν µε τους κουλουράδες, τους καστα-
νάδες, τους περιπτεράδες, θα τα πάρουν όλα γιατί λειτουργούν
ως ένα κράτος µαφίας, διεφθαρµένο µε διασπάθιση δηµοσίου
χρήµατος και ιδιωτικού χρήµατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο άλλο σκάνδαλο τώρα. Προχθές κύριε Υπουργέ βρι-

σκόµουν Θεσσαλονίκη και άκουγα τον ραδιοφωνικό σταθµό
«FOCUS FM» µε 103,6 και ο δηµοσιογράφος, κ. Σερέτης Γρηγό-
ριος, έβγαζε τιµολόγια στον αέρα. Έβγαζε τιµολόγια για τους
υδροµετρητές που θέλει να πάρει µέσω ΕΣΠΑ και όχι µέσω κρα-
τικού προϋπολογισµού. Ακούστε την κοµπίνα. Μέσω ΕΣΠΑ θέ-
λουν να πάρουν οι δήµοι υδροµετρητές, δηλαδή προµήθεια ενός
εκατοµµυρίου ψηφιακών υδροµετρητών µε κόστος 330 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Θα εγκατασταθούν σε πενήντα πέντε δήµους. Το
κόστος ανά υδρόµετρο στην Ελλάδα είναι περίπου 200 µε 240
ευρώ και στην Κύπρο το ίδιο υδρόµετρο έχει 80 ευρώ. Ποια είναι
η διαφορά; Είναι 120 ευρώ. Ποιος παίρνει τα 120 ευρώ; Ποιος;
Υπουργός, Υφυπουργός, στέλεχος δήµων; Δήµαρχοι; Ποιοι τα
παίρνουν τα λεφτά του ελληνικού λαού; Πείτε µας.

Και επειδή δεν το πιστεύουν κάποιοι, έχω όλα τα τιµολόγια
εδώ. Εδώ είναι Κύπρος και Ελλάδα και την αναφορά που έκανε

επίσηµα στον εισαγγελέα διαφθοράς. Πάρτε την.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Θα πάνε στις τσέπες κάποιου 120 εκατοµµύρια ευρώ. Ποιου;
Ας το βρει αν θέλει η Κυβέρνηση. Γιατί αν το βρει, θα δει ότι είναι
δικός της άνθρωπος. Ακούστε γιατί λέω για φωτογραφικούς δια-
γωνισµούς και πάλι. Η πρόσκληση ενδιαφέροντος αναρτήθηκε
30-12-2022 από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Εµείς κάναµε πρωτο-
χρονιά στα σπίτια µας και ο Άδωνις Γεωργιάδης, ο φίλτατος,
έβγαζε προκηρύξεις. Προβλεπόταν η 17η του 2023 ως καταλη-
κτική ηµεροµηνία. Ο Άδωνις στις 31/1 έθεσε ως καταληκτική ηµε-
ροµηνία την ίδια ηµέρα. Πρωτοχρονιά δεν κάνει αυτός ο
άνθρωπος; Τόσο πολύ δουλεύει; Είναι απίστευτα, κυρία Υπουργέ
και κυρία Πρόεδρε, αυτά. Είναι απίστευτα αυτά που συµβαίνουν.
Δεν λεηλατούν απλά το χρήµα, κατασπαράζουν τα σωθικά της
πατρίδος. Κλέβουν τον Έλληνα πολίτη κατάφατσα, κατάµουτρα
και µας µιλούν για άριστους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο άλλο σκάνδαλο. Δεν γίνεται, από πού να σας πιάσω;

Το κανάλι του «MEGA» και το «ΒΗΜΑ» αποκαλύπτουν ξέπλυµα
βρώµικου χρήµατος, νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες µε πολιτική εµπλοκή πάλι της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και εδώ αρχίζουν τα περίεργα. Τα λέει το «ΜEGA» και
µπράβο του. Εγώ δεν περνώ ούτε απ’ έξω από το «ΜEGA», να
ξέρετε. Έχω να εµφανιστώ τρία, τέσσερα χρόνια, ούτε ξέρω
πόσο. Το λέει το κανάλι τους. Δικό τους είναι. Είναι Νέα Δηµο-
κρατία το κανάλι. Δεν είναι ούτε ΠΑΣΟΚ, ούτε ΣΥΡΙΖΑ, τίποτα.
«Εκτίθεται ένας από τους στενούς συνεργάτες του Πρωθυπουρ-
γού και από τους φρέσκους ενοίκους του Μαξίµου µε την κά-
λυψη που επιχειρεί να παράσχει στον επιχειρηµατία, ο οποίος
σχετίζεται µε το ποδόσφαιρο και τις κατασκευές. Επιχειρεί να
κρατήσει το συγκεκριµένο σκάνδαλο µακριά από τα φώτα της
δηµοσιότητας. Ο εν λόγω ένοικος του Μαξίµου εκθέτει τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό για να βγάλει υποχρεώσεις. Μία εξ αυτών
ήταν η φιλοξενία σε κοσµικό νησί των Κυκλάδων». Αναρωτιέται:
«Δηλαδή ρε παιδιά δεν έχετε να δώσετε τρία χιλιάρικα να πάτε
σε ένα ξενοδοχείο και µε τρία χιλιάρικα κάνετε κοµπίνες εκατοµ-
µυρίων, µε νταβατζήδες Τόσο φτωχοί γίνατε τελικά;». Το λέει το
«MEGA». 

Ο εισαγγελέας Βουρλιώτης έχει βρει εικονικά τιµολόγια δεκά-
δων εκατοµµυρίων ευρώ. Πού είναι η Κυβέρνηση; Πού είναι να
φωνάξει αυτό τον ένοικο του Μαξίµου, αυτό τον κύριο και να του
πει «Έλα εδώ ρε µεγάλε. Γιατί είσαι µπλεγµένος στην ιστορία και
πώς µπλέκεσαι;». 

Αλλά αυτή η Κυβέρνηση θεωρεί τους Έλληνες Ορκς, δίποδα
erectus. Απόδειξη; Τους βάζουν σαν σαρδέλες στα λεωφορεία,
χωρίς air condition, χωρίς καρέκλες, σπασµένα τα παράθυρα,
τους βάζουν στα τρένα και σκοτώνονται στα Τέµπη οι άνθρωποι
και χάνουν τη ζωή τους. Και τώρα στον ηλεκτρικό, χθες έβλεπα
τις άθλιες εικόνες. Είναι ντροπή να βλέπουµε ανθρώπους στην
«Νερατζιώτισσα» να βγαίνουν πανικόβλητοι από τον ηλεκτρικό
σαν τα ποντίκια οι άνθρωποι. Μα, δεν ντρεπόµαστε λιγάκι; Πόσα
χρόνια πρέπει να κυβερνήσει µια χώρα για να έχει έναν ηλεκτρικό
αξιοπρεπή; Και βγαίνει ο Υπουργός Σταϊκούρας και λέει ότι για
είκοσι χρόνια δεν έχουµε κάνει συντήρηση στους ανελκυστήρες.
Και αν σκοτωθεί κάποιος; Θα φταίει ο συντηρητής κτηρίων, όπως
ο σταθµάρχης στα Τέµπη. 

Και τα λέω όλα αυτά γιατί έχετε και έναν κυνισµό, ο οποίος
µου δηµιουργεί µια απέχθεια κύριε Υπουργέ, όχι εσείς προσω-
πικά αλλά η Κυβέρνηση και η νοοτροπία της. Βγαίνει και ο κ. Κι-
κίλιας πάλι στο «MEGA». Τον ρωτούν «οι συµβάσεις των εποχικών
πυροσβεστών θα ανανεωθούν;» και λέει «όχι». 

Και λέω εγώ το εξής. Έχω έτοιµους, εκπαιδευµένους εποχι-
κούς πυροσβέστες, γιατί πρέπει να ξανακάνω προκήρυξη; Για να
βάλω τα δικά µου παιδιά της Νέας Δηµοκρατίας για να πάρω ψη-
φαλάκια; Μα δεν ντρέπεστε; Όλα τα παιδιά των Ελλήνων είναι
παιδιά της Ελλάδος, παιδιά δικά µας, παιδιά της κοινωνίας µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Γιατί µόνο τα δικά σας παιδιά πρέπει να εξυπηρετούνται;
Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ο «µητσοτακισµός»

κατήντησε το κόµµα ένα κόµµα δίχως ιδεολογία. Ξέρετε, όταν
ένα κόµµα δεν έχει ιδεολογία και είναι κόµµα δελφίνων, επιγόνων
και όχι κόµµα πολιτών, είναι εύλογο να προστρέχουν µετά οι Βου-
λευτές –δεν θα πω σαν τα ποντίκια- να γαντζωθούν σε δήθεν Αρ-
χηγούς, πρώην Πρωθυπουργούς, οι ίδιοι Βουλευτές που
στήριξαν µε µανία, µε εµµονή, µε λύσσα τον κ. Μητσοτάκη σε
όλα τα αντιλαϊκά, σε όλα τα αντεργατικά, σε όλα τα φιλο-καπιτα-
λιστικά, φιλο-ολιγαρχικά, δικά του νοµοθετήµατα. 

Και όταν το καράβι λοιπόν βουλιάζει, τι γίνεται, κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας; Να σας πω εγώ. Όλοι ψάχνετε να
βρείτε µια λύση, για να βολευτείτε οι ίδιοι, όχι η Ελλάδα. Γιατί η
Νέα Δηµοκρατία είναι ένα κόµµα σε vertigo. Είναι ένα κόµµα δια-
λυµένο, ένα κόµµα χρεοκοπηµένο. Χρωστάει 500 εκατοµµύρια και
δεν δίνει ούτε ένα ευρώ. Είναι ένα κόµµα χωρίς πυξίδα, ένα κόµµα
που ενώ είναι διαλυµένο, ακόµη και τώρα ισχυρίζεται ότι µπορεί
να µας σώσει ενώ έχει διαλύσει την Ελλάδα, ένα κόµµα βαθιά στη
διαφθορά, στη σήψη και κυρίως στην εξυπηρέτηση των ολιγαρ-
χών, καπιταλιστών και όλων των λησταρχών της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το χειρότερο ποιο είναι; Δεν ξέρω αν το µάθατε, αλλά

όπως είπε η κ. Μπακογιάννη -είναι πολιτικό θράσος- όσοι δεν ψη-
φίζουν Νέα Δηµοκρατία, είναι ψεκασµένοι. Είστε ψεκασµένοι
όλοι σας. Μόνο η κ. Ντόρα Μπακογιάννη και η οικογένειά της
είναι αψέκαστη, άσχετα βέβαια αν ο Πρωθυπουργός µιλάει µε
εξωγήινους και έχει φενγκ σούι στα γραφεία του κάτι βατραχά-
κια. Γιατί εγώ δεν έχω βατραχάκια, αυτός έχει. 

Το λέω αυτό γιατί δεν είναι κακό πραγµατικά να αντιπολιτεύε-
σαι, αλλά να βρίζεις έναν ολόκληρο λαό, να λοιδορείς, να υποβι-
βάζεις την ποιότητα ενός ολόκληρου λαού, ότι επειδή δεν
ψηφίζει Νέα Δηµοκρατία είναι ψεκασµένος, πρόκειται περί πολι-
τικού αναίσχυντου θράσους εκ µέρους της κ. Μπακογιάννη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Περίµενα να είναι ο Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης εδώ, ο οποίος

είπε κάτι πολύ εύστοχο και συµφωνώ µαζί του. Κανείς δεν είναι
υπεράνω του νόµου. Γιατί το είπε αυτό; Διότι θέλει να βάλει POS
στα ταξί, να διαλύσει τους ταξιτζήδες, να τους ρηµάξει. Κύριε
Παπαθανάση, θέλω να µε ακούσετε ένα λεπτό. Έχω επιχειρή-
σεις, καταστήµατα. Ξέρετε πόσο ταλαιπωρούµαστε µε τα POS;
Όταν πέφτει το δίκτυο, δεν µπορώ να κόψω απόδειξη, δεν µπο-
ρούµε να βάλουµε το χαρτί. Τα ξέρετε αυτά εσείς; Έχει κανείς
µαγαζί εδώ µέσα; Ρωτήστε εµένα να σας πω. Όταν µπλοκάρει το
σύστηµα, τρέχουν πανικόβλητοι οι σερβιτόροι, οι υπάλληλοι και
τα κορίτσια που παρουσιάζουν τα προϊόντα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στο cash θα πάµε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Άλλο πάω να σου πω. Βιάζεσαι. Με 15% φορολόγηση, κύριε συ-
νάδελφε, κανένας δεν φοροδιαφεύγει. Γιατί να πάµε στο cash; Σε
ενοχλεί το cash εσένα; 

Θα σου πω όµως και κάτι άλλο. Λέει ότι δεν είναι κανείς υπε-
ράνω του νόµου. Ο Πρωθυπουργός, που δεν καταθέτει «πόθεν
έσχες», γιατί είναι υπεράνω του νόµου, κύριοι συνάδελφοι; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επειδή είναι χαλασµένη η πλατφόρµα; Επειδή χάλασε η πλατ-

φόρµα; Πού τα λέτε αυτά; Αυτά να τα πείτε στους άλλους. Εµείς
είµαστε και του σαλονιού και του Πασαλιµανιού και της Θεσσα-
λονίκης. 

Πασαλιµάνι είστε, αλλά να δω τι θα κάνετε για το «MEGA» που
κατήγγειλε αυτά που κατήγγειλε. Να δω τι θα κάνετε για τον
Υπουργό που έχετε στο Μαξίµου. Το «MEGA» τα κατήγγειλε. Και
µπράβο τους! Γιατί µπορεί να είναι Νέα Δηµοκρατία, αλλά τα
λένε και καλά όταν χρειάζεται. 

Πάµε παρακάτω. 
Σας απάντησα µε το «πόθεν έσχες» του πολιτικού Αρχηγού του

δικού σας. Θα σας πω ένα πράγµα. Τελικά είχε δίκιο ο Λαζόπου-
λος, είχε απόλυτο δίκιο. Είχε πει ότι στο ΠΑΣΟΚ είχαν «µπουφέ»
και «έτρωγαν» όλοι. Η Νέα Δηµοκρατία έχει «ροτόντα» και
«τρώνε» µόνο οι κολλητοί, οι εκλεκτοί, τα λαµόγια, οι διεφθαρ-
µένοι, οι διαπλεκόµενοι. Λαζόπουλος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Το τελευταίο για τα λαµόγια το έβαλα εγώ. Ήταν πιο προσε-
κτικός. 

Πάµε, λοιπόν, σε εµάς. 
Δεν ασχολήθηκα ποτέ µε τις δηµοσκοπήσεις. Ξέρετε ποια είναι

η διαφορά µας; Ανέγνωσα χθες το ποιοτικό χαρακτηριστικό, ότι
είµαστε πρώτο κόµµα στους φτωχούς, πρώτο κόµµα στους αδύ-
νατους, πρώτο κόµµα σε αυτούς που δεν µπορούν να τα βγά-
λουν πέρα. Πρώτο κόµµα! Αυτό σηµαίνει τι; Ότι είµαστε η ελπίδα.
Η ελπίδα του φτωχού, του αδυνάτου, αυτού που δεν µπορεί να
τα βγάλει πέρα είναι η Ελληνική Λύση! Το κόµµα της ελπίδας!
Και αυτό σας έχει τροµοκρατήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα. 
Θα σας πω γιατί είστε επικίνδυνοι. Γιατί πέρα από τα οικονο-

µικά, γίνεστε και επικίνδυνοι. Είχατε κάνει τη Βουλή των Ελλήνων,
τη Βουλή της Δηµοκρατίας, άντρο των Αζόφ. Φέρατε κάτι Αζο-
φίτες εδώ, κάτι ναζιστές. Ο ένας απεδείχθη ότι ήταν κανονικός
ναζί. Τους βάλατε εδώ να µιλήσουν. 

Η Νέα Δηµοκρατία -ακούστε τι έκαναν- έφερε τον δήµαρχο της
Νέας Υόρκης εδώ. Πότε µίλησε ο δήµαρχος της Νέας Υόρκης;
Την 1η Δεκεµβρίου 2022. Τον έφεραν εδώ, µπήκε ο Τασούλας,
κόκκινα χαλιά, «ο δήµαρχος της Νέας Υόρκης είναι µαζί µας»,
χειροκροτήµατα, χαρά. Σαν τους ιθαγενείς ένα πράγµα που τους
πας χάντρες, κύριε Παππά. 

Τι έγινε µε τον δήµαρχο της Νέας Υόρκης, το πουλάκι µου; Τι
σας έλεγα τότε; «Προσέξτε τον». Πήγαινε ο δικός σας ο Πρωθυ-
πουργός στο τούρκικο σπίτι να συναντήσει τον Ερντογάν. Δεν το
εξετάζω, αφήστε το. Τι έγινε µε τον δήµαρχο; Τα µάθατε; 

Ο ίδιος διώκεται στη Νέα Υόρκη και τον κατηγορούν ότι πήρε
χρήµατα από την Τουρκία. Τώρα διώχτηκε, χθες. Καταλαβαίνετε
ότι είστε επιπόλαιοι και είστε επικίνδυνοι για τη χώρα; Τον φέ-
ρατε εδώ. Πιο φιλότουρκος πεθαίνεις! Και πήρε και µίζες, για να
δώσει άδεια για να γίνει το τουρκικό σπίτι. 

Σας το λέω ότι νταραβερίζεστε µε οποιονδήποτε και κάνετε
οτιδήποτε και εκτίθεστε. Γιατί ο Πρωθυπουργός δεν έχει καλούς
συµβούλους. Από τότε που του έφυγε ο Γρηγόρης, έχει χάσει τα
πάντα. Το πώς έφυγε είναι άλλη ιστορία. Καταθέτω στα Πρακτικά
αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να κλείσω, πάµε και στον χθεσινό αγώνα Γαλατασαράι –
ΠΑΟΚ. Δεν θα µε ενδιέφερε. Δεν παρακολουθώ ποδόσφαιρο.
Αλλά, δεν υπήρχε ούτε ένας από την αποστολή του ΠΑΣΟΚ ούτε
από την ΕΠΟ να πάρει ένα τηλέφωνο γι’ αυτό εδώ το πράγµα
που ήταν στο γήπεδο, την τεράστια τουρκική σηµαία των κατε-
χοµένων του δήθεν ανεξάρτητου κράτους, και να σταµατήσει ο
αγώνας ή να κατέβει το πανό; Ένας να µην το δει αυτό το
πράγµα; Ένας, ρε παιδιά, από το Υπουργείο Εξωτερικών; Ένας!
Η σηµαία των κατεχοµένων! 

Επίσης, το απαγορεύει ρητά και κατηγορηµατικά η UEFA αυτό
εδώ, ένα τεράστιο πανό «1453». Ένας να µη βγει και να πει «ως
εδώ» στην UEFA; Τίποτα! Κοιµούνται τον ύπνο του δικαίου! 

Αυτό λέγεται γεωπολιτισµός, ξέρετε. Σωβινιστικός µεν αλλά
γεωπολιτισµός. Είναι άσκηση, εάν θέλετε, προπαγάνδας µέσω
της εικόνας, και κυρίως για πολιτισµικά θέµατα. Αυτό δεν είναι
πολιτισµός βέβαια, αυτό είναι σωβινισµός. 

Είχαµε βέβαια τον Πρωθυπουργό, ο οποίος έκανε µια δήλωση.
Την ίδια ώρα λοιπόν ο Πρωθυπουργός έκανε ένα tweet: «Η άνο-
δος της στάθµης της θάλασσας ήδη απειλεί τις παράκτιες οικο-
νοµικές δραστηριότητες και τις παράκτιες κοινότητές µας.
Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι το 37% του παγκόσµιου πληθυσµού
ζει σε ακτίνα εκατό χιλιοµέτρων από τις ακτές, δεν µπορούµε να
αγνοήσουµε αυτή την απειλή». 

Ο άνθρωπος που αγνοεί την απειλή του τουρκολιβυκού µνη-
µονίου, αυτά που έγιναν στην Κάσο, στην εισβολή στην Κύπρο,
ενδιαφέρεται για τον πλανήτη γη. Να του δώσουµε το βραβείο
του Πρωθυπουργού του πλανήτη και όχι της Ελλάδος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε σε ένα κοινωνικό θέµα µε την εγκληµατικότητα των ανη-
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λίκων. Δεν ξέρω πόσοι έχετε παιδιά. Εµένα ευτυχώς η κόρη µου
µεγάλωσε. Όµως, είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα και όλοι ψάχνουν
να βρουν τις αιτίες, τι φταίει, ποιος φταίει, γιατί φταίει. 

Θα σας πω λοιπόν µερικά απλά παραδείγµατα και ποιες είναι
οι αιτίες κατά την άποψη της Ελληνικής Λύσης, γιατί όλοι τις ψά-
χνετε. 

Στην εποχή µας, εκτός από την οικονοµική κρίση, που εσείς τη
φέρατε µε τα λάθη σας, και εσείς, και εσείς συµβάλατε λίγο,
εκτός από την κρίση ηθικών αξιών, που εσείς την φέρατε µαζί µε
αυτούς και µαζί µε αυτούς, µε τη χριστιανοφοβία σας και τις πα-
νανθρώπινες αξίες οι οποίες διέπονται από τον Χριστιανισµό,
προσπαθείτε µε κάθε τρόπο να υποτονίσετε τη θρησκευτικότητα
του κόσµου, να υποτονίσετε και να απαξιώσετε τα ιδεολογήµατά
του. Το αντιλαµβάνοµαι, έχετε µία ατζέντα συγκεκριµένη. 

Πείτε µου. Γιατί να µην επανέλθει το µάθηµα της Αγωγής του
Πολίτη στα σχολεία, κανονικά όµως; Η Αγωγή του Πολίτου είναι
σηµαντικό µάθηµα γιατί πέρα από τα Μαθηµατικά, τη Φυσική και
τη Χηµεία, υπάρχει και η Αγωγή του Πολίτου. Να µάθει το παιδί
και τις υποχρεώσεις του µέσα από την Αγωγή του Πολίτου. Το
θεωρείτε δευτερευούσης σηµασίας µάθηµα. Είδαµε τα αποτελέ-
σµατα, να πηγαίνει ένα κοριτσάκι µε άλλα είκοσι µαζί και να σκο-
τώνει στο ξύλο ένα παιδάκι στη Γλυφάδα. 

Δεν µε ενδιαφέρει ποιος φταίει. Αυτή η βία είναι άσχηµη. Τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που λειτουργούν άναρχα, ανερυθρία-
στα προάγουν και προωθούν τη φιλαυτία και κυρίως προωθούν
τον «φιλοτοµαρισµό». Και το κυριότερο, στα πρωινάδικα ειδικά
όλη µέρα ασχολούµαστε µε οικογένειες που δεν είναι πρότυπα,
κατά τη δική µας άποψη: ΛΟΑΤΚΙ οικογένειες κ.λπ.. 

Έχετε και Υπουργό. Να τον χαίρεστε! Εάν δεν κάνω λάθος,
κάνει και πάρτι αυτόν τον µήνα. Θα είστε και εσείς στο πάρτι; Τον
Οκτώβριο κάνει πάρτι ο κ. Πατέλης. Με τον σύζυγο κάνουν ένα
πάρτι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι Υπουργός. Για να
ακριβολογούµε…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Τι είναι; Δεν είναι Υπουργός, αλλά αποφασίζει σαν Υπουργός εάν
δεν κάνω λάθος. Είναι σύµβουλος για οικονοµικά θέµατα. Γι’ αυτό
κατρακυλάει η οικονοµία και έχουµε φτάσει στον πάτο. Είναι
κακός σύµβουλος. 

Θα πάτε στο πάρτι; Δεν µου είπατε. Να πάτε στο πάρτι. Θα
σας καλέσει, φαντάζοµαι. 

Λέω, λοιπόν, το εξής. Καλλιεργούν ένα υλιστικό φρόνηµα,
χωρίς αξιοκρατία. Το σύγχρονο σχολείο δεν καλλιεργεί το ήθος.
Απλά πράγµατα σας λέω, δεν χρειάζεται τίποτα ιδιαίτερο. Στη
σηµερινή κοινωνία ο νέος αισθάνεται αδύναµος κοινωνικά. Όταν
βλέπει τον πατέρα του να µην έχει να επιβιώσει, όταν βλέπει τη
µάνα του να µπορεί να του δώσει κάτι, όταν βλέπει ότι κάποιοι
άλλοι στα βόρεια -όχι όλοι, αλλά αρκετοί, κάτι λαµόγια που έχετε
µαζέψει γύρω σας- κλέβουν και αυτός δεν µπορεί να επιβιώσει,
θα ασκήσει βία, γιατί ασκείται πάνω του ψυχολογική βία. Ασκείται
πάνω του µια βία η οποία δεν φαίνεται, αλλά είναι εντονότατη. 

Εάν θέλετε τη λύση, θα σας προτείνω τρία πράγµατα. Εάν δώ-
σουµε λύση στην αξία που λέγεται «άνθρωπος» και στις παναν-
θρώπινες αξίες της αλληλεγγύης, κυρίως µέσα από τον
χριστιανισµό αλλά και από άλλα ιδεολογήµατα, εάν θέλετε, µπο-
ρούµε να βοηθήσουµε τα παιδιά µας. Να επαναφέρουµε, λοιπόν,
τις χριστιανικές αξίες στα σχολεία, να ξεκινήσουµε το µάθηµα
της Αγωγής του Πολίτου, να περάσουµε πλέον στην κρίση του
παιδιού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η κρίση του παιδιού είναι σηµαντικό πράγµα. Το παιδί είναι ένα

άβουλο ον, ένα «σφουγγάρι», που δέχεται µηνύµατα. Τα µηνύ-
µατα αυτά τα εκπέµπουν οι τηλεοράσεις που δεν ελέγχετε γιατί
φοβάστε τους καναλάρχες. Αυτά όλα πρέπει να λυθούν. Αλλά
ούτε µε ευχολόγια θα λυθούν ούτε µε «λιβανιστήρια». Πράξεις,
ενέργειες, σχέδιο, πρόγραµµα, υλοποίηση! Αυτό το διαθέτει η
Ελληνική Λύση! 

Επειδή λέω ότι δεν σας ενδιαφέρει η Ελλάδα, κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας, και σας ενδιαφέρει µόνο η woke
ατζέντα και η πλύση εγκεφάλου, θα σας πω το εξής. Έχετε γίνει
νεοκαλβινιστές όλοι. 

Κύριε Πλεύρη, ξέρετε τι ήταν οι καλβινιστές; Ξέρετε, φαντά-
ζοµαι. Έχετε γίνει όλοι νεοκαλβινιστές, κυρίως από τα πρωινά-
δικα. Όποιος διαφωνεί µαζί τους στοχοποιείται απευθείας,
κυρίως µε τη woke ατζέντα. Όποιος λέει κάτι άλλο διαφορετικό,
στοχοποιείται αµέσως απ’ όλους εσάς, µε τη µορφή στοχοποί-
ησης και εντόνου µπούλινγκ. 

Ρωτώ τη Νέα Δηµοκρατία, εσάς. Αυτό το ξέρετε; Ελληνική Δη-
µοκρατία και Υπουργείο Πολιτισµού! Το ξέρετε τι είναι; Θα σας
πω εγώ. Ίδρυµα «Μιχάλης Κακογιάννης». «Συναυλία στο σκο-
τάδι» µε τον Γιώργο Ρούση. Προβολή ταινίας «Pride». Drag show
µε τη Μελίτα Σκαµπώ. Δράση για παιδιά. Αφήγηση παραµυθιών
«Γνωρίζουµε τον κόσµο». Θα πάνε παιδάκια να τα δουν αυτά. 

Μην κουνάς το κεφάλι σου, συνάδελφε. Στενοχωριέσαι, το
ξέρω. Γνωρίζω τις απόψεις σου. Ο «µητσοτακισµός» όµως αυτές
τις απόψεις δεν τις θέλει. Φύγετε, ρίξτε τον, γιατί θα έχετε πρό-
βληµα οι ίδιοι. Ρίξτε τον!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Υπουργείο Πολιτισµού! Προεδρία Δηµοκρατίας! Και εγώ µιλάω

για καλλιέργεια ήθους. Θα πάνε τα παιδάκια εκεί. Για ποιον λόγο; 
Εάν, λοιπόν, θέλετε να αποδείξετε ότι είστε υπέρ της δηµο-

κρατίας όλοι σας, καταθέτει σήµερα η Ελληνική Λύση µια πρό-
ταση νόµου σύµφωνα µε την οποία, όπως στο µάθηµα των
Θρησκευτικών, όταν ο γονιός δεν θέλει -και καλά, πιστεύει στον
Βούδα, πιστεύει στον ινδουισµό, δικαίωµά του, επιλογή του-,
µπορεί το παιδί να εξαιρεθεί από το µάθηµα αυτό, έτσι λοιπόν
και στο µάθηµα σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης, που έχει οµο-
φυλοφιλική διαπαιδαγώγηση µέσα σε πολλές σελίδες.

Το διάβασα όλο το εγχειρίδιο. Μη στενοχωριέστε. Το διάβασα
το εγχειρίδιο. Πιστέψτε µε. Δεν είναι σεξουαλική διαπαιδαγώ-
γηση. Στη Γερµανία που ήµουν ήταν σεξουαλική διαπαιδαγώ-
γηση. Εδώ το µισό βιβλίο λέει άλλα πράγµατα. Σας το λέω
εντίµως αυτό. Ήµουν στη Γερµανία. Αυτό λέει άλλα πράγµατα. 

Λέω λοιπόν: Αφού δεν το αποσύρει η Νέα Δηµοκρατία, αφού
δεν επιβάλλει την απόσυρσή του, ζητάµε δηµοκρατικά από όλα
τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου σας -γιατί αν είναι δηµο-
κρατικό τόξο η επιβολή, τότε δεν είναι δηµοκρατία- να εξαιρούν-
ται µαθητές και να λένε οι γονείς «δεν θέλω το παιδί µου να κάνει
το µάθηµα». Κακό είναι; Πρόταση νόµου. Την καταθέτουµε στα
Πρακτικά για εξαίρεση από το µάθηµα, γιατί ο κύριος Πρωθυ-
πουργός επιµένει να υπάρχει αυτό το σχολικό µάθηµα που είναι
πραγµατικά ένα µάθηµα εκχυδαϊσµού. Η σεξουαλική αγωγή είναι
άλλο πράγµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
πρόταση νόµου, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ήµουν στη Γερµανία. Πολλοί από εσάς δεν ξέρετε πώς γίνεται
εκεί η σεξουαλική αγωγή. Καµµία σχέση το µάθηµα εκεί µε αυτό
το εγχειρίδιο. Το διάβασα όλο. 

Αντί, λοιπόν, για σεξουαλική διαπαιδαγώγηση σε ανήλικους
µαθητές, προτείνουµε κάτι άλλο, κύριε Πλεύρη. Ξέρετε τι; Να
µαθαίνουν οι γονείς σε ειδικά σεµινάρια που θα αναλάβει το κρά-
τος πώς να µιλάνε στα παιδιά τους από ειδικούς παιδοψυχολό-
γους, πώς να επικοινωνήσουν µε τα παιδιά τους για το θέµα
αυτό. Γιατί πρέπει να βάλουµε δασκάλους µε ένα εγχειρίδιο που
είναι αµφίσηµο και αµφιλεγόµενο -αν το διαβάσετε- γι’ αυτό που
λέει ή γι’ αυτό που θέλει να δείξει; Να βάλουµε τους γονείς να
µάθουν αυτοί για να µιλήσουν στα παιδιά τους για την ταυτότητά
τους, το τι είναι, τι δεν είναι. Μπορεί να είναι κάτι άλλο. Το αντι-
λαµβάνοµαι. Άποψή τους και πολλοί το λένε αυτό. Εγώ πιστεύω
ότι ο άντρας και η γυναίκα είναι δύο φύλα. Έτσι λέει η βιολογία.
Υπάρχει και κάτι άλλο, οι γονείς. Ποιος αγαπάει περισσότερο το
παιδί; Η µάνα και ο πατέρας ή ο δάσκαλος που είναι ξένος; Το
αγαπάει και ο δάσκαλος και καλά κάνει, αλλά η µάνα και ο πατέ-
ρας λατρεύουν το παιδί τους και είναι υπεύθυνοι για το παιδί
τους. Να τους κάνουµε ειδικά σεµινάρια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάντα βλέπετε ότι προτείνουµε και λύσεις. Δεν ερχόµαστε

µόνο να κάνουµε αντιπολίτευση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, θα
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παρακαλούσα να ολοκληρώσετε. Έχετε ήδη µιλήσει τον διπλά-
σιο χρόνο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ολοκληρώνω.

Κλείνοντας, θα πω ότι απευθυνόµαστε σ’ όλους τους Έλληνες
και σε όλες τις Ελληνίδες. Ξέρετε πολύ καλά ότι είµαστε το µόνο
κόµµα που δεν κάνουµε απλά αντιπολίτευση. Κάνουµε αντιπολί-
τευση µε επιχειρήµατα, µε προτάσεις και µε σχέδια. Δεν ήλθαµε
κακοπροαίρετα να κακολογήσουµε κανέναν, ούτε κυρίως να
στιγµατίσουµε κανέναν. Ήλθαµε να βοηθήσουµε την πατρίδα, να
βοηθήσουµε την Ελλάδα και τους Έλληνες µε προτάσεις, µε σχέ-
διο. Η Ελληνική Λύση είναι ένα κόµµα που γεννήθηκε από τους
πολίτες, από τους αδύνατους. Είµαστε το κόµµα των αδυνάτων,
των ανίσχυρων, το κόµµα που υπερασπίζεται τα δικά του δικαιώ-
µατα, το κόµµα της ελπίδας, το κόµµα της αναγέννησης και κυ-
ρίως η λύση των προβληµάτων, γιατί είµαστε η λύση, η Ελληνική
Λύση, η µοναδική λύση και έτσι επιτέλους ο ήλιος δεν θα δύσει,
αλλά θα ανατείλει για την Ελλάδα και τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νίκος Παππάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Καλή αρχή!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήδη διανύουµε τον έκτο χρόνο
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και πλέον ο καθένας και
µέσα στην Αίθουσα και έξω που µας παρακολουθεί, µπορεί να
τον αποτιµήσει. Ολοκληρώσαµε τον πέµπτο και διάγουµε τον
έκτο χρόνο. Μπορεί να αποτιµήσει, λοιπόν, κανείς τα αποτελέ-
σµατα της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας και να αξιολογήσει
µετά το γιατί η Νέα Δηµοκρατία επιµένει στην εφαρµογή αυτής
της πολιτικής. Αρκεί να σκύψει πάνω από στοιχεία και γεγονότα
µέσα στο διεθνές πλαίσιο και κυρίως χωρίς την προκατάληψη
την ιδεολογική, η οποία φαίνεται ότι έχει κατισχύσει στα υπουρ-
γικά έδρανα και στα υπουργικά κλιµάκια. Εκεί βεβαίως θα διαπι-
στώσει και θα καταλάβει από πού προκύπτει η τεράστια
κοινωνική δυσαρέσκεια για την πολιτική που εφαρµόζετε και εν-
δεχοµένως, κύριε Παπαθανάση, να έχετε και µία εξήγηση για το
γεγονός ότι αυτή η δυσαρέσκεια πλέον αφορά και τα έδρανα της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. Είναι φαινόµενα στα οποία µάλ-
λον θα πρέπει να συνηθίσετε και τα οποία θα πρέπει να σκεφτείτε
πώς θα αντιµετωπίζετε. Η δυσαρέσκεια αυτή, λοιπόν, καταγρά-
φηκε και στις ευρωεκλογές. Επειδή συχνά, βλέποντας τον δηµό-
σιο διάλογο, τα στελέχη σας επικαλούνται δηµοσκοπήσεις για
να δείξουν προς τη δική µας µεριά, οι ίδιες δηµοσκοπήσεις δεί-
χνουν ότι η δική σας παράταξη είναι στα µισά της δύναµής που
κατέγραψε δεκαπέντε µήνες πριν στις βουλευτικές εκλογές. Άρα
ηχούν δυνατές καµπάνες για την πορεία την οποία έχετε λάβει.

Για τον έκτο χρόνο, λοιπόν, επιµένετε σε µια πολιτική η οποία
συγκεντρώνει την οικονοµική δραστηριότητα σε λίγους. Ήταν ή
δεν ήταν αποτέλεσµα της δικής σας πολιτικής -θητεύσατε και
στο Υπουργείο Ανάπτυξης τόσα χρόνια- ότι η Ελλάδα ήταν εικο-
στή πρώτη στην Ευρώπη την τετραετία 2019 - 2023; Ανάπτυξη
1,4% κατ’ έτος. Κανένα αναπτυξιακό θαύµα -προσέξτε- σ’ ένα
πλαίσιο που είχατε τη δυνατότητα τεραστίων δηµοσίων δαπανών.
Αυξήσατε το χρέος κατά 50 και πλέον δισεκατοµµύρια. Το ’19 το
χρέος ήταν στα 350 δισεκατοµµύρια, τώρα έχει υπερβεί τα 400
και από κοντά υπάρχει και το εργαλείο του Ταµείου Ανάκαµψης,
το οποίο δυστυχώς θα καταντήσει να γίνει µια χαµένη ευκαιρία
µε την πολιτική σας. Η πολιτική σας είναι που καλλιεργεί υπερ-
κέρδη για λίγες επιχειρήσεις και υπερέσοδα για το δηµόσιο, για
να θερίζετε υπερπλεονάσµατα 4 δισεκατοµµύρια παραπάνω από
τον στόχο στο οκτάµηνο. Τέσσερα δισεκατοµµύρια πλεόνασµα
πάνω από τον στόχο. 

Με την πολιτική µας δεν συµφωνείτε. Με τις προτάσεις µας
δεν συµφωνείτε. Κανένα φόρο δεν µπορείτε να µειώσετε; Γιατί
αυτή η επιµονή; Ακριβώς διότι εργαλειοποιείτε την ακρίβεια  στην

πορεία της δικής σας στρατηγικής. Παρ’ όλο που υπάρχουν αυτά
τα αποτελέσµατα -σας το ζητήσαµε και στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης-, πάρτε µια πρωτοβουλία. Καταργήστε την τεκµαρτή
φορολόγηση των ελευθέρων επαγγελµατιών. Υπάρχει το δηµο-
σιονοµικό περιθώριο. Γιατί επιµένετε; Ορίστε. Ιδού η Ρόδος. Δεν
είναι θέµα δηµοσιονοµικό, όµως. Είναι θέµα ότι ακριβώς αυτή η
επιλογή εντάσσεται στο συνολικότερο σχέδιο το οποίο εσείς
υπηρετείτε.

Εδώ θέλω να θυµίσω, επειδή πολλή σπέκουλα γίνεται, ότι η
δική µας διακυβέρνηση σε µια περίοδο πάρα πολύ δύσκολη, µε
το ένα χέρι δεµένο πισθάγκωνα, κατάφερε και τη χώρα να βγάλει
από τα µνηµόνια και την ανεργία να µειώσει και να προστατεύσει
τους αδυνάµους και αυτή η ιστορική καταγραφή δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να σχετικοποιηθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Με ισχυρό ΣΥΡΙΖΑ, αυτό το κοµµάτι της ιστορικής µνήµης θα
είναι δυνατό, θα είναι παρόν, θα είναι διαρκές.

Θέλω να απευθυνθώ και στους συµπολίτες µας οι οποίοι δοκι-
µάζονται οικονοµικά. Η απάντηση στον πόνο που προκαλεί η πο-
λιτική της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι τα αφηγήµατα της
ακροδεξιάς, δεν είναι το µίσος προς τον διπλανό. Τα οικονοµικά
προγράµµατα των κοµµάτων που είναι στα δεξιά της Νέας Δη-
µοκρατίας έχουν πολιτικές οι οποίες ευνοούν τους πολύ πλούσι-
ους. Από τα δεξιά της δεξιάς έρχεται η πρόταση να φορο-
λογούνται µε τον ίδιο τρόπο όλα τα εισοδήµατα και µε τους ίδι-
ους συντελεστές, του ενιαίου συντελεστή. Ακούστε το. Να το
ακούσουν κυρίως οι άνθρωποι εκεί έξω που δυσκολεύονται να
βγάλουν τον µήνα. Οι προτάσεις των κοµµάτων της Δεξιάς λένε
ότι οι πλούσιοι συµπολίτες µας πρέπει να φορολογούνται µε τον
ίδιο συντελεστή που φορολογούνται και όσοι έχουν χαµηλότερα
εισοδήµατα. Δεν είναι αναπτυξιακή πρόταση αυτή. Είναι βάρ-
βαρη πρόταση αυτή. Κατά τα άλλα, η ακροδεξιά και η Δεξιά ξέρει
να σπέρνει το µίσος, να διαχωρίζει τους ανθρώπους µε βάση τη
θρησκεία, το χρώµα του δέρµατος, τον σεξουαλικό προσανατο-
λισµό. Μέγας κίνδυνος, λοιπόν, εκεί και είναι ένας κίνδυνος από
τον οποίον πρέπει να προστατέψουµε και τα παιδιά µας. 

Είναι ώρα, όµως, να σκεφτούµε µακροσκοπικά υπό το φως των
τελευταίων εξελίξεων. Ας σκεφτούµε τι θα συζητάνε εδώ όσοι θα
είναι σ’ αυτή την Αίθουσα το 2034. Τι θα συζητούν; Σε ποια Ελ-
λάδα θα καλούνται να απαντήσουν σε προβλήµατα; Σε µια Ελ-
λάδα που αν συνεχιστεί η δική σας πολιτική, η οποία έχει
δραµατικές δηµογραφικές επιπτώσεις, θα έχει σχεδόν ένα εκα-
τοµµύριο πληθυσµό λιγότερο. 

Το 2022 είχαµε εβδοµήντα χιλιάδες γεννήσεις περίπου και εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες θανάτους. Δραµατικές δηµογραφικές τά-
σεις και µε τα κύµατα της εξωτερικής µετανάστευσης, κύριε
Παπαθανάση να συνεχίζονται. Ηχούν καµπάνες για τον λαό µας,
για την πατρίδα µας για τη συνέχειά τους στον χρόνο και εσείς
το µόνο που µπορείτε να εγγυηθείτε είναι ο πολλαπλασιασµός
αυτών των κρίσεων. Με συντηρητική διακυβέρνηση θα έχουν
πολλαπλασιαστεί οι εικόνες όπως αυτές που είδαµε στον Παγα-
σητικό µε χιλιάδες τόνους νεκρών ψαριών να εκβάλλουν από τη
λίµνη Κάρλα και να προκαλούν όχι απλώς την έντονη δυσοσµία
αλλά και µια οικονοµική καταστροφή στην περιοχή. Μπορείτε να
ισχυριστείτε ότι δεν φταίει η Κυβέρνησή σας όταν τέσσερα χρό-
νια µετά την καταστροφή δεν έχει γίνει ένα αντιπληµµυρικό έργο;
Μπορείτε στα σοβαρά να το πείτε αυτό; Μπορείτε να σηκωθείτε
στο υπουργικό έδρανο ενώπιον της Βουλής και να πείτε ότι ήταν
ένα φυσικό φαινόµενο που σας εξέπληξε, που σας πρόλαβε, που
δεν το περιµένατε; Όχι δεν µπορείτε να το πείτε διότι παραλά-
βατε από τη δική µας διακυβέρνηση, δικό σας στέλεχος στην Πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας, 60 εκατοµµύρια για αντιπληµµυρικά έργα.
Πόσα έκανε; Μηδέν. Πόσα κάνατε µετά την καταστροφή του
«Ιανού»; Μηδέν. Κανένα αντιπληµµυρικό έργο στη Θεσσαλία. Και
αυτό δεν είναι τυχαίο. 

Είστε ασύµβατοι µε την προοπτική επίλυσης των µεγάλων προ-
βληµάτων, των µεγάλων προκλήσεων που έχει µπροστά της η ελ-
ληνική κοινωνία. Αυτό δεν είναι ένα δευτερεύον πρόβληµα για το
οποίο θα φέρετε µια τροπολογία ένα απόγευµα θα τη συζητή-
σουµε εδώ, θα την ψηφίσετε εσείς, θα την καταψηφίσουµε εµείς
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και θα πάµε παρακάτω. Είναι η συνολική σας αντίληψη η οποία
βάζει τα θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας σε κίνδυνο και για τη
δηµογραφία και για το περιβάλλον και για την οικονοµία βέβαια. 

Πραγµατικά στα συγχρηµατοδοτούµενα έχει γίνει µια στάση
πληρωµών και αναρωτιόµαστε γιατί. Μήπως τελικά εργαλειοποι-
είτε και αυτή σας τη στάση για να στραγγαλιστούν οι µικρότερες
εταιρείες οι οποίες συνήθως δουλεύουν µε υπεργολαβίες και δεν
έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό; Μήπως έχετε αυτή
την πρόνοια και καθυστερείτε και έχετε κηρύξει άτυπη στάση
πληρωµών στα συγχρηµατοδοτούµενα; Η Ελλάδα, λοιπόν, σε
δέκα χρόνια µε συντηρητική Κυβέρνηση θα είναι µια Ελλάδα της
οποίας οι υποδοµές θα δοκιµάζονται. Θα έχει σιδηρόδροµο η Ελ-
λάδα του 2034 αν συνεχίσει η συντηρητική διακυβέρνηση; Δεν
θα έχει σιδηρόδροµο. Για το χθεσινό επεισόδιο στον ΗΣΑΠ, που
πήρε φωτιά το βαγόνι του ηλεκτρικού και κατέβηκαν οι επιβάτες
και περπατούσαν στις γραµµές, φταίει κάποιο φυσικό φαινόµενο;
Όχι, δεν φταίει κανένα φυσικό φαινόµενο. Φταίει ότι το επιτελικό
κράτος όταν έχουµε να κάνουµε µε τη συντήρηση και την υπο-
στήριξη των µέσων µαζικής µεταφοράς απουσιάζει, σφυρίζει
αδιάφορα και κωφεύει. Διότι αυτή είναι η ιδεολογία σας. Αυτός
είναι ο πυρήνας της στρατηγικής σας. 

Δεν είναι όµως -και το πιστεύουµε βαθιά- αυτή η προοπτική
της ελληνικής κοινωνίας. Και πρέπει οι προοδευτικές δυνάµεις
να σταθούν στο ύψος της ευθύνης για να µην εγκαταλείπονται
οι υποδοµές για να µην έχουµε εγκλήµατα όπως αυτό στα Τέµπη,
για να µην παραβιάζονται θεµελιώδεις κανόνες του κράτους δι-
καίου να µην παρακολουθούνται παρανόµως στελέχη της Κυβέρ-
νησης, στελέχη του κόµµατός σας αξιωµατικοί, η ηγεσία των
Ενόπλων Δυνάµεων, πολιτικοί Αρχηγοί, άνθρωποι της διοίκησης,
για να µην εγκαταλείπονται τα νοσοκοµεία µας, για να µην είµα-
στε τελευταίοι στην αγοραστική δύναµη, για να µη χρειάζονται,
κύριε Υπουργέ, οι µισοί κάτοικοι της Ελλάδας το µισό τους εισό-
δηµα µόνο για να καλύψουν τα έξοδα στέγασης. Η µισή Ελλάδα
δαπανά το µισό της εισόδηµα απλώς για να καλύψει τα έξοδα
στέγασης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα στην οποία έχετε φτάσει
την ελληνική κοινωνία. Και για να µην είναι βεβαίως η χώρα και
θεωρηµένο φυλάκιο δεδοµένος σύµµαχος. Και αδρανής εταίρος,
θα προσθέταµε εµείς. 

Πρέπει να σας πούµε µε όλο τον σεβασµό ότι επί δικής µας
διακυβέρνησης εάν υπήρχε η κινητικότητα από την οποία προ-
έκυψε το τουρκολιβικό σύµφωνο η δική µας Κυβέρνηση θα είχε
σηκώσει διπλωµατικό σάλο πριν από αυτή την εξέλιξη. Κι εµείς
έχουµε αποδείξει ότι όταν χρειάστηκε ήµασταν εκεί και χωρίς να
έχουµε τη δυνατότητα να έχουµε πάρει Μπελαρά και Ραφάλ. Εί-
χαµε όµως και το διπλωµατικό προβάδισµα και το πολιτικό προ-
βάδισµα και την επιχειρησιακή ετοιµότητα και την απο-
φασιστικότητα. Και κυρίως να σας πω και κάτι άλλο; Οι υπηρε-
σίες πληροφοριών της χώρας έκαναν τη δουλειά τους και δεν
παρακολουθούσαν τους πολιτικούς µας αντιπάλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία) 

Αυτή την δυστοπία, λοιπόν, καλούνται οι προοδευτικές δυνάµεις
να ανατρέψουν µε την ενίσχυσή τους και στην πολιτική και στον
συνδικαλισµό και στην αυτοδιοίκηση και σε όλους τους θεσµούς
ενδιάµεσης κοινωνικής εκπροσώπησης. Ο ΣΥΡΙΖΑ αναλαµβάνει
αυτή την ευθύνη ως η µεγαλύτερη δύναµη της προοδευτικής Αν-
τιπολίτευσης. Καταθέτουµε, λοιπόν, προτάσεις επειδή είδαµε και
κινητικότητα στη συντηρητική παράταξη. Καλοδεχούµενη. Δεν
είναι κακό να ανακατεύεται λίγο η κατάσταση, να σας έρχονται και
εσάς µηνύµατα ότι τα πράγµατα δεν πάνε καλά. Σας προτείνουµε.
Καταθέσαµε, λοιπόν, τροπολογία στα πλαίσια του παρόντος νο-
µοσχεδίου. Ζητάµε να είναι υποχρεωτικό για τον δανειστή το προ-
ϊόν του εξωδικαστικού συµβιβασµού που αφορά τους ευάλωτους
συµπολίτες µας. Γιατί δεν το δέχεστε; 

Δεύτερον, να δώσουµε τη δυνατότητα στον δανειολήπτη να
ενηµερώνεται για την πρόταση της ρύθµισης. Θαύµα; Κοµµου-
νιστικός κίνδυνος θα προκύψει έτσι και δεχτείτε αυτή τη ρύθµιση;
Όχι, τίποτα άλλο. Ούτε αυτό θέλετε να δεχτείτε. Και βεβαίως να
δηµιουργήσουµε το πλαίσιο της προστασίας της πρώτης κατοι-
κίας µε την οριστική υποβολή της αίτησης για την υπαγωγή στον
εξωδικαστικό. Γιατί δεν τη δέχεστε, κύριε Παπαθανάση; Κι εδώ

επιτρέψτε µου να πω ότι πρέπει πρώτον να ξανασυζητήσουµε
τον ορισµό και το εύρος των συµπολιτών µας που εµπίπτουν
στην κατηγορία του ευάλωτου, διότι είναι πάρα πολύ χαµηλά τα
εισοδηµατικά κριτήρια και πρέπει να επαναπροσδιοριστούν. Να
πω, επίσης -δράττοµαι της ευκαιρία και της παρουσίας και του
κ. Κουκουλόπουλου- ότι είδα σε µια τηλεοπτική εκποµπή σήµερα
το πρωί τον κ. Ανδρουλάκη να λέει ότι είναι υπέρ της συνεργα-
σίας σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, σε σχέση µε πρωτοβουλίες
όπως η δική µας που προστατεύουν τους αδύναµους συµπολίτες
µας. Ιδού η Ρόδος, λοιπόν. Ελάτε να υποβάλλουµε µαζί την πρό-
ταση και να κάτσουµε να συζητήσουµε κι άλλες. Προχωρήστε.
Και αυτό δεν αφορά µόνο το ΠΑΣΟΚ. Αφορά όλα τα προοδευτικά
κόµµατα. Και για να σας πειράξω και λίγο -αλλά το λέω πάρα
πολύ σοβαρά- αφορά και τους φωνασκούντες συντηρητικούς.
Θα καλωσορίζαµε την ακύρωση της ψήφου τους στον πτωχευ-
τικό νόµο τον οποίο φέρατε το 2020. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Το λέµε µε πάσα ειλικρίνεια. Αν εννοούν όσα λένε στοιχειωδώς
πρέπει να δηλώσουν ότι υποστηρίζουν την τροπολογία µας. Διότι
αυτοί οι Βουλευτές και ψήφισαν το πτωχευτικό σας νόµο, ο
οποίος διέλυσε την προστασία της πρώτης κατοικίας και ψήφι-
σαν και την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας που προστα-
τεύει τους δανειολήπτες. Προσέξτε. Εδώ είχαµε µία αντιστροφή
του βέλους αιτιότητας σε σχέση µε το τι είχαµε συνηθίσει τον τε-
λευταίο καιρό. Συνήθως έρχονταν από την Ευρώπη δυσµενείς
κανόνες και η Ελληνική Κυβέρνηση προσπαθούσε να αντισταθεί.
Έρχεται ψηφισµένη εγκεκριµένη από το 2021 η οδηγία 2167 για
την προστασία δανειοληπτών. Τι έλεγε, κύριε Παπαθανάση; Τα
ξέρετε. Εδώ τα είχαµε συζητήσει. Να προστατευτεί η πρώτη κα-
τοικία -προσέξτε η οδηγία- και να προστατευτούν και οι δανει-
ολήπτες που έχουν λάβει δάνεια σε ξένο νόµισµα. Κάνατε τίποτα
από αυτά; Όχι. Εκεί δεν υπάρχει οδηγία. Εκεί παρακάµψατε
αυτές τις πρόνοιες της οδηγίας. Και αφού παρακάµπτετε αυτές
τις πρόνοιες, τι µένει; Μένει µια στοιχειώδης προστασία την
οποία φέρατε σε αυτό τον νόµο που λέει ότι µε βάση τον Κώδικα
Δεοντολογίας των τραπεζών πρέπει και οι servicers να συµπερι-
φέρονται, να σέβονται λίγο τον δανειολήπτη, να µην τον παίρ-
νουν το βράδυ τηλέφωνο στο σπίτι να του λένε ότι χρωστάει. 

Και εκεί, όµως, κάνατε µια µεγάλη εξυπνάδα, προσβλητική για
τη νοηµοσύνη και τη δική µας αλλά και των Ελλήνων πολιτών: Εί-
πατε ότι «ό,τι προστασία περίσσεψε, θα ισχύει για τα δάνεια που
δεν έχουν τιτλοποιηθεί. Ό,τι έχει τιτλοποιηθεί, θα είναι στο έλεος
των servicers». Πονηράδα; Όχι. Χυδαιότητα. Διότι έρχεται η οδη-
γία του ’21, τιτλοποιείτε όλα τα δάνεια, την ενσωµατώνετε στο
δίκαιο το ’23 και λέτε «θα ισχύει για τα µη τιτλοποιηµένα µόνο».
Σοβαρά; Δηλαδή, είχατε την υποχρέωση προστασίας των δανει-
οληπτών από το ’21, αφήσατε να γίνει η τιτλοποίηση και τον κα-
ψερό, που θα τον παίρνει το fund σπίτι του µεταµεσονύκτια να
του λέει ότι χρωστάει, σας ζητάει τα ρέστα γιατί τον ξύπνησαν
και θα του εξηγεί το fund ότι «λυπάµαι, κύριε, έχει τιτλοποιηθεί
το δάνειό σας πριν γίνει νόµος η οδηγία που µας απαγόρευε να
σας παίρνουµε στις µία η ώρα τα ξηµερώµατα στο σπίτι σας τη-
λέφωνο για να υπενθυµίζουµε τα χρέη». 

Αυτή είναι η αλήθεια και εδώ πρέπει να απαντήσετε, για να τε-
λειώσει και ένα άλλο παραµύθι περί προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας και της δικής µας διακυβέρνησης. Στη δική µας
διακυβέρνηση προστατευόταν η πρώτη κατοικία. Τελεία και
παύλα. Ήταν εν ισχύ ο νόµος Κατσέλη, ήρθε ο νόµος Σταθάκη
που επέκτεινε την προστασία και στους επαγγελµατίες και όταν
έληξε η ισχύ, µέχρι να φέρουµε -αλλά µεσολάβησαν οι εκλογές-
συνολική λύση για το Πτωχευτικό Δίκαιο, υπήρχε η ρύθµιση
Φλαµπουράρη. Την αφήσατε εν ζωή για κάποιους µήνες και µετά
µε τον πτωχευτικό σας, καταργήσατε κάθε προστασία. Και όσο
ήταν εν ισχύ ο δικός µας νόµος, σας ζητήσαµε να διευρυνθούν
τα κριτήρια µε τροπολογία. Το απορρίψατε το ’20. Το ’21 και το
’22 σας ζητήσαµε να επανέλθει η στοιχειώδης προστασία πρώ-
της κατοικίας. Το απορρίψατε ξανά. Ας τελειώνουµε, λοιπόν, µε
τα παραµύθια. Είναι στον πυρήνα της πολιτικής σας να µην προ-
στατεύεται ο δανειολήπτης. 

Απευθυνόµενοι, λοιπόν, σε όλες τις προοδευτικές δυνάµεις
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της Βουλής, αλλά και στους φωνασκούντες συντηρητικούς που
καλούνται να αποδείξουν αν εννοούν αυτά που λένε, αποδει-
κνύουµε ότι η απαραίτητη προϋπόθεση για προοδευτικές λύσεις
είναι η ενίσχυση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Διότι, εδώ,
εµείς ερχόµαστε µε προτάσεις οι οποίες απαντούν στα φλέγοντα
ζητήµατα. 

Επανακαταθέτουµε, επίσης, την πρότασή µας για σύγκληση -
και εδώ θα ήθελα τη δέσµευση σας, κύριε Παπαθανάση- της Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου για να συζητήσουµε το µείζον
ζήτηµα στην πρωτογενή παραγωγή: Τα προβλήµατα µε τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ των αποζηµιώσεων, των ενισχύσεων, των καθυστερήσεων,
των λαθών, να µας πείτε και γιατί έχετε αλλάξει πέντε διοικήσεις,
να έρθουν οι διοικήσεις εδώ να µας εξηγήσουν τι κάνουν. Να δια-
λυθεί το νέφος των απευθείας αναθέσεων. Να ξέρουµε και εµείς
τι ακριβώς γίνεται σε αυτές τις εστίες διανοµής δηµόσιου χρή-
µατος και να καταλάβουν και οι αγρότες µας µε ποιες προοπτι-
κές και µε ποιες προτεραιότητες εσείς πολιτεύεστε. 

Δεύτερον, ζητούµε την έκτακτη σύγκληση της Επιτροπής Οι-
κονοµικών Υποθέσεων για την πολιτική τιµολόγησης των τραπε-
ζών, για τις ληστρικές προµήθειες και την επιτοκιακή διαφορά.
Πρωταθλητές. Συγχαρητήρια! Πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα,
κύριε Παπαθανάση και στην επιτοκιακή διαφορά -στη διαφορά
επιτοκίων, χορηγήσεων και καταθέσεων- και στις προµήθειες.
Άκουσα και τον κ. Χατζηδάκη πριν κάποιες βδοµάδες που απει-
λούσε ότι θα νοµοθετήσει. Μάλιστα. Άρα έχουµε την παραδοχή
ότι µπορείτε να νοµοθετήσετε και δεν το κάνετε τόσον καιρό. Πε-
ριµένουµε. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ θα επανέλθει µε προτάσεις, θα καλεί πάντα τις προ-
οδευτικές δυνάµεις να συµβάλλουν ούτως ώστε να δηµιουργούν-
ται µέτωπα τα οποία µπορούν να προκαλέσουν ρήγµατα, όπως
και θα προκρίνει -επειδή κοντοζυγώνει και η συζήτηση και επειδή
δεν θεωρούµε ότι υπάρχουν άβατα στη δηµοκρατία µας- την
εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας που προέρχεται από την
Αριστερά ή την προοδευτική παράταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία) 

Όπως εµείς κάναµε την υπέρβαση και την επιλογή, όταν κυ-
βερνούσαµε, να προτείνουµε ένα στέλεχος της δικής σας παρά-
ταξης. Και αν, ο µη γένοιτο, µέχρι εκείνη την ώρα κυβερνάτε
εσείς, περιµένουµε να ακούσουµε την πρότασή σας. Η δική µας
θέση θα είναι αυτή, διότι πιστεύουµε ότι δεν υπάρχουν άβατα. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, αυτό που έχετε αποφύγει να κάνετε
είναι να µας πείτε τι πήγε στραβά µε το προηγούµενο και γιατί
φέρνετε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο ο προγραµµατισµός του προ-
ηγείται του προϋπολογισµού. Δηλαδή, θα έχουµε έναν προϋπο-
λογισµό που υπηρετεί το αναπτυξιακό σχέδιο ή το αναπτυξιακό
σχέδιο -ή όποιο αναπτυξιακό σχέδιο- θα υπηρετείται µε τα πε-
ρισσεύµατα του προϋπολογισµού; 

Έχετε αντιστρέψει το βέλος της αιτιότητας. Πρέπει, λοιπόν,
να δώσετε εξηγήσεις τι δεν πήγε καλά µε το προηγούµενο νοµο-
σχέδιο, για το οποίο τότε σας κάναµε την κριτική ότι συγκεντρώ-
νει αρµοδιότητες στα γραφεία του Υπουργού, ότι υπηρετεί το
µοντέλο «τουρισµός και οικοδοµή» το οποίο έχει αποδειχθεί ότι
δεν είναι βιώσιµο. Βεβαίως, έχουν το δυναµισµό τους, έχουν
τους πολλαπλασιαστές τους αυτές οι δραστηριότητες, αλλά από
µόνες τους δεν µπορούν να µας οδηγήσουν στη βιώσιµη ανά-
πτυξη. Και καταλήξαµε µε την δική σας πολιτική να είµαστε οι τε-
λευταίοι στις επενδύσεις, ως ποσοστό του ΑΕΠ, στην Ευρώπη. 

Πάµε πάλι. Η Ελλάδα είναι η τελευταία στις επενδύσεις, ως
ποσοστό του ΑΕΠ, στην Ευρώπη. Συγχαρητήρια! Συγχαρητήρια!
Άλλη µία πανευρωπαϊκή πρωτιά! Και δεν συζητάµε, κύριε Παπα-
θανάση -διότι έχουµε και µια ιστορία αντεγκλήσεων και συζητή-
σεων για αυτά τα θέµατα- το πόσο συγκεντρωτικά διοχετεύονται
τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης. Όταν σας ζητήσαµε να µας
δώσετε το µέγεθος των εταιρειών που έχουν πάρει δάνεια, µας
δώσατε έναν πίνακα που παραδεχτήκατε και εσείς ότι ο αριθµός
των µικρών -ως προς το µέγεθος εργαζοµένων, ως προς την κλί-
µακα των εργαζοµένων, που απασχολούν- επιχειρήσεων που
έχουν πάρει δάνειο από το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µόνο επτά
στον αριθµό από µισό εκατοµµύριο περίπου. Μόνον επτά στον
αριθµό! 

Επίσης, θα θέλαµε να κάνουµε και µια αναφορά στην πρόθεσή
σας από το νέο έτος να ανοίξει και η συζήτηση για την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος. Πρέπει να έχουµε καθαρές κουβέντες,
κύριοι της Κυβέρνησης. Ποια άρθρα σας ενδιαφέρει να αλλά-
ξουν; Δεν µιλάµε για το άρθρο 16, το οποίο έχετε καταφανώς πα-
ραβιάσει. Μήπως έχετε κάποια πρόθεση να αλλάξετε το άρθρο
που διασφαλίζει ότι το νερό είναι δηµόσιο αγαθό; Γιατί, εκεί κάτι
δεν σας πήγε καλά. Διότι, εκεί υποστήκατε µια θεσµική, µια πο-
λιτική, µια συνταγµατική συντριβή: Αποτύχατε να ιδιωτικοποι-
ήσετε το νερό! 

Μήπως έχετε υπ’ όψιν σας να αλλάξετε το άρθρο, που προ-
στατεύει τα προσωπικά δεδοµένα; Έχετε καµµία τέτοια πρό-
θεση, την οποία -νοµίζω ότι- θα πρέπει να µας γνωστοποιήσετε,
συντόµως.

Μήπως έχετε υπ’ όψιν σας να «πειράξετε» το άρθρο, που κα-
τοχυρώνει την αυτόνοµη και αυτοτελή λειτουργία των ανεξάρτη-
των αρχών; Διότι και εκεί σας βλέπουµε πολύ κινητικούς και
ανήσυχους. 

Θέλει, λοιπόν, καθαρές κουβέντες από τώρα. Εάν έχετε την ιδε-
ολογική και την πολιτική αυτοπεποίθηση, ανοίξτε την κουβέντα.
Πείτε µας ποια άρθρα θέλετε να αναθεωρήσετε, για να καταλά-
βουµε και εµείς εάν προετοιµάζετε την κοινή γνώµη για κάποιο
«δούναι και λαβείν» µε τις δυνάµεις που βρίσκονται στα δεξιά σας
για να φτιάξετε πλειοψηφίες. Θα είναι πολύ ενδιαφέρουσα αυτή
η συζήτηση και νοµίζουµε ότι θα πρέπει να ξεκινήσει.

Μία κουβέντα για τα εθνικά ζητήµατα. Έχετε «ξεστρατίσει»
από τη γραµµή της ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής, την οποία
εµείς χαράξαµε και η οποία πολλαπλασίασε την ισχύ της χώρας
πολιτικά και διπλωµατικά. Έχετε περάσει τη γραµµή του δεδο-
µένου συµµάχου.

Έχετε περάσει σε µία γραµµή που επιτρέπει στον «ανησυ-
χούντα γείτονα», ο οποίος δεν έχει πολύ καλή σχέση µε το Διε-
θνές Δίκαιο -είναι µια δύναµη αναθεωρητική, είναι µια δύναµη
επιθετική- να σερβίρει ταυτόχρονα «γαλάζια πατρίδα» και «ήσυχα
νερά» και την ίδια στιγµή να ζητάει στον ΟΗΕ να αναγνωριστεί
το ψευδοκράτος! Ούτε αυτό είναι αποτέλεσµα της πολιτικής σας; 

Καινούργια στρατηγική είναι η στρατηγική της Τουρκίας για
τη «γαλάζια πατρίδα»; Ξεφύτρωσε µετά το 2019; Όχι! Εκεί ήταν
και όταν ήµασταν κι εµείς Κυβέρνηση. Αλλά τότε, η Τουρκία
ήξερε ότι όλες οι χώρες στην περιοχή συζητούν µε την Ελλάδα,
γιατί η Ελλάδα πρωταγωνιστεί στις εξελίξεις. Και το ήξεραν αυτό
και οι µεγάλες δυνάµεις, οι οποίες πάντα υπερασπίζονται τα συµ-
φέροντά τους. Δεν έχουµε αυταπάτες εµείς. Και πάντα όταν πάνε
σε µια περιοχή για να υπερασπιστούν τα συµφέροντά τους, ανα-
ζητούν ποια είναι η πρωταγωνιστική δύναµη. Και ξέρανε, τότε ότι
το τραπέζι της συζήτησης έχει τον απαράβατο κανόνα του Διε-
θνούς Δικαίου. Δεν είναι καθαρός αυτός ο κανόνας τον καιρό της
δικής σας Διακυβέρνησης.

Αυτή είναι η πικρή αλήθεια. Όπως πικρή αλήθεια είναι ότι ΙΧ
εξωτερική πολιτική η οποία ασκείται και η πολιτική του δεδοµέ-
νου συµµάχου δεν µας αποτρέπει από το να ακούµε αδιανόητα
και µάλιστα αυτά τα αδιανόητα να µένουν  και επί της ουσίας
αναπάντητα.

Είµαστε εδώ, λοιπόν, για να αντιµετωπίσουµε τις µεγάλες προ-
κλήσεις που αντιµετωπίζει ο λαός µας, που βγαίνουν µπροστά
στο λαό µας. Όπως οι συλλογικές µας αποφάσεις περιγράφουν,
θα ηγηθούµε µιας µεγάλης προοδευτικής εκλογικής συµµαχίας
που θα αποµακρύνει τον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία
από την κυβέρνηση και µε αυτή τη στρατηγική θα οδεύσουµε σε
µία µεγάλη πολιτική αλλαγή. 

Προσέξτε, όµως, γιατί εσείς δεν ανήκετε στα δεξιά της Δεξιάς.
Ο κ. Μητσοτάκης -το είπαµε κι αλλού- είναι ο ηγήτορας, είναι ο
αρχιτέκτονας, είναι ο υλοποιητής µιας τεράστιας προσπάθειας
ιστορικού αναθεωρητισµού. Είναι ο ιστορικός αναθεωρητισµός
που λέει ότι στην Ελλάδα µετά τον πόλεµο είχαµε µια προσπά-
θεια ανάταξης, η οποία διεκόπη από τη χούντα. Για τον κ. Μη-
τσοτάκη δεν υπάρχουν ούτε οι «εκλογές βίας και νοθείας», ούτε
η εκτέλεση Μπελογιάννη ούτε η δολοφονία Λαµπράκη ούτε η
«Αποστασία», τίποτα από τα γεγονότα τα οποία θα απέτρεπαν
την άκρα δεξιά να κολυµπάει σαν το ψάρι µέσα στο νερό στη Νέα
Δηµοκρατία.
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Προϋπόθεση, λοιπόν, γι’ αυτή τη συµµαχία είναι η λήθη. Και
τη λήθη η Αριστερά δεν θα την επιτρέψει. Η Αριστερά θα θυµίζει
πάντα τη σύγχρονη ιστορία, τους αγώνες του λαού µας για να
εγκαθιδρυθεί και να δυναµώσει η δηµοκρατία µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και αυτή τη συµµαχία που έχει φέρει όλα τα πρωτοκλασάτα
στελέχη της ελληνικής άκρας δεξιάς µέσα στη Νέα Δηµοκρατία
θα την υπενθυµίζουµε, θα την εξηγούµε, θα την καταγγέλλουµε
και θα την γκρεµίζουµε κάθε µέρα που περνάει, για να µην ξανα-
ζήσουµε τις τραγικότερες των στιγµών που έχει ζήσει ο τόπος
µας, για να µην ξαναδοκιµαστεί ο λαός µας, τις στιγµές που σχε-
τικοποιούνται έννοιες µε πολύ µεγάλη ευκολία στον δηµόσιο διά-
λογο. 

Όπως δεν θα σας επιτρέψουµε έναν ιστορικό αναθεωρητισµό
που αφορά την πρόσφατη ιστορία ο οποίος θέλει να σβήσει από
τη µνήµη του λαού ότι το 2010 ήρθε η τυπική χρεοκοπία, ότι το
2015 η χώρα είχε χάσει το 25% του ΑΕΠ της και ότι το 2018 βγή-
καµε από τα µνηµόνια µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και του
Αλέξη Τσίπρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Αυτά δεν θα σβήσουν από τη µνήµη του λαού και η Αριστερά
θα είναι εδώ, θα δυναµώσει µέσα από τις δηµοκρατικές της δια-
δικασίες, θα είναι η συµµετοχική δύναµη, θα είναι η δύναµη της
ανατροπής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν ήθελα να πάρω τον λόγο, αλλά άκουσα µε προσοχή τον κ.

Παππά και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί συγχέει ο κ. Παππάς
το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που συζη-
τάµε σήµερα µε τον προϋπολογισµό ή µε το δηµοσιονοµικό µε-
σοπρόθεσµο πρόγραµµα το οποίο έρχεται. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα είναι
το αναπτυξιακό εργαλείο και εδώ καταθέτουµε ένα ολιστικό πρό-
γραµµα έτσι ώστε να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε πιο αποτε-
λεσµατικά τη λειτουργία των ευρωπαϊκών και των εθνικών πόρων
στην αναπτυξιακή πορεία της Ελλάδας. Ο προϋπολογισµός είναι
το εργαλείο το οικονοµικό που εκεί παραθέτουµε τα έσοδα και
τα έξοδα, καθώς επίσης και τις τακτικές δαπάνες. 

Το µεσοπρόθεσµο που έρχεται, κύριε Παππά, αναφέρεται σε
ένα τετραετές µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό το οποίο υποχρέ-
ωση όλων των κρατών-µελών. Επειδή στη ρητορική του ΣΥΡΙΖΑ
αναφερθήκατε στο παρελθόν γιατί καταθέσαµε ένα πρόγραµµα
σταθερότητας διετές τον Απρίλιο, ακριβώς διότι τώρα έρχεται η
ώρα και αυτός είναι κανόνας ευρωπαϊκός που θα κληθούµε να
υπηρετήσουµε και καταθέτουµε το τετραετές µεσοπρόθεσµο το
οποίο συµπεριλαµβάνει όµως και το 2024. Εποµένως, µιλάµε για
δύο διαφορετικά πράγµατα. Το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων είναι το εργαλείο το χρηµατοδοτικό και ο προ-
ϋπολογισµός, καθώς επίσης και το δηµοσιονοµικό πρόγραµµα,
το µεσοπρόθεσµο είναι κάτι διαφορετικό. 

Τώρα επειδή αναφερθήκατε και στα κόκκινα δάνεια, θα ήθελα
να σας θυµίσω ότι το 2019 κατ’ ουσίαν παραλάβαµε από τον εξω-
δικαστικό µηχανισµό ρυθµίσεις δύο χιλιάδων περίπου δανείων.
Δηλαδή, ήταν ένα εργαλείο το οποίο δεν λειτουργούσε καθόλου
ακριβώς γιατί είχατε δηµιουργήσει εσείς τους κανόνες και δεν
µπορούσαν τα νοικοκυριά να ολοκληρώσουν τον εξωδικαστικό
αυτό συµβιβασµό.

Με τις πρωτοβουλίες των νόµων 4738, 4818, 4912, 5024, 5043
και 5072 -βλέπετε ακριβώς τη συνέπεια των λόγων- σήµερα βρι-
σκόµαστε σε πάνω από είκοσι δύο χιλιάδες διακόσιες ρυθµίσεις
µε προϋπολογισµό τακτοποίησης άνω των 7,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι σύµφωνα και µε τις νέες ρυθµί-

σεις, όπου διεύρυναν κατ’ ουσίαν την περίµετρο των συµπολιτών
µας που µπορούν να µπουν στον εξωδικαστικό, προβλέπεται επι-
πλέον κούρεµα 28% και ταυτόχρονα για τους συµπολίτες µας,
τους ευάλωτους οφειλέτες το νέο πλαίσιο ορίζει ως αυτόµατη
και υποχρεωτική την αποδοχή από τράπεζες και δηµόσιο της
πρότασης αναδιάρθρωσης του χρέους. 

Βλέπετε έχουν γίνει βήµατα και αυτό αποδεικνύεται και από
τη µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, αλλά και από τη
µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων στις τράπεζες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
ο κ. Αλέξης Χαρίτσης. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω
την οµιλία µου µε τις τελευταίες διεθνείς εξελίξεις στη Μέση Ανα-
τολή, µια Μέση Ανατολή η οποία φλέγεται. Βρισκόµαστε ένα
βήµα, ίσως και µισό βήµα θα µπορούσε να πει κανείς, πριν από
µια γενικευµένη σύρραξη και καταλαβαίνουµε όλοι πιστεύω τι θα
σηµαίνει αυτό για ολόκληρη την περιοχή µας και για τη Μέση
Ανατολή και τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο και βεβαίως για εµάς
εδώ στην Ελλάδα.

Έχουµε αυτή τη στιγµή που µιλάµε το Ισραήλ να εξακολουθεί
να σφυροκοπά τον Λίβανο, περισσότερους από πεντακόσιους νε-
κρούς, χιλιάδες τραυµατίες και σύµφωνα µε τις τελευταίες πλη-
ροφορίες ενηµερώθηκα ότι ο Πρωθυπουργός του Ισραήλ
απέρριψε το ειρηνευτικό σχέδιο και προετοιµάζει ακόµα και χερ-
σαία επέµβαση στον Λίβανο. Έχουµε µια ακροδεξιά κυβέρνηση
στο Ισραήλ -για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους- η
οποία δολοφονεί αδιακρίτως, χθες ήταν στη Γάζα, στη Δυτική
Όχθη και πλέον και στο Λίβανο. Είναι µια κυβέρνηση Νετανιάχου
η οποία δολοφονεί µε τα όπλα που τους προµηθεύουν οι Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής και Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η διεθνής κοινότητα φαίνεται βεβαίως απρόθυµη, γιατί θα
µπορούσε να βάλει τέλος σε αυτή την αιµατοχυσία σταµατώντας
να προµηθεύει µε όπλα την κυβέρνηση Νετανιάχου. Τι να πει κα-
νείς όµως και ειδικότερα για την ελληνική Κυβέρνηση, την Κυ-
βέρνηση της χώρας, η οποία επηρεάζεται περισσότερο από
οποιαδήποτε άλλη στην Ευρωπαϊκή Ένωση από αυτές τις τραγι-
κές εξελίξεις.

Ο κ. Μητσοτάκης στη Γενική Συνέλευση του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών δεν τόλµησε να ψελλίσει όχι µία αλλά ούτε µισή
κουβέντα για να καταδικάσει τα εγκλήµατα του Ισραήλ, ενώ ο
Υπουργός Εξωτερικών από την άλλη αναγνωρίζει µεν ότι ο Λίβα-
νος είναι αυτή τη στιγµή ένα ναρκοπέδιο, σχεδόν ενοχικά δηλώ-
νει ότι φαίνεται ότι δεν ασκείται αποτελεσµατική πίεση στο
Ισραήλ. Έτσι ουδέτερα. Από ποιον θα ασκηθεί ακριβώς αυτή η
πίεση;

Κι αντί, λοιπόν, να ασκήσει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, όπως και
άλλες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις οφείλουν να κάνουν πίεση, σπεύ-
δει να διευκρινίσει -µην και τον παρεξηγήσουµε- ότι «είµαστε
φίλοι, στρατηγικοί εταίροι µε το Ισραήλ και προσπαθούµε να εί-
µαστε όσο το δυνατόν πιο ανοιχτοί και ειλικρινείς µαζί τους».
Χρησιµοποιώ τα λόγια του Υπουργού Εξωτερικών για να µην τον
αδικήσω.

Έτσι, λοιπόν, ασκεί πίεση η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στο Ισ-
ραήλ, το οποίο αυτή τη στιγµή ασκεί µια γενοκτονία σε βάρος
των Παλαιστινίων και απειλεί να βάλει φωτιά σε όλη την περιοχή;

Εµείς από την πρώτη στιγµή έγκαιρα καλέσαµε την Κυβέρ-
νηση, καλέσαµε τη Βουλή να πάρουν πρωτοβουλίες, να πάρουν
πρωτοβουλίες στον βαθµό που µας αναλογεί ως χώρα για να παί-
ξουµε τον ρόλο που µας αντιστοιχεί για την ειρήνη, τη σταθερό-
τητα στην περιοχή και δεν µπορούν οι πρωτοβουλίες αυτές να
µην ξεκινάνε από την αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους.
Υπάρχει απόφαση του 2015 -θα επιµένω να το λέω- την οποία
πρέπει η ελληνική Βουλή να επικυρώσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έχουµε τονίσει επανειληµµένα ότι η χώρα µας έχει ιστορικό

καθήκον, έχει χρέος, έχει ευθύνη, να ενεργήσει έµπρακτα για την
ειρήνη, για το Διεθνές Δίκαιο, για την ελευθερία. Γιατί δεν µπο-
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ρούµε βεβαίως και το Διεθνές Δίκαιο να το επικαλούµαστε κατά
το δοκούν, να το επικαλούµαστε αλά καρτ. Εµείς θα συνεχίσουµε
να αγωνιζόµαστε, λοιπόν, µε όλες µας τις δυνάµεις και εδώ µέσα
στη Βουλή, αλλά και µέσα στην κοινωνία και µαζί µε την κοινωνία
για τη δηµιουργία ενός αντιπολεµικού κινήµατος.

Βεβαίως, από τη µεριά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν περιµένουµε και πολλά, µάλλον δεν µπορούµε περιµέ-
νουµε απολύτως τίποτα. Ο κ. Μητσοτάκης στο περιθώριο της
Συνέλευσης του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη συναντήθηκε και µε τον
τούρκο Πρόεδρο, τον κ. Ερντογάν, ο οποίος είχε φροντίσει λίγο
πριν από το Βήµα της Γενικής Συνέλευσης δηµοσίως, επισήµως,
να ζητήσει ουσιαστικά την αναγνώριση του ψευδοκράτους στην
Κύπρο. Δεν µάθαµε ποτέ επίσηµα τελικά αν ο κ. Μητσοτάκης είπε
κάτι και τι ήταν αυτό το οποίο είπε στον κ. Ερντογάν στην κατ’
ιδίαν συνάντηση και απ’ ό,τι φαίνεται ούτε αυτή τη φορά -δυστυ-
χώς για µια ακόµη φορά-, λειτουργώντας εντελώς αντιθεσµικά ο
κ. Μητσοτάκης, δεν νιώθει την ανάγκη να µπει στον κόπο να έρθει
να ενηµερώσει την Εθνική Αντιπροσωπεία για το τι ακριβώς έχει
συζητηθεί, για το ποιες είναι οι εξελίξεις γύρω από τα εθνικά µας
θέµατα. Προφανώς αυτή η συνάντηση δεν είχε δηµιουργήσει κά-
ποιες ιδιαίτερες προσδοκίες για πρόοδο στον ελληνοτουρκικό
διάλογο και προφανώς εµείς -το έχουµε πει κατ’ επανάληψη και
θέλουµε να είµαστε σε αυτό απολύτως σαφείς- είµαστε υπέρ του
διαλόγου, είµαστε υπέρ του διαλόγου έστω και για το χτίσιµο για
τη διατήρηση θετικού κλίµατος µεταξύ των δύο χωρών.

Αυτό που µάθαµε, όµως, από την επίσηµη ανακοίνωση του Με-
γάρου Μαξίµου του κ. Μητσοτάκη ήταν ότι στο επίκεντρο αυτής
της συνάντησης βρέθηκε το µεταναστευτικό. Ο Πρωθυπουργός,
ο οποίος σέρνεται πίσω από τις Ηνωµένες Πολιτείες, την Ευρω-
παϊκή Ένωση και το Ισραήλ ανησυχεί όµως ταυτόχρονα προφα-
νώς για το ενδεχόµενο να υπάρξουν νέες µεταναστευτικές ροές
µετά την ανάφλεξη στη Μέση Ανατολή και για να µην φτάσουν
οι εκτοπισµένοι στη χώρα µας, ζητάει χείρα βοηθείας από την
Τουρκία. Γιατί το µόνο που τον ενδιαφέρει τον κ. Μητσοτάκη
αυτή τη στιγµή είναι να µην υπάρξει διαρροή ψηφοφόρων προς
τα ακροδεξιά. Αυτό τον ενδιαφέρει. Αντί, λοιπόν, να αναλάβει πιο
ενεργό ρόλο, να εδραιώσει τη θέση της Ελλάδας ως παράγοντα
σταθερότητας και ειρήνης στην περιοχή, για άλλη µια φορά στο-
χοποιεί πρόσφυγες µετανάστες και πουλάει ανέξοδο κάλπικο πα-
τριωτισµό. Δεν ξεχνάµε άλλωστε το πρόσφατο δηµοσίευµα του
«BBC» για τις επαναπροωθήσεις, δεν ξεχνάµε το πολύνεκρο
ναυάγιο στην Πύλο για το οποίο ακόµα δεν έχει αποδοθεί δικαιο-
σύνη. Μάλιστα σε προχθεσινή του συνέντευξη στο «CNN» στην
πασίγνωστη κ. Αµανπούρ, ο κ. Μητσοτάκης όταν ρωτήθηκε γι’
αυτά τα ζητήµατα ψέλλισε -θα έλεγα- µε αµηχανία -άφησε στην
άκρη το αλαζονικό του ύφος που τον έχουµε συνηθίσει- ότι είναι
σε εξέλιξη η έρευνα, θα δούµε τι θα γίνει. Καµµία ουσιαστική
απάντηση γι’ αυτά τα ζητήµατα.

Εµένα θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
δανειστώ µια φράση από µια εισαγγελέα στο Παλέρµο στη Σικε-
λία στην Ιταλία. Εκεί δικάζεται, όπως γνωρίζετε, ο γνωστός
Ματέο Σαλβίνι της ακροδεξιάς. Γιατί δικάζεται ο κ. Σαλβίνι; Γιατί
πριν από λίγα χρόνια ως αρµόδιος Υπουργός Εσωτερικών της
Ιταλίας δεν εξασφάλισε πρόσβαση σε ασφαλές έδαφος σε πρό-
σφυγες και µετανάστες που είχαν διασωθεί σε διεθνή ύδατα από
σκάφος µη κυβερνητικής οργάνωσης και γι’ αυτό δικάζεται, κύριε
Πλεύρη ο κ. Σαλβίνι. Στις αιτιάσεις, λοιπόν, του κατηγορούµενου
κ. Σαλβίνι ότι υπερασπίστηκε τα σύνορα της Ιταλίας -αυτό ήταν
το επιχείρηµά του- η εισαγγελέας στο Παλέρµο δήλωσε: «Ζητάµε
την καταδίκη του Σαλβίνι γιατί εµείς υπερασπιζόµαστε τα σύνορα
του δικαίου».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Τα σύνορα του Διεθνούς Δικαίου, λοιπόν, η επίκληση του

οποίου όπως προείπα δεν µπορεί να γίνεται αλά καρτ, δεν µπορεί
να γίνεται µόνο όταν µας συµφέρει, απαιτείται σεβασµός στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, απαιτείται ενεργής δράση από όλους για
να σταµατήσει επιτέλους η αιµατοχυσία στη Μέση Ανατολή, να
µπει φρένο και να κοπεί ο βήχας επιτέλους στον ακροδεξιό Νε-
τανιάχου, ο οποίος απειλεί να βάλει φωτιά σε όλους µας. Και όχι
βεβαίως να είναι η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ -όπως δυστυχώς σε
βάρος των εθνικών µας συµφερόντων λειτουργεί όλα αυτά τα

χρόνια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη- στον ρόλο του πλέον πι-
στού, του πλέον υπάκουου, του πλέον προβλέψιµου συµµάχου
των Ηνωµένων Πολιτειών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να έρθω και στα του νοµο-
σχεδίου, το νοµοσχέδιο είναι αµιγώς τεχνικό. Παρ’ όλα αυτά,
ακόµα και σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, αµιγώς τεχνικό, έχουµε µια
Κυβέρνηση και ένα Υπουργείο Οικονοµικών το οποίο επιχειρεί να
µας το παρουσιάσει ως σαν να είναι µια κοσµογονία στις δηµό-
σιες επενδύσεις. Ακούσαµε πολλά βαρύγδουπα από τον
Υπουργό, ότι για πρώτη φορά από το 1952 νοµοθετεί αυτή εδώ
η Κυβέρνηση τον µεσοπρόθεσµο προγραµµατισµό για το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Μα, σοβαρά τώρα, κύριε
Υπουργέ; Πραγµατικά ποιον πιστεύετε ότι µπορείτε να πείσετε
µε τέτοια επιχειρήµατα; Εσείς -και µάλιστα ήταν ο ίδιος Υπουρ-
γός τότε Ανάπτυξης-, που παραδώσατε το 2015 ένα χρεοκοπη-
µένο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, µε υπέρογκες ληξιπρό-
θεσµες οφειλές, τότε που κινδύνευε να χάσει η χώρα µας 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ και να επιστραφεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µε έργα ατάκτως ερριµµένα, χωρίς εξασφαλισµένη χρηµατοδό-
τηση, σε πληθώρα περιπτώσεων µε ρουσφέτια και προεκλογικές
υποσχέσεις και ταξίµατα, ακριβώς επειδή βρισκό- µασταν και σε
προεκλογική περίοδο; Είναι δυνατόν να µας πείσετε ότι µετά από
όλα αυτά εσείς εδώ φέρνετε µια κοσµογονική µεταρρύθµιση για
το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων;

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι η πρώτη φορά
που ετοιµάστηκε νοµοσχέδιο για να µπουν επιτέλους κάποιοι κα-
νόνες στη διαχείριση των έργων του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων ήταν νοµοσχέδιο το οποίο παρέλαβε η Κυβέρνησή
σας τον Ιούλιο του 2019 και στη συνέχεια απλώς και µόνο εσείς
το φέρατε στη Βουλή. Ακούσαµε όµως και χειρότερα από τον
κύριο Υπουργό. Ακούσαµε για διαφάνεια. Εντάξει τώρα να µας
λέει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη για διαφάνεια στη διαχείριση του
δηµόσιου χρήµατος νοµίζω ότι καταντάει και ανέκδοτο τελικά.
Έχετε φτάσει τις απευθείας αναθέσεις σε πρωτοφανή, σε προ-
κλητικά ύψη που καµµία άλλη κυβέρνηση στο παρελθόν δεν δια-
νοήθηκε καν να φτάσει. Έχετε καταφέρει -γιατί περί κατο-
ρθώµατος πρόκειται- να βρισκόµαστε σήµερα ως χώρα στο µι-
κροσκόπιο της ευρωπαϊκής εισαγγελίας για στηµένους διαγωνι-
σµούς 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ στους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και µας λέτε ότι έρχεστε να νο-
µοθετήσετε τώρα τη διαφάνεια.

Ένα πράγµα πάντως το οποίο δεν µας λέτε και για το οποίο
πραγµατικά θα έπρεπε να απαντήσετε και θα έπρεπε να µας το
εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, είναι πώς πραγµατικά έχετε καταφέ-
ρει σε µια περίοδο που δεν υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορι-
σµοί, να έχετε οδηγήσει το πρόγραµµα επενδύσεων σε µια
πρωτοφανή καθυστέρηση των πληρωµών, σε σηµείο που να σας
στέλνουν επιστολές διαµαρτυρίας οι ενώσεις των εργοληπτικών
επιχειρήσεων, σε σηµείο που έχουµε αυτήν τη στιγµή έργα στά-
σιµα σε ολόκληρη την Ελλάδα και διαλύονται εργολαβίες λόγω
στάσης πληρωµών, σε σηµείο που έχουν φτάσει ακόµα και οι αυ-
τοδιοικητικοί που ανήκουν στην παράταξή σας, οι γαλάζιοι περι-
φερειάρχες και δήµαρχοι, να διαµαρτύρονται πλέον δηµοσίως
για τη στάση πληρωµών από την Κυβέρνηση προς τους φορείς
της αυτοδιοίκησης. Είναι ανεξήγητο και πραγµατικά σας καλώ
να µας εξηγήσετε τι έχει συµβεί µε το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων και γιατί έχουµε αυτή τη στάση πληρωµών αυτή τη
στιγµή που στοιχίζει πάρα πολύ στην ανάπτυξη της χώρας. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να πω ότι το µείζον δεν
είναι καν αυτό. Το θέµα δεν είναι µόνο οι διαδικασίες του ΠΔΕ.
Καλές είναι οι διαδικασίες, καλό είναι να µπαίνουν κανόνες, όπως
προείπα. Έτσι αλλιώς δεν το ξεκινήσατε εσείς αυτό. Το θέµα
είναι η ελληνική οικονοµία και τα δοµικά της προβλήµατα. Εκεί
θα έπρεπε να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση, την οποία εδώ και
πέντε χρόνια την αποφεύγει η Κυβέρνησή σας. Τα διαρθρωτικά
προβλήµατα που οι πολιτικές που εσείς εφαρµόζετε όχι µόνο δεν
τα λύνουν, αλλά τα επιδεινώνουν για την κοινωνική πλειοψηφία.
Κατανοώ βεβαίως ότι η Κυβέρνηση επιθυµεί, προσπαθεί να χτίσει
ένα επικοινωνιακό success story, γι’ αυτό πανηγυρίζετε για τη
µείωση των ποσοστών της ανεργίας την ώρα που η ανεργία στη
χώρα µας είναι η τρίτη υψηλότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
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σταθερά πρώτη στο ποσοστό των µακροχρόνιων ανέργων. Πα-
νηγυρίζετε για τη µείωση του πληθωρισµού, την ώρα που οι τιµές
στην ενέργεια και τα τρόφιµα καλπάζουν και αυτό το ζουν οι πο-
λίτες στο πετσί τους κάθε µέρα. Πανηγυρίζετε για την αύξηση
του κατά κεφαλήν ΑΕΠ την ώρα που η χώρα µας είναι προτελευ-
ταία σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση µετά από τη Βουλγαρία µε
το µέσο εισόδηµα των πολιτών να βρίσκεται στο 66% του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και όλη αυτή η συζήτηση έχει
και ένα στοιχείο παραδοξότητας, γιατί κανονικά όταν µιλάµε για
δηµόσιες επενδύσεις, πράγµατι θα έπρεπε να µιλάµε εδώ για ένα
διαφορετικό παραγωγικό µονοπάτι που θα άνοιγε νέους δρό-
µους για την οικονοµία και θα οδηγούσε σε µετασχηµατισµό του
παραγωγικού µοντέλου. Πρώτα όµως, για να γίνει φαίνεται αυτή
η συζήτηση πρέπει να απαλλαγούµε από τις νεοφιλελεύθερες
ιδεοληψίες και τις πρακτικές «Μαυρογιαλούρου» που ακολουθεί
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Μιλήσατε για τις επενδύσεις. Δύο είναι τα µεγάλα επενδυτικά
προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας σήµερα, ο όγκος των
επενδύσεων και η ποιότητα αυτών των επενδύσεων. Τι γίνεται
λοιπόν ως προς τις επενδύσεις αυτές; Οι επενδύσεις περιορίζον-
ται σε ελάχιστους κλάδους, τουρισµός, real estate, εξαγορά κόκ-
κινων δανείων από τα χαρτοφυλάκια των τραπεζών για να
εξαφανιστούν από τους ισολογισµούς τους, επιστροφή δηλαδή
στο µοντέλο οργάνωσης της οικονοµίας το οποίο µας οδήγησε
στη χρεοκοπία πριν από δεκαπέντε χρόνια. Είχαµε µια µεγάλη
ευκαιρία, µια ιστορική ευκαιρία θα έλεγα, µε το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας, να διορθώσουµε τα διαρθρωτικά προ-
βλήµατα που οδηγούν σήµερα σε ολιγοπωλιακές συνθήκες, να
µετασχηµατίσουµε την παραγωγή, να διευρύνουµε την παραγω-
γική βάση της χώρας. Εσείς όµως δεν το κάνετε αυτό. Εσείς επι-
λέξατε µια εντελώς διαφορετική συνταγή. Και ακόµη και αν
απορροφηθούν τα διαθέσιµα σήµερα κονδύλια από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, για το οποίο υπάρχουν πάρα
πολύ µεγάλες αµφιβολίες µε τους ρυθµούς απορρόφησης που
υπάρχουν σήµερα, τα διαρθρωτικά προβλήµατα όχι απλώς θα
συνέχιζαν να υπάρχουν, αλλά θα γίνονται ακόµα πιο έντονα.

Για να µην επικαλεστώ τις δικές µας αναλύσεις. Σύµφωνα µε
την έκθεση του διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος το πρώτο
τρίµηνο του 2024, οι σηµαντικότερες συνιστώσες του ΑΕΠ είναι
τα αποθέµατα και η ιδιωτική κατανάλωση. Οι επενδύσεις έχουν
ελάχιστη συµβολή και οι εξαγωγές έχουν αρνητική συµβολή.
Είναι αρνητικό το ισοζύγιο. Τράπεζα της Ελλάδος, ΚΕΠΕ, ΙΟΒΕ
και το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής χτυπάνε καµπανάκι
για το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Χτυπάνε καµπανάκι για
τις επενδύσεις. Αυτή τη στιγµή η χώρα έχει πάρει ανάποδη πο-
ρεία από τα προηγούµενα χρόνια, καθώς οι εξαγωγές µειώθηκαν
το 2023 σε σχέση µε το 2022 και ο στόχος των επενδύσεων βε-
βαίως ήταν πολύ κατώτερος των αρχικών προσδοκιών. 

Εσείς όµως έχετε το σχέδιό σας. Έχετε το σχέδιο να δώσετε
τα πάντα σε λίγους, µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, που-
λώντας την ίδια στιγµή επικοινωνιακά προς την κοινωνία ότι κά-
ποια στιγµή η υψηλή κερδοφορία, το ρεκόρ εικοσαετίας που
είχαν οι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο πέρυσι, θα διαχυθεί και
στην κοινωνική πλειοψηφία, θα διαχυθεί και σε όλους εµάς τους
υπόλοιπους, τα περίφηµα trickle-down economics οικονοµικός.
Όλα τα διαθέσιµα µέσα κινητοποιούνται σε αυτή την κατεύ-
θυνση. Φοροαπαλλαγές στο µεγάλο κεφάλαιο, διάλυση της ερ-
γασίας και των εργασιακών δικαιωµάτων, ιδιωτικοποίηση κάθε
δηµόσιου περιουσιακού στοιχείου, ιδιωτικοποίηση ακόµη και
σκληρών λειτουργιών της δηµόσιας διοίκησης. Δεν έχετε κανένα
απολύτως πρόβληµα να διαλύσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας
για να ανοίξετε περισσότερο χώρο στους ιδιώτες. Δεν έχετε κα-
νένα πρόβληµα να προχωρήσετε σε συγχωνεύσεις τµηµάτων στα
σχολεία, να στοιβάζετε τους µαθητές σαν σαρδέλες, δεν έχετε
κανένα απολύτως πρόβληµα να συρρικνώνετε τον δηµόσιο
χώρο, σε όλα τα πεδία τα οποία µπορούν να αποτελέσουν αντι-
κείµενο µεγάλης ιδιωτικής κερδοφορίας. 

Όλα αυτά αναδεικνύουν ένα και µόνο πράγµα, ότι η κοινωνία
και οι ανάγκες της δεν είχαν και δεν έχουν κανέναν χώρο στη µοι-
ρασιά του πλούτου που σχεδιάζει και υλοποιεί ο κ. Μητσοτάκης. 

Θέλω όµως, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να

αναφερθώ και σε ένα άλλο πολύ κρίσιµο κατά τη γνώµη µου ζή-
τηµα το οποίο δυστυχώς απουσιάζει πλήρως από τη δηµόσια συ-
ζήτηση στη χώρα µας. Πριν από λίγες µέρες δόθηκε στο φως
της δηµοσιότητας η περίφηµη έκθεση Ντράγκι για το µέλλον της
ευρωπαϊκής οικονοµίας. Ο πρώην κεντρικός τραπεζίτης µιλάει
για ένα υπαρξιακό ζήτηµα για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην πραγ-
µατικότητα µας λέει ότι η Ευρώπη έτσι όπως είναι τώρα και όπως
ακολουθεί την οικονοµική της πορεία δεν έχει κανένα µέλλον.
Δεν έχει µέλλον γιατί δεν µπορεί να ανταποκριθεί στο διεθνή αν-
ταγωνισµό, δεν έχει µέλλον γιατί έχει µείνει πίσω στην καινοτο-
µία, δεν έχει µέλλον γιατί δεν µπορεί πλέον να στηρίζεται σε
τρίτους, στη Ρωσία για την ενέργεια, στην Κίνα για τις πρώτες
ύλες, για τη διαιώνιση του οικονοµικού της µοντέλου. Ο κ.
Ντράγκι επισηµαίνει επίσης ότι η βελτίωση της ανταγωνιστικό-
τητας που είναι το ζητούµενο για την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
µπορεί να γίνει µόνο µε τη µείωση του εργατικού κόστους και
την εσωτερική υποτίµηση. 

Κοµβικό σηµείο στην έκθεση -υπενθυµίζω του πρώην κεντρι-
κού τραπεζίτη της Ευρώπης- είναι ουσιαστικά ότι ζητάει περισ-
σότερη κρατική παρέµβαση, περισσότερο κράτος. Μετά από
τόσα χρόνια πίστης στο δόγµα της ελεύθερης αγοράς, ακόµα
και οι οπαδοί της αρχίζουν να συνειδητοποιούν ότι αυτό το µον-
τέλο δεν δουλεύει. Βέβαια, δεν περιµένουµε από τον κ. Ντράγκι
να µιλήσει για τα συµφέροντα της εργατικής τάξης. Προφανώς,
η κρατική παρέµβαση στην οποία αυτός αναφέρεται όπως είναι
το ευρωοµόλογο, όπως είναι η αµοιβαιοποίηση του χρέους ή
όπως είναι η µεγάλη αύξηση στους δηµόσιους επενδυτικούς πό-
ρους γίνεται µέσα από το δικό του ιδεολογικό πρίσµα. Και φυ-
σικά, για να λέµε τα θετικά και τα αρνητικά, ακολουθεί και το
εξαιρετικά επικίνδυνο µονοπάτι που έχει γίνει κεντρική τάση αυτή
τη στιγµή στους κυρίαρχους συστηµικούς κύκλους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για την ανάπτυξη της ευρωπαϊκής βιοµηχανίας και
της ευρωπαϊκής οικονοµίας µέσα από τη δηµιουργία µιας πολε-
µικής οικονοµίας. Και αυτό είναι µια εξαιρετικά επικίνδυνη εξέ-
λιξη. 

Νοµίζω όµως, ότι δείχνει πολύ χαρακτηριστικά και η έκθεση
Ντράγκι το πού πάνε τα πράγµατα και το ποιος είναι πλέον και
πρέπει να είναι ο ρόλος του κράτους σε αυτές τις νέες συνθήκες. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κάποιοι όχι µάλιστα τίποτα
ριζοσπάστες, βαθιά συστηµικοί είναι οι άνθρωποι, µάλλον έχουν
ήδη καταλάβει την αναγκαιότητα της κρατικής παρέµβασης. Στη
Μεγάλη Βρετανία για παράδειγµα η κυβέρνηση θέτει υπό δηµό-
σιο έλεγχο τον διαχειριστή συστήµατος ηλεκτρικής ενέργειας
για να δηµιουργήσει ένα νέο κρατικό ενιαίο διαχειριστή που θα
έχει και τον τοµέα της ηλεκτρικής ενέργειας και τον τοµέα του
φυσικού αερίου υπό κρατικό έλεγχο. Και γιατί το κάνουν αυτό;
Γιατί πιστεύουν ότι µόνο έτσι µπορεί να υπάρξει µία στρατηγική
προσέγγιση για τη µετάβαση της Βρετανίας σε καθαρή ενέργεια,
η οποία θα οδηγήσει σε απεξάρτηση από τρίτες χώρες που µε
τη σειρά της θα οδηγήσει και σε χαµηλότερους λογαριασµούς
για τους καταναλωτές. 

Και εδώ στη χώρα µας, στη χώρα που πλήττεται από το υψη-
λότερο ενεργειακό κόστος στην Ευρώπη έχουµε την ίδια στιγµή
τον κ. Μητσοτάκη να χαϊδεύει το καρτέλ των ηλεκτροπαραγωγών
και να στέλνει επιστολές στην Κοµισιόν ζητώντας δήθεν παρέµ-
βαση για την τιµή στο ρεύµα που ανεβαίνει λόγω των ρωσικών
πληγµάτων στις ενεργειακές υποδοµές της Ουκρανίας. Και λαµ-
βάνει απάντηση ο κ. Μητσοτάκης -επιτρέψτε µου να πω, κύριε
Υπουργέ- επικό άδειασµα. Από ποια; Από την ίδια την εκλεκτή
του, από την κ. Φον ντερ Λάιεν, η οποία λέει ότι υπάρχουν πολλοί
παράγοντες που επηρεάζουν τις τιµές της ενέργειας µεν -πολλοί
παράγοντες, πράγµατι- αλλά οι ρωσικές επιθέσεις στην Ουκρα-
νία διαδραµατίζουν µικρό µόνο ρόλο στην άνοδο των τιµών. 

Δική σας, λοιπόν, η ευθύνη για την έκρηξη των τιµών της ενέρ-
γειας. Σας το λέει ακόµη και η δική σας η κ. Φον ντερ Λάιεν. Άλλη
µια επικοινωνιακή φούσκα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, η οποία
έσκασε στα ίδια της τα χέρια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και τελικά, δυστυχώς, το µάρµαρο το πληρώνει η ελληνική κοι-

νωνία, το πληρώνουν τα νοικοκυριά, το πληρώνουν οι επιχειρή-
σεις, το πληρώνει η βιοµηχανία.
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Οπότε, κύριε Υπουργέ, όσα νοµοσχέδια και να φέρετε που θα
ρυθµίζουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όσο καλούς
κανόνες και αν υποτίθεται ότι θα φτιάξετε, η κοινωνική πλειοψη-
φία, οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, οι νέοι, δεν έχουν τίποτα
να επωφεληθούν από την πολιτική σας. Ανάπτυξη χωρίς αποκα-
τάσταση και πλήρη επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων ερ-
γασίας, χωρίς γενναία ενίσχυση του ΕΣΥ και της δηµόσιας
παιδείας, χωρίς στήριξη του κοινωνικού κράτους, δεν µπορεί να
υπάρξει. Ανάπτυξη µε την ίδια συνταγή που µας οδήγησε στη
χρεοκοπία δεν µπορεί να υπάρξει.

Αλλά -επιτρέψτε µου τώρα να πω και το παρακάτω, γιατί τις
τελευταίες ηµέρες ζήσαµε και άλλα πολύ επικίνδυνα περιστα-
τικά- για ποια ανάπτυξη µπορούµε να µιλάµε όταν βασικό µετα-
φορικό στοιχείο αυτής της χώρας, το σιδηροδροµικό δίκτυο,
βρίσκεται σε πλήρη κατάρρευση; Την προηγούµενη εβδοµάδα
είχα πει εδώ, σε προηγούµενη οµιλία µου, ότι ζούµε την κατάρ-
ρευση των υποδοµών, µεταφορών αναφερόµενος και στα δύο
τραγικά περιστατικά που είχαν γίνει στον σιδηρόδροµο λίγες
ηµέρες πριν. 

Κύριε Υπουργέ, να σας ενηµερώσω, γιατί ο αρµόδιος Υπουρ-
γός, δυστυχώς, αρνείται να τους συναντήσει, ότι πριν από λίγες
ηµέρες συναντήθηκα µε τα σωµατεία των σιδηροδροµικών και
όχι απλώς επιβεβαίωσαν την εικόνα της κατάρρευσης, αλλά µας
την παρουσίασαν ακόµα χειρότερη και από αυτό που εµείς εί-
χαµε στο µυαλό µας. Και µετά, µόλις την Τρίτη που µας πέρασε,
ακούσαµε τον Υπουργό στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου, που κλήθηκε να δώσει απαντήσεις, να λέει ότι δεν γί-
νεται να ζητάτε και σιδηρόδροµο σε όλη τη χώρα και ασφάλεια
στον σιδηρόδροµο σε ένα εκτεταµένο δίκτυο. Και το λέει αυτό ο
Υπουργός µιας Κυβέρνησης που έχει στην πλάτη της πενήντα
επτά νεκρούς από τα Τέµπη! Και µόλις χθες είχαµε φωτιά στον
ηλεκτρικό µέσα στην Αθήνα και µε τους επιβάτες να πετάγονται
από τα παράθυρα για να γλιτώσουν! 

Νοµίζω, ότι µε όλα αυτά καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, ότι
όσο και να µιλάτε για επενδύσεις, όσο και να µιλάτε για νοµο-
σχέδια τα οποία βελτιώνουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, η κοινωνία ακούει, η κοινωνία θυµώνει και η κοινωνία
εξαγριώνεται. Εµείς το έχουµε πει εξαρχής, θεωρούµε ότι απαι-
τείται µια πλήρης αντιστροφή εκατόν ογδόντα µοίρες της σηµε-
ρινής πολιτικής που ακολουθείτε, της πολιτικής ασυδοσίας, της
πολιτικής αισχροκέρδειας των ολιγοπωλίων. Απαιτείται ένα
ισχυρό, αποτελεσµατικό, αναπτυξιακό κράτος, ένα αναπτυξιακό
κράτος που θα έχει τους πόρους, θα έχει τους ανθρώπους, θα
έχει τα κονδύλια, θα έχει τα αναπτυξιακά εργαλεία σε κρίσιµους
κλάδους, όπως η ενέργεια, όπως είναι το τραπεζικό σύστηµα,
για να χαράξει εθνικό σχεδιασµό, να συγκεντρώσει τις αρµοδιό-
τητες και να τις αποκεντρώσει -όπου χρειάζεται- στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση, να στηρίξει τους παραγωγούς του πλούτου, να
ρυθµίσει την οικονοµία, να προστατεύσει τα δηµόσια αγαθά, να
πατάξει την κερδοσκοπία µε στόχο µια δίκαιη και συµπεριληπτική
ανάπτυξη, µε στήριξη της εργασίας για την καταπολέµηση και
πραγµατική µείωση των ανισοτήτων. 

Αυτό είναι το επόµενο στοίχηµα για τη χώρα µας για τα χρόνια
που έρχονται. Σε αυτή τη βάση εµείς θα πορευτούµε. Δεν µας
αφορά ούτε η παραπολιτική, ούτε ο εκφυλισµός της πολιτικής
διαδικασίας που παρακολουθούµε τους τελευταίους µήνες. Δεν
µας αφορά ούτε η πολιτική του µέσου όρου, ούτε οι προσωπικές
στρατηγικές και οι τεχνητές συγκολλήσεις κορυφής. Μας ενδια-
φέρει να δώσουµε µια πραγµατική εναλλακτική και ουσιαστική
οδό διαφυγής στον κόσµο της εργασίας, στους νέους που βλέ-
πουν να µην έχουν σήµερα ελπίδα, στον ίδιο τους τον τόπο. 

Θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε το εξής, διαβάσαµε σήµερα το πρωί µια συνέντευξη του
Υπουργού Υγείας, του κ. Άδωνι Γεωργιάδη, στο news.gr, στο
οποίο ζητά την αλλαγή του εκλογικού νόµου επί το πλειοψηφι-
κότερον και επί το αντιδηµοκρατικότερον προφανώς. Ο Υπουρ-
γός σας, ο συνάδελφός σας, κύριε Υπουργέ, οµολογεί ότι η
Κυβέρνησή σας έχει πρόβληµα, ένα πρόβληµα, το οποίο βεβαίως
πλέον δεν κρύβεται, δεν µπορείτε να πείσετε ούτε τους ίδιους
τους δικούς σας Βουλευτές. 

Και προφανώς η µία επιλογή, την οποία έχει η Κυβέρνηση

µπροστά της, είναι αυτά τα παιχνίδια µε τον εκλογικό νόµο, µία
Κυβέρνηση που έχει πέντε φορές αλλάξει ήδη τον εκλογικό νόµο.
Δεν είναι άλλωστε ότι έχετε δώσει και διαπιστευτήρια σεβασµού
στη δηµοκρατία και στους θεσµούς στην πορεία της διακυβέρ-
νησης σας.

Ο άλλος δρόµος είναι ο δρόµος της συνεργασίας σας µε τα
κόµµατα της άκρας δεξιάς. Για να είµαστε ειλικρινείς νοµίζω ότι
δεν θα δυσκολευτείτε και ιδιαίτερα. Είναι σάρκα από τη σάρκα
σας άλλωστε, αρκεί να βρεθεί βεβαίως ο κατάλληλος συµβιβα-
σµός και διαµοιρασµός των θέσεων ευθύνης. Δεν σας φοβάµαι,
όµως, το ίδιο κάνουν οι οµοϊδεάτες σας και στην Ευρώπη. Είδαµε
προχθές τον κ. Μητσοτάκη να βραβεύεται µαζί µε την κ. Μελόνι
και να την εκθειάζει µάλιστα στη Νέα Υόρκη. 

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε ότι ούτε η µία επιλογή ούτε η άλλη
πρόκειται να σας διασώσουν από την κοινωνική δυσαρέσκεια,
που έχει γεννήσει η πολιτική της καταστροφής. Τον τελευταίο
λόγο θα τον έχουν οι πολίτες, που θα αναζητήσουν διέξοδο από
τα σηµερινά πρωτοφανή αδιέξοδα, στα οποία εσείς τους έχετε
οδηγήσει. Και εµείς η Νέα Αριστερά θα αγωνιστούµε, ώστε η διέ-
ξοδος αυτή να είναι διέξοδος αριστερή και διέξοδος προοδευ-
τική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Άκουσα µε προσοχή τον κ.
Χαρίτση και επειδή είναι και ο κ. Τσακαλώτος εδώ δεν µπορώ
παρά να σταθώ λίγο σε κάποια στοιχεία και λόγω αρµοδιότητας
που είχατε και εσείς οι δύο κατά την περίοδο διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αναφέρθηκε ο κ. Χαρίτσης σχετικά µε το τι παρέ-
λαβε το 2015.

Μήπως, λοιπόν, βάλατε κάποια τάξη ή νοµοθετήσατε και µου
διαφεύγει κάτι; Γιατί ούτε το εθνικό σκέλος ήρθατε να ρυθµίσετε
ούτε το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος, κύριε Τσακαλώτο. Και
να σας πω και κάτι άλλο; Εµείς νοµοθετήσαµε και οργανώσαµε
µε το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης το εθνικό σκέλος. Και γιατί
το λέω αυτό; Διότι το ΕΣΠΑ ’14 - ’20, που το γνωρίζετε καλά,
έτρεχε πέντε χρόνια το 2019 που τελείωσε η θητεία σας. Τότε,
λοιπόν, παραλάβαµε απορρόφηση 23% µε 24%. Ξέρετε γιατί πα-
ραλάβαµε 23% µε 24%; Δεν ήταν τόσο η ανικανότητα. Μάλλον
ήσασταν «Μαυρογιαλούροι». Γιατί; Θα σας εξηγήσω το γιατί.
Μην γελάτε, κύριε Χαρίτση. Διότι δεν απορροφούσατε ευρωπαϊ-
κούς πόρους, διότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι στο συγχρηµατοδο-
τούµενο το 25% είναι εθνικοί πόροι και το 75% είναι ευρωπαϊκοί
πόροι. Όταν, λοιπόν, δεν απορροφούσατε το συγχρηµατοδοτού-
µενο αυτό ήταν ουδέτερο στον προϋπολογισµό σας, κύριε Τσα-
καλώτο. Άρα δεν βάζατε claims ούτε είχατε δαπάνες. Απορρο-
φούσε, όµως, τα εθνικά λεφτά και τα µοιράζατε για να κάνετε
πολιτική. Δηλαδή κατ’ ουσίαν χαρίζατε ευρωπαϊκούς πόρους για
να κάνετε µικροπολιτική. Γι’ αυτό παραλάβαµε 24% απορρόφηση
το 2019 και έπρεπε να τρέξουµε για να µπορέσουµε να κλεί-
σουµε το ΕΣΠΑ ’14 - ’20 για να µην έχουµε απώλεια ούτε 1 ευρώ
ευρωπαϊκών πόρων. 

Και ξέρετε πώς το πετύχαµε; Κάναµε υπερδέσµευση, γιατί δεν
κάνατε εσείς τη δουλειά σας. Και αυτή η υπερδέσµευση έκλεισε
µεν τους ευρωπαϊκούς πόρους και απορροφήσαµε όλα τα χρή-
µατα, αλλά έπρεπε να πληρώσουµε και τα υπόλοιπα της υπερ-
δέσµευσης. Καταλάβατε; 

Αυτό, λοιπόν, το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων είναι αυτό που δεν κάνατε εσείς, αλλά όχι µόνο αυτό ούτε
το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης που βάζει σε τάξη το εθνικό
σκέλος. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα συνεχίσουµε
έτσι. Κοιτάξτε, έχουν πάρει τον λόγο οι Πρόεδροι των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, πλην του κ. Στίγκα, που εκκρεµεί. Επειδή δεν
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έχουµε εισέλθει στον κατάλογο των οµιλητών, θα παρακαλούσα,
κύριε Χαρίτση, να µην προχωρήσουµε σε άλλο διάλογο. 

Μετά από λίγο θα µιλήσει ο κ. Τσακαλώτος ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος. Εκφράζεται, όµως, έντονη δυσαρέσκεια από
πλευράς των Βουλευτών, διότι µέχρι τώρα από την αρχή της δια-
δικασίας, µιλάνε µόνο Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, κύριε Χαρίτση, παρ’ όλο που ναι,
δικαιούστε τον λόγο, θα παρακαλούσα να µην προχωρήσουµε
σε άλλο διάλογο. Δεν λέω ότι δεν δικαιούστε. 

Εποµένως, καλώ στο Βήµα τον κ. Στίγκα, Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια φορά ακόµα
µπορούµε να είµαστε εθνικά υπερήφανοι ως χώρα µετά τη νέα
απόφαση που «έβγαλε λάδι» τον Γιάννο Παπαντωνίου λόγω αµ-
φιβολιών. Είναι πάγια τακτική µου να µην σχολιάζω και να µην
κρίνω τις αποφάσεις της δικαιοσύνης, διότι πολλές φορές έχω
δηλώσει ότι σέβοµαι την ελληνική δικαιοσύνη. Πάντοτε, όµως,
υπάρχουν κάποια αναπάντητα ερωτήµατα. 

Τι και αν ο εν λόγω Υπουργός ζηµίωσε το δηµόσιο µε 381 εκα-
τοµµύρια ευρώ, τι και αν αγόρασε και πούλησε µια βίλα στη Σύρο
όπου οι αρχές θεώρησαν ότι έγινε εικονική αγοραπωλησία για
να ξεπλυθεί παράνοµο χρήµα, αφού δεν έπιασαν τα παραπάνω
ως ενδείξεις παρανοµίας, τότε επιστρατεύτηκε η «θεία από το
Σικάγο» ή από τη Νιγηρία για να βοηθήσει τον αναξιοπαθούντα
ανιψιό! Και επειδή ήταν φιλόστοργη, δεν ήθελε να τα καταθέσει
σε λογαριασµό, αλλά ήθελε να του τα δίνει αυτοπροσώπως -σε
σακούλες προφανώς- για να βλέπει και τη χαρά στο πρόσωπο
του Γιάννου Παπαντωνίου. Μόνο βίντεο δεν τον τράβηξε. 

Κι εδώ έρχεται ελληνικός λαός, ο τόσο αδικηµένος, να πει:
«Αθάνατο ΠΑΣΟΚ, ζεις, εσύ µας οδηγείς». Σε πιάνουν, δηλαδή,
µε τη γίδα στην πλάτη, βλέπε «SIEMENS», βλέπε εξοπλιστικά, κα-
λαµπόκια και άλλα ωραία και απλά περιµένεις τον από µηχανής
Θεό να σε ξελασπώσει, βλέπε: περιγραφές, αµφιβολίες ότι τα
πιάνεις, η θεία µε το κοµπόδεµα, για να βγει και να δηλώσει υπε-
ρήφανος ο κ. Παπαντωνίου ότι είναι δικαίωση ουσιαστικά των πο-
λιτικών µου αγώνων για µια καλύτερη Ελλάδα. Εάν αυτή είναι η
καλύτερη Ελλάδα, τότε εγώ, συγγνώµη, αλλά πάω πάσο! 

Υπάρχει, όµως, και µια άλλη Ελλάδα της φτώχειας και της δυ-
στυχίας, µια Ελλάδα που έχει την ατυχία να έχει για Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη, που καµαρώνει ότι έχει πάει
τον βασικό µισθό στα 830 ευρώ µεικτά. Επιτέλους φτάνει πια µε
τα ψίχουλα! Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να ζούµε µε ένα κα-
τώτατο µισθό-επίδοµα του κ. Μητσοτάκη και του κ. Χατζηδάκη.
Αυτός δεν είναι µισθός, είναι κοροϊδία! 

Πώς µπορεί µια οικογένεια να ζήσει µε αυτά τα χρήµατα; Πώς
να πληρώσει το ενοίκιο, το ρεύµα, το σουπερµάρκετ, το σχολείο
των παιδιών της; Είναι απλά αδύνατο και αυτό όλοι το καταλα-
βαίνουµε. Οι τιµές στα βασικά αγαθά έχουν εκτοξευθεί. Η ακρί-
βεια σαρώνει τα πάντα και ο κόσµος παλεύει καθηµερινά να
επιβιώσει. Το κόστος ζωής αυξάνεται συνεχώς, ενώ οι µισθοί πα-
ραµένουν στα ίδια επίπεδα, καθηλωµένοι για χρόνια. 

Να θυµίσω στον κ. Μητσοτάκη πώς ήταν οι µισθοί το 2009 -
2010, όταν µπήκαµε στην πρέσα των µνηµονίων και πώς είναι
τώρα. Αλλά δεν είναι µόνο ο κ. Μητσοτάκης που κοροϊδεύει τον
κόσµο, είναι και ο κ. Χατζηδάκης που βγήκε πρόσφατα και είπε
ότι έχουµε ταχύτερη αύξηση επενδύσεων στη χώρα µας. Εγώ
ερωτώ τον κ. Χατζηδάκη και το Υπουργείο Οικονοµικών: Τι εννοεί
όταν λέει ότι έχουµε τη µεγαλύτερη αύξηση; Και λέει ότι είµαστε
οι δεύτεροι σε ολόκληρη την Ευρώπη.

Θέλω να µου απαντήσετε εσείς, κύριε Υπουργέ, ποια είναι η
πρώτη χώρα, γιατί εδώ θα γελάσουµε πραγµατικά. Λίγες είναι οι
µεγάλες χώρες στην Ευρώπη: Ιταλία, Γαλλία, Γερµανία. Εµείς,
δηλαδή, είµαστε δεύτεροι πίσω από αυτές τις χώρες και έχουµε
επενδύσεις; 

Είπε, επίσης, ότι πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες βρήκαν δου-
λειά και αυτό είναι κατόρθωµα αυτής της Κυβέρνησης. Πού βρή-
καν δουλειά αυτοί οι άνθρωποι και τι δουλειά ήταν αυτή που
βρήκαν; Δύο ώρες δουλειά; Τετράωρο; Εξάωρο; Οκτάωρο; Και
οκτάωρο να είναι ακόµα, πάλι 830 ευρώ θα παίρνουν, δεν θα
παίρνουν τίποτα περισσότερο, γιατί η Ελλάδα δεν έχει τις επεν-

δύσεις που λέτε εσείς. Επενδύουν µόνο σε φούρνους, περί-
πτερα, σουβλατζίδικα και καφετέριες. Αυτή είναι η Ελλάδα! 

Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι χτες έγινε ένας πλειστη-
ριασµός εδώ στη ΣΕΒΑΘ. Μία µεγάλη βιοµηχανία που έκλεισε το
2009, µια βιοµηχανία κόσµηµα και ιδιαίτερα για τη Θράκη επάνω,
χθες βγήκε στο σφυρί. Και τι βγήκε στο σφυρί; Βγήκαν κάποια
κτήρια, τα οποία τα έχουν λεηλατήσει, ντουβάρια σκέτα. Αν εν-
νοείτε ότι καµαρώνετε για τέτοιους είδους επενδύσεις, να µας
το πείτε. 

Από αυτό εδώ το Βήµα έχω πει πολλές φορές και έχω αναφέ-
ρει ονοµαστικώς όλες τις επιχειρήσεις -ή τις περισσότερες του-
λάχιστον- που έχουν κλείσει τα τελευταία δέκα πέντε χρόνια,
ειδικά µε τα µνηµόνια που εσείς τα δηµιουργήσατε. Και τι µας
λέτε; Καταστρέφουµε, αφήνουµε επιχειρήσεις να βουλιάζουν µε
την φοροεπιδροµή που κάνουµε και από την άλλη, λέει, έρχονται
και επενδύσεις. Ποιες επενδύσεις; Να µας πείτε ποιες επενδύ-
σεις είναι αυτές; Έχετε πάει στο εξωτερικό να δείτε πραγµατικές
επενδύσεις; Ποιος τρελός -συγγνώµη για την έκφραση- επιχει-
ρηµατίας θα έρθει εδώ να αφήσει τα ωραία του τα λεφτά στην
Ελλάδα της φοροεπιδροµής και της αλλαγής φορολογικών νο-
µοσχεδίων συνεχώς; 

Εποµένως, ο Έλληνας δεν µπορεί να βρει δουλειά. Το κόστος
ζωής αυξάνεται συνεχώς, ενώ οι µισθοί παραµένουν στα ίδια επί-
πεδα. Πώς να µιλήσουµε για δικαιοσύνη όταν ο κατώτατος µι-
σθός δεν φτάνει ούτε για τα απαραίτητα; Όταν κάθε µήνα ο
εργαζόµενος βλέπει τον κόπο του να εξανεµίζεται και να µην του
µένει τίποτα να ζήσει έστω αξιοπρεπώς; Δεν µπορούµε να µιλάµε
για ανάπτυξη, όταν οι άνθρωποι ζουν στην αβεβαιότητα και τη
φτώχεια, όταν ο µισθός που λαµβάνουν δεν τους φτάνει να κα-
λύψουν ούτε τις πιο βασικές τους ανάγκες, όταν αναγκάζονται
να κάνουν δύο και τρεις δουλειές για να τα βγάλουν πέρα. 

Η Ελλάδα του 2024 δεν µπορεί να αφήνει τους πολίτες της να
επιβιώνουν µε ψίχουλα, να τους καταδικάζει στη φτώχεια και
στην εξαθλίωση. Γι’ αυτό οι νέοι µας παίρνουν των οµµατιών
τους και σηκώνονται και φεύγουν στο εξωτερικό. Εποµένως,
είναι επιτακτική ανάγκη αυτό το επίδοµα που δίνετε και λέγεται
«βασικός µισθός» να αυξηθεί. Δεν ξέρω πώς θα το κάνετε, αλλά
πρέπει να αυξηθεί. Δεν µπορεί να παραµένει σε αυτά τα επίπεδα
όταν η φτώχεια χτυπάει κόκκινο!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Για τον ΦΠΑ, κύριε Υπουργέ, έχετε κάνει κάτι; Μειώσετε στα
βασικά είδη τον ΦΠΑ; Όχι, δεν το έχετε κάνει και αυτό. 

Λοιπόν, χρειάζεται µια πραγµατική αύξηση που να αντικατο-
πτρίζει το κόστος της ζωής, που να δίνει στους πολίτες την αξιο-
πρέπεια που τους αξίζει. Δεν µπορούµε να δεχόµαστε το
επιχείρηµα ότι δεν υπάρχουν χρήµατα για αυξήσεις, την ώρα που
µεγάλες επιχειρήσεις παρουσιάζουν τεράστια κέρδη και δείκτες
οικονοµικής ανάπτυξης που χρησιµοποιούνται ως επιχείρηµα για
την επιτυχία. 

Αυτή η ανισότητα δεν µπορεί να συνεχιστεί. Δεν µπορούµε να
µιλάµε για κοινωνική δικαιοσύνη όταν η κοινωνία µας χωρίζεται
σε αυτούς που αγωνίζονται να επιβιώσουν και σε αυτούς που
ζουν µέσα στην αφθονία. 

Ο κατώτατος µισθός πρέπει να εξασφαλίζει µια αξιοπρεπή δια-
βίωση να δίνει την ευκαιρία στους εργαζόµενους να ζήσουν µε
ασφάλεια, αλλά και µε σεβασµό, γιατί οι εργαζόµενοι δεν ζητούν
ελεηµοσύνη, ζητούν αυτό που δικαιούνται, ένα µισθό που να αν-
ταποκρίνεται στις ανάγκες τους. Και δεν είναι µόνο ο µισθός, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και η ανασφάλεια του πολίτη
που είναι εκτεθειµένος ανά πάσα ώρα και στιγµή και δεν ξέρει
από πού θα του έρθει. Πώς να αισθάνεται ασφάλεια ο πολίτης
όταν ακόµα και σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα στα τρένα λούνα
παρκ του κ. Μητσοτάκη όπου πόρτες µαγκώνουν επιβάτες, ολό-
κληρα δέντρα πέφτουν πάνω σε ράγες και σε συρµούς κι από
τύχη µέχρι σήµερα δεν έχουµε θρηνήσει νέα θύµατα. 

Υπάρχει µια νέα έκθεση σοκ από την Ευρωπαϊκή Ένωση για
την ασφάλεια των τρένων στην Ελλάδα που λέει για παρ’ ολίγον
τραγωδίες µε διαχείριση ρίσκου µέσα σε ένα µόλις χρόνο. Τι
αποκαλύπτει ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός Σιδηροδρόµων; «Έκ-
θετη είναι η πολιτεία µετά τα συµβάντα µε αµαξοστοιχίες σε Χαλ-
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κίδα και Κιάτο». Λέει ότι δύο χρόνια µετά τα Τέµπη δεν έχουν
κάνει τίποτα για φωτοσήµανση και τηλεδιοίκηση και βεβαίως -τα
ακούσαµε όλοι- ότι τα ρίχνουν όλα στους σταθµάρχες. 

Εποµένως, υπάρχει γενικός εκτροχιασµός. Και δεν είναι µόνο
αυτά που δείχνουν τη γύµνια του κράτους και την εγκληµατική
αµέλεια γραικύλων και ανίκανων που µας διοικούν. Είναι και η
αµετροέπεια, η αλαζονεία που κάποιοι να σου τη λένε κιόλας,
όπως ο Υφυπουργός µεταφορών κ. Βασίλης Οικονόµου που είπε
το εξής τραγικό για το έγκληµα των Τεµπών: Δηλαδή αν πέσει
αεροπλάνο η ζωή δεν προχωράει; 

Όχι, κύριε Οικονόµου δεν προχωράει η ζωή, όπως δεν προχώ-
ρησε η ζωή για τους γονείς, αδέλφια, συζύγους και τους συγγε-
νείς των πενήντα επτά αδικοχαµένων συνανθρώπων µας στα
Τέµπη, γιατί µαζί µε αυτούς τους πενήντα επτά νεκρούς πέθαναν
και όσοι προανέφερα. Ο χρόνος γι’ αυτούς τους ανθρώπους στα-
µάτησε το βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου του 2023 στις έντεκα και
είκοσι το βράδυ. Όλοι αυτοί που έµειναν πίσω δεν ζουν. Είναι
ζωντανοί νεκροί. Διότι όλους αυτούς εσείς που κουνάγατε το δά-
χτυλο εδώ µέσα, εσείς τους σκοτώσατε, εσείς που όλοι εδώ και
πενήντα χρόνια, αντί να φτιάξετε σιδηροδρόµους της προκοπής,
φτιάξατε κινούµενα φέρετρα, αδιαφορώντας για τις ζωές των αν-
θρώπων. 

Εάν µέσα στο εξπρές του θανάτου, ήταν το δικό σας παιδί
κύριε Οικονόµου θα συνεχίζατε να ζείτε; Αφήστε, λοιπόν, τις εξυ-
πνάδες, γιατί εκεί στη Νέα Δηµοκρατία µόνο για εξυπνάδες είστε
καµωµένοι, για µπαζώµατα και συγκαλύψεις. Όµως, ποιος να εν-
διαφερθεί για τους πολίτες αυτής της χώρας; Ο κ. Μητσοτάκης;
Αυτός πήγε στη Σύνοδο Κορυφής του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη για
να τον βραβεύσουν σαν καλό παιδί και υπάκουο. 

Στη Νέα Υόρκη ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µί-
λησε ξεκάθαρα για µια «παγκόσµια κυβέρνηση». Για να υπάρχει
παγκόσµια, λέει, πρέπει να υπάρχει ένα παγκόσµιο υπερ-κράτος,
ότι πρέπει να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη στην παγκό-
σµια διακυβέρνηση µε το σύµφωνο του µέλλοντος. 

Άρα ή έχει δηµιουργηθεί ήδη παρασκηνιακά και υπογείως ή
βρίσκεται στη φάση της δηµιουργίας του. Μετά από αυτό βε-
βαίως, αντιλαµβάνεστε όλοι, ότι έρχεται και το ψηφιακό νόµισµα
και όλα τα άλλα καλούδια της νέας τάξης πραγµάτων. 

Παρά τις δυσκολίες, επεσήµανε ο κύριος Πρωθυπουργός, επι-
τεύχθηκε µια παγκόσµια συναίνεση σε µια εποχή πόλωσης, δι-
χόνοιας και δυσπιστίας. Αυτό το Σύµφωνο, λέει, το υποστηρίζουν
όλες οι δυτικές χώρες που ανήκουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
το ΝΑΤΟ συν Ιαπωνία, Αυστραλία, Νέα Ζηλανδία και ο Καναδάς,
δηλαδή όλες οι χώρες που είναι κατά της Ρωσίας και στην πραγ-
µατικότητα κατά της Κίνας, καθώς οι δύο υπερδυνάµεις θεω-
ρούνται ως ένα ενιαίο µπλοκ. Δηλαδή έχουµε εδώ το ΝΑΤΟ
εναντίον όλων. 

Ο Ερντογάν όµως, που πήγε στη Νέα Υόρκη δεν µίλησε για
«παγκόσµια κυβέρνηση» και τα σχετικά, παρά ζήτησε να αναγνω-
ριστεί το ψευδοκράτος. Μίλησε για γαλάζια πατρίδα. Μίλησε για
συνδιαχείριση του Αιγαίου. Όµως, εδώ έχουµε επαναπαυτεί στη
Διακήρυξη των Αθηνών, στα µέτρα οικοδόµησης της εµπιστοσύ-
νης και λέµε όλα καλά. Προσκυνάµε τον Ερντογάν και προχω-
ράµε τη ζωή µας. 

Κύριε Μητσοτάκη -έτσι κι αλλιώς έξω δεν τα πάτε καλά, ούτε
και µέσα βέβαια- εµείς οι Έλληνες οι πολίτες, θέλουµε κάποιον,
έναν Πρωθυπουργό που όχι µόνο να βγαίνει σε συνεντεύξεις και
να λέει ότι «αντιλαµβάνοµαι, κάνω, το καταλαβαίνω». Θέλουµε
κάποιον να αντιλαµβάνεται πλήρως τα προβλήµατα του πολίτη
και όχι µόνο να τα αντιλαµβάνεται, αλλά και να τα λύνει. Διότι
εδώ έχουµε ένα διαλυµένο κράτος, έχουµε µία χρεοκοπηµένη
χώρα. Η φτώχεια η ακρίβεια και η ανεργία, όχι µόνο λυγίζουν,
αλλά γονατίζουν όλα τα νοικοκυριά. Προστίθεται η εγκληµατικό-
τητα, η λαθραία εισβολή και το δηµογραφικό που είναι µία βόµβα
στα θεµέλια του κράτους µας. Εδώ πρέπει να κοιτάξετε, κύριε
Μητσοτάκη, αν είσαστε ικανός να βοηθήσετε τους Έλληνες και
την Ελλάδα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στην Αναπληρώτρια Υπουργό

Υγείας κ. Ειρήνη Αγαπηδάκη, για να υποστηρίξει την τροπολογία
µε αριθµό 245/67. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα πάρω πολύ από τον χρόνο
σας. Έχουµε δύο βασικές τροπολογίες που αφορούν στον αντι-
γριπικό εµβολιασµό. Μιλάµε για τα εµβόλια, τα οποία διενερ-
γούνται χωρίς συνταγογράφηση από τα φαρµακεία. 

Έχουµε λοιπόν, τις οδηγίες της Εθνικής Επιτροπής Εµβολια-
σµών, οι οποίες αναφέρονται στο ας το πούµε συµβατικό εµβό-
λιο, αυτό που γίνεται κάθε χρόνο στις περισσότερες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς συνταγογράφηση και αυτό θα ισχύει
από δω και πέρα στη χώρα µας όχι µόνο για την τρέχουσα εµβο-
λιαστική περίοδο, αλλά για κάθε χρόνο. Θα έχουν οι πολίτες,
βάσει των συστάσεων της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών τη
δυνατότητα να εµβολιάζονται από τα φαρµακεία χωρίς οικονο-
µική επιβάρυνση, όπως προβλέπεται από τον ΕΟΠΥΥ µε βάση τις
οµάδες για τις οποίες συστήνεται.

Στο κοµµάτι που αφορά το ενισχυµένο εµβόλιο, παραµένει η
συνταγογράφηση σύµφωνα µε τις οδηγίες της Εθνικής Επιτρο-
πής Εµβολιασµών. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο είχαµε και πέρυσι -αν θυµάστε- για την
τρέχουσα εµβολιαστική περίοδο, ερχόµαστε εδώ να το τακτο-
ποιήσουµε µια και καλή, να συµβαδίσουµε λίγο και µε τα διεθνή
πρότυπα. 

Στο κοµµάτι που έχει να κάνει µε τον COVID, έχουµε κάποιες
τροποποιήσεις οι οποίες αφορούν την επέκταση λειτουργίας των
εµβολιαστικών κέντρων. Γνωρίζετε ότι ο εµβολιασµός για τον
COVID έχει ξεκινήσει 9 Σεπτεµβρίου. Είναι απολύτως κρίσιµο να
έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε τρία πράγµατα. Να µπορούν
οι άνθρωποι να εµβολιάζονται επτά µέρες την εβδοµάδα µε δυ-
νατότητα διευρυµένου ωραρίου, γιατί πολλοί άνθρωποι εργάζον-
ται το πρωί, οι πολίτες θέλουν να εξυπηρετηθούν το απόγευµα,
άρα πρέπει να έχουµε και επταήµερη λειτουργία και διευρυµένο
ωράριο. 

Το δεύτερο που ερχόµαστε να συνεχίσουµε είναι ο δωρεάν
έλεγχος testing. Γνωρίζουµε όλοι ότι κυκλοφορεί ο κορωνοϊός,
ακόµα στις κοινωνίες σε όλο τον κόσµο. Εποµένως, χρειάζεται να
υπάρχει το κοµµάτι της πρόβλεψης δωρεάν ελέγχου εργαστηρια-
κού για τον COVID και βέβαια, να µπορούµε να συνεχίσουµε απρό-
σκοπτα την επιδηµιολογική επιτήρηση. Υπάρχει, λοιπόν, και µια
πρόβλεψη σε σχέση µε τις µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων, µια
σειρά από δοµές στις οποίες χρειάζεται να παρεµβαίνουν τα στε-
λέχη του ΕΟΔΥ, ΚΟΜΥ και όλες οι υπόλοιπες υπηρεσίες οι οποίες
εµπλέκονται στον έλεγχο και στην πρόληψη µόλυνσης από τον κο-
ρωνοϊό, όπως και όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

την κυρία Υπουργό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο

για µία ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Τσιρώνη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, στο άρθρο 2 της τροπολογίας περίπτωση γ’

λέτε ότι ισχύει το άρθρο 205 του ν.4820/21, παρατείνεται και
αυτή. Δεν υπολογίζεται -και νοµίζω ότι ήσασταν και παρούσα σε
ερώτηση που είχα κάνει στον κύριο Υπουργό, κ. Γεωργιάδη- για
όλους αυτούς τους ανεµβολίαστους υγειονοµικούς που δεν είχε
συνεχιστεί η σύµβασή τους. Ήσασταν παρούσα την ώρα που
είπε ότι θα τους το επιτρέψει. Η παράταση αυτού του άρθρου -
αν δεν κάνω λάθος- είναι ενάντια στην απόφαση του Σ.τ.Ε. για
τη µη παράταση των µέτρων. Φαίνεται ότι ζητάτε πιστοποιητικό
εµβολιασµού. Και µάλιστα και στους συµβασιούχους, στην προ-
κήρυξη που έγινε το τελευταίο διάστηµα ένα από τα χαρτιά που
ζητάτε είναι το πιστοποιητικό εµβολιασµού. Αυτό πάει ενάντια
στην απόφαση του Σ.τ.Ε. για τη µη παράταση του µέτρου. Κρί-
θηκε αντισυνταγµατική τον Απρίλιο του 2022. Έρχεται µάλιστα
και σε αντίφαση µε ήδη υπάρχον προσωπικό, το οποίο είναι ανεµ-
βολίαστο και δουλεύει στα νοσοκοµεία. Θα ήθελα µια απάντηση
γι’ αυτό. 
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Δεν ξέρω αν αφορά εσάς το άρθρο 5, αν θα µας πείτε εσείς
για το άρθρο 5 στην ίδια τροπολογία. Εδώ έχουµε µία περίπτωση
την οποία θίξαµε. Δεν αφορά εσάς; 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): …
(Δεν ακούστηκε). 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ωραία, θα ρωτήσω τον αρµόδιο
Υπουργό. 

Οπότε, θα ήθελα να µου απαντήσετε στο πρώτο ερώτηµα. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να αποσαφηνίσουµε κάτι. Εδώ δεν µιλάµε για οριζόντια

µέτρα. Έχουµε όµως και κάποιες περιπτώσεις ευάλωτων συµπο-
λιτών µας, όπως είναι άνθρωποι που διαµένουν σε κλειστές
δοµές φιλοξενίας, ηλικιωµένοι δηλαδή, που αν εκεί δεν υπάρχει
εµβολιασµός, και των ιδίων και του προσωπικού, είναι σε αυξη-
µένο κίνδυνο -προσέξτε- θανάτου. Όχι απλά νόσησης, αλλά θα-
νάτου. Είναι άλλος ο κίνδυνος που µπορεί να έχουµε εµείς
-θεωρητικά µιλώντας- µε βάση και το ιστορικό του καθενός. Γιατί
εγώ µπορώ να διατρέχω παραπάνω κίνδυνο, να έχει κανείς χρό-
νια νοσήµατα, είναι χίλια δύο. Και είναι άλλο πράγµα να έχουµε
ανθρώπους που είναι ηλικίας εβδοµήντα ή ογδόντα ετών και άνω,
οι οποίοι έχουν συνήθως σοβαρές νοσηρότητες, έχουν αναπη-
ρίες, γι’ αυτό διαβιούν σε δοµές κλειστής φροντίδας, και να τους
εκθέτουµε σε κίνδυνο θανάτου, όπως επισηµαίνω. 

Γι’ αυτό η επιτροπή η οποία διαχειρίζεται τον COVID όλο αυτό
το διάστηµα και η οποία αποτελείται από έγκριτους επιστήµο-
νες…

Δεν αφορά εδώ έναν γενικό κανόνα για τα νοσοκοµεία κ.λπ.,
που µου λέτε για τους υγειονοµικούς. Μιλάµε για ένα πολύ συγ-
κεκριµένο κοµµάτι, όπου αν εκτεθούν οι πολίτες έχουν αυξηµένο
κίνδυνο θανάτου. Άρα προσπαθούµε µε βάση τις οδηγίες που
έχουµε από τις επιστηµονικές επιτροπές να τους προστατεύ-
σουµε όσο µπορούµε περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Θα συνεχίσουµε τώρα µε τον κατάλογο των οµιλητών. 
Ξεκινάµε µε τον κ. Αλέξανδρο Μαρκογιαννάκη από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοσιονοµική σταθερότητα

στο ένα σκέλος για την επιτυχή διαχείριση των δηµοσίων οικο-
νοµικών προς όφελος των πολιτών είναι το να έχουµε πετύχει
ακριβώς αυτό όλο αυτό το διάστηµα, µία δηµοσιονοµική σταθε-
ρότητα. Αυτό όµως µέσα από την επίπονη διαδικασία των µνη-
µονίων και, κυρίως µετά από αυτά, η χώρα το έχει πετύχει. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µπόρεσε να κρατήσει σταθερά και αξιόπιστα το δηµο-
σιονοµικό τιµόνι της χώρας όλα αυτά τα χρόνια. Και αυτό, παρά
τις απρόσµενες εξελίξεις τόσο µε την πανδηµία του κορωνοϊού
όσο και µε τους πολέµους που ξέσπασαν, αρχικά στην Ουκρανία
και τώρα στη Μέση Ανατολή. 

Το δεύτερο σκέλος είναι φυσικά οι αναπτυξιακές χρηµατοδο-
τήσεις και πιο συγκεκριµένα, ο τρόπος που οργανώνουµε ως πο-
λιτεία το δηµόσιο επενδυτικό πλαίσιο ώστε να καλύψουµε
ανάγκες και να πετύχουµε στόχους. Αν εποµένως η δηµοσιονο-
µική σταθερότητα είναι το απαραίτητο υπόβαθρο, η βάση επί της
οποίας χτίζουµε, οι δηµόσιες επενδύσεις, είναι το δηµιουργικό
και παραγωγικό κοµµάτι της οικονοµικής πολιτικής κάθε κυβέρ-
νησης. 

Στο σηµερινό σχέδιο νόµου η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών θέτει υπ’ όψιν µας µία ακόµα σηµαν-
τική µεταρρύθµιση, ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο διαχείρισης των
δηµοσίων επενδύσεων ικανό να ανταποκριθεί στις υψηλές απαι-
τήσεις που έχει -και ορθώς έχει- η ελληνική κοινωνία µετά από
πολλά χρόνια ύφεσης, ώστε να εκµεταλλευτεί η χώρα την ανα-
πτυξιακή και επενδυτική συγκυρία από τη µεταµνηµονιακή ανά-
πτυξη. 

Είναι ένα βήµα απαραίτητο για να οργανώσουµε αποτελεσµα-
τικά τις δηµόσιες επενδύσεις στη χώρα και να δώσουµε περισ-
σότερη αναπτυξιακή ώθηση στην ελληνική οικονοµία. Την ίδια
στιγµή, αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα θεσµικής ολοκλήρωσης,
αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι έως τώρα δεν υπάρχει ένα αυτοτελές
και συνεκτικό νοµοθετικό πλαίσιο για την οργάνωση και τη λει-
τουργία του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, µε εξαίρεση
τις νοµοθετικές ρυθµίσεις του 2014. Και αναφέροµαι στον
ν.4270, όταν και πάλι η Νέα Δηµοκρατία είχε πάρει τη σχετική
πρωτοβουλία. 

Σήµερα, µία δεκαετία µετά, το Υπουργείο Οικονοµικών κάνει
το επόµενο αποφασιστικό βήµα. Με το προτεινόµενο νοµοθέ-
τηµα θέτει τρεις ξεκάθαρους και σαφέστατους στόχους. Πρώ-
τον, την αποτελεσµατική χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής
πολιτικής. Δεύτερον, την επιτάχυνση της απορρόφησης συγχρη-
µατοδοτούµενων και εθνικών πόρων. Τρίτον, την εύρυθµη λει-
τουργία των λοιπών αναπτυξιακών προγραµµάτων και των
φορέων που τα διαχειρίζονται. 

Ας δούµε, λοιπόν, µερικά βασικά σηµεία αυτής της πολύ ου-
σιαστικής και εν τέλει πρακτικής µεταρρύθµισης, από την επιτυ-
χία της οποίας θα εξαρτηθεί η ανάπτυξη της χώρας και άρα η
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών. 

Κλειδί στην παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία είναι η ενοποί-
ηση των διαδικασιών κατάρτισης µεσοπρόθεσµου προγραµµα-
τισµού δηµοσίων επενδύσεων και του σχεδίου του ετήσιου
προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων που χρηµατοδοτεί το
Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, εφεξής ΑΠΔΕ.
Για τον προγραµµατισµό των δηµοσίων επενδύσεων καταρτίζεται
και παρακολουθείται από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών ένα κυλιόµενο δεκαετές σχέδιο προγραµµατισµού
δηµοσίων επενδύσεων. Αυτός ο χρονικός ορίζοντας βρίσκεται
πέρα από τα έτη προγραµµατισµού που προβλέπονται στο πλαί-
σιο κατάρτισης του µεσοπρόθεσµου και το σηµαντικό είναι ότι
το ΑΠΔΕ όχι µόνο παραµένει συνδεδεµένο µε το µεσοπρόθεσµο,
αλλά αποκτά τον δικό του χρονικό ορίζοντα σχεδιασµού και υλο-
ποίησης, αποκτώντας χαρακτηριστικά µακροπρόθεσµου στρα-
τηγικού σχεδιασµού για την ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας.
Οι συγκεκριµένες αυτές προβλέψεις περιλαµβάνονται στα άρθρα
6 έως 8 του νοµοσχεδίου. 

Σε επόµενο άρθρο, στο άρθρο 29, υπάρχει µία ακόµα ορθή
πρόβλεψη. Κάθε πέντε έτη η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επεν-
δύσεων αξιολογεί την υλοποίηση και τα αποτελέσµατα του
ΑΠΔΕ. Η πρώτη µάλιστα σχετική έκθεση αξιολόγησης θα υπο-
βληθεί σε δύο χρόνια από τώρα, άρα θα κατατεθεί σ’ αυτή εδώ
τη Βουλή, οπότε θα έχουµε την ευκαιρία για µια πολύ ενδιαφέ-
ρουσα πρώτη αξιολόγηση των όσων καλούµαστε σήµερα να ψη-
φίσουµε. 

Σε ό,τι αφορά τώρα εκείνα που έχουν να κάνουν µε την επιτά-
χυνση και τον καλύτερο έλεγχο του ΑΠΔΕ, το Υπουργείο προχω-
ράει ως εξής: Συστήνεται µητρώο δικαιούχων έµµεσων πλη-
ρωµών, συστήνεται µητρώο καταγραφής και παρακολούθησης
δαπανών συντήρησης και λειτουργίας έργων ΑΠΔΕ και ορίζεται
το πλαίσιο λειτουργίας του ολοκληρωµένου πληροφο- ριακού
συστήµατος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων µε έµ-
φαση στη διαλειτουργικότητά του µε τα πληροφοριακά συστή-
µατα διαχείρισης χρηµατοδοτούµενων έργων και το κυβερνητικό
σύστηµα επιχειρησιακού σχεδιασµού, όταν αυτό περάσει σε
φάση παραγωγικής λειτουργίας. 

Σηµειώνω δε πως για το τρέχον έτος αυξάνονται οι πιστώσεις
του προϋπολογισµού των δηµοσίων επενδύσεων ως εξής: Κατά
600 εκατοµµύρια ευρώ για τις εθνικές δηµόσιες επενδύσεις και
κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ για το συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος των δηµοσίων επενδύσεων, σχεδόν δηλαδή κατά 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ, ποσό πολύ σηµαντικό για την αναπτυξιακή
προσπάθεια της χώρας µας. 

Θα µου επιτρέψετε τώρα µια ειδική αναφορά στην τροπολογία
για την ολοκλήρωση της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου και
Κρήτης. Δεν έχω χρόνο για λεπτοµέρειες. Θα σηµειώσω µόνο ότι
πρόκειται για µια είδηση που αλλάζει τα δεδοµένα στον χώρο
της ενέργειας, ενώ παράλληλα συνιστά δράση µε σηµαντικές οι-
κονοµικές και γεωπολιτικές προεκτάσεις στην ευρύτερη περιοχή
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της Ανατολικής Μεσογείου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα διατηρεί αυτή τη

στιγµή που µιλάµε έναν από τους ισχυρότερους ρυθµούς ανά-
πτυξης στην Ευρωζώνη, πολλαπλάσιο  του καταγραφόµενου
µέσου όρου. Αυτό, όπως εξήγησα και στην αρχή της οµιλίας µου,
δεν είναι ένα αυτοµατοποιηµένο αποτέλεσµα από την αξιοποίηση
µιας ευνοϊκής συγκυρίας. Το αντίθετο µάλιστα. Είναι ένα αποτέ-
λεσµα που επιτυγχάνεται κάθε χρόνο, παρά τις αντίξοες συνθή-
κες της διεθνούς οικονοµίας. Και όµως η ελληνική οικονοµία τα
κατάφερε. Συνέχισε να αναπτύσσεται την ώρα που οι παραδο-
σιακές οικονοµικές «ατµοµηχανές» της Ευρώπης ασθµαίνουν.
Αυτό είναι επίτευγµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και της παρα-
γωγικότητας των Ελλήνων.

Έχει έρθει, όµως, η ώρα να κοιτάξουµε ακόµα παραπέρα και
µε το παρόν νοµοσχέδιο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών µάς αποδεικνύει ότι οι θύλακες δεν έχουν απλώς
γνώση, αλλά και την αποφασιστικότητα να πάµε ένα βήµα πιο
µπροστά. 

Μέσα από µια ολοκληρωµένη νοµοθετική πρωτοβουλία η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δηµιουργεί ένα σύγχρονο και
λειτουργικό πλαίσιο δηµοσίων επενδύσεων, δηµιουργεί ένα όπλο
το οποίο δίπλα στον θώρακα της δηµοσιονοµικής σταθερότητας
που έχουµε κατακτήσει, δίνει στην εθνική οικονοµία τη δυνατό-
τητα στα επόµενα χρόνια να συνεχίσει να αναπτύσσεται µε ισχυ-
ρούς ρυθµούς. 

Την ίδια στιγµή, αυτός ο δρόµος είναι ο µόνος που µπορεί να
διασφαλίσει µέσα από την ανάπτυξη τόσο την βελτίωση των υπο-
δοµών όσο και την άνοδο του βιοτικού επιπέδου των Ελλήνων,
ώστε να επέλθει η πολυπόθητη σύγκλιση µε τα δεδοµένα των
λοιπών Ευρωπαίων. Συνεπώς, η υπερψήφισή του είναι µια ασφα-
λής επένδυση στο µέλλον της χώρας.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μαρκογιαννάκη. Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ.
Μάλαµα, στη συνέχεια στον κ. Τσακαλώτο, µετά στην κ. Σπυρι-
δάκη και στην κ. Κανέλλη. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα έναν νέο νόµο

πλαίσιο για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και η γενική
εικόνα που δίνει το νοµοθέτηµα είναι εκείνη της διαιώνισης των
ίδιων προβληµάτων, των ίδιων κενών, της ίδιας γραφειοκρατικής
οπτικής για όλα τα αναπτυξιακά έργα. 

Θα είχε ενδιαφέρον να εξετάσουµε το πρόβληµα βάσης. Εάν,
για παράδειγµα, υπάρχει ένα κρίσιµο έργο υποδοµής που απα-
σχολεί µία τοπική κοινωνία πόσο εύκολο είναι το έργο αυτό να
φτάσει µέχρι το γραφείο του Υπουργού για να το εντάξει µε από-
φασή του στον νέο αναπτυξιακό νόµο; Αντίστοιχα πόσο εύκολο
είναι για έναν πολίτη ή για έναν φορέα να διαπιστώσει τον βαθµό
υλοποίησης ενός έργου που χρηµατοδοτείται από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και από όλα τα επιµέρους σκέλη
του; 

Θέσαµε το συγκεκριµένο ερώτηµα στην Υπουργό Πολιτισµού
για τα έργα στον πολιτισµό που χρηµατοδοτούνται από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Μας παρέπεµψε σε έναν δυσλειτουργικό ιστό-
τοπο, όπου πραγµατικά στοιχεία όµως δεν υπήρχαν. Μας είπε
µόνο ότι έχουν πληρωθεί από το σύνολο των προϋπολογισθέν-
των χρηµάτων για τα έργα αυτά 11,6%. Άρα υπάρχει και πρό-
βληµα στην απορρόφηση των κονδυλίων και ζήτηµα δηµόσιας
παρακολούθησης και λογοδοσίας. Θεραπεύει αυτό το πρόβληµα
το σχέδιο νόµου που έχουµε στα χέρια µας; Όχι. Γιατί; Γιατί προ-
βλέπει µόνο µια εσωτερική ενηµέρωση του αρµόδιου Υπουργού
από τις υπηρεσίες, ένα τρίµηνο, για τη γενική πορεία εκτέλεσης
του προγράµµατος. Και ρωτάµε γιατί αυτή η διαδικασία δεν γί-
νεται µε έναν δηµόσιο τρόπο; Γιατί δεν υπάρχει υποχρεωτική
ανάρτηση των στοιχείων ή και τακτική ενηµέρωση στη Βουλή; 

Ξέρουµε όλοι ότι τα έργα που έχει ανάγκη ο κάθε τόπος κα-
θυστερούν και µάλιστα τραγικά. Δεν ωριµάζουν µελετητικά γρή-
γορα, πέφτουν θύµατα γραφειοκρατικών αγκυλώσεων,
ακυρώνονται από την επόµενη τοπική διοίκηση ή σε κάθε κυβερ-
νητική αλλαγή και το αποτέλεσµα είναι να µην υπάρχει προτε-

ραιοποίηση τοπικών αναπτυξιακών έργων. Το νοµοσχέδιο απαν-
τάει σε αυτή την ανάγκη; Όχι. Το µόνο που προβλέπει είναι έναν
υποτυπώδη προγραµµατισµό του προϋπολογισµού και των
πόρων, που όµως δεν µπαίνει στη βάση του προβλήµατος. Δεν
θα έπρεπε να υπάρχει µία προτεραιοποιηµένη κατάσταση έργων,
µε τοπική διάσταση και κλιµάκωση από τις άµεσες παρεµβάσεις
µέχρι τη µεσοµακροπρόθεσµη χάραξη των µεγάλων έργων; Δεν
θα έπρεπε; 

Για να είµαστε σαφείς, στη Χαλκιδική έχει ωριµάσει το µεγάλο
έργο του φράγµατος του Χαβρία µετά από δεκαετίες. Το έργο
αυτό µόλις ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία, η οποία ως αντιπολί-
τευση το στήριξε, ως Κυβέρνηση το απεµπόλησε. Το έργο ακυ-
ρώθηκε ως οικονοµικά ασύµφορο. Δεν µας είπαν κάποια
εναλλακτική πρόταση. Και ρωτάµε. Γιατί το έργο αυτό δεν εν-
τάσσεται σήµερα στον νέο αυτόν νόµο χωρίς καθυστερήσεις;
Μαζί µε αυτό το έργο οι δήµοι της Χαλκιδικής ζητούν παρεµβά-
σεις για την επάρκεια ύδατος εδώ και τώρα. Και να σηµειώσουµε
ότι η Χαλκιδική το καλοκαίρι φιλοξενεί ένα εκατοµµύριο επιπλέον
επισκέπτες και έχει τεράστιο πρόβληµα λειψυδρίας. Γιατί δεν
µπορούν να εντάξουν στον αναπτυξιακό νόµο τη διαχείριση των
υδάτων και των ποταµών της Χαλκιδικής, τη δηµιουργία υδραυ-
λικών έργων και έργων περιβαλλοντικής αποκατάστασης; 

Ο ένας παραπέµπει στον άλλον. Το κράτος λέει ότι τα έργα
αυτά είναι να τα χρηµατοδοτήσει η περιφέρεια, η περιφέρεια πα-
ραπέµπει σε µελέτες στους δήµους, οι δήµοι βεβαίως είναι υπο-
στελεχωµένοι. Γιατί, λοιπόν, δεν ψηφίζουµε µια λίστα κρίσιµων
έργων, ώστε να δουλεύουµε όλοι σε κοινή κατεύθυνση και να
µην πετάει ο ένας φορέας το µπαλάκι στον άλλον;

Πού είναι στο νοµοσχέδιο που έχουµε στα χέρια µας η οπτική
των αναγκών της βάσης της κοινωνίας; Πουθενά. Για να φτάσει
στο γραφείο του Υπουργού ένα έργο για να χρηµατοδοτήσει,
πρέπει να µεσολαβήσουν αµέτρητοι παράγοντες. Αυτό πρέπει
να λύσουµε και, δυστυχώς, το νοµοσχέδιο αυτό δεν απαντάει σε
αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα. 

Βλέπουµε ότι τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης εντάσσονται
στο εθνικό σκέλος του νέου αναπτυξιακού Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων. Από τη συζήτηση στην επιτροπή δεν έγινε
απολύτως σαφές αν αυτό γίνεται, γιατί προφανώς η συντριπτική
πλειοψηφία των έργων δεν πρόκειται να ολοκληρωθεί στην ώρα
τους και οι ουρές των έργων αυτών θα µπούνε σε µια διαδικασία
τµηµατοποίησης µε εθνικούς πόρους. Θα το παρακολουθήσουµε
όµως.

Πρέπει, όµως, να επαναλάβουµε την προειδοποίησή µας προς
όλους και κυρίως προς τις τοπικές κοινωνίες ότι είναι πολύ πιθα-
νόν έργα του Ταµείου Ανάκαµψης να καθυστερήσουν, λόγω αδυ-
ναµίας εκτέλεσής τους στις προβλεπόµενες από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ηµεροµηνίες και να «πάνε», κοινώς, «περίπατο». 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επαναλάβω ότι όλοι µας επιθυµούµε
ένα απλοποιηµένο πλαίσιο για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, όµως, για να το πετύχουµε αυτό, θα πρέπει να διασφαλί-
σουµε ότι θα δηµιουργηθεί ένα κατάλληλο πλαίσιο συντονισµού,
ένας αντικειµενικός µηχανισµός καταγραφής αναγκών κι ένα σύ-
στηµα διαφάνειας και λογοδοσίας. Δεν φτάνει, αγαπητοί συνά-
δελφοι, να λέµε ότι θα αξιολογήσουµε το πλαίσιο αργότερα και
να θριαµβολογούµε κιόλας γι’ αυτό. Η αξιολόγηση της αποτελε-
σµατικότητας πρέπει να είναι διαρκής και κυρίως προσβάσιµη σε
όλους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε και για την τήρηση του χρόνου.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Σπυριδάκη, µετά στον κ. Τσα-

καλώτο και µετά στην κ. Κανέλλη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Να ευχαριστήσω τους συναδέλφους για τη µεγάλη διευκό-

λυνση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ακόµα

νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης που χαρακτηρίζεται από έλλειψη
διαφάνειας και διαλόγου. Αλήθεια, ποιο είναι το πρόβληµά σας
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µε τη διαβούλευση; Μιλάµε για το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων της χώρας κι όµως από τις εξήντα διατάξεις
του νοµοσχεδίου οι τριάντα έξι δεν ήταν καν ανοικτές σε σχολια-
σµό. Αυτή η τακτική υπονοµεύει τις δηµοκρατικές διαδικασίες
και την ουσία του κοινοβουλευτικού έργου. Ένα ευνοµούµενο
κράτος δεν φοβάται τον διάλογο. Τι φοβάστε; 

Ακόµα χειρότερα, αυτό το πρόγραµµα που φέρνετε σήµερα
δεν χαρτογραφεί το από πού ήρθαµε και µας λέει πού θα πάµε.
Με ποια λογική; Τι συνέβη µε τα παλιά προγράµµατα; Ποιες οι
επιτυχίες και ποιες οι αποτυχίες; Κανένας απολογισµός, καµµία
συζήτηση, κανένας διάλογος, καµµία αυτοκριτική, καµµία διά-
θεση για βελτίωση. Είναι δυνατόν να µιλάµε για ένα νέο πρό-
γραµµα χωρίς να ξέρουµε τι πήγε στραβά και τι πήγε καλά µε το
προηγούµενο; Αυτή είναι η πάγια τακτική της Κυβέρνησης, όµως,
να κρύβει τα προβλήµατα κάτω από το χαλί και να προχωράει
αβίαστα, χωρίς απολογισµό και διάλογο. Μάλλον η Κυβέρνηση
των αρίστων τα πράττει όλα τέλεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το καθεστώς της αδιαφάνειας
και της έλλειψης λογοδοσίας είναι πασιφανές. Με τα έργα του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «παίξατε το κρυφτό».
Έπρεπε να ψάξουµε πολύ, για να µάθουµε τι ακριβώς έχει συµβεί
µε τα έργα αυτά. Και σας ρωτώ: Γιατί δεν ρίχνετε άπλετο φως;
Μια επιτροπή παρακολούθησης της πορείας και της απορρόφη-
σης των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
είναι το ελάχιστο που θα έπρεπε να έχει θεσµοθετηθεί, δεδοµέ-
νου ότι καµµία κυβέρνηση µέχρι τώρα δεν έχει κληθεί να διαχει-
ριστεί τόσο µεγάλο χρηµατικό ποσό. 

Ξέρουµε, όµως, γιατί το κάνετε. Γιατί «ο βασιλιάς θα φανεί γυ-
µνός». Θα δούµε ότι τα κονδύλια συγκεντρώνονται στις τσέπες
«ηµετέρων», στις τσέπες των λίγων, των µεγάλων, των ωραίων.
Η Κυβέρνησή σας διατυµπανίζει την ανάπτυξη. Όµως, έχετε βγει
καθόλου έξω να ρωτήσετε τους πολίτες αν την έχουν βιώσει;

Ενώ µιλάτε για επιτυχίες, η καθηµερινότητα των πολιτών χα-
ρακτηρίζεται από αβεβαιότητα, δυσκολίες και ακρίβεια. Ο πλη-
θωρισµός καλπάζει, οι πλειστηριασµοί αυξάνονται και η
ανάπτυξη που ευαγγελίζεστε δεν αγγίζει τα ελληνικά νοικοκυριά.
Το αφήγηµά σας για την ανάπτυξη καταρρέει µπροστά στην ίδια
την πραγµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ας µιλήσουµε, λοιπόν, για
την ανάπτυξη την οποία προσφέρει η Κυβέρνησή σας στο Λασίθι.
Οι παραγωγοί παλεύουν να βρουν εργάτες γης, οι ξενοδόχοι
υπαλληλικό προσωπικό, οι ελαιοπαραγωγοί έχουν καταστραφεί
µε τη λειψυδρία και την ακαρπία και εσείς τους αναγκάζετε να
ζητιανεύουν για αποζηµιώσεις. Ολόκληρα χωριά µένουν χωρίς
νερό και τα νοσοκοµεία του νοµού λειτουργούν στα όρια της κα-
τάρρευσης. Η υποστελέχωση, οι ατέλειωτες λίστες των νοσοκο-
µείων και των χειρουργείων, τα «εντέλλεσθαι», οι κλινικές κλειδιά
που δεν εφηµερεύουν συνθέτουν το σκηνικό της δηµόσιας
υγείας, ενώ η κατάσταση στην ψυχική υγεία δεν είναι καλύτερη.
Στην εκπαίδευση το πρόβληµα είναι παρόµοιο. Ελλείψεις σε εκ-
παιδευτικούς και σχολικούς νοσηλευτές, ενώ οι γονείς εκλιπα-
ρούν για άµεση κάλυψη των κενών παράλληλης στήριξης, ενώ
οι προσπάθειες συγχωνεύσεων σχολείων αυξάνουν το χάος. Γο-
νείς περιµένουν καθηµερινά έξω από τις αίθουσες γιατί τα παιδιά
τους δεν µπόρεσαν να έχουν σχολικό νοσηλευτή.

Και τι να πει κανείς για τις υποδοµές; Ο βόρειος οδικός άξονας
καθυστερεί και, όπως δήλωσε το ίδιο το Υπουργείο Υποδοµών,
η ολοκλήρωση του τµήµατος Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος δεν φαί-
νεται ρεαλιστική εντός των προβλεπόµενων χρονοδιαγραµµά-
των. Το φράγµα των Μπραµιανών πηγαινοέρχεται µεταξύ
διαφόρων προγραµµάτων, το έργο Άη Γιάννη - Χοχλακιές σπάει
σε φάσεις λόγω πίεσης του Ταµείου Ανάκαµψης και ανθεκτικό-
τητας, µε αµφίβολα αποτελέσµατα. Έργα στάσιµα, µε εργολά-
βους να µην έχουν πληρωθεί και µια τοπική αυτοδιοίκηση να
προσπαθεί να διαχειριστεί αυτά τα στάσιµα έργα. Το φράγµα των
Λιθινών, το φράγµα του Καθαρού, παγωµένα έργα, που όµως
έχουν σπαταλήσει δηµόσιο και ευρωπαϊκό χρήµα για να γίνουν
οι µελέτες και από εκεί και πέρα τίποτα.

Για το περίφηµο Πολυδύναµο Ιατρείο Μακρύ Γιαλού, κωµική
τραγωδία. Τον Μάιο του 2023, πριν τις εθνικές εκλογές, το
Υπουργείο Υγείας ανακοινώνει ότι το έργο θα ενταχθεί στο Τα-

µείο Ανάκαµψης. Τον Απρίλιο του ’24 το Υπουργείο Οικονοµικών
απαντά ότι ουδέποτε το έργο αυτό έχει ενταχθεί στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Τον Μάιο του ’24, πριν από τις ευρωεκλογές, ανακοινώ-
νει το Υπουργείο Υγείας ότι εντάσσεται στο Ταµείο Ανάκαµψης.
Τον Ιούλιο του ’24, µετά τις ευρωεκλογές, έχουµε την εξής απάν-
τηση: «Το Υπουργείο Υγείας στοχεύει στη χρηµατοδότηση και
επικαιροποίηση της µελέτης και της κατασκευής του Πολυδύνα-
µου Περιφερειακού Ιατρείου Μακρύ Γιαλού από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας».

Αυτή είναι η ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ, στο Λασίθι. Μισές λύ-
σεις, άδειες υποσχέσεις και ένας λαός που προσπαθεί να επιβιώ-
σει χωρίς την πραγµατική υποστήριξη από το κεντρικό κράτος.
Κοινά έργα σε τρία προεκλογικά προγράµµατα και αναρωτιόµα-
στε µετά γιατί οι πολίτες χάνουν την εµπιστοσύνη τους. Γιατί
τους πολίτες δεν τους ενδιαφέρουν πια τα λόγια. Απλά αναρω-
τιόµαστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας σταθούµε στο ζήτηµα των
κόκκινων δανείων. Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ τα κόκκινα δάνεια απο-
τελούν το κυρίαρχο κοινωνικό πρόβληµα, που η Κυβέρνηση απο-
τυγχάνει συστηµατικά να αντιµετωπίσει επαρκώς. Σήµερα
επανακαταθέτουµε έξι τροπολογίες για την προστασία της πρώ-
της κατοικίας, την ενίσχυση της διαφάνειας στον εξωδικαστικό
µηχανισµό, την προστασία των δανειοληπτών σε ελβετικό
φράγκο από τις αυξήσεις συναλλαγµατικής ισοτιµίας, τη βιώσιµη
ρύθµιση σε εκατόν είκοσι µηνιαίες δόσεις προς το δηµόσιο, την
προστασία των εγγυητών τραπεζικών δανείων και πιστώσεων, µε
οριοθέτηση της οφειλής τους και δυνατότητα ρύθµισής της
ακόµα και σε περιπτώσεις που το δάνειο έχει µεταβιβαστεί σε
fund. Προστασία της αγροτικής γης µε όρους αντίστοιχους µε
την προστασία της πρώτης κατοικίας, ώστε οι αγρότες και οι κτη-
νοτρόφοι µας να µη χάσουν το µοναδικό µέσο που διαθέτουν για
την επιβίωσή τους.

Έξι τροπολογίες, έξι ευκαιρίες για την Κυβέρνησή σας ακόµα
και την ύστατη στιγµή να επιδείξει τη δέουσα κοινωνική ευαισθη-
σία και όµως εξακολουθείτε να αδιαφορείτε πλήρως. Δεν νοιάζε-
στε πραγµατικά για την προστασία των δανειοληπτών. Το µόνο
που επιδιώκετε είναι να αφαιρέσετε τα κόκκινα δάνεια από τους
ισολογισµούς των τραπεζών. Κοιτάζετε τους αριθµούς και όχι
τους ανθρώπους. Η ζοφερή αυτή κατάσταση αφορά αγρότες και
κτηνοτρόφους που κινδυνεύουν να χάσουν τη γη και την περιου-
σία τους, µικροµεσαίες επιχειρήσεις που καταρρέουν, επαγγελ-
µατίες που γονατίζουν από τις οριζόντιες φορολογίες, αγρότες
που µέσω της PQH είναι εγκλωβισµένοι, χωρίς δυνατότητα διε-
ξόδου. Το έχετε σκεφτεί ποτέ αυτό; Έχετε αναρωτηθεί τι περ-
νούν αυτοί οι άνθρωποι; Έχετε ποτέ βρεθεί στη θέση τους;
Μάλλον όχι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά ένα νοµο-
σχέδιο που δεν αγγίζει τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας
ούτε προσφέρει ουσιαστικές λύσεις για τις περιφέρειες, που πα-
λεύουν να σταθούν όρθιες. Η αδιαφάνεια, η απουσία στρατηγι-
κής, η ανεπαρκής χρηµατοδότηση καθιστούν το νοµοσχέδιο
αυτό επιζήµιο και αναποτελεσµατικό. 

Σας ρωτώ, λοιπόν: Θα συνεχίσετε να υπηρετείτε τα συµφέ-
ροντα λίγων ή θα αντιµετωπίσετε επιτέλους τα ουσιώδη προβλή-
µατα που ταλανίζουν τους πολίτες της χώρας µας; Θα επιλέξετε
τον δρόµο της κοινωνικής δικαιοσύνης και της διαφάνειας ή θα
παραµείνετε δέσµιοι παρωχηµένων και αδιέξοδων πολιτικών. Οι
πολίτες δεν έχουν ανάγκη από διαπιστώσεις, δεν έχουν ανάγκη
από λόγια. Έχουν ανάγκη από έργα, έχουν ανάγκη από λύσεις,
έχουν ανάγκη να δουν την καθηµερινότητά τους να βελτιώνεται. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, η επιλογή είναι δική σας και ο χρόνος
να αποδείξετε µε έργα τις προθέσεις σας λιγοστεύει. Εκτός και
αν αυτό που ζούµε ήταν στις προθέσεις σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Σπυριδάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Τσακαλώτο, Κοινοβουλευτικό

Εκπρόσωπο από τη Νέα Αριστερά, και στη συνέχεια στην κ. Κα-
νέλλη. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ήσασταν στο Προεδρείο όταν µιλούσε ο αντιπρόσωπος
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από το κόµµα των Σπαρτιατών. Απλώς για τα Πρακτικά να πω ότι
η Αριστερά δεν δέχεται κανένα µάθηµα πατριωτισµού από αυτό
το κόµµα, γιατί, όταν η Ελλάδα ήταν υπό κατοχή, οι πρόγονοί
τους ήταν µαζί µε τους Γερµανούς, όχι στα λόγια υποστηρίζον-
τας, αλλά στις εκτελέσεις. Και εµείς δεν θα δεχθούµε ποτέ µα-
θήµατα από αυτό. 

Αυτό ήταν αναµενόµενο. Η αγένειά σας όµως, κύριε Υπουργέ,
απαντώντας στον κ. Χαρίτση δεν ήταν αναµενόµενη. Όταν του
απαντήσατε, ξεχάσετε να του θυµίσετε ότι το κόµµα σας χρεο-
κόπησε τη χώρα, ξεχάσατε να του πείτε ότι, όταν το 2015 µάς
παραδώσατε την εξουσία, τότε είχατε υποσχεθεί πλεονάσµατα
4% και 5% και το είχατε φτάσει στο µηδέν. Ξεχάσατε να απαντή-
σετε για το 1 δισεκατοµµύριο που θα χανόταν από το ΕΣΠΑ µέχρι
το 2013, ξεχάσατε να του πείτε ότι το προηγούµενο σχέδιο, που
τώρα συζητάµε, ήταν του κ. Δραγασάκη και το εφάρµοσε ο κ.
Γεωργιάδης, ο οποίος είχε την καλοσύνη να πει ότι ήταν του κ.
Δραγασάκη. 

Και καταφέρατε κάτι που δεν περίµενα από εσάς, να είστε πιο
αγενής από τον κ. Γεωργιάδη. Οµολογώ ότι αυτό είναι ένα κα-
τόρθωµα, να είναι κάποιος πιο αγενής από τον κ. Γεωργιάδη,
γιατί ούτε ο κ. Γεωργιάδης µάς είπε ποτέ «Μαυρογιαλούρους».
Νοµίζω ότι αυτό δείχνει την πτώση της Νέας Δηµοκρατίας και τη
γλώσσα της Νέας Δηµοκρατίας. Όταν είστε αµυνόµενοι, ξεχνάτε
όλο το φιλελεύθερο στιλ σας και βγαίνει το πραγµατικό, επιθε-
τικό, δεξιό στιλ. Ούτε περιφερειάρχες ούτε δήµαρχοι τόλµησαν
να πουν σε κανέναν Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ Οικονοµικών και Ανά-
πτυξης, ΕΣΠΑ, ότι ήµασταν «Μαυρογιαλούροι». Και νοµίζω ότι
µπορείτε να το πάρετε πίσω, αν θέλετε. 

Ξεχάσατε, βέβαια, να πείτε ότι δεν κάνατε τίποτα µε αυτό το
νοµοσχέδιο του κ. Δραγασάκη - Γεωργιάδη, γιατί δεν το πι-
στεύατε. Ξεχάσετε να πείτε ότι είµαστε στο ίδιο σηµείο, ότι υπο-
τίθεται ότι φέρνετε τη διαφάνεια. Το αγαπηµένο µου στη
διαφάνεια είναι αυτό που λέει ότι ισχύουν αυτά τα άρθρα, εκτός
αν δεν ισχύουν, που, όπως θα σας έλεγε κάποιος της αναλυτικής
φιλοσοφίας, αυτό δεν έχει κανένα νόηµα. Η πρόταση «αύριο θα
βρέξει ή δεν θα βρέξει» δεν έχει καµµία πληροφόρηση, γιατί
ισχύει πάντοτε. Όπως δεν είναι διαφάνεια ότι εσείς παίρνετε ως
Υπουργός περισσότερες εξουσίες. Το βασικό είναι ότι έχουµε,
όµως, ένα νοµοσχέδιο για τα εργαλεία της ανάπτυξης, χωρίς να
ξέρουµε ποιο είναι το σχέδιο.

Ποιο είναι το σχέδιο της ανάπτυξης; 
Επιστρέφω, πριν απαντήσω για το ελληνικό σχέδιο, στο ευρω-

παϊκό σχέδιο. Θα ήθελα τη δική σας γνώµη, της Κυβέρνησης, για
την αναφορά του Ντράγκι. Τι λέει ο Ντράγκι; Λέει πόσο σοβαρά
είναι τα πράγµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό δεν λέει; Πόσο
πίσω είναι οι επενδύσεις σε σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες,
πόσο λίγες τεχνολογικές εταιρείες έχουµε. Για να καταλάβετε
πόσο σοβαρά θεωρεί ο Ντράγκι -δεν συµφωνώ µε τις απαντήσεις
του Ντράγκι, να µην παρεξηγηθούµε- τα προβλήµατα, λέει ότι οι
επενδύσεις στην Ευρώπη πρέπει κάθε χρόνο να ανεβαίνουν τέσ-
σερις ποσοστιαίες µονάδες. 

Δηλαδή, να πάµε από το ’22 στο ’26, να φτάσουν οι επενδύσεις
εκεί που ήταν στην χρυσή εποχή του καπιταλισµού τη δεκαετία
του 1950 - 1960 και για να σας καλοπιάσω τότε στη σοσιαλδη-
µοκρατική συναίνεση, όπως ονοµάζουµε τη δεκαετία του 1950 -
1960. Άρα χρειάζεται να φτάσουν οι επενδύσεις εκεί που ήταν
τη δεκαετία του 1950 - 1960. 

Θέλετε να σας κάνω ένα ρεζουµέ σε όσα λέει ο Ντράγκι µε ελ-
ληνικούς όρους; Λέει ότι η Ελλάδα είναι πολύ χειρότερη από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί έχει πολύ χαµηλότερες από τον µέσο
όρο επενδύσεις απ’ όσο έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει πολύ χειρότερες από τις Ηνωµένες Πολιτείες και οι
Ηνωµένες Πολιτείες είναι πολύ χειρότερα απ’ ό,τι ήταν παλιό-
τερα οι Ηνωµένες Πολιτείες. 

Και έρχεστε εσείς και λέτε ότι τα πράγµατα θα αλλάξουν, γιατί
έχουµε ανάπτυξη. Το 2%. Γιατί έχουµε ανάπτυξη; Να σας πω εγώ
γιατί έχουµε ανάπτυξη και να µου πείτε µετά εσείς. 

Εγώ λέω ότι υπάρχουν τρεις πηγές της ανάπτυξης αυτή τη
στιγµή, που η Ελλάδα πάει καλύτερα από τον µέσο όρο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Πρώτη πηγή είναι το Ταµείο Ανάκαµψης, δεύ-
τερη είναι ο τουρισµός και τρίτη πηγή είναι αυτή που ονοµάζουν

οι οικονοµολόγοι επίδραση πλούτου από την αύξηση των τιµών
στα ακίνητα. Γιατί αυτό που είναι κόστος και στεγαστική κρίση
για κάποιους, αυτοί που έχουν σπίτια, είτε τα πουλάνε είτε τα νοι-
κιάζουν, έχουν µεγαλύτερο πλούτο και καταναλώνουν περισσό-
τερο. 

Θέτω, λοιπόν, την πρώτη ερώτηση: Συµφωνείτε ότι αυτοί είναι
οι τρεις πυλώνες της ανάπτυξης που έχετε αυτή τη στιγµή; 

Η δεύτερη ερώτηση είναι: Θεωρείτε ότι αυτοί οι τρεις πυλώνες
θα είναι αρκετοί για να µας ανεβάσουν από την προτελευταία
θέση, ως κατά κεφαλήν εισόδηµα, στην Ευρωπαϊκή Ένωση;
Αυτοί οι τρεις πυλώνες µπορούν να µας φτάσουν από το 60% τον
µέσο όρο στο 90%, που ήταν πριν µας χρεοκοπήσετε το 2009;
Αν δεν είναι, ποιο είναι το σχέδιο για άλλους πυλώνες;

Υπάρχει και µια άλλη εναλλακτική. Μας είπε ο κ. Μαρκόπουλος
για την ανάπτυξη και πως πάει τόσο καλά και µας είπε ότι όλοι
αναγνωρίζουν την ανάπτυξη της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µας
είπε, όµως, ο κ. Μαρκόπουλος ακριβώς τι είναι αυτή η ανάπτυξη
ούτε ξέρει όλη τη συζήτηση, ότι αυτό που µετράει το ΑΕΠ οι πιο
πολλοί οικονοµολόγοι, οι πιο πολύ κοινωνικοί επιστήµονες θεω-
ρούν ότι δεν είναι καλός δείκτης, δεν είναι δείκτης γενικής οικο-
νοµικής ευηµερίας. 

Εγώ, όµως, σας ρωτάω κάτι τελείως διαφορετικό. Μήπως να
µην το συζητάµε µε όρους ΑΕΠ και άµα έχει ανάπτυξη και να αρ-
χίσουµε από τα προβλήµατα της χώρας και να δούµε πώς το
αναπτυξιακό µοντέλο απαντάει σε αυτό; Συµφωνούµε ότι η αν-
θεκτικότητα µπροστά στις φυσικές καταστροφές είναι προτεραι-
ότητα; Συµφωνούµε ότι η ερήµωση της χώρας είναι προ-
τεραιότητα; Συµφωνούµε ότι η γήρανση της χώρας είναι προτε-
ραιότητα; Μπορεί να διαφωνούµε. 

Μπορεί να βρείτε τρία, τέσσερα που θεωρείτε εσείς ότι είναι
τα βασικά προβλήµατα της χώρας και, αντί να µιλάτε γενικά για
την ανάπτυξη, να δείτε ποιο αναπτυξιακό µοντέλο απαντάει στη
γήρανση, στην ερήµωση, στις φυσικές καταστροφές, στην έλ-
λειψη εργατικού δυναµικού µε εξειδίκευση σε πάρα πολλούς το-
µείς, ό,τι επιλέξετε τέλος πάντων, και µετά να έχουµε ένα κράτος
που έχει αποστολές, που συντονίζει πολλά Υπουργεία, που συν-
τονίζει την περιφέρεια, την τοπική αυτοδιοίκηση, που συντονίζει
όχι µόνο τον ιδιωτικό τοµέα, αλλά και τον κοινωνικό τοµέα και
τον δηµόσιο τοµέα, για να απαντήσει σαν µια αποστολή σε αυτά
τα προβλήµατα;

Αυτό θα γινόταν για να µπορέσουµε να συζητήσουµε αν τα ερ-
γαλεία που παρουσιάζετε συµβιβάζονται κατά κάποιον τρόπο µε
τη φύση των προβληµάτων που έχουµε να αντιµετωπίσουµε.
Εσείς, όµως, δεν κάνετε αυτό, γιατί το βασικό σας αναπτυξιακό
µοντέλο είναι να βοηθήσουµε τον ιδιωτικό τοµέα. Και εκεί ο
Ντράγκι δεν διαφωνεί, παρόλο που λέει ότι πρέπει να αυξηθούν
οι επενδύσεις σε τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες κάθε χρόνο, λέει
ότι αυτό θα γίνει µε την αύξηση του ευρωπαϊκού προϋπολογι-
σµού και τον κοινό δανεισµό. Το κρατικό κοµµάτι, όµως, είναι,
όπως είπε και ο Αλέξης Χαρίτσης, για το στρατιωτικό σκέλος. 

Αυτό το µοντέλο, που απλώς βοηθάµε τον ιδιωτικό τοµέα,
µήπως εξηγεί γιατί η Ελλάδα είναι χειρότερη από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που είναι χειρότερη από τις Ηνωµένες Πολιτείες, που
είναι χειρότερες από τις Ηνωµένες Πολιτείες παλιά; Και µήπως
δεν µπορούµε απλώς να διευκολύνουµε τον ιδιωτικό τοµέα χωρίς
ανταλλάγµατα; Αυτό το αναπτυξιακό µοντέλο που δίνετε, είτε
από το Ταµείο Ανάκαµψης είτε από άλλους πόρους, και δεν ζη-
τάτε τίποτα από τον ιδιωτικό τοµέα, µε κάποιο αντάλλαγµα για
τη βοήθεια που δίνετε, είναι κοµµάτι ενός αντιαναπτυξιακού - αν-
τικοινωνικού µοντέλου. 

Τα προβλήµατα της χώρας είναι πολύ πιο σοβαρά. Δεν πι-
στεύω ότι µπορούν να λυθούν µε τη συνέχιση αυτού του µοντέ-
λου ανάπτυξης, αυτών των τριών πυλώνων όπως τους περιέγρα-
ψα. Και δεν πιστεύω ότι έχετε κανένα σχέδιο είτε για άλλους πυ-
λώνες είτε για το πώς θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε αυτά
τα µεγάλα προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσακαλώτο.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Παπαθανάσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
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κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν ξέρω πόσο πίσω θέλετε
να πάµε, κύριε Τσακαλώτε. Αν θέλετε να πάµε πιο πίσω, µπο-
ρούµε να πάµε και στο 2015, που κλείσατε τις τράπεζες, µας
οδηγήσατε σε ένα τρίτο µνηµόνιο αχρείαστο και κατ’ ουσίαν επι-
βαρύνατε δηµοσιονοµικά…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Η ιστορία δεν αρχίζει το 2015.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν θα γυρίσουµε πίσω. Δεν
θέλω να πάµε πίσω. Μιλάµε τώρα για ένα νοµοσχέδιο, αλλά µπο-
ρούµε να µιλήσουµε και γι’ αυτό.

Ακούστε, όταν κατ’ ουσίαν δεν απορροφάς ευρωπαϊκά χρή-
µατα -αυτό σάς είπα- επειδή θέλεις να χρησιµοποιήσεις κ.λπ..
Εσείς καταλάβατε τι σας είπα. Είναι λίγο τεχνικό το θέµα. Επειδή,
όπως σας είπα, στο 100% το 25% είναι εθνικοί πόροι και δίνεις
τους εθνικούς πόρους προκειµένου να εξισορροπήσεις τις άλλες
απαιτήσεις, ενώ δεν απορροφάς και κατ’ ουσίαν βάζεις τη χώρα
σε κίνδυνο να χάσει ευρωπαϊκούς πόρους, τότε αυτό είναι µια
συµπεριφορά που δεν συνάδει κατ’ ουσίαν µε το εθνικό οικονο-
µικό συµφέρον. 

Και, επίσης, κάπως θα πρέπει να τα ξεκαθαρίσετε. Οικονοµο-
λόγος είστε. Δεν µπορεί από τη µία να λέτε και να µιλάτε για τον
Ντράγκι και από την άλλη να λέτε ότι ο ιδιωτικός τοµέας δεν πρέ-
πει να συµµετέχει ενεργά, όπως εµείς λέµε, µέσα στην ανάπτυξη,
διότι ο ιδιωτικός τοµέας σε κάθε µορφή του συµβάλλει ουσια-
στικά στην ανάπτυξη. 

Άλλωστε, είναι γεγονός ότι είχαµε αυτή την ανάπτυξη. Εµπι-
στεύεστε -φαντάζοµαι- τη EUROSTAT, έτσι δεν είναι; Λοιπόν, θα
καταθέσω αυτό στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η Ελλάδα πρώτη στη σωρευτική αύξηση επενδύσεων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2023 σε σχέση µε το 2019. Αν θέλετε,
µπορείτε να το µελετήσετε. Της EUROSTAT είναι. 

Και, επίσης, δεν είναι τυχαίο που η Ελλάδα βρίσκεται και το
2023 και το 2024 µε πενταπλάσια -ή τετραπλάσια φέτος- του
ρυθµού ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κάτι, λοιπόν, έγινε
διαφορετικό από τη δική σας εποχή που «έβρεχε ανάπτυξη»,
αλλά εσείς «κρατούσατε οµπρέλα». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω από πού να αρχίσω. Από τις ευκαιρίες που προσφέ-

ρετε εσείς του ΠΑΣΟΚ στη Νέα Δηµοκρατία να αρπαχτεί για να
σωθεί; Από τις τροπολογίες σας; Και θέλετε να είσαστε και Αντι-
πολίτευση Αξιωµατική οσονούπω, επειδή το λένε οι µετρήσεις;
Μην και δεν έχει βοήθεια η Νέα Δηµοκρατία να τα βγάλει πέρα;
Το σύστηµα το ωραίο σάς έχει φέρει σε µία κατάσταση να ξέ-
ρουµε ποια θα είναι η επόµενη συγκυβέρνηση. Και µιλάτε εδώ
αντιστασιακά και σε υψηλούς τόνους υπέρ της ανάπτυξης, υπέρ
του λαού και της ανάπτυξης του λαού εσείς, που έχετε ψηφίσει
και τα τρία µνηµόνια! Από πού να αρχίσω τώρα εγώ; 

Να αρχίσω από τα µαθήµατα που δεν δεχόµαστε από την άκρα
Δεξιά; Εδώ έχετε δεχτεί ψήφους, τους έχετε νοµιµοποιήσει. Τους
έχετε βγάλει και από τη φυλακή, µην δεν προλάβουν να ψηφίσουν,
µε ειδικές αποφάσεις και µε πρωτοβουλίες. Υπέρ ποιου µιλάτε
τώρα; Για ποια ανάπτυξη µιλάτε; Πείτε µου για να καταλάβω. 

Το ότι η ανάπτυξη είναι υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου είναι
ηλίου φαεινότερο και δεν χρειάζεται κανένας να είναι ούτε οικο-
νοµολόγος ούτε ειδικός ούτε να έχει µελετήσει τον µαρξισµό για
να το καταλάβει. 

Μας µιλάτε για το τι είπε ο Ντράγκι; Ο δράκουλας τι λέει αυτή
τη στιγµή; Και ο δράκουλας είναι ο πόλεµος, όχι ο Ντράγκι. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει συντάξει πολεµικό προϋπολογισµό. Ξέ-
ρετε σε κανέναν πόλεµο και δη πόλεµο όχι πατριωτικό και αµυν-
τικό… Αφήστε τα αυτά, θα σας πω απλά πράγµατα εγώ τώρα. 

Ξέρετε κανέναν πόλεµο που να µην τον έχουν πληρώσει µε το
αίµα τους οι λαοί, όταν τον κάνουν τα µεγάλα συµφέροντα, σαν

τους ιµπεριαλιστικούς πολέµους που έχουν ανοίξει και στον
Βορρά και στον Νότο; Με ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς; Στα
σοβαρά; Ποιοι; Εσείς, που έχετε τόση ευαισθησία που χειροκρο-
τούσατε στο εδώ Κοινοβούλιο τον Αζοφίτη; Εγώ τον χειροκρό-
τησα; Το ΚΚΕ; Εσείς, που αναγνωρίζετε το δικαίωµα του Ισραήλ
στην αυτοάµυνα; Με ευρωπαϊκά στοιχεία, όχι δικά µου, δηµοσι-
ευµένα στο δικό σας «EURONEWS», στα δικά σας «POLITICO»,
σε αυτά που ακούτε και αναπαράγετε. 

Και µε την ευκαιρία «Άξιος» και όχι «Αξιός» το πρακτορείο το
καινούργιο, που είναι της µόδας, για να εξυπηρετήσει τα ευρω-
παϊκά συµφέροντα. Από την ελληνική λέξη -λέει- το πήρανε. Άξιοι
είσαστε. Δεν µου λέτε, ποιον υπηρετούν όλα αυτά; Στα σοβαρά;
Μιλάµε για έναν Ισραηλινό νεκρό, είκοσι πέντε Παλαιστίνιοι νε-
κροί είναι η απάντηση. Είναι ένα προς είκοσι πέντε και αυτό το
θεωρείτε νόµιµο δικαίωµα στην αυτοάµυνα; Δεν ανοίγετε µια συ-
ζήτηση πλατιά για όλα αυτά, για µια σφαγή, για µία γενοκτονία
που γίνεται κάτω στη Μέση Ανατολή; Και δεν είναι τωρινό, είναι
µέτωπο που έχει ανοίξει το ’48. 

Αυτό που γίνεται στην Ουκρανία δεν είναι τωρινό. Είναι µέτωπο
που έχει ανοίξει το ’14. Και κόπτεστε σήµερα για τη µοναχικότητα
της Νέας Δηµοκρατίας του 41%, της έχει γίνει στατιστικά το
µισό. Σοβαρά; Αυτό σχετίζεται µε την ανάπτυξη; 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας -θα το εκφράσω εγώ υπο-
κειµενικά ως διατύπωση- διατηρεί στο ακέραιο να είναι το µονα-
δικό κόµµα το οποίο υπερασπίζεται το δικαίωµα του εργα-
ζόµενου λαού, της λαϊκής οικογένειας στην αυτοάµυνα απέναντι
στην επίθεση του κεφαλαίου. Και αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια
κυριολεκτική επίθεση, η οποία διευκολύνει, παρέχει διευκολύν-
σεις στο πώς θα χειριστεί τα κονδύλια και τα κεφάλαια και τις
συµπράξεις µε το ευρωπαϊκό κεφάλαιο του πολεµικού προϋπο-
λογισµού ο Υπουργός Οικονοµικών. Αυτό είναι όλο. 

Να σας πω εγώ τι πάει να πει επένδυση και στο µέλλον και πα-
τριωτισµός -αν αγαπάτε- και όποια λέξη χρησιµοποιείται εδώ
µέσα ως µεγαλοστοµία; Να σας πω. 

Έχετε άνθρωπο εργαζόµενο, όσα λεφτά και να του δώσετε, ο
οποίος έχει τέτοιο συγκοινωνιακό σύστηµα στην Αττική, που πε-
ριµένει µιάµιση ώρα για το πήγαινε και µιάµιση ώρα για το έλα
στη δουλειά του, χώρια ο χρόνος που θα πάει και θα έρθει. Συν
το οκτάωρο. Ποια αµοιβή θα του δώσετε; Έχετε πάει να περιµέ-
νετε σε στάση µιάµιση ώρα να έρθει το λεωφορείο στην Αττική,
που λέµε όλοι ότι συγκροτείται από το περίπου ήµισυ του πλη-
θυσµού; Ποια επένδυση θα γίνει στις συγκοινωνίες που να µην
είναι ιδιωτικών συµφερόντων; Ποια; Θα κάνετε σύµπραξη µε ποι-
ους; Θα βάλετε πόσα λεωφορεία, πόσο θα κοστίσει, τι έχετε προ-
βλέψει γι’ αυτό; Τίποτα. 

Να µη µείνω στις γενικές συγκοινωνίες. Να πάω στις ειδικές
συγκοινωνίες, που κόπτεστε για τα παιδιά, για τα ψηφιακά σχο-
λεία. «Πετάνε» -λέτε- τα ψηφιακά σχολεία, είναι η πρώτη προτε-
ραιότητα. Δεν µου λέτε, πώς πάνε και πώς έρχονται τα παιδιά µε
µεγάλες µαθησιακές δυσκολίες ή αναπηρία στα σχολεία; Μπο-
ρείτε να φανταστείτε ότι έχετε επενδύσει σε ιδιωτικό κύκλωµα
να σας πηγαίνει και να σας φέρνει τα ανάπηρα παιδιά αυτού του
τόπου; Τα παιδιά µε κινητικά προβλήµατα, µε νοητική στέρηση
σε ιδιώτη;

Ο ιδιώτης όταν θα φτιάξει πρόγραµµα ως καλός επιχειρηµα-
τίας -πείτε µου, κύριε Υπουργέ- για το πώς θα πάει το ανάπηρο
παιδί στο σχολείο, θα το φτιάξει µε τι κριτήριο; Δεν θα το φτιάξει
µε κριτήριο το κέρδος του; Άρα το δροµολόγιο θα είναι µε βάση
όχι τα παιδιά, όχι τις επιστηµονικές ανάγκες, όχι το πόσα παιδιά
υπάρχουν στη διαδροµή του, αλλά ποια είναι η συντοµότερη δια-
δροµή. 

Θέλετε να σας πω αποτελέσµατα συγκεκριµένα αυτής της µη
επένδυσης που έχετε κάνει; Υπάρχουν παιδιά που δεν πάνε καλά
στο σχολείο, γιατί µε ανειδίκευτο προσωπικό που έχει ο ιδιώτης
που κουβαλάει τα παιδιά -τον πήρε ο πόνος ξαφνικά και έγινε επι-
χειρηµατίας µεταφοράς αναπήρων παίδων- καλύπτεται µε τέ-
τοιες επενδύσεις. Τα αποκλείω, γιατί δεν είναι συνεργάσιµα.
Ποια; Τα παιδιά µε ειδικά προβλήµατα δεν είναι συνεργάσιµα.
Υπάρχουν περιοχές της χώρας που δεν πάνε τα παιδιά στο σχο-
λείο, διότι το λεωφορείο που έχει ο ιδιώτης δεν µπορεί να πάρει
αµαξίδια. 
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Και εσείς µου λέτε ότι θα αντιµετωπίσετε τους συνταξιούχους,
τους µισθωτούς, τους γονείς, τις οικογένειες που φέρουν αυτό
το βάρος στην πλάτη τους σε εποχές που δεν υπάρχει ωράριο,
δεν υπάρχει τίποτα, δεν υπάρχει µονιµότητα στη δουλειά, δεν
υπάρχει σταθερότητα, µε κάτι ψωροαυξήσεις εδώ, µε κάτι επι-
δοµατάκια εκεί και θα µου µιλάτε για µεγαλεπήβολες, τροµακτι-
κές επενδύσεις του Ταµείου Δηµοσίων Επενδύσεων; Ποιες
επενδύσεις δηµόσιες; Έχετε χάσει την αίσθηση του δηµοσίου. 

Δηµόσιο είναι το συµφέρον που ιδιωτικώς εκµεταλλεύεστε. Και
δεν είναι χωράφι ο τόπος. Δεν είναι γη, για να τη δώσετε αντιπα-
ροχή. Δεν µπορείτε να χτίσετε πολυκατοικίες παρά µόνο επί πτω-
µάτων. 

Και λέτε για έναν πόλεµο που έλαχε. Ποιος έλαχε; Αφού συµ-
µετέχετε στον πόλεµο και στον έναν και στον άλλον. Σας ενδια-
φέρει στα αλήθεια η επίλυση µεγάλων ζωτικών προβληµάτων
στον τόπο, που είναι η αντιµετώπιση της επιβίωσης, της ζωής και
της ποιότητας του εργαζόµενου λαού; 

Βαζωβγάζετε τη «ΛΑΡΚΟ» στο στόµα σας, µην έχοντας την πα-
ραµικρή τσίπα για κάτι που αναγνωρίζετε, όπως συµβαίνει και µε
τον λιγνίτη. Απολιγνιτοποίηση για µια ολόκληρη περιοχή. 

Ζούµε σε µια χώρα, λοιπόν, που δεν σας νοιάζει τι θα κάνουν
αυτοί οι άνθρωποι. Ψάχνετε να βρείτε καµµιά θέση εδώ, σε κά-
ποιο δασαρχείο από εκεί και κάτι παραπέρα µε κάτι ψιχουλάκια,
για να ησυχάσετε το θεριό. Όσο υπάρχει ΚΚΕ, το θεριό δεν πρό-
κειται να ησυχάσει. Και το θηρίο είναι ο λαός και οι ανάγκες του.
Και έχει αρχίσει πολύ καλά πια. 

Αυτό σάς ανησυχεί, γι’ αυτό και επιτίθεται και ο Άδωνις και ο
καθένας από εσάς µε διάφορες «σταλινοβρωµοσοβιετολογίες»
που τις βρίσκει και τις κουβαλάει εδώ µέσα ως συκοφαντία, θυ-
µίζοντας άλλες εποχές, πριν από λίγα µόλις χρόνια εδώ µέσα,
όταν το λεξιλόγιο ήταν από την µπουζού -κι εγώ δεν ξέρω από
πού αλλού- από τα χρυσαυγητόπουλα που φρόντισαν να έχουν
και διαδόχους εδώ µέσα. 

Έχετε δηµιουργήσει, λοιπόν, ένα κλίµα στον λαό ότι µπορείτε
να του λέτε φούµαρα, ότι θα γίνουν µεγάλες επενδύσεις, θα γί-
νονται ηλεκτρονικά, θα γίνουν όλα τέλεια και στην πραγµατικό-
τητα τον έχετε αφήσει από κάτω να αντιµετωπίσει µόνος του το
κέρδος, που του βαράει την πόρτα ως εφιάλτης.

Αυτή είναι η διαφορά του ΚΚΕ από όλα τα υπόλοιπα κόµµατα.
Και δεν έχει τείνει χείρα βοηθείας και δεν πρόκειται να τείνει
ποτέ. Μηδέν είναι η στήριξη. Και µη µου µιλάτε για µέσους και
ανώτερους και κατώτερους µισθούς και πότε θα τους πετύχετε
και θα τους φτιάξετε, διότι η ηλεκτρονική σελίδα του «EU-
RONEWS» σας -το οποίο σηµειωτέον οι Ευρωπαίοι πολίτες πλη-
ρώνουν για την ενηµέρωση- λέει ότι, για να ζήσεις σε αυτή τη
βρώµικη, αφιλόξενη, αδιάβατη, ήδη θνήσκουσα Αθήνα, την πρω-
τεύουσα αυτού του κράτους, ένας καλός µισθός, αξιοπρεπής,
είναι µίνιµουµ 2.250 ευρώ µεικτά. Έτσι και µε ακούσει κανένας
τώρα θα µε πάρει µε τις ντοµάτες. Και ειδικά εσείς να καυχιέστε
ότι θα πετύχετε κάποια στιγµή τον καλό µέσο µισθό και θα αυξή-
σετε τον κατώτατο. 

Μιλάτε για τα προβλήµατα των επιχειρηµατιών και δεν µιλάτε
για το τι αγοραστική δύναµη έχει σήµερα ο Έλληνας πολίτης,
που του πετάτε τις επενδύσεις και τις συνεπενδύσεις µε τις ευ-
ρωπαϊκές κατευθύνσεις και συµφέροντα. Ποια είναι η αγορα-
στική του δύναµη το 2024; Είναι µίνιµουµ είκοσι χρόνια πίσω. Αν
και, κατά τα στατιστικώς λεγόµενα, είναι η αγοραστική του δύ-
ναµη πίσω στο 2008. 

Και αυτοί οι άνθρωποι αντιµέτωποι, οι εργαζόµενοι που καθη-
µερινά εδώ βαστάνε τον τόπο όρθιο, πρέπει να ακούνε ότι τους
φέρνετε και πορτοκαλί ρεύµα. Τους φέρνετε, δηλαδή, ένα ακόµα
παιχνίδι στον τζόγο και στο Χρηµατιστήριο, υπό την προϋπόθεση
του πότε θα το χρησιµοποιούν. Μα, δεν ξέρουν πότε δουλεύουν.
Δεν ξέρουν πότε το παιδί τους θα πάει στο σχολείο. Δεν ξέρουν
πώς θα επιζήσει το παιδί τους µε ειδικές ανάγκες. Δεν ξέρουν αν
υπάρχει συγκοινωνία και για τα παιδιά χωρίς ειδικές ανάγκες σε
περιοχές. 

Δεν υπάρχει τσίπα; Εδώ δωρεές σάς κάνουν για ασθενοφόρα
και δεν έχετε οδηγούς. Το Ειδικό Σχολείο στο Αιγάλεω έχει κάνει
αίτηµα για είκοσι τρεις βοηθούς παιδιών. Ξέρετε πόσους έχετε
διορίσει εκεί; Επτά από τους είκοσι τρεις. Επιστηµονικό προσω-

πικό να πληρώνετε, µονιµοποίηση ανθρώπων που τους έχετε
αναπληρωτές επί εικοσαετία. Πού στον κόρακα είναι αυτή η λαµ-
πρή ανάπτυξη; 

Τι ελπίδες θα έχει ένας άνθρωπος που πήγε και έγινε καθηγη-
τής και µένει αναπληρωτής καθηγητής στα ΤΕΙ, αναπληρωτής
καθηγητής στη µέση εκπαίδευση, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια. Τι
µέλλον να έχει µπροστά του; Γιατί να µην «πάρει των οµµατιών
του»; 

Δεν έχετε ανάπτυξη που έχει κατεύθυνση στον άνθρωπο. Δεν
έχετε ανάπτυξη στις βασικές του ανάγκες, γιατί δεν είστε κοµ-
µουνιστές, γιατί δεν πιστεύετε στον σοσιαλισµό-κοµµουνισµό και
γιατί δεν µπορείτε να πιστέψετε στα µέσα παραγωγής, που πρέ-
πει να τα έχουν αυτοί που τα δουλεύουν. Και γιατί δεν µπορείτε
ούτε καν να διανοηθείτε ότι χωρίς κεντρικό επιστηµονικό σχεδια-
σµό δεν µπορεί να ζει κανείς σε µια χώρα που έχει τη λίµνη Ιωαν-
νίνων και, την ίδια ώρα που έχει τη λίµνη Ιωαννίνων, τα Γιάννενα
και διψάνε και πνίγονται στην πληµµύρα. Πάτε να του εξηγήσετε
τι σηµαίνει καπιταλιστική ανάπτυξη. Πάτε να το πείτε στους πλη-
θυσµούς τι µέτρα έχετε πάρει τόσα χρόνια για να µην πνίγεται
και για να µην πεθαίνει η Λάρισα, η Καρδίτσα, ο Βόλος. 

Και µετά θα πατάξετε το κυνήγι του εµπόρου που φέρνει µήλα
Τουρκίας και τα παρουσιάζει για µήλα Πηλίου και σωθήκαµε. 

Καθίστε και αναλογιστείτε ότι, όταν µιλάτε για ανάπτυξη, ο
λαός αρχίζει σιγά-σιγά και το ακούει. Γι’ αυτό και πληθαίνουν τις
τάξεις των αγωνιστών του ΚΚΕ και του εργατικού κινήµατος.
Κάθε φορά που ακούει ανάπτυξη, λέει «ωχ Παναγία µου, τι θα µε
βρει τώρα και πώς θα µε φάει αυτός που θα έρθει να κάνει ανά-
πτυξη δίπλα µου». Όπως έγινε σε πάρα πολλά σηµεία της χώρας,
µε αποτέλεσµα να αποβιοµηχανοποιηθεί, να αποαγροτοποιηθεί,
να µην έχει καν αποθήκες για τα πράγµατα που παράγει και µε
ένα εφοπλιστικό κεφάλαιο εις χείρας τρίτων συµφερόντων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κανέλλη
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Περί ανάπτυξης, λοιπόν, ο λόγος και περί δηµοσίων
επενδύσεων ο λόγος. Αυτό είναι το αντικείµενο, υποτίθεται, του
νοµοσχεδίου, η ανάπτυξη και οι δηµόσιες επενδύσεις.

Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κύριε Παπαθανάση, σας ρώτησε
ο εισηγητής µας πριν από τέσσερις ώρες περίπου, πού είναι ο κ.
Χατζηδάκης, ο Υπουργός που εκπροσωπεί το Υπουργείο. Έχει
να εµφανιστεί στη Βουλή από τις 31 Ιουλίου του τρέχοντος
έτους. Από εκείνη, δηλαδή, την πολύ οδυνηρή για εµένα, τουλά-
χιστον, εµπειρία να παρακολουθώ έναν Υπουργό ζαρωµένο στα
υπουργικά έδρανα, έµφοβο και τρεµάµενο, να τον ρωτώ αν θα
κάνει ή δεν θα κάνει κάτι για την παρακολούθησή του, για την
υποκλοπή των συνοµιλιών του, για την άρση του απορρήτου των
επικοινωνιών του ως εν ενεργεία Υπουργού, τουλάχιστον για
έναν χρόνο, από τον Νοέµβριο του ’20 µέχρι τον Νοέµβριο του
’21 -και σύµφωνα µε στοιχεία και για πολύ περισσότερο- και εκεί-
νος να µην απαντά, παρά να ψελλίζει ότι θα γίνει, µάλλον, συνε-
δρίαση εδώ στη Βουλή και, µάλλον, θα κληθεί η εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου και, µάλλον, θα µάθουµε. 

Πού είναι, κύριε Παπαθανάση, ο κ. Χατζηδάκης, µπορείτε να
µου απαντήσετε, παρακαλώ; Σας παραχωρώ από τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ο κ. Χατζηδάκης είναι
Υπουργός. Αυτός θα αποφασίσει πού είναι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Χατζηδάκης είναι Υπουργός και αυτός θα αποφα-
σίσει πού είναι; Αυτός θα αποφασίσει πότε θα έρθει; Δεν σας έχει
ενηµερώσει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Γιατί πρέπει;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γιατί πρέπει να σας ενηµερώσει; Δεν θα πρέπει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Όποτε αποφασίσει θα έρθει.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όποτε αποφασίσει θα έρθει. Εκείνος αποφασίζει ή ο κ.
Μητσοτάκης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): …(Δεν ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν µου παίρνετε από τον χρόνο µου. Σας τον παρα-
χωρώ απλόχερα.

Εγώ µιλώ αλλά µε ενδιαφέρει: Ποιος αποφασίζει τι κάνει ο κ.
Χατζηδάκης; Ποιος αποφασίζει πότε έρχεται και πότε δεν έρχε-
ται; Ποιος αποφασίζει πότε µιλάει και τι λέει; Αποφασίζει, λέτε, ο
ίδιος; Εγώ µιλώ και σας ρωτώ. Λέτε αποφασίζει ο ίδιος; Δεν το
καταλαβαίνω αυτό το… Εγώ µιλώ, ναι. Λέτε, αποφασίζει ο ίδιος
ο κ. Χατζηδάκης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Εσείς τι πιστεύετε; Δεν πρέ-
πει να είναι ελεύθερος να αποφασίζει πότε θα έρθει και πότε δεν
θα έρθει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, µην κά-
νετε διάλογο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι πολύ ενδιαφέρον αυτό που µε ρωτάει, όµως, κύριε
Πρόεδρε, ο κ. Παπαθανάσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, απευθυ-
νόµαστε στο Σώµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ρωτάει ο κ. Παπαθανάσης: Εσείς δεν πιστεύετε -το λέω
γιατί µπορεί να µην ακούγεται από τα µικρόφωνα- ότι πρέπει να
είναι ελεύθερος να αποφασίζει πότε θα έρθει και πότε δεν θα
έρθει;

Βεβαίως, το πιστεύω. Αυτό ακριβώς λέω, ότι ένας Υπουργός
πρέπει να είναι ελεύθερος, αδέσµευτος, ανεξάρτητος και όχι εκ-
βιαζόµενος. Πρέπει να είναι αυτόνοµος και όχι υποχείριος στο
πλαίσιο της άσκησης των καθηκόντων του. Διαπιστώνω ότι ο κ.
Χατζηδάκης αυτή τη στιγµή είναι υπό απαγόρευση, δεν έχει εµ-
φανισθεί. Εσείς δεν µου δίνετε µία πειστική απάντηση, εκτός αν
θέλετε κάτι να προσθέσετε σε αυτές τις ρητορικές σας ερωτή-
σεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Σας απάντησα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μου απαντήσατε, λέτε.

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι και εσείς δεν ξέρετε. Είναι σαφές ότι
εισάγετε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και ο Αναπληρωτής Υπουργός δεν ξέρει τι κάνει
ο Υπουργός και ο Υπουργός µάλλον δεν ξέρει τι να κάνει, διότι
είναι εξαιρετικά εκτεθειµένος στο πανελλήνιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Αυτά είναι δικά σας συµπε-
ράσµατα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δικά µου συµπεράσµατα, ναι, κύριε Παπαθανάση, δικά
µου συµπεράσµατα. Σας δίνω αλήθεια απλόχερα από τον χρόνο
µου -θα δείτε ότι δεν θα φέρω και τον κύριο Πρόεδρο στη θέση
να µε διακόψει- µήπως πάρει η κοινωνία, η Εθνική Αντιπροσωπεία
και ίσως και τα µέσα ενηµέρωσης µία απάντηση. Υπάρχει κάποια
άλλη απάντηση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Σας απάντησα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μου απαντήσατε;

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι ο κ. Χατζηδάκης, ο οποίος παρακολου-
θείτο και από τις υπηρεσίες της ΕΥΠ, δηλαδή από το πρωθυπουρ-
γικό γραφείο, παρακολουθείτο από τον κ. Μητσοτάκη και από το
«Predator» και διαπιστώθηκε σύµπτωση εντολών και της ΕΥΠ και
του «Predator» για ίδια διαστήµατα, ο κ. Χατζηδάκης, λοιπόν, ο πα-
ρακολουθούµενος Υπουργός, πρώτος τη τάξει Υπουργός -έχει το
πρώτο τη τάξει Υπουργείο στο χαρτοφυλάκιό του-, έχει να εµφα-
νιστεί στη Βουλή δύο µήνες. Έρχονται τα νοµοσχέδια αρµοδιότη-
τάς του και µάλιστα για µείζονα ζητήµατα, όπως επιγράφονται
«ανάπτυξη και δηµόσιες επενδύσεις», και δεν εµφανίζεται.

Ήρθε, όµως, ο κ. Πλεύρης. Μάλλον κατέφθασε διότι προφα-
νώς ενηµερώθηκε ότι τίθεται µείζον ζήτηµα. Θα µας πείτε και για
τη δική σας παρακολούθηση, γιατί την άλλη φορά µάς είπατε ότι
έχετε πάρει τα µέτρα σας. Και επειδή ήσασταν και εσείς παρα-
κολουθούµενος, µόνο από το «Predator», όµως -είστε πιο ήσυ-
χος, δεν είστε σαν τον κ. Χατζηδάκη, που τον παρακολουθούσε
και ο κ. Μητσοτάκης-, αισθάνεστε λίγο πιο άνετα. Εσείς, βέβαια,
είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, εκείνος είναι Υπουργός.
Το ζήτηµα είναι αν είστε ελεύθεροι, όπως θα έπρεπε κατά τον κ.
Παπαθανάση, ή αν είστε δέσµιοι των αποκαλύψεων του περιεχο-
µένου των συνοµιλιών σας, της παρακολούθησης των συνοµι-
λιών σας και της άρσης του απορρήτου των επικοινωνιών σας.

Αυτά, βεβαίως, εµείς δεν περιοριζόµαστε να τα ρωτάµε σε
εσάς. Εγώ χθες επισκέφθηκα τον Πρόεδρο της Αρχής Διασφά-
λισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών επισήµως. Ζήτησα επι-
σήµως ενηµέρωση σε σχέση µε το αντικείµενο των ερευνών του
και βεβαίως και µε το σκάνδαλο των υποκλοπών. Τον ενηµέρωσα
και ενηµερώνω και εσάς -που το ξέρετε βέβαια αυτό- ότι η
Πλεύση Ελευθερίας προτείνει και ζητεί την πρόσκληση του Προ-
έδρου της ΑΔΑΕ, του κ. Χρήστου Ράµµου, στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής, η οποία έχει την υποχρέωση
να ακούει τους εκπροσώπους των ανεξαρτήτων αρχών και τον
Πρόεδρο της ΑΔΑΕ τακτικά και τουλάχιστον µία φορά το έτος.
Ξέρετε από πότε έχει να προσκληθεί ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ στη
Βουλή; Από το 2022! Δύο έτη, δηλαδή.

Ώρα, λοιπόν, είναι να γίνει αυτό που θεσµικά επιβάλλεται και
η Πλεύση Ελευθερίας το προτείνει. Έχει καταθέσει σχετική πρό-
ταση και την επαναλαµβάνει.

Θα έχετε σίγουρα φαντάζοµαι, κύριε Πλεύρη, τη χαρά να έρ-
θετε και σε εκείνη τη σύσκεψη που θα γίνει, για να πείτε ίσως «να
εξαιρεθεί η κ. Κωνσταντοπούλου», «να αφαιρέσουµε τα µικρό-
φωνα», «να φωνάξουµε τους τεχνικούς να µην ακούγεται» ή «να
σβήσουµε τα φώτα, για να µη συνεχιστεί η συζήτηση», όµως
αυτή τη συζήτηση δεν θα την αποφύγετε.

Όσο είµαι εγώ εδώ και όσο η Πλεύση Ελευθερίας βρίσκεται
εδώ, εκπροσωπώντας τους πολίτες, δεν θα αποφύγετε την απο-
κάλυψη όλων των πτυχών του σκανδάλου, του εγκλήµατος των
υποκλοπών, για το οποίο µπήκατε σε ιδιαίτερο κόπο πριν από
έναν χρόνο, τον Σεπτέµβρη του 2023, να αλλάξετε τη σύνθεση
της ΑΔΑΕ, να αλλάξετε κατά πλειοψηφία τα µέλη της ΑΔΑΕ.
Πότε; Την παραµονή της συνεδρίασης που θα αποφάσιζε για την
επιβολή προστίµου στην ΕΥΠ για τις παρακολουθήσεις. Κάνατε,
δηλαδή, µία ευθεία παρέµβαση στο έργο της ανεξάρτητης
αρχής, για να αποτρέψετε να ελεγχθεί η ΕΥΠ, δηλαδή τελικώς ο
Πρωθυπουργός και το πρωθυπουργικό γραφείο, για πρακτικές
παρακράτους, για πρακτικές κατάλυσης της δηµοκρατικής λει-
τουργίας, για αυτό που συγκροτεί το ελληνικό Watergate.

Είστε γελασµένοι αν νοµίζετε ότι όταν για το πρωτογενές Wa-
tergate παραιτήθηκε ο Νίξον, ο Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολι-
τειών, εσείς πρόκειται να καταφέρετε να συγκαλύψετε το
ελληνικό Watergate, µε το µισό Υπουργικό Συµβούλιο της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης να είναι παρακολουθούµενο, µε τα στε-
λέχη σας να είναι παρακολουθούµενα, µε τον λαλίστατο,
ανεκδιήγητο Υπουργό Υγείας να κοµπάζει ότι χαίρεται να παρα-
κολουθείται, γιατί δεν έχει τίποτα να κρύψει και µε τον έµφοβο
κ. Χατζηδάκη να κρύβεται και να µην εξηγεί γιατί δεν έχει ασκήσει
τα δικαιώµατά του και να µην εξηγεί -ακόµη, ακόµη- για ποιον
λόγο τελικώς παρακολουθείτο. 

Διότι, αν ισχύουν αυτά τα οποία είπε η κ. Αδειλίνη, η Εισαγγε-
λέας του Αρείου Πάγου, διορισµένη από την Κυβέρνησή σας,
όπως προηγουµένως διορισµένος ήταν ο κ. Ντογιάκος, που πα-
ρενέβη καταστροφικά και για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος στο
Μάτι και για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των υποκλοπών και
για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών -του εγκλήµατος
των Τεµπών, το λέω επειδή κάποιοι έχουν αλλεργία στη λέξη, έγ-
κληµα των Τεµπών-, αν, λοιπόν, ισχύουν αυτά που είπε η διορι-
σµένη Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου κ. Αδειλίνη, ο κ.
Χατζηδάκης συγκροτεί κίνδυνο για την εθνική ασφάλεια και είναι
ύποπτος κατασκοπείας και διατάραξης των συµφερόντων της
χώρας. Και αν πράγµατι αυτό συµβαίνει, γιατί αυτό µόνο µπορεί
να δικαιολογήσει την παρακολούθησή του, βεβαίως και δεν θα
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έπρεπε να είναι εν ενεργεία Υπουργός, µε ενεργό χαρτοφυλάκιο. 
Οι έντεκα, λοιπόν, παλικαράδες της Κοινοβουλευτικής σας

Οµάδας που στοχοποιούν έναν αδύναµο κρίκο, διότι απευθύνουν
ερώτηση στον παρακολουθούµενο Υπουργό, θα έπρεπε πολύ πε-
ρισσότερο να ενδιαφερθούν τι είδους διοίκηση ασκεί και τι εί-
δους συµφωνίες συνάπτει, όταν δεν βάζουν τα ζητήµατα των
τραπεζών, αλλά εγώ θα έλεγα και της ΔΕΗ, θα έλεγα και των
ιδιωτικοποιήσεων και συνολικότερα το χαρτοφυλακίου του θα
έπρεπε να βάλουν, σαν µια πραγµατική ερώτηση κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου και όχι εσωτερικής διαχείρισης της ισορροπίας του
τρόµου των εσωκοµµατικών δυνάµεων, θα έπρεπε να βάλουν το
θέµα τού αν είναι ανεξάρτητος ή αν είναι εκβιαζόµενος. 

Φυσικά το θέµα αυτό δεν το έβαλαν. Φυσικά διευκόλυναν τον
κ. Χατζηδάκη µε µία απλή ερώτηση, στην οποία µπορεί να απαν-
τήσει χωρίς να εµφανιστεί, µε έγγραφό του. Και φυσικά και εκεί-
νος έσπευσε, για να µη νοµίζουµε ότι κάτι τού συµβαίνει που δεν
εµφανίζεται, να καταθέσει εγγράφως την απάντησή του για το
σκάνδαλο της παντοκρατορίας των τραπεζών και των funds, µε
τις δικές σας πλάτες και µε τη δική σας υποβοήθηση, που αρπά-
ζουν τις περιουσίες, τις πρώτες κατοικίες, τις µικρές ιδιοκτησίες,
τα αποθέµατα και τις οικονοµίες των απλών ανθρώπων της κοι-
νωνίας. 

Επειδή εγώ βέβαια δεν είµαι σαν τους έντεκα παλικαράδες και
η Πλεύση Ελευθερίας…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ήρεµα. Ήρεµα!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Ήρεµα; Ήρεµα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είναι Βουλευτές.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Ήρεµα; Ήρεµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να µην

προκαλούµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάτε για Βουλευτές. Δεν διο-

ρίστηκαν σαν και τους δικούς σου. Ψηφίστηκαν. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Δείξτε, κύριε Μαρκόπουλε, το πρόσωπό σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ. Παρα-

καλώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οι δικοί σου Βουλευτές διορί-

στηκαν.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Σε ποιον µιλάτε έτσι;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτοί ψηφίστηκαν.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Σε ποιον µιλάτε έτσι, κύριε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άσε τα µαθήµατα. Αλλού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οι δικοί σου διορίστηκαν από

εσένα. Δεν ψηφίστηκαν. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Ποιος ψηφίστηκε και ποιος διορίστηκε, κύριε Μαρκόπουλε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τα µαθήµατα αλλού. Αλλού τα

µαθήµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Ποιος ψηφίστηκε, κύριε Μαρκόπουλε; Εσάς σας διόρισε ο
κ. Φρουζής;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα αναφέρεις ξανά ως
«παλικαράδες» τους Βουλευτές µας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Εσάς σας διόρισε ο κ. Φρουζής της «NOVARTIS»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Διορισµένοι είναι οι Βουλευτές
σας. Δεν είναι ψηφισµένοι. Οι έντεκα είναι ψηφισµένοι. Οι δέκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Τι λέτε, κύριε; Τι λέτε, κύριε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για να σας φέρουµε λίγο και

σε τάξη, γιατί ξεχαστήκατε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Διορισµένοι είναι οι Βουλευτές σας. Δεν είναι ψηφισµένοι από

τον ελληνικό λαό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Τι λέτε, κύριε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν αλλάξατε τη σειρά;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Θέλετε να σας απαντήσω;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αλλάξατε τη σειρά, για να

βάλετε τους φίλους σας; Την παρέα σας βάλατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μαρκόπουλε,

παρακαλώ! Θα έχετε τον λόγο στη δευτερολογία σας. Παρακαλώ! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προσβάλλετε συναδέλφους;

Δεν ντρέπεστε; Λέτε «παλικαράδες» Βουλευτές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου; Όταν έχετε διορίσει την παρέα σας; Δεν ντρέπεστε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Κύριε Μαρκόπουλε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ντρέπεστε; Λέτε «παλικα-
ράδες» Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου µε την ψήφο του
ελληνικού λαού, που βάλατε την παρέα σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Μαρκόπουλε. Κύριε Μαρκόπουλε, µη λέγονται τώρα αυτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ντρέπεστε; Να ντρέπεστε
θα έπρεπε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Συνεχίστε, κύριε! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεχίζω, βεβαίως. Στις απρέ-
πειές σας θα απαντάµε. Με τη διορισµένη Κοινοβουλευτική
Οµάδα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, κύριε
Μαρκόπουλε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Σας έχει καµαρώσει, κύριε Μαρκόπουλε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στις απρέπειές σας θα απαν-
τάµε, γιατί είναι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μαρκόπουλε,
δεν έχετε τον λόγο.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Κύριε Μαρκόπουλε, σας έχει καµαρώσει ολόκληρη η ελλη-
νική κοινωνία να επιχαίρετε για τη «γουρλίδικη» επιτροπή
διερεύνησης του εγκλήµατος των Τεµπών…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: …όπως πάντα…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Κύριε Μαρκόπουλε, σας έχει καµαρώσει ολόκληρη η ελλη-
νική κοινωνία να επιχαίρετε που γίνονται Υπουργοί και Υφυπουργοί
τα µέλη της επιτροπής που ερευνά το αίµα πενήντα επτά ανθρώ-
πων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: …αυτή είσαι... 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Σας έχει καµαρώσει το πανελλήνιο κατ’ εντολή να συγκα-
λύπτετε το έγκληµα το Τεµπών. Σας έχει καµαρώσει το πανελλήνιο
να προσπαθείτε να καλύψετε τον κ. Καραµανλή και τον κ. Μητσο-
τάκη, που τα χέρια τους είναι βαµµένα µε το αίµα των θυµάτων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ξέρουµε ποια είσαι. Για ψή-
φους…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Σας έχει καµαρώσει το πανελλήνιο να χειροκροτάτε έξαλλα
τον κ. Καραµανλή, τον υπόλογο κ. Καραµανλή, σαν να ήταν πρω-
θυπουργός. Και βεβαίως, για να γνωρίζει ο κόσµος…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μίλα για την Κοινοβουλευτική
σου Οµάδα, που τους διόρισες, που θα βρίσεις τους συναδέλφους
σου! Δεν ντρέπεσαι; Ντροπή σου! Ντροπή σου! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας):… για να γνωρίζει ο κόσµος ποιος είστε και ποιον επέλεξε ο
κ. Μητσοτάκης…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μίλα για τους διορισµένους φι-
λαράκους σου, που τους λες Βουλευτές. Διορισµένοι είναι. Τους
διόρισες. Και θίγεις Βουλευτές; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μαρκόπουλε;
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Κυρία Πρόεδρε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Σε εµένα λέτε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μαρκόπουλε,

σας παρακαλώ, σταµατήστε τώρα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Κύριε Μαρκόπουλε, για να ξέρει ο κόσµος -ο κ. Πλεύρης
δαγκώνεται γιατί ξέρει, γιατί καταλαβαίνει ποιο ολίσθηµα διαπράτ-
τετε και µε τις χειρονοµίες που κάνετε- ποιον έβαλε ο κ. Μητσο-
τάκης να κάνει τη βρώµικη δουλειά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βάλε τη σκέψη σου λίγο σε
σειρά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Γιατί αυτό είστε. Το άτοµο για τη βρώµικη δουλειά. Είστε
εσείς που γράφατε ελεγείες για τον Μιχαλολιάκο ως δήθεν δηµο-
σιογράφος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσύ που υπερασπιζόσουν βια-
στές. Και δεν ντρέπεσαι. Γυναίκα και υπερασπιζόσουν βιαστές; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Είστε εσείς ο οποίος παρουσιάζατε τον Μιχαλολιάκο ως
πρόσωπο της χρονιάς. Είστε εσείς ο οποίος γράφατε κατ’ εντολή
ρεπορτάζ για τη «NOVARTIS». Βρέθηκαν σε σχέδια και κατασχέ-
θηκαν από τον κατηγορούµενο Φρουζή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πρόσεχε γιατί θα σου κάνω
αγωγή. Πού ξέρεις το «κατ’ εντολή»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Είστε, κύριε, εσείς του παρακράτους…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άντε να υπερασπιστείς κανέ-

ναν βιαστή. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Είστε εσείς του παρακράτους, κύριε Μαρκόπουλε, στον
οποίο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, και ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, ανέ-
θεσε τη βρώµικη δουλειά να σκεπάσετε το έγκληµα των Τεµπών…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσύ είσαι η παλικαρού.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας):… να σκεπάσετε τις ευθύνες, δηλαδή, του κ. Καραµανλή και
του κ. Μητσοτάκη, γιατί πενήντα επτά άνθρωποι, εκ των οποίων
τριάντα ένα νέα παιδιά -νέα παιδιά, κύριε-, βρήκαν τραγικό θάνατο,
ενώ γνωρίζατε ότι δεν υπήρχε ασφάλεια των µεταφορών, γνωρί-
ζατε ότι δεν υπήρχε τηλεδιοίκηση, γνωρίζατε ότι το ρουσφέτι σας
διοριζόταν όπου ζητούσε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Μαρκόπουλε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σε πληρώνει εσένα. Εγώ έχω

εκλεγεί. Εσύ δεν θα µιλάς.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Μην απειλείτε τους Βουλευτές, κύριε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε! 
Κύριε Μαρκόπουλε, σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς έχουµε εκλεγεί.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Μην απειλείτε τους Βουλευτές, κύριε Μαρκόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς απειλείτε τους δικούς

µας και τους λέτε «παλικαράδες».
Κύριε Πρόεδρε, προσβάλει την Κοινοβουλευτική Οµάδα της

Νέας Δηµοκρατίας. Ντροπή της. «Παλικαράδες» δέκα Βουλευτές
µας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Κύριε Μαρκόπουλε, εσάς προσωπικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, αν
µου επιτρέπετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Κύριε Πρόεδρε, δεν σας επιτρέπω, διότι θα έπρεπε να έχετε
ανακαλέσει στην τάξη αυτό το πρόσωπο, το οποίο είναι το πρό-
σωπο για τη βρώµικη δουλειά, το πρόσωπο το οποίο παραβίασε
κάθε έννοια διαφάνειας, για να κουκουλώσει το έγκληµα των Τεµ-
πών, το πρόσωπο που θέλησε να µας πει ότι µε εξακόσιες εβδο-
µήντα σελίδες κρίθηκε ότι δεν έχει καµµία ευθύνη ούτε ο κ.
Καραµανλής ούτε ο κ. Μητσοτάκης για το έγκληµα στα Τέµπη, το
πρόσωπο που θέλησε τελικά να µας πει ότι πρέπει να ζητήσουν

συγγνώµη τα θύµατα και οι οικογένειές τους που σκοτώθηκαν µε
δική σας ευθύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Χειροκροτήστε, διορισµένοι,

ελάτε όλοι. Διορισµένοι, ναι. Έχετε ψηφιστεί εσείς από τον ελλη-
νικό λαό; Διορισµένοι είσαστε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μαρκόπουλε,

σας παρακαλώ, πρέπει να σταµατήσουµε εδώ. 
Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου. Να αποφύγουµε τους προσω-

πικούς χαρακτηρισµούς.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Όχι, κύριε Πρόεδρε, σε εµένα µην απευθύνεστε, διότι αυτό
το οποίο συµβαίνει είναι αποκαλυπτικό. Εγώ τα βλέπω. Δεν ξέρω
αν τα βλέπουν οι πολίτες. Ο κ. Πλεύρης είναι σε πάρα πολύ δύ-
σκολη θέση και προσπαθεί, υποτονθορύζοντας, να δώσει τη
γραµµή στον κ. Μαρκόπουλο να µην εκτίθεται άλλο. Βλέπετε την
κατάσταση, χειρονοµίες και γέλωτες.

Εγώ, να µε συγχωρείτε, αλλά επειδή δεν είµαι χοντρόπετση σαν
εσάς, όταν µιλάω για πενήντα επτά θύµατα δεν µπορώ να γελάω
και να ξεκαρδίζοµαι, όπως κάνετε εσείς. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είναι αστείο, κύριε. Ούτε γουρλίδικο είναι να αναλαµβάνεις

να ξεπλένεις ποινικές ευθύνες για θανάτους και να το ανταλλάσ-
σεις µε υπουργική καρέκλα, όπως κάνανε οι συνάδελφοί σας, που
προήχθησαν σε Υφυπουργούς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί φεύγουν όλοι από το γρα-
φείο σας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, χοντρόπετσος δεν
είµαι. Σας παρακαλώ να ανακαλέσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, δεν
κάνουµε διάλογο τώρα. Παρακαλώ να αποφεύγουµε και τους προ-
σωπικούς χαρακτηρισµούς. Επαναλαµβάνω δεν κάνουµε διάλογο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν ανακαλώ λέξη από αυτά που είπα.
Τα εννοώ όλα, ένα-ένα, και µπορώ να τα αποδείξω. Η χυδαιότητα
µπορεί να εκφράζεται µε πάρα πολλούς τρόπους και το παρακρά-
τος επίσης µε πάρα πολλούς. 

Όταν, λοιπόν, έρχεται ένας τύπος, ο οποίος στην προηγούµενη
ζωή του, πριν γίνει Βουλευτής, εξεθείαζε τον Μιχαλολιάκο και τον
έβγαζε πρόσωπο της χρονιάς και στη συνέχεια βρέθηκαν σχέδια
άρθρων του για τον Φρουζή και τη «NOVARTIS» στα χέρια του κα-
τηγορούµενου Φρουζή για τη «NOVARTIS» και το πρόσωπο αυτό
έρχεται και παριστάνει εδώ τον δήθεν εκλεγµένο Βουλευτή, το
πρόσωπο αυτό και θα υποστεί τον έλεγχο και θα υποστεί τον αν-
τίλογο. Και όταν αναλαµβάνει τη βρώµικη δουλειά τού να καλύψει
τις ευθύνες τις ποινικές για τους θανάτους, για τη δολοφονία πε-
νήντα επτά ανθρώπων, θα υφίσταται τον αντίλογο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δήθεν Βουλευτής; Πήγαινε να
υπερασπιστείς κανέναν βιαστή!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση, κύριε, να µε φιµώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μαρκόπουλε,
σας παρακαλώ! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να µε σταµατήσετε, εκτός
αν θέλετε να στείλετε κανέναν στα σκοτάδια. Μην κάνετε χειρο-
νοµίες.

Κύριε Μαρκόπουλε, ακούστε λίγο. Η πρώτη σας επαφή µαζί µου
ήταν ότι ήρθατε, µετά την πρώτη συνεδρίαση, να µου πείτε ότι «η
γιαγιά µου ήταν καθηγήτρια του πατέρα σας», γιατί τότε ... 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσένα µωρέ …
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ αντιθέτως, κύριε, ουδέποτε σας επαίνεσα, ουδέ-
ποτε συµπεριφέρθηκα σαν …, όπως κάνετε εσείς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ! Δεν

βοηθάµε τη συζήτηση.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το πρόσωπο που αναλαµβάνει τη βρώµικη δουλειά για
τα Τέµπη και που στο τέλος τον µαζεύουνε. Και τώρα θα σας µα-
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ζέψουν, είµαι βέβαιη για αυτό. Όπως έκανε ο κ. Μητσοτάκης
στην κρίσιµη συνεδρίαση της Ολοµέλειας για τα Τέµπη, όπου δεν
ήσασταν ούτε οµιλητής, κύριε. Ενώ ήσασταν πρόεδρος της επι-
τροπής σας αφαίρεσε από οµιλητή γιατί κατάλαβε πόσο εκτίθε-
ται για το ποιος πραγµατικά είναι. Γιατί το ποιον επιλέγεις δείχνει
ποιος πραγµατικά είσαι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Για τους Βουλευτές µου, τους οποίους βρίζετε, να ξέρετε ότι
είµαι περήφανη, γιατί βρίσκονται εδώ και δίνουν την ψυχή τους
για τους πολίτες, γιατί εκφράζουν τους πολίτες, τη φωνή και την
αγωνία των πολιτών, και γιατί τιµούν τη θέση τους και την εµπι-
στοσύνη των πολιτών που τους ψήφισαν, εν αντιθέσει µε εσάς,
που είστε µονίµως απόντες, µε άδειες καρέκλες, µε απλωµένα
χέρια και µε αφωνία σε κάθε τι το οποίο επιτάσσει και την εκπρο-
σώπηση των πολιτών και την υπεράσπιση και την άµυνα της κοι-
νωνίας. Αν θέλετε να κάνετε και άλλα τέτοια, θα υποστείτε και
άλλες απαντήσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Κύριε Πρόεδρε, µετά από αυτή τη µακρά παρέκβαση, θα
ήθελα να επισηµάνω ότι όλο αυτό, αυτή η εντεταλµένη παρέµ-
βαση, ξεκίνησε ακριβώς γιατί επεσήµανα και ανέδειξα, ρωτώντας
και συγκεκριµένα και παίρνοντας συγκεκριµένες απαντήσεις από
τον κ. Παπαθανάση, για το πού βρίσκεται ο κ. Χατζηδάκης. Όλο
αυτό ξεκίνησε γιατί αποκαλύφθηκαν οι µέθοδοι παρακράτους
που ακολουθεί αυτή η Κυβέρνηση, µε τη σύµπραξη µελών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας ή µε την
ανοχή τους. Όλο αυτό το µπούλινγκ, όλη αυτή η προσπάθεια φί-
µωσης πολιτικού αντιπάλου και πολιτικού Αρχηγού, συνέβη ακρι-
βώς γιατί ενοχλούµε, ακριβώς γιατί η Πλεύση Ελευθερίας
ενοχλεί, ακριβώς γιατί αυτά που θα πούµε εµείς και αυτά που θα
κάνουµε εµείς φοβάστε, για αυτό που εξήγησα ότι πρότεινα χθες
επίσηµα -και περιµένω και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης τι θα πουν- να συνεδριάσει η Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας της Βουλής και να καλέσει τον πρόεδρο της ΑΔΑΕ, της
Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών, για να το-
ποθετηθεί και να τον ακούσει για το σκάνδαλο των υποκλοπών.
Αυτά είναι που σας φοβίζουν. Αυτά είναι που δεν θέλετε. Αυτά
είναι τα οποία θέλετε να σκεπάσετε µε την αχλή των χυδαίων,
απρεπών, αντικοινοβουλευτικών, αλλά πάντως συνολικά ανάξιων
παρεµβάσεών σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Και επειδή ο προαχθείς επίσης σε Υφυπουργό κ. Οικονόµου
είπε χθες ότι «η ζωή συνεχίζεται, τι να κάνουµε;», θα του απαν-
τήσω αυτό που του απάντησε η Μαρία Καρυστιανού. Και, ναι, βε-
βαίως, την εκπροσωπώ και την κ. Καρυστιανού και άλλες
οικογένειες. Είναι τιµή µου να εκπροσωπώ ανθρώπους οι οποίοι
αγωνίζονται για να σπάσει αυτή η σαπίλα η οποία σκοτώνει αν-
θρώπους και σκοτώνει παιδιά. Του απαντώ, λοιπόν, αυτό που του
απάντησε η Μαρία Καρυστιανού, ότι σε αυτή τη διακυβέρνηση
εκείνο το οποίο είναι ξεκάθαρο είναι το έλλειµµα ηθικής και
εκείνο που είναι ακόµα πιο ξεκάθαρο είναι ότι ένα έγκληµα µε τη
δική σας σύµπραξη παραµένει ντροπιαστικά ατιµώρητο. 

Και επειδή επίσης άλλος Υπουργός που ασχολείται µε την ανά-
πτυξη και τις επενδύσεις, ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, ήρθε προχθές στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου και
µίλησε για περίπου σαράντα λεπτά, παρουσιάζοντας δράσεις,
χωρίς να πει τη λέξη Τέµπη, ενώ µιλούσε για σαράντα λεπτά για
τον σιδηρόδροµο στην Ελλάδα και για το δίκτυο στην Ελλάδα,
και σε αυτά τα σαράντα λεπτά δεν είπε τη λέξη Τέµπη, όταν του
είπα «πώς µπορείτε, κύριε Σταϊκούρα, να έρχεστε και να µιλάτε
για τον σιδηρόδροµο και να παρασιωπάτε το έγκληµα των Τεµ-
πών;», δέχθηκε να πει «το δυστύχηµα των Τεµπών» -σαν εσάς,
κύριε Μαρκόπουλε, που µας λέγατε ότι είναι καταστροφή, έγινε
κάποια καταστροφή, κάποια φυσική καταστροφή έγινε στα
Τέµπη-, σας λέω ότι έγκληµα έγινε. Ανάκριση γίνεται. Και όταν
γίνεται ανάκριση σε βαθµό κακουργήµατος, το να το αµφισβητεί
αυτό η υπόλογη για το έγκληµα Κυβέρνηση και να αρνείται να
κατονοµάσει το έγκληµα ως έγκληµα είναι απόλυτη ένδειξη, για

να µη σας πω κραυγαλέα απόδειξη, ενοχής και φόβου. Και είναι
ακόµη-ακόµη απόδειξη τεχνασµάτων για τη συγκάλυψη, µεθο-
δεύσεων για το κουκούλωµα, συνέχισης της τακτικής του µπα-
ζώµατος.

Απέναντι σε όλα αυτά, λοιπόν, να ξέρετε, τώρα που ανταλλάσ-
σετε µηνύµατα... 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σοβαρέψου… 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι είπατε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, σας πα-

ρακαλώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι είναι αυτό

το πράγµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ

πολύ, εκατέρωθεν να αποφεύγονται οι εκφράσεις. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα λέτε... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να απευ-

θύνεστε στο Σώµα.
Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ. Δεν κάνουµε τώρα προ-

σωπική πολιτική. Σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι δυνατόν να σας ασκεί

µπούλινγκ η κ. Κωνσταντοπούλου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Δεν υπάρχει κανένα

µπούλινγκ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν είπε, δεν είπε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ συνεχί-

στε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εντάξει, ακούστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Η θρασυδειλία είναι και αυτό ένα χαρακτηριστικό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το κάνετε το σόου. Μην

αγχώνεστε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ακούω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ακούει καλά. Το έχει αποδείξει εξάλλου. Έλεγε «δεν
ακούγεστε, δεν ακούγεστε», για να κλείσει την υπόθεση των Τεµ-
πών και να «κουκουλώσει» το έγκληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και εσείς δεν ακούτε καλά και ο κ. Μητσοτάκης δεν
ακούει καλά. Τα ίδια έκανε µε εσάς: «Δεν ακούω». Και ξέρετε ότι
προσβάλλετε τους µη ακούοντες και τους κωφούς, που θα
έπρεπε να τους σέβεστε. Δεν το λέω για αστείο. Ακόµα δεν
έχουµε νοηµατικές συνεδριάσεις της Ολοµέλειας, που µε µια
απλή απόφαση θα µπορούσε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το φροντίσατε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ το φρόντισα ως Πρόεδρος της Βουλής, κύριε Μαρ-
κόπουλε, αλλά τότε, αν και ήσασταν δηµοσιογράφος, σας
απασχολούσαν άλλα πράγµατα και όχι η κάλυψη των ειδήσεων.
Οπότε σας παρακαλώ, αν θέλετε, µπορείτε να συνεχίσετε και
µπορώ να σας απαντάω για όλα ή µπορείτε να επιλέξετε να µη
συνεχίσετε, για να µην πάρετε άλλες απαντήσεις. Δική σας η επι-
λογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, να
ολοκληρώσουµε, γιατί έχουµε πολλούς οµιλητές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε και δουλειές.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχετε και δουλειές ή δουλίτσες; Δουλειές ή δουλίτσες
έχετε, αφού µου λέτε ότι έχετε δουλειές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ
πολύ. Στο Σώµα να απευθύνεστε. Σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, σας παρακαλώ. Όταν ακούγεται ο κ. Μαρκόπου-
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λος, όπως και ο κ. Μητσοτάκης, που µου είπε ότι δεν µπορούµε
να ερχόµαστε στη Βουλή γιατί έχουµε και δουλειές και όταν ξέ-
ρουµε τι είδους δουλίτσες ή µεγάλες δουλειές γίνονται, για τις
οποίες και συζητάµε, δεν µπορώ να µη ρωτήσω. 

Βλέπετε, λοιπόν, τώρα επέλεξε να µην πει κάτι άλλο και θα µου
επιτρέψετε, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κύριε Παπαθανάση, να
σας πω ότι, όταν µιλάµε για επενδύσεις και για δηµόσιες επεν-
δύσεις, αυτό το οποίο θα έπρεπε να συζητάµε είναι αυτά τα
οποία έχει προτείνει ως επίσηµες προτάσεις της η Πλεύση Ελευ-
θερίας. 

Έχουµε προτείνει να γίνει απολογισµός και λογιστικός έλεγ-
χος όλων των δηµοσίων επενδύσεων και όλων των διαθέσεων
των χρηµατικών από το Ταµείο Ανάκαµψης. Συµφωνείτε; Συµφω-
νείτε να γίνει; Συµφωνείτε; Είναι πρότασή µας. Το έχουµε προ-
τείνει εδώ και έναν χρόνο. Περιµένω µια απάντηση, για να δούµε
αν κάνετε δουλειές ή δουλίτσες ή µεγάλες δουλειές. Έχουµε
προτείνει να γίνει απολογισµός της δράσης του Υπουργείου σας
και όλων των Υπουργείων. Συµφωνείτε; Συµφωνείτε να γίνει απο-
λογισµός;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κάθε τρεις µήνες κάνουµε
απολογισµό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κάνετε απολογισµό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ναι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μεταξύ σας τον κάνετε, µε τον κ. Χατζηδάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ µην κά-
νουµε διάλογο. Παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Συνεχώς. Θα πρέπει να ενη-
µερωθείτε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το κάνετε, λέτε. Εγώ χαίροµαι που µου απαντήσετε στο
ένα από τα δύο. Στο άλλο συµφωνείτε; Στον λογιστικό έλεγχο
των δαπανών του Ταµείου Ανάκαµψης συµφωνείτε; Συµφωνείτε
στον λογιστικό έλεγχο; Εδώ, από τη Βουλή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Συνεχώς γίνεται έλεγχος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, δεν κά-
νουµε διάλογο, κυρία Πρόεδρε. Να ολοκληρώνουµε σιγά-σιγά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συνεχώς, λέτε, γίνεται. Θέλετε να µας πείτε αυτές οι
647.000 ευρώ που διαθέσατε εσείς µε υπογραφή σας για το
«µπάζωµα» του τόπου του εγκλήµατος των Τεµπών εάν ελέγχθη-
καν µε λογιστικό έλεγχο; Γιατί παρουσιάστηκαν ως έργα ανάπτυ-
ξης. Θέλετε να µου απαντήσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ στο
Σώµα απευθυνόµαστε, στο Σώµα.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ στο Σώµα απευθυνόµαστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θέλετε. Θέλετε να µας πείτε αν συµφωνείτε µε τη
φορολόγηση των υπερκερδών των τραπεζών που κοντεύουν τα
4 δισεκατοµµύρια για το 2023; Αυτό σκέφτεστε να µας το απαν-
τήσετε;

Είναι όλα επίσηµες προτάσεις µας και αυτά τα οποία αναφέρω
είναι επίσηµες προτάσεις από το προηγούµενο έτος, που δεν τις
έχετε απαντήσει. Θέλετε να µας πείτε αν θα επαναφέρετε τον
δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό στο δηµόσιο, πρό-
ταση νόµου που έχουµε καταθέσει τον Δεκέµβρη του 2023, µιας
και µας λέτε και καταθέσατε πολύ χαρούµενος και χαρτιά για την
καλή µας οικονοµική κατάσταση και είµαστε πρώτοι-πρώτοι; Θα
επαναφέρετε τις αποδοχές τις τακτικές των δηµοσίων υπαλλή-
λων, που τους τις αφαιρέσατε µε τα µνηµόνια ως έκτακτο και
προσωρινό µέτρο; Ήταν έκτακτο και προσωρινό µέτρο τότε,
υποτίθεται. Έτσι δικαιολογήθηκε. Και από τον κ. Μητσοτάκη έτσι
δικαιολογήθηκε που ήταν αρµόδιος Υπουργός. Θα τα επαναφέ-
ρετε τώρα που µπήκαµε σε τακτικές συνθήκες και σε κανονικό-
τητα; Είναι πρόταση νόµου. Θα τη φέρετε;

Εγώ, βεβαίως, τον κ. Χατζηδάκη τον καλώ στη Βουλή και ελ-

πίζω να µη στείλει εσάς. Τον καλώ στη Βουλή να απαντήσει για
την παρακολούθησή του. Του έχω καταθέσει επίκαιρη ερώτηση
για το πόρισµα της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου. Η ερώτηση
απευθύνεται προσωπικά στον κ. Χατζηδάκη, λόγω του ότι υπήρξε
παρακολουθούµενος και λόγω του ότι είναι εν ενεργεία Υπουρ-
γός Οικονοµικών. Την καταθέτω στα Πρακτικά και περιµένω. Τη
Δευτέρα µού είπαν ότι θα απαντηθεί. Ελπίζω να µη στείλει πάλι
αντιπρόσωπο. Ελπίζω να εµφανιστεί στη Βουλή δύο µήνες µετά
την τελευταία του εµφάνιση. Συναγωνίζεται τον κ. Μητσοτάκη
πια ο κ. Χατζηδάκης. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν µιλάµε για δηµόσιες επενδύσεις, θα έπρεπε να µιλάµε
για την επένδυση στην παιδεία, µε γενναία αύξηση του προϋπο-
λογισµού. Είµαστε ακόµα στη χώρα που δεν είναι εξασφαλισµένη
ούτε η µεταφορά των µαθητών. Θα έπρεπε να µιλάµε για την
επένδυση στην υγεία, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που είναι υπό
κατάρρευση. Και πάλι εχθές κινητοποιήθηκαν και διαµαρτυρή-
θηκαν σε όλες τις ΥΠΕ οι υγειονοµικοί, διότι είναι αστελέχωτη η
δηµόσια υγεία, υποστελεχωµένη, και οι ίδιοι σε συνθήκες πολέ-
µου παλεύουν να παράσχουν υπηρεσίες υγείας. Θα έπρεπε να
µιλάµε για τις επενδύσεις και τον προϋπολογισµό για τη δικαιο-
σύνη. Επίσης σε τραγική κατάσταση. Την Τρίτη υπάρχει κινητο-
ποίηση των δικηγόρων και πάλι για το χάος που προκαλέσατε µε
την πρόσφατη νοµοθέτησή σας. Θα έπρεπε να µιλάµε για επέν-
δυση στην πολιτική προστασία, όπου πάλι εµπαίζετε τους εποχι-
κούς πυροσβέστες και συνολικά αρνείστε να στελεχώσετε τα
τρεισήµισι χιλιάδες κενά στην Πυροσβεστική, την ώρα που καί-
γεται όλη η χώρα κάθε χρόνο. Και ο Πρωθυπουργός στον ΟΗΕ
µάς είπε ότι πρωταρχικός υπαίτιος είναι η κλιµατική αλλαγή. Τι
βολικό. Είναι πρωταρχικός υπαίτιος για το γεγονός ότι έχετε τρει-
σήµισι χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις στο Πυροσβεστικό Σώµα
η κλιµατική αλλαγή ή είναι πρωταρχικός υπαίτιος ο κ. Μητσοτά-
κης σήµερα και προηγουµένως οι προκάτοχοί του; Θα έπρεπε
να µιλάµε για την επένδυση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ήταν λίγο ακραία η κα-
τάσταση που προκλήθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ήταν έντονος ο διά-
λογος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ. Δεν σας άκουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ήταν λίγο έντονος.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα έπρεπε, λοιπόν, να µιλάµε για την επένδυση στις δη-
µόσιες επιχειρήσεις, για τη «ΛΑΡΚΟ», που θα έπρεπε να είναι µια
κερδοφόρα δηµόσια επιχείρηση, που το δυναµικό της µε πρω-
τοφανή εξειδίκευση και εµπειρία το πετάτε στα σκουπίδια και
στην ανεργία και δεν έχετε δώσει εξηγήσεις και παρεµβήκατε και
στη δικαιοσύνη. Θα έπρεπε να µιλάµε για το δυναµικό που υπάρ-
χει στη δηµόσια διοίκηση. Συνάντησα προχθές τους µηχανικούς
τεχνολογικής εκπαίδευσης, την πανελλήνια οµοσπονδία, την ΠΟ-
ΜΗΤΕΔΥ, που εκπροσωπεί τρεισήµισι χιλιάδες µηχανικούς σε
όλη τη χώρα, που οι νεότεροι είναι της γενιάς της δεκαετίας του
1970. Δεν ανανεώνετε αυτές τις ειδικότητες, µε αποτέλεσµα να
µην υπάρχουν µηχανικοί και ειδικοί στα νοσοκοµεία, στα σχολεία,
στα γήπεδα, σε δηµόσιες δοµές. 

Θα έπρεπε να µιλάµε για πολλά, εγώ θα σας µιλήσω µόνο για
ένα και θα επιφυλαχθώ να επανέλθω ίσως αργότερα, αλλιώς θα
περιµένω τον κ. Χατζηδάκη. Θα κριθούν όλα από το αν ελεύθερα
αποφασίσει να εµφανιστεί. Θα σας µιλήσω µόνο για ένα.

Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά -και µε αυτό
θα κλείσω- ότι, µε βάση τις διαπιστώσεις, τα ευρήµατα, τον φά-
κελο που έχει συγκροτήσει η Ευρωπαία Εισαγγελέας, µε βάση τα
στοιχεία της δικογραφίας του εγκλήµατος των Τεµπών, µε βάση
τις αποκαλύψεις για το πόσα δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν
σπαταληθεί, χωρίς να έχουµε σιδηροδροµικό δίκτυο, µε βάση τα
στοιχεία για τις παραβιάσεις της νοµιµότητας από τη «HELLENIC
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TRAIN», µε βάση τις αποκαλύψεις για το πόσο σκανδαλώδης
υπήρξε η ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρόµων, µε βάση αυτά τα γε-
γονότα, πληρούνται οι όροι αναστροφής της διαδικασίας της ιδιω-
τικοποίησης, ακύρωσης της συµφωνίας αυτής της επιλήψιµης και
ακύρωσης των πράξεων που έχουν λάβει χώρα και υπονόµευσαν
το δηµόσιο συµφέρον, ευνοώντας τη «HELLENIC TRAIN» και τους
«ηµετέρους» τους δικούς σας και των άλλων.

Εµείς, λοιπόν, το λέµε πια επίσηµα και σας καλούµε να απαντή-
σετε στο εξής: Θα µπείτε στη διαδικασία, θα µπει το ελληνικό δη-
µόσιο στη διαδικασία ακύρωσης και αναστροφής της
ιδιωτικοποίησης του σιδηροδροµικού δικτύου, των σιδηροδρόµων,
του ΟΣΕ, ή επιµένετε ότι είναι ένα έργο ανάπτυξης και µία επω-
φελής δηµόσια επένδυση;

Την ώρα που εσείς µιλάτε µε συνθήµατα, παραβιάζοντας κάθε
κανόνα λογικής αλλά και ηθικής, εµείς θα συνεχίσουµε και η
Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να σας θέτει εδώ και έξω αυτά
τα ερωτήµατα, να κάνει αυτές τις παρεµβάσεις που ενοχλούν, που
ενοχλούν τόσο πολύ, που βγαίνετε από τα ρούχα σας και από κάθε
πλαίσιο κοινοβουλευτικής συµπεριφοράς και λειτουργίας, θα συ-
νεχίσει να εκπροσωπεί τα θύµατα και τους αδύναµους και τις οι-
κογένειες και την ελληνική κοινωνία, που σε καµµία περίπτωση δεν
επιχαίρουν ούτε επικροτούν κάποιους βολεµένους καρεκλοκέν-
ταυρους, που δεν έχουν ούτε την τσίπα να σιωπήσουν όταν ενέ-
χονται και ευθύνονται για τον θάνατο τόσων ανθρώπων, για τον
τραυµατισµό τόσων άλλων, για τον στιγµατισµό τόσων οικογε-
νειών, για ένα συλλογικό τραύµα στην ελληνική κοινωνία.

Εµείς θα είµαστε εδώ, µέχρι να επουλωθεί αυτό το τραύµα και
τότε, κύριοι, εσείς δεν θα είστε πια εδώ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, επειδή προηγουµένως, λόγω του έντονου δια-

λόγου, ακούστηκαν κάποιες ακραίες εκφράσεις, νοµίζω ότι πρέπει
να διαγραφούν από τα Πρακτικά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Εγώ δεν συναινώ, κύριε Πρόεδρε, να διαγραφεί τίποτα από
τα Πρακτικά. Εγώ δεν συναινώ να διαγραφεί ούτε τι ειπώθηκε
εναντίον µου ούτε τι είπα εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Βολου-
δάκη, έχετε τον λόγο.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή

πραγµατικότητα τοποθετεί την ανάπτυξη ως το βασικότερο εργα-
λείο σταθερότητας και κοινωνικής ευηµερίας σε εποχές ασύµµε-
τρων και πολλαπλών εξωγενών απειλών. Ακρίβεια, πόλεµοι και
γεωπολιτικές αναταραχές είναι µόνο κάποιες από αυτές.

Οι δηµόσιες επενδύσεις αποτελούν κρίσιµο εργαλείο του εθνι-
κού αναπτυξιακού µοντέλου, γιατί χρησιµοποιούν εθνικούς πό-
ρους, που η ορθή χρήση τους και η έξυπνη µόχλευσή τους
δηµιουργεί υπεραξίες και διασφαλίζει τον υγιή και δίκαιο ανταγω-
νισµό. Αναφέρθηκαν άλλωστε αυτά και κατά την επίσκεψη στη
Θράκη και αυτό από µόνο του έχει µία ειδική βαρύτητα.

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µια οργανωµένη προσπάθεια
ολιστικής προσέγγισης του θεσµικού πλαισίου για τα αναπτυξιακά
προγράµµατα δηµοσίων επενδύσεων, προσέγγιση που επιχειρεί
να αντιµετωπίσει τις σύγχρονες προκλήσεις µε τρόπο ευέλικτο,
ουσιαστικό και παραγωγικό, προκλήσεις και ζητήµατα που αντι-
κειµενικά αδυνατούσε να αντιµετωπίσει το υφιστάµενο πλαίσιο,
που σχεδιάστηκε το 1952, παρά τη σηµαντική θεραπεία που επέ-
φερε η ρύθµιση του 2014.

Κεντρικό στόχο, λοιπόν, των προωθούµενων παρεµβάσεων απο-
τελεί η διαµόρφωση ενός συνεκτικού, απλού και διαφανούς αγω-
γού, για να εισρεύσουν οι ευρωπαϊκοί και εθνικοί πόροι στην
ελληνική οικονοµία µε τον καλύτερο δυνατό και παραγωγικό
τρόπο, γιατί µόνο µε τη µεγέθυνση της οικονοµίας και την ανά-
πτυξη θα έχουµε περισσότερες και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις
εργασίας, ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος και µείωση των
ανισοτήτων.

Και η αλήθεια είναι πως από το 2019 έως σήµερα έχουν γίνει
ουσιαστικά βήµατα προόδου. Η Ελλάδα είναι δεύτερη σε ρυθµούς
ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η ανεργία έχει περιοριστεί

σηµαντικά, ενώ πολυεθνικοί κολοσσοί επενδύουν σταθερά στη
χώρα µας.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων αποτελεί το κεντρικό εργαλείο της αναπτυξιακής πολιτικής
της χώρας µας, το εργαλείο του εκσυγχρονισµού των υποδοµών,
των υπηρεσιών, που στόχο έχει την ανάπτυξη της ελληνικής οικο-
νοµίας µε την παροχή µακροπρόθεσµων ωφελειών για αυτή. Είναι
ενδεικτικό ότι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων αντιστοιχεί
περίπου το 15% των χρηµατοοικονοµικών δαπανών του κρατικού
προϋπολογισµού και σήµερα εκτελείται στο 100%, δηλαδή αξιο-
ποιείται κάθε προσφερόµενος πόρος.

Η λειτουργία του προγράµµατος ως µέσου βασικής χρηµατο-
δότησης των αναπτυξιακών πολιτικών της Κυβέρνησης επιτάσσει
τη βελτίωση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου. Απαιτεί τη συγ-
κέντρωση των διάσπαρτων σήµερα σχετικών ρυθµίσεων σε ένα
ενιαίο και συνεκτικό νοµοθέτηµα. Επιτάσσει επίσης και την επικαι-
ροποίηση των διατάξεων για τον πραγµατικό και ουσιαστικό εκ-
συγχρονισµό της λειτουργίας του προγράµµατος και την επίτευξη
των βέλτιστων αποτελεσµάτων.

Προχωρώντας στις ειδικότερες διατάξεις του νοµοσχεδίου, θα
ήθελα να σταθώ στη ρύθµιση µε την οποία θεσπίζεται η κατάρτιση
και παρακολούθηση από το Υπουργείο κυλιόµενου δεκαετούς
σχεδίου προγραµµατισµού δηµοσίων επενδύσεων, µια ρύθµιση η
οποία έχει σκοπό την πρόβλεψη των αναγκών, τον µακροπρόθε-
σµο σχεδιασµό σε ορίζοντα δεκαετίας, ώστε να είµαστε έτοιµοι
να αντιµετωπίσουµε τις µελλοντικές προκλήσεις. Το κράτος προ-
γραµµατίζει, επικαιροποιεί και σχεδιάζει σε βάθος δεκαετίας.

Περαιτέρω, απλοποιείται η διαδικασία ένταξης έργων στο Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και ενισχύεται η σύν-
δεση του εθνικού προγράµµατος µε το συγχρηµατοδοτούµενο.
Πλέον έργα που εγγράφονται στο εθνικό πρόγραµµα µπορούν να
ενταχθούν, πληρουµένων των αντίστοιχων κριτηρίων, στο συγχρη-
µατοδοτούµενο πρόγραµµα, ώστε η υλοποίησή τους να είναι
άµεση.

Με το παρόν νοµοσχέδιο συστήνεται άξονας µακροχρόνιων δε-
σµεύσεων, ενισχύεται ο µακροχρόνιος σχεδιασµός και καθίσταται
εφικτή η παρακολούθηση των έργων εικοσαετίας, ενώ προβλέπε-
ται και προσαύξηση 30% επί του εγκεκριµένου προϋπολογισµού,
έτσι ώστε οι φορείς να µπορούν πλέον να εντάσσουν έργα µεγα-
λύτερου προϋπολογισµού και να τα υλοποιούν µετά από τις εκ-
πτώσεις.

Προβλέπεται επίσης µια νέα, ετήσια διαδικασία εκκαθάρισης
έργων τα οποία είναι ανενεργά για τρία έτη και άνω, προκειµένου
αυτά να αποδεσµεύονται και να αποδεσµεύονται πόροι, οι οποίοι
θα κατανέµονται σε άλλα έργα προς αξιοποίηση.

Συστήνεται Μητρώο Καταγραφής και Παρακολούθησης Δαπα-
νών Συντήρησης και Λειτουργίας, ώστε να γνωρίζουµε έγκαιρα τις
ελλείψεις, τις ανάγκες, µε στόχο, αφ’ ενός, τη βέλτιστη λειτουργία
των υποδοµών, αφ’ ετέρου, την εξοικονόµηση πόρων σε ορίζοντα
δεκαετίας, ικανοποιώντας στον µέγιστο βαθµό και τις ανάγκες δια-
φάνειας.

Ενισχύεται η λογοδοσία, η διαφάνεια, ο έλεγχος των έργων, η
εποπτεία της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων, µε
υποβολή σχετικών ετήσιων εκθέσεων παρακολούθησης, και η
αξιολόγηση σε ορίζοντα πενταετίας αναφορικά µε την υλοποίηση
των έργων.

Θα ήθελα να κάνω και µία ειδική αναφορά στην τροπολογία που
αφορά την ηλεκτρική διασύνδεση Κύπρου - Κρήτης για την Ελ-
λάδα και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Κυβέρνηση αποδεικνύει για
ακόµη µία φορά ότι διαθέτει όχι µόνο όραµα, αλλά και βούληση
ώστε να συνεχιστούν οι εργασίες του µεγάλου αυτού έργου, θέ-
τοντας µάλιστα και ασφαλιστικές δικλίδες για την απρόσκοπτη
υλοποίησή του και προωθώντας τον στόχο της Ελλάδας να κατα-
στεί διάδροµος µεταφοράς καθαρής ενέργειας.

Κλείνοντας, θα έλεγα πως είναι σαφές ότι πρόκειται για ένα γεν-
ναίο και σύγχρονο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, ένα πρόγραµµα που θα οδηγήσει τη χώρα στη νέα εποχή
που διέπεται από νέους κανόνες και νέες ανάγκες, τη νέα εποχή
που η χώρα µας προσαρµόζεται µε γενναίες µεταρρυθµίσεις, τα-
χύτητα και διαφάνεια.

Σήµερα περισσότερο από ποτέ, η ανάπτυξη που λειτουργεί
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συµπεριληπτικά και στοχεύει σε ένα καλύτερο µέλλον για όλους
τους Έλληνες δεν είναι µόνο απαίτηση, αλλά και βασική προϋπό-
θεση για την ουσιαστική ευηµερία της χώρας µέσα από την οπτική
ενός νέου επικαιροποιηµένου αναπτυξιακού µοντέλου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Βολουδάκη.  

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Φωτόπουλο, επιτρέψτε µου να
δώσω τον λόγο στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας για
την υποστήριξη της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 244 και ειδικό
66 και συγκεκριµένα για το άρθρο 5.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για µία σηµαντική τροπολογία,

γιατί αφορά ένα έργο που βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη. Έχουν δαπα-
νηθεί από τον υλοποιητή του έργου, από τον ΑΔΜΗΕ, που είναι
ταυτόχρονα και ο υπεύθυνος για τα δίκτυα υψηλής τάσης στο
εσωτερικό της χώρας, ο διαχειριστής του δικτύου µας υψηλής
τάσης, πολύ σηµαντικά ποσά. Είναι ένα έργο σε εξέλιξη και το
οποίο για κάποια στιγµή βρέθηκε κυριολεκτικά επί ξυρού ακµής
λόγω διαφόρων αντιδράσεων που υπήρχαν στην Κυπριακή Δηµο-
κρατία και χρειάστηκε να κάνουµε µια σύνθετη και πάρα πολύ πα-
ραγωγική διαπραγµάτευση µε την κυπριακή κυβέρνηση, η οποία
υποστηρίζει αυτό το έργο, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε ότι το
έργο αυτό τελικά θα µπορέσει να υλοποιηθεί. 

Για τη σηµασία του έργου δεν θα πω πολλά πράγµατα. Θα πω
µόνο ότι έχει πολύ µεγάλα οφέλη για τους Κύπριους καταναλωτές
µε ασφάλεια, γιατί υπάρχει µία πολύ σηµαντική διαφορά τιµών µε-
ταξύ Ελλάδας και Κύπρου. Στη λιανική είναι σχεδόν διπλάσιες οι
τιµές στην Κύπρο, ενώ στη χονδρική έχουµε µια πρόσφατη δια-
φορά της τάξεως των 70 ευρώ τη µεγαβατώρα. Μιλάµε για το
2024.

Για τον Έλληνα καταναλωτή είναι, επίσης, σηµαντικό, γιατί το
ηλεκτρικό σύστηµά µας στηρίζεται σε πολύ µεγάλη είσοδο των
ΑΠΕ που είναι πολύ φθηνότερες από οποιοδήποτε άλλο µέσο πα-
ραγωγής ενέργειας. Όµως, οι ΑΠΕ, οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, έχουν στοχαστικότητα, δηλαδή δεν µπορείς να προβλέψεις
µε ακρίβεια πόσο θα έχεις από αυτή την πηγή, όπως από ένα θερ-
µοηλεκτρικό εργοστάσιο. Συνεπώς όσο περισσότερες διασυνδέ-
σεις έχει ένα σύστηµα που στηρίζεται στις ανανεώσιµες πηγές,
τόσο πιο σταθερό είναι, τόσο πιο οικονοµικό είναι, γιατί κάνει εξα-
γωγές όταν είναι πολύ φθηνό ή εισαγωγές όταν είναι ακριβό. Συ-
νεπώς, είναι πολύ παραγωγικότερο. 

Επιπλέον, κάτι πολύ σηµαντικό στην περίπτωση αυτή είναι ότι
έχουµε και µία πολύ µεγάλη γεωπολιτική σηµασία, διότι η ηλε-
κτρική σύνδεση της Ελλάδας µε την Κυπριακή Δηµοκρατία είναι
µία σύνδεση τεράστιας γεωπολιτικής σηµασίας, αλλά και η σύν-
δεση που θα γίνει στη συνέχεια µε το Ισραήλ ακόµη µεγαλύτερης. 

Όµως, όλα αυτά είχαν βρεθεί επί ξυρού ακµής. Εµείς κάναµε
µία διαπραγµάτευση, στην οποία ήµουν παρών εγώ ο ίδιος και συ-
νεισέφερα, ώστε να ολοκληρωθεί µε επιτυχία. Η διαπραγµάτευση
κατέληξε σε ένα πλαίσιο συµφωνίας που το κατέθεσα το πρωί, για
να είναι σε γνώση των συναδέλφων ποια είναι η ουσία αυτού του
πλαισίου της συµφωνίας. Επιταχύνεται και επιβεβαιώνεται η είσο-
δος της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον φορέα υλοποίησης του κα-
λωδίου, δηλαδή στην κοινή εταιρεία που θα έχει πια συµµετοχή
και η κυπριακή πλευρά και ο ΑΔΜΗΕ που σήµερα είναι ο αποκλει-
στικός promoter του έργου. Αυτή είναι η µία πτυχή.

Η δεύτερη πτυχή είναι η ολοκλήρωση του ρυθµιστικού πλαι-
σίου, το οποίο κάποια στιγµή είχε τεθεί σε αµφιβολία, κάτι που
αποτελούσε και πρόβληµα. Δηλαδή, είχε βρεθεί να έχει το έργο
Net Present Value, αρνητική παρούσα αξία και να διακυβεύεται.

Η τρίτη πτυχή είναι ότι συνεισφέρουµε στον λεγόµενο «γεω-
πολιτικό κίνδυνο», δηλαδή στον κίνδυνο από κάποιον εξωτερικό
παράγοντα περισσότερο από ό,τι η αρχική εκτίµηση που υπάρχει
στην ανάλυση κόστους-οφέλους και που είναι 37 η συνεισφορά
της Ελλάδας και 63 της Κύπρου, λόγω του πολύ µεγάλου µεγέ-
θους του έργου και της ανάγκης της Κυπριακής Δηµοκρατίας να
αισθανθεί µεγαλύτερη ασφάλεια για την ανάληψη αυτών των γε-

ωπολιτικών κινδύνων.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Εµείς αισθανόµαστε απόλυτη ασφάλεια για την ανάληψη

αυτών των γεωπολιτικών κινδύνων. Εξ ου και ζητούµε από τη
Βουλή να εγκρίνει αυτή την τροπολογία. Η έγκρισή της θα κατα-
στήσει εφικτή την υλοποίηση αυτού του στρατηγικής σηµασίας
ηλεκτρικού καλωδίου, ενός καλωδίου που θα ευεργετήσει και τις
δύο χώρες. Στο Cost - Benefit Analysis υπάρχει θετική συνει-
σφορά και για τις δύο χώρες, αλλά θα έχει και πολύ µεγάλη ευ-
ρύτερη σηµασία. 

Είµαι στη διάθεση των συναδέλφων στη διάρκεια του µικρού
διαλόγου που υποθέτω ότι θα γίνει, γιατί είδα να ζητούν τον λόγο
οι συνάδελφοι, για να δώσω όποιες διευκρινίσεις θέλετε για τη
διαπραγµάτευση αυτή, η οποία ευτυχώς κατέληξε θετικά.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Βλέπω ότι έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Χήτας .
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. 
Υπάρχει ένα άρθρο στην τροπολογία, την οποία προφανώς και

θα θέλαµε να ψηφίσουµε, που λέει το εξής: «Αν το έργο καθυ-
στερήσει ή µαταιωθεί εξαιτίας εξωτερικών παραγόντων…». Ποιοι
είναι οι εξωτερικοί παράγοντες; Εδώ φωτογραφίζουµε την Τουρ-
κία; Ρωτάµε εµείς! Νωρίτερα πήραµε ένα χαρτί από εσάς στο
οποίο µιλάτε για γεωπολιτικό ρίσκο, για γεωπολιτικό ρίσκο σε µια
υπόθεση µεταξύ Ελλάδος και Κύπρου. Έχουµε ρίσκο στα δικαιώ-
µατά µας, κύριε Σκυλακάκη; Τι ρίσκο µπορεί να έχει η Ελλάδα
στα δικαιώµατά της; Και αυτό για ένα έργο για το οποίο κατ’
αρχάς δεν γνωρίζουµε την αρχική συµφωνία Ελλάδας - Κύπρου.
Φαίνεται ότι αρχικά προβλεπόταν ποσοστό επιβάρυνσης 63% για
την Κύπρο και 37% για την Ελλάδα σε περίπτωση µαταίωσης του
έργου λόγω εξωγενών παραγόντων, δηλαδή λόγω της Τουρκίας.
Αυτό φωτογραφίζεται ουσιαστικά µέσα στο άρθρο της τροπολο-
γίας. Τώρα καταλήξαµε σε µία 50%-50% επιπλέον επιβάρυνση
του ελληνικού προϋπολογισµού µε 13% για ένα έργο που όπως,
σωστά είπατε, το κάνει ο ΑΔΜΗΕ, ο οποίος έχει λάβει 657 εκα-
τοµµύρια από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως, η Ευρωπαϊκή
Ένωση βγάζει την ουρά της απ’ έξω σε ό,τι αφορά την Τουρκία. 

Για εµάς είναι απαράδεκτο το ότι αυτή η παράγραφος, αυτή η
διάταξη του άρθρου 2 αναφέρεται στο ότι υπάρχει γεωπολιτικό
ρίσκο από εξωτερικούς παράγοντες για θέµατα στα οποία δεν
πρέπει να υπάρχει ρίσκο. Επαναλαµβάνω, στα δικαιώµατά µας
δεν πρέπει να υπάρχει κανένα απολύτως ρίσκο! 

Αυτό το κατήγγειλε και το πρωί ο Πρόεδρός µας. Ωστόσο, πε-
ριµέναµε να έρθετε κι εσείς για να σας ακούσουµε, γιατί θεω-
ρούµε απαράδεκτο κάτι τέτοιο, το να φοβόµαστε δηλαδή τώρα
την Τουρκία για να κάνουµε εµείς τη σύνδεσή µας µε την Κύπρο.
Διότι, δυστυχώς, γι’ αυτό ουσιαστικά πρόκειται.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Τσι-

ρώνη, έχετε τον λόγο και στη συνέχεια ο κ. Κουκουλόπουλος. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι όντως µεγάλης γεωστρατηγικής σηµα-

σίας το έργο αυτό. Πρέπει, λοιπόν, να προσέξουµε να µη γίνει
έργο µεγάλης γεωπολιτικής αστοχίας. 

Στο ίδιο άρθρο, δηλαδή στο άρθρο 5 παράγραφος 2, που λέτε
ότι σε περίπτωση που έχουµε κάποιον εξωτερικό παράγοντα ή
εξωτερικό κίνδυνο θα επιβαρυνθεί κατά 13% ο προϋπολογισµός
της Ελλάδας, θα ήθελα να σας πω, αν ξέρετε, για τον ευρωπαϊκό
κανονισµό 869/2022. Αφού πρόκειται για έργο κοινού ενδιαφέ-
ροντος του οικείου καταλόγου, βάσει αυτού του ευρωπαϊκού κα-
νονισµού θα πρέπει να προβλέπεται ότι η κάλυψη αφορά την
Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Θα ήθελα τη διευκρίνισή σας σ’ αυτό.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Κου-
κουλόπουλε, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Ζήτησα να παρέµβω και το πρωί όταν κατατέθηκε η τροπολο-

γία γιατί αυτό που επί της ουσίας έχω να πω τώρα, το είπα στον
τότε Προεδρεύοντα, αλλά βέβαια δεν εισακουστήκαµε.

Το ερώτηµα απευθύνεται µάλλον προς υµάς, στο Προεδρείο,
γιατί είναι µάλλον αναρµόδιος να απαντήσει ο κ. Σκυλακάκης,
ενώ το ερώτηµα αφορά την ουσία της τροπολογίας που έχει
έρθει.

Ας βάλουµε τα πράγµατα σε µία σειρά. Η υπόθεση των καλω-
δίων για τη διασύνδεση Ελλάδας και Κύπρου είναι µία υπόθεση
όπου προφανώς δεν έχουµε επί της αρχής και επί της ουσίας
καµµία αντίρρηση γιατί πρόκειται για µια πράξη της κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ Γιώργου Παπανδρέου µε Υπουργό τον Γιάννη Μανιάτη
που κατάφερε τότε να το εντάξει και στα έργα κοινού ευρωπαϊ-
κού ενδιαφέροντος ως έργο στρατηγικής σηµασίας και για την
Ελλάδα και για την Κύπρο και για τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο.
Από τότε κακοφόρµισε αυτό το έργο και δεν έφτασε σε υλοποί-
ηση –και κακώς- µέχρι σήµερα. Έχει διάφορες παλινωδίες, µε
την κοινοπραξία, το ένα, το άλλο, διάφορα. Ας µην πούµε το ιστο-
ρικό. Στο πλαίσιο του χρόνου που έχω δεν υπάρχει και λόγος να
τον σπαταλήσω για κάτι τέτοιο.

Φτάνει, καλώς, σε µία υλοποίηση. Τι λέει ουσιαστικά η τροπο-
λογία; Μία πρόβλεψη ανάληψης ρίσκου είχε έναν επιµερισµό 67%-
33%. Το λέω για να καταλαβαίνουν και οι Βουλευτές της
Συµπολίτευσης. Δηλαδή, ήταν 67% για την Κυπριακή Δηµοκρατία
και 33% για την Ελλάδα. Γιατί ήταν περισσότερο για την Κύπρο;
Διότι ήταν ο κατ’ εξοχήν ωφελούµενος από το έργο και θα κάλυπτε
το όποιο ρίσκο. Αυτό γίνεται τώρα 50%-50%, παρ’ ότι δεν είµαστε
σε καλύτερη οικονοµική κατάσταση από την Κύπρο. Παρ’ όλα
αυτά, την Κύπρο αφορά. Ούτε και σ’ αυτό βάζουµε ζήτηµα. 

Ναι, αλλά το ζήτηµα δεν είναι το 37% που γίνεται 50%, κύριε
Πρόεδρε. Το ζήτηµα είναι το γεωπολιτικό ρίσκο επί του οποίου
υπήρξε ολόκληρος διάλογος και µεταξύ της Ελληνικής και της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας. Υπάρχει το επεισόδιο της Κάσου που προ-
ηγήθηκε που απ’ ό,τι δείχνει η πραγµατικότητα, µάλλον ήταν πολύ
πιο σοβαρό από ό,τι η Κυβέρνηση θέλησε να µας παρουσιάσει. Κι
εδώ υπάρχει µια παραδοξότητα. Είναι δυνατόν η Ευρωπαϊκή
Ένωση να έχει εντάξει αυτό το έργο στα έργα κοινού ευρωπαϊκού
ενδιαφέροντος, όπως λέγονται, οι Ηνωµένες Πολιτείες να έχουν
προβλέψει µέσω των Ηνωµένων Πολιτειών να χρηµατοδοτήσουν
αυτή τη συγκεκριµένη επένδυση και να µην µπορούµε να εγγυη-
θούµε γιατί ενδεχοµένως η γείτονα Τουρκία δεν θέλει αυτό το
έργο;

Αυτή, λοιπόν, η υπόθεση, κύριε Πρόεδρε –γι’ αυτό απευθύνοµαι
σε σας- κατά τη δική µας γνώµη θα έπρεπε να περάσει από την
Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας για µία σοβαρή αναλυτική συ-
ζήτηση, γιατί αυτό το οποίο θέλω να υπογραµµίσω είναι ότι φαί-
νεται πως το ρίσκο αποκτά σάρκα και οστά και αποκτά τελείως
άλλη υπόσταση και το ποσό που ενδεχοµένως θα κληθεί να κατα-
βάλει η χώρα, ακόµα και η αλλαγή του συσχετισµού. 

Άλλη είναι η ουσία. Δεν µπορεί να το απαντήσει ο κ. Σκυλακά-
κης. Μπορεί να απαντήσει φυσικά, γιατί εκπροσωπεί την Κυβέρ-
νηση, αλλά δεν είναι ακριβώς αρµόδιος. Το ερώτηµα το δικό µας
αφορά καθαυτού την ουσία του γεωπολιτικού ρίσκου και κατά
πόσον αυτό έχει µεγαλώσει ή όχι. Γιατί το λέω αυτό; Διότι υπήρξε
µεγάλη δυσκολία. Δεν νοµίζω ότι η Κύπρος από τη µεριά της είχε
πρόβληµα να γίνει το 67% το δικό της 50%. Μάλλον γεγονότα που
προηγήθηκαν την έκαναν επιφυλακτική. 

Υπάρχει, λοιπόν, σοβαρό θέµα, το οποίο νοµίζουµε ότι θα µπο-
ρούσε να συζητηθεί –και επιβάλλεται να συζητηθεί- στην Επιτροπή
Εξωτερικών και Άµυνας. Και δεν θα ήταν κακό να έρθει ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών ή ο αρµόδιος Υφυπουργός να µας δώσει κάποιες
εξηγήσεις σε αυτό το τόσο ζέον εθνικό θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Κουκουλόπουλε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο κ. Γαβρήλος έχει
τον λόγο και στη συνέχεια ο κ. Καραθανασόπουλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι σαφές από τη συµφωνία που φέρνετε και

την τροπολογία ότι υπάρχουν δεύτερες σκέψεις στην Κυβέρνηση
και σίγουρα κάποια δεδοµένα στα οποία δεν µας έχετε κάνει κοι-
νωνούς. Σε αυτό, ασφαλώς, αναφέρεται και η αλλαγή του ποσο-
στού ρίσκου και της ανάληψης ρίσκου για ένα µεγάλο ζήτηµα που
δεν έχει µόνο γεωπολιτικές προεκτάσεις, αλλά και οικονοµικές.
Και ασφαλώς ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι υπέρ αυτού
του έργου και της σηµασίας που έχει για τον ελληνισµό. 

Όµως σε κάθε περίπτωση αυτή η τροπολογία, όπως έρχεται,
µας γεµίζει µε µεγαλύτερο προβληµατισµό για το τι σηµαίνει τε-
λικά «γεωπολιτικό ρίσκο» και πώς ήρθε η ελληνική Κυβέρνηση και
η κυπριακή κυβέρνηση και αλλάζουν αυτά τα ποσοστά. Και το λέω
αυτό, γιατί οι προκλήσεις της Τουρκίας τον τελευταίο καιρό είναι
συνεχείς. Είχαµε το τελευταίο επεισόδιο στην Κάσο µε την πόντιση
του καλωδίου που πράγµατι φαίνεται ότι δεν ήταν ένα συµβάν που
µπορούµε να το ξεπεράσουµε µε ευκολία. Κινητοποιήθηκε και το
Υπουργείο Εξωτερικών και το Υπουργείο Άµυνας και φαίνεται ότι
έχετε πολλά να µας πείτε. Ασφαλώς, αν δεν θέλετε και δεν επιθυ-
µείτε εσείς γιατί δεν είστε αρµόδιος σε αυτήν την Αίθουσα του
Κοινοβουλίου, είναι βέβαιο ότι στην αρµόδια επιτροπή πρέπει να
απαντηθούν πολλά ερωτήµατα για το τι συνέβη στην Κάσο. 

Ωστόσο, είναι και οι συνεχιζόµενες προκλήσεις από την τουρ-
κική πλευρά. Δεν ακούσαµε καµµία κουβέντα από τον κύριο Πρω-
θυπουργό µπροστά σε αυτήν την πρόκληση που δέχτηκε από τον
Τούρκο Πρόεδρο στο πλαίσιο της γενικής συνέλευσης του ΟΗΕ,
όταν ο Τούρκος Πρόεδρος ζήτησε την αναγνώριση του ψευδο-
κράτους. Δεν ακούσαµε ούτε µία κουβέντα από τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό. Πήγε και γύρισε, χωρίς να αναφερθεί σε αυτό το
µεγάλο και σηµαντικό ζήτηµα της εξωτερικής πολιτικής του ελλη-
νισµού. 

Έτσι, λοιπόν, ολοκληρώνω µε αυτές τις σκέψεις και τους προ-
βληµατισµούς. Αν έχετε κάτι περισσότερο να µας πείτε για το τι
σηµαίνει «γεωπολιτικό ρίσκο» και πώς το αντιλαµβάνεται πλέον το
τελευταίο διάστηµα η ελληνική Κυβέρνηση προκειµένου να σπεύ-
σει και να αλλάξει το ποσοστό ανάληψης ευθύνης µε την Κυπριακή
Δηµοκρατία, είµαστε εδώ να σας ακούσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γαβρήλο.

Ορίστε,  κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο θέµατα θα ήθελα να

θίξω, κύριε Πρόεδρε.
Ποιο θα είναι ακριβώς το ενεργειακό αποτύπωµα; Δηλαδή, θα

έχουµε ενεργειακή ασφάλεια; Θα έχουµε ενεργειακή επάρκεια για
το καλώδιο και φθηνό ρεύµα για τον ελληνικό λαό; Όχι. Αυτά δεν
προκύπτουν από πουθενά. Ίσα-ίσα, θα επιβαρυνθεί µε το κόστος
κατασκευής. Και χωρίς κέρδος, κερατάς!

Άρα, λοιπόν, δεν εξυπηρετεί τις ανάγκες της λαϊκής οικογένειας
αυτός ο σχεδιασµός. Ποιον εξυπηρετεί; Εξυπηρετεί αυτό που λέτε
«γεωστρατηγικό ρίσκο» που δεν είναι τώρα µόνο ανάµεσα στην
Ελλάδα και την Τουρκία. Μην κρυβόµαστε. Είναι συνολικότερο το
ζήτηµα, γιατί γίνονται πόλεµοι για τις ενεργειακές πηγές και τη
διαδροµή, ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι στην Ουκρανία, υπάρχουν αν-
τιτιθέµενα ιµπεριαλιστικά συµφέροντα ενεργειακά για τις διαδρο-
µές. Και αυτό είναι ένα ενεργειακό σχέδιο των Αµερικανών. Οι
Αµερικάνοι προσπαθούν µε κάθε τρόπο να γίνει αυτό το έργο. Για
ποιον λόγο; Διότι, βεβαίως, εντάσσεται σε έναν συνολικότερο πό-
λεµο που έχουν ανοίξει µε τους Κινέζους στα ζητήµατα της ενέρ-
γειας, στα ζητήµατα του διεθνούς εµπορίου, γιατί αυτό θα
εξυπηρετήσει ως λαγός τον ειδικό δρόµο µεταφοράς, µια και το
καράβι αυτό σκέφτεται να πάει στο Ισραήλ, το κράτος - δολοφόνο,
και µετά να πάµε και στην Ινδία, που θα είναι ένα ευρύτερο σχέδιο
µεταφοράς ενέργειας, εµπορευµάτων και άλλων. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, ο κίνδυνος µεγαλώνει για ποιον
σκοπό; Διότι ακριβώς αυτό δηµιουργεί ζητήµατα ανταγωνισµού
µε την τουρκική άρχουσα τάξη. Τα περί «ήρεµων νερών» ανάµεσα
στην Ελλάδα και στην Τουρκία είναι προφάσεις εν αµαρτίαις. Δρο-
µολογούνται και διαµορφώνονται όλες οι προϋποθέσεις για έναν
επώδυνο συµβιβασµό στο πλαίσιο των αµερικανικών και των ευ-
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ρωπαϊκών σχεδιασµών για συνδιαχείριση στο Αιγαίο και στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Αυτό εγκυµονεί κινδύνους και για τους λαούς
της περιοχής γιατί θα γενικευτούν οι πολεµικές συγκρούσεις, αλλά
και για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας.

Εµείς λέµε το καθαρά: Δεν εξυπηρετεί σε τίποτα τον ελληνικό
λαό και τις ανάγκες του το συγκεκριµένο καλώδιο και γι’ αυτό και
καταψηφίζουµε τη τροπολογία και όχι απλά και µόνο γιατί αλλάζει
το ποσοστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Καραθανασόπουλε.

Κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν θέλουµε να µπούµε στη διαδικασία

της χρησιµότητας ή όχι του καλωδίου αυτού. Αυτό θα αποδειχθεί
στο µέλλον, εφόσον γίνει. Μας κινεί, όµως, την περιέργεια η
φράση για τον «εξωτερικό κίνδυνο στα γεωστρατηγικά θέµατα της
περιοχής», η οποία σίγουρα υποκρύπτει µία πιθανή παρέµβαση
της Τουρκίας -εκεί πηγαίνει το µυαλό µας σε πρώτη φάση- και
ίσως και µετέπειτα και σε άλλους οι οποίοι έχουν όφελος. Θεω-
ρούµε ότι δεν θα µπορούσε να έρθει µε µία απλή τροπολογία ένα
βράδυ αυτή η τόσο σηµαντική λεπτοµέρεια, η οποία θα έπρεπε να
έχει αναλυθεί και εξηγηθεί πρώτα είτε στις επιτροπές είτε σε ιδι-
αίτερες επιτροπές ευαίσθητων θεµάτων, όπως είναι η Επιτροπή
Εξωτερικής Πολιτικής ή Εθνικών Θεµάτων και νοµίζουµε ότι θα
πρέπει αυτή η τροπολογία να αποσυρθεί, να µην τη συζητήσουµε
καν, να µην εισέλθει καν προς ψήφιση. 

Η Ελλάδα δεν πρέπει εκ προοιµίου να σκέπτεται να κάνει κάτι
και να σκέφτεται την επόµενη κίνηση που θα κάνει ο αντίπαλός
της. Αποσύροντας τη δυναµική της και βγάζοντας τα συµφέροντά
της από την περιοχή εκ προοιµίου δηλώνει ότι αν υπάρξει γεωπο-
λιτική ή στρατηγική παρέµβαση από τρίτους η Ελλάδα είναι έτοιµη
να κάνει πίσω. Γι’ αυτό εξοπλιζόµαστε, γι’ αυτό είµαστε. Υποτίθε-
ται, ελεύθερη χώρα. Προστατεύουµε τα δικαιώµατά µας και θα
πρέπει να είµαστε κάθετοι σε αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τέθηκαν διάφορα θέµατα. Θα ξεκινήσω από το τελευταίο γιατί

µου κάνει εντύπωση ότι ζητάτε να αποσυρθεί µία τροπολογία η
οποία θα επιτρέψει να γίνει το καλώδιο. Δεν έχετε συνειδητοποι-
ήσει ότι υπήρχε πιθανότητα να µη γίνει το έργο αυτό, ήταν υπό
αναστολή. Η «NEXANS» είχε σταµατήσει το έργο και η κρισιµό-
τητά του να ψηφίσει η Βουλή τροπολογία και να το στηρίξουν όλοι
όσοι πιστεύουν ότι χρειάζεται αυτό το καλώδιο, του ΚΚΕ εξαιρου-
µένου, προκύπτει από το γεγονός ότι αν δεν ψηφιστεί αυτή η τρο-
πολογία το καλώδιο δεν θα γίνει. Είναι τόσο πολύ απλό. Το έργο
είναι σε αναστολή. 

Η Κοµισιόν είχε πολύ µεγάλο προβληµατισµό σε σχέση µε την
πορεία αυτού του καλωδίου και το τεράστιο ποσό που χρηµατο-
δοτεί αυτό το καλώδιο, το οποίο ενώνει την Ελλάδα µε την Κύπρο
µε µία ηλεκτρική διασύνδεση και ακολουθεί µια δεύτερη φάση που
ακόµη δεν έχει αξιολογηθεί µε το Ισραήλ. Να το πω πολύ απλά:
Όποιος θέλει να γίνει το καλώδιο στην πραγµατική ζωή, θα πρέπει
να ψηφίσει αυτή την τροπολογία στην πραγµατική ζωή. Όποιος
δεν θέλει, µπορεί να βρει όποια δικαιολογία θέλει. Αυτό είναι ελεύ-
θερο.

Τώρα τι είναι ο «γεωπολιτικός κίνδυνος». Γεωπολιτικός κίνδυνος
µπορεί να είναι πολλά πράγµατα. Αν αναστηθεί, ας πούµε, το αε-
ροπλανοφόρο «Κουζνέτσοφ» και επιστρέψουν και οι ναύτες που
τους έχουν στείλει τώρα στο µέτωπο, θα µπορούσε να ήταν µία
τρίτη χώρα η οποία θέλει να γίνει το καλώδιο για τους δικούς της
λόγους. Θα µπορούσε να ήταν µια τροµοκρατική ενέργεια, όπως
συνέβη σε άλλες περιπτώσεις. Θα µπορούσε να ήταν όλα όσα
είναι προφανές ότι µπορούν να είναι. 

Εµείς τι λέµε ως Ελλάδα; Εµείς λέµε ότι έχουµε πλήρη εµπιστο-
σύνη στη διεθνή µας θέση, στο Διεθνές Δίκαιο, στις συµµαχίες
µας, στη στήριξη στην ευρωπαϊκή, στην υποστήριξη της αµερικα-
νικής κυβέρνησης, στη λογική των επιχειρηµάτων µας και αναλαµ-
βάνουµε αυτό το γεωπολιτικό ρίσκο. Γιατί το αναλαµβάνουµε και

ερχόµαστε και αλλάζουµε µόνο για το γεωπολιτικό ρίσκο το πο-
σοστό; Έχω µπροστά µου µία απόφαση της ΡΑΕΚ, της ρυθµιστι-
κής αρχής ενέργειας της Κύπρου που λέει ότι ενδέχεται να
αναλάβει η ΡΑΕΚ το γεωπολιτικό ρίσκο για το 63%. Και αυτή η
απόφαση µέσα στο πλαίσιο συµφωνίας, προφανώς θα πρέπει να
προσαρµοστεί, γιατί η συµφωνία λέει ότι και οι δύο πλευρές ανα-
λαµβάνουν το γεωπολιτικό ρίσκο. Το «ενδέχεται» δεν είναι «ανα-
λαµβάνω». Αυτό ήταν αναγκαίο κοµµάτι της διαπραγµάτευσης για
να γίνει το καλώδιο, για να αναλάβουµε το γεωπολιτικό ρίσκο, που
σηµαίνει ότι έχουµε πλήρη εµπιστοσύνη στον εαυτό µας και στις
δυνάµεις µας, για να το πω πολύ απλά.

Σε σχέση µε την πορεία αυτού του έργου -για να απαντήσω και
στον κ. Κουκουλόπουλο- να πω ότι το έργο αυτό είχε έναν προ-
ωθητή, έναν promoter, ο οποίος απέτυχε να το ξεκινήσει και κιν-
δύνεψε…

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρω αυτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Γνωρίζω απολύτως ότι το ξέρετε, αλλά η Αίθουσα
πρέπει να έχει µια ενηµέρωση.

Κινδύνευσε να χαθεί η επιδότηση περίπου 700 εκατοµµυρίων
από την Κοµισιόν. Ο ΑΔΜΗΕ και η ελληνική κυβέρνηση ανέλαβαν
και το γεωπολιτικό ρίσκο εν τοις πράγµασι -έχουν βάλει 160 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε αυτήν την υπόθεση- και το ρίσκο υλοποίησης
ενός σύνθετου έργου. Είχαµε δυσκολίες διότι ανετράπησαν ρυθ-
µιστικές αποφάσεις και έπρεπε να διορθωθούν. Κάναµε µία πολύ
σύνθετη διαπραγµάτευση η οποία στηρίζεται στην πεποίθηση που
έχει η Ελλάδα ότι το καλώδιο αυτό µπορεί, πρέπει και θα γίνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Για το ενεργειακό αποτύ-

πωµα θα µας πείτε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μπορώ να έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Το ΚΚΕ βλέπει µε τον δικό του τρόπο τα πράγµατα
και είναι σωστό να υπάρχει απάντηση. 

Ένα ενεργειακό σύστηµα που στηρίζεται στις ανανεώσιµες
πηγές, οι οποίες είναι πολύ φθηνότερες από τις άλλες, µε τερά-
στια διαφορά, έχει ανάγκη να είναι όσο πιο διασυνδεδεµένο γίνε-
ται. 

Να σας δώσω ένα απλό παράδειγµα για να καταλάβετε: Η Ελ-
λάδα µε την Κύπρο έχει ανάλογα µε την εποχή ένα τέταρτο µε
σαράντα λεπτά διαφορά στον ήλιο της. Αυτή η διαφορά είναι ευ-
θέως όφελος και των δύο συστηµάτων, διότι όταν θα σβήνουν
τα φωτοβολταϊκά στην Ελλάδα, θα έχουµε κάποια φωτοβολταϊκά
που θα συνεχίζουν να λειτουργούν στην Κύπρο και θα µεταφέ-
ρουν ρεύµα πάρα πολύ φθηνά και αντίστοιχα όταν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το αντίστροφο. Πρώτα
στην Κύπρο θα σβήνουν και µετά στην Ελλάδα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Και όταν θα σβήνουν στην Ελλάδα, θα λειτουργούν
στην Κύπρο. Δεν ξέρω αν θα συµβαίνει το µεσηµέρι ή το βράδυ.
Συγχωρείστε µου αυτό το λάθος, αν έχω κάνει λάθος εγώ ή
εσείς. Δεν µπορώ να το σκεφτώ τώρα, αυτήν τη στιγµή. Χαρίστε
το µου αυτό κοινοβουλευτικά! Στην πράξη αυτό είναι ένα πολύ
µικρό κοµµάτι στη σηµασία της στοχαστικότητας.

Όταν θα έχει σύννεφα και θα φυσάει εδώ και δεν θα φυσάει
εκεί, το σύστηµά µας πρόκειται να έχει το 30%-80% ΑΠΕ, ανανε-
ώσιµες. Ένα στοχαστικό σύστηµα, πρέπει να επικοινωνεί όσο γί-
νεται περισσότερο. Αυτή είναι η µία πτυχή.

Η δεύτερη πτυχή είναι ότι ένα σύστηµα µε πολλές ΑΠΕ, µπορεί
να είναι και εξαγωγικό. Για πρώτη φορά εµείς δηλαδή σταδιακά
από εισαγωγέας ενέργειας θα γίνουµε εξαγωγέας. Αυτό για να
συµβεί, πρέπει να έχεις διασυνδέσεις. Η Κύπρος µπορεί και να
στέλνει και να υποδέχεται ενέργεια µε αυτό το δεδοµένο και το
ίδιο, ακόµη περισσότερο, µε το Ισραήλ.

Η ανάλυση κόστους-οφέλους λέει ότι το µεγάλο όφελος είναι
στην Κύπρο, -για αυτό και παίρνει το 63% του βάρους- και το µι-
κρότερο όφελος –εξ ου και παίρνουµε το 37%- είναι στην Ελ-
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λάδα. Όφελος έχουν και οι δύο. Το όφελος είναι 6 δισεκα- τοµ-
µύρια στο τέλος αυτής της ιστορίας. Ακόµη και αν δεν υπήρχαν
αυτά τα 6 δισεκατοµµύρια, η σηµασία του να υπάρχει αυτό το
καλώδιο µεταξύ Ελλάδος και Κύπρου, είναι πολλαπλή. Ακόµη και
εσείς πρέπει να το συνειδητοποιήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τώρα για την ενηµέρωσή σας, θα δώσω τον λόγο στον κ. Φω-
τόπουλο, µετά στον κ. Λαµπρούλη, διότι προεδρεύει στη συνέ-
χεια και µετά στην κ. Λιακούλη. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια που έχουµε την τύχη να σας έχουµε εδώ,

θα µπορούσατε να µου λύσετε µια απορία, η οποία γεννήθηκε
κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης; Ένα λεπτό, κύριε συνά-
δελφε, δεν θα τον καθυστερήσω πολύ τον κύριο Υπουργό, αλλά
είναι ευκαιρία. 

Σαφώς, εµείς ως Ελληνική Λύση, καταλαβαίνετε ότι είµαστε
υπέρ της προβολής ισχύος της πατρίδας µας. Σαφώς και θεω-
ρούµε την Κυπριακή Δηµοκρατία, Ελλάδα. Άρα, δεν το συζητάµε
για την αύξηση του ποσοστού της χρηµατοδότησης από το 37%
στο 50% από την Ελληνική Δηµοκρατία. 

Αυτό, όµως, το οποίο µας δηµιουργεί προβληµατισµό, είναι
γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση, για ένα έργο το οποίο είναι ύψιστης
σηµασίας µεταξύ δύο κρατών-µελών, θεωρεί ότι αν προκύψει γε-
ωπολιτικό πρόβληµα ή αν προκύψει εξωτερικό πρόβληµα -το
οποίο δεν πρέπει να κρυβόµαστε ή δεν πρέπει να ντρεπόµαστε
να το λέµε ότι είναι η Τουρκία- πρέπει να σταµατήσει τη χρηµα-
τοδότηση; Αν αυτό ισχύει, θα ήθελα µία απάντηση για τη συγκε-
κριµένη περίπτωση.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι το οποίο ανέφερε νωρίτερα, µετά την
οµιλία του Προέδρου µας Κυριάκου Βελόπουλου, ο επικεφαλής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς. Δεν θα
αναφερθώ φυσικά στα περί ακροδεξιάς, διότι απαξιώνω να κάνω
αναφορά σε αυτό. Αυτό νοµίζω ότι έχει ξεκαθαριστεί. 

Αναφέροµαι στο γεγονός ότι διαφωνεί µε τον γραµµικό φόρο,
τον οποίο εµείς έχουµε στο πρόγραµµά µας, το 15%. Θα σας τα
πει και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Χήτας στη δευ-
τερολογία του. Όµως, είναι ενδεικτικό ότι αν δεν µπορείτε να κα-
ταλάβετε τη διαφορά µεταξύ του πώς φορολογείται ένας
φτωχός και του πώς φορολογείται ένας πλούσιος στην φορολο-
γητέα ύλη, σε αυτό που του πλεονάζει, αυτό είναι χαρακτηρι-
στικό για το πώς τα καταφέρατε στην οικονοµία τεσσεράµισι
χρόνια στα οποία κυβερνήσατε. 

Έρχοµαι να απευθύνω µια ερώτηση στον κ. Παπαθανάση, ο
οποίος έχει βγει εκτός. Κύριοι της Κυβέρνησης, µε τον κ. Λιβάνιο
δεν είσαστε στην ίδια Κυβέρνηση; Δεν συγκυβερνάτε; Δεν µιλάτε
στο Υπουργικό Συµβούλιο; Ο κ. Λιβάνιος, λοιπόν, µαθαίνουµε ότι
θα φέρει ένα νοµοσχέδιο για ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών,
µε πάρα πολλές δόσεις, πενταετής –άρα, γύρω στις εξήντα δό-
σεις- µε κούρεµα προσαυξήσεων, το οποίο θα φτάνει µέχρι το
95%. Αυτό είναι κάτι το οποίο στο πλαίσιο της συζήτησης για το
ιδιωτικό χρέος, είτε αυτό αφορά χρέη προς τα ασφαλιστικά τα-
µεία είτε αυτό αφορά χρέη προς τη γενική κυβέρνηση, σας το
θέτουµε µετ’ επιτάσεως σε κάθε συζήτηση που αφορά το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. 

Δεν µπορείτε να κάνετε κάτι αντίστοιχο και για τα χρέη προς
τις φορολογικές αρχές και προς τα ασφαλιστικά ταµεία; Δεν κα-
ταλαβαίνω τι εµµονή είναι αυτή στον εξωδικαστικό µηχανισµό,
που όλοι έχουµε αποδεχτεί ότι έχει προβλήµατα και ότι έχει
λάθη. Έχει πολύ σοβαρά προβλήµατα από κατασκευής ο εξωδι-
καστικός µηχανισµός και τα οποία σας τα έχουµε τονίσει σε κάθε
συζήτηση. Αντί να µπείτε σε µια διαδικασία µιας πάγιας ρύθµι-
σης, µε πολλές δόσεις και µε κούρεµα προσαυξήσεων και προ-
στίµων, επιµένετε να µας µιλάτε µόνο για τον εξωδικαστικό
µηχανισµό. 

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε αυτό, έρχεται το Υπουργείο Εσωτερι-
κών και βάζει τα χρέη προς τους δήµους και προς την τοπική αυ-
τοδιοίκηση σε µία ρύθµιση. Έχει και αυτό πρόβληµα, γιατί κακώς
βάζει ως χρονικό όριο την 31η Αυγούστου του 2024. Αυτή ρύθ-
µιση θα πρέπει να είναι ανοιχτή, θα πρέπει να είναι πάγια και θα
πρέπει να είναι σε λειτουργία συνεχώς και όλο τον χρόνο.

Έρχοµαι τώρα σε µια διαρροή, την οποία διαβάζουµε τις τε-
λευταίες ηµέρες, από το Υπουργείο Οικονοµικών και αφορά την
αυτόµατη επιβολή προστίµων, η οποία θα ισχύσει για τις εκπρό-
θεσµες φορολογικές δηλώσεις από την 1η Οκτωβρίου. Τι σηµαί-
νει αυτόµατη επιβολή προστίµου; Σηµαίνει ότι δεν θα συνο-
δεύεται από έκθεση ελέγχου. 

Μετά, λοιπόν, από όλη αυτή την προφανή διάλυση που έχει
επέλθει στον φορολογικό µηχανισµό, µε σκοπούς εντελώς αδι-
ευκρίνιστους, έρχεται τώρα η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσό-
δων και λέει: «Αυτόµατα πρόστιµα, χωρίς εξηγήσεις». Πραγµα-
τικά, έχω πολύ µεγάλη περιέργεια αν θα το δεχτεί το Συµβούλιο
της Επικρατείας και πότε ακριβώς θα κριθεί αν θα το δεχθεί ή
όχι. Η αντισυνταγµατικότητα αυτής της ρύθµισης, για τα πρό-
στιµα χωρίς έκθεση ελέγχου, είναι ξεκάθαρη. Όµως, θα µου
πείτε ότι εδώ το Συµβούλιο της Επικρατείας δέχτηκε κατασχέ-
σεις τραπεζικών λογαριασµών χωρίς κοινοποίηση στον πολίτη,
θα κολλήσει στα πρόστιµα των 100 και 500 ευρώ;

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση και προς ψήφιση νοµοσχέ-
διο. Το σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων», µόνο νέο δεν είναι. Δεν πρόκειται για
νέο αναπτυξιακό πρόγραµµα, εφόσον διατάξεις προηγούµενων
νόµων δεν καταργούνται, ενισχύοντας την πολυνοµία. Έχουµε
επισηµάνει επανειληµµένως ότι η πολυπλοκότητα, οι συχνές µε-
ταβολές και ασάφειες στην επενδυτική νοµοθεσία, επηρεάζουν
τον επιχειρησιακό σχεδιασµό και τη λειτουργία της διοίκησης. 

Οι συχνές µεταβολές του ρυθµιστικού πλαισίου, το οποίο συν-
τίθεται από πληθώρα νόµων και κανονιστικών διατάξεων που κατ’
επανάληψη τροποποιούνται, αποθαρρύνει τη δηµιουργία και τη
στήριξη λειτουργίας νεοφυών επιχειρήσεων που θα συµβάλλουν
δυναµικά στην καλλιέργεια ενός νέου αναπτυξιακού µοντέλου,
το οποίο µπορεί και πρέπει να αλλάξει τον παραγωγικό ιστό της
χώρας.

Στο άρθρο 5, ορίζεται ότι οι δαπάνες για τη συντήρηση έργων
που έχουν ολοκληρωθεί, δεν αποτελούν δηµόσια επένδυση, γε-
γονός που καταδεικνύει την αδιαφορία σας για τη συντήρηση
των υφιστάµενων υποδοµών, αναπαράγοντας µε τον πλέον εµ-
φατικό τρόπο τις παθογένειες ενός κράτους, που σας θυµίζω ότι
πολύ πρόσφατα αναγκάστηκε σε προσωρινή παύση λειτουργίας
ενός πολύ σηµαντικού κτηρίου, λόγω στατικής ανεπάρκειας στε-
γάστρου.

Μελετώντας διεξοδικά τις διατάξεις του υπό ψήφιση νοµοσχε-
δίου, καµµία διάταξη δεν αναφέρεται επί της ουσίας στο κρίσιµο
ζήτηµα της λογοδοσίας, παραδείγµατος χάριν στην περίπτωση
της απένταξης. Δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι οι παράγραφοι 3 και
4 του άρθρου 22 και παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 23 υποκα-
θιστούν ρυθµίσεις λογοδοσίας. 

Είναι αξιοσηµείωτο ότι µαταιώσεις και αποτυχίες κατά τον ανα-
πτυξιακό σχεδιασµό, δεν αποτελούν αντικείµενο ρύθµισης. Δεν
ελέγχεται κανένας. Δεν λογοδοτεί κανένας, καταδεικνύοντας σο-
βαρό έλλειµµα διαφάνειας και πλήγµα στη χρηστή διακυβέρνηση
που επιτάσσουν τόσο οι κοινοτικές πρακτικές όσο και το εθνικό
συµφέρον.

Οι δηµόσιες επενδύσεις συµβάλλουν σε µεγάλο βαθµό στην
οικονοµική ανάπτυξη της χώρας και αποτελούν ένα ελεγχόµενο
µέσο της βραχυχρόνιας, καθώς και της µακροχρόνιας πολιτικής
της Κυβέρνησης. 

Στο άρθρο 5, δεν υπάρχει ειδική πρόβλεψη για την ενίσχυση
των παραµεθόριων και ακριτικών περιοχών, ενώ θα έπρεπε να
συνιστούν αυτοτελείς τοµείς. Πάγια αρχή µας στην Ελληνική
Λύση και κάτι που δεν ισχύει για την Κυβέρνηση, είναι ο σεβα-
σµός των ακριτών συµπολιτών µας, η ώθηση στον κλάδο της επι-
χειρηµατικότητας µε νέες ευκαιρίες και η εντατική συνεργασία
µαζί τους για την ανάπτυξη των τοπικών κοινοτήτων.

Χαρακτηριστικό είναι ότι στο ακροτελεύτιο άρθρο 62, αναφέ-
ρονται πέντε ηµεροµηνίες έναρξης ισχύος, προκαλώντας ασά-
φειες και ανασφάλεια δικαίου. 

Τώρα, όσον αφορά την τροπολογία για την αναδροµική κατάρ-
γηση του φόρου στις βάρκες, ουσιαστικά καταργείται αναδρο-
µικά κάτι το οποίο επί της ουσίας δεν πρόλαβε να ισχύσει. Όσα
«κορόιδα» βιάστηκαν να πληρώσουν, όπως έµαθα το πρωί που
µε πήρε ένας συνεργάτης στο γραφείο να µου πει ότι πλήρωσε
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και αν πλήρωσε σωστά, απλά την πάτησαν. Διότι για όσους δεν
πλήρωσαν, δεν θα αναζητηθεί ο φόρος. 

Κύριοι συνάδελφοι, στην επόµενη «πίστα» αναµένουµε από
εσάς να ψηφίζετε φορολογικούς νόµους, οι οποίοι θα ισχύουν
Δευτέρα, Τετάρτη, Παρασκευή και άλλους για Τρίτη, Πέµπτη,
Σάββατο. Αν έτσι πιστεύετε ότι θα επιβάλλετε φορολογική συνεί-
δηση στους Έλληνες, γελιέστε. Ούτε µε τέτοιου είδους τερτίπια,
ούτε µε τέτοιου είδους παρανοµία, ούτε διασπαθίζοντας το
χρήµα των Ελλήνων φορολογουµένων σε χαλιά και ταξίδια δεν
πρόκειται να επιβάλλετε φορολογική συνείδηση.

Κλείνοντας, µε αφορµή αυτά τα οποία είδαµε και ακούσαµε
από την παρουσία πολλών Προέδρων και Πρωθυπουργών στη
διάρκεια των προηγούµενων ηµερών στη Νέα Υόρκη στον ΟΗΕ,
έχω να πω το εξής: Είδαµε τον Πρόεδρο του Ελ Σαλβαδόρ στα
Ηνωµένα Έθνη, ο οποίος εξέθεσε τις επιτυχίες της χώρας του
στην καταπολέµηση του εγκλήµατος. Είδαµε τον Πρόεδρο της
Αργεντινής, ο οποίος εξέθεσε ένα όραµα όπως το φαντάζεται
αυτός για τον φιλελευθερισµό στην οικονοµία. Είδαµε έναν Ερν-
τογάν να προπαγανδίζει τις απαιτήσεις της Τουρκίας στην
Κύπρο. Είδαµε και έναν κ. Μητσοτάκη, ο οποίος µίλησε για µια
παγκόσµια διακυβέρνηση, χωρίς να προβάλει καµµία ελληνική
απαίτηση, χωρίς να προβάλει κανένα εθνικό όραµα.

Από την άλλη, βέβαια, ποια επιτυχία να προβάλει; Την εκατο-
στή δέκατη τρίτη θέση στον δείκτη οικονοµικής ελευθερίας ή την
προτελευταία θέση στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση;

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Φωτόπουλο.

Θα δώσω τον λόγο στον Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Λαµπρο-
ύλη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Το ερώτηµα που θα θέλαµε να βάλουµε στο πλαίσιο της συ-
ζήτησης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου είναι το εξής: Σε όφε-
λος ποιου προωθούνται οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου, που
φέρει, µάλιστα και τον βαρύγδουπο τίτλο: «Νέο Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων»; Ρητορικό, βέβαια, το ερώ-
τηµα.

Την απάντηση τη δίνει η καθηµερινή ζωή, η ίδια η πραγµατικό-
τητα στη χώρα µας. Διότι η ανάπτυξη που υπηρετείτε µε την πο-
λιτική σας τόσο εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όσο
και οι προηγούµενες του ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ αλλά και τα άλλα
αστικά κόµµατα που στηρίζουν αυτό τον δρόµο ανάπτυξης, είναι
ανάπτυξη που αφορά την κερδοφορία και τα προνόµια των µο-
νοπωλιακών οµίλων, των µεγαλοεπιχειρηµατιών, των λίγων και
όχι τις ανάγκες του λαού µας, της λαϊκής οικογένειας που στε-
νάζει καθηµερινά για να ανταποκριθεί στη φοροληστεία που
έχετε επιβάλει στα χρέη, την ανεργία, την εντεινόµενη εκµετάλ-
λευση της εργατικής τάξης, την ενεργειακή φτώχεια, την εργο-
δοτική κρατική καταστολή και τροµοκρατία, το γενικευµένο
αίσθηµα φόβου και ανασφάλειας για το µέλλον και άλλα. Αυτές
τις πηγές ευτυχίας τους προσφέρει ο δρόµος ανάπτυξης που
υπηρετείτε, ο καπιταλιστικός δρόµος.

Αλήθεια, η καπιταλιστική αγορά δεν είναι αυτή που απαιτεί µε-
ρική απασχόληση, διαλυµένες εργασιακές σχέσεις, για να ευη-
µερούν οι µπίζνες των οµίλων που επενδύουν όπου και για όσο
κερδοφορούν, καταληστεύοντας τον λαό στην ανάγκη του, για
παράδειγµα για να γιατρευτεί;

Πόσο πιο καθαρά να οµολογήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλοι
σας, Κυβέρνηση αλλά και τα άλλα κόµµατα, που πίνετε νερό στο
όνοµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι είτε ανάκαµψη είτε ανά-
πτυξη, η µόνιµη και σταθερή δουλειά, ακόµα και εκεί που κρίνον-
ται ανθρώπινες ζωές, όπως την υγεία, είναι έννοιες ασύµβατες.
Να γιατί από όλο το Ταµείο Ανάκαµψης δεν δίνεται η παραµικρή
δεκάρα -σεντς- για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, που απο-
τελεί το νούµερο ένα θέµα στην υγεία, ενώ στον κατά τα άλλα
πράσινο σχεδιασµό του Ταµείου Ανάκαµψης δεν είναι ενταγµένη
η ίδρυση ούτε ενός νέου νοσοκοµείου ή µίας νέας µονάδας πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας. Μια πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας

που είναι σε διάλυση, εξαιτίας της διαχρονικής υποστελέχωσης
και υποχρηµατοδότησης από όλες τις κυβερνήσεις.

Εξάλλου τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης, του νέου υπερ-
µνηµονίου δηλαδή, µε τα εκατοντάδες προαπαιτούµενα κ.λπ.,
που συνοδεύουν τον αντιλαϊκό σχεδιασµό σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που αποσκοπούν; Στη συρρίκνωση έως στο κλείσιµο νο-
σοκοµείων και όχι στο άνοιγµα νέων. Αυτό µαρτυρά, για παρά-
δειγµα και το γεγονός ότι παρ’ ότι µεσολάβησε η τραγωδία στο
Μάτι, ο σχεδιασµός του Ταµείου Ανάκαµψης της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, σε συνέχεια βέβαια των έργων και ηµε-
ρών του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έθεσε ως προτεραιότητα τη δηµιουργία νο-
σοκοµείου στην ανατολική Αττική.

Για δε τα 317.000.000 ευρώ από το 1.000.000.000 –
1.500.000.000  περίπου του Ταµείου Ανάκαµψης, που προορίζον-
ται για ένα δείγµα ανακαινίσεων τµηµάτων νοσοκοµείων και κέν-
τρων υγείας, είναι σταγόνα στον ωκεανό απέναντι στα τεράστια
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν όλες οι δηµόσιες υποδοµές
υγείας ανά τη χώρα, που όµως είτε ανακαινισµένα είτε όχι θα πα-
ραµένουν υποστελεχωµένα και µε κοινό παρονοµαστή ποιον; Την
επικίνδυνη κατάσταση για ασθενείς και προσωπικό.

Μάλιστα, πρόσφατα στον Παλαµά µε τυµπανοκρουσίες κό-
ψατε κορδέλες, µε την έλευση του Πρωθυπουργού, κύριοι της
Κυβέρνησης, για την ανακαίνιση του κέντρου υγείας µετά τις ζη-
µιές που υπέστη από τις περσινές πληµµύρες του «Ντάνιελ» στη
Θεσσαλία. Όµως η υποστελέχωση και του συγκεκριµένου κέν-
τρου υγείας αλλά και οι ελλείψεις σε εξοπλισµό, παραµένουν
όπως πριν τον «Ντάνιελ». Βέβαια και σε αυτό το ζήτηµα η έγνοια
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυβέρνησης δεν είναι οι ανα-
καινίσεις αυτές να αναβαθµίσουν τη λειτουργία, την επιχειρη-
σιακή ικανότητα του νοσοκοµείου, αλλά το λεγόµενο πράσινο
αποτύπωµά τους, µε προτεραιότητα την ενεργειακή αναβάθµιση
κτηρίων. Δουλειές µε φούντες, δηλαδή, για εργολάβους και κα-
τασκευαστικούς οµίλους, αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση προτάσσει
την κερδοφορία των «πράσινων» οµίλων, που έχουν και την υγεία
ως πεδίο δράσης τους, χωρίς βέβαια να υποτιµάµε τις ανάγκες
της ενεργειακής αναβάθµισης. Την ώρα που χάνονται ανθρώπι-
νες ζωές, λόγω τραγικών ελλείψεων, ακόµα και των στοιχειωδών,
µιλάµε για τον ορισµό του: «Όλα τα έχει η Μαριορή, ο φερετζές
της έλειπε».

Ακόµα και τον ευαίσθητο τοµέα της ψυχικής υγείας να δει κά-
ποιος, θα διαπιστώσει πως τα όποια χρήµατα πάνε όλα σε ιδιώ-
τες και ΜΚΟ, που χρόνια τώρα θησαυρίζουν πάνω στην ψυχική
νόσο, µε τις ευλογίες όλων των αστικών κυβερνήσεων. Τώρα δε,
που η πελατεία των ψυχικά ασθενών µεγαλώνει εξαιτίας των πο-
λιτικών που βυθίζουν στην απελπισία τη λαϊκή οικογένεια -χρέη,
πλειστηριασµοί, ανεργία, ενεργειακή φτώχεια, ένταση της εκµε-
τάλλευσης, πόλεµοι, προσφυγιά, γενικευµένο αίσθηµα όπως εί-
παµε και πριν του φόβου αλλά και της ανασφάλειας για το
µέλλον-, έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Κυβέρνηση και αξιο-
ποιούν τα κονδύλια, για να προωθήσουν πολλαπλούς αντιλαϊ-
κούς στόχους και στον τοµέα της ψυχικής υγείας. Να πώς,
λοιπόν, αστικό κράτος και επιχειρηµατίες έχουν την ικανότητα
να βγάζουν κέρδος και από τα προβλήµατα που δηµιουργούν
στον λαό µας. Αυτό υπηρετεί το νοµοσχέδιο έκτρωµα για την ψυ-
χική υγεία και τις µονάδες απεξάρτησης, που ψηφίσατε µέσα στο
κατακαλόκαιρο.

Σε κάθε περίπτωση, ο κύριος όγκος των χρηµάτων προορίζε-
ται για εκεί όπου θα εξυπηρετείται η ενίσχυση του εµπορίου της
υγείας, η επιχειρηµατική δράση, τα επιχειρηµατικά σχέδια, αντί
για πλήρη, καθολική κάλυψη των αναγκών του λαού σε δωρεάν
υπηρεσίες υγείας, µε βάση τις δυνατότητες της επιστήµης, της
τεχνολογίας, του εξειδικευµένου προσωπικού που υπάρχει σή-
µερα. Έτσι, για παράδειγµα, πίσω από την οµολογουµένως δι-
ευκόλυνση του ψηφιακού φακέλου, που δεν θα υποχρεώνεται ο
ασθενής να κουβαλά σε τσάντες το ιστορικό του, κρύβεται µία
άλλη µεγαλύτερη διευκόλυνση κερδών για µία ολόκληρη ψη-
φιακή βιοµηχανία από οµίλους της υγείας και ασφαλιστικές που
ήδη έχουν αναλάβει µερίδιο αγοράς στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας. Περιµένουν πώς και πώς, δηλαδή, την ψηφιοποίηση των
φακέλων και την παράδοση των ιατρικών δεδοµένων στην
αγορά, προκειµένου να εφορµήσουν ψηφιακά, να πολλαπλασιά-
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σουν την πελατεία τους, είτε προωθώντας πακέτα για ιδιωτικές
κλινικές είτε ιατρικές πράξεις σε υποδοµές κρατικών νοσοκο-
µείων για λογαριασµό οµίλων της υγείας.

Αντίστοιχα, η χρηµατοδότηση της ψηφιακής υγείας δροµολογεί
µία µεγάλη γκάµα κοστολόγησης ιατρικών υπηρεσιών για την προ-
ώθηση των λεγόµενων DRGs -σύστηµα οµοιογενών διαγνωστικών
οµάδων- και άλλων θεραπευτικών πρωτοκόλλων, µε νόρµες και
συστήµατα κατάταξης ασθενών σε κατηγορίες, εκτίµησης της
µέσης διάρκειας νοσηλείας, για να υπολογίζεται το κόστος και να
χρεώνονται ανάλογα οι ασθενείς τις έξτρα επιβαρύνσεις.

Για να µην ξεχνιόµαστε, πρόκειται για ευρωενωσιακό σύστηµα
κοστολόγησης που αρχικά ενεργοποίησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και
η Νέα Δηµοκρατία το διεύρυνε και νοµοτελειακά οδηγεί στη δια-
λογή ασθενών από την κλήση στο ΕΚΑΒ, τις εξετάσεις, το ενδε-
χόµενο χειρουργείο, τις µέρες νοσηλείας έως τα φάρµακα και την
αποκατάσταση, µε έναν και µοναδικό όµως γνώµονα: Αν έχεις να
πληρώσεις, θα γιατρευτείς. Μιλάµε για αυτό το σύστηµα που εν
µέσω πανδηµίας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση ηλικιωµένοι µε
COVID ή και µε άλλα υποκείµενα νοσήµατα, αποκλείονταν µε ια-
τρικά πρωτόκολλα από µονάδες εντατικής θεραπείας και η θερα-
πεία τους κυνικά θεωρούνταν πεταµένα λεφτά. Σκέτη απανθρω-
πιά. 

Και βέβαια στον αντιλαϊκό σχεδιασµό που χρηµατοδοτείτε
συµπεριλαµβάνεται και ο λεγόµενος οικογενειακός γιατρός ως
κόφτης ιατρικών υπηρεσιών και εξετάσεων, ένα, λοιπόν, κακέ-
κτυπο της ανάγκης για πραγµατικό οικογενειακό γιατρό, ο
οποίος θα έπρεπε να διασυνδέεται και να λειτουργεί στο πλαίσιο
της ολοκληρωµένης λειτουργούσας πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και φυσικά να είναι εξασφαλισµένη η δουλειά µε πλήρη
δικαιώµατα για τους εργαζόµενους. Και ενδεικτικό της αντίληψης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κοµµάτων τους για την υγεία
είναι και τα λεγόµενα προγράµµατα πρόληψης µε υποτυπώδεις
ανεπαρκείς εξετάσεις που δεν συνοδεύονται από δωρεάν και
πλήρη θεραπεία σε ό,τι διαγνωστεί. Πρόληψη πεσκέσι πελατών
δηλαδή στους εµπόρους της υγείας. 

Με δυο λόγια, στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χρη-
µατοδοτήσεών της δεν είναι η εξασφάλιση της καθολικής κάλυ-
ψης των κοινωνικών αναγκών στην υγεία, της πλήρους
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης, αλλά όπως λένε και στα γρα-
πτά τους, η αντιµετώπιση κρίσεων. Στο πνεύµα δηλαδή της εγ-
κληµατικής αντίληψης περί κόστους - οφέλους. Προσανατο-
λισµός που αφορά ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας δραµατικά πίσω
από τις ανάγκες, ώστε να κερδοφορούν οι ιδιωτικοί όµιλοι που
δραστηριοποιούνται εντός, εκτός ή και από κοινού µε το δηµόσιο
σύστηµα υγείας. 

Έτσι, είτε σε συνθήκες κανονικότητας είτε σε περιόδους παν-
δηµιών ή φυσικών καταστροφών οι όµιλοι να µπορούν να κερδο-
φορούν, επιβάλλοντας τους όρους τους, την ώρα που το
δηµόσιο σύστηµα θα βγάζει το φίδι από την τρύπα και ο λαός θα
πληρώνει έχει δεν έχει για να σωθεί. 

Κλείνοντας είναι η ίδια, λοιπόν, εγκληµατική πολιτική του κό-
στους οφέλους που έχει ως αποτέλεσµα τις τεράστιες καταστρο-
φές στη Θεσσαλία, αφού διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις δεν
προώθησαν τα αναγκαία αντιπληµµυρικά έργα ή αντίστοιχα αν-
τισεισµικής θωράκισης, πυροπροστασίας και πάει λέγοντας.
Είναι η ίδια εγκληµατική πολιτική κόστους - οφέλους που οδή-
γησε στο έγκληµα των Τεµπών και βέβαια, ο κατάλογος είναι µα-
κρύς. Συνεπώς χρήµα µπορεί να βρέχει αλλά για τους
µονοπωλιακούς οµίλους, χρήµα που το πληρώνει πολλαπλά ο
λαός και ως αιµοδότης µέσω της βαριάς φορολογίας που του
έχετε επιβάλει και του επιβάλλετε όλες οι κυβερνήσεις αλλά και
ως πελάτης του εµπορευµατοποιηµένου συστήµατος υγείας και
αντίστοιχα στην παιδεία και στα υπόλοιπα. 

Είναι χρήµα όµως που δίνει φτερά στην ένταση της εκµετάλ-
λευσης των εργαζοµένων και στην επιδείνωση των όρων δου-
λειάς και ζωής της εργατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων.

Και απέναντι σε αυτή τη βαρβαρότητα ο µόνος που µπορεί να
αναµετρηθεί µε αξιώσεις ενάντια στο εκµεταλλευτικό σύστηµα,
την Ευρωπαϊκή Ένωση, την εξουσία των µονοπωλίων, είναι ο
λαός µε την πάλη του, απορρίπτοντας Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ,
ΣΥΡΙΖΑ αλλά και τα άλλα κόµµατα που όλοι τους έχουν κοινό

πρόγραµµα την εµπορευµατοποίηση της υγείας για την υγεία µε
ένα πολύ πιο δυνατό συγχρόνως ΚΚΕ. Διότι δεν νοείται υγεία µε
κέρδος, κόστος και επιχειρηµατική δράση. Δεν νοείται η υγεία,
ένα ζήτηµα ζωής να είναι εµπόρευµα. Οι ζωές και οι ανάγκες του
λαού µας, όπως αυτή για καθολικά δηµόσια δωρεάν υγεία ως
κοινωνικό αγαθό, χωρίς καµµία επιχειρηµατική δράση, είναι η
µόνη πραγµατική διέξοδος µε τον λαό κυρίαρχο του πλούτου
που παράγει. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Αντιπρόεδρο. 
Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά τι γίνεται

τώρα; Χάνετε το τρένο όχι της ανάπτυξης, της εξουσίας πρώτα
από όλα και αρχίζετε να ανακατεύετε τους εκλογικούς νόµους;
Τι κάνετε; Αυτή είναι η είδηση της ηµέρας. Γιατί καλός ψαράς ο
κ. Γεωργιάδης, τα άπλωσε τα δίχτυα του για άλλη µια φορά, προ-
κειµένου να δούµε τι θα ψαρέψει. Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
λέει «όχι δεν υπάρχει τέτοιο πράγµα στο προσκήνιο». Επιµένει
όµως ο κύριος Υπουργός, ο πρώτος τη τάξει Υπουργός κ. Γεωρ-
γιάδης, ότι µία αλλαγή του εκλογικού νόµου είναι ωφέλιµη για
τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ) 

Ωφέλιµη για τη χώρα δεν ξέρω αν είναι, πάντως ωφέλιµη σί-
γουρα για τη Νέα Δηµοκρατία φαίνεται ότι είναι που θα αναγκα-
στεί να κόψει και να ράψει ξανά στα µέτρα της το καινούργιο
κουστούµι, µπας και κρατηθεί στην εξουσία, διότι η κατρακύλα
φαίνεται ότι είναι πολύ µεγάλη και αυτό τα τελευταία στοιχεία
και τα δηµοσκοπικά, αλλά η ίδια η κοινωνία, που βρίσκεται συν-
τεταγµένα πλέον απέναντί σας, το αποδεικνύει. 

Και βεβαίως γι’ αυτόν τον λόγο, για να κρατηθείτε στην εξου-
σία κάνετε και από τα άλλα. Όχι µόνο αναµειγνύεστε στα εσωτε-
ρικά των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, όπως του δικού µας
κόµµατος, αλλά έχετε αναλάβει και εργολαβίες, τις οποίες εκτε-
λείτε και κάθε πρωί. Και οι εργολαβίες αυτές είναι πλέον τόσο
εµφανείς που πολλές φορές αναρωτιόµαστε και εµείς πώς είναι
δυνατόν να απεργάζεστε τέτοιου είδους σχέδια και να νοµίζετε
ότι κανείς δεν σας καταλαβαίνει. 

Σας καταλαβαίνουµε, λοιπόν, είναι το µήνυµα. Εσείς θα κάνετε
τα δικά σας και εµείς θα κάνουµε τα δικά µας. Εσείς θα επιλέξετε
αυτά που θέλετε και εµείς θα επιλέξουµε αυτά που θέλουµε.

Σε ό,τι αφορά το σηµερινό νοµοσχέδιο που είναι γεµάτο από
κορώνες περί της ανάπτυξης, ένα νοµοσχέδιο για το νέο Αναπτυ-
ξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και διατάξεων, τεχνι-
κών κυρίως, προκειµένου να κάνετε τι; Προκειµένου να δώσετε
-λέτε- µια πνοή, να γίνει εύρυθµη η λειτουργία των αναπτυξιακών
προγραµµάτων, να µπορέσετε να δηµιουργήσετε ταχύτητα, να
επαναφέρετε αποτελεσµατική χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής
πολιτικής µέσα από το ΑΠΔΕ, από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. Και φτιάξατε ένα πολύ ωραίο παραµύθι,
το οποίο το ονοµάσατε, αφήγηµά σας. 

Τι λέει αυτό το παραµύθι; Το παραµύθι λέει, λοιπόν, ότι κυ-
ριαρχεί στη χώρα µας η ανάπτυξη και οι επενδύσεις. Αυτό είναι
το ένα. Η Ελλάδα λέτε µε τη µεγαλύτερη ποσοστιαία αύξηση των
επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εµείς έχουµε 41,3% στην
Ελλάδα ποσοστιαία, ενώ έχει µόνο 1% ο µέσος όρος στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Μεγάλη απορρόφηση ΕΣΠΑ το 2014 – 2020. Στην
Ελλάδα έχουµε τους περισσότερους πόρους ΕΣΠΑ και Ταµείου
Ανάκαµψης και είµαστε έκτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην
απορρόφηση πόρων στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, εδώ είναι το µεγάλο πρόβληµα. Οι αριθ-
µοί είναι ξεροκέφαλοι και κυρίως, είναι ξεροκέφαλοι, όταν δεν
τους φτιάχνετε εσείς. Δηλαδή, δεν τους πειράζετε και δεν τους
µαγειρεύετε, όταν οι αριθµοί έρχονται από άλλου είδους φορείς,
όπως από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και η Ευρωπαϊκή Ένωση λέει,
λοιπόν, µε τους ξεροκέφαλους αριθµούς ότι η Ελλάδα είναι τε-
λευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε επενδύσεις, µε µεγάλη δια-
φορά από την προτελευταία Βουλγαρία, τεράστια διαφορά από
το µέσο ευρωπαϊκό όρο, λέει η Ευρώπη. 
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Περισσότεροι από ποτέ οι διαθέσιµοι πόροι για την Κυβέρνηση
και πάλι η Κυβέρνηση, όµως, δεν παράγει τα αναµενόµενα απο-
τελέσµατα, λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι επενδύσεις των εγχώ-
ριων επιχειρήσεων είναι οι χαµηλότερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Επενδύσεις νοικοκυριών, οι τρίτες χαµηλότερες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και έχουµε άµεσες ξένες επενδύσεις, οι οποίες έρ-
χονται στη χώρα. Και αυτό τί σηµαίνει; Σηµαίνει στα απλά
ελληνικά και απλά µαθηµατικά ότι οι πολίτες υποφέρουν, πνίγον-
ται από το ιδιωτικό χρέος και τους πλειστηριασµούς, ευνοούνται
πάλι οι µεγάλες εταιρείες, τα funds. Και οι ίδιοι οι Βουλευτές σας
της Νέας Δηµοκρατίας, οι έντεκα, δηλαδή οι δέκα συν ένας πια,
έχουν καταγγείλει αυτά τα οποία εµείς λέµε και δεν µας ενδια-
φέρει εµάς αν είναι η εσωκοµµατική σας Αντιπολίτευση. Εµάς
µας ενδιαφέρει ότι σήµερα τους καλούµε και επίσηµα από το
Βήµα της Βουλής να ψηφίσουν τις τροπολογίες που κατέθεσε το
ΠΑΣΟΚ. Διότι, ακριβώς, αυτό εµείς λέµε. Αυτό που είπαµε δέκα
φορές. Δέκα φορές έχουµε καταθέσει τις έξι τροπολογίες που
καταθέτουµε και σήµερα. Να έρθουν, λοιπόν, οι δέκα Βουλευτές
-και ο κ. Σαλµάς που δεν είναι πλέον Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας- και να υπερψηφίσουν τις τροπολογίες, να στηρίξουν µε
τις υπογραφές τους τις τροπολογίες και εσείς να τις αποδεχθείτε
και να τις υπερψηφίσουµε.

Βλέπετε, δεν γίνεται µε Golden Visa. Όσο και αν το ΠΑΣΟΚ
έχει περιορίσει όσο µπορούσαµε τη συζήτηση, την πίεση µέσα
στη Βουλή όσο και αν καταφέραµε κάποια πράγµατα να κάνουµε
σε αυτό το κεφάλαιο, η Golden Visa και τα Airbnb που δεν ση-
µαίνουν ανάπτυξη, που δεν δηµιουργούν θέσεις εργασίας, που
δεν αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµα, που δεν ωθούν την περι-
φερειακή ανάπτυξη, παραµένουν σταθερά στην επενδυτική σας
πολιτική. 

Οι πολίτες λοιπόν αναρωτιούνται, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πού είναι τελικά τα λεφτά και πού είναι η ανάπτυξη. Πού πη-
γαίνουν τα λεφτά; Πηγαίνουν στην υγεία; Καταρρέει το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, βαµβάκια δεν έχει, ενέσεις δεν έχει, γιατρούς
δεν έχει, απογευµατινά έχει -τώρα δεν έχει κιόλας. Στα λιµάνια,
στα νησιά από δω και από εκεί όλοι ανακατεύονται µε τα µετα-
φορικά, µε τα κόστη, µε τα ακτοπλοϊκά όλο το καλοκαίρι. Από
την άλλη στην παιδεία είδατε τι γίνεται. Τα µεγάλα φαραωνικά
σχέδιά σας έχουν όλα φαλιρίσει. Για την αγροτική ανάπτυξη να
µη µιλήσω εγώ από τη Θεσσαλία. Τι να πω πια; Είναι βουλιαγ-
µένη, πνιγµένη, απεγνωσµένη. Και καµµία µάχη απέναντι στην
κλιµατική αλλαγή, η οποία έγινε κλιµατική κρίση και στη χώρα
µας πλέον κλιµατική κατάρρευση. Πού, λοιπόν, ακριβώς τις έχετε
πάει τις επενδύσεις; Πού την έχετε πάει την ανάπτυξη; 

Και όχι µόνο αυτό, απουσιάζει και η λογοδοσία, κύριε
Υπουργέ, διότι η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων δηµο-
σιοποιεί ποσοτικά δεδοµένα. Δηµοσιεύει µία ετήσια και µία πεν-
ταετή έκθεση απολογισµού, αλλά µόνο η πενταετής κατατίθεται
στη Βουλή. Γιατί, αλήθεια; Γιατί δεν µας δίνετε και την ετήσια,
για να δούµε ποια είναι η προτεραιοποίηση, ποιο είναι το πρό-
γραµµά σας, ποιο είναι το περιφερειακό πρόγραµµα, τι γίνεται
στη Θεσσαλία, τι γίνεται στη Μακεδονία, τι γίνεται στα νησιά;
Ποιο είναι το περιβόητο επενδυτικό σας αναπτυξιακό πρό-
γραµµα, το οποίο φέρνετε σήµερα και περί πολλών µας λέτε
πολλά; 

Μην ξεχνάτε λοιπόν ότι σήµερα υπάρχουν πολύ µεγάλα προ-
βλήµατα και στο ΕΣΠΑ µε τις πληρωµές -και θέλω να το τονίσω
αυτό- και από την Περιφέρεια. Εµείς έχουµε καταθέσει ολοκλη-
ρωµένη πρόταση µε επάρκεια. Και η εισηγήτρια µας, η κ. Σταρακά
και ο κ. Κουκουλόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος,
τα είπαν και θα τα ξαναπούν για το τι λέει το ΠΑΣΟΚ.

Για να αφήσουµε όµως µεταξύ µας αυτά τα οποία, κύριε
Υπουργέ, και εσείς ο ίδιος ξέρετε και κρύβεστε τώρα πίσω από τα
χαρτιά σας, και εγώ σας καταλαβαίνω για τη δυσκολία, διότι ανα-
στενάζει ο ελληνικός λαός και εσείς δεν έρχεστε ως Υπουργός µε
ένα πολύ σοβαρό χαρτοφυλάκιο να του δώσετε διέξοδο, ερώ-
τηµα: Για ποιον λόγο δεν επαναφέρετε την προστασία της κύριας
κατοικίας, την προστασία της αγροτικής περιουσίας και το δι-
καίωµα προτίµησης του δανειολήπτη στην αγορά του δανείου του;
Για ποιον λόγο; Εξηγήστε στον ελληνικό λαό γιατί δεν αποδέχεστε

την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, που την καταθέτουµε δέκατη, παρα-
καλώ, φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να προστατεύ-
σουµε την πρώτη κατοικία. Δεν είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο
δικαίωµα; Δεν πέρασε η κρίση; Έρχεστε και µας µιλάτε για ανά-
πτυξη σήµερα εσείς; Για ποια ανάπτυξη; Την αόρατη ανάπτυξη;
Την ίδια ώρα ελεγχόµαστε και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σας
καταθέσαµε ερώτηση όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα και ΑΚΕ µαζί,
να µας δώσετε και τα έγγραφα, διότι για 2,5 δισεκατοµµύρια ελέγ-
χεστε πού έχουν πάει τα λεφτά προγραµµάτων, σε ποιες επενδύ-
σεις έχουν κατευθυνθεί και εσείς αγρόν ηγοράζατε. Γιατί δεν
δέχεστε λοιπόν την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ;

Και κάτι ακόµη το οποίο θα σας το πω και ως νοµικός, κύριε
Υπουργέ. Για ποιον λόγο δεν δέχεστε την άλλη τροπολογία µας,
µία από τις έξι, που έχει σχέση µε τον κώδικα δεοντολογίας που,
παρακαλώ πολύ, δεν επιτρέπει στον φουκαρά τον δανειολήπτη,
που χάνει το σπίτι του, χάνει τη γη του, χάνει ό,τι έχει και δεν
έχει, να πληροφορηθεί από το τραπεζικό σύστηµα τι χρωστάει;
Μα, είναι δυνατόν; Σε ποια χώρα ζούµε; Το 2024 και επαίρεστε
ότι είµαστε ευρωπαϊκή χώρα; Το 2024 να µην µπορώ να µάθω
εγώ, που πήρα ένα δάνειο πριν από δεκαπέντε χρόνια, πώς το
δάνειο αυτό έχει ανατοκιστεί, σε ποιο σηµείο έχει βρεθεί, πού
είναι η καρτέλα µου, όπως λένε αγρότες και ιδιώτες; Γιατί δεν
δέχεστε αυτή την τροπολογία µε τον κώδικα δεοντολογίας; Γιατί
δεν δέχεστε την πρώτη κατοικία; Ποια είναι τα κροκοδείλια δά-
κρυά σας και γιατί να τα δεχτούµε πια, όταν έχετε στο χέρι σας
τη δυνατότητα να αποδεχτείτε όλα αυτά και να ανακουφίσετε τον
κόσµο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Λιακούλη, παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Λέµε, λοιπόν, σήµερα δεχτείτε τα, για
να πούµε ότι τουλάχιστον κάνετε µία αρχή και έρχεστε κοντά και
στους πολλούς, αυτούς που υποφέρουν. Διότι τα αφηγήµατα
είναι καλά, αλλά τα δικά σας αφηγήµατα είναι σαν τα παραµύθια.
Το παραµύθι σας όµως έχει και κάτι ακόµα, έναν κακό λύκο, που
είστε εσείς οι ίδιοι. Ο ελληνικός λαός σας έχει εµπιστευτεί να φυ-
λάτε τα πρόβατα. Θα πρέπει λοιπόν σύντοµα να σας διώξουµε,
για να ζήσει ο λαός µας. Αυτός έχει γίνει σκοπός ζωής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο Υπουργός για µια τροπολογία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ζήτησα τον λόγο για να πα-
ρουσιάσω µία τροπολογία, αλλά βέβαια, ακούγοντας την κ.
Λιακούλη, θα ήθελα λίγο να της πω ότι, ξέρετε, ο µηδενισµός,
κυρία Λιακούλη, δεν αποτελεί και τον πιο πειστικό λόγο. Σε κάθε
περίπτωση το γεγονός ότι πεντακόσιες χιλιάδες Ελληνίδες και
Έλληνες βρήκαν δουλειά είναι ένα γεγονός το οποίο είναι µια
πραγµατικότητα, που σηµαίνει ότι κάτι έγινε σε αυτή την Κυβέρ-
νηση και πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες βρήκαν δουλειά. Μηδε-
νίσατε τα πάντα.

Και θα πρέπει, βεβαίως, να συµφωνήσετε, γιατί δεν ξέρω µε
ποιον αρχηγό θα σταθείτε εσείς, θα πρέπει να συµφωνήσετε και
εκεί ποια τροπολογία και πώς θα την καταθέσετε. Γιατί ο ένας
λέει ότι αυτή δεν είναι σωστή ή είναι ελλιπής κ.λπ.. Σε κάθε περί-
πτωση µηδενίσατε τα πάντα και δεν είναι πειστικός λόγος. Θα
πρέπει να αναλογιστείτε στο ΠΑΣΟΚ αν τελικά, µηδενίζοντας τα
πάντα, δηλαδή µη λαµβάνοντας θέση για τα µη κερδοσκοπικά µη
κρατικά πανεπιστήµια, για την επιστολική ψήφο, αν αυτό αποτε-
λεί αν θέλετε πειστικό λόγο προς τον λαό και τους Έλληνες.

Τώρα για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 244 και ειδικό 66
για το άρθρο 5, µίλησε ο κ. Σκυλακάκης. Το άρθρο 1 της τροπο-
λογίας αφορά τον φόρο για σκάφη µήκους έως επτά µέτρων. Ο
φόρος αυτός ορίζονταν σε εκατό ευρώ το έτος. Ο φόρος αυτός
για τα µικρού µήκους σκάφη είχε εισπραχθεί σε ελάχιστες περι-
πτώσεις από τότε που επιβλήθηκε µέχρι και σήµερα. Φέτος η
ΑΑΔΕ ξεκίνησε τη λειτουργία ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας
για τη δήλωση αυτών των σκαφών και την είσπραξη του φόρου,
που είχε ως αποτέλεσµα πολλοί ιδιοκτήτες µικρών σκαφών να
υποχρεωθούν να καταβάλουν 400 ευρώ ετησίως. 
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Η Κυβέρνηση θεώρησε ότι η ιδιοκτησία τόσων µικρών σκαφών
δεν δικαιολογούσε την επιβολή του ειδικού φόρου καθώς πρό-
κειται µάλιστα σε σηµαντικό βαθµό για σκάφη που χρησιµοποι-
ούνται για ερασιτεχνική αλιεία. Για τον λόγο αυτό καταργείται
για τα σκάφη µε µήκος µέχρι επτά µέτρα και λαµβάνουν επι-
στροφή όσοι τυχόν έχουν καταβάλει φόρο. 

Επίσης, ο φόρος πολυτελούς διαβίωσης που καθιερώθηκε µε
το άρθρο 44 του ν.4111/2013 επιβλήθηκε για σκάφη µήκους
µέχρι πέντε µέτρων. Δεν θεωρούµε ότι σκάφη µέχρι επτά µέτρα
πρέπει να αποτελούν τεκµήριο πολυτελούς διαβίωσης για τον
λόγο αυτό και τροποποιείται η διάταξη ώστε φόρο πολυτελούς
διαβίωσης να πληρώνουν οι κάτοχοι µεγαλύτερων σκαφών, µή-
κους άνω των επτά µέτρων. 

Με το άρθρο 2 τροποποιούνται οι αρµοδιότητες των αρµοδίων
οργάνων των ειδικών υπηρεσιών που ασκούν καθήκοντα διαχειρι-
στικής αρχής ή ενδιάµεσου φορέα και των λοιπών ειδικών υπηρε-
σιών στα αναφερόµενα προγράµµατα αναφορικά ιδίως µε την
ένταξη έργων στο πλαίσιο εφαρµογής του ν.4914/2022 κατόπιν ει-
σήγησης του ιεραρχικού αρµοδίου οργάνου. Για τη συλλογική και
ολιστική διαχείριση της ένταξης των έργων ΕΣΠΑ 2021 - 2027 κα-
θίσταται αναγκαία η µεταφορά των αρµοδιοτήτων στα αναφερό-
µενα προγράµµατα αναφορικά ιδίως µε την ένταξη έργων στο
πλαίσιο εφαρµογής του ν.4914/2022 κατόπιν εισήγησης του ιε-
ραρχικού αρµόδιου οργάνου στον αρµόδιο για θέµατα ΕΣΠΑ
Υπουργό. 

Με το άρθρο 3 τροποποιούνται διατάξεις του νόµου για την
Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης, την
ΕΥΣΤΑ, για την αντιµετώπιση της αυξηµένης ανάγκης στελέχωσή
της. Γι’ αυτό λοιπόν, για να καταστεί δυνατή η αποτελεσµατική
άσκηση των αρµοδιοτήτων της, σκοπείται η βέλτιστη εκπλήρωση
των στόχων και αρµοδιοτήτων της ΕΥΣΤΑ µέσω της αύξησης του
προσωπικού που δύναται να απασχοληθεί σε αυτή, καθώς και η
δυνατότητα µετάταξης των αποσπασµένων υπαλλήλων της
ΕΥΣΤΑ στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας µετά την εκ του νόµου
ηµεροµηνία κατάργησης της ΕΥΣΤΑ στο τέλος Μαρτίου του
2027. Είναι αναγκαία η προσέλκυση ικανών και εξειδικευµένων
στελεχών της δηµόσιας διοίκησης τα οποία καλούνται να αντα-
ποκριθούν στις αυξηµένες ευθύνες που σχετίζονται µε τον συν-
τονισµό και την παρακολούθηση της υλοποίησης του Εθνικού
Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Το άρθρο 4 αφορά υπαλλήλους στις ΜΟΔ. Αντιµετωπίζουµε
το ζήτηµα της εύρυθµης λειτουργίας των υπηρεσιών εφαρµογής
των αναπτυξιακών νόµων. Πρόκειται για τη Γενική Γραµµατεία
Ιδιωτικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης, η οποία δια-
χειρίζεται εν δυνάµει συγχρηµατοδοτούµενα από ευρωπαϊκούς
πόρους έργα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε σχέση µε την

τροπολογία;
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο διευκρινίσεις θα ζητήσω για

την τροπολογία. Δεν χρειάζοµαι ούτε δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ρωτάω επειδή θα

σας δώσω σε λίγο τον λόγο. Ο κ. Παπαθανάσης δεν φεύγει.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πιθανά να χρειαστεί νοµοτε-

χνική βελτίωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας αρνούµαι

τον λόγο, αλίµονο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν πρόκειται να καταχραστώ

τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέροµαι στην τροπολογία

που µόλις παρουσίασε ο κύριος Υπουργός, και συγκεκριµένα στο
πρώτο άρθρο της, µε το οποίο όχι απλά συµφωνούµε, αλλά δη-
λώνουµε και την ικανοποίησή µας γιατί το ζήτηµα της άδικης φο-
ρολόγησης ερασιτεχνικών βαρκών µέχρι και επτά µέτρα το έθεσε
µε πολλαπλές παρεµβάσεις και εµφατικά ο Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής από τη Χίο, ο Σταύρος Μιχαηλίδης,
ο συνάδελφός µας. Όχι απλά συµφωνούµε, υπεραυξάνουµε θα
έλεγα.

Έχουµε όµως δύο παρατηρήσεις-διευκρινίσεις, κύριε Πρόεδρε,

και θέλω την προσοχή σας, κύριε Υπουργέ, µήπως χρειαστεί κά-
ποια νοµοτεχνική βελτίωση, όπως είπα. Στην παράγραφο 2, στο
πρώτο άρθρο αναφέροµαι, γράφετε: «Η παράγραφος 1 ισχύει από
το φορολογικό έτος 2023 και εφεξής. Αν ο φόρος αυτός δεν κα-
ταβλήθηκε για τα φορολογικά έτη 2020, 2021, 2022 δεν αναζητεί-
ται». Όπως είναι γραµµένη η διάταξη χαρίζει αναδροµικά φόρο
όχι µόνο για τις µικρές βαρκούλες, αλλά και για όσες είναι πάνω
από δώδεκα µέτρα, γιατί πατάει στην προηγούµενη διάταξη. Κα-
ταλάβατε τι λέω; Εάν δεν έχει γίνει αυτό συνειδητά, πρέπει µε µια
νοµοτεχνική βελτίωση να υπάρξει διευκρίνιση. Γιατί απαλλάσσον-
ται από φόρο που δεν έχουν καταβάλει και σκάφη άνω των δώ-
δεκα µέτρων. Δεν έχει καµµία σχέση αυτό µε τις µικρές
ερασιτεχνικές. Δείτε το µε αρµόδιες υπηρεσίες, που σήµερα ο κ.
Δήµας εποπτεύει, και µέχρι το τέλος της συνεδρίασης µήπως πρέ-
πει να διορθωθεί µε µια νοµοτεχνική, για να µην πούµε πάλι ότι
πρόκειται για ένα δωράκι. Εµείς καλόπιστα, πιστεύουµε ότι είναι
µάλλον ένα λάθος.

Και το δεύτερο, που είναι πολύ σηµαντικό ακριβώς γιατί είναι
στο πνεύµα, κύριε Πρόεδρε, της διάταξης όπως ήρθε, που µιλά
για τα προηγούµενα έτη. Πρέπει να προστεθεί νοµίζουµε ρητά
και να υπάρξει ρητή πρόβλεψη για τις βάρκες έως επτά µέτρα
ότι όσοι πλήρωσαν τους επιστρέφεται ως αχρεωστήτως κατα-
βληθέντων ποσών. Έτσι δεν είναι; 

Αυτές τις δύο διευκρινήσεις ήθελα, κύριε Πρόεδρε, από τον
αρµόδιο Υφυπουργό για τα έσοδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καµµία αντίρρηση,
κύριε Κουκουλόπουλε.

Κύριε Καππάτο, θα δώσουµε τον λόγο σε εσάς τώρα και µετά
θα µιλήσει ο κ. Χήτας.

Έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Καραγεωργοπούλου. Όµως, µε
συγχωρείτε που το ρωτάω, αλλά µε τι ιδιότητα ζητήσατε τον
λόγο; 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Με την ιδιότητα της Κοινο-
βουλευτικής Εκπροσώπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λέω γιατί δεν
υπάρχει δηλωµένος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την
Πλεύση Ελευθερίας. Μπορεί να φαίνοµαι πολύ τυπικός, αλλά νο-
µίζω ότι πολλές φορές πρέπει να το λαµβάνουµε υπ’ όψιν. Δεν
θα σας αφαιρέσω τον λόγο, αλλά για το τυπικό της υπόθεσης
δηλώστε το και επίσηµα µε ένα έγγραφο, µε ένα χαρτί σύντοµα,
αν είναι εύκολο.

Έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

θα το φροντίσουµε.
Κύριε Υπουργέ, διαπιστώνουµε την ευαισθησία σας για τα

ιδιωτικά πλοία αναψυχής από την περίπτωση επιβολής φόρου
πολυτελούς διαβίωσης για σκάφη άνω των πέντε µέτρων, το µε-
τατρέπετε σε σκάφη άνω των επτά µέτρων. Από την άλλη, δεν
υπάρχει µια ανάλογη ευαισθησία για το µείζον θέµα της εποχής,
τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, και τα άτοµα ΑΜΕΑ που
διώκονται από την πρώτη τους κατοικία. Φέρνετε, λοιπόν, µια φο-
ρολογική διάταξη και ανατρέπετε µια κατάσταση, στην πραγµα-
τικότητα ζητώντας από λογιστές να τροποποιήσουν φορολογικές
δηλώσεις, αφού αφορά στο φορολογικό έτος 2023. Αυτού του
είδους η τροποποίηση φορολογικής δήλωσης θα σηµαίνει και
πρόστιµο για τον φορολογούµενο; Αυτό είναι κάτι που θα ήθελα
να διευκρινίσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε σε κάτι να τοποθετηθείτε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Αργότερα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των οµιλητών.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Καππάτο από τη Νέα Δηµοκρατία

και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης
κ. Χήτας θα πάρει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε στις δέκα ώρες
συνεδρίασης και δεν προχωράει ο κατάλογος των οµιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι εννέα Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι στο σύνολο. Οι εναποµείναντες Βου-
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λευτές από τον κατάλογο είναι δεκαοκτώ. Θα πάµε δηλαδή δύο
Βουλευτές από τον κατάλογο και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος.

Κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών για το νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων της πατρίδας µας. Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου
µε ξεκάθαρο προσανατολισµό προς τον εκσυγχρονισµό και τη
βελτίωση της λειτουργίας των δηµοσίων επενδύσεων που αποτε-
λούν τον πυλώνα της αναπτυξιακής πολιτικής της χώρας µας. 

Η ανάγκη για αναθεώρηση του νοµοθετικού πλαισίου που διέπει
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι προφανής. Το πρό-
γραµµα αυτό που ήδη συνεισφέρει σηµαντικά στην οικονοµική
ανάπτυξη της Ελλάδας απαιτεί ένα συνεκτικό και αναθεωρηµένο
πλαίσιο που θα ενοποιήσει και θα κωδικοποιήσει τη διάσπαρτη νο-
µοθεσία που αφορά τις δηµόσιες επενδύσεις. Το νέο νοµοσχέδιο
έρχεται να αντιµετωπίσει ακριβώς αυτή την ανάγκη, προωθώντας
καινοτόµες µεταρρυθµίσεις για τη διαχείριση του προϋπολογι-
σµού των δηµοσίων επενδύσεων και την αποτελεσµατικότερη υλο-
ποίηση των έργων που αυτές αφορούν. Σκοπός του νοµοσχεδίου
είναι η προώθηση των δηµοσίων επενδύσεων ως εργαλείο για την
αναπτυξιακή πολιτική της χώρας µας, µε στόχο την ενίσχυση της
ιδιωτικής και δηµόσιας οικονοµίας. 

Μέσα από την πλήρη εναρµόνιση και ευθυγράµµιση µε τα ειδικά
συστήµατα διαχείρισης και ελέγχου των ενωσιακών και εθνικών
προγραµµάτων, το νέο αναπτυξιακό πρόγραµµα φιλοδοξεί να βελ-
τιώσει όλες τις διαδικασίες που αφορούν τη λειτουργία των επεν-
δυτικών έργων σε όλα τα στάδια του κύκλου ζωής τους, από την
ένταξη µέχρι την ολοκλήρωση. Στην πράξη το νοµοσχέδιο εισάγει
έναν ενιαίο τρόπο διαχείρισης και υλοποίησης των δηµόσιων
έργων, ανεξάρτητα από την πηγή χρηµατοδότησής τους. Ο συν-
δυασµός ενωσιακών και εθνικών πόρων µε χρηµατοδοτήσεις από
το Ταµείο Ανάκαµψης διαµορφώνει ένα ευέλικτο και αποδοτικό
πλαίσιο για τη δηµιουργία και την ενίσχυση των υποδοµών. Η διά-
κριση µεταξύ των διαφορετικών πηγών χρηµατοδότησης παραµέ-
νει, αλλά ταυτόχρονα εξορθολογίζει τη διαδικασία, δηµιουργώ-
ντας έναν πιο άµεσο και διαφανή µηχανισµό εκτέλεσης των επεν-
δύσεων. 

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων αποτελεί βασικό εργα-
λείο ανάπτυξης της χώρας µας, µε ρίζες που φτάνουν πίσω στο
1952, όταν θεσµοθετήθηκε επίσηµα στο πλαίσιο της µεταπολεµι-
κής ανασυγκρότησης. Με την πρώτη εισαγωγή του υπό την κυ-
βέρνηση τότε του Νικολάου Πλαστήρα και στη συνέχεια την
εφαρµογή του από την κυβέρνηση Παπάγου -βλέπετε δύο διαφο-
ρετικές πολιτικές κυβερνήσεις- το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων αξιοποίησε τη βοήθεια του σχεδίου Μάρσαλ για την
ενίσχυση της ελληνικής οικονοµίας και την ανάπτυξη κρίσιµων
υποδοµών. Έκτοτε το πρόγραµµα εξελίχθηκε σταθερά, ακολου-
θώντας όχι µόνο τις εθνικές µεταρρυθµίσεις, αλλά και τις κατευ-
θυντήριες γραµµές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σήµερα βρισκό-
µαστε σε ένα νέο σταυροδρόµι µε τις προβλεπόµενες αλλαγές να
ενισχύουν τον εκσυγχρονισµό του πλαισίου των δηµοσίων επεν-
δύσεων, αξιοποιώντας σύγχρονες τεχνολογίες και εστιάζοντας
στη διαφάνεια, στη χρηµατοδότηση και στην υλοποίηση έργων.
Αυτές οι βελτιώσεις αντλούν διδάγµατα από το παρελθόν, ενώ θέ-
τουν βάσεις για το µέλλον της ελληνικής ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε
την ιδιαίτερη σηµασία των δηµοσίων επενδύσεων για τη βιώσιµη
ανάπτυξη της χώρας µας, αλλά και την ανθεκτικότητά της απέ-
ναντι στις προκλήσεις της σύγχρονης εποχής. Οι δηµόσιες επεν-
δύσεις δεν είναι απλώς ένα µέσο χρηµατοδότησης έργων, είναι
το όχηµα µέσω του οποίου επιτυγχάνεται η αύξηση του ιδιωτικού
και του δηµόσιου κεφαλαίου και παράλληλα ενισχύεται η οικονο-
µία σε µακροπρόθεσµο ορίζοντα.

Η επιτυχία του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως

φαίνεται από τα στοιχεία, είναι αναµφισβήτητη. Με την αξιοποίηση
όλων των διαθέσιµων πόρων και την εφαρµογή του πληροφορια-
κού συστήµατος e-ΠΔΕ έχουµε επιτύχει 100% απορρόφηση των
διαθέσιµων κεφαλαίων. Αυτό είναι ένα σηµαντικό επίτευγµα που
πρέπει να διατηρήσουµε και να ενισχύσουµε περαιτέρω µε το νέο
νοµοθετικό πλαίσιο. Η θέσπιση δεκαετούς κυλιόµενου σχεδίου
προγραµµατισµού των δηµοσίων επενδύσεων, όπως προβλέπει
το νοµοσχέδιο, είναι µια ιδιαίτερα θετική καινοτοµία που θα µας
επιτρέψει να σχεδιάζουµε τις επενδύσεις µας µε µεγαλύτερη ακρί-
βεια και αποτελεσµατικότητα. Επίσης, η καθιέρωση ενός ειδικού
λογαριασµού για την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών είναι
µια ιδιαίτερα σηµαντική κίνηση που θα προσφέρει άµεση στήριξη
στις πληγείσες περιοχές και θα εξασφαλίσει τη γρήγορη ανά-
καµψή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής της Κεφαλονιάς
και της Ιθάκης θα ήθελα να τονίσω τη σηµασία των δηµοσίων επεν-
δύσεων για τα νησιά µας. Η ανάπτυξη των υποδοµών µας είναι ζω-
τικής σηµασίας για την οικονοµική µας βιωσιµότητα και την
ποιότητα ζωής των πολιτών µας. Το νέο αναπτυξιακό πλαίσιο δίνει
τη δυνατότητα να προχωρήσουµε σε αναγκαία έργα υποδοµών
που θα στηρίξουν τον τουρισµό, την τοπική οικονοµία και την ανα-
πτυξιακή δυναµική των νησιών µας. Αναφέρω χαρακτηριστικά τις
υποδοµές που σχετίζονται µε την αειφόρο ανάπτυξη και την περι-
βαλλοντική προστασία, καθώς και τη δηµιουργία σύγχρονων µε-
ταφορικών δικτύων που θα διευκολύνουν τη σύνδεση των νησιών
µας µε την υπόλοιπη χώρα. 

Επιπλέον, οι προωθούµενες µεταρρυθµίσεις µπορούν να συµ-
βάλουν στην αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών, όπως σεισµοί,
πληµµύρες και πυρκαγιές που πλήττουν συχνά τα νησιά µας, µε
τη διάθεση πόρων για έργα αποκατάστασης και προστασίας. Νη-
σιωτικές περιοχές όπως η Κεφαλονιά και η Ιθάκη αντιµετωπίζουν
ιδιαίτερες προκλήσεις, γι’ αυτό είναι απαραίτητο να αξιοποι-
ήσουµε στο έπακρο τις δυνατότητες που µας προσφέρει το νέο
αναπτυξιακό πλαίσιο. Οι δηµόσιες επενδύσεις θα αποτελέσουν
τον κινητήριο µοχλό για την ανάπτυξη των περιοχών µας και µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο διασφαλίζουµε ότι αυτή η αναπτυξιακή
ώθηση θα είναι αποδοτική και µακροπρόθεσµη.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω πως το νοµοσχέδιο αυτό δεν
αφορά µόνο τη βελτίωση των διαδικασιών, αλλά κυρίως τη δηµι-
ουργία των κατάλληλων συνθηκών για να ενισχύσουµε τη µακρο-
πρόθεσµη ανάπτυξη της χώρας µας. Πρόκειται για µια νοµοθετική
πρωτοβουλία που συνδυάζει τον εκσυγχρονισµό, την αποτελεσµα-
τικότητα και την ανάπτυξη, διασφαλίζοντας την οµαλή πορεία των
δηµοσίων επενδύσεων στο µέλλον. Γι’ αυτόν τον λόγο σάς καλώ
να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, ώστε να µπορέσουµε να προ-
χωρήσουµε ενωµένοι προς ένα πιο φωτεινό και αναπτυξιακό
ισχυρό µέλλον για την Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελληνική Λύση κ. Χήτας Κων-
σταντίνος. Μετά τον κ. Χήτα, ο κ. Δηµοσχάκης και ο κ. Κωτσός.
Θα ακολουθήσει ο κ. Κουκουλόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. Ξέρετε ότι έχετε τον µισό χρόνο
λόγω του ότι µίλησε ο Πρόεδρος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, καταθέ-
τουµε τις νοµοτεχνικές.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Να µοιρα-
στούν στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες για να λάβουν γνώση.

Ελάτε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, µε τη δυνατότητα που έχω να µιλήσω, να αναφερθώ

πάλι στην τροπολογία. Δεν είναι ο κ. Σκυλακάκης βέβαια εδώ.
Δεν ξέρουµε αν ήταν αρµόδιος ούτως η άλλως, αλλά θα ανα-
φερθώ στην Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή εκπροσω-
πείται από τον κ. Παπαθανάση. 

Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σοβαρό θέµα αυτό της τροπολο-
γίας για την εµπότιση του καλωδίου και της ένωσης Ελλάδος -
Κύπρου και δεν ενδείκνυται, δεν προσφέρεται για σόου ή παρερ-
µήνευση ή οτιδήποτε άλλο. Δηλαδή, αν δεν το ψηφίσεις, είσαι
κατά αυτού. Δεν είναι έτσι. Προφανώς και είµαστε υπέρ, δεν το
συζητάµε. Σε ό,τι αφορά στην Κύπρο, είµαστε µε την ψυχή µας,
µε την καρδιά µας υπέρ. Δεν διαφωνούµε ως προς το να γίνει
αυτό. Προφανώς και συµφωνούµε. 

Από το πρωί σήµερα, από τις 11.00’ - 12.00’ η ώρα που µίλησε
ο Πρόεδρός µας, έχουµε εκφράσει µία ένσταση πολύ σοβαρή
για το άρθρο, τη διάταξη της τροπολογίας που µιλάει και κάνει
λόγο για καθυστέρηση ή µαταίωση του έργου εξαιτίας εξωτερι-
κών παραγόντων. Είναι όλη αυτή η συζήτηση που κάναµε πριν
και ουσιαστικά δεν απάντησε ο κ. Σκυλακάκης εάν θα πρέπει στα
δικαιώµατά µας να έχουµε ρίσκο. Εµείς δεν µπορούµε να κατα-
λάβουµε τι ρίσκο µπορεί να υπάρχει σε κάτι το οποίο είναι δι-
καίωµά µας. Είναι δικαίωµά µας, δεν τίθεται υπό αµφισβήτηση.
Δεν µπορεί να λογοδοτούµε οπουδήποτε. 

Θέλω να κάνω µια ερώτηση. Το καλώδιο εµποτίζεται. Θέλουµε
να ενώσουµε την Ελλάδα µε την Κύπρο. Όλοι το θέλουµε αυτό,
δεν υπάρχει Έλληνας Βουλευτής που να µην το θέλει αυτό εδώ.
Γι’ αυτό σας λέω µην το βάζετε σε τέτοια βάση το θέµα. Κάνω
ένα ερώτηµα. Βγάζει η Τουρκία τον στόλο, όπως έγινε στην
Κάσο. Τι θα κάνουµε; Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στις Ένοπλες
Δυνάµεις µας. Θα τους πούµε «έξω από ‘δω»; Ή θα φύγουµε
εµείς και θα παγώσει το έργο και θα πληρώσουµε και ένα δισε-
κατοµµύριο; 

Σε αυτά πρέπει να απαντήσει η Κυβέρνηση και γιατί βάζει
αυτόν τον όρο µέσα. Και επίσης, ένα ερώτηµα το οποίο πρέπει
να απαντήσει η Κυβέρνηση είναι γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ
χρηµατοδοτεί το έργο -σας είπα ότι έχει δώσει 657 εκατοµµύρια
ευρώ στον ΑΔΜΗΕ- τι λέει; Ότι αν υπάρχει αυτή η εµπλοκή µε
την Τουρκία, ουσιαστικά υπαναχωρεί η Ευρωπαϊκή Ένωση από
το έργο τη θέση της και υπαναχωρεί –προσέξτε- για δύο χώρες
που είναι κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή την Ελ-
λάδα και την Κύπρο. 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν και όχι να
πετάει µία επικοινωνιακή κορώνα ο κ. Σκυλακάκης και να πει:
«Όποιος δεν το ψηφίσει δεν θέλει να ενωθεί η Ελλάδα µε την
Κύπρο ή να τραβήξουµε το καλώδιο». Αυτό δεν ισχύει και το ξέ-
ρετε. Αλλά εδώ εγείρονται πολύ σοβαρά ζητήµατα. Δεν έχει κα-
νένα λόγο να µπει. Αποσύρετε αυτή τη διάταξη. Δεν υπάρχει
κανένα ρίσκο, κανένα γεωπολιτικό ρίσκο. Στα δικαιώµατά µας
δεν έχουµε κανένα ρίσκο. Είναι δικαίωµα της Ελλάδας και της
Κύπρου να το κάνουν. Τελεία και παύλα. Αυτό για να µην έχουµε
από αύριο επικοινωνιακά σόου µε τα κανάλια, τα σάιτ ή τα τρολ
του Μαξίµου για κόµµατα ή  οτιδήποτε άλλο που δεν ψήφισαν ή
καταψήφισαν ή είπαν «παρών» ή οτιδήποτε άλλο. Να είναι ξεκά-
θαρη, κρυστάλλινη θέση µας και όλα τα υπόλοιπα.

Οφείλω µια απάντηση στον ΣΥΡΙΖΑ. Άκουσα τον νέο Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, τον κ. Παππά. Να του ευχηθούµε
καλή επιτυχία στο δύσκολο έργο που ανέλαβε. Θα προσπεράσω
εν τάχει κάποιους χαρακτηρισµούς για την Ελληνική Λύση. Από
τη στιγµή που εµείς δεν έχουµε αυτοπροσδιοριστεί ακόµη, δη-
λαδή να πούµε «Κέντρο» και αυτά -όχι, εµείς είµαστε για όλους
τους Έλληνες- πόσω  µάλλον δε είναι άσχετο και άκοµψο να ετε-
ροπροσδιοριζόµαστε από έναν άλλον πολιτικό αρχηγό. Και είναι
επίσης άσχηµο να επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι Αριστερά, όταν
ο ίδιος έχει υπηρετήσει το κεφάλαιο επί σειρά ετών, έχει νοµο-
θετήσει για το κεφάλαιο και αυτή τη στιγµή, δυστυχώς για τον
ΣΥΡΙΖΑ, είναι ένα κόµµα του lifestyle. Ας αφήσουν τους χαρακτη-
ρισµούς και ας µιλάµε µόνο πολιτικά. 

Τι προτείνει η Ελληνική Λύση στο πρόγραµµά της; Πάγια θέση,
κύριε Παπαθανάση. Κάποια στιγµή µπορεί να το συζητήσουµε
και εκτός Βουλής, εάν συµφωνείτε, εάν σαν ιδέα τη βρίσκετε
καλή ή όχι, για τη φορολογία. Τι λέει η Ελληνική Λύση; Εµείς επι-
µένουµε σε αυτό το flat tax 15%. Λέει ο κ. Παππάς: «Μα έτσι θα
αδικηθούν τα φτωχά νοικοκυριά, ο µικροµεσαίος, ο µεσαίος»
κ.λπ., µα είναι λάθος.

Εµείς λέµε για τις επιχειρήσεις, αλλά και για τα νοικοκυριά:
Έσοδα, έξοδα και αν υπάρχει κέρδος, 15% φορολογία. Δηλαδή
ένα νοικοκυριό που έχει 15.000 εισόδηµα, 12.000 εισόδηµα, θα
βάλει όλα τα έξοδα, το ενοίκιο, τα φροντιστήρια του παιδιού του,
το ρεύµα, το αέριο, το αυτοκίνητο, ό,τι έχει, και αν µείνει κάτι -
που δεν θα µείνει, πιστέψτε µε, ιδίως για τα χαµηλά στρώµατα
λέω- εκεί του λες ένα 15%. Να δείτε ότι έτσι δεν θα έχουµε και
τόσο µεγάλη φοροδιαφυγή. Έτσι θα µειωθεί και η φοροδιαφυγή.
Αυτή είναι η θέση της Ελληνικής Λύσης. Άρα τα υπόλοιπα που
λέτε είναι πολιτικάντικα. 

Για την πρώτη κατοικία, επειδή εµείς µιλάµε µε έργα, θέλουµε
να προσφέρουµε. Θα µαλώσουµε πολιτικά, θα διαφωνήσουµε,
αλλά έχουµε καταθέσει όλα αυτά τα χρόνια, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, δεκαέξι προτάσεις νόµου. Δεκαέξι προτάσεις νόµου,
κατατεθειµένες στη Βουλή, για κήρυξη ΑΟΖ, για τις ΑΠΕ να µην
µπαίνουν στα καµένα δάση, για τους περιορισµούς πλειστηρια-
σµών, στο οποίο θα αναφερθώ ευθύς αµέσως, για τις ταυτότη-
τες, για την ψήφο των αποδήµων, για τον αποκλεισµό των
κοµµάτων από τις εκλογές, για την κήρυξη casus belli, για την
οπλοκατοχή, για τη χριστιανοφοβία, για τα οικονοµικά των κοµ-
µάτων. Προτάσεις νόµου οι οποίες δεν βρήκαν καµµία ανταπό-
κριση από κανένα µα κανένα κόµµα.

Και ρωτάµε, αφού υπάρχει αυτός ο πόνος και από την Κυβέρ-
νηση για τους Έλληνες ιδιοκτήτες πρώτης κατοικίας που τους
παίρνετε τα σπίτια. Πέρυσι τέτοιο καιρό καταθέσαµε αυτήν την
πρόταση νόµου για την απαγόρευση επιβολής κατάσχεσης και
πλειστηριασµού κύριας κατοικίας. Επίσης, να έχει τη δυνατότητα
ο ιδιοκτήτης που πήρε το fund το σπίτι. Χρωστάω εγώ 100 χιλιά-
ρικα. Μου πήρε µια εταιρεία που συνεργάζεται, της τράπεζας
υποκατάστηµα, το δάνειό µου, το αγόρασε για 3 χιλιάρικα. Χάνω
εγώ το σπίτι και εξακολουθώ να χρωστάω. Άσε, ρε φίλε. Όσο
πήρες το σπίτι εσύ, η τράπεζα, να µπορώ να το πληρώσω εγώ.
Να σου δώσω και άλλα 10% κέρδος ή 15%; Να στο δώσω. Αλλά
δώσε τη δυνατότητα στον οφειλέτη να κρατήσει το βιος του.
Αυτό λέµε. Ούτως η άλλως, τα χρήµατα θα είναι τα ίδια. Αυτά
λέµε. Δεν βρήκε καµµία ανταπόκριση αυτή η πρόταση. 

Σήµερα καταθέσαµε µια πρόταση νόµου -και το ξαναλέω για
να το ακούσουν οι Έλληνες πολίτες- τη δυνατότητα σε όλους
εµάς, στους γονείς και στους κηδεµόνες να ζητούν εξαίρεση των
ανήλικων µαθητών από διδασκαλίες σχετικές µε τη νέα αυτή σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση την οποία φυτεύετε και εγκρίνετε ως
Κυβέρνηση εσείς στα ελληνικά σχολεία, εσείς που υπηρετείτε -
και τα τρία κόµµατα- τη woke ατζέντα, αυτή την παράνοια, αυτήν
την τρέλα µε τη woke ατζέντα. Είναι απίστευτο αυτό που συµ-
βαίνει. Το µη κανονικό µε το ζόρι -αυτό κι αν είναι φασιστικό- να
µας το φυτέψετε  ως κανονικό. Το µη κανονικό, τη µη κανονικό-
τητα να µας την κάνετε ως κανονικότητα. 

Και ξέρετε, εµείς πήραµε τα βιβλία στα χέρια µας. Δείτε τώρα
τι γίνεται εδώ. Μύηση στην εξοικείωση µε γονείς ιδίου φύλου επι-
χειρείται από το νηπιαγωγείο. Στο νηπιαγωγείο! Λέει εδώ για
µαµά και µπαµπά που έχουν τα παιδάκια, λέει παρακάτω: «Παιδιά
έχουν δύο µαµάδες, δύο µπαµπάδες». Στο νηπιαγωγείο; Δεν
έχουµε το Θεό µας; Από το νηπιαγωγείο; Και τα επιτρέπουµε
αυτά τα πράγµατα; Ναι, λοιπόν, καταθέτουµε την πρόταση νόµου
να µπορούν οι γονείς, να έχουν τη δυνατότητα να ζητούν εξαί-
ρεση των ανήλικων παιδιών από τέτοιου είδους µαθήµατα. Τι πιο
φυσιολογικό, τι πιο λογικό από το να το ψηφίσει όλη η Βουλή;
Αυτή είναι η Ελληνική Λύση και έτσι θα προχωρήσουµε εµείς.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι και στην πράξη πλέον
αυτό αποδεικνύεται και αποδεικνύεται µέσα από την κοινωνία,
µέσα από την έκφραση των Ελλήνων πολιτών ότι είµαστε εµείς,
η Ελληνική Λύση, το τελευταίο αποκούµπι των Ελλήνων πολιτών.
Είµαστε το τελευταίο αποκούµπι όλων των ανθρώπων που υπο-
φέρουν από τη δυνάστευση αυτή, από την οικονοµική κατρα-
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κύλα, από το ρούφηγµα, από την υπερφορολόγηση της Κυβέρ-
νησης απέναντί τους και το ροκάνισµα του εισοδήµατός τους.
Είµαστε η ελπίδα του Έλληνα. 

Αυτό αποτυπώνεται και εγώ δεν θα πω στις δηµοσκοπήσεις ή
οτιδήποτε άλλο, ας κάνουν ό,τι θέλουν. Αυτοί κάνουν τη δουλειά
τους και εµείς κάνουµε τη δουλειά µας. Αυτό αποτυπώνεται πλέον,
κύριε Υπουργέ, στην κοινωνία και θα το δείτε και εσείς. Θα το δείτε
και εσείς, όποτε γίνουν εκλογές. Σε τρία χρόνια; Νωρίτερα; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς είµαστε εδώ και έτοιµοι. Να ξέρετε, όµως, ότι θα απο-

τυπωθεί αυτό στις επόµενες εκλογές. Γι’ αυτό από τώρα βγαί-
νουν κάποιοι. Όταν µια κυβέρνηση θέλει να περάσει κάτι, βγαίνει
κάποιος σαν τον λαγό που λένε, βγαίνει πρώτος, το λέει, ζυγί-
ζουµε τις αντιδράσεις και µετά προχωράει. Βγήκε ο κ. Γεωργιά-
δης σήµερα και τι µας είπε; «Να αλλάξει ο εκλογικός νόµος
τώρα», λέει, «δεν πιστεύω σε κυβερνήσεις συνεργασίας». Δη-
λαδή, άµα δεν πάρει η Νέα Δηµοκρατία το ποσοστό που θέλει,
επειδή δεν θα το πάρει, να αλλάξει ξανά ο εκλογικός νόµος. Ενώ
ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ είπε ότι δεν θα αλλάξει ο εκλογικός
νόµος, βγαίνει ο κ. Γεωργιάδης σήµερα και λέει να αλλάξει ο
εκλογικός νόµος. Ωραία, αλλάξτε τον, ρε παιδιά. Να το βάλετε
από 20% και πάνω να παίρνετε εκατό έδρες µπόνους. Μόνο έτσι
µπορείτε να κυβερνήσετε τη χώρα αυτή. Πάλι να αλλάξετε τον
εκλογικό νόµο; Αλλάξτε ρότα καλύτερα, παρά εκλογικό νόµο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσει ο κ. Κωτσός και µετά ο κ. Κουκουλόπουλος, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

Ελάτε, κύριε Δηµοσχάκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκφράζω τον προβληµατισµό

µου και ταυτόχρονα σας µεταφέρω την αγανάκτηση των καλών
συναδέλφων µου Βουλευτών όλων των παρατάξεων για την πα-
ραβίαση του χρόνου, της σειράς και εν πολλοίς του Κανονισµού.
Δηλώνω οπαδός της ευνοµίας και της ευταξίας, µε σεβασµό
στον άνθρωπο και κυρίως απεριόριστο σεβασµό στους πολίτες
για λογαριασµό των οποίων λειτουργούµε. Πάνω απ’ όλα, όµως,
ως εκ της αποστολής µας να υπερασπιζόµαστε και να υπηρε-
τούµε τον κοινοβουλευτισµό. Άλλως, ορθώς υπογραµµίζει ο Βί-
κτωρ Ουγκώ στο ποίηµά του: «Δεν κλαίω για της αγάπης τον
χαµό, για µικροπράγµατα γιατί την έχασα θρηνώ». 

Και τώρα στο θέµα µας. Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, βασι-
ζόµενο στο τρίπτυχο «µεταρρυθµίσεις - ταχύτητα – διαφάνεια»
επιτυγχάνει την αναθεώρηση του νοµοθετικού πλαισίου που
αφορά στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Πρόκειται για
ολιστική και οργανωµένη προσπάθεια της Κυβέρνησης, προκει-
µένου να νοικοκυρέψει το πλαίσιο που αφορά αναπτυξιακά προ-
γράµµατα των δηµοσίων επενδύσεων τα οποία αποτελούν τη
βασική πηγή χρηµατοδότησης της αναπτυξιακής πολιτικής της
χώρας µέσα από την δροµολόγηση και υλοποίηση κοµβικών
έργων. Εισάγονται καινοτόµες και κοµβικές διατάξεις, οι οποίες
αφ’ ενός ενοποιούν και κωδικοποιούν τη διάσπαρτη σε πολλά κεί-
µενα ισχύουσα νοµοθεσία και αφ’ ετέρου προωθούν νέες µεταρ-
ρυθµίσεις για τον ουσιαστικό εκσυγχρονισµό της λειτουργίας
του προγράµµατος, προκειµένου να ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες κοινωνικές ανάγκες και στις απαιτήσεις της εποχής. Δη-
µιουργείται, συνεπώς, συνεκτικό σύνολο ρυθµίσεων που
εξασφαλίζει την παρακολούθηση και την αξιολόγηση των έργων
που υλοποιούνται, αντιµετωπίζοντας παθογένειες δεκαετιών,
καθώς και γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. 

Χαρακτηριστικά, εξασφαλίζεται η επιτάχυνση της χρηµατοδό-
τησης µε απλοποίηση των διαδικασιών διαχείρισης έργων. Θε-
σµοθετούνται ευέλικτες και απλοποιηµένες διαδικασίες ως προς
τις πιστώσεις µε την ενοποίηση των διαδικασιών, αλλά µε καλύ-
τερη παρακολούθηση έµµεσων πληρωµών και µε άξονα τη
χρήση των νέων τεχνολογιών, εξασφαλίζοντας τον τρόπο, τη συ-
νολική κατάσταση όλων των διαδικασιών και όλων των έργων µε
όρους διαφάνειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων αποτελεί χρήσιµο εργαλείο για την υλοποίηση εµβληµα-
τικών έργων υποδοµής και όχι µόνον, διασφαλίζοντας την
αναπτυξιακή ανάταση της χώρας. Ο Νοµός Έβρου µετεξελίσσε-
ται σε επίκεντρο κοµβικών εξελίξεων και παρά τη δύσκολη γει-
τονία µε πολλούς κινδύνους, δεν χάνει τα στρατηγικά του
πλεονεκτήµατα. 

Στο πλαίσιο της επίκαιρης ερώτησής µου ο Υπουργός Υποδο-
µών Χρήστος Σταϊκούρας γνωστοποίησε από του Βήµατος της
Βουλής σειρά σηµαντικών έργων υποδοµής που δροµολογούν-
ται στον νοµό µας, γεµίζοντας όλους αισιοδοξία και ελπίδα. Ξε-
χωρίζω το φράγµα του Μικρού Δερείου, µία «λίµνη Πλαστήρα»
στο Σουφλί. Η κατασκευή της νέας γέφυρας στο σηµείο εισό-
δου-εξόδου των Κήπων Έβρου. Η ολοκλήρωση του έργου της
ανατολικής οδού, περιφερειακής, σε ό,τι αφορά στην Αλεξαν-
δρούπολη. Η εύρυθµη λειτουργία της σιδηροδροµικής σύνδεσης
της Αλεξανδρούπολης – Ορµενίου, η οποία θα µπορούσε να απο-
τελέσει έναν «χρυσό» διάδροµο συνδέοντας τη Μαύρη Θάλασσα
µε τη Μεσόγειο. Δυστυχώς, όµως, τα προβλήµατα της Θεσσα-
λίας είναι τόσο πολύ µεγάλα ώστε ο Έβρος έπεσε σε δεύτερη
µοίρα. Όµως, προτείνω και διεκδικώ από τώρα, πέραν του εκ-
συγχρονισµού της γραµµής, τουλάχιστον να εξασφαλιστούν για
το µέλλον οι επιχωµατώσεις και λοιπές σταθερές υποδοµές,
ώστε το έργο αυτό να καταστεί υλοποιήσιµο µελλοντικά και να
λειτουργήσουν ακώλυτα και άνετα τα «Δαρδανέλια της στεριάς»
έναντι των ιστορικών.

Επιπρόσθετα, αναµένεται και η ολοκλήρωση της κατασκευής
της λιµνοδεξαµενής στη Σαµοθράκη, προκειµένου να τεθεί σε
πλήρη λειτουργία µετά από χρόνια προς όφελος των κατοίκων,
ένα έργο το οποίο ήταν στη «ναφθαλίνη» και το έβγαλα, ουσια-
στικά, από το αρχείο και υλοποιήθηκε, ένα σηµαντικό έργο υπο-
δοµής που έχει σχέση µε τον πρωτογενή τοµέα, αλλά και µε την
ύδρευση. 

Ο Έβρος διαθέτει ιδιαιτερότητες και ευαισθησίες και χρήζει
στοργής και προσοχής και αυτό το γνωρίζει καλά η σηµερινή Κυ-
βέρνηση, η οποία µέσα από τις πολιτικές της έχει αγκαλιάσει
τους Εβρίτες, οι οποίοι µε αγωνία και πολλές προσδοκίες ανα-
µένουν προσεχώς τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη στην
περιοχή µας. Ο Έβρος βρίσκεται σε θέση προτεραιότητας στην
κυβερνητική ατζέντα. Αυτό επικαιροποιεί και η κυβερνητική από-
φαση του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας περί σύστασης,
κύριε Υπουργέ, θέσης συντονιστή αποκατάστασης και ανασυγ-
κρότησης του Έβρου µε έδρα την Αλεξανδρούπολη. 

Έχει επιλεγεί µε διετή θητεία ο Θρακιώτης Γιώργος Κέλλης,
αντιστράτηγος εν αποστρατεία, µέχρι πρότινος πρώην Υπαρχη-
γός του Γενικού Επιτελείου Στρατού. Είναι σοφή και ορθή επι-
λογή, ιδιαίτερα σηµαντική για τον ακριτικό νοµό. Άλλωστε, προ
διετίας και πλέον είχα αναδείξει και διεκδικήσει, µέσω κοινοβου-
λευτικών µου παρεµβάσεων και όχι µόνον, τη θεσµοθέτηση κυ-
βερνητικού παράγοντα Θράκης, µε έδρα την Αλεξανδρούπολη.
Η σύσταση της θέσης του συντονιστή για την ανασυγκρότηση
του Έβρου προσιδιάζει στην οραµατική µου πρόταση, η οποία
ως προς τον σκοπό της ικανοποιείται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα νοµοθετική πρωτο-
βουλία συνιστά µια µεγάλη τοµή αναβαθµίζοντας ριζικά το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων, το οποίο θα εξασφαλίσει µια
πραγµατική αναπτυξιακή ανάταση για τη χώρα. Στοίχηµα της Κυ-
βέρνησης είναι ο πολυδύναµος εκσυγχρονισµός και αυτό επιτυγ-
χάνει το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο και υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα µου

επιτρέψετε να κάνω και εγώ µια αναφορά στο θέµα της σειράς
που τηρείται και της δυνατότητας που δίνεται στους Βουλευτές
να συµµετέχουν στην Ολοµέλεια µέσα από µια συγκεκριµένη δια-
δικασία που δεν θα τους απαξιώνει και κυρίως, θα τους δίνει τη
δυνατότητα να µιλούν σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα. Φαντα-
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στείτε ότι µε βάση τον κατάλογο των οµιλητών είµαι στο νούµερο
εννέα και έχουµε φτάσει περίπου οκτώ -εννέα ώρες να µιλάµε
από την έναρξη της διαδικασίας. Μετά αντιλαµβάνεστε για ποιον
λόγο υπάρχουν άδεια έδρανα στη Βουλή, όταν κανείς από εµάς
δεν ξέρει πότε θα µιλήσει και φυσικά, πολλές φορές να παραβιά-
ζεται και ο ίδιος ο κατάλογος. 

Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε την τροπολογία που
αφορά στην ενεργειακή διασύνδεση της Κρήτης µε την Κύπρο,
ένα έργο πολλαπλής, πολυδύναµης, εξαιρετικής σηµασίας για
τη χώρα µας τόσο σε γεωπολιτικό επίπεδο όσο και σε ενεργειακό
και οικονοµικό επίπεδο. 

Και το ερώτηµα είναι: Αφού όλοι συµφωνούµε -γιατί δεν
άκουσα καµµία πτέρυγα της Βουλής που να διαφωνεί ως προς
αυτή την κατεύθυνση- γιατί προσπαθούµε να βρούµε ψεγάδια,
προκειµένου να διαφωνήσουµε; Φανταστείτε αυτό το έργο να γι-
νόταν από την άλλη πλευρά τι θα λέγαµε και αντιλαµβάνεστε
πόσο σηµαντικό είναι αυτό το έργο, ιδιαίτερα για τις ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας µε τη διασύνδεση που υπάρχει και µε τις
διαφορές ώρας και ηλιοφάνειας που υπάρχει για να µπορούµε
να αξιοποιούµε το πλεόνασµα ενέργειας που παρουσιάζεται και
παράγεται σε εµάς, κυρίως, από τα φωτοβολταϊκά τις ώρες της
ηλιοφάνειας που πιθανότατα στην Κύπρο να µην υπάρχει ή το
αντίστροφο. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να αφήσουµε κατά µέρος τις φθη-
νές και εύπεπτες δικαιολογίες και να στηρίξουµε αυτό το τόσο
σηµαντικό, το τόσο ουσιαστικό έργο που φέρνει την Ελλάδα πιο
κοντά στην Κύπρο, την Κύπρο πιο κοντά στην Ελλάδα και πιο
κοντά στην Ευρώπη. 

Να έρθω στον κορµό του νοµοσχεδίου: «Αναπτυξιακό πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων». Το πρώτο νοµοθέτηµα το 1952.
Αντιλαµβάνεστε όλοι σας ότι ήταν επιβεβληµένο να εκσυγχρονι-
στεί, να ανανεωθεί και κυρίως, να προσαρµοστεί στα δεδοµένα
του σήµερα, γιατί η Ελλάδα του 1952 δεν έχει καµµία σχέση µε
την Ελλάδα του 2024 και φυσικά και τα χρηµατοδοτικά εργαλεία,
µέσα από τα οποία αντλούµε πόρους για να υποστηρίξουµε αυτό
το τόσο ουσιαστικό, το τόσο δυναµικό εργαλείο ανάπτυξης της
χώρας µας, όπως είναι το ΑΠΔΕ, το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, γιατί το 1952 δεν υπήρχε ΕΣΠΑ, δεν υπήρχε
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας (RRF), δεν υπήρχαν ευ-
ρωπαϊκά προγράµµατα και φυσικά και οι ρυθµοί ανάπτυξης της
χώρας µας δεν έχουν καµµία σχέση σήµερα µε εκείνη της επο-
χής ή δεν έχουν καµµία σχέση -για να έρθω και πιο κοντά- µε
τους ρυθµούς ανάπτυξης που είχε η χώρα µας πριν αναλάβει τα
ηνία διακυβέρνησης η Νέα Δηµοκρατία. Τρέχουµε µε πολύ γρη-
γορότερους ρυθµούς, µε πολύ αποτελεσµατικότερους ρυθµούς
επ’ ωφελεία της κοινωνίας, επ’ ωφελεία των Ελληνίδων και των
Ελλήνων. 

Όπως ξέρετε, είµαστε η χώρα µε τη µεγαλύτερη αναλογία
ποσού του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας σε σχέση µε
τον πληθυσµό µας και αυτό είναι µια κατάκτηση της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη, µια κατάκτηση της Ελλάδας επί της
ουσίας. Θα πρέπει να αξιοποιήσουµε αυτούς τους πολύ σηµαν-
τικούς και πολυδύναµους πόρους όχι µόνο του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, αλλά και του ΕΣΠΑ µε στόχο να µεγιστοποιήσουµε το τελικό
αποτύπωµα και αποτέλεσµα για τη χώρα µας τόσο σε αναπτυ-
ξιακό επίπεδο, µέσα από τη χρηµατοδότηση επενδυτικών σχε-
δίων και αναπτυξιακών προοπτικών, αλλά και µέσα από τη
χρηµατοδότηση των υποδοµών της χώρας µας και των έργων
που έχει ανάγκη η χώρα µας.

Και, βεβαίως, εδώ να σηµειώσω τη σηµαντική αύξηση του
ΑΠΔΕ κατά 900 εκατοµµύρια ευρώ, από τα 12,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ στα 13,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, γεγονός που περνά απα-
ρατήρητο και δεν σηµειώνεται, που, βεβαίως, θα έρθει να προ-
στεθεί σε όλη αυτή την προσπάθεια, την εργώδη προσπάθεια
που καταβάλλει η Κυβέρνησή µας, προκειµένου να µεγιστοποι-
ήσουµε, όπως είπα, το τελικό αποτύπωµα για τη χώρα µας. 

Και θα ήθελα να σταθώ και σε δύο-τρεις προβλέψεις που έχει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που το καθιστούν καινοτόµο, απο-
τελεσµατικό, εκσυγχρονιστικό και ολιστικό, όπως συνηθίζουµε
να λέµε. Το γεγονός ότι συστήνεται άξονας µακροχρόνιων δε-
σµεύσεων που φτάνει την εικοσαετία είναι µια σηµαντική πρό-

βλεψη γιατί υπάρχουν έργα τα οποία, πραγµατικά, δεν µπορούν
να υλοποιηθούν µέσα στα στενά όρια µιας προγραµµατικής πε-
ριόδου και επιβάλλεται να έχουµε αυτόν τον σχεδιασµό, αυτή την
πρόβλεψη, ούτως ώστε να γνωρίζουµε και εµείς σήµερα, αλλά
και αυτοί που θα έρθουν το τι έχει σχεδιαστεί και τι χρονικό ορί-
ζοντα έχει. 

Μιας και αναφέροµαι σε αυτό το σηµείο, να πω ένα πολύ συγ-
κεκριµένο παράδειγµα που έχει να κάνει µε την περιοχή µου, που
σύντοµα θα ολοκληρωθεί η µελέτη. Πρόκειται για το φράγµα
Μουζακίου, που είναι ένα έργο που σίγουρα δεν θα εκτελεστεί
µέσα σε δύο, τρία ή και τέσσερα χρόνια, αλλά θα πρέπει να
υπάρχει πρόβλεψη µέσα στο χρονικό διάστηµα που µπορεί να
προβλεφθεί, αλλά και η δέσµευση των αντίστοιχων πιστώσεων. 

Επίσης, µια σηµαντική πρόβλεψη του νοµοσχεδίου για όλους
εµάς που έχουµε ασχοληθεί µε την υλοποίηση δηµοσίων έργων
είναι και το Μητρώο Καταγραφής και Παρακολούθησης των Δα-
πανών Συντήρησης των Έργων. Γιατί ξέρετε τι λέγαµε όταν ήµα-
σταν δήµαρχοι; Ωραία, εύκολα κατασκευάζεται ένα έργο, πολύ
δύσκολα το συντηρείς, πολύ δύσκολα το διατηρείς και το αποδί-
δεις στην κοινωνία. Και, βεβαίως, είναι σοφό να υπάρχει πρό-
βλεψη για τη συντήρηση και τη διασφάλιση των πιστώσεων για
τη συντήρηση αυτών των έργων. 

Το δε ζήτηµα -και τελειώνω µε αυτό, γιατί πάρα πολλά θα µπο-
ρούσε να πει κάποιος- του ειδικού λογαριασµού, του διακριτού
λογαριασµού για τις φυσικές καταστροφές καταλαβαίνετε πόσο
σηµαντικό είναι, διότι, αν µη τι άλλο, τουλάχιστον, η πατρίδα µου
η Θεσσαλία και η Καρδίτσα υπέστησαν τεράστιες ζηµιές. Και βε-
βαίως, όταν δεν υπάρχει πρόβλεψη για την αντιµετώπιση αυτών
των ζηµιών, τρέχουµε εκ των υστέρων να διασφαλίσουµε τους
απαιτούµενους πόρους για να ανακουφίσουµε τους πληγέντες
όπου και αν βρίσκονται αυτοί στη χώρα µας.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά σηµαντικό είναι και η δυνατότητα
που δίνετε για overbooking, για υπερδέσµευση 30% -αν θυµάµαι
καλά-, που επί της ουσίας τι σηµαίνει; Η δυνατότητα υλοποίησης
και προκήρυξης έργων κατά 30% περισσότερο από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ούτως ώστε µε τις εκπτώσεις
που θα πάρουµε να έχουµε τη δυνατότητα να υλοποιήσουµε όλα
αυτά τα έργα στο συντοµότερο δυνατό χρονικό διάστηµα. Και,
βέβαια, µια σειρά από άλλες προβλέψεις έχουν να κάνουν µε τον
ποιοτικό έλεγχο, µε τη λογοδοσία, µε την αξιοποίηση των νέων
τεχνολογιών. Όλη αυτή η διαδικασία θεωρώ ότι θα κινηθεί και µε
µεγαλύτερη ταχύτητα και µε µεγαλύτερη αξιοπιστία.

Γι’ αυτό και εγώ το στηρίζω και θα ήθελα πραγµατικά όλοι σας
πριν άκριτα το κρίνετε ή το καταψηφίσετε, να σταθείτε θετικά
απέναντι σε αυτό το εξαιρετικό νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κουκουλόπου-
λος. Μετά θα ακολουθήσουν ο κ. Ιωάννης Γιώργος, ο κ. Σπάνιας,
ο κ. Ζεµπίλης και ο κ. Κόντης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αµέσως µετά τους
Βουλευτές και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο έχω ζητήσει τον
λόγο, ανάλογα µε το πόσοι Βουλευτές θα µιλήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η σειρά, σε ό,τι
αφορά σε εσάς τους Κοινοβουλευτικούς -κύριε Κουκουλόπουλε,
µισό λεπτό λίγο να διευκρινίσω, να απαντήσω στον κ. Γαβρήλο-
ήδη διάβασα τρία ονόµατα, είναι ο κ. Κόντης. Με αυτή τη σειρά
είχατε δηλωθεί οι Κοινοβουλευτικοί, µετά τον κ. Κόντη ως Κοινο-
βουλευτικό είστε εσείς, κύριε Γαβρήλο. Απλώς µεταξύ του κ.
Κόντη…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Μεσολαβούν τρεις συνάδελφοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πείτε µας και τη διαδικασία στη συ-

νέχεια, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μεσολαβούν τρεις

Βουλευτές και µετά εσείς, αυτό είπα, κύριε Γαβρήλο. Ήδη ανα-
κοίνωσα τρία ονόµατα και τον κ. Κόντη, δηλαδή τον επόµενο Κοι-
νοβουλευτικό. Πάµε «τρία-ένα» τέλος πάντων.

Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

κυβερνητική πλειοψηφία διά του κυρίου Υπουργού και του ειση-
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γητή της, αλλά και κάποιων συναδέλφων Βουλευτών ούτε λίγο
ούτε πολύ µας καταλόγισε σκοπιµότητα, µικροπολιτική διάθεση
ή κάτι τέτοιο, γιατί προχωρήσαµε, όπως ειπώθηκε νωρίτερα από
τη γραµµατέα µας -τη γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας κ. Λιακούλη-, για δέκατη φορά στις τροπολογίες που
αφορούν στα κόκκινα δάνεια και γενικότερα, βέβαια, στο ιδιωτικό
χρέος. Αν καταθέταµε για πρώτη φορά, προχωρούσαµε σε κα-
τάθεση λόγω του ότι έντεκα Βουλευτές –δέκα σήµερα της Νέας
Δηµοκρατίας, γιατί ένας έχει διαγραφεί, ο κ. Σαλµάς- προχώρη-
σαν σε µία ερώτηση όπου θίγουν µέρος αυτού που εµείς συνο-
λικά θέτουµε µε τις τροπολογίες µας, αν, λοιπόν, προχωρούσαµε
σήµερα για πρώτη φορά βεβιασµένα στην τροπολογία, θα µπο-
ρούσατε να µας καταλογίσετε ελεύθερα και κατά τη βούλησή
σας ό,τι εσείς νοµίζετε. Δεν πρόκειται, όµως, περί αυτού, δεν το
κάνουµε πρώτη φορά και µόνο αυτό φτάνει ως µία ξεκάθαρη
απάντηση για το ότι δεν υπάρχει από εµάς καµµία σκοπιµότητα,
υπάρχει αξιολόγηση του συγκεκριµένου προβλήµατος.

Αυτός είναι ο λόγος που προχωρούµε σήµερα εκ νέου σε κα-
τάθεση, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Στην
παγίδα του ιδιωτικού χρέους, µέρος του οποίου –ξαναλέω- είναι
τα κόκκινα δάνεια, αυτή τη στιγµή βρίσκονται περίπου τέσσερα
εκατοµµύρια ΑΦΜ που έχουν οφειλές στην εφορία -κατιτίς λιγό-
τερο, τρία εκατοµµύρια εννιακόσια ογδόντα πέντε- είναι δύο εκα-
τοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες µητρώα στον ΕΦΚΑ που έχουν
ληξιπρόθεσµες οφειλές, όπως αντίστοιχα ληξιπρόθεσµα είναι και
αυτά που είπα στην εφορία και πάνω από ένα εκατοµµύριο είναι
τα κόκκινα δάνεια, µικρά, µεσαία, µεγάλα στο τραπεζικό µας σύ-
στηµα. Απροσδιόριστος δε αριθµός οφείλει σε εταιρείες ενέρ-
γειας, σε ΟΤΑ και εταιρείες ύδρευσης και έχει ακάλυπτες
επιταγές. Είναι έξω από αυτά που προανέφερα.

Ένα τεράστιο, λοιπόν, τµήµα της ελληνικής κοινωνίας βιώνει µια
ασφυκτική κατάσταση ως άλλος Τζώρτζ Φλόιντ. Να θυµίσω ποιος
ήταν ο Τζώρτζ Φλόιντ; Αυτός που έλεγε το «I can’t breath», «Δεν
µπορώ να αναπνεύσω». Ήταν η τελευταία φράση του πριν ξεψυ-
χήσει, αφού επί οκτώ λεπτά ένας αστυνοµικός στη Μινεάπολη τον
πίεζε µε το γόνατό του και στο τέλος εξέπνευσε. Σε έναν αργό οι-
κονοµικό θάνατο οδηγούµε εκατοντάδες χιλιάδες οικογένειες,
πάνω από εκατοµµύριο προφανώς στην Ελλάδα και εγκλωβίζουµε
και τα παιδιά τους και επόµενες γενεές, γιατί αρνούµαστε να αν-
τιµετωπίσουµε το πρόβληµα. Δεν µπορούν να αναπνεύσουν, αυτό
µας φωνάζουν. Μη σας φαίνεται τραγική η παροµοίωση που κάνω,
είπα ότι είναι αντίστοιχο. Εκεί ήταν φυσικός θάνατος, εδώ είναι οι-
κονοµικός θάνατος. Περνούν στην απέξω της κοινωνίας όλοι αυτοί
οι συµπολίτες µας. Δεν µπορούµε να το καταλάβουµε αυτό το
πράγµα; Το φέραµε –λέει- για να πιέσουµε την Κυβέρνηση. Προ-
φανώς, αν είναι να διαλέξουµε την πίεση στην κοινωνία ή στην Κυ-
βέρνηση, προφανώς προτιµούµε να πιέσουµε την Κυβέρνηση. Θα
απολογηθούµε κιόλας για αυτό;

Όταν, µάλιστα, λέµε -όπως είπα και την προηγούµενη εβδο-
µάδα και πολλές άλλες φορές και εγώ και όλοι οι συνάδελφοι
µου και η εισηγήτριά µας, η κ. Σταρακά, το πρωί- καθαρά χωρίς
έπαρση, αλλά µε περηφάνια, όµως –άλλο έπαρση, άλλο περη-
φάνια- ότι έχουµε την πιο ολοκληρωµένη πρόταση την οποία
διαρκώς επικαιροποιούµε, γιατί αναφέρεται σε όλο το φάσµα
που έχει να κάνει µε τα κόκκινα δάνεια, διέπεται από ρεαλισµό,
αναφέρεται στο σύνολο του ιδιωτικού χρέους και όχι µόνο σε
κόκκινα δάνεια.

Και µάλιστα, προχωρήσαµε µε τις επιπλέον δύο τροπολογίες
που, επίσης, τρίτη φορά τις καταθέτουµε αυτές σε εξορθολογι-
σµό προστίµων, ακριβώς για να µη δηµιουργούµε χωρίς λόγο
νέες γενεές οφειλετών.

Και δεσµευόµαστε πριν από τα τέλη του έτους -θέλω να πι-
στεύω- να φέρουµε αντίστοιχες τροπολογίες για παράλογα πρό-
στιµα που υπάρχουν στον ΕΦΚΑ, τα δύο πρόστιµα στα οποία
αναφέρονται οι άλλες δύο τροπολογίες είναι για οφειλές στο δη-
µόσιο. Δεν είναι όλα τα πρόστιµα του ΕΦΚΑ ίδια, άλλο η µη από-
δοση ΦΠΑ, άλλο ένα παράλογο πρόστιµο για µια οφειλή που
διπλασιάζει και τριπλασιάζει την οφειλή σε χρόνο «d.t», χωρίς τον
παραµικρό λόγο και περνάει σε µία κατάσταση περιθωριακή, κυ-
ριολεκτικά, τον οφειλέτη.

Γιατί την έχουµε αυτή την έννοια; Γιατί θέλουµε να δώσουµε

µια δεύτερη ευκαιρία σε όλους τους συµπολίτες µας, γιατί αντι-
λαµβανόµαστε ότι µεγάλο µέρος αυτών των χρεών δηµιουργή-
θηκαν µέσα στις έκτακτες συνθήκες που υπήρξαν µέσα στην
κρίση, γιατί τις τράπεζες που έχουν τεράστια ευθύνη για το πώς
έδιναν κάποτε τα καταναλωτικά και άλλα δάνεια έχουµε φροντί-
σει παντοιοτρόπως και τις έχουµε πληρώσει χρυσές, κυριολε-
κτικά, για να µπορούν σήµερα να υπάρχουν και να µοιράζουν
µερίσµατα και παράλογους και προκλητικούς µισθούς στα ανώ-
τερα στελέχη τους, στα golden boys, όπως τα λέµε. Και εµείς θέ-
λουµε να δώσουµε µια ευκαιρία σε όλους τους Έλληνες και
επιπλέον -αν θέλετε να µιλήσουµε στενά οικονοµικά- πιστεύουµε
-και το έχουµε αποδείξει και το έχουµε τεκµηριώσει αυτό που
λέω- ότι η πρότασή µας πρώτιστα, φυσικά, έχει κοινωνικό χαρα-
κτήρα, πρώτιστα, αλλά δεν είναι µία πολιτική, πίσω από αυτή την
πρόταση, που τινάζει τα ταµεία.

Θα πω για πολλοστή φορά, κύριε Υπουργέ, ότι η δηµοσιονο-
µική σταθερότητα της χώρας είναι για εµάς αδιαπραγµάτευτη
και όποιος τη θέτει σε κίνδυνο τον έχουµε απέναντί µας. Δεν
πάµε να παραβιάσουµε, να τινάξουµε ταµεία και να µοιράσουµε
λεφτά.

Η πρότασή µας, αν τη δείτε και τη µελετήσετε –γιατί πρέπει
κάποια στιγµή να την αποδεχθείτε, να µπείτε έστω σε σοβαρή
συζήτηση γι’ αυτή την πρόταση- είναι µια πρόταση η οποία, στο
τέλος της ηµέρας και τα δηµόσια έσοδα θα ενισχύσει και τις τρά-
πεζες θα ενισχύσει, γιατί θα έχει µια πιο όρθια κοινωνία που θα
έχει και καταθέσεις, όλη την οικονοµία µας θα βοηθήσει και πάνω
από όλα, βέβαια, όταν συµµετέχει όλη η κοινωνία -και όχι η µισή-
σε µία αναπτυξιακή προσπάθεια που πρέπει να καταβάλει η
χώρα, όπως θα πω στη συνέχεια, προφανώς, το αποτέλεσµα δεν
µπορεί κανείς να το µετρήσει, να το ποσοτικοποιήσει, αλλά όλοι
ξέρουµε ότι είναι πολύ µεγαλύτερο. Αυτό είναι, λοιπόν. Αυτές
είναι οι τροπολογίες µας, θα τις ξαναφέρουµε, κάνουν, δεν κά-
νουν δέκα, έντεκα, είκοσι ένας Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
τροπολογίες, γιατί για εµάς το πρόβληµα είναι που προέχει. Και
οι διαγραφές -σχόλια δεν κάνουµε εµείς για άλλα κόµµατα, για
το εσωτερικό άλλων κοµµάτων- προφανώς, µόνο τα προβλήµατα
δεν διαγράφουν.

Είναι εσωτερική υπόθεση η διαγραφή του κ. Σαλµά, αλλά το
πρόβληµα που προκάλεσε όλο αυτό το σκηνικό, που οδήγησε
στο τέλος και στη διαγραφή δεν διαγράφεται. Το πρόβληµα πα-
ραµένει εδώ και απαιτεί από όλους µας καθαρή αντιµετώπιση.

Δώστε, λοιπόν, βάση στην πρότασή µας γιατί ωφεληµένοι θα
είµαστε όλοι και το πολιτικό σύστηµα στη γενικότητά του.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του σηµερινού νοµοσχεδίου που
δεν είναι άλλο από την ανάπτυξη, αν ήθελα να βάλω έναν τίτλο.

Η ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το κεντρικό
ζητούµενο για την Ελλάδα εδώ και αρκετά χρόνια. Ουσιαστικά
από την ηµέρα που βγήκαµε από τα µνηµόνια, αλλά και νωρίτερα
φυσικά, η ανάπτυξη είναι το κεντρικό ζητούµενο, γιατί πρέπει να
καλύψουµε πρώτον, το τεράστιο κενό που δηµιουργήθηκε τα
χρόνια της κρίσης, από την απώλεια του ΑΕΠ. Το ΑΕΠ ακούγεται
σαν ψυχρός αριθµός και µέγεθος από τους πολίτες, αλλά οι οι-
κονοµολόγοι το ΑΕΠ το ονοµάζουν και εθνικό εισόδηµα, για να
γίνεται πιο κατανοητό. Ωστόσο, αφορά σε όλον τον πληθυσµό
της χώρας και δεν είναι ένας ψυχρός αριθµός. 

Το εθνικό εισόδηµα, λοιπόν, υπέστη τροµακτική, δραµατική
µείωση στα χρόνια των µνηµονίων. Άρα, λοιπόν, υπάρχει η
ανάγκη να καλυφθεί αυτό το κενό, το οποίο δεν καλύπτεται παρά
µόνο µε ανάπτυξη, γιατί εξακολουθεί να είναι µεγάλη η από-
στασή µας σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η από-
σταση είναι µεγάλη συγκρινόµενη ακόµα και µε τον εαυτό µας
στα προ κρίσης επίπεδα, όπου έχουµε ένα επενδυτικό κενό που
δεν λέµε να καλύψουµε. Είναι µεγάλη η απόστασή µας και σε
σχέση µε χώρες που έχουν ανάλογα χαρακτηριστικά, όπως είναι
η Ιρλανδία και η Πορτογαλία. Τα τελευταία πενήντα χρόνια η µεν
Πορτογαλία βελτίωσε δύο φορές παραπάνω από εµάς το επί-
πεδο ζωής των πολιτών της, ενώ η Ιρλανδία τρεις φορές περισ-
σότερο από εµάς. 

Αυτά πρέπει να µας προβληµατίσουν όλους και αντί να καυγα-
δίζουµε διαρκώς και να επιµερίζουµε ευθύνες, να δούµε τι πραγ-
µατικά πρέπει να κάνουµε. Όταν ο Ντράγκι µιλάει για τα
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κολοσσιαία ποσά που χρειάζεται η Ευρώπη για να αναπτυχθεί,
γιατί έχει υστέρηση έναντι των Ηνωµένων Πολιτειών και της
Κίνας, φανταστείτε τι πρέπει να κάνει η Ελλάδα που είναι ουρα-
γός της Ευρώπης επί της ουσίας στην ανάπτυξη. Αυτό, λοιπόν,
είναι το κεντρικό ζητούµενο από κάθε άποψη. 

Όµως, υπάρχει και ένας ακόµα λόγος που καθιστά κορυφαίο
στόχο την ανάπτυξη για τώρα, αλλά και για τα πολλά επόµενα
χρόνια. Το νέο δηµοσιονοµικό πλαίσιο, κάτι που θα πω για δεύ-
τερη φορά σήµερα, το οποίο ισχύει από την 1η του έτους -και
αυτό δεν είναι ιδιαίτερα γνωστό ούτε στην Αίθουσα και πολύ πε-
ρισσότερο στους συµπολίτες µας- και το οποίο έβαλε τέλος στην
περίοδο της δηµοσιονοµικής χαλάρωσης για όλη την Ευρώπη
δεν µας επιτρέπει να κάνουµε υπέρβαση δαπανών άνω του 3%
και κάτι σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά. Αν δείτε πώς αυ-
ξάνουµε τις δαπάνες για φέτος, αλλά και για την επόµενη χρονιά,
όπως αυτές ανακοινώθηκαν από τον Πρωθυπουργό στην Έκ-
θεση της Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ, θα δείτε ότι το µισό
αυτής της αύξησης κατευθύνεται στις φρεγάτες και στα F-35.
Βέβαια, δεν κατηγορούµε κανέναν γι’ αυτό το πράγµα. Έτσι
είναι, αυτή είναι η κατάσταση της χώρας.

Εδώ µπαίνει και το µεγάλο ζήτηµα των αµυντικών δαπανών που
κάποια στιγµή πρέπει να αναγνωριστεί από την Ευρώπη ότι, του-
λάχιστον, ένα µέρος τους, ένα µεγάλο µέρος τους, είναι δαπάνη
για όλη την Ευρώπη και όχι µόνο για εµάς, ώστε να µην τις επωµι-
ζόµαστε µόνοι µας. Όµως, υπάρχει και κάτι ακόµα το οποίο θα συ-
ζητήσουµε µε το νέο µεσοπρόθεσµο που θα έρθει σε λίγες
εβδοµάδες στη Βουλή. Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ; Αναφέρο-
µαι σε αυτό που πρόκειται να κατατεθεί στην Ευρώπη και µετά θα
ενηµερωθεί και η Βουλή και θα τύχει, προφανώς, διακριτής συζή-
τησης.

Έναν τρόπο έχουµε, λοιπόν, για να φύγουµε από τη µέγγενη
του 3% και αυτός είναι να έχουµε πλεονάσµατα και ρυθµούς ανά-
πτυξης αισθητά µεγαλύτερους από αυτούς που έχουµε. Τότε ναι,
µπορούµε να κάνουµε αποτελεσµατική διαπραγµάτευση για να
µπορέσουµε να έχουµε παραπάνω δαπάνες. Κι αν µπορέσουµε,
βέβαια, να ποδηγετήσουµε τις αµυντικές δαπάνες -δηλαδή να µη
µετράει ένα µέρος των αµυντικών δαπανών σε αυτόν τον λογα-
ριασµό του 3%-, τότε ναι, µπορούµε να µιλήσουµε µε τις προ-
γραµµατικές θέσεις του ο καθένας για το πού πρέπει να δοθούν
οι προτεραιότητες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι πολύ συγκεκριµένα για τη χώρα
και όποιος δεν θέλει να λέει πράγµατα αστήριχτα -εµείς δεν θέ-
λουµε να µας χαρακτηρίζει αυτό-, πρέπει να πει το τι και το πώς
της ανάπτυξης. 

Σήµερα ακούσαµε ξανά την Κυβέρνηση -και τους Βουλευτές
σας, κύριε Υπουργέ- να επαίρεται διαρκώς, όπως κι εσείς στην
επιτροπή, για τα ποσά, κάτι που µοιάζει µε κακόγουστο αστείο.
Η Ελλάδα για πολύ συγκεκριµένους λόγους έχει κατά κανόνα και
διαχρονικά ανάλογα µε τον πληθυσµό της την καλύτερη χρηµα-
τοδότηση από όλες τις χώρες στα κοινοτικά προγράµµατα. Με-
γαλύτερη απόδειξη είναι το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης,
όπου έχουµε µε οποιοδήποτε κριτήριο τα περισσότερα ποσά. Κι
όµως, έχουµε έναν ιδιαίτερα προβληµατικό πρωτογενή τοµέα.
Άρα, κάτι δεν κάνουµε καλά. Αυτό είναι το θέµα. 

Και µε όλους τους διαθέσιµους πόρους που έχουµε, εµείς
λέµε -και αυτό είναι κάτι που θα αποδείξω µέσα σε δύο λεπτά-
ότι ακόµα και στην καλύτερη χρηµατοδοτικά περίοδο για τη
χώρα µετά από τον πόλεµο, η χώρα φαίνεται να βρίσκεται σε
ακατάλληλα χέρια. Γιατί; Διότι η Κυβέρνηση δεν πληροί τον βα-
σικότερο όρο, τη βασικότερη προϋπόθεση για ανάπτυξη, που
είναι το σχέδιο. Στερείται σχεδίου. Αυτό είναι που σας λείπει. 

Μιλάτε διαρκώς για το Σχέδιο Μάρσαλ, κύριε Υπουργέ. Σας
καλώ, λοιπόν, να πάµε µαζί στην Αυστρία για να δείτε εν αντιθέ-
σει µε εµάς –καταλαβαίνοντας έτσι τις πραγµατικές µας παθο-
γένειες- ότι όλο το Σχέδιο Μάρσαλ η Αυστρία, µια χώρα µε
ανάλογο πληθυσµό, το έκανε ένα γιγαντιαίο φράγµα στις Άλπεις,
από το οποίο ηλεκτροδοτείται ακόµη και σήµερα η µισή τουλά-
χιστον Αυστρία. Αυτό έκαναν µε το Σχέδιο Μάρσαλ. Έκαναν κάτι
που τους έµεινε. 

Όταν, λοιπόν, σας λέµε ότι µε όλους αυτούς τους διαθέσιµους
πόρους θα µπορούσαµε να είχαµε βάλει τρεις εθνικούς στόχους,
όπως την αναγέννηση του ΕΣΥ, την ενεργειακή δηµοκρατία και
τον σιδηρόδροµο, για να ζούµε πραγµατικά σε µια άλλη χώρα
µετά από πέντε έως δέκα χρόνια, και να απαντήσουµε µε έµµεσο,
αλλά σαφή τρόπο σε στρατηγικά προβλήµατα, όπως είναι το δη-
µογραφικό και η ερήµωση της υπαίθρου, εσείς προτιµούσατε να
κάνετε τις επιλογές που κάνετε µέχρι τώρα. Όµως, έτσι δεν βγαί-
νει ο λογαριασµός. 

Η χώρα στερείται βιοµηχανικής πολιτικής. Δείτε τι λέει η ΕΒΙ-
ΚΕΝ και όχι εµείς. Δείτε τι είπε ο Πρωθυπουργός στην Έκθεση
της Θεσσαλονίκης. Μίλησε για την αναγκαιότητα σχεδίου αγρο-
τικής πολιτικής εστιάζοντας στα θερµοκήπια και για εκπόνηση
δεκατριών περιφερειακών σχεδίων. Για ποιον λόγο δεν έγιναν
εδώ και πέντε χρόνια; Βάσει ποιου σχεδίου διατίθενται οι πόροι;
Όµως, από την άλλη, γιατί να σας πιστέψουµε κιόλας, όταν
έχουµε ένα παράδειγµα το οποίο µοιραζόµαστε µαζί, κύριε
Υπουργέ της δυτικής Μακεδονίας, όπου η απολιγνιτοποίηση
συµπλήρωσε από την εξαγγελία της ήδη πέντε χρόνια και µέχρι
τώρα µετράµε µόνο ανθρώπους που φεύγουν, µαγαζιά που κλεί-
νουν και προβλήµατα που συσσωρεύονται και ακόµη δεν έχει
γίνει ούτε µία επένδυση. Κάτι αντίστοιχο, αλλά σε µικρότερο
χρόνο, συµβαίνει και στον σιτοβολώνα, όπως λέγαµε κάποτε, στη
ναυαρχίδα της αγροτικής µας ανάπτυξης, στη Θεσσαλία. 

Χωρίς σχέδιο, λοιπόν, ό,τι και να λέµε, ανάπτυξη δεν γίνεται.
Και δεν είναι µόνο το σχέδιο που λείπει. Από τη µέχρι τώρα πο-
λιτική σας οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που είναι κυριολεκτικά
η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, είναι αποσυνάγωγοι
από όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, όχι µόνο από το τραπεζικό
σύστηµα, αλλά και από το Ταµείο Ανάκαµψης και από άλλα ερ-
γαλεία. 

Οι προµηθευτές και οι ανάδοχοι δηµοσίων έργων ζουν σε συν-
θήκες ασφυξίας ανάλογες µε αυτές που περιέγραψα στην αρχή,
γιατί για πρώτη φορά το ΕΣΠΑ έχει στάση πληρωµών, όπως εί-
χαµε προβλέψει ότι θα γίνει τον Γενάρη µήνα σε ερώτηση που
κατέθεσε όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα σε εσάς προσωπικά,
κύριε Υπουργέ, τονίζοντας ότι η υπερδέσµευση στην οποία εί-
χατε προχωρήσει θα οδηγούσε σε αδιέξοδο.

Απαντώντας στον κ. Τσακαλώτο νωρίτερα, κύριε Υπουργέ, εί-
πατε κάτι. Σας υποχρέωνε κάποιος να κάνετε τις υπερδεσµεύ-
σεις που υπογράφει ο κ. Τσακίρης έναν χρόνο µετά από την
ανάληψη των καθηκόντων του, στις 29-7-2020; Μιλάµε για υπερ-
δεσµεύσεις που σε κάποια προγράµµατα φτάνουν και το 350%. 

Και τώρα έρχοµαι στις διατάξεις. Μακάρι η ανάπτυξη να ήταν
τεχνικό θέµα. Μακάρι! Αν ήταν τεχνικό θέµα, θα χαιρετίζαµε το
νοµοσχέδιο και θα ζητούσαµε να πάει δύο ηµέρες η συνεδρίαση,
για να διυλίζουµε, κυριολεκτικά, τον κώνωπα άρθρο, άρθρο. 

Θέλετε να σας πούµε -µε βάση την εµπειρία µας- τρία απλά
πράγµατα για τον τοµέα αυτό, για τον οποίο εσείς έχετε έναν
πολύ νευραλγικό ρόλο στην Κυβέρνηση; Πρόκειται για δύο, τρία
απλά πράγµατα. Το ένα το λύνετε πολύ καθυστερηµένα  µε τις
υπερδεσµεύσεις, τις οποίες και µειώνετε. Το 10 το κάνετε 5 και
το 20 το κάνετε 10. Αυτό είναι ένα σωστό µέτρο. Όµως, η πολι-
τεία σας µιλάει για υπερδεσµεύσεις δεκαπλάσιες των προβλεπο-
µένων στον νόµο. Τις κατοχυρώσατε µε απόφαση του κ. Τσακίρη
που υπογράφει. Καταθέτω το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό έχει οδηγήσει σε ασφυξία όλους τους προµηθευτές και
τους εργολάβους και από την άλλη σε αδυναµία να ξεκινήσει
οµαλά το νέο ΕΣΠΑ 2021-2027. Ποιο είναι το µεγάλο πρόβληµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουκουλό-
πουλε, πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεύτερον, αυτό για το οποίο πρέπει να δεσµευθείτε µε προ-

θεσµία, κύριε Υπουργέ, είναι τα ΟΠΣ. Ξέρετε εξίσου καλά µε
εµένα ότι τα ολοκληρωµένα πληροφοριακά συστήµατα, ΠΔΕ και
συγχρηµατοδοτούµενα, δεν συµφωνούν. Το ξέρετε αυτό, έτσι
δεν είναι; Έχετε και διάταξη για να ενιαιοποιηθούν. Αργήσατε
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πέντε χρόνια! Μάλιστα, θα έλεγα ότι αργήσατε πολύ περισσό-
τερο εν όψει του πακτωλού χρηµάτων που ήρθε στη χώρα. Δη-
λαδή, το ότι έχουµε τόσο µεγάλα διαθέσιµα ποσά, καθιστούν
ακόµα πιο επιτακτική την ανάγκη εδώ και καιρό να γίνει αυτό µε
τα ΟΠΣ. Ας γίνει τώρα, λοιπόν!

Και, τέλος, µπαίνοντας στο νοµοσχέδιο, υπάρχει κάτι πολύ βα-
σικό, από το οποίο κάνετε τα αντίθετα, κύριε Υπουργέ. Σας το
λέω µε πάσα ειλικρίνεια, µε πόνο ψυχής και προκύπτει από την
εµπειρία µας συνολικά ως πολιτικός χώρος και από συζητήσεις
µε έµπειρα στελέχη που υπηρέτησαν ή υπηρετούν και σήµερα
στις υπηρεσίες που εποπτεύετε, από νευραλγικές θέσεις και σή-
µερα και τότε. Υπάρχει κάτι πολύ βασικό. Όλα τα προγράµµατα,
όλο το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, είτε πρόκειται για
εθνικό σκέλος είτε συγχρηµατοδοτούµενο είτε περιφερειακά το-
µεακά προγράµµατα, πρέπει να έχουν ενιαία διεύθυνση. Κάποτε
επί των ηµερών µας, για λόγους που δεν είναι της παρούσης, έγι-
ναν δύο και ξεκίνησαν περιπέτειες. Κι εσείς, αντί να πάτε σε µία,
τις κάνετε τρεις. Αφήνω το πόσοι µπήκαν και τι µπήκαν.

Δεν υπάρχει καµµιά καλύτερη παρακολούθηση, κύριε
Υπουργέ ή οτιδήποτε άλλο. Θέλει µια ενιαία. Αν νοµίζετε ότι θα
βάλετε σειρά σε ένα χάος όπου αυτός που έχει τους εθνικούς
πόρους, άρα χωρίς να δώσει αυτός λεφτά, µε τις υπογραφές δεν
µπορεί να προχωρήσει συγχρηµατοδοτούµενο κι ότι έτσι µπορεί
να προχωρήσουν οµαλά τα προγράµµατα, κάνετε λάθος. Και
αυτό το λάθος πρέπει να το διορθώσετε τώρα. Δεν το έχει ο
νόµος. Το κάνατε µε προεδρικό διάταγµα πριν από δύο µήνες,
δηλαδή τη σύσταση των τριών συνολικά γραµµατειών. Εγώ θυ-
µάµαι ακριβώς τη ρητορική. Κάνετε αυτό που κάνει και η ΔΕΗ,
που τις δέκα διευθύνσεις τις έχει κάνει τριάντα και φέρνει από
την αγορά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουκουλό-
πουλε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα αυτά έτσι είναι και έχουν
σηµασία. Είναι, όµως, συστηµατικό λάθος. 

Ενιαίο ΟΠΣ, ενιαία διεύθυνση των προγραµµάτων, τήρηση του
κανόνα για τις υπερδεσµεύσεις, πίεση των φορέων και αξιοποί-
ηση όλου του άξιου στελεχιακού δυναµικού µε εµπειρία που
έχουν οι υπηρεσίες σας, αυτά είναι κάποια βασικά, για να λει-
τουργήσουν και κάποια θετικά από αυτά που σήµερα νοµοθε-
τείτε.

Αυτές είναι οι τρεις βασικές ανάγκες, αν θέλουµε να πάµε
µπροστά. Κυρίως, όµως, και πάνω απ’ όλα, σχέδιο για το που κα-
τευθύνουµε τα χρήµατα. Διαφορετικά, θα µείνουν µε διαγράµ-
µατα και ωραίες προθέσεις οι οποίες δεν θα γίνουν ποτέ πράξη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και τον

λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Γιώργος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ακολουθούν ο κ. Σπάνιας, ο κ. Ζεµπίλης και µετά ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος κ. Κόντης.
Ορίστε, κύριε Γιώργο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Όµως, δεν

θα παραλείψω να στηλιτεύσω το γεγονός ότι στον χώρο του Κοι-
νοβουλίου ίσα δικαιώµατα έχουν όλοι. Για πεντακόσια πενήντα
λεπτά, στους Βουλευτές σήµερα αντιστοιχούν µόλις εβδοµήντα
λεπτά οµιλίας. Είχα, βέβαια, την τύχη και την τιµή να παρακολου-
θήσω απίθανους διαλόγους, ανούσια λογύδρια µε µηδενική προ-
σφορά στον κοινοβουλευτισµό και λυπάµαι ιδιαίτερα γι’ αυτό. Θα
µπορούσε η προσφορά των συναδέλφων να ήταν πολύ-πολύ µε-
γαλύτερη από αυτή που βλέπουµε.

Κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή το παρόν νοµοσχέδιο θα ήθελα
να αναφερθώ σε ένα κοµµάτι που αφορά στη Χαλκιδική, η οποία
επενδύει σε δύο τοµείς, στον πρωτογενή τοµέα και στον τουρι-
σµό. Σήµερα, βέβαια, θα κάνω µία αναφορά µόνο στον πρωτο-
γενή τοµέα και ειδικότερα στο κοµµάτι της πράσινης ελιάς που
είναι και επίκαιρο τον τελευταίο µήνα. Και αυτό γιατί η ακαρπία
των τριών τελευταίων ετών από το 2021 µέχρι το 2023, η αδυνα-
µία εξεύρεσης εργατικού δυναµικού που µπορεί να εξυπηρετή-
σει τους παραγωγούς –και όχι µόνο- αλλά και η λειψυδρία που
µαστίζει τη χώρα τα τελευταία χρόνια λόγω της κλιµατικής αλ-
λαγής, ανέβασαν το κόστος παραγωγής σε δυσθεώρητα ύψη.
Πέραν αυτού και λόγω της µικρής περιόδου συλλογής του προ-

ϊόντος, η αδυναµία των δηµοσίων Υπηρεσιών να κινούνται συστη-
µατικά, αυστηρά και δίκαια για όλους τους παραγωγούς και τους
µεταποιητές οδήγησε για άλλη µια χρονιά σε ένα οικονοµικό
αποτέλεσµα που δεν αξίζει στο εξαιρετικό αυτό προϊόν. 

Εκατόν πενήντα χιλιάδες τόνους πράσινης ελιάς εξάγει η Χαλ-
κιδική ετησίως µια καλή παραγωγική χρονιά. Είναι ο πρώτος
νοµός σε εξαγωγή βρώσιµης ελιάς. Το προϊόν της είναι ΠΟΠ.
Εξίµισι εκατοµµύρια ελαιόδεντρα, χιλιάδες παραγωγοί και δεκά-
δες µεταποιητές εναποθέτουν τις ελπίδες τους στη γη. Θα πρέ-
πει, λοιπόν, οι υπηρεσίες, εφαρµόζοντας το υπάρχον νοµοθετικό
πλαίσιο, να τους συνδράµουν όπως πρέπει, διαφυλάσσοντας το
προϊόν µε αξιοπρεπείς τιµές –κάτι που δεν γίνεται- µέσω συνεχών
ελέγχων, ενώ η πολιτεία πρέπει να τους στηρίζει, όπως έπραξε
στη Θεσσαλία σε περίπτωση φυσικών καταστροφών. Η αλλαγή
του κανονισµού του ΕΛΓΑ θα πρέπει επιτέλους κάποια στιγµή να
γίνει. Τέλος, οι ίδιοι οι παραγωγοί –και αυτό είναι το σηµαντικό
για µένα- θα πρέπει να ενωθούν και να οργανωθούν, γιατί αν δεν
το κάνουν, κάθε χρόνο θα πληρώνουν το αντίτιµο της απραξίας
τους.

Επί του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαχεί-
ριση των δηµοσίων επενδύσεων στην Ελλάδα υπήρξε εδώ και
χρόνια αντικείµενο συζητήσεων και προτάσεων για µεταρρυθµί-
σεις. Οι προτάσεις που εκφράζονται στο παρόν νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών σκοπεύουν να
αναθεωρήσουν τις υπάρχουσες πρακτικές, καθιστώντας τες πιο
αποδοτικές και διαφανείς. 

Σηµαντικός στόχος της πρωτοβουλίας είναι η δηµιουργία µιας
µακροπρόθεσµης επενδυτικής στρατηγικής που να στηρίζεται
σε ρεαλιστικές παραµέτρους, απαντώντας στις ανάγκες της ση-
µερινής κοινωνίας. Μέσω της αναδιάρθρωσης των διαδικασιών
και της ψηφιοποίησης των συστηµάτων διαχείρισης, η Ελλάδα
αποβλέπει στη βελτίωση της διαδικασίας εκτέλεσης δηµοσίων
έργων, επισηµαίνοντας την ανάγκη για προσεγµένες αξιολογή-
σεις και διαχείριση. Οι µεταρρυθµίσεις αυτές δεν στοχεύουν
µόνο στην αναθέρµανση της οικονοµίας, αλλά και στη στήριξη
των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, προάγοντας µια βιώσιµη
και διαρκή ανάπτυξη για το µέλλον. 

Η αλήθεια είναι πως η σύγχρονη κοινωνικοοικονοµική πραγ-
µατικότητα στην Ελλάδα απαιτεί επείγουσα προσοχή. Δεδοµέ-
νου ότι το πρόγραµµα στοχεύει να επενδύσει στρατηγικά σε
υποδοµές και κοινωνικές υπηρεσίες, είναι ζωτικής σηµασίας να
κατανοήσουµε την υφιστάµενη κατάσταση των έργων, τα οποία
σε πολλές περιπτώσεις έχουν υποστεί καθυστερήσεις λόγω
απουσίας σύγχρονης εποπτείας. 

Όπως ανέφερε στην εισήγησή του στην επιτροπή ο εισηγητής
µας, η ανάγκη για αναδιοργάνωση του θεσµικού πλαισίου είναι
προφανής. Μέσα από την αποτελεσµατική διαχείριση των δηµό-
σιων επενδύσεων µπορούµε να πετύχουµε µια σταθερή βάση
ανάπτυξης και να ενισχύσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών
προς τις δηµόσιες αρχές. Συγκεκριµένα, η αύξηση των δηµοσίων
επενδύσεων σε συνδυασµό µε τη βελτίωση της χρηµατοοικονο-
µικής διαφάνειας αποβλέπει στη δηµιουργία ενός πιο ανταγωνι-
στικού και βιώσιµου επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, το οποίο θα
αναλάβει πρωταγωνιστικό ρόλο στην ανάκαµψη της οικονοµίας
µας. Παράλληλα, η ανάγκη για µακροχρόνιο σχεδιασµό και στρα-
τηγική χρηµατοδότησης είναι επιτακτική για τη σταθερότητα και
την ευηµερία της χώρας.

Ένας από τους βασικούς στόχους του παρόντος νοµοσχεδίου
είναι η ενίσχυση της διαφάνειας και της αποδοτικότητας των δια-
δικασιών. Αναφέρθηκε ο εισηγητής µεταξύ άλλων και στην πεν-
ταετή στρατηγική που θα συνδυαστεί µε τη δηµιουργία ενός
ταµείου ειδικά για την αντιµετώπιση των καταστροφών, επιση-
µαίνοντας έτσι τη σηµασία της πρόληψης στη διαχείριση.

Από τις αρχές της δεκαετίας του 1980 οι επενδυτικές στρατη-
γικές έχουν υποστεί σηµαντικές µεταρρυθµίσεις προκειµένου να
συµβαδίζουν µε τις εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ωστόσο,
παρά τις προσπάθειες, η έλλειψη συντονισµού µεταξύ των δια-
φόρων φορέων έχει οδηγήσει πολλές φορές σε καθυστερήσεις
και αναποτελεσµατικότητα. Με την καινοτόµο προσέγγιση των
µεταρρυθµίσεων που προτείνονται για τις δηµόσιες επενδύσεις
υπογραµµίζεται η σηµασία της διαφάνειας και της λογοδοσίας,
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στοιχεία κρίσιµα για την αναπτυξιακή πορεία της Ελλάδας. Οι
ρυθµίσεις αυτές επιδιώκουν τη δηµιουργία ενός πλαισίου που θα
δώσει τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση και στις τοπικές αρχές να
διαχειρίζονται αποτελεσµατικά τους πόρους τους µε τη βοήθεια
ψηφιακών συστηµάτων, τα οποία θα διευκολύνουν την παρακο-
λούθηση και την αξιολόγηση των έργων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιπλέον, η πρόταση ενός δεκαετούς κυλιόµενου επενδυτικού
προγράµµατος επιτρέπει την προγραµµατισµένη ανάπτυξη µε
ξεκάθαρους πόρους και ως εκ τούτου οι µεταρρυθµίσεις αυτές
στοχεύουν στη δηµιουργία ενός ευνοϊκού επενδυτικού περιβάλ-
λοντος, το οποίο θα φέρει και κοινωνική σταθερότητα. Με την
υιοθέτηση ενός νέου συστηµατικού µοντέλου δηµόσιας επένδυ-
σης, οι πόροι θα κατευθυνθούν πιο αποτελεσµατικά σε τοµείς
που απαιτούν επείγουσα ανάκαµψη. Η σηµασία των δηµοσίων
επενδύσεων δεν περιορίζεται µόνο στην ενίσχυση των εθνικών
υποδοµών, αλλά επεκτείνεται και στη στήριξη των µικρών και µε-
σαίων επιχειρήσεων, οι οποίες αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της
εθνικής οικονοµίας. Η πρόσβαση σε χρηµατοδοτικά εργαλεία
έχει αποδειχθεί κρίσιµη για την αναβάθµιση των µικρών και µε-
σαίων επιχειρήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθετική πρωτοβουλία στο-
χεύει στην δηµιουργία µιας ολοκληρωµένης πλατφόρµας που θα
ενισχύσει τη συνεργασία µεταξύ εκτελεστικών φορέων και εµ-
πλεκόµενων µερών. 

Ανάµεσα στα κύρια θέµατα που συζητήθηκαν, επίσης, ήταν οι
µηχανισµοί χρηµατοδότησης και η ανάπτυξη βιοµηχανικών
ζωνών, κρίσιµοι παράγοντες για την προσέλκυση επενδύσεων
και την υποστήριξη της τοπικής οικονοµίας.

Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι το νέο πρόγραµµα επιδιώκει
να ενισχύσει τη σύνδεση ανάµεσα στην εκπαίδευση και στην
αγορά εργασίας, διασφαλίζοντας ότι οι επενδύσεις θα είναι συµ-
βατές µε τις ανάγκες της σύγχρονης οικονοµίας. 

Σηµαντικός πυλώνας είναι επίσης και η αξιοποίηση των ευρω-
παϊκών πόρων για την ανασυγκρότηση περιοχών που πλήττονται
από την ενεργειακή µετάβαση, όπως η δυτική Μακεδονία, δηµι-
ουργώντας νέες θέσεις εργασίας. 

Λόγω αυτών των καινοτοµιών το σχέδιο αναµένεται να στηρίξει
ουσιαστικά την οικονοµική ανάπτυξη και να συµβάλει στη βιωσι-
µότητα των δηµοσίων επενδύσεων, προετοιµάζοντας το έδαφος
για ένα πιο ανθεκτικό µέλλον. 

Κυρίες και κύριοι, η ψήφιση του νέου Αναπτυξιακού Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων έχει ανάγκη από έναν συντονι-
σµένο και διακοµµατικό σχεδιασµό που να διασφαλίζει τη
συµµετοχή όλων των πολιτικών δυνάµεων. Με ειδική αναφορά
στα µέχρι τώρα επιτεύγµατα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, όπως η αύξηση των απορροφήσεων από το Ταµείο
Ανάκαµψης, καλείται κάθε Βουλευτής να συνεισφέρει ενεργά
στην µεγάλη εθνική προσπάθεια ανασυγκρότησης της χώρας.
Μόνο µέσω µιας συλλογικής προσέγγισης µπορούµε να επιτύ-
χουµε βιώσιµες λύσεις, αποφεύγοντας τον κίνδυνο χρηµατοδο-
τικών κενών και επενδύοντας σε ένα καλύτερο µέλλον για όλους
τους Έλληνες. 

Σας προτείνω, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-
µερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών µε τίτλο: «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και συµπληρωµατικές διατάξεις».

Στο σχέδιο νόµου αντιµετωπίζεται µια σειρά δυσλειτουργιών
µε σκοπό να επιτευχθεί µια πλήρης αξιοποίηση του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων. Με τις παρεµβάσεις αυτές το ΠΔΕ
θα µπορέσει να αποτελέσει ένα στρατηγικό εργαλείο χρηµατο-
δότησης της αναπτυξιακής πολιτικής της χώρας, βελτιώνοντας
την αποτελεσµατικότητα των επιµέρους διαδικασιών, όπως ο

προγραµµατισµός, η κατάρτιση του προϋπολογισµού, η ένταξη
των έργων, η ανακατανοµή πόρων και πληρωµών, η παρακολού-
θηση των εσόδων του απολογισµού και της αξιολόγησης αυτού
µε καλύτερο συγχρονισµό, µε υφιστάµενα εργαλεία αναπτυξια-
κής πολιτικής και δηµοσιονοµικού προγραµµατισµού, όπως το
µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής και τα ανα-
πτυξιακά προγράµµατα.

Γίνεται απλούστευση και επιτάχυνση των διαδικασιών για τη
µείωση του διοικητικού φόρτου που απορρέει από τη διαχείρισή
του για όλους τους εµπλεκόµενους φορείς και λόγω της ανάγκης
για ενοποίηση του νοµοθετικού πλαισίου που το διέπει. 

Τροποποιούνται διατάξεις του Υπουργείου για την αποτελε-
σµατικότερη διαχείριση των δηµοσίων επενδύσεων, την υλοποί-
ηση προγραµµάτων και έργων και την ταχύτερη απορρόφηση
συγχρηµατοδοτούµενων και εθνικών πόρων. 

Το νέο ΠΔΕ χωρίζεται στο εθνικό σκέλος, µε έργα που χρηµα-
τοδοτούνται από το ΕΠΑ και το ΤΑΑ και αµιγώς εθνικούς πόρους
χωρίς ενωσιακό πρόγραµµα, και το συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος µε έργα χρηµατοδοτούµενα από πόρους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και άλλων πηγών.

Θεσπίζεται η κατάρτιση και παρακολούθηση από το Υπουργείο
κυλιόµενου δεκαετούς σχεδίου που προβλέπεται στο πλαίσιο κα-
τάρτισης του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρα-
τηγικής στη βάση των στοιχείων που περιλαµβάνονται στον
άξονα µακροπρόθεσµων δεσµεύσεων.

Περιγράφεται η ακριβής διαδικασία κατάρτισης του µεσοπρό-
θεσµου προγραµµατισµού δαπανών από τη γενική διεύθυνση
ανά φορέα κεντρικής διοίκησης και ανά πρόγραµµα ή οµάδα
προγραµµάτων. 

Εξειδικεύεται η διαδικασία κατάρτισης του προϋπολογισµού
που έχει δεσµευτικό χαρακτήρα δηµοσίων επενδύσεων από τη
Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων σε συνεργασία µε τους
φορείς διαχείρισης των προγραµµάτων και της χρηµατοδότη-
σης.

Ορίζεται η διαδικασία που ακολουθεί η γενική διεύθυνση για
την κατάρτιση του σχεδίου µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιο-
νοµικής στρατηγικής και του ετήσιου προϋπολογισµού.

Απλουστεύεται και εξειδικεύεται η διαδικασία ένταξης έργων
όπως και οι διαδικασίες κατανοµής πιστώσεων του ετήσιου προ-
ϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων µε συλλογικές αποφάσεις
ή οµάδα συλλογικών αποφάσεων.

Θεσµοθετείται η πίστωση υπερδέσµευσης του προϋπολογι-
σµού που ορίζει τα όρια των ανακατανοµών πιστώσεων, προσδί-
δοντας ευελιξία και καλύτερη απορρόφηση των πόρων. 

Απλοποιείται η διαδικασία χρηµατοδότησης των έργων µε τον
προσδιορισµό των λογαριασµών στην Τράπεζα της Ελλάδος και
παρακολούθησης µέσω του e-ΠΔΕ. 

Επιπλέον, η έγκριση της χρηµατοδότησης θα συνιστά ταυτό-
χρονα έγκριση για τις αντίστοιχες πιστώσεις. 

Προβλέπονται οι ενέργειες αυτοδίκαιης ανάκλησης. 
Εξειδικεύεται η διαδικασία για την πληρωµή δαπανών και οι

έµµεσες πληρωµές για νοµικά πρόσωπα εκτός γενικής κυβέρνη-
σης, όπως και η κατ’ εξαίρεση διαδικασία για ένα νοµικό πρό-
σωπο εντός γενικής κυβέρνησης που µπορεί να καταστεί
αποδέκτης έµµεσης πληρωµής.

Προσδιορίζεται η διαδικασία ολοκλήρωσης των έργων του
ΑΠΔΕ και η διαδικασία για την εκκαθάριση αυτών στο τέλος κάθε
έτους. 

Δηµιουργείται µητρώο για το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου εκτός γενικής κυβέρνησης προκειµένου να χρηµατοδο-
τούνται µέσω έµµεσης πληρωµής για την εκτέλεση συγκεκρι-
µένου έργου. 

Συστήνεται µητρώο για την καταγραφή και παρακολούθηση
των δαπανών συντήρησης και λειτουργίας έργων σε ορίζοντα δε-
καετίας. 

Εισάγεται υποχρέωση της γενικής διεύθυνσης για αξιολόγηση
ανά πενταετία της υλοποίησης των αποτελεσµάτων. 

Προσδιορίζεται η έννοια των εσόδων του ΑΠΔΕ που είναι οι
εισροές από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από ίδια έσοδα. Ρυθµί-
ζεται ειδικά το ζήτηµα διαχείρισης των εσόδων του µε τη δηµι-
ουργία υποχρέωσης κατάθεσής του σε ειδικούς λογαριασµούς
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εσόδων στην Τράπεζα της Ελλάδος. 
Εξειδικεύονται οι αρµοδιότητες των φορέων που µετέχουν

στον σχεδιασµό και στη διαχείρισή του για την επίλυση προβλη-
µάτων που εντοπίζονται, όπως οι αρµοδιότητες των υπόλογων
διαχειριστών έργου. 

Εισάγονται διατάξεις για τη σύγκρουση συµφερόντων και τη
δηµοσιοποίησή της. 

Προβλέπεται η διαλειτουργικότητά του µε υψηλή διαθεσιµό-
τητα µέσω ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων µε άλλα πληροφοριακά
συστήµατα. 

Αξιολογείται το νέο νοµοθετικό πλαίσιο εντός τριών ετών και
µετά κάθε πέντε έτη. 

Επανακαθορίζεται το ποσοστό επί των δεσµεύσεων για πλη-
ρωµές από το ΠΔΕ που καλύπτουν επιλέξιµες δαπάνες, το οποίο
ορίζεται από την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς
και σε κάθε άξονα προτεραιότητας του προγράµµατος µε σκοπό
την καλύτερη συνολική παρακολούθηση του προγράµµατος
ΕΣΠΑ 2021 - 2027. 

Η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα Ανώνυµη Εταιρεία ενεργεί
ως φορέας διαχείρισης κατά την είσπραξη χρηµάτων από το δη-
µόσιο που αφορά σε προγράµµατα ΕΣΠΑ 2021 - 2027 ή άλλα τα
οποία αναλυτικά περιγράφονται. Προκειµένου αυτά τα χρήµατα
να αποδοθούν στους δικαιούχους, ορίζονται ακατάσχετα και
ανεκχώρητα κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διά-
ταξης και για κάθε άλλο ποσό το οποίο εισπράττει η Ελληνική
Αναπτυξιακή Τράπεζα στο πλαίσιο της εκπλήρωσης του εταιρι-
κού σκοπού της. Τέλος, κατατίθεται συµπληρωµατικός προϋπο-
λογισµός 900 εκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων τα 30
εκατοµµύρια ευρώ είναι για την ενίσχυση των συγχρηµατοδο-
τούµενων ΠΔΕ για την ολοκλήρωση του προγραµµάτων των προ-
ηγουµένων ετών και την επιτάχυνση των έργων της νέας
περιόδου και τα 600 εκατοµµύρια ευρώ για την ενίσχυση του
εθνικού ΠΔΕ για την ανακούφιση πολιτών και επιχειρήσεων που
επλήγησαν από φυσικές καταστροφές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα ακόµα σχέδιο
νόµου της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη που στοχεύει
στην καλύτερη οργάνωση και απλούστευση των διαδικασιών, πε-
τυχαίνοντας έτσι τη µέγιστη ταχύτητα, αλλά και ποσότητα απορ-
ρόφησης των κονδυλίων του προγράµµατος, δείχνοντας µε τον
τρόπο αυτό τη δυνατότητα της ανάπτυξης, της δηµιουργίας
έργων που αλλάζουν την εικόνα της χώρας βελτιώνοντας τη ζωή
του Έλληνα πολίτη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σπάνια.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. ο Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δη-
µοκρατία και ακολουθεί ο κ. Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από δε-

καετίες γίνεται για πρώτη φορά µια οργανωµένη και συστηµατική
προσπάθεια για το νοικοκύρεµα και τον εξορθολογισµό του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Ως εκ τούτου το παρόν σχέ-
διο νόµου αποτελεί µία σπουδαία µεταρρύθµιση. Αυτό
επιτυγχάνεται µε τον ορθολογικότερο σχεδιασµό, τον διαφανή
προγραµµατισµό, την ενίσχυση της λογοδοσίας, την καλύτερη
αξιοποίηση των πόρων και την επίτευξη της συµπληρωµατικότη-
τας των διαθέσιµων πηγών χρηµατοδότησης. 

Από τα πολύ σηµαντικά κεφάλαια του σχεδίου νόµου θα ήθελα
να σταθώ στις διατάξεις για την τακτική συντήρηση των υποδο-
µών, καθώς και για τις αποκαταστάσεις τους από τις θεοµηνίες. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τα τελευταία χρόνια έγιναν µεγάλα
έργα που άλλαξαν ριζικά την εικόνα της Ελλάδας, τόσο εσωτε-
ρικά, όσο και εξωτερικά, έργα που βελτίωσαν τις συνθήκες της
καθηµερινότητας του πολίτη. Όµως, τα έργα αυτά, εκ των
οποίων κάποια µετρούν σαράντα και πλέον χρόνια, πόσες φορές
συντηρήθηκαν;

Στη χώρα µας η αλληλοκάλυψη αρµοδιοτήτων, η απουσία κεν-
τρικού σχεδιασµού, η έλλειψη υπευθυνότητας και επαγγελµατι-

σµού δεν συµβάλλουν στο να έχουµε παράδοση στις συντηρή-
σεις. Η χαριστική βολή, όµως, δόθηκε από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση που εκµηδένισε όλες τις πιστώσεις για τον
εκσυγχρονισµό των υποδοµών και αυτός ήταν ο πιο βαρύς
φόρος που πλήρωσε η ελληνική κοινωνία, ο φόρος από τα έργα
που δεν έγιναν, ο φόρος από τις υποδοµές που δεν συντηρήθη-
καν. 

Τι σηµαίνει, όµως, να µη συντηρείς τις υποδοµές; Σηµαίνει ότι
ένα στέγαστρο σε ένα γήπεδο ή µία γέφυρα µπορούν οποτεδή-
ποτε να καταρρεύσουν και να θρηνήσεις θύµατα ή από τα ασυν-
τήρητα ηλεκτρικά δίκτυα να προκληθούν πυρκαγιές και να
χάσεις τον φυσικό και τον δασικό σου πλούτο.

Οι συντηρήσεις, λοιπόν, των υποδοµών ανά τακτά χρονικά δια-
στήµατα είναι αναγκαίες, προκειµένου αυτές να παραµένουν
ασφαλείς σύµφωνα µε τις χρήσεις τους, ιδιαίτερα µάλιστα, σε
µια εποχή κατά την οποία επικρατεί η κλιµατική κρίση. 

Ωστόσο, οι δυνατότητες συντήρησης όλων αυτών των υποδο-
µών είναι συχνά πεπερασµένες, λόγω της έλλειψης κονδυλίων.
Για τον λόγο αυτό, είναι απαραίτητος ο προγραµµατισµός των
απαιτούµενων κονδυλίων σε βάθος δεκαετίας, κάτι που επιδιώ-
κεται και µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Βλέπουµε, συνεπώς, να εµπεδώνεται µια διαφορετική κουλ-
τούρα, µια σύγχρονη αντίληψη υπευθυνότητας, επαγγελµατι-
σµού, συνέπειας και ασφάλειας. Το είδαµε κατ’ αρχάς µε το νέο
πληροφοριακό σύστηµα για το Εθνικό Μητρώο Υποδοµών και το
Μητρώο Γεφυρών και το βλέπουµε ολοκληρωµένα σήµερα µε το
Μητρώο Δαπανών Συντήρησης και Λειτουργίας των Υποδοµών. 

Και αυτό γιατί πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι θεµέλιος
λίθος οικονοµικής ανάπτυξης, δεν είναι µόνο η κατασκευή νέων
έργων. Είναι, κυρίως, η φροντίδα των παλαιοτέρων, καθώς ένα
έργο που δεν θα συντηρηθεί κατάλληλα, θα απαιτήσει στο µέλ-
λον πολλαπλάσια χρήµατα για να επανέλθει στην αρχική του
µορφή. 

Σχετικά τώρα µε τον λογαριασµό χρηµατοδότησης έργων, φυ-
σικών καταστροφών και µε την εµπειρία της Εύβοιας, µιας πε-
ριοχής που πλήττεται από ακραία καιρικά φαινόµενα και
θεοµηνίες, θέλω να κάνω µία επισήµανση. Τα έργα των αποκα-
ταστάσεων που δροµολογούµε, θα πρέπει να έχουν εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση. Δεν µπορούµε να µοιράζουµε δεξιά και
αριστερά εκατοµµύρια, όταν δεν υπάρχουν χρήµατα. Δεν µπο-
ρούµε να εντάσσουµε συνεχώς νέα έργα, όταν δεν έχουν απο-
πληρωθεί τα προηγούµενα. Αυτό οδηγεί στο να έχουµε έργα που
καρκινοβατούν, έργα παρατηµένα, έργα που δεν ολοκληρώνον-
ται ποτέ. 

Χαρακτηριστική ήταν η περίπτωση που ανέδειξε πρόσφατα ρε-
πορτάζ του «ΣΚΑΪ». Τέσσερα χρόνια µετά από τη θεοµηνία «Θά-
λεια», ακόµα δεν έχει αποκατασταθεί γέφυρα στην περιοχή της
Δίρφης, την οποία κατεδάφισε ο εργολάβος, µε αποτέλεσµα
µέχρι σήµερα να ταλαιπωρούνται και να βασανίζονται οι κάτοικοι. 

Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, θεωρούµε την παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία ως µια µεγάλη µεταρρύθµιση, γιατί έρχεται να
διορθώσει αυτές τις παθογένειες. Έρχεται να κάνει ένα συµµά-
ζεµα, ένα ξεσκαρτάρισµα των έργων και έναν εξορθολογισµό
των δαπανών. Διότι, προκρίνει ένα νέο, συνεκτικό, θεσµικό πλαί-
σιο για την παρακολούθηση των δηµοσίων έργων. 

Έχει ιδιαίτερη αξία µάλιστα ότι αυξήθηκε το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Υποδοµών, από τα 330 εκα-
τοµµύρια ευρώ που ήταν µέχρι τώρα, σε πάνω από 550 µε 600
εκατοµµύρια ευρώ ετησίως, από φέτος και για τα επόµενα χρό-
νια. Αυτό δίνει τη δυνατότητα να συντηρηθούν οι υποδοµές και
να γίνουν νέα µεγάλα εµβληµατικά έργα, όπως το έργο της πα-
ράκαµψης Χαλκίδας - Ψαχνών.

Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να ευχαριστήσω το Υπουργείο
Υποδοµών και τον Υπουργό Χρήστο Σταϊκούρα που υιοθέτησαν
την πρότασή µου να συµπεριληφθεί η παράκαµψη της Χαλκίδας
στις µεγάλες, στρατηγικής σηµασίας επενδύσεις, έτσι ώστε να
αποφασιστεί η επίταξη των απαλλοτριούµενων εκτάσεων και το
έργο αυτό να «τρέξει», χωρίς να περιµένει τη χρονοβόρα διαδι-
κασία των δικαστικών αποφάσεων.

Επίσης, να ευχαριστήσω το Υπουργείο Οικονοµικών και τον κ.
Παπαθανάση για το γεγονός ότι µεριµνά, ώστε η παράκαµψη
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Χαλκίδας-Ψαχνών να ενταχθεί ως έργο-γέφυρα στη νέα προ-
γραµµατική περίοδο, στον άξονα προσπελασιµότητας των διευ-
ρωπαϊκών δικτύων και να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές
ένα έργο ορόσηµο για την τοπική ανάπτυξη, ορόσηµο για την
οδική ασφάλεια, ορόσηµο για την ποιότητα ζωής των κατοίκων
της περιοχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουν περάσει πολλά χρό-
νια από τότε που το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων γινόταν
αµορτισέρ, προκειµένου να επιτευχθούν δηµοσιονοµικοί στόχοι,
από τότε που είχαµε τεχνητή υποεκτέλεση του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων, προκειµένου να διευρύνονται τα υπερ-
πλεονάσµατα. 

Σε όλα αυτά τα παιχνίδια, µε τις διπλές εγγραφές, τα λογιστικά
τερτίπια, το «παρκάρισµα» των διαθέσιµων πόρων, η παρούσα
Κυβέρνηση έθεσε οριστικά τέρµα. Έθεσε τέρµα, καθώς στρατη-
γική επιλογή της ήταν να µετατρέψει το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων σε βασικό εργαλείο ανάπτυξης. Πλέον, το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων εκτελείται στο σύνολό του και σε
ποσοστό 100%, ώστε να πέφτει «ζεστό χρήµα» στην αγορά και
πραγµατικοί πόροι στην κοινωνία. Για τον λόγο αυτό, η Ελλάδα
από το 2019 και µετά, επιτυγχάνει ιστορικές επιδόσεις στην ανά-
πτυξη, την αύξηση των επενδύσεων, την απορρόφηση των ευ-
ρωπαϊκών πόρων.

Προς την κατεύθυνση αυτή άλλωστε, κατατείνει και το παρόν
σχέδιο νόµου, για την ορθή και διαφανή εκτέλεση του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο σας καλούµε να υπερ-
ψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Κόντης. Ακολου-
θούν ο κ. Πέτσας, ο κ. Παπαδάκης και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος κ. Γαβρήλος. 

Ορίστε, κύριε Κόντη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσω από

την τροπολογία που έφερε ο Υπουργός κ. Σκυλακάκης, ο οποίος
αναφερόµενος στη ζεύξη της ηλεκτρικής αυτής γραµµής Κύ-
πρου - Κρήτης, ανέφερε ότι όποιος δεν την ψηφίσει, θα είναι σαν
να µη θέλει -εντός εισαγωγικών- να γίνει ένα έργο «εθνικό». 

Είµαι σίγουρος ότι όλοι εδώ θέλουν να αγκαλιάσουν µε όλους
τους τρόπους οτιδήποτε γίνεται µε την Κύπρο, η οποία συµπλη-
ρώνει πενήντα χρόνια τουρκικής κατοχής φέτος και που δεν χά-
νουµε ευκαιρία όλοι να αναφέρουµε σε κάθε περίσταση. Μακριά,
λοιπόν, από εµάς η άρνηση στο να προσφέρουµε στην Κύπρο
την απαιτούµενη βοήθεια.

Όµως, στην παράγραφο 2 αυτής της τροπολογίας, αναφέρε-
ται ξεκάθαρα ότι αν το έργο καθυστερήσει ή µαταιωθεί –σταµα-
τάµε στο «µαταιωθεί», γιατί το να καθυστερήσει µπορούµε να το
καταλάβουµε- εξαιτίας εξωτερικών παραγόντων, εκεί συµβαί-
νουν ορισµένα πράγµατα, τα οποία είναι υπαιτιότητα του φορέα
υλοποίησης, µειώσεις κ.λπ.. 

Εγώ σταµατάω στο «µαταιωθεί» και στους «εξωτερικούς πα-
ράγοντες». Κακά τα ψέµατα, όλοι σκεφτόµαστε ότι ο πρώτος
εξωτερικός παράγοντας που θα παρέµβει εκεί µε διάφορους
τρόπους, είτε µε πλοία είτε µε απειλές, είναι η Τουρκία. Όταν,
λοιπόν, φτάνουµε συµβάσεις τις οποίες συµβάλλουµε µε την
Κύπρο ή έστω και µε το εξωτερικό -παρεµβαίνει και η Ευρωπαϊκή
Ένωση- να τις εξαρτούµε από το εάν µας αφήσουν οι Τούρκοι ή
οποιοιδήποτε άλλοι, στον δικό µας υποθαλάσσιο χώρο που δεν
µπορεί να παρέµβει κανείς, παρά µόνο διελεύσεις πλοίων –ο
χώρος είναι δικός µας και εκεί έπρεπε να υπάρχει και η ΑΟΖ εδώ
και πολλά χρόνια- το θεωρούµε απαράδεκτο. Για αυτό είπαµε και
στον κ. Σκυλακάκη να το αποσύρει. Δεν µιλούσαµε για ολική από-
συρση, αλλά για απόσυρση ώστε να εξαλειφθεί αυτός ο όρος.
Δεν µπορούµε να ψηφίσουµε κάτι τέτοιο και δεν σηµαίνει ότι δεν
θέλουµε να γίνει. 

Την ίδια στιγµή –για να µην το ξεχάσω- που µιλάµε για τους
Τούρκους και που συζητάµε µαζί τους, οι Τούρκοι σε κάθε φάση
της ζωής µας, δείχνουν πόσο µας µισούν, πόσο µας αντιπαθούν
και πόσο θέλουν να έχουν το πάνω χέρι. Εχθές, έπαιξε ο ΠΑΟΚ

στην Τουρκία. Πήγαν οπαδοί του ΠΑΟΚ µε λεωφορεία, χωρίς να
προκαλέσουν και οι αστυνοµικές αρχές τους αφαίρεσαν όλες τις
ελληνικές σηµαίες που είχαν και τις σηµαίες της Μακεδονίας. Βέ-
βαια, δεν υπήρξε καµµία διαµαρτυρία του προξενείου µας, της
πρεσβείας µας ή οποιουδήποτε άλλου ήταν εκεί υπευθύνου,
παρά τις καταγγελίες, γιατί αφαίρεσαν το εθνικό µας σύµβολο,
τη σηµαία µας.

Είµαι σίγουρος ότι αν ερχόντουσαν εδώ οι Τούρκοι οπαδοί,
όπως έχουν έρθει πολλές φορές και τολµούσε κάποιος να πάρει
τη σηµαία τους, εδώ στη Βουλή θα φώναζαν κάποιοι ότι είναι απα-
ράδεκτο και ότι πρέπει να σεβόµαστε τα σύµβολα των άλλων.
Είναι απαράδεκτο να παίρνουν οι Τούρκοι τις ελληνικές σηµαίες
και µάλιστα, επίσηµοι Τούρκοι, αστυνοµικοί, από Έλληνες οι
οποίοι πήγαν να δουν έναν ποδοσφαιρικό αγώνα. Αυτή είναι η
Τουρκία, λοιπόν, και αυτή θα είναι. Είναι οι σφαγείς των προγόνων
µας και δεν αλλάζουν. Πρόσφατα είχαµε και τη θλιβερή επέτειο
της σφαγής των Ελλήνων της Μικράς Ασίας. Μην τα ξεχνάµε
αυτά.

Πάµε, λοιπόν, στις δηµόσιες επενδύσεις του νοµοσχεδίου. Τι
είναι οι δηµόσιες επενδύσεις; Εγώ δεν είµαι οικονοµολόγος ούτε
διαβάζω εδώ οικονοµικές αναλύσεις, γιατί θα πάρει πολύ χρόνο.
Έχω κάνει, όµως, κάποιες σηµειώσεις.

Οι δηµόσιες επενδύσεις στην ουσία είναι επενδύσεις που γί-
νονται από το κράτος. Τώρα πλέον γίνονται µε τη βοήθεια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί πλέον όλα τα περιµένουµε από εκεί,
Ταµεία Ανάκαµψης, Σταθερότητας, Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας κ.λπ., µε σκοπό τη βελτίωση της ζωής των ανθρώπων,
των Ελλήνων, των πολιτών της χώρας. Βλέπουµε εµείς βελτίωση
της ζωής των Ελλήνων πολιτών τα τελευταία χρόνια -δεν θα πω
δέκα χρόνια, είκοσι χρόνια- από τότε που µπήκαµε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση; Άραγε θυµάται κάποιος πώς ήταν οι Έλληνες µε
τις επενδύσεις τις τότε καθαρά ελληνικές, χωρίς κεφάλαια ευ-
ρωπαϊκά; Πώς ζούσαν και πώς ζουν σήµερα; Τι αγοραστική δύ-
ναµη είχαν οι Έλληνες τότε και τι έχουν σήµερα; Τι νοσοκοµεία
έστω, τι περίθαλψη είχαν και τι  έχουν σήµερα; 

Οι βασικές αρχές των δηµοσίων επενδύσεων ποιες είναι; Είναι
η εθνική κυριαρχία και η ανεξαρτησία, η κοινωνική συνοχή και η
ισορροπηµένη ανάπτυξη και η ανθεκτικότητα της διεθνούς κρί-
σης. Οι στρατηγικοί τοµείς των επενδύσεων είναι η ενέργεια,
ενεργειακή αυτονοµία, ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, υποδοµές
αποθήκευσης και διανοµής, εξόρυξη και εκµετάλλευση υδρογο-
νανθράκων. Τίποτα από αυτά δεν κάνουµε. Δεν µας αφήνουν να
κάνουµε έρευνα για τους υδρογονάνθρακες, το αέριο που έχει
η Ελλάδα. Όλα αυτά εν ονόµατι απαγορεύσεων, πολέµων, απει-
λών. 

Αµυντική βιοµηχανία δεν έχουµε, ενώ οι Τούρκοι -οι ανταγωνι-
στές µας- την έχουν σε τεράστιο βαθµό. Αν βγείτε στην αγορά
θα δείτε ότι ακόµα και οι κυνηγετικές καραµπίνες πλέον στην Ελ-
λάδα είναι τούρκικες. Στις δέκα καραµπίνες οι έξι είναι τούρκικες.
Ό,τι εισάγουµε πλέον το εισάγουµε από την Τουρκία. Δεν δηµι-
ουργούµε παραγωγή εµείς. Η εγχώρια παραγωγή, η πρωτογενής
παραγωγή, η γεωργία, η αγροτική ανάπτυξη όλα µειώνονται, οι
υποδοµές σε αυτά, η τεχνολογία µας, η βιολογική γεωργία, ο
αγροτουρισµός, η γεωθερµία µπορεί να µας παρέχει ενέργεια,
όλα αυτά δεν αναπτύσσονται. 

Βιοµηχανική ανάπτυξη. Θα µπορούσαµε να αναπτύξουµε τη
ναυπηγική µας βιοµηχανία. Κλείσαµε τα περισσότερα ναυπηγεία
και µετά ξαφνικά ένα πρωί είδαµε να τα παίρνουν κάποιοι, οι
οποίοι λένε ότι είναι αµερικανικό fund και στην ουσία να παρα-
µείνουν ως είχαν. 

Προηγµένη τεχνολογία δεν έχουµε. Τουρισµό, πολιτιστική κλη-
ρονοµιά, πότε θα επενδύσουµε σε αυτά; Πότε θα τα αναπτύ-
ξουµε; 

Σχετικά µε την παιδεία µας. Τα Υπουργεία στο µόνο που στρέ-
φουν τα παιδιά µας σε σχέση µε την παιδεία είναι στη νέα woke
ατζέντα, να µαθαίνουν τα µικρά παιδιά ποια είναι τα φύλα. Λες
και ενδιαφέρει το γιο µου, τον πεντάχρονο, τον δεκάχρονο, τον
δεκατριάχρονο εάν τα φύλα είναι δυο, τρία ή κοινωνικά είναι δε-
κατρία. Αυτό είναι το πρόβληµά µας; Και βάζουµε τα παιδιά µας
αντί να µαθαίνουν γράµµατα να προβληµατίζονται για τέτοια θέ-
µατα, για σεξουαλικά θέµατα, για θέµατα προτιµήσεων; Δεν είµα-
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στε κατά εµείς οποιουδήποτε έχει την οποιαδήποτε προτίµηση.
Ξεκάθαρα το λέµε. Όµως, δεν µπορεί να γίνει αυτό µανία στα σχο-
λεία µας και να µαθαίνουν στα παιδιά ότι τελικά δεν είναι δύο τα
φύλα, είναι κάπως παραπάνω, κάτσε να τα µάθεις. Εµένα µου λέει
ο γιος µου δεν θέλω να µάθω αυτά. Δεν έχουµε και το δικαίωµα
να απέχουµε από αυτά, όπως έχουν το δικαίωµα άλλοι δικαιωµα-
τιστές να κάνουν ό,τι θέλουν. Εµείς, τα παιδιά µας, δεν έχουµε το
δικαίωµα να απέχουµε από αυτά; 

Ο άλλος -όπως είπε και κάποιος συνάδελφος σήµερα- έχει δι-
καίωµα να πει ότι δεν θέλει να σπουδάσει θρησκευτικά, δηλώνει
άθεος, δηλώνει αγνωστικιστής. Όλα αυτά πρέπει να δούµε. 

Βλέπουµε στα σχολεία µας τα παιδιά να σκοτώνονται κάθε
µέρα. Επτά χιλιάδες, είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης, ανήλικοι συνελήφθη-
σαν φέτος έναντι έξι χιλιάδων πέρυσι για σοβαρά παραπτώµατα.
Μιλάµε για τα δεκατετράχρονα παιδιά. Ξέρετε τι λέµε; Δεκατριά-
χρονα, δεκατετράχρονα δηλητηριάζονται από µικρά; Ψάχνουµε
να βρούµε για βία, για οπαδική βία, για πολιτική βία. Από εκεί ξε-
κινάνε όλα. Εάν τα παιδιά έχουν βία σε αυτή την ηλικία, µιλάµε
µετά για πολιτική βία στα είκοσι, στα είκοσι πέντε, για στρατούς
οπαδικούς. Από εκεί τα βγάζουν τα παιδιά εν δυνάµει δολοφόνους.
Όταν χτυπάνε είκοσι άτοµα ένα κοριτσάκι ή ένα αγοράκι για να
του κλέψουν ένα κινητό ή επειδή είναι καλή µαθήτρια και αυτοί
δεν είναι, δεν µπορεί να το σκοτώσουν εκείνη τη στιγµή; Έτσι σκό-
τωσαν τον Άλκη Καµπανό κάποιοι άλλοι ανήλικοι στη Θεσσαλονίκη
για το ποδόσφαιρο, έτσι σκότωσαν κάποιοι άλλοι για άλλα θέµατα,
για ένα ζευγάρι παπούτσια. Αυτά πρέπει να δούµε. Και µετά έρ-
χονται οι δηµόσιες επενδύσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι
οποίες επενδύσεις τι κάνουν; Μας εξαρτούν. 

Η οικονοµική ανεξαρτησία της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι πλέον σύνθετη και πολυεπίπεδη. Δεν υπάρχει πώς θα
ξεφύγεις από εκεί γιατί την έχουµε πλέον ανάγκη. Να δηµιουργή-
σουµε κύριοι, να στραφούµε στην πρωτογενή παραγωγή, στη δη-
µιουργία, να µάθουµε τους Έλληνες να δηµιουργούν, να
στραφούν και αυτοί στην πρωτογενή παραγωγή. Να παράγουµε
τρόφιµα. Σε λίγο δεν θα έχουµε τρόφιµα. Εισάγουµε τα πάντα
πλέον. Οι Έλληνες που στέλναµε τρόφιµα στο εξωτερικό, εγώ πή-
γαινα µε καράβια στη Ρωσία ή στην Σαλαµίνα και έφερναν τρόφιµα
από την Ελλάδα τότε. Και τώρα παράγουν ντοµάτες εκεί και δεν
παράγουµε εµείς. Στη Βραζιλία πήγαιναν τρόφιµα ελληνικά. Τώρα
πηγαίνουν οι Γιαπωνέζοι και παράγουν. Εµείς δεν παράγουµε
πλέον. Έχουµε στραφεί στα φωτοβολταϊκά. Αυτή είναι η ανά-
πτυξη; 

Και όλα -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή- πλέον έχουν τον εξής πρόλογο και επίλογο: Πράσινη ανά-
πτυξη, ψηφιακή ανάπτυξη, ξανά πράσινη ανάπτυξη, οικολογία και
ξανά πράσινη ανάπτυξη και πράσσειν άλογα. Δεν θα ζήσει ο πλα-
νήτης µε αυτή τη δήθεν οικολογική αντίληψη. Άλλα χρειάζεται και
άλλα πρέπει να γίνουν. Όλα πρέπει να αρχίσουν µε ένα πραγµα-
τικό restart, όχι αυτό του Κλάους Σβαµπ, διαφορετικό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Στυλιανός Πέτσας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει
ο κ. Παπαδάκης και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Γαβρήλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συµπλη-

ρώνονται τριάντα πέντε χρόνια από την άνανδρη δολοφονία του
Παύλου Μπακογιάννη από τους δολοφόνους της «17 Νοέµβρη».
Πραγµατικά, ήταν ένα χτύπηµα στην καρδιά όλων όσων επιθυµού-
σαν την εθνική συµφιλίωση και την έξοδο από διχαστικά διλήµ-
µατα.

Αυτό µου φέρνει στο µυαλό µου τη ρήση του «µπορούµε και
διαφωνούµε, γιατί κυρίως, µπορούµε να συνυπάρχουµε». Και αυτό
συµβαίνει και εδώ στον ναό της δηµοκρατίας, στο Κοινοβούλιο.
Όµως, η συνύπαρξη αυτή απαιτεί την τήρηση κάποιων κανόνων. 

Και δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ενώσω και εγώ τη
φωνή µου µε άλλους συναδέλφους, που παρατήρησαν την πραγ-
µατικά κραυγαλέα καταστρατήγηση του Κανονισµού της Βουλής
σήµερα, µε αποτέλεσµα να έχουµε ξεφύγει εντελώς από το χρο-
νικό πλαίσιο στο οποίο είχε ο καθένας από εµάς υπολογίσει να

κάνει την παρέµβασή του. Ενδεικτικά, αναφέρω ότι αυτή τη
στιγµή ο Οικουµενικός Πατριάρχης Βαρθολοµαίος επισκέπτεται
τον Δήµο της Παλλήνης, την εκλογική µου περιφέρεια, όπου ο
Παναγιότατος θα ανακηρυχθεί επίτιµος δηµότης, και δυστυχώς
δεν µπορώ να είµαι µε τους συµπολίτες µου να τον υποδεχτούµε,
γιατί εάν και ήµουν ενδέκατος οµιλητής, που σηµαίνει ότι θα
έπρεπε να µιλήσω περίπου στη µία το µεσηµέρι, µιλάω στις οκτώ
το βράδυ. 

Πραγµατικά, δεν µπορεί κάποιος να προγραµµατίσει τίποτα
και να µην σας εκπλήσσουν τα άδεια έδρανα της Βουλής αν συ-
νεχίσουµε αυτόν τον κατήφορο. Παρακαλώ, πραγµατικά, να λη-
φθούν µέτρα, ώστε να µην έχουµε επανάληψη αυτών των
φαινοµένων.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο και στη συζήτηση που έγινε και
σήµερα στην Ολοµέλεια και στην επιτροπή τις προηγούµενες
ηµέρες, θα ήθελα να θίξω δύο ζητήµατα.

Πρώτον, το νοµοσχέδιο αυτό κάνει κάποια βασικά πράγµατα
για να κινητοποιήσει ακόµα πιο γρήγορα και πιο δυναµικά το βα-
σικό εργαλείο που έχουµε για δηµόσιες επενδύσεις στη χώρα
µας, το αναπτυξιακό, όπως πλέον ονοµάζεται Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Κατ’ αρχάς ενισχύει τη διαφάνεια και τη λο-
γοδοσία. Νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουµε σε αυτό και είναι
ζητούµενο.

Δεύτερον, προβλέπει µακροχρόνιες δεσµεύσεις, γιατί όλοι αν-
τιλαµβανόµαστε ότι κάποια έργα δεν µπορούν να ολοκληρωθούν
σε ένα κύκλο δύο, τριών ή τεσσάρων ετών.

Τρίτον, κάνει µια τοµή. Εισάγει ένα µητρώο παρακολούθησης
δαπανών για τη συντήρηση των έργων, κάτι πολύ σύντοµο κάτι
πολύ σηµαντικό, ώστε να µην απαξιώνονται οι δηµόσιες υποδο-
µές.

Τέταρτον, προβλέπει πλέον µια διακριτή συγκεκριµένη πρό-
βλεψη για την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών

Και πέµπτον, πολύ σηµαντικό -αναφέρθηκε και από άλλους
οµιλητές- είναι ότι προβλέπει µια υπερδέσµευση, δηλαδή ένα πο-
σοστό παραπάνω από τον ονοµαστικό προϋπολογισµό των
έργων, προκειµένου να µπορούµε να εκµεταλλευτούµε εκπτώ-
σεις που τυχόν προσφέρονται πριν από τη σύµβαση κάποιων
έργων, ώστε να εντάσσουµε περισσότερα κρίσιµα έργα γι’ αυτό.

Όµως, αυτό µε φέρνει σε µια σηµαντική παρατήρηση. Νοµίζω,
το γεγονός ότι οι υπερδεσµεύσεις, που έχουν στο παρελθόν ανα-
ληφθεί, λόγω των µεγάλων ανατιµήσεων των υλικών και της µε-
γάλης ανόδου του κατασκευαστικού έργου, πρέπει να µας
προβληµατίσει. Και παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, στην πρόοδο της
εκτέλεσης του προϋπολογισµού φέτος, αν υπάρχει δηµοσιονο-
µικό περιθώριο στο τέλος της χρονιάς, θα πρέπει να ληφθεί υπ’
όψιν η δυνατότητα συµπληρωµατικού προϋπολογισµού, ώστε να
αυξηθούν οι πιστώσεις, για να απορροφηθούν αυτοί οι κραδα-
σµοί και να µη µείνουν ανεκτέλεστα έργα τα οποία βρίσκονται
αυτή τη στιγµή στα εργοτάξια.

Πέραν αυτών των βασικών, γι’ αυτό που κάνει το νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι ακούστηκαν κριτι-
κές, γιατί κάποια απ’ αυτά δεν έγιναν πιο γρήγορα, γιατί δεν είναι
πιο εκτεταµένες οι παρεµβάσεις στο πλαίσιο που ισχύει σήµερα,
συγκεκριµένα τον ν.4270/2014 και θα ήθελα γι’ αυτές να σας
απαντήσω και για την ανάγκη της διατήρησης της θεσµικής µνή-
µης, αλλά και για την αλήθεια. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ο ν.4270/2014 ήταν µια µεταρρυθµιστική τοµή. Ήταν κάτι,
το οποίο έβγαλε από το περιθώριο των δηµοσιονοµικών κανόνων
την Ελλάδα και έβαλε ένα πλαίσιο, ώστε να µπορούµε σήµερα
να έχουµε επί αρκετά έτη δηµοσιονοµικούς στόχους που να τη-
ρούνται και πάνω σε αυτούς να χτίζουµε την εµπιστοσύνη, που
είναι τόσο απαραίτητη για την ελληνική οικονοµία.

Αναφέρω ενδεικτικά: Θεσπίστηκαν δηµοσιονοµικοί θεσµοί έξω
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, όπως το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο που είναι ανεξάρ-
τητη διοικητική αρχή, το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους
στη Βουλή. Όλοι αυτοί µαζί οι θεσµοί βοηθούν στην καλύτερη
αξιολόγηση και των εσόδων και των δαπανών και της πορείας
εκτέλεσης του προϋπολογισµού.

Δεύτερον, θεσπίστηκαν δηµοσιονοµικοί κανόνες. Όταν έχουµε
ένα υψηλό δηµόσιο χρέος, όπως έχουµε στην Ελλάδα, το να
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αποτυπώνονται στο δηµόσιο λογιστικό και στον ν.4270/2014 οι
διαρθρωτικοί µας στόχοι, δηλαδή έλλειµµα µέχρι 0,5% του ΑΕΠ,
όταν το χρέος είναι πάνω από 60% και δηµοσιονοµικό έλλειµµα
µείον 1%, όταν το χρέος είναι κάτω από 60% ή βαίνει µειούµενο,
µας δίνει την απαραίτητη ευελιξία να πετύχουµε τους στόχους
µας και να διατηρούµε την εµπιστοσύνη.

Τέθηκε το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής πολιτικής.
Δηλαδή τι; Ένας προϋπολογισµός περίπου τεσσάρων ετών, ώστε
να έχουµε την τήρηση αυτών των στόχων που περιέγραψα πριν,
αλλά µε την απαραίτητη ευελιξία στην κατ’ έτος εκτέλεση του
προϋπολογισµού, ώστε όταν έχουµε µία περίοδο ύφεσης, να αν-
τιµετωπίζουµε τις εξωτερικές διαταραχές, όταν έχουµε µια πε-
ρίοδο ανάπτυξης να τρέχουµε ακόµα πιο γρήγορα.

Επίσης, προέβλεψε πολλές διατάξεις για την ενίσχυση της
χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης, όπως την ανάληψη υπο-
χρεώσεων, τα όρια δαπανών των Υπουργείων. Όλα αυτά, λοιπόν,
ήταν µία στέρεα βάση που δεν χρειαζόταν να γίνουν ριζικές αλ-
λαγές. Αντιθέτως, επικεντρώθηκε η Κυβέρνηση εκεί που έπρεπε
να κάνει τις προσθήκες. Γι’ αυτό έφερε και αυτό το νοµοσχέδιο
µε τα πολύ σηµαντικά θέµατα τα οποία περιέγραψα πριν.

Το νοµοσχέδιο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις προ-
ηγούµενες ηµέρες επισκιάστηκε, θα έλεγα, από µια συζήτηση για
τα κόκκινα δάνεια. Μια πρωτοβουλία που πήραν κάποιοι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας για να θέσουν αυτό το ζήτηµα και να
λάβουν απαντήσεις από το Υπουργείο Οικονοµικών, αντί να προ-
βληµατίσει τις άλλες παρατάξεις, τις άλλες πτέρυγες της Βουλής
και να γίνει µια συζήτηση για το τι έγινε µέχρι τώρα και τι µπο-
ρούµε να κάνουµε καλύτερα, νοµίζω οδήγησε σε µια -ας το πω-
ατελή, αποσπασµατική κατάθεση τροπολογιών για πτυχές εδώ και
εκεί του ζητήµατος και όχι την καρδιά του. Διότι, πραγµατικά, δεν
µπορούµε να αγνοούµε ότι από το 2020 και µετά έχουµε έξι νοµο-
θετήµατα, τα οποία βελτίωσαν το υφιστάµενο πλαίσιο, βοήθησαν
σε σχέση µε το 2019 να βελτιωθεί η κατάσταση. Πραγµατικά, νο-
µίζω ότι τα νούµερα εδώ είναι αδιάψευστα. Όταν το 2019, για πα-
ράδειγµα, είχαµε 92,2 δισεκατοµµύρια ευρώ κόκκινα δάνεια
συνολικά σε τράπεζες και σε services και το 2023 ή τώρα, το 2024,
έχουµε 70,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυτό σηµαίνει ότι έχουµε µεί-
ωση περίπου 22 δισεκατοµµύρια ευρώ, συνολικά επαναλαµβάνω,
στα κόκκινα δάνεια στην οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Για δε τα κόκκινα δάνεια ως ποσοστό του συνόλου των δα-

νείων στην οικονοµία µας, από 50% που ήταν το 2019, είναι 35%
σήµερα. Άρα υπήρξε µια πρόοδος.

Αυτό που πρέπει να δούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
έχουµε χρέος απέναντι στην ελληνική κοινωνία όλοι µας, είναι αν
υπάρχουν πράγµατα που πρέπει να γίνουν πιο γρήγορα ενδεχο-
µένως, ώστε να µη µένει ανενεργό και πραγµατικό κεφάλαιο που
µπορεί να επενδυθεί αλλού στην οικονοµία, αλλά να φύγει και ο
βραχνάς και η θηλιά από τον λαιµό νοικοκυριών που θέλουν να
εξυπηρετήσουν κάποια στιγµή τα δάνειά τους και να στήσουν
ξανά τη ζωή τους. Εδώ δεν άκουσα κάτι συνολικό.

Θα ήθελα πραγµατικά να υπάρχει µια ζύµωση και στο Κοινο-
βούλιο, ώστε και η Κυβέρνηση αν το επιθυµεί κάποια στιγµή στην
πορεία να εκκινήσει κάποιες βελτιώσεις στο υφιστάµενο πλαίσιο.
Εγώ θα έθετα τρεις κατευθύνσεις, που πολλές φορές τις έχουµε
συζητήσει εδώ και εκεί, αλλά όχι συνεκτικά.

Η µία αφορά, κύριε Πρόεδρε -αν µου επιτρέπετε-, το εξής γε-
γονός: Όταν έχουµε µία κρίση στην οικονοµία, σαν και αυτή που
πέρασε η ελληνική οικονοµία, είκοσι χρόνια πριν κάποιος µπορεί
να είχε πάρει ένα δάνειο και λόγω της δηµοσιονοµικής κρίσης να
µην µπορεί να το εξυπηρετήσει για πολλά χρόνια και να είναι συ-
νεχώς σε ρυθµίσεις. Δεν µπορεί αέναα να πληρώνει. Θα πρέπει
κάποια στιγµή να µπει ένα ταβάνι στο ποσό της αποπληρωµής
του αρχικού κεφαλαίου. Εγώ θα έλεγα 160%, 180% σε σχέση µε
το αρχικό κεφάλαιο, κάποιος άλλος θα έλεγε 200%. Ας τα συζη-
τήσουµε, όµως, αυτά γιατί είναι προς όφελος όλων νοµίζω και
στην οικονοµία και στους δανειολήπτες και σε όλους όσους εµ-
πλέκονται και φυσικά και για την πορεία της οικονοµίας, όπως
θα ήθελε το οικονοµικό επιτελείο.

Δεύτερον, έχουµε θεσπίσει έναν κανονισµό µε το τελευταίο νο-
µοθέτηµα που µπορεί να οδηγήσει σε ένα κούρεµα του δανείου
µέχρι 28%. Γιατί δεν µπορούµε να συζητήσουµε εδώ κανόνες
που να έχουν υποχρεωτικό όριο, 30% θα έλεγε κάποιος ή κάτι
άλλο; Αν υπάρχουν προϋποθέσεις για µεγαλύτερο κούρεµα,
αυτό να µπορεί να συζητηθεί µε βάση την ευαλωτότητα που µπο-
ρεί να έχει κάποιος. Αυτό µε φέρνει στο τρίτο σηµείο που θα
έπρεπε να συζητήσουµε, νοµίζω.

Οι κανόνες ευαλωτότητας θεσπίστηκαν το 2019. Το όριο, για
παράδειγµα, αν δεν κάνω λάθος -άκουσα τον κ. Κόκκαλη που το
έλεγε το πρωί-, είναι 7.000 ευρώ. Πραγµατικά είναι ένα όριο το
οποίο ψηφίστηκε το 2019, αλλά έχουµε τώρα σωρευτικά 25%
πληθωρισµό από τότε µέχρι σήµερα. Μήπως ήρθε η ώρα να ανα-
προσαρµοστεί το όριο των 7.000 ευρώ προς τα πάνω; 10.000
ευρώ, θα έλεγε κάποιος. Δεν ξέρω τι θα ήταν αυτό, κάτι όµως το
οποίο θα µπορούσαµε να συζητήσουµε σοβαρά και υπεύθυνα,
έξω από λαϊκίστικες και ανεύθυνες φωνές, που θέλουν επι-
στροφή σε καθεστώτα µη βιώσιµα, που τελικά, το µόνο που εξυ-
πηρετούν είναι τον εγκλωβισµό ανθρώπων σε καταστάσεις που
δεν είναι βιώσιµες.

Να δούµε τα πραγµατικά προβλήµατα -τρία από αυτά τα ανέ-
φερα εγώ-, ώστε να µπορέσουµε κάποια στιγµή στο µέλλον, όχι
πολύ µακριά, να απαλλαγούµε οριστικά από αυτόν τον βραχνά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαδάκης Παράσχος από την Ελληνική Λύση. Ακολουθεί ο κ.
Γαβρήλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, µετά ο κ. Παπαθανά-
σης, ο κ. Μπουκώρος και ο κ. Πλεύρης επίσης Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν ανά
τριάδα ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάµε δυάδες τώρα,
γιατί έχουν µείνει λίγοι Βουλευτές και είναι πολλοί οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι.

Έχετε δίκιο ως Βουλευτές. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
από την άλλη µεριά, και αυτοί έχουν το δικαίωµα να προτάσσουν,
να επιµένουν να ζητούν τον λόγο. Ας βρούµε τώρα µια µέση
λύση. Δεν θα τα χαλάσουµε τώρα, επειδή ξεκινήσαµε µε τρεις-
ένας και θα πάµε στο δύο-ένας.

Ορίστε, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διά-

βασα µε προσοχή την απάντηση που έδωσε ο κ. Χατζηδάκης
στους έντεκα -δήθεν αντιστασιακούς- Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, που έχουν ψηφίσει σήµερα αυτά τα οποία ρωτάνε -
όλα τα έχουν ψηφίσει- και βγάζω ένα συµπέρασµα. Άντε, να
κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό, το έχει συνηθίσει η Κυβέρνηση,
το έχει κάνει επιστήµη και είστε καθηγητές. Αλλά να φτάσετε στο
σηµείο να λέτε ψέµατα και να κοροϊδεύετε τους ίδιους τους Βου-
λευτές σας, ε, αυτό πάει πολύ.

Μας είπε ο Υπουργός στην απάντησή του ότι το 2019 το πο-
σοστό των κόκκινων ληξιπρόθεσµων δανείων ξεπερνούσε το 40%
και το 2014 περιορίστηκε στο 7,5%. και αναρωτιέµαι: Πραγµα-
τικά, τι έγινε στην Ελλάδα και εξοφλήθηκαν αυτά τα δάνεια; Πώς
περιορίστηκαν; Έπεσε χρήµα από τον ουρανό; Μα φυσικά και
όχι. Θα σας πω εγώ πως έγινε αυτή η µείωση και η εξόφληση των
κόκκινων δανείων και περιοριστήκαµε στο 7,5%, για να µη νοµίζει
ο Υπουργός και η Κυβέρνηση ότι απευθύνεται σε αφελείς.

Πέστε µας, κύριε Χατζηδάκη, κύριε Υπουργέ, πόσοι πλειστη-
ριασµοί έγιναν από το 2019 έως σήµερα, πόσοι Έλληνες έχασαν
τα σπίτια τους. Το 2022 έγιναν σαράντα τέσσερις χιλιάδες τετρα-
κόσιοι σαράντα έξι πλειστηριασµοί. Το 2023 έγιναν πενήντα δύο
χιλιάδες πλειστηριασµοί. Το 2024 θα γίνουν πενήντα χιλιάδες
πλειστηριασµοί και σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία, διότι όλοι
οι πλειστηριασµοί δεν ευδοκίµησαν -να τα λέµε και αυτά-, γίνον-
ται και δεύτερη και τρίτη φορά, για να πέσει η τιµή. Κατακυρώ-
θηκαν το 2023 εννιάµισι χιλιάδες πλειστηριασµοί, ενώ το πρώτο
εξάµηνο του 2024 κατακυρώθηκαν µε υπερθεµατιστή, άλλαξαν,
δηλαδή, χέρια τα σπίτια, έξι χιλιάδες. Από το 2023 µέχρι σήµερα
συνολικά δεκαπέντε χιλιάδες πεντακόσιοι Έλληνες έχασαν τα
σπίτια τους και από το 2019 πάνω από τους σαράντα χιλιάδες σί-
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γουρα. Έτσι, λοιπόν, πετύχατε τη µείωση των ληξιπρόθεσµων
δανείων, γιατί αυτά στατιστικά φαίνεται ότι έχουν εξοφληθεί και
φαίνεται ότι έχουν πέσει από το 40% στο 7,5%.

Ποιος ευθύνεται για την αύξηση των πλειστηριασµών και τη
µεταβίβαση των δανείων στα «κοράκια» funds µε αλλοδαπά ΑΦΜ,
που δεν ξέρουµε ποιος κρύβεται από πίσω, σε εταιρείες φαντά-
σµατα και µε την επικύρωση του Αρείου Πάγου; Το ΠΑΣΟΚ µε
τον ν.3156/2003. Το ΠΑΣΟΚ έδειξε τον δρόµο. Ήρθε µετά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε το ν.4354/2015. 

Ήρθε µετά η Νέα Δηµοκρατία µε τον ν.4649, µε το σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ», και µε τη διατήρηση όλων των παραπάνω νόµων,
αλλά και την κατάργηση του νόµου Κατσέλη, το 2020, ο οποίος
ήταν ο βραχνάς των τραπεζών, και πραγµατικά έδινε σανίδα σω-
τηρίας στους οφειλέτες και τους δανειολήπτες. Γνωρίζει πολύ
καλά η Κυβέρνησή σας ότι τα «κοράκια» αγοράζουν τα δάνεια
περίπου στο 6% της αξίας των δανείων. Αυτό σηµαίνει, παρα-
δείγµατος χάριν, ότι ένα δάνειο 100.000 ευρώ το αγοράζει το
fund γύρω στις 6.000 ευρώ και βγάζουν στο σφυρί την πρώτη κα-
τοικία στις 200.000 ευρώ, µε τους τόκους, και τα ζητάνε από τον
δανειολήπτη. Και απλά η Κυβέρνηση παρατηρεί τα funds να βγά-
ζουν τεράστια κέρδη και δεν βάζει έναν έλεγχο στο ποσοστό κέρ-
δους αυτών.

Θεσπίσατε και τον ν.4738/2020, αυτόν τον φοβερό εξωδικα-
στικό συµβιβασµό, αλλά µε µία λεπτοµέρεια. Οι τράπεζες δεν
είναι υποχρεωµένες να συµµετάσχουν στη διαπραγµάτευση, ο
ΕΦΚΑ και η ΑΑΔΕ είναι υποχρεωµένοι. Άρα, για ποια σανίδα σω-
τηρίας µιλάµε για τον Έλληνα πολίτη, όταν ο νόµος ο οποίος φέ-
ρατε και ψηφίσατε δεν υποχρεώνει τις τράπεζες και τα funds να
µπουν στη ρύθµιση; Και πολλές φορές, ως επί το πλείστον, οι
τράπεζες και τα funds αρνούνται να µπουν σε διαπραγµάτευση
και δεν µπαίνουν. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα funds δεν θέλουν
ρύθµιση χρεών, για αυτό είναι και οι εταιρείες-φαντάσµατα,
όπως προανέφερα, µε ΑΦΜ τα οποία δεν µπορούµε να τα
βρούµε ποτέ. Θέλουν ζεστό και άµεσο χρήµα. 

Εδώ υπάρχουν παραδείγµατα. Ρυθµίζεται η οφειλή µε τον
ν.4738/2020 και την επόµενη ηµέρα εκδίδει και επιδίδει διαταγή
πληρωµής στο ρυθµιζόµενο χρέος το fund. Πώς, λοιπόν, θα προ-
στατευτεί αυτός ο πολίτης, ο οποίος εξαναγκάζεται, παρ’ όλο
που πέτυχε η ρύθµιση, παρ’ όλο που είναι ενήµερος και πληρώ-
νει, να βγάλει πάλι από την τσέπη του λεφτά για να πάει να κάνει
ανακοπή της διαταγής πληρωµής και αίτηση αναστολής για να
µην το βγάλουν στο σφυρί το σπίτι του; Πού είναι, λοιπόν, η Κυ-
βέρνηση να τα ρυθµίσει αυτά, που πραγµατικά θέλει να προστα-
τεύσει τον Έλληνα πολίτη; Δεν τα γνωρίζετε όλα αυτά; Φυσικά
και τα γνωρίζετε. Δεν τα ακούτε πρώτη φορά από εµένα. Φυσικά
και τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Όµως, όταν το ίδιο σας το κόµµα χρωστά 500 εκατοµµύρια
στους τραπεζίτες, τι να κάνετε; Δεν µπορείτε να κάνετε διαφο-
ρετικά. Για να σώσετε στην ουσία το δικό σας το κόµµα, νοµοθε-
τείτε κατά των Ελλήνων. Πώς µπορεί µια Κυβέρνηση να είναι
δίκαιη και αντικειµενική όταν οι τράπεζες σάς έχουν «πιασµέ-
νους» και αν θέλουν αύριο επισπεύδουν αναγκαστική εκτέλεση
για τα χρέη που έχετε και κλείνουν το κόµµα εν µια νυκτί. Ποιας
σοβαρής χώρας η Κυβέρνηση είναι υπόδουλη στους τραπεζίτες;
Πείτε µου µία. Αυτά να πείτε στον ελληνικό λαό γιατί αυτή είναι
η πραγµατική αλήθεια. 

Φέρατε και το ωραίο. Προχθές καταργήσατε το άρθρο 469 του
Ποινικού Κώδικα και έτσι επαναφέρετε το άτοπο της διπλής ποι-
νικής αξιολόγησης για χρέη προς το δηµόσιο και πλέον ο οφει-
λέτης για χρέη προς την εφορία θα δικάζεται δύο φορές για το
ίδιο χρέος για το ΦΠΑ, τόσο µε τον ν.1882/1990, αλλά και µε τον
νόµο µη καταβολής του ΦΠΑ. Δηλαδή, θέλετε να κλείσετε και τον
Έλληνα φυλακή και -το ξαναλέω- να δικάζεται δύο φορές, παρ’
όλο που υπάρχει δεδικασµένο, παρανόµως για το ίδιο αδίκηµα ο
Έλληνας πολίτης.

Και εσείς οι φωστήρες της οικονοµίας στην Κυβέρνηση και των
αµερικανικών πανεπιστηµίων φτάσατε το δηµόσιο χρέος σήµερα
που µιλάµε 420 δισεκατοµµύρια, και το οποίο ανεβαίνει κάθε
µήνα. Φτάσατε τέσσερα εκατοµµύρια Έλληνες να χρωστάνε στο
δηµόσιο 120 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων τα 30 δισεκατοµµύ-
ρια είναι ανεπίτρεπτα εισπράξεως. Και εσείς µας µιλάτε σήµερα

για ευηµερία στην Ελλάδα και ότι τα πάτε καλά και δεν τα πάτε
χάλια. Πραγµατικά αν τα πηγαίνατε χάλια, αναρωτιέµαι πόσο θα
ήταν το δηµόσιο χρέος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Και έρχεται ο Υπουργός Οικονοµικών, ο τσάρος της οικονο-
µίας, και λέει το εξής αµίµητο: «Δεν θέλουµε να µειώσουµε τον
ΦΠΑ, γιατί δεν θέλουµε να ενθαρρύνουµε την κατανάλωση για
να µπορούµε να πληρώνουµε συντάξεις και να αγοράζουµε φρε-
γάτες». Έτσι είπε ο Υπουργός Οικονοµικών. Δηλαδή, ο Υπουργός
µάς λέει ανερυθρίαστα ότι δεν θέλει να βλέπει το ντουλάπι και
το ψυγείο του Έλληνα γεµάτο για να µπορεί να πληρώνει συντά-
ξεις. Επειδή η Κυβέρνησή σας είναι ανίκανη να παράξει πλούτο,
κρατάτε τον ΦΠΑ στους υψηλότερους της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ενώ µπορείτε να τον ρίξετε µέχρι 15%, σύµφωνα µε την ευρω-
παϊκή οδηγία, γνωρίζοντας ότι έτσι φτωχοποιείτε τους Έλληνες
για να µπορείτε να πληρώνετε συντάξεις. Πείτε, λοιπόν, στους
ειδήµονες του Υπουργείου σας ότι αν µειωθεί ο ΦΠΑ θα πέσουν
οι τιµές και συνεπώς θα αυξηθεί η κατανάλωση, µε αποτέλεσµα
να φέρει περισσότερα χρήµατα στον δηµόσιο κορβανά. Δεν χρει-
άζεται να βγάλεις αµερικανικό ή οποιοδήποτε άλλο πανεπιστήµιο
για να το καταλάβεις αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και έρχεται, επίσης -και τελειώνω- άλλη δήλωση του κ. Χατζη-
δάκη η οποία λέει ότι η ακρίβεια θα κάνει τον κύκλο της, σαν τη
γρίπη, και θα φύγει. Αυτή είναι η σοβαρότητα της Κυβέρνησης.
Και αυτό είναι το σχέδιο για τον Έλληνα πολίτη. Η αλήθεια είναι
ότι κυβερνάτε για τους λίγους και όχι για τους πολλούς. Δεν τα
βάζετε µε τα καρτέλ της ενέργειας, των σουπερµάρκετ, των καυ-
σίµων. Δεν τους ακουµπάτε αυτούς. Πήρατε την κατιούσα, αλλά
µυαλό δεν βάλατε. Και ο σκοπός σας είναι να κάνετε τα χατίρια
των ολιγαρχών και µπίζνες µαζί τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κύριοι συνάδελφοι, και απευθύνοµαι σε όλους, θα παρακα-
λούσα για την τήρηση του χρόνου από όλους. Η σχετική ανοχή
υπάρχει πάντα, αλλά η σχετική ανοχή -δεν αναφέροµαι στον συ-
νάδελφο που µόλις αποχώρησε- αφορά σε όλους όσους θα πά-
ρουν τον λόγο από εδώ και πέρα. Και γενικότερα νοµίζω ότι
µπορούµε να κατανοήσουµε όλοι το όριο όταν το υπερβαίνουµε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Γαβρή-
λος, έχει τον λόγο για έξι λεπτά. Έχετε έξι λεπτά επειδή έχει µι-
λήσει και ο κ. Παππάς. Θα ακολουθήσει ο κ. Αθανάσιος Παπα-
θανάσης και µετά ο κ. Μπουκώρος.

Κύριε Γαβρήλο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Παπαθανάση, είστε η Κυβέρνηση των

απευθείας αναθέσεων. Είστε η Κυβέρνηση των φωτογραφικών
διαγωνισµών. Είστε η Κυβέρνηση που ελέγχεστε από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και από την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία. Είστε η Κυβέρ-
νηση που ανακατευθύνατε πόρους και δηµόσιο πλούτο προς
όφελος λίγων και ισχυρών, µε τις µικρές επιχειρήσεις να βάζουν
λουκέτο και την αγοραστική δύναµη των νοικοκυριών να βρίσκε-
ται τελευταία, µαζί µε αυτών των βουλγαρικών νοικοκυριών. Αυτή
είναι η Κυβέρνησή σας. 

Και, βέβαια, δεν απαντάτε ούτε και στις καταγγελίες των δικών
σας Βουλευτών για όλα αυτά που συµβαίνουν µε την κατασπα-
τάληση του δηµόσιου χρήµατος, τους διαγωνισµούς που στή-
νετε, τις απευθείας αναθέσεις που κάνετε Υπουργείο Πολιτισµού,
Υπουργείο Εργασίας και ΔΥΠΑ. Έχουµε κάνει συνεχείς ερωτή-
σεις για το πάρτι που έχει στηθεί. Δεν απαντάτε και στους έντεκα
Βουλευτές για τα δάνεια και για αυτά που ρωτήθηκε ο Υπουργός
Οικονοµικών και Εθνικής Οικονοµίας. Αντίθετα δώσατε µία απάν-
τηση ότι τάχα µειώθηκαν τα κόκκινα δάνεια επί διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µας είπατε, όµως, πόσα σπίτια χά-
θηκαν και πόσα ακόµα θα χαθούν µε το πλαίσιο που έχετε εσείς
θεσπίσει τα τελευταία χρόνια και µέχρι το 2027; Διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες σπίτια Ελλήνων φορολογουµένων. Σε αυτό δεν
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απαντήσατε ούτε στους δικούς σας Βουλευτές, αλλά δεν απαν-
τούσατε ούτε και σε εµάς σε συνεχείς ερωτήσεις που σας υπο-
βάλαµε κατά τη συζήτηση του πτωχευτικού νόµου το 2020, που
σας παρουσιάσαµε µια ολοκληρωµένη πρόταση για τα δάνεια
και για την προστασία της πρώτης κατοικίας.

Όµως, ούτε και για το 2023 δώσατε κάποια απάντηση για τα
δάνεια και την προστασία, επίσης, της πρώτης κατοικίας, όταν
συζητούσαµε εδώ την κύρωση της ευρωπαϊκής οδηγίας για τους
servicers και για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Κάνατε
ακριβώς το αντίθετο. Αφήσατε εκτεθειµένους τους Έλληνες φο-
ρολογούµενους και δανειολήπτες.

Πήραµε σήµερα µiα πρωτοβουλία και καταθέσαµε µία τροπο-
λογία µε τρεις συγκεκριµένες παρεµβάσεις. Πρώτα από όλα, το
αποτέλεσµα του εξωδικαστικού µηχανισµού για τους ευάλωτους
να είναι υποχρεωτικό και για τον δανειστή. Δεύτερον, προτεί-
νουµε τη δυνατότητα του δανειολήπτη να έχει γνώση των προ-
τάσεων της ρύθµισης για να µπορεί και στα δικαστήρια να τρέξει
και να αντιµετωπίσει την όποια καταχρηστικότητα της απόρριψης
της αίτησής του. Και τρίτον προτείνουµε ένα πλαίσιο προστασίας
της πρώτης κατοικίας από την οριστική υποβολή της αίτησης. 

Τα τελευταία χρόνια έχει αυξηθεί το ιδιωτικό χρέος σε δυσθε-
ώρητα ύψη, 371,3 δισεκατοµµύρια ευρώ ήταν στις αρχές του
2024, ενώ πολύ λίγοι κατάφεραν να περάσουν τις πύλες του εξω-
δικαστικού συµβιβασµού. Και όσοι το κατάφεραν δεν έχουν δια-
γραφή χρέος παρά ενός µικρού ποσοστού. Δεν ξεπερνά για
πολλούς το 30%. Αναρωτιόµαστε πώς θα µπορέσουν να επιβιώ-
σουν όλοι αυτοί οι δανειολήπτες που βρίσκονται υπό την πίεση
των servicers, των funds και των τραπεζών. 

Καλούµε και τους έντεκα Βουλευτές που είχαν πάρει την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα την πρωτοβουλία, να ανταποκριθούν και να
ψηφίσουν αυτή την τροπολογία, µια τροπολογία που την έχει
ανάγκη ο ελληνικός λαός για να ανακουφιστεί ένα µεγάλο µέρος
του, που βρίσκεται κάτω από την πίεση του δανεισµού. 

Τα σκάνδαλα το ένα µετά το άλλο, αναφέρθηκα και στο
Υπουργείο Εργασίας και στη ΔΥΠΑ. Καταγγέλθηκαν σκάνδαλα
στο Υπουργείο Πολιτισµού. Κάθε µέρα έχουµε και από κάποιο
σκάνδαλο να βλέπει το φως της δηµοσιότητας. Φαίνεται, όµως,
ότι είναι πολιτική σας επιλογή αυτό το πάρτι που έχει στηθεί εις
βάρος του ελληνικού λαού, σπαταλώντας το δηµόσιο χρήµα και
µοιράζοντάς το σε ηµετέρους. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα ενώπιον της Βουλής δεν
διακρίνεται για τον δηµοκρατικό και κοινωνικό έλεγχο, αυτός ο
συγκεντρωτισµός τον οποίο θεσπίζετε. Δεν διακρίνεται για τις
ασφαλιστικές δικλίδες ελέγχου και για τη διαφάνεια που θα πρέ-
πει να επικρατήσει στην ανάπτυξη που έχει ανάγκη η χώρα. 

Αυτή τη στιγµή το 95% των µικρών επιχειρήσεων είναι αποκλει-
σµένες από όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως το Ταµείο
Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ, τραπεζικό δανεισµό και συνεχίζετε µε την
ίδια µεθοδολογία και την πολιτική και για την αξιολόγηση του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, αλλά και για τα συγχρη-
µατοδοτούµενα έως σήµερα, που φαίνεται ότι οδηγούνται σε
λίγες και ισχυρές οικογένειες που τώρα τελευταία, µάλιστα, συ-
νασπίστηκαν, δηµιουργώντας και κοινοπραξίες, για να µπορέ-
σουν να πάρουν όλους τους πόρους, και για τις ΑΠΕ και για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους. 

Τελικά, δεν µας έχετε πει κάτι για τόσα έργα που είχατε εγκαι-
νιάσει, που κόβατε κορδέλες και ακόµη βρίσκονται σε πάγωµα,
φεύγουν εργολάβοι, δεν έχουν ολοκληρωθεί. Τελικά, µε τον
τρόπο που φέρνετε αυτόν τον αναπτυξιακό νόµο δεν δίνετε ανα-
φορά σε κανέναν ούτε και στους αρµόδιους φορείς τους ενδιά-
µεσους, όπως περιφέρειες και δήµους. Τελικά, τι θα γίνει µε αυτά
τα έργα που επικαλείστε ότι στηρίζουν την ανάπτυξη; Είναι έργα
που έχουν παγώσει και έχουν αποχωρήσει και πολλοί εργολάβοι
από αυτά. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία παίρνει πρωτοβουλίες.
Λέµε ότι υπάρχει ανάγκη να στηριχθούν οι επενδύσεις. Υπολει-
πόµαστε σε σχέση µε τα άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αυτή την κραυγή αγωνίας εξέφρασαν και οι επιχειρηµατίες
της βορείου Ελλάδας. Είπαν ότι «είµαστε αποκλεισµένοι από τις
επενδύσεις, δεν µπορούµε να στελεχώσουµε τις επιχειρήσεις
µας, να επανδρώσουµε τις επιχειρήσεις µας µε προσωπικό, µε

νέες τεχνολογίες, να µπορέσουµε να αναπτυχθούµε ψηφιακά».
Τους έχετε αποκλείσει όλους αυτούς. Για ποια, λοιπόν, ανάπτυξη
µιλάτε σήµερα; 

Παίρνουµε το επόµενο διάστηµα µία πρωτοβουλία έτσι ώστε
ο ΣΥΡΙΖΑ προτάσεις που έχει ξαναφέρει στη Βουλή να τις φέρει
πάλι στις αρµόδιες επιτροπές και στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου, όπως το ζήτηµα του πρωτογενή τοµέα µε τις καθυ-
στερήσεις στις αποζηµιώσεις και τις ενισχύσεις, µία παρέµβαση
για τις παράλογες και τεράστιες χρεώσεις των τραπεζών που
πρέπει να συζητήσουµε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
και ασφαλώς επανακαταθέτουµε την επίκαιρη επερώτηση για τα
ζητήµατα ακρίβειας. Είναι όλα αυτά που απασχολούν τον ελλη-
νικό λαό και που ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία µία ακόµη
φορά θα τα φέρει ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου, προκει-
µένου να δοθούν λύσεις και απαντήσεις σε αυτά που πραγµατικά
απασχολούν τον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αθανάσιος

Παπαθανάσης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς για άλλη µια
φορά σε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που έρχεται στην ελ-
ληνική Βουλή η Αντιπολίτευση προτιµά να µιλάει επί παντός επι-
στητού, αλλά όχι για την ουσία και παραµένει χωρίς προτάσεις,
χωρίς λύσεις. 

Σήµερα έχουµε την ευκαιρία να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο
που έχει τη δυνατότητα να καθορίσει το µέλλον των δηµοσίων
επενδύσεων στη χώρα µας. Το νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων αναγνωρίζει τις ανάγκες της ελληνικής οι-
κονοµίας και τις προκλήσεις της εποχής µας, προσφέροντας
προσδοκίες για ανάπτυξη και πρόοδο. 

Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής αναδείχτη-
καν σοβαρά ζητήµατα που χρήζουν προσοχής. Δόθηκε έµφαση
στη διαδικασία ένταξης των έργων, την αποσυγκέντρωση των
εξουσιών για την ένταξη των έργων στο πρόγραµµα, ώστε να ενι-
σχυθεί η διαφάνεια και η λογοδοσία. Αναδείχτηκε η ανάγκη για
ένα αυτοτελές και συνεκτικό νοµοθετικό πλαίσιο, που θα δηµι-
ουργεί σταθερότητα στην εφαρµογή των αναπτυξιακών πολιτι-
κών. 

Επιπλέον η συνεχής χρήση των πόρων του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών µπορεί
να οδηγήσει σε περαιτέρω επενδυτικά κενά. Είναι ζωτικής σηµα-
σίας να κατανοήσουµε ότι η χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής
πολιτικής πρέπει να εστιάζει αποκλειστικά σε επενδύσεις και όχι
σε βραχυπρόθεσµες λύσεις. Αναγνωρίζουµε ότι η ανάπτυξη
απαιτεί σταθερές και συγκεκριµένες δράσεις, ακολουθώντας ένα
χρονοδιάγραµµα και µια σταθερή προσέγγιση. 

Οι προτάσεις που έγιναν στην επιτροπή για αναβάθµιση των
πληροφοριακών συστηµάτων και για ενδυνάµωση των διαδικασιών
λογοδοσίας είναι βήµατα προς τη σωστή κατεύθυνση. Οφείλουµε
να δώσουµε έµφαση στα κριτήρια ένταξης και να επενδύουµε σε
έργα που διασφαλίζουν τη στήριξη της κοινωνικής συνοχής και
της βιώσιµης ανάπτυξης. 

Κρίνεται εξαιρετικά σηµαντικό να σταθούµε στο έκτο Κεφά-
λαιο του νοµοσχεδίου «Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και συµπληρωµατικές διατάξεις». Στην παράγραφο
1 του συγκεκριµένου άρθρου θεσπίζεται η κατάρτιση και παρα-
κολούθηση από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών ενός κυλιόµενου δεκαετούς σχεδίου προγραµµατισµού
δηµοσίων επενδύσεων. Αυτό το σχέδιο θα επεκτείνεται πέραν
των ετών που προβλέπονται στο πλαίσιο κατάρτισης του µη-
τρώου παρακολούθησης δαπανών συντήρησης. Γιατί είναι ση-
µαντικό αυτό το σηµείο; Επειδή ουσιαστικά εγκαινιάζουµε τον
µακροχρόνιο προγραµµατισµό, οργανώνουµε τα πράγµατα και
παρακολουθούµε τις δεσµεύσεις µας, ώστε να αξιολογούµε αν
κάθε έργο εξελίσσεται σωστά ή όχι. 

Επιπλέον στο άρθρο 7 εξειδικεύεται η διαδικασία κατάρτισης
του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων, ο οποίος θα εκπο-
νείται από τη Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων σε συνερ-
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γασία µε τους φορείς διαχείρισης των προγραµµάτων και τους
φορείς χρηµατοδότησης. Εδώ αποσαφηνίζεται ο δεσµευτικός
χαρακτήρας του ψηφισµένου προϋπολογισµού. Δεσµευτικός χα-
ρακτήρας σηµαίνει ότι εισάγουµε δικλίδες ασφαλείας, θέτουµε
προϋποθέσεις και ακολουθούµε συγκεκριµένες διαδικασίες, δια-
σφαλίζοντας τη διαφάνεια και την αποδοτικότητα των επενδύ-
σεων. 

Εξειδικεύεται η διαδικασία που ακολουθεί η Γενική Διεύθυνση
Δηµοσίων Επενδύσεων για την κατάρτιση σχεδίου του µητρώου
παρακολούθησης δαπανών συντήρησης και του ετήσιου προ-
ϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων. Οι εκτιµήσεις δαπανών για
το τρέχον έτος και οι προβλέψεις για τα επόµενα έτη γίνονται µια
φορά ετησίως. Αυτή είναι µια οργανωµένη προσπάθεια που ει-
σάγει την υποχρέωση κατάρτισης ειδικής συνοδευτικής απολο-
γιστικής έκθεσης, βάζοντας έτσι δικλίδες ασφαλείας σε όλα τα
στάδια. Επιπλέον υιοθετούνται µέτρα απλούστευσης διαδικα-
σιών τα οποία είναι σαφή σε κάθε άρθρο. 

Στο δεύτερο Κεφάλαιο τίθενται οι κανόνες για τον πληρέστερο
προγραµµατισµό των δηµοσίων επενδύσεων πέραν από τη θέ-
σπιση δεκαετούς κυλιόµενου σχεδίου. Εξειδικεύει τη διαδικασία
και στήνονται µηχανισµοί και διαδικασίες για αποτελεσµατικό-
τερο και µακροπρόθεσµο προγραµµατισµό των επενδύσεων στη
χώρα µας καθώς και για την πληρέστερη παρακολούθησή τους. 

Στο τρίτο Κεφάλαιο καθιερώνονται κανόνες για την εκτέλεση
του ετήσιου προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων, ρυθµίζεται
η διαδικασία ένταξης όλων των έργων στον ετήσιο προϋπολογι-
σµό του Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
και η υποχρέωση των φορέων για την υλοποίηση των προγραµ-
µάτων τους. Είναι µια συµµετοχική διαδικασία όπου όλοι οι φο-
ρείς έχουν υποχρεώσεις και όλα καταγράφονται. 

Στο κεφάλαιο αυτό δηµιουργείται διακριτός λογαριασµός για
τη χρηµατοδότηση έργων αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών
καίριας σηµασίας. Έτσι το έκτακτο γίνεται τακτικό και προγραµ-
µατίζεται συστηµατικά. Επιπλέον εισάγεται άξονας µακροχρό-
νιων υποχρεώσεων για να υπάρχει συνολική αποτίµηση. 

Στο τέταρτο Κεφάλαιο το νοµοσχέδιο αυτό στοχεύει στη δη-
µιουργία ενός αποτελεσµατικότερου και πιο διαφανούς πλαισίου
προγραµµατισµού και εκτέλεσης δηµοσίων επενδύσεων. Εισάγει
σαφείς δικλίδες ασφαλείας, απλουστεύει τις διαδικασίες και προ-
ωθεί τη συµµετοχικότητα µε τον καλύτερο προγραµµατισµό, αν-
τιµετωπίζοντας και τις προκλήσεις των φυσικών καταστροφών
µε προνοητικότητα.

Το πέµπτο Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου έρχεται να επιλύσει ένα
χρόνιο πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε στον τοµέα των δηµο-
σίων έργων. Ορίζεται πλέον µια σαφής διαδικασία για την ολο-
κλήρωση των έργων του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων
και τη συνεχή εκκαθάριση κάθε έτος των ανενεργών έργων. Κατ’
αυτόν τον τρόπο εξορθολογίζουµε και εκλογικεύουµε τις διαδι-
κασίες, δίνοντας τα εργαλεία στους φορείς, ώστε να γνωρίζουν
ανά πάσα στιγµή ποια είναι η κατεύθυνσή µας και ποιος είναι ο
δηµοσιονοµικός χώρος για την υλοποίηση νέων δράσεων. Με
αυτό το νοµοσχέδιο εξασφαλίζουµε ότι κάθε φορά οι επενδύσεις
θα είναι συγκεκριµένες, στοχευµένες και καλά αποτυπωµένες.

Στο έκτο Κεφάλαιο εδραιώνουµε µηχανισµούς για την πληρέ-
στερη παρακολούθηση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύ-
σεων. Αυτοί οι µηχανισµοί περιλαµβάνουν τη συστηµατική
καταγραφή και παρακολούθηση των δαπανών συντήρησης και
λειτουργίας των έργων. Αυτό µας επιτρέπει να προσδιορίζουµε
όλες τις υποχρεώσεις µε διαφάνεια και ακρίβεια. Αυτό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ανταποκρίνεται σε ανάγκες των περιφε-
ρειαρχών και των φορέων που διαχειρίζονται έργα, καθώς θα
έχουν µια πλήρη αποτύπωση των δαπανών και των υποχρεώσεών
τους. Η διαφάνεια αυτή επιτρέπει την άσκηση υπεύθυνης και
στοχευµένης πολιτικής σε όλα τα επίπεδα. Επιπλέον, συστήνεται
ένα µητρώο δικαιούχων έµµεσων πληρωµών, το οποίο θα επιτρέ-
πει την αποτελεσµατική παρακολούθηση όλων των πληρωµών µε
ένα καινοτόµο σύστηµα. Ορίζονται επίσης διαδικασίες αξιολόγη-
σης του αναπτυξιακού προγράµµατος και των αποτελεσµάτων
του µε δηµοσίευση των σχετικών στοιχείων, ενισχύοντας έτσι τη
δηµόσια λογοδοσία και τη διαφάνεια.

Στο έβδοµο Κεφάλαιο ρυθµίζονται οι διαδικασίες για την κα-

τηγοριοποίηση και την παρακολούθηση των εσόδων του προ-
γράµµατος. Ο στόχος είναι η ολοκληρωµένη καταγραφή και πα-
ρακολούθηση τόσο των εσόδων που έρχονται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, όσο και εκείνων που αφορούν τη δηµοσιο-
νοµική καθαρή θέση του προγράµµατος. 

Με το νέο αυτό νοµοσχέδιο δεν προχωρούµε απλά µπροστά.
Θέτουµε τις βάσεις για µια πιο οργανωµένη, διαφανή και αποδο-
τική διαχείριση των δηµοσίων επενδύσεων. Δίνουµε έµφαση στη
µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα των έργων και εξασφαλίζουµε την
καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των πόρων µας. Δεν είναι απλά µια
τυπική διαδικασία. Εισάγει νέα πρότυπα νοµοθέτησης στον
τοµέα των δηµοσίων επενδύσεων. Με τις προβλεπόµενες διατά-
ξεις βελτιώνεται η διαχείριση και ο έλεγχος των επενδύσεων.
Εξασφαλίζεται η διαφάνεια και η ευελιξία και δηµιουργείται µια
δυναµική βάση για την ανάπτυξη της χώρας µας.

Υπογραµµίζω τη σηµασία της συνεχούς βελτίωσης και προ-
σαρµογής του νοµοθετικού πλαισίου στις νέες συνθήκες. Με
αυτόν τον τρόπο διασφαλίζουµε ότι οι δηµόσιες επενδύσεις θα
συµβάλλουν ουσιαστικά στην ανάπτυξη και την ευηµερία της
χώρας µας. Είναι η ώρα να υποστηρίξουµε έναν µακροχρόνιο
προγραµµατισµό και να αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις του
µέλλοντος µε σχέδιο και υπευθυνότητα. Στο χέρι µας είναι να
διασφαλίσουµε µία προοπτική που θα προσφέρει ευκαιρίες σε
όλους τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία
και ακολουθεί ο κ. Πλεύρης. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν είπατε ότι θα ανέβει ο Υπουργός; Λάθος άκουσα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ήταν ο Παπαθανά-
σης ο συνάδελφος. Υπήρξε µια σύγχυση.

Παρακαλώ, κύριε Μπουκώρο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, για να µη συζητάµε και αναζητούµε τα αυτονόητα σε
αυτή τη χώρα, οπωσδήποτε το θεσµικό πλαίσιο για τις δηµόσιες
επενδύσεις χρειαζόταν µια βελτίωση, µια ενίσχυση, έναν εκσυγ-
χρονισµό. Τα πράγµατα έχουν αλλάξει. Ο νόµος είναι από το
1952, µια νέα νοµοθετική πρωτοβουλία το 2014, νέα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία σήµερα, 900 εκατοµµύρια δηµόσιες επενδύσεις το
2025. Οπωσδήποτε είναι θετική η νέα νοµοθετική παρέµβαση. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφερθώ σε ορισµένα ζητήµατα
που απασχολούν την επικαιρότητα και ακούστηκαν και εντός της
Αιθούσης. Θα µιλήσω για ένα πολύ µεγάλο πράγµα που αφορά
όλους µας, για ένα µικρότερης οικονοµικής σηµασίας ζήτηµα, το
οποίο αφορά εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες και για ένα µεγα-
λύτερης οικονοµικής σηµασίας ζήτηµα που αφορά εκατοµµύρια
Ελλήνων. 

Ξεκινώ κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ηλε-
κτρική διασύνδεση Ελλάδος και Κύπρου. Η τροπολογία που φέρ-
νει η Κυβέρνηση σήµερα δείχνει την αποφασιστικότητά της,
ξεπερνάει την οποιαδήποτε κριτική έχει γίνει για ενδοτισµό και
για έλλειψη αποφασιστικότητας στην προάσπιση των εθνικών
συµφερόντων. Φέρνει την Ελλάδα πιο κοντά στην Κύπρο και την
Κύπρο πιο κοντά στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Είναι µια τρο-
πολογία που νοµίζω ότι πρέπει να ψηφίσουµε όλοι για λόγους
αυτονόητους, για λόγους εθνικού συµφέροντος. 

Πάω σε µια δεύτερη τροπολογία, κύριε Υπουργέ, που είναι η
τροπολογία για τη µείωση κατά 50% του φόρου στα σκάφη µέχρι
επτά µέτρα. Ξέρετε ότι οι ιδιοκτήτες µικρών σκαφών στην Ελ-
λάδα, όσοι κατέχουν βάρκες στην Ελλάδα, είναι εκατοντάδες χι-
λιάδες. Κάποιοι υπολογισµοί τους φέρνουν στους τριακοσίους
πενήντα χιλιάδες ιδιοκτήτες. Και λέω, λοιπόν, το εξής. Όπως είπε
και ο νοµπελίστας ποιητής µας Οδυσσέας Ελύτης, «Αν αποσυν-
θέσεις την Ελλάδα, τι θα σου µείνει; Μια ελιά, ένα αµπέλι κι ένα
καράβι. Και µε αυτά µπορείς να την ανασυνθέσεις». Άρα, η σχέση
του Έλληνα µε τη θάλασσα, µε το υγρό στοιχείο και µε τα πλε-
ούµενα είναι ισχυρή από αρχαιοτάτων χρόνων και παραµένει και
σήµερα ισχυρή.
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Θυµίζω ότι το 2020 είχε αναβιώσει ένας φόρος µε βάση τον
νόµο του ’75 για 1.000 ευρώ στα σκάφη άνω των επτά µέτρων,
που είναι επίσης πάρα πολλοί οι Έλληνες κάτοχοι. Τότε είχα αγω-
νιστεί και ο τότε Υφυπουργός Φορολογικής Πολιτικής, ο κ. Βε-
συρόπουλος, µε είχε ακούσει πραγµατικά και µειώσαµε τον φόρο
εκείνον από τα 1.000 στα 200 ευρώ. Σήµερα που αναβίωσε ο
φόρος για τα µικρότερα σκάφη µέχρι επτά µέτρα, που δεν είχε
προβλεφθεί τότε σε εκείνη την παρέµβαση, θέσαµε το ζήτηµα
από το καλοκαίρι στον κ. Χατζηδάκη, το µελέτησε µε την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και σήµερα έχουµε την τροπολογία
που λέει τι; Παραγράφονται τα 100 ευρώ για κάθε βάρκα, για
κάθε µικρό πλεούµενο που είχαν αναβιώσει από το ’20 και είχαν
συγκεντρωθεί µέχρι σήµερα 400 ή 500 ευρώ για τον κάθε κάτοχο
και στο εξής η φορολογία, το τέλος αυτό θα είναι το ελάχιστο
δυνατό στα 50 ευρώ ετησίως. 

Επειδή το Σαββατοκύριακο στον Βόλο µίλησα µε πάρα πολ-
λούς κατόχους τέτοιων µικρών πλεούµενων σκαφών µέχρι επτά
µέτρα, είναι όλοι απολύτως ικανοποιηµένοι από τη σηµερινή τρο-
πολογία. Και θέλω και εγώ να ευχαριστήσω τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, τον συνάδελφό σας, κύριε Παπα-
θανάση, τον Κωστή Χατζηδάκη, που άκουσε και είδε αυτό το ζή-
τηµα της µείωσης της φορολογίας για τα µικρά σκάφη πρώτον
και δεύτερον της παραγραφής των όσων χρηµάτων είχαν συσ-
σωρευτεί ως οφειλές από 400 ως 500 ευρώ. 

Το τρίτο θέµα που θέλω να θίξω είναι όλος αυτός ο κουρνια-
χτός, όλη αυτή η σκόνη που έχει σηκωθεί µε την υπογραφή των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας για τα κόκκινα δάνεια. Και
επειδή είµαι ένας εκ των υπογραφόντων Βουλευτών, νοµίζω µπο-
ρεί να ερµηνεύσω καλύτερα και τις προθέσεις των συναδέλφων,
αλλά να σχολιάσω και τα όσα ακούστηκαν στη συνέχεια. Έχω
την εντύπωση ότι οι εκπρόσωποι ορισµένων κοµµάτων που κυ-
βέρνησαν αυτή τη χώρα εδώ -δεν µιλώ για τα µικρότερα κόµµατα
που εν πάση περιπτώσει έχουν και την ελευθερία να πουν και µια
κουβέντα παραπάνω, διότι δεν έχουν κριθεί ως κυβερνήσεις- δια-
βάζουν και την ερώτηση όπως τους βολεύει, ερµηνεύουν και την
απάντηση σύµφωνα µε την πολιτική τους στόχευση. 

Η ερώτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε για έναν και
µόνο λόγο, έχει στόχο την εφαρµογή του νόµου και τη βελτίωση
όπου αυτή χρειάζεται. Και κρατάω µόνο µια γραµµή από την
απάντηση του Υπουργού Οικονοµικών που λέει κάτι το οποίο δεν
σχολίασε κανένας: «Βελτιώσεις γίνονταν, γίνονται και θα γίνονται
στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών». Και έχουν
γίνει πράγµατι τρεις νοµοθετικές παρεµβάσεις από το ’20 που
ψηφίστηκε ο νόµος και αφήνει ανοιχτό το ενδεχόµενο ο Υπουρ-
γός να γίνουν και άλλες βελτιώσεις, γιατί στόχος της ερώτησης
των Βουλευτών ήταν ένας και µόνος, η εφαρµογή των διατάξεων
του νόµου και η βελτίωσή του όπου απαιτείται, µε κεντρικό
στόχο, µε απώτερο στόχο να συµπεριληφθούν όσο το δυνατόν
περισσότεροι δανειολήπτες στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθ-
µισης. 

Όσοι µιλούν για οµάδες, για ρωγµές και οτιδήποτε άλλο είναι
µακράν της πραγµατικότητας. Επιδίδονται και σε πολιτικές εξυ-
πνάδες. Μας λένε «υπογράψτε την τροπολογία µας, υπογράψτε
την πρόταση νόµου» ποιοι; Οι εκπρόσωποι των κοµµάτων που
όταν κυβέρνησαν έφεραν νόµους για την παραχώρηση των δα-
νείων στους servicers. Οι εκπρόσωποι των κοµµάτων οι οποίοι
όταν κυβέρνησαν έφεραν για πρώτη φορά τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς στην Ελλάδα. Οι εκπρόσωποι των κοµµάτων
που όταν έφυγαν από την εξουσία ξέχασαν να επεκτείνουν το κα-
θεστώς προστασίας της πρώτης κατοικίας και άφησαν πραγµα-
τικά απροστάτευτους τους κατόχους πρώτης κατοικίας.

Κατ’ αρχάς, µε αυτόν τον νόµο οι ευάλωτες κατηγορίες συµ-
πολιτών µας προστατεύονται και µπαίνουν στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό ρύθµισης. Εµείς οι δέκα Βουλευτές δεν καταθέσαµε την
ερώτηση για να υπερασπιστούµε τα συµφέροντα ενός πολίτη
που θεώρησε ότι πρέπει να πάρει ένα δάνειο, να µην πληρώσει
ούτε µία δόση και να θεωρεί ότι το ακίνητο του ανήκει. 

Αυτό είναι µια ανεδαφική σκέψη και δεν µπορεί να την υποστη-
ρίξει κανένας. Εµείς θέλουµε να µπουν όσο το δυνατόν περισ-
σότεροι από τους συµπολίτες µας, νοικοκυριά και επιχειρήσεις
που µέχρι την κρίση ήταν ενήµεροι στις υποχρεώσεις τους,

έχουν πληρώσει ένα µεγάλο µέρος του δανείου τους και σήµερα
έχουν µια βιωσιµότητα και µπορούν να συνεχίσουν την αποπλη-
ρωµή τους. Εκεί στοχεύουµε και η Κυβέρνηση και εµείς οι Βου-
λευτές που κάναµε την ερώτηση. 

Τα πράγµατα είναι καθαρά και τα θολώνουν όσοι δεν ασχολή-
θηκαν µε το θέµα και ασχολούνται µόνο για ψηφοθηρικούς λό-
γους, ενώ κυβέρνησαν τη χώρα και έκαναν τα αντίθετα. Πώς να
γίνεται πιστευτοί από τον ελληνικό λαό, ιδιαίτερα οι εκπρόσωποι
κοµµάτων που κυβέρνησαν τη χώρα για µεγάλα χρονικά διαστή-
µατα; Είδαν τους νόµους που έφεραν; Ποιοι συνάδελφοι µας κα-
λούν να υποστηρίξουµε τις πρωτοβουλίες τους; Αυτοί που δεν
έκαναν ούτε µια ερώτηση, που δεν εξέφρασαν ούτε µια αντίθεση
όταν ψήφιζαν τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και τη µετα-
βίβαση των δανείων στους servicers; Με τι αξιοπιστία µας κα-
λούν, αλήθεια, να υποστηρίξουµε µια τέτοια πρωτοβουλία;

Η Νέα Δηµοκρατία και οι δέκα Βουλευτές είναι ενωµένοι και
συντεταγµένοι και ο ρόλος µας δεν τελειώνει µε την ψήφιση ενός
νοµοσχεδίου. Πρέπει να ενδιαφερόµαστε και για την εφαρµογή
του νόµου και για τη βελτίωση όπου αυτή απαιτείται και αυτό κρί-
νεται από τα αποτελέσµατα που επιφέρει ένας νόµος και από το
αποτύπωµα που αφήνει στην κοινωνία. Και, πράγµατι, πι-
στεύουµε ότι ένας µεγάλος αριθµός από τα δάνεια τα «κόκκινα»
τα σηµερινά µπορούν να ενταχθούν στη ρύθµιση και θα γίνει
αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και ολοκληρώστε
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Και ολοκληρώνω, για να µην υπάρ-
χουν παρερµηνείες και, αν θέλετε, ερµηνείες κατά το δοκούν ή
σύµφωνα µε τον πολιτικό καιροσκοπισµό που διακρίνει τον κα-
θέναν, η ίδια η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός στην τελευταία Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος µετά την
ερώτηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας είπαν το εξής
απλό και όποιος θέλει να το καταλάβει το καταλαβαίνει: Οι Βου-
λευτές έχουν υποχρέωση, έχουν καθήκον να αναδεικνύουν µέσω
του κοινοβουλευτικού έργου τα προβλήµατα των πολιτών και οι
Υπουργοί έχουν καθήκον να απαντούν και να επιλύουν τα προ-
βλήµατα. 

Σε αυτή τη γραµµή, λοιπόν, είναι η Νέα Δηµοκρατία ολόκληρη
και η Κοινοβουλευτική της Οµάδα και η Κυβέρνηση και αφήστε
κατά µέρος τους πολιτικούς εξυπνακισµούς, αν θέλετε να ανα-
συγκροτηθείτε ως κόµµατα της Αντιπολίτευσης, γιατί και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση χρειάζεται στο κοινοβουλευτικό µας
πολίτευµα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από τα τελευταία που αναφέρθηκε ο συνάδελφος

ο Χρήστος ο Μπουκώρος, γιατί εδώ πέρα έχουµε µπερδέψει
τους ρόλους. Ούτε παλληκαράς είσαι, όπως ειπώθηκε γιατί
ακούστηκε για παλληκαράδες που κάνουν ερωτήσεις. Οι Βου-
λευτές προφανέστατα και οι κυβερνητικοί Βουλευτές είµαστε
εδώ πέρα όχι για να ερχόµαστε να ψηφίζουµε νοµοσχέδια και να
φεύγουµε, αλλά για να βοηθούµε το κυβερνητικό έργο, να κρί-
νουµε το κυβερνητικό έργο και να µπορέσουµε να ζητάµε και
βελτιώσεις. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μόνο που δεν είστε εδώ πέρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κάποιοι που το κόµµα τους ξεκινάει
από µήτρες της Αριστεράς έχουν µάθει αλλιώς. Έχουν µάθει ότι
οι Βουλευτές έρχονται, ψηφίζουν και επειδή συνέβησαν στα κόµ-
µατά σας, όταν δεν αρέσουν και οι ψηφοφορίες των Αρχηγών γί-
νονται ξανά ψηφοφορίες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η µήτρα η δικιά σας που έχει λειτουργήσει. Οπότε

είναι αρκετά δύσκολο να καταλάβετε ότι η φιλελεύθερη παρά-

21298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ταξη, η µεγάλη φιλελεύθερη παράταξη προφανώς έχει ελεύθε-
ρους Βουλευτές να τοποθετούνται και να κρίνουν πολιτικά. 

Τι κάνατε, όµως, εσείς για να δείξετε τη µικροπρέπεια; Έρχον-
ται, λοιπόν, οι δέκα Βουλευτές…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έντεκα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ:…αναδεικνύουν ένα θέµα που προφα-
νώς απασχολεί τους πολίτες και έρχονται και αναφέρονται στο
νοµικό πλαίσιο το οποίο έχει διαµορφωθεί -το νοµικό πλαίσιο που
έχει διαµορφωθεί και είναι ένα νοµικό πλαίσιο που από το 40%
των δανείων του 2019 το έχει πάει στο 7,5%, που έβγαλε έναν
οδικό χάρτη εξωδικαστικού συµβιβασµού- και σε όλη αυτή τη
διαδικασία επισηµαίνουν κάποια θέµατα και για ενηµέρωση και
για τυχόν βελτίωση. Και αυτό το πράγµα, όπως πολύ σωστά, ει-
πώθηκε για το γνωρίζετε, ζητήθηκε από τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό στην τελευταία Κοινοβουλευτική Οµάδα ότι οι
Βουλευτές πρέπει να ρωτάνε και οι Βουλευτές είναι υποχρεωµέ-
νοι να απαντάνε.

Και είχα και εγώ την τύχη και µε τον Δηµήτρη τον Μαρκόπουλο
να κάνουµε και µια ερώτηση αναφορικώς µε την εγκληµατικό-
τητα που αναπτύσσεται στους Ροµά και µε µεγάλη χαρά βλέ-
πουµε ότι υπάρχει ένταση το τελευταίο διάστηµα επιχειρήσεων,
προκειµένου να µην υπάρχει αυτή η ανοµία. Εµείς, λοιπόν, έτσι
λειτουργούµε ως κόµµα. Λειτουργούµε δηµοκρατικά.

Και ερχόµαστε τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο και
οφείλω να πω ότι αυτή είναι η πρώτη φορά που µου συµβαίνει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ. Είµαι όλη τη
µέρα στη συνεδρίαση ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και δεν
έχω να απαντήσω τίποτα στην Αντιπολίτευση για το νοµοσχέδιο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μα δεν έχουν ασχοληθεί.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κανένας από τους πολιτικούς Αρχη-

γούς -µίλησαν έξι πολιτικοί Αρχηγοί- δεν µίλησε για το νοµοσχέ-
διο. Καµµία σχέση απολύτως µε το νοµοσχέδιο. Τίποτα. Έπιασαν
όλα τα θέµατα στην εναρκτήρια οµιλία τους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνεις λάθος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να εξαιρέσω λέτε τον κ. Κουτσούµπα

που πήγε και στο νοµοσχέδιο. Αναφέρθηκε σε χίλια δυο άλλα
πράγµατα, όλοι είπαν κάτι για το νοµοσχέδιο, όλοι οι πολιτικοί
Αρχηγοί, αλλά κανένας δεν αναφέρθηκε. 

Πάµε τώρα. Ο Νίκος ο Παππάς, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας έπιασε όλες τις ενότητες οι οποίες υπάρχουν. Να
απαντήσουµε στα πάντα, στο ό,τι υπάρχει µε τάση κιόλας να δι-
καιολογήσει τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ γιατί πάντοτε γυρ-
νούσε σε ό,τι έκαναν. Ο αξιότιµος Αρχηγός της Ελληνικής Λύσης
δεν αναφέρθηκε καθόλου στο νοµοσχέδιο. Δεν είπε ούτε µια
κουβέντα. Ασχολήθηκε µε µια σειρά άλλα θέµατα. Το ίδιο έκανε
και η αξιότιµη Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας η οποία µπήκε
σε µεγάλη θεµατολογία. 

Άρα, αυτό τι σηµαίνει για να το πούµε απλά; Σηµαίνει ότι το
νοµοσχέδιο είναι σωστό και το καταψηφίζετε για µικροκοµµατι-
κούς λόγους. Ειπώθηκε ότι από το 1952 είχε να γίνει µια διεύ-
ρυνση αυτού του πλαισίου, έγιναν κάποιες παρεµβάσεις το 2014
και στην πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή ερχόµαστε και διασφα-
λίζουµε µε τη συγκεκριµένη νοµοθεσία για τις δηµόσιες επενδύ-
σεις και τη διαφάνεια και την ταχύτητα και την καλύτερη
λειτουργία µε βάση τις σηµερινές συνθήκες που υπάρχουν µε
πολύ περισσότερα χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Και θα έπρεπε να πείτε τουλάχιστον και µια κουβέντα για τα
900 εκατοµµύρια ευρώ τα οποία µπαίνουν από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, που είναι ποσό ρεκόρ και για τα 400 εκατοµµύρια
προηγούµενων ετών και για τα 600 τώρα και για το δεκαετές
πλάνο που υπάρχει προκειµένου να µπορούν να παρακολου-
θούνται µε τον καλύτερο τρόπο οι δηµόσιες επενδύσεις. 

Αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει, όχι θεωρητικά, πρακτικά ότι
ενδιαφέρεται για την ανάπτυξη. Δεν θα µπω στη λογική των δει-
κτών για να δούµε πού βρισκόταν η χώρα και πού βρίσκεται σή-
µερα, αλλά µπορώ να σας πω τους ρυθµούς µε τους οποίους
τρέχει ένα βασικό χρηµατοδοτικό εργαλείο, που είναι το Ταµείο
Ανάκαµψης, που το χλευάζατε όταν εµείς το συζητούσαµε και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης το έθετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σή-
µερα όλοι µιλάνε γι’ αυτό το Ταµείο Ανάκαµψης καθώς, επίσης,

και για όλα τα προγράµµατα των δηµοσίων επενδύσεων. 
Και επειδή γίνεται πολλή κουβέντα αν είµαστε Κυβέρνηση των

λίγων των πολλών, άµα δείτε όλοι αυτοί οι πόροι, το 1,5 δισεκα-
τοµµύριο του Ταµείου Ανάκαµψης που πηγαίνει στα νοσοκοµεία,
είναι για τους λίγους ή για τους πολλούς;

Το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή η στέγη η οποία µπαίνει από το
Ταµείο Ανάκαµψης, οι επισκευές των σχολείων, οι οποίες θα γί-
νουν µε το πρόγραµµα της Μαριέττας Γιαννάκου, είναι για τους
λίγους ή για τους πολλούς;

Εµείς αποδεικνύουµε πρακτικά ότι είµαστε µε τους πολλούς
και επειδή εδώ πέρα γίνεται και µια κατάχρηση και ένας λαϊκι-
σµός το ποιος εκπροσωπεί τον λαό, ναι, κυρίες και κύριοι, ο λαός
εκπροσωπείται από αυτούς που ψηφίζει και αυτοί που ψηφίζει
ερχόµαστε εδώ πέρα και είµαστε Βουλευτές και δεν θα µας υπο-
δεικνύει κανένας ούτε τον τρόπο µε τον οποίο θα λειτουργούµε
ούτε τις ερωτήσεις που θα κάνουµε. Ο λαός, όµως, κρίνει και κρί-
νει ότι µέσα σε όλο αυτό το πλαίσιο η συγκεκριµένη Κυβέρνηση
όποτε χρειάστηκε στήριξη και στο κοµµάτι των δηµοσίων επεν-
δύσεων θα µπορέσουµε να κάνουµε ένα ρεκόρ επενδύσεων,
όπως έχει φτάσει σε όλο αυτό το διάστηµα, που τελικά γυρνάει
πίσω στους πολίτες.

Και κρατείστε και αυτό που αναφέρθηκε σήµερα στη σύντοµη
τοποθέτηση που έκανε ο Υπουργός Οικονοµίας στο γεγονός ότι
σήµερα και µε τους δείκτες η χώρα τρέχει σε πολύ υψηλό βαθµό
στο κοµµάτι των ΣΔΙΤ, που τα ΣΔΙΤ είναι ο κεντρικός βραχίονας
βάσει του οποίου πολύ γρήγορα έρχονται έργα στους πολίτες
και υπηρεσίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιµένω ακόµα και τώρα
στους λίγους οµιλητές που έχουν µείνει -οφείλω να πω, βέβαια,
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των οµιλητών που έχουν εγγραφεί
είναι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας- να κάνετε παρατηρή-
σεις για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και ποιοι είναι οι λόγοι που
δεν τον ψηφίζετε. 

Και κύριε Πρόεδρε, µία µόνο σύντοµη τοποθέτηση και για την
τροπολογία η οποία αναφέρθηκε σχετικά µε τη σύνδεση της Κύ-
πρου. Ειδικά αναφέροµαι τώρα στα κόµµατα τα οποία θέλουν να
ονοµάζονται πατριωτικά ή να ορέγονται ότι εκφράζουν τους δε-
ξιούς πολίτες. Δεν είναι δυνατόν να υπάρξει τροπολογία διασύν-
δεσης Κύπρου - Ελλάδας και να καταψηφιστεί από εσάς. Όταν
καταψηφίζεις κάτι, τι σηµαίνει; Ότι στην πραγµατικότητα θες να
µη γίνει. Δεν υπάρχει άλλη εκδοχή. Μπορεί να κάνετε εκατό κρι-
τικές, να πείτε «θέλω να βελτιωθεί αυτό, θέλω εκείνο». Στο τέλος
της ηµέρας, όµως, αυτό που θα ψηφίσετε θα σας συνοδεύει.

Και εγώ σας το λέω ευθέως: Σήµερα, αν µας παρακολουθεί ο
Ερντογάν, τι θέλει, η συγκεκριµένη τροπολογία να ψηφιστεί ή να
µην ψηφιστεί; Να γίνει διασύνδεση της Κύπρου µε την Ελλάδα ή
να µη γίνει;

Και σας εξηγήθηκε από τον Υπουργό ότι πράγµατι και αυτό το
οποίο αναφέρετε είναι ακριβώς η ενδυνάµωση, ότι εµείς λέµε µε
οποιονδήποτε τρόπο το συγκεκριµένο έργο θα γίνει και το εγ-
γυόµαστε εµείς, ό,τι και να συµβεί εµείς µε την Κύπρο θα το κά-
νουµε.

Άρα, για να µην µπερδευόµαστε, αύριο το πρωί όσοι δεν ψη-
φίζετε θα είστε υπόλογοι και θα είστε υπόλογοι και της κριτικής
και θα είστε υπόλογοι διότι θα ερχόµαστε και θα λέµε ότι µε την
ψήφο σας δεν εξυπηρετείτε τα συµφέροντα Ελλάδος - Κύπρου,
αλλά εξυπηρετείτε αυτούς που δεν θέλουν να διασυνδεθεί η Ελ-
λάδα µε την Κύπρο.

Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι -και κλείνω- θέλω να πω κάτι, το λέω
σχεδόν σε κάθε τοποθέτησή µου και δεν κάνω πια καθόλου κα-
τάχρηση του χρόνου ούτε ολοκληρώνω τον χρόνο µου. Η Βουλή
είναι και για τους Βουλευτές και πραγµατικά πρέπει να βρούµε
µία λύση και στο θέµα του χρόνου, αλλά και στο γεγονός ότι εν
τέλει σήµερα είναι δικαίωµά τους από τον Κανονισµό της Βου-
λής, εµφανίστηκαν όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί µαζί. Θα πρέπει,
όµως, να δούµε κάτι. Προφανώς, ο πολιτικός Αρχηγός και θα
προηγείται και θα µιλήσει, αλλά να υπάρχει και ένας προγραµ-
µατισµός και να υπάρχει και µια απόλυτη τήρηση του χρόνου,
διότι η απαξία του Κοινοβουλίου ξεκινά από την απαξία του Βου-
λευτή και ο Βουλευτής ο οποίος βάζει κάρτα στις 9.00’ ή στις
10.00’ το πρωί και έχει φτάσει 9.00’ το βράδυ και δεν έχει µιλήσει,
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τότε -µε συγχωρείτε- τον απαξιώνουµε. Αυτό είναι µια παρατή-
ρηση που πιστεύω ότι πρέπει να τη δούµε µε µία µεγαλύτερη
προσοχή στα θέµατα τα οποία σας αφορούν, στο κοµµάτι δη-
λαδή της Διάσκεψης των Προέδρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για την οικονοµία στον χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο
για τρία λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ζήτησα και εγώ τον λόγο. Ας προ-
ηγηθεί ο κ. Χήτας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, ο κ. Χήτας
θα προηγηθεί για τρία λεπτά ακριβώς και στη συνέχεια θα δώσω
και σε εσάς τον λόγο για τρία λεπτά ακριβώς. Τρία! Έχετε µιλή-
σει σαράντα πέντε λεπτά, κυρία Πρόεδρε. Σας το λέω από τώρα
ότι δεν πρόκειται να επιτρέψω κανέναν στην παρέµβασή του να
µιλήσει πάνω από τρία λεπτά, όταν έχει µιλήσει σαράντα πέντε
από τα δεκαπέντε που δικαιούται.

Τρία λεπτά, κύριε Χήτα, έχετε εσείς, τρία λεπτά, κυρία Πρό-
εδρε, εσείς.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή όλα όσα είπε πριν από λίγο ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Πλεύρης, κλείνοντας
και αναφερόµενος στο θέµα της Κύπρου, κύριε Κοινοβουλευτικέ
Εκπρόσωπε, είπατε ότι εγγυάσθε τη σύνδεση Ελλάδας - Κύπρου.

Θέλω να ξεκαθαρίσουµε το εξής εµείς από τη δική µας
πλευρά, για να είµαστε συνεννοηµένοι: Η Ελληνική Λύση, κύριε
Πλεύρη, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ψηφί-
σει, θα υπερψηφίσει τη συγκεκριµένη τροπολογία γιατί για εµάς
είναι εθνικό καθήκον. Από το πρωί, όµως, έχουµε τονίσει κάποια
συγκεκριµένα θέµατα για τα οποία δεν έχουµε πάρει απαντήσεις
ούτε νωρίτερα από τον κ. Σκυλακάκη ούτε απαντήθηκαν τώρα.
Άλλα είπε ο κ. Σκυλακάκης νωρίτερα κάνοντας λόγο για γεωπο-
λιτικό ρίσκο και αυτή τη στιγµή ο κ. Πλεύρης είπε ότι εγγυώνται
τη διασύνδεση Ελλάδας - Κύπρου. Εµείς λέµε, πώς µπορεί να
υπάρχει γεωπολιτικό ρίσκο σε κάτι δικό µας, σε δικό µας δι-
καίωµα; Και δεν µας απαντάει κανείς.

Τι σηµαίνει η φράση, κύριε Πλεύρη, «αν το έργο καθυστερήσει
ή µαταιωθεί εξαιτίας εξωτερικών παραγόντων». Ποιοι είναι αυτοί
οι παράγοντες; Τι φοβάστε; Τι θα γίνει, κύριε Πλεύρη, αν βγάλει
µια φρεγάτα αύριο η Τουρκία εκεί που θα ποντίσουµε εµείς το
καλώδιο; Θα έχουµε ό,τι έγινε στην Κάσο;

Εµείς ως Ελληνική Λύση έχουµε πλήρη εµπιστοσύνη και πι-
στεύουµε στις Ένοπλες Δυνάµεις µας. Θα τις αφήσετε να διώ-
ξουν την τουρκική φρεγάτα ή θα υπαναχωρήσουµε πάλι, όπως
κάναµε στην Κάσο; Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Και θα κληθούµε
πάλι να πληρώσουµε όλο το ποσό µαζί µε τους Κύπριους και η
δουλειά δεν θα γίνει και θα φάµε και την ξεφτίλα όλοι. Σε αυτά
δεν απαντάτε και διακρίνω και διαφορετικές θέσεις µε τον κ. Σκυ-
λακάκη.

Και επίσης, µιας και είστε σήµερα εδώ -είναι ο Υπουργός που
εκπροσωπεί την Κυβέρνηση και σε λίγο θα µιλήσει, είναι ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος- οφείλετε µέχρι το πέρας της συνεδρία-
σης -και κλείνω, κύριε Υπουργέ- να διαψεύσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας το δηµοσίευµα του πρακτορείου «REUTERS»
πριν από λίγα λεπτά. Υπάρχει δηµοσίευµα του πρακτορείου
«REUTERS», το οποίο λέει το εξής, ότι η Ελλάδα και η Τουρκία
εξετάζουν τον διαχωρισµό, όπως λέει συγκεκριµένα -στα αγγλικά
είναι, θα το καταθέσω στα Πρακτικά, θα πάω να το εκτυπώσω
τώρα, γιατί πριν από λίγο βγήκε- «τον διαµοιρασµό του Αιγαίου».
Υπάρχει ολόκληρο κείµενο στο πρακτορείο «REUTERS» µε λεπτο-
µέρειες για τις συναντήσεις του Πρωθυπουργού µε τον Ερντογάν
πριν λίγες µέρες και τις συναντήσεις που είχαν οι Υπουργοί Εξω-
τερικών των χωρών Ελλάδας και Τουρκίας.

Οφείλει η Κυβέρνηση µέχρι το πέρας της συνεδρίασης απόψε
να πάρει θέση και να µας πει αν ισχύει το δηµοσίευµα του πρα-
κτορείου «REUTERS» µε λεπτοµέρειες –θα το καταθέσω στα
Πρακτικά αµέσως µετά το τέλος της παρέµβασής µου- ή να το
διαψεύσει. Γιατί µην τολµήσει κανείς πραγµατικά και απλώσει
χέρι στην ελληνική περιουσία, σε αυτά όλα που ανήκουν στην
Ελλάδα! Μην πάτε να κάνετε τις Πρέσπες του Αιγαίου! Ξαναλέω,
να διαψεύσετε τώρα µέχρι το τέλος της συνεδρίασης είτε ο
Υπουργός που εκπροσωπεί την Κυβέρνηση είτε ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του κόµµατος, της Νέας Δηµοκρατίας, την
είδηση αυτή γιατί είναι ανατριχιαστική. Ελπίζουµε να τη διαψεύ-
σετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα σχολιάσω την ενηµέρωση που σας έχει δοθεί σε σχέση
µε το τι έγινε προηγουµένως και ποιος µίλησε και ποιος διέκοπτε
και γιατί αναγκάστηκα τελικώς να κάνω την οµιλία µου µετά από
δεκαπέντε, είκοσι λεπτά διακοπών των Βουλευτών της Κοινοβου-
λευτικής σας Οµάδας. Θα αναφερθώ µόνο σε αυτά που γίνονται
εδώ στη Βουλή γιατί έχουν τεράστιο ενδιαφέρον.

Κύριε Πλεύρη, λέτε «εµείς οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας είµαστε εδώ για να ασκούµε έλεγχο». Ποιοι είστε εδώ; Δεν
είστε. Δεν είστε! Ανεβαίνετε εκεί και λέτε «είµαστε εδώ» και από
κάτω είναι ο κανένας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δείτε πόσοι έχουν µιλήσει!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και από κάτω είναι ο κανένας!
Δεύτερον, έχετε τόσο πολύ εθιστεί στις πρακτικές της συγκά-

λυψης και της µονταζιέρας -µετά και τη µονταζιέρα στην υπό-
θεση των Τεµπών- που αναρωτιέται κανείς για τον ρόλο του
παρακαθήµενού σας, του κ. Μαρκόπουλου. Έχετε τόσο, λοιπόν,
εθιστεί στις πρακτικές της µονταζιέρας, ώστε νοµίζετε ότι µε µον-
ταζιέρα θα αλλοιώσετε και τα κοινοβουλευτικά δεδοµένα. Είπατε
«οι δέκα Βουλευτές, οι δέκα Βουλευτές κατέθεσαν ερώτηση»,
έντεκα Βουλευτές κατέθεσαν ερώτηση, έντεκα Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, µεταξύ των οποίων ο κ. Σαλµάς, ο οποίος
διεγράφη. Θεωρείτε ότι διαγραφόµενος διαγράφεται και εξαλεί-
φεται µε µπλάνκο και από την ερώτηση µε την οποία εστράφη
προς τον κ. Χατζηδάκη σε αυτή την εσωτερική επίδειξη παλικα-
ρισµού; Αυτό θεωρείτε, ότι λέγοντας δέκα Βουλευτές εξαλείφετε
τον κ. Σαλµά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τρίτον, ο κ. Μπουκώρος µετά τη διαγραφή του κ. Σαλµά
ανέβηκε πάνω και έδωσε το µήνυµα προς τον Πρωθυπουργό,
«κάνουµε και καµµιά ερώτηση για να περνάει η ώρα, δεν έγινε
και τίποτα, κάνουµε και καµµιά ερώτηση για να περνάει η ώρα»,
είπε ο κ. Μπουκώρος, αφού του είπατε ότι δεν είναι παλικαράς.

Η αλήθεια είναι ότι οι Βουλευτές σας δεν ασκούν κοινοβου-
λευτικό έλεγχο. Εκείνος που έκανε ερωτήσεις -για τους δικούς
του λόγους, προφανώς- ήταν ο κ. Σαλµάς. Η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας δεν ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο
και προχθές στην επιτροπή για τους σιδηροδρόµους δεν ήθελε
κανένας από τα τακτικά µέλη της Νέας Δηµοκρατίας στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου να κάνει ερώτηση. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου) 

Κλείνω µε το θέµα της Κύπρου. Λέτε στα σοβαρά ότι η εξωτε-
ρική πολιτική και ιδίως η εξωτερική πολιτική της Ελλάδας στο
Κυπριακό ασκείται µε τροπολογία η οποία είναι υπό προθεσµία
λίγων ωρών, αλλιώς καταρρέει; Αυτή είναι η στέρεη εξωτερική
πολιτική για το Κυπριακό, όταν συµπληρώνονται πενήντα χρόνια
κατοχής στην Κύπρο, όταν ο Ερντογάν από το Βήµα του ΟΗΕ…

Φεύγετε! 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχετε άλλη ανειληµµένη υποχρέωση. Εντάξει, εγώ θα
ρωτήσω και µετά µπορεί να µου απαντήσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επαναλαµβάνω, λοιπόν: Είναι αυτή στέρεη εξωτερική
πολιτική για το Κυπριακό, όταν ο Ερντογάν από το βήµα του ΟΗΕ
προσπαθεί να νοµιµοποιήσει την κατοχή και όταν µετά από αυτή
την προκλητική τοποθέτησή του ο κ. Μητσοτάκης χαµογελώντας
συναντιέται µαζί του σαν να µη συµβαίνει τίποτε και λέει ότι εί-
χαµε άλλη µια συνάντηση, την έκτη κατά σειρά; Αυτό είναι σο-
βαρή εξωτερική πολιτική για το Κυπριακό, σοβαρή εξωτερική
πολιτική προστασίας της εθνικής ανεξαρτησίας και της κυριαρ-
χίας της Κύπρου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, να ολοκληρώσετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι µία πραγµατικά ανιστόρητη και προκλητική τακτική αυτή
που ακολουθείτε, η οποία για άλλη µια φορά, δυστυχώς, εκθέτει
την Ελλάδα, την ώρα που ο ελληνικός λαός διατρανώνει διαχρο-
νικά την αλληλεγγύη του στην Κύπρο και στον κυπριακό λαό και
την ώρα που ο ελληνικός λαός φωνάζει, διαµαρτύρεται, εξανί-
σταται και πάλλεται για την ειρήνη!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριε Τσιρώνη, επειδή έχετε και οµιλία µετά, θέλετε να κάνετε

παρέµβαση και τώρα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Αφού λείπει ο Υπουργός, θα µιλήσω

µετά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Τσιρώνη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-

λουθεί ο κ. Μεταξάς από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο κ. Παπαθανάσης θα µας κάνει τη τιµή; Θα µιλήσει,
λέτε; Ή περιµένει µήπως έρθει ο κ. Χατζηδάκης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ενηµερώσει όταν
πρέπει. Θα µας πει. Όταν έχω εικόνα από τον κ. Παπαθανάση,
θα την ανακοινώσω. 

Ορίστε, κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Κωνσταν-

τοπούλου, έχουν γραφτεί σήµερα για να µιλήσουν είκοσι επτά
Βουλευτές. Από τους είκοσι επτά, έχουν ζητήσει τον λόγο δεκαε-
πτά Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από τους εκατό πόσους;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Οπότε, οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας βρίσκονται εδώ και παίρνουν µέρος στο νοµοσχέδιο.
Άρα, να µη λέτε για τους Βουλευτές µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν χρειάζονται
ονοµαστικές αναφορές. Παρακαλώ, κάντε την οµιλία σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
Ολοµέλεια της Βουλής έρχεται σήµερα ένα σηµαντικό νοµοσχέ-
διο που στοχεύει στην αλλαγή του τρόπου υλοποίησης των δη-
µοσίων επενδύσεων µε τη δηµιουργία ενός νέου και ενιαίου
ηλεκτρονικού συστήµατος. Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία µε
στόχο τη µεταρρύθµιση του ισχύοντος θεσµικού πλαισίου, την
επιτάχυνση των διαδικασιών, αλλά και τη διαφάνεια που θα κά-
νουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων πιο αποτελεσµατικό.
Και το κυριότερο, είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία που πήρε
την τελική της µορφή µετά από έναν εξαντλητικό διάλογο του-
λάχιστον δύο ετών.

Θεωρώ ότι και η Αντιπολίτευση θα πρέπει να αντιµετωπίσει
αυτό το νοµοσχέδιο ως µία εθνική προτεραιότητα και να συµβά-
λει στον διάλογο µε ρεαλιστικές προτάσεις και όχι µε αφορι-

σµούς που εξυπηρετούν µικροπολιτικές λογικές, διότι το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι ένας από τους βασικούς µο-
χλούς ανάπτυξης για τη χώρα και πρέπει να λειτουργεί σωστά,
αποτελεσµατικά και µε διαφάνεια.

Με το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψή-
φιση πρώτον, απλοποιείται και ξεκαθαρίζει το πλαίσιο για τις δη-
µόσιες επενδύσεις µέσα από την επικαιροποίηση παλαιότερων
νόµων. Για πρώτη φορά διαµορφώνεται ένα αυτοτελές και συνε-
κτικό θεσµικό και νοµοθετικό πλαίσιο για το Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Δεύτερον, διευκολύνονται και επιταχύνονται οι πληρωµές
µέσα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, γεγονός που
σηµαίνει επιτάχυνση των έργων που έχουν ενταχθεί σε αυτό. 

Τρίτον, αυξάνονται οι διαθέσιµοι πόροι του προγράµµατος
κατά 900 εκατοµµύρια ευρώ. Και να επισηµάνω ότι το τρέχον
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων δεν είναι σε καµµία περί-
πτωση ευκαταφρόνητο. Ανέρχονταν σε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2023 και µε τη νέα αύξηση φτάνει τα 13,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ για το 2024 και θα έχει µια αυξητική πορεία, αφού το 2025
θα φτάσει τα 14,4 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2026 θα φτάσει
τα 15,9 δισεκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ετήσια αύξηση από 10%
έως 17%. 

Τέταρτον, δηµιουργείται ειδικός λογαριασµός στην Τράπεζα
της Ελλάδος για τη χρηµατοδότηση των έργων αντιµετώπισης
των καταστροφών που επιφέρουν οι θεοµηνίες. 

Πέµπτον, δηµιουργείται ειδικός µηχανισµός για την κατα-
γραφή και παρακολούθηση των δαπανών συντήρησης και λει-
τουργίας των έργων του προγράµµατος σε ορίζοντα δεκαετίας.

Έκτον, καθορίζονται επακριβώς όλες οι διαδικασίες ένταξης
των έργων που εντάσσονται στο εθνικό σκέλος του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων και θεωρούνται ώριµα έργα, προκει-
µένου να επιτευχθεί η µεταφορά τους σε συγχρηµατοδοτούµενα
προγράµµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καταγραφή, ο εκσυγχρονι-
σµός και η αναθεώρηση νοµοθετικών διατάξεων που παραµέ-
νουν ίδιες εδώ και εβδοµήντα χρόνια είναι µια ουσιαστική
µεταρρύθµιση. Η κατάργηση ανενεργών ή αναποτελεσµατικών
ρυθµίσεων και η απλοποίηση των διαδικασιών χρηµατοδότησης
έργων µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είναι µια
σοβαρή βελτιωτική παρέµβαση.

Επιπλέον, για πρώτη φορά θα υπάρχει ένας κεντρικός έλεγχος
και συντονισµός του προγράµµατος. Αυτό θα γίνει µε τη δηµι-
ουργία ενός ενιαίου ηλεκτρονικού συστήµατος µέσω του οποίου
θα παρακολουθείται τόσο από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και από τους φορείς υλοποίησης όσο και από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους η πορεία όλων των δηµόσιων επενδύσεων.

Υπάρχει κανείς που να αµφιβάλλει ότι χρειάζεται ένα νέο, ξε-
κάθαρο και λειτουργικό πλαίσιο για τη βελτίωση των διαδικασιών
παρακολούθησης, απολογισµού και αξιολόγησης του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων; Υπάρχει κανείς που να αµφιβάλλει
ότι υπήρχε η ανάγκη για την απλούστευση και επιτάχυνση των
διαδικασιών του προγράµµατος, αλλά και για τη µείωση του δι-
οικητικού και γραφειοκρατικού βάρους που προκαλεί καθυστε-
ρήσεις στην υλοποίηση των έργων; 

Δεν είναι τυχαίο ότι κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην
Επιτροπή Οικονοµικών και στην ακρόαση των φορέων υπήρξε
θετική αποτίµηση των διατάξεων του νοµοσχεδίου. Από εκεί και
πέρα, υπάρχουν ορθολογικές ρυθµίσεις, όπως αυτή του άρθρου
17 που προβλέπει ότι χρηµατοδοτήσεις για τις οποίες δεν έχουν
εκτελεστεί πληρωµές εντός τεσσάρων µηνών από την ηµεροµη-
νία εκτέλεσης της απόφασης χρηµατοδότησης και την πίστωση
του λογαριασµού ανακαλούνται αυτοδίκαια. Μετά την ανάκληση,
οι φορείς θα µπορούν να υποβάλλουν νέο αίτηµα χρηµατοδότη-
σης. Όµως, είναι θετικό ότι υπάρχει µια µέριµνα για την επιτά-
χυνση της διαδικασίας.

Πόσες φορές δεν έχουµε ακούσει ότι τα έργα λιµνάζουν, ότι
οι πόροι µένουν ανεκµετάλλευτοι και ότι τα έργα σταµατούν,
γιατί δεν πληρώνονται οι ανάδοχοι; Με αυτό το άρθρο γίνεται µια
επιπλέον προσπάθεια για να τηρούνται κάποια χρονοδιαγράµ-
µατα.

Μέσα από αυτό το νοµοσχέδιο αναδεικνύεται κατά κύριο λόγο
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ένας µείζων στόχος που είναι η επιτάχυνση της απορρόφησης
συγχρηµατοδοτούµενων και εθνικών πόρων, αλλά και η αύξηση
του δείκτη αποτελεσµατικότητας των άλλων αναπτυξιακών προ-
γραµµάτων και των φορέων που τα διαχειρίζονται.

Ταυτόχρονα -και αυτό θα πρέπει να υπογραµµιστεί- διαµορ-
φώνεται για πρώτη φορά µια ολοκληρωµένη αποτύπωση και πα-
ρακολούθηση των εσόδων που προκύπτουν από την υλοποίηση
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Τέλος, θέλω να κάνω µια ξεχωριστή αναφορά σε µια τροπο-
λογία του Υπουργείου Οικονοµικών που έχει ιδιαίτερη βαρύτητα
για το νησί µου, τη Λευκάδα. Αναφέροµαι στην τροπολογία που
βάζει τέλος στον ειδικό φόρο πλοίων και στον φόρο πολυτελούς
διαβίωσης για τα µικρά σκάφη αναψυχής β’ κατηγορίας κάτω των
επτά µέτρων. Μάλιστα, η διάταξη έρχεται µε αναδροµική ισχύ
από το 2020. Όσοι έχουν ήδη πληρώσει τα προηγούµενα έτη, δι-
καιούνται επιστροφή φόρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στις επισκέψεις µου στην πόλη και στα χωριά της Λευκάδας

µε πλησίασαν πολλές φορές συµπολίτες µου διαµαρτυρόµενοι
γι’ αυτό το θέµα. Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ευχαρι-
στήσω, διότι ακούσατε και ανταποκριθήκατε σε ένα βασικό αί-
τηµα τόσο των ερασιτεχνών αλιέων όσο και των ιδιοκτητών
µικρών σκαφών αναψυχής, το οποίο είχα την ευκαιρία να µετα-
φέρω στο Υπουργείο σας τις προηγούµενες µέρες. 

Ένα δίκαιο αίτηµα έγινε πράξη και θα δώσει ανάσα σε χιλιάδες
συµπολίτες µας, συνεχίζοντας την πολιτική της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη που είναι ένα
µείγµα ανάπτυξης, επενδύσεων, ενίσχυσης εισοδηµάτων και µεί-
ωσης φόρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια αυτή πολιτική εξυπη-
ρετεί και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, γιατί εκσυγχρο-
νίζει ένα από τα σπουδαιότερα εργαλεία που έχει η χώρα στο
οπλοστάσιό της, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που
είναι η κινητήρια δύναµη για υποδοµές, για αναπτυξιακά έργα
και επενδύσεις. 

Στηρίζουµε τη µεταρρυθµιστική προσπάθεια της Κυβέρνησης
που θα καταστήσει αυτό το νοµοθετικό όπλο ακόµα πιο αποτε-
λεσµατικό. Στηρίζουµε ουσιαστικές παρεµβάσεις. Στηρίζουµε λύ-
σεις για την αντιµετώπιση των προβληµάτων µε πράξεις και όχι
µε λόγια. Στηρίζουµε την Κυβέρνηση για τη βελτίωση της λει-
τουργίας της και για την επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου
που θα µας φέρει πιο γρήγορα πιο κοντά στην Ελλάδα του 2030.

Σας ευχαριστώ πολύ.’
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας

ο κ. Μεταξάς και ακολουθεί ο κ. Πασχαλίδης.
Ορίστε, κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, ας δούµε τα εξής: «εικόνα σταθερότητας»,

«πρόγραµµα ρεκόρ», «πολυδύναµος εκσυγχρονισµός», «διαφά-
νεια», «λογοδοσία», «οδηγεί στην ευηµερία για όλους», «διάχυση
σε όλους τους Έλληνες». 

Παραθέτω µερικά από τα όσα ακούστηκαν κύρια από τους κυ-
βερνητικούς Βουλευτές για να περιγράψουν το νέο Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Πρόκειται, βέβαια, για φρά-
σεις που δεν ακούγονται πρώτη φορά. Η αλήθεια είναι ότι δεν
πρωτοτυπήσατε. Ο λαός τα ακούει ξανά και ξανά, κάθε φορά
που η όποια κυβέρνηση φέρνει αντίστοιχο σχέδιο µε ευφάντα-
στες λέξεις που διαφοροποιούνται ελάχιστα και πάντα σε ευθεία
αντιστοιχία µε τα ιδιαίτερα στρατηγικά συµφέροντα των µονο-
πωλιακών οµίλων, γιατί στην ουσία τα αναπτυξιακά ή επενδυτικά
προγράµµατα –πείτε τα όπως θέλετε- είναι τα προγράµµατα µε
τα οποία προσπαθείτε, όσο µπορείτε βέβαια µέσα στις εσωτερι-
κές αντιφάσεις της καπιταλιστικής οικονοµίας και µέσα στον
σφοδρό ανταγωνισµό ανάµεσα στους µεµονωµένους οµίλους –
συστατικό και αυτό του καπιταλισµού- προσπαθείτε να σχεδιά-

σετε και να προωθήσετε την κερδοφορία τους. Σε κάθε περίοδο,
αυτό έχει και πιο συγκεκριµένα πεδία. Για παράδειγµα, «πράσινη
ανάπτυξη», «ενεργειακός κόµβος», «πολεµική βιοµηχανία» είναι
µερικά βασικά τέτοια αυτή την περίοδο.

Όµως, κάθε φορά, πέρα από τις ευφάνταστες λέξεις, τις εύη-
χες λεξούλες, µε περισσότερη ή λιγότερη διαφάνεια, λογοδοσία,
έλεγχο, καλύτερο ή όχι συντονισµό –αφήνουµε την κριτική γι’
αυτά τα ζητήµατα, που µάλιστα τα ανάγουν σε πρωτεύοντα, στο
ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα- κάθε φορά οι ίδιοι
είναι εκείνοι που κερδίζουν και ίδιοι είναι εκείνοι που χάνουν από
αυτά τα αναπτυξιακά προγράµµατα. Ας µιλήσουµε µε στοιχεία
και ας πάρουµε την περίπτωση της Θεσσαλίας για πολλούς λό-
γους, µε βασικότερο ένα απλό ερώτηµα που θα έχουν και οι πε-
ρισσότεροι που µπορεί να παρακολουθούν σήµερα αυτή τη
συζήτηση. Πώς γίνεται να µιλάτε για τέτοια τεράστια ποσά, για
πρόγραµµα ρεκόρ, να µιλάτε µε τέτοια άνεση για χορό δισεκα-
τοµµυρίων και την ίδια στιγµή έναν χρόνο µετά τις πληµµύρες
περιοχές να είναι εγκαταλειµµένες, αποζηµιώσεις να µην έχουν
δοθεί, κατεστραµµένες γέφυρες και δρόµοι να µην είναι καν εν-
ταγµένα σε κάποιο έστω και µακρινό πρόγραµµα για να επι-
σκευαστούν έστω κάποτε;

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, µε στοιχεία για τη Θεσσαλία και την
πείρα που υπάρχει από αντίστοιχα προηγούµενα προγράµµατα.
Ποιος κέρδισε; Ποιος έχασε; Την περίοδο 2014 - 2020 στη Θεσ-
σαλία µε τα διάφορα αναπτυξιακά επενδυτικά προγράµµατα, οι
µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι της περιοχής έλαβαν πάνω από
370 εκατοµµύρια ευρώ µε επιδοτήσεις και φοροαπαλλαγές,
πάνω από 650 εκατοµµύρια ευρώ µέσω ΕΣΠΑ ως άµεσες ενισχύ-
σεις ή αναθέσεις δηµοσίων έργων. Την ίδια περίοδο, από αυτά
τα ίδια προγράµµατα, για παράδειγµα το ΕΣΠΑ, στη θεµατική
ενότητα «Κλιµατική αλλαγή - Πρόληψη», δηλαδή για αντιπληµ-
µυρικά έργα, πήγαν µόλις 15,4 εκατοµµύρια ευρώ, το 0,7% των
πόρων αυτού του αναπτυξιακού προγράµµατος! Μιλάµε για 0,7%
-ούτε καν µονάδα- για αντιπληµµυρικά, την ίδια ώρα που τόσο η
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όσο και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας είχατε στα συρτάρια µελέτες που προειδοποιούσαν για
τον κίνδυνο της πληµµύρας! Μιλάµε για 0,7%! Και κάνετε όπως
πέφτετε από τα σύννεφα που πληµµύρισε η Θεσσαλία; Όµως,
ξέχασα. Φταίει η κλιµατική κρίση και η καταιγίδα του αιώνα! Δεν
φταίει σε καµµία περίπτωση το 0,7%!

Ας συνεχίσουµε µε τα στοιχεία. Την περίοδο 2014 - 2020, πάλι
στη Θεσσαλία οι µεγάλοι όµιλοι είχαν αύξηση στον κύκλο εργα-
σιών τους 43% στον κλάδο του µετάλλου «+150» εκατοµµύρια
ευρώ, 21% στον κλάδο του τουρισµού. Συνολικά, όλοι οι όµιλοι
όλων των κλάδων είχαν αύξηση «+11%» στον κύκλο εργασιών.
Την ίδια περίοδο είχαµε µείωση του λαϊκού εισοδήµατος στη
Θεσσαλία πάνω από 22%, έχουµε εξήντα έναν χιλιάδες καταγε-
γραµµένους ανέργους το 2023 και είκοσι έξι χιλιάδες που έχουν
µεταναστεύσει εκτός Θεσσαλίας. Έχουµε και εννέα χιλιάδες µι-
κρές επιχειρήσεις που έβαλαν λουκέτο. Λιγότερο από το 7% των
πόρων του ΕΣΠΑ αυτής της περιόδου πήγε στους αυτοαπασχο-
λούµενους. Και για ποιες δράσεις; Για δράσεις όπως η σύνδεση
µε τα POS, δηλαδή για την πιο αποτελεσµατική φοροαφαίµαξη
των επαγγελµατιών. 

Επειδή είπατε, κύριε Μαρκόπουλε, ότι τα αναπτυξιακά προ-
γράµµατα κατευθύνονται στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
έχουµε από 11% µέχρι 43% αύξηση του κύκλου εργασιών στους
µονοπωλιακούς οµίλους της Θεσσαλίας και την ίδια περίοδο
έχουµε 22% πτώση του εισοδήµατος, εξήντα έναν χιλιάδες ανέρ-
γους, είκοσι έξι χιλιάδες µετανάστες, εννέα χιλιάδες λουκέτα
επαγγελµατιών. Πού είναι η διάχυση των ευεργετηµάτων των
επενδυτικών προγραµµάτων, για την οποία µιλήσατε; Πού είναι
το επιχείρηµα που αναµασάτε πάλι, όπως έκαναν πολλοί από
εσάς τους κυβερνητικούς Βουλευτές, δηλαδή «Στηρίξτε την κα-
πιταλιστική ανάπτυξη. Κάτι θα πάρετε κι εσείς»; Τι πήρε ο λαός
της Θεσσαλίας µε βάση τα στοιχεία από την ανάπτυξή σας και
τα αντίστοιχα προγράµµατα που τη στηρίζουν; Φτώχεια, ξεκλή-
ρισµα, ανεργία, ξενιτιά, καταστροφές. Αυτά πήρε. Άλλων το χει-
λάκι χαµογελάει µε τα προγράµµατά σας. Σίγουρα, όχι των
εργαζοµένων, όχι των αυτοαπασχολούµενων, των βιοπαλαιστών
αγροτών, των νέων ανθρώπων από λαϊκές οικογένειες.

21302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κι έρχεστε πάλι µε ένα αντίστοιχο νέο πρόγραµµα να ταΐσετε
τα ίδια παράσιτα, τους καπιταλιστές, φορτώνοντας µε νέα φτώ-
χεια, νέο ξεκλήρισµα, νέες καταστροφές τις λαϊκές οικογένειες.
Γιατί, τι θα χρηµατοδοτήσετε µε το ρεκόρ επενδύσεων στη Θεσ-
σαλία και το νέο αναπτυξιακό; Θα χρηµατοδοτήσετε το νέο µον-
τέλο στην αγροτική παραγωγή, όπως λέτε. Λέτε «τέρµα στις
υδροφόρες καλλιέργειες», δηλαδή τέρµα το βαµβάκι και οι αντί-
στοιχες καλλιέργειες. Θα επιζήσουν µόνο όσοι µπορούν να φτιά-
ξουν µεγάλες συγκεντρωµένες καπιταλιστικές αγροτικές
εκµεταλλεύσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι χαρακτηριστικό το πρόγραµµα µε τα 600 εκατοµµύρια

ευρώ που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ για τα θερµο-
κήπια. Θα χρηµατοδοτήσετε την υλοποίηση της οδηγίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τις πληµµύρες που θέτει ως όρο το
κόστος και την ανταποδοτικότητα για τα όποια αντιπληµµυρικά
έργα. Θα χρηµατοδοτήσετε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τα νερά, που σηµαίνει ιδιωτικοποίηση, να πνιγόµαστε τον χει-
µώνα και να διψάµε το καλοκαίρι. Και ήδη ξεκινήσατε µε τον «Ορ-
γανισµό Υδάτων Θεσσαλίας Α.Ε.» και έχουµε συνέχεια µε τις
ΔΕΥΑ. Θα χρηµατοδοτήσετε το κοινό σχέδιο των Ολλανδών και
της Περιφέρειας Θεσσαλίας που τα περιλαµβάνει όλα αυτά. Θα
χρηµατοδοτήσετε την πράσινη ανάπτυξη για να καταστρέψετε
τα βουνά, τις προστατευόµενες περιοχές, τη γη υψηλής παρα-
γωγικότητας, για να πληρώνουµε ακόµα πιο ακριβά για ρεύµα. 

Επίσης, θα χρηµατοδοτήσετε την πολεµική βιοµηχανία. Και µας
αφορά αυτό στη Θεσσαλία, ξέρετε, γιατί δίπλα στα σπίτια µας,
δίπλα στα σχολεία είναι οι αµερικανονατοϊκές βάσεις σε Βόλο και
Λάρισα που έφερε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και που καθηµερινά
φεύγουν drones και ελικόπτερα για την Ουκρανία. Μας αφορά
γιατί δεν φτάνουν όλα αυτά που είχαµε, έχουµε και έναν στόχο
πάνω από τα κεφάλια µας, πάνω από τα κεφάλια των παιδιών µας,
γιατί αυτό επιβάλλει η εµπλοκή στους νατοϊκούς σχεδιασµούς για
λογαριασµό των Ελλήνων εφοπλιστών, βιοµηχάνων και των υπο-
λοίπων ευαγών ιδρυµάτων. Και άλλα τέτοια αντίστοιχης κατεύθυν-
σης θα χρηµατοδοτήσετε µε τα επενδυτικά σας προγράµµατα.
Πείτε µου, λοιπόν, θέλει ερώτηµα ποιος θα κερδίσει και ποιος θα
χάσει από ένα ακόµα τέτοιο αναπτυξιακό σας σχέδιο; 

Τελειώνω µε κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Απαντήστε και σε κάτι ακόµα. Ποιος αντιπαρατίθεται σε αυτό

το σχέδιο; Μήπως το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα υπόλοιπα κόµµατα;
Όλοι είστε αλφαδιασµένοι στη στρατηγική και τις Οδηγίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στη νατοϊκή εµπλοκή, δηλαδή στις βασικές
κατευθύνσεις και στους βασικούς στόχους της καπιταλιστικής
ανάπτυξης. 

Μόνο, λοιπόν, το ΚΚΕ θέτει όλες του τις δυνάµεις στην αντι-
παράθεση µε αυτήν την καταστροφική για τον λαό στρατηγική
και έχει τις θέσεις και τη στρατηγική αντίληψη για έναν άλλο
δρόµο ανάπτυξης. Αυτό παλεύουµε στο κίνηµα και θα συνεχί-
σουµε ακόµα πιο δυναµικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία

και ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας.

Κύριε Πασχαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο της

συνεχούς προσπάθειας για την αναµόρφωση της στρατηγικής
και της συνολικής διαχείρισης της χρηµατοδότησης των δηµο-
σίων επενδύσεων της χώρας µας έρχεται σήµερα προς ψήφιση
ένα σχέδιο νόµου που αναθεωρεί το υφιστάµενο νοµοθετικό
πλαίσιο, συνεχίζοντας τις σηµαντικές µεταρρυθµίσεις του 2014.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο όχι µόνο εκσυγχρονίζεται η
ισχύουσα νοµοθεσία, ανταποκρινόµενη πια στις σύγχρονες απαι-
τήσεις, αλλά θεσµοθετείται συγχρόνως ένα οργανωµένο πλαίσιο,
µέσω του οποίου θα µπορούν όλοι οι πολίτες να γνωρίζουν τον
κύκλο των έργων που αφορούν τη χώρα µας και την αναπτυξιακή

της προσπάθεια. 
Ειδικότερα, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων χρηµατο-

δοτεί την αναπτυξιακή πολιτική της Ελλάδας µε έργα που συµ-
βάλλουν στην αύξηση του ιδιωτικού και του δηµόσιου κεφαλαίου
της οικονοµίας και στηρίζουν τον εκσυγχρονισµό της χώρας µας
σε µακροχρόνια βάση. 

Βασικός στόχος στην εκτέλεση του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων είναι η κατανοµή των προκαθορισµένων πόρων
κατά τρόπο που να επιτευχθεί το µέγιστο δυνατό αναπτυξιακό
αποτέλεσµα για την ελληνική οικονοµία και την κοινωνία. Ο δε
προϋπολογισµός δηµοσίων επενδύσεων αποτελεί διακριτό
τµήµα του κρατικού προϋπολογισµού και ψηφίζεται µέχρι τώρα
ανά φορέα χρηµατοδότησης σε ένα ειδικό φορέα.

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων διακρίνεται σε εθνικό
πρόγραµµα το οποίο περιλαµβάνει έργα που χρηµατοδοτούνται
αµιγώς από εθνικούς πόρους και συγχρηµατοδοτούµενο πρό-
γραµµα το οποίο περιλαµβάνει έργα που χρηµατοδοτούνται από
πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων διεθνών χρηµατο-
δοτικών οργανισµών και από εθνικούς πόρους. 

Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι σύµφωνα µε το ΕΣΠΑ 2021 - 2027
πρόκειται να διατεθούν για τη χώρα µας πόροι συνολικού ύψους
26,2 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα οποία τα 20,9 δισεκατοµµύρια
ευρώ αφορούν την ενωσιακή στήριξη και ποσό 5,3 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ αφορά στην εθνική συνεισφορά. Η Ελλάδα ήταν το
πρώτο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προχώρησε
σε επίσηµη υποβολή και της εγκρίθηκε το Εταιρικό Σύµφωνο Πε-
ριφερειακής Ανάπτυξης 2021 - 2027 για τη νέα προγραµµατική
περίοδο. Επίσης η χώρα µας είναι στις πρώτες θέσεις στην απορ-
ρόφηση του ΕΣΠΑ, όπως και στις µεταρρυθµίσεις του Ταµείου
Ανάκαµψης.

Ωστόσο η υφιστάµενη δοµή του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων δεν διευκολύνει τη στρατηγική διαχείριση και πα-
ρακολούθηση των αναπτυξιακών πόρων. Τόσο το εθνικό, όσο και
το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων υποδέχεται µεµονωµένα από τους φορείς χρηµα-
τοδότησης και έτσι είναι δύσκολο να συσχετιστούν µε ευρύτε-
ρους στρατηγικούς στόχους, όπως αυτοί αποτυπώνονται σε
επιχειρησιακά προγράµµατα. 

Με αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο επιχειρείται ο συντονισµός
της λειτουργίας του προγράµµατος, δεδοµένου ότι το νέο Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µε τη νέα του δοµή
σε εθνικό και συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος θα καταστήσει φι-
λικότερο το επενδυτικό κλίµα στη χώρα µας, θα απλοποιήσει τις
διαδικασίες και θα διευρύνει τον κύκλο των επενδυτικών έργων
που έχουν τη δυνατότητα να ενταχθούν σε αυτό. Έτσι, µέσω του
νέου νοµοθετικού πλαισίου θα δοθεί η δυνατότητα να συγκεν-
τρωθούν όλοι οι πόροι σε ένα σηµείο, γεγονός που θα οδηγήσει
στην καλύτερη διαχείρισή τους και θα εκλείψουν παθογένειες
του παρελθόντος, όπως είναι οι επικαλύψεις των έργων. 

Πιο συγκεκριµένα, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο συστήνον-
ται οι µηχανισµοί και εισάγονται οι διαδικασίες για τον αποτελε-
σµατικότερο µακροπρόθεσµο προγραµµατισµό των δηµοσίων
επενδύσεων της χώρας που χρηµατοδοτούνται από το Αναπτυ-
ξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και την πληρέστερη
παρακολούθησή τους.

Επίσης, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι πλέον δηµιουργείται
διακριτός λογαριασµός για τη χρηµατοδότηση των έργων που
αφορούν έργα για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών,
ενώ συστήνεται και άξονας µακροχρόνιων υποχρεώσεων σε ορί-
ζοντα εικοσαετίας. 

Ειδική αναφορά θα ήθελα να κάνω και στις διατάξεις του έκτου
Κεφαλαίου, δυνάµει των οποίων δηµιουργούνται µηχανισµοί για
την πληρέστερη παρακολούθηση του Αναπτυξιακού Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων και ειδικότερα συστήνεται µηχανι-
σµός καταγραφής και παρακολούθησης των δαπανών συντή-
ρησης και λειτουργίας των έργων του προγράµµατος, ώστε να
είναι δυνατός ο προσδιορισµός όλων των υποχρεώσεων, ενώ
είναι ρητή η υποχρέωση των φορέων για ταξινόµηση και κατη-
γοριοποίηση των έργων, ώστε να είναι δυνατή η εξαγωγή συγ-
κρίσιµων στοιχείων. 

Επίσης συστήνεται µητρώο δικαιούχων έµµεσων πληρωµών,
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ώστε να είναι δυνατή η παρακολούθηση όλων των πληρωµών του
Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, ενώ προ-
βλέπονται και διαδικασίες αξιολόγησης του προγράµµατος και
των αποτελεσµάτων του µε δηµοσίευση των σχετικών στοιχείων,
ώστε να ενισχύεται η δηµοσιότητα για την υλοποίηση του προ-
γράµµατος.

Κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο υπήρξε σε διαβούλευση δύο χρόνια, όχι µόνο διότι ήταν ιδι-
αιτέρως πολύπλοκο, δεδοµένου ότι ενέπλεκε πολλούς φορείς
αλλά κυρίως, διότι είναι ένα νοµοσχέδιο κεφαλαιώδους σηµα-
σίας που θα θεραπεύσει παθογένειες πολλών ετών και που πε-
ριλαµβάνει πολλές µεταρρυθµίσεις που θα δηµιουργήσουν τις
προϋποθέσεις για ένα Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων -
ρεκόρ για τα χρονικά της χώρας µας, το οποίο περιλαµβάνει 300
εκατοµµύρια συγχρηµατοδοτούµενα και 600 εκατοµµύρια σε
εθνικούς πόρους. Ας µην ξεχνάµε ότι το Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι ο βασικός µοχλός της ανά-
πτυξης. Μέσω του προγράµµατος αυτού τρέχει αυτή τη στιγµή
το µεγαλύτερο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων των τελευ-
ταίων δεκατεσσάρων ετών και µε την ψήφιση του σηµερινού νο-
µοσχεδίου οι πόροι αυτοί θα εισρεύσουν στην ελληνική οικο-
νοµία µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω για την τροπολογία
που καταργεί τα τέλη για τα σκάφη που είναι µικρότερα από τα
επτά µέτρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος
για έξι λεπτά και ακολουθεί η κ. Αυγερινοπούλου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πρώτον, για το καλώδιο Κρήτης - Κύπρου το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας λέει όχι, να µην κατασκευαστεί το καλώδιο. Αυτό
το καθαρό όχι το επιβεβαίωσε και ο κ. Σκυλακάκης. 

Τον ρωτήσαµε αν σχετίζεται µε ενεργειακούς λόγους η δηµι-
ουργία αυτού του καλωδίου. Δεν ήξερε να απαντήσει. Δεν είπε
τίποτα. Έχει σχέση το καλώδιο αυτό µε την ενεργειακή ασφάλεια
της χώρας µας ή της Κύπρου; Έχει σχέση µε την ενεργειακή αυ-
τάρκεια της χώρας µας ή της Κύπρου; Κουβέντα. Ή µήπως έχει
σχέση το ότι µέσα από αυτό το καλώδιο θα προµηθευτούν φθηνό
ρεύµα για να ικανοποιήσουν τις ανάγκες τους τα λαϊκά στρώµατα
στην Ελλάδα και στην Κύπρο; Τίποτα. Δεν ισχύει τίποτα από όλα
αυτά γιατί είναι ένα καλώδιο µε πολύ µικρή χωρητικότητα και ένα
τεράστιο κόστος κατασκευής. 

Αλήθεια, αυτό το τεράστιο κόστος κατασκευής ποιος θα το
πληρώσει; Δεν θα το πληρώσουν οι λαοί της Ελλάδας και της Κύ-
πρου µέσα από τις αυξήσεις των τιµολογίων για να γίνει από-
σβεση αυτού του τεράστιου κόστους κατασκευής του καλωδίου;
Και αν κάποιοι κερδίσουν -δεν ήταν σίγουρος γι’ αυτό ο Υπουρ-
γός- θα είναι τα αρπακτικά της πράσινης ενέργειας, τα οποία θα
µπορούν να πουλάνε, να δίνουν ρεύµα σε περιόδους, σε ώρες
αιχµής, όταν υπάρχει ανάγκη, για να µην το πετάνε. Άρα την κερ-
δοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων της πράσινης ενέργειας,
αυτών των αρπακτικών µπορεί να εξυπηρετεί το καλώδιο.

Από τη στιγµή, όµως, που δεν σχετίζεται µε ενεργειακά ζητή-
µατα µε τι σχετίζεται το καλώδιο; Εµείς το λέµε καθαρά: Σχετί-
ζεται µε τους γεωπολιτικούς ανταγωνισµούς για τον έλεγχο των
ενεργειακών πηγών και των διαδροµών. Είναι καθαρά ένα αµε-
ρικανικό ενεργειακό σχέδιο στην περιοχή και αποτελεί το πρώτο
µέρος ενός συνολικότερου σχεδίου που δεν είναι µόνο ενεργει-
ακό, γιατί όπως είπε και ο κύριος Υπουργός το καλώδιο αυτό
πρόκειται το επόµενο διάστηµα να επεκταθεί και στο Ισραήλ, το
κράτος - τροµοκράτη στην περιοχή, και βεβαίως να συνεχιστεί
και στην Ινδία στο πλαίσιο ενός συνολικότερου σχεδίου το οποίο
δεν είναι µόνο ενεργειακό αλλά σχετίζεται µε τον «ινδικό δρόµο»
για την παγκόσµια εφοδιαστική αλυσίδα, ο οποίος είναι ανταγω-
νιστικός µε τον Δρόµο του Μεταξιού της Κίνας, έναν ινδικό
δρόµο τον οποίο στηρίζουν µε κάθε τρόπο οι Αµερικανοί στο

πλαίσιο του εµπορικού πολέµου µε την Κίνα. 
Έτσι, λοιπόν, οξύνονται ακόµη περισσότερο οι ανταγωνισµοί

ανάµεσα στα ιµπεριαλιστικά κέντρα, το Ευρωατλαντικό, Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση, µε το υπό διαµόρ-
φωση Ευρωασιατικό, Ρωσία και Κίνα. Αυτοί οι ιµπεριαλιστικοί
ανταγωνισµοί, οδηγούν σε ιµπεριαλιστικές συγκρούσεις, όπως
παρατηρούµε στην Ουκρανία ή αυτό που συµβαίνει στο Ισραήλ
και δεν είναι ξένο µε το καλώδιο που συζητάµε. 

Οξύνει περαιτέρω και τους ανταγωνισµούς ανάµεσα στην άρ-
χουσα τάξη της χώρας µας και της Τουρκίας, µε σκοπό να απο-
τελέσει ενδεχόµενα τη θρυαλλίδα υλοποίησης των σχεδίων του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη συνδιαχείριση στο Αι-
γαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο, σε βάρος των λαών της πε-
ριοχής και σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας
µας. Για αυτό ακριβώς και εµείς λέµε ένα καθαρό όχι. 

Δεύτερον, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, είναι ολοφάνερη η συ-
νέχιση της πολιτικής του νόµου Δραγασάκη, ο οποίος ενέταξε
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων στο εθνικό σκέλος, να
είναι συµπληρωµατικό του συγχρηµατοδοτούµενου από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτόν τον νόµο, τον υλοποίησε και η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι τώρα και σήµερα έρχεται να
κάνει ένα βήµα περαιτέρω, δηλαδή να εντάξει το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων στο Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιο-
νοµικής Σταθερότητας, το αντιλαϊκό, το οποίο εξυπηρετεί τις
ανάγκες και τις στρατηγικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Μάλιστα, βάλατε και τον επιθετικό προσδιορισµό «Αναπτυ-
ξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων», για να µην υπάρχει
αµφιβολία τι είδους θα είναι αυτό. Αλήθεια, η ανάπτυξη είναι
ένας ουδέτερος όρος; Είναι τεχνοκρατικός ο χαρακτήρας της
ανάπτυξης ή κοινωνικός; Είναι κοινωνικός και πρέπει να απαν-
τάµε στο ερώτηµα από ποιον για ποιον. Έτσι, λοιπόν, η ανάπτυξη
την οποία ευαγγελίζεστε, είναι µια ανάπτυξη καθαρά ταξική. Εξυ-
πηρετεί τους σχεδιασµούς και τα επενδυτικά σχέδια των µονο-
πωλιακών οµίλων και είναι σε βάρος των λαϊκών αναγκών, µε
σκοπό να µεγεθύνουν το κέρδος τους. 

Οι υποδοµές οι οποίες δηµιουργούνται, εξυπηρετούν αυτά τα
επενδυτικά σχέδια και ταυτόχρονα στέλνουν στις καλένδες υπο-
δοµές που σχετίζονται µε την προστασία του λαού, αντιπληµµυ-
ρική και αντισεισµική θωράκιση, νοσοκοµεία, πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, σχολεία, φοιτητική στέγη. Όλα αυτά µεταφέ-
ρονται στις καλένδες. 

Καταργείτε επί της ουσίας και όποια ευελιξία ενδεχόµενα
υπήρχε το προηγούµενο διάστηµα να ενταχθούν κάποια µη επι-
λέξιµα έργα στη δαµόκλειο σπάθη του κόστους - οφέλους, που
εφαρµόζει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Για αυτό είναι συγκεντρωτικός
ο χαρακτήρας του αναπτυξιακού σχεδίου σας και ταυτόχρονα,
διαµορφώνετε και συγκεντρωτισµό στο ποιος θα διαχειριστεί
αυτό το σχέδιο, στο ποιος το καταρτίζει και στο ποιος το ελέγχει,
που είναι το ίδιο το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Επιτρέψτε µου δύο ακόµη κουβέντες, γιατί γίνεται πολύς
λόγος για το ιδιωτικό χρέος και την εξυπηρέτησή του, µε µια
πληµµυρίδα τροπολογιών. Κατ’ αρχάς, γιατί υπάρχει αυτό το λη-
ξιπρόθεσµο χρέος; Δεν είναι αποτέλεσµα των πολιτικών που
εφάρµοσαν όλες οι κυβερνήσεις τα τελευταία χρόνια, που χτύ-
πησε το εισόδηµα των λαϊκών στρωµάτων, που το τσάκισε, που
το ποδοπάτησε ως οδοστρωτήρας και που έβαλε και µια φοροµ-
πηχτική πολιτική σε αυτό το τσακισµένο εισόδηµα και µε τον
νόµο Κατρούγκαλου, µια ασφαλιστική στους αυτοαπασχολούµε-
νους και στους επαγγελµατίες; Άρα, λοιπόν, οι πολιτικές σας
έχουν οδηγήσει τον λαό µε τη θηλιά στον λαιµό. 

Τώρα φέρνετε, λέει, κάποιες τροπολογίες. Θυµίζει το λαϊκό
άσµα «Πού ήσουν µάγκα τον χειµώνα; Πού την είχες την κρυ-
ψώνα;». Βοµβαρδισµός, για να συγκαλύψουν το πραγµατικό γε-
γονός, ποιος θα πληρώσει τη ρύθµιση αυτή.

Τι λένε τα άλλα κόµµατα; Λένε επί της ουσίας ότι θα την πλη-
ρώσει ο λαός, µέσα από τη διαρκή οµηρία του. Λέει εκατόν είκοσι
δόσεις. Μέχρι τα βαθιά γεράµατα θα δουλεύουν για να ξεπλη-
ρώνουν εφορία, ασφαλιστικά ταµεία και τράπεζες, για να µπορεί
να υπάρχει ρευστότητα. Εµείς λέµε καθαρά ποιος θα πληρώσει,
µε αυτή την πρόταση νόµου, την οποία το ΚΚΕ την επεξεργάζεται
και την επικαιροποιεί από τη συγκυβέρνηση Σαµαρά - Νέας Δη-
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µοκρατίας και ΠΑΣΟΚ- και όλες οι κυβερνήσεις την έχουν απορ-
ρίψει. Δηλαδή, λέµε ότι πρέπει να πληρώσουν οι µεγαλοµέτοχοι
των τραπεζών, η εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία, µέσα από
γενναίο κούρεµα των χρεών που έχουν αυτά.

Μια κουβέντα για την τροπολογία που έκανε τοποθέτηση ο κύ-
ριος Υπουργός. Τι είπατε για τις βάρκες των ψαράδων; Εµείς
λέµε ότι είναι αποτέλεσµα της πίεσης που ασκήσαµε. Αναγκά-
στηκε η Κυβέρνηση. Παρ’ όλα αυτά, τι δεν κάνατε, κύριε
Υπουργέ; Δεν επιστρέφετε όσα κατέβαλαν για τον φόρο αυτό,
ενώ πρέπει να επιστραφούν. Είπατε στην οµιλία σας ότι θα επι-
στραφούν. Εδώ δεν προκύπτει από πουθενά, ούτε καν από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους. Άρα, λοιπόν, πρέπει να το δείτε
και να το διορθώσετε. 

Επίσης, να µας απαντήσετε για την τροπολογία του ΚΚΕ. Δεν
µπορεί για χρέος 2 , 3 και 5 ευρώ στην εφορία, όταν γίνεται εκ
των υστέρων δήλωση, να πληρώνει ο άλλος για καθυστέρηση
δήλωσης 100 ευρώ. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Άρα, λοιπόν,
πρέπει αυτό να το δείτε. Δεν µπορεί η ποινή των 100 ευρώ, να
είναι πολύ µεγαλύτερη αυτού που πρέπει να πληρώσει. Είναι
άδικο. Είναι καταχρηστικό και είναι σε βάρος των επαγγελµατιών
και των αυτοαπασχολούµενων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
η κ. Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ.
Τσιρώνης. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα

προς συζήτηση ένα νοµοσχέδιο, το οποίο εκσυγχρονίζει το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και διαµορφώνει τις συνθήκες
ενός ακόµα πιο ευνοϊκού επενδυτικού κλίµατος για την ελληνική
οικονοµία. Είναι µία οικονοµία, η οποία χάρη στις ήδη θεσµοθε-
τηµένες ρυθµίσεις από τη Νέα Δηµοκρατία, σήµερα αποτελεί την
πλέον αναπτυσσόµενη οικονοµία σε ρυθµό ανάπτυξης, ανάµεσα
στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το νοµοσχέδιο εισάγει µια ολιστική προσέγγιση του τρόπου
µε τον οποίο θα πρέπει να γίνονται εφεξής οι αναπτυξιακές δη-
µόσιες επενδύσεις. Διασφαλίζει την υλοποίηση, την παρακολού-
θηση και την αξιολόγηση των έργων, σε όλα τα στάδια του
κύκλου ζωής τους, µε τέσσερα χαρακτηριστικά: ταχύτητα, δια-
φάνεια, αποτελεσµατικότητα και συνεχή δηµόσιο απολογισµό.
Συστήνεται δε ένας άξονας µακροχρόνιων δεσµεύσεων µε προ-
οπτική εικοσαετίας, για την παρακολούθηση των έργων, την εξει-
δίκευση των υποχρεώσεων των φορέων για τα έργα και την
κωδικοποίηση, αλλά και την απλούστευση των διαδικασιών κα-
τανοµής πιστώσεων. 

Για παράδειγµα, πλέον θα γνωρίζουµε επακριβώς τους πό-
ρους που απαιτούνται για τις βασικές συντηρήσεις των οδικών
αξόνων ως το 2030. Θα ξέρουµε για κάθε περιφερειακή ενότητα,
τι δαπάνες απαιτούνται για τη συντήρηση των οδικών δικτύων.
Αυτού του είδους η πληροφόρηση βοηθά και στην ποιότητα της
δηµοκρατίας και του δηµοσίου διαλόγου, αλλά και σε στοχευµέ-
νες διορθωτικές παρεµβάσεις από όλους εµάς. Έτσι, αποκτούµε
ένα εργαλείο αποτύπωσης της πραγµατικής κατάστασης, ώστε
να µπορεί ο κάθε πολίτης ξεχωριστά να ενηµερώνεται µε σαφή-
νεια και µε καθεστώς πλήρους διαφάνειας για τις κρατικές υπο-
χρεώσεις, αλλά και τον κρατικό σχεδιασµό σε βάθος χρόνου.

Με αυτόν τον νόµο, συστηµατοποιείται έτι περαιτέρω το έως
σήµερα κατακερµατισµένο νοµικό πλαίσιο που οδηγούσε ενίοτε
και στην ελλιπή αποτύπωση της συνεισφοράς του εθνικού σκέ-
λους στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, σε ασάφεια των
υποχρεώσεων και σε καθυστερήσεις στις πληρωµές, ενώ σαφέ-
στατα δηµιουργούνται όροι ευνοϊκότεροι µε την επιτάχυνση της
απορρόφησης των κονδυλίων και της υλοποίησης των έργων.
Παράλληλα, απλουστεύονται οι επιµέρους διαδικασίες που αφο-
ρούν στον προγραµµατισµό, τον προϋπολογισµό, την ένταξη των
έργων και την ανακατανοµή πόρων και πληρωµών, καθώς και την
παρακολούθηση των εσόδων στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
είναι ένα κοµβικό εργαλείο χρηµατοδότησης της αναπτυξιακής

πολιτικής της χώρας µας και κατ’ επέκταση, εργαλείο που βελ-
τιώνει την καθηµερινότητα των πολιτών. Γιατί; Διότι, σε µεγάλο
βαθµό επιδρά στην τοπική αυτοδιοίκηση, στην ελληνική περιφέ-
ρεια και περιλαµβάνει χρηµατοδοτήσεις έργων ζωτικών υποδο-
µών, µεταφορών, εκπαίδευσης, υγείας και πλέον και περιβάλ-
λοντος και ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ειδική αναφορά στη διάταξη
που αφορά στη δηµιουργία µόνιµου πλέον διακριτού λογαρια-
σµού στην Τράπεζα της Ελλάδος για τη χρηµατοδότηση των
έργων αντιµετώπισης των επιπτώσεων των φυσικών καταστρο-
φών. Οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης προκαλούν συχνά φυ-
σικές καταστροφές και επιβάλλουν άµεσες ενέργειες για την
αποκατάσταση των υποδοµών πέρα από τα υπόλοιπα έργα που
εντάσσονται ούτως η άλλως στον τακτικό προγραµµατισµό για
την ένταξη στο ΠΔΕ. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι κοµβική η δηµιουρ-
γία αυτού του µόνιµου διακριτού λογαριασµού, προκειµένου να
µπαίνουν σε προτεραιότητα για χρηµατοδότηση έργα και δρά-
σεις που απαιτούνται για την αποκατάσταση των ζηµιών ως συ-
νέπεια φυσικών καταστροφών, όπως πυρκαγιές και πληµµύρες,
φαινόµενα που προβλέπεται να πολλαπλασιαστούν στο µέλλον
στην περιοχή µας, λόγω και της προϊούσας κλιµατικής κρίσης.
Έτσι αναβαθµίζεται αισθητά η στόχευση και η αποτελεσµατικό-
τητα του Αναπτυξιακού Προγράµµατος Επενδύσεων και σε
αυτόν τον κρίσιµο τοµέα. 

Ακόµα θα ήθελα να επισηµάνω ότι το συνολικό ύψος του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα φτάσει στα 13,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ που προέβλεπε
ο προϋπολογισµός. Δηλαδή έχουµε µια σηµαντική αύξηση 900
εκατοµµυρίων ευρώ µε συµπληρωµατικό προϋπολογισµό, η
οποία θα συνεχιστεί και το 2025 και το 2026. Το δε 2025 αναµέ-
νεται να φτάσει στα 14,4 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2026 στα
15,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Εποµένως, η αύξηση των πόρων για τις δηµόσιες επενδύσεις
στη χώρα µας αναµένεται να κυµανθεί από 10% έως 17%, ποσο-
στά που για την Ελλάδα είναι µεγαλύτερα από τα προβλεπόµενα
σε Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύσεων σε σχέση µε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Σηµειωτέων ότι αυτοί οι πόροι θα διαχυθούν
στην κοινωνία µέσω έργων και δράσεων της µικρής και µικροµε-
σαίας επιχειρηµατικότητας, αποφέροντας πολλαπλάσια ανταπο-
δοτικά οφέλη για όλους, για τους πολλούς. Διότι ταυτόχρονα
µοχλεύουν κεφάλαια της ιδιωτικής οικονοµίας και κινητοποιούν
σηµαντικό ανθρώπινο δυναµικό. Έτσι ενισχύεται η επιχειρηµατι-
κότητα αλλά και πλέον διαµορφώνεται και ένα καθαρό µακρό-
πνοο επενδυτικό πλάνο που θα συνεισφέρει στην ανάπτυξη της
χώρας και θα δηµιουργήσει νέες και πρόσθετες θέσεις εργασίας. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πιο ωραία νέα, µας τα
έφερε το άρθρο 5 της τροπολογίας που κατατέθηκε από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος σε σχέση µε την υλοποίηση της ηλε-
κτρικής διασύνδεσης Κύπρου - Κρήτης, Κύπρου - Ελλάδας. Η
εξέλιξη αυτή της ρύθµισης εκκρεµών θεµάτων ως προς τον επι-
µερισµό του κόστους σε περίπτωση καθυστέρησης ή µαταίωσης
του έργου εντός του πλαισίου κατανόησης που υπεγράφη µε-
ταξύ της Κυπριακής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας περί αµοι-
βαίας ανάληψης δεσµεύσεων αναφορικά µε το έργο, µας
χαροποιεί ιδιαίτερα, καθώς πρόκειται για θεµελιώδες έργο για
την πράσινη µετάβαση της Ελλάδας της Κύπρου και της ευρύ-
τερης περιοχής της Ανατολικής Μεσογείου. 

Το έργο αυτό θα καταστήσει τις δύο χώρες ηγέτιδες στη µε-
ταφορά της καθαρής ενέργειας. Σε µια εποχή, αγαπητοί συνά-
δελφοι, που βρισκόµαστε ανάµεσα σε γεωπολιτικούς σοβαρούς
κλυδωνισµούς στη χώρα µας, η Ελλάδα και η Κύπρος για άλλη
µια φορά µε το παράδειγµά τους δείχνουν τον δρόµο της ειρή-
νης και της βιώσιµης ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
ευχαριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νίκης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Τσιρώνης. 

Παρακαλώ, κύριε Τσιρώνη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς λείπει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Ήρθε, είπε τις ατάκες του και
έφυγε. Η ατάκα του ήταν ότι σήµερα δεν µιλήσαµε καθόλου για
το νοµοσχέδιο. Μα πώς να µιλήσει κάποιος για το νοµοσχέδιο
όταν έρχεται η τροπολογία µία µέρα πριν και µε την πίεση µερι-
κών ωρών για ένα τόσο µεγάλο γεωπολιτικό θέµα και να µας πιέ-
ζει ετούτη τη στιγµή να ψηφίσουµε µια τροπολογία. 

Πείτε µου. Αφού πρόκειται για ένα έργο -το µόνο που δεν
απαντήθηκε σήµερα- που είναι µέσα και έχει χρηµατοδοτήσει η
Ευρωπαϊκή Ένωση µε πάνω από 600 εκατοµµύρια, γιατί βγάζει
την ουρά της απ’ έξω σε περίπτωση εξωτερικού κινδύνου, ενώ
υπάρχει ο Ευρωπαϊκός Κανονισµός 869 του 2022, ο οποίος προ-
βλέπει ότι η κάλυψη είναι από τον ευρωπαϊκό προϋπολογισµό και
όχι από τον κρατικό προϋπολογισµό;

Μας είπατε για εξωτερικούς κινδύνους και γεωπολιτικό ρίσκο,
όπως και να το βαφτίσετε. Αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός ο κ.
Σκυλακάκης σε όλα και στο µόνο που δεν αναφέρθηκε είναι στο
προφανές. Στο casus belli. Μόνο σε αυτό δεν αναφέρθηκε, ότι ο
εξωτερικός κίνδυνος είναι η Τουρκία. Γιατί όµως; Γιατί όταν ονο-
µάζουµε εξωτερικό παράγοντα, είναι η πίσω πόρτα να νοµιµο-
ποιηθεί το casus belli. Εάν υπάρξει ο εξωτερικός παράγοντας,
αν το έργο µαταιωθεί ή καθυστερήσει, όπως λέει το άρθρο, τότε
βρισκόµαστε σε νέα Ίµια, σε γκριζάρισµα και αυτό που γίνεται
δεν είναι άλλο από το να ξεκινήσουν οι συζητήσεις νοµιµοποί-
ησης και εµφάνισης στη διεθνή σκηνή του τουρκολιβυκού συµ-
φώνου. Θα αρχίσουν αυτές οι συζητήσεις.

Έχετε όλοι εµπιστοσύνη, είπε ο κ. Πλεύρης εδώ, ότι θα το κά-
νουµε µε οποιονδήποτε τρόπο. Σε τι ακριβώς να δείξουµε εµπι-
στοσύνη; Στις πολιτικές φάπες από τον Ράµα; Στην Πρόεδρο των
Σκοπίων που λέει Μακεδονία όπου σταθεί και όπου βρεθεί; Στο
χωροταξικό που φέρνετε και σιγά-σιγά αλλοιώνοντας µέχρι και
την ορολογία των βραχονησίδων και των µικρών νησιών, σιγά-
σιγά µειώνουµε την ΑΟΖ; Σε ποιον ακριβώς να δείξουµε εµπιστο-
σύνη, για να το υπογράψουµε αυτό; Ναι, θα θέλαµε να το
υπογράψουµε. Δεν υπάρχει εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση. Να
έχουµε εµπιστοσύνη στο δόγµα Γεραπετρίτη στην Κάσο, που µε
δηλώσεις του ξεδιάντροπα είπε ότι εάν γινόταν κάτι εκεί, θα υπο-
χωρούσαµε; Σε αυτό να δείξουµε εµπιστοσύνη;

Όσο κι αν µας πονάει για την Κύπρο, το πατριωτικό είναι να
µην το ψηφίσουµε. Να καταψηφίσουµε αυτή την τροπολογία. Και
απορώ πώς και η Ελληνική Λύση, ενώ διάβαζε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος από το «REUTERS» ότι µιλάνε ο κύριος Πρω-
θυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης µε τον Τούρκο πρόεδρο, τον
Ερντογάν, για µοίρασµα του Αιγαίου, πώς δίνει τώρα εµπιστο-
σύνη σε αυτό; Από τη µία διαβάζουµε το άρθρο και δεν έχουµε
εµπιστοσύνη και τώρα δίνουµε εµπιστοσύνη και το ψηφίζουµε; 

Όσο και αν θέλαµε να το ψηφίσουµε, δεν γίνεται. Είναι ντροπή
να δίνουµε το µήνυµα προς πάσα κατεύθυνση ότι δεν µπορούµε
να υπερασπιστούµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Γιατί αν µπο-
ρούσαµε, η συµφωνία θα ήταν µεταξύ του να µαταιωθεί το έργο,
θα ήταν µεταξύ των κυβερνήσεων, θα ήταν µεταξύ του Έλληνα
Πρωθυπουργού και του Κύπριου. Όµως, το αφήνετε στην εται-
ρεία. Πώς να υπάρξει εµπιστοσύνη σε κάτι τέτοιο; Προφανώς και
την καταψηφίζουµε.

Για τη δεύτερη, τώρα, τροπολογία. Για το άρθρο 2 παράγραφο
γ’ είχαµε νωρίτερα µία συζήτηση µε την Υφυπουργό, κ. Αγαπη-
δάκη και πρέπει να φύγει εκείνο το «και» στο «και για τους εργα-
ζόµενους σε κλειστές δοµές» και να παραµείνει «για τους
εργαζόµενους σε κλειστές δοµές», γιατί όπως µας εξήγησε, είναι
µόνο γι’ αυτούς. 

Αυτό είπε. Υπάρχουν και στα Πρακτικά. Οπότε πρέπει να φύγει
εκείνο το «και», γιατί εάν δεν φύγει αυτό το «και», έµµεσα µπορεί
οποιοσδήποτε να ερµηνεύσει και να βάλει οτιδήποτε άλλο σε αυτό
που έχει ήδη ακυρωθεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας, δη-
λαδή της υποχρέωσης όλων των υγειονοµικών για υποχρεωτικό
εµβολιασµό.

Επίσης, στην ίδια τροπολογία στο άρθρο 5, που είναι η πίστωση
µεριδίου ελληνικού δηµοσίου λόγω αναχρηµατοδότησης του
έργου, όταν είχε έρθει η τροποποίηση διατάξεων της σύµβασης
παραχώρησης, το είχαµε πει. Φέραµε µάλιστα και τροπολογία,
γιατί προστέθηκε ατελώς νέα περίπτωση ζ’ εξαίρεσης της υπο-

χρέωσης καταβολής διοδίων σε οχήµατα που ανήκουν κατά πλήρη
κυριότητα και χρησιµοποιούνται από άτοµα µε αναπηρίες ή ανα-
πήρους πολέµου για τη µεταφορά τους, όταν αυτοί επιβαίνουν σε
όχηµα και φέρουν δελτίο στάθµευσης ή δελτίο ειδικής ταυτότητας
αναπήρων πολέµου, αποκλείοντας όµως από αυτή την κατηγορία
τους πολύτεκνους. Πώς ακριβώς καταφέρατε από το άρθρο 21
παρ. 2 του Συντάγµατος, όπου ειδικές κατηγορίες είναι οι δύο που
προανέφερα και η τρίτη είναι οι πολύτεκνες οικογένειες και εξαι-
ρέσατε τις πολύτεκνες οικογένειες; Υπάρχει κάποιο πρόβληµα µε
την πολυτεκνία;

Σας παρακαλώ, να διορθώσετε και να βάλετε και τις πολύτεκνες
οικογένειες στην απαλλαγή των διοδίων. Είναι συνταγµατική απαί-
τηση και εντάσσεται και στο πλαίσιο άσκησης της δηµογραφικής
πολιτικής.

Αυτά για τις δύο τροπολογίες. Προφανώς και τις δύο τις κατα-
ψηφίζουµε.

Στον χρόνο που µου µένει, θα επιλέξω, γιατί δεν είπαµε τίποτα
για το νοµοσχέδιο, το ζουµί της υπόθεσης. Το ζουµί είναι για εµάς
και στο άρθρο 5 που λέει «όσον αφορά τους αναπτυξιακούς το-
µείς, εντοπίζουµε µεταξύ άλλων την ενίσχυση των ιδιωτικών επι-
χειρήσεων και της επιχειρηµατικότητας, τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό, την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και άλλα,
οι οποίοι αποτελούν στόχους και του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας». Πού είναι εδώ οι δικές µας ενστάσεις;

Η ελληνική οικονοµία έχει υποστεί αποεπένδυση επί δεκατέσ-
σερα συναπτά έτη, λόγω των µνηµονίων. Παράλληλα, ο κεφαλαι-
ουχικός της εξοπλισµός αποµειώνεται, ενώ τα έργα υποδοµής
είναι ελάχιστα, λόγω και της µεταφοράς της δηµόσιας περιουσίας
και των υποδοµών στο Υπερταµείο. Πώς, λοιπόν, θα επιτευχθεί
ανάπτυξη µέσω επενδύσεων, όταν αυτές δεν προσανατολίζονται
στην ανάπτυξη υποδοµών, τη διατήρηση και αγορά νέου και πα-
ραγωγικού εξοπλισµού, αλλά στην πράσινη µετάβαση και την ψη-
φιοποίηση, που είναι δευτερεύοντα για τη δική µας οικονοµία;

Η Κυβέρνηση περιφρονεί, προφανώς, παραδείγµατα άλλων
χωρών, όπως της Πορτογαλίας -από τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης-, το Ισραήλ και την Τουρκία. Η µεν πρώτη, η Πορτογαλία,
κατάρτισε αναλυτικό σχέδιο απορρόφησης και αξιοποίησης των
κεφαλαίων του Ευρωπαϊκού Ταµείου Ανάκαµψης, εστιάζοντας
στις υποδοµές και τη βιοµηχανία που έχει ανάγκη η χώρα και όχι
στην ενεργειακή µετάβαση και ψηφιοποίηση µε τα κεφάλαια να τα
διαχειρίζεται η Αναπτυξιακή Τράπεζα.

Οι λοιπές χώρες, όπως το Ισραήλ, κάνουν επενδύσεις στον
πρωτογενή τοµέα, στη βιοµηχανία όπλων, αναπτύσσουν βιοµηχα-
νία υψηλής τεχνολογίας της πληροφορικής, µε παράλληλη ανά-
πτυξη στη γεωργία και κτηνοτροφία µε επιστηµονικά µέσα. Η
ανάπτυξη του Ισραήλ πιστοποιείται ήδη διεθνώς, κατατασσόµενη
στην τρίτη θέση στην αναφορά παγκόσµιας ανταγωνιστικότητας
του παγκόσµιου οικονοµικού φόρουµ. Παράλληλα, ισραηλινές
εταιρείες είναι και δεύτερες στις εγγραφές στο Χρηµατιστήριο της
Νέας Υόρκης.

Όσον αφορά την Τουρκία τώρα, είναι η τρίτη µεγαλύτερη οικο-
νοµία στις χώρες της Μέσης Ανατολής, η έβδοµη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και η δέκατη τρίτη µεγαλύτερη παγκοσµίως. Ο τοµέας της
βιοµηχανίας στην Τουρκία αντιπροσωπεύει το 26,6% του ΑΕΠ και
της γεωργίας το 9,6%. Κατευθύνει το 0,73% του ΑΕΠ στην έρευνα
και ανάπτυξη, ενώ η τουρκική ναυπηγική βιοµηχανία καταγράφει
υψηλές εξαγωγές, µε άνω των εκατό λειτουργούντων ναυπηγείων.
Σηµαντική είναι και η βαριά εξο- ρυκτική βιοµηχανία στην Τουρ-
κία.

Η δική µας Κυβέρνηση θα υιοθετήσει, επιτέλους, ένα παραγω-
γικό αναπτυξιακό µοντέλο ή θα συνεχίσει την πράσινη µετάβαση
και την ψηφιοποίηση, µε το ελάχιστο αναπτυξιακό αποτύπωµα στο
ΑΕΠ της χώρας;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Με τις αδυναµίες και τις ελλείψεις
που παρουσιάσαµε παραπάνω -και θα µπορούσαµε να πούµε
πολλά παραπάνω αλλά έπρεπε να µιλήσουµε για την τροπολο-
γία- θεωρούµε ότι η χώρα µας δύσκολα θα καταφέρει να κάνει
αποτελεσµατική αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων και να κα-
λύψει το επενδυτικό κενό της ελληνικής οικονοµίας, όπως προ-
έκυψε στα χρόνια της οικονοµικής κρίσης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν κάνετε καµµία κίνηση προς τη
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σωστή κατεύθυνση, για να έχουµε βιώσιµες επενδύσεις. Δηλαδή,
την απλοποίηση του µη ανταγωνιστικού φορολογικού µας συ-
στήµατος, το ευκαιριακό οικονοµικό περιβάλλον, ιδανικό µόνο
για τα funds και χρηµατοοικονοµικές συναλλαγές, τη γραφει-
οκρατία στη δηµόσια διοίκηση, την έλλειψη οράµατος και αντι-
κειµενικούς στόχους στη µεγέθυνση της οικονοµίας µας και τη
χρονοβόρα λειτουργία της δικαιοσύνης.

Στο σχέδιο νόµου δεν υπάρχει σαφής χρηµατοδότηση για τον
πρωτογενή παραγωγικό τοµέα, την εξορυκτική βιοµηχανία, τη
µεταποίηση, τη ναυπηγική βιοµηχανία, τον µηχανολογικό εξοπλι-
σµό, στα οποία πάσχουν τόσο οι επενδύσεις στη χώρα µας όσο
και οι άµεσες ξένες επενδύσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

ευχαριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Πούλου και ακολουθεί

η κ. Ιατρίδη.
Παρακαλώ, κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νέο νο-

µοσχέδιο της Κυβέρνησης µε τίτλο: «Νέο Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και συµπληρωµατικές διατάξεις»,
µία ακόµα κακή νοµοθέτηση της Κυβέρνησης όχι µόνο σε επί-
πεδο διαβούλευσης, αφού τα µισά άρθρα δεν συµπεριλαµβάνον-
ταν καν στη διαβούλευση, αλλά και επί της ουσίας, αφού δεν
πρόκειται για ένα ολοκληρωµένο νοµοθέτηµα. Μάλλον για πα-
ράρτηµα παλαιότερου νοµοθετικού πλαισίου πρόκειται, αφού
διατηρείτε, κύριε Υπουργέ, πολλές διατάξεις της ισχύουσας νο-
µοθεσίας και το δήθεν νέο σας αναπτυξιακό νοµοσχέδιο βρίθει
παραποµπών. Τέλος πάντων, δεν θα αλλάξετε τώρα. Μετά από
πεντέµισι χρόνια, έχετε πλέον εθιστεί.

Όµως, στην πραγµατικότητα αυτό το «ράβε - ξήλωνε», αυτή η
πολυνοµία, αντί ενός νέου ολιστικού σχεδιασµού, εξυπηρετεί τα
σχέδιά σας. Γιατί κάνοντας τα πάντα στο περίπου, στο όπου βγει,
αφήνονται τα απαραίτητα παραθυράκια εξυπηρέτησης της πα-
λαιοκοµµατικής σας πελατειακής αντίληψης και της εξυπηρέτη-
σης των ηµετέρων σας, που µε ευλάβεια υπηρετείτε. Γι’ αυτό
άλλωστε διατηρείτε συνεχώς και τα ιδιαίτερα προνόµια στους
Υπουργούς σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ στην
οµιλία µου και να αναδείξω τα σηµεία που θα δηµιουργήσουν
προβλήµατα στην τοπική αυτοδιοίκηση, στους δήµους της
χώρας µας και κυρίως στους µικρούς και µεσαίους δήµους, που
δεν διαθέτουν το εξειδικευµένο προσωπικό, για να ανταποκρι-
θούν στους περιορισµούς των διατάξεων του νοµοσχεδίου.

Κατά τους ισχυρισµούς της Κυβέρνησης, το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο βέβαια φιλοδοξεί να φέρει θετικά στοιχεία, ιδιαίτερα
στον τοµέα της διαφάνειας και της αποτελεσµατικότητας των δη-
µοσίων επενδύσεων, µε τη δηµιουργία ψηφιακών πλατφορµών.
Κανείς µάλλον δεν είναι αντίθετος σε αυτή την οργάνωση. Μένει,
λοιπόν, να τις δούµε στην πράξη.

Ωστόσο από την οπτική των δήµων και κυρίως των µικροµε-
σαίων δήµων, που -όπως προανέφερα- στερούνται στελεχιακού
δυναµικού, οι προτεινόµενες διατάξεις θα δυσκολέψουν τη λει-
τουργία τους και θα δηµιουργήσουν όχι µόνο επιπλέον καθυστε-
ρήσεις στην εκτέλεση των έργων, αλλά και θα τους αποκλείσουν
από τις δηµόσιες επενδύσεις. Αυτό το αποτέλεσµα, δυστυχώς,
ενισχύεται από την αυστηρότητα των χρονοδιαγραµµάτων, την
αυξηµένη γραφειοκρατία και τον περιορισµένο βαθµό ευελιξίας
στη διαχείριση των πόρων.

Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, αν διαβουλευτήκατε µε την το-
πική αυτοδιοίκηση και αν λάβετε υπ’ όψιν την αγωνία τους και
για τα έργα που εδώ και καιρό χειµάζουν πανελλαδικά, χωρίς
ρευστότητα χρηµατοδότησης, αλλά και για τον νέο αποκλεισµό
τους από νέες επενδύσεις µε την εφαρµογή του νέου πλαισίου
που ψηφίζεται σήµερα. Αναφέροµαι, πρώτον, στην αυστηρότητα
των χρονοδιαγραµµάτων, ένα πρόβληµα που θα παρουσιαστεί
ειδικά σε ό,τι αφορά την πληρωµή και την ανάκληση των χρηµα-
τοδοτήσεων.

Στο άρθρο 17, λοιπόν, προβλέπεται ότι αν δεν εκτελεστούν

πληρωµές άνω των 50.000 ευρώ εντός τεσσάρων µηνών από την
έγκριση της χρηµατοδότησης, η χρηµατοδότηση ανακαλείται αυ-
τοδικαίως. Πώς θα ανταποκριθούν οι δήµοι, χωρίς διοικητικές
δοµές σε τόσο αυστηρά χρονικά περιθώρια; Γνωρίζουµε όλοι ότι
οι διαδικασίες ωρίµανσης και εκτέλεσης των δηµοσίων έργων
είναι περίπλοκες και χρονοβόρες: απαλλοτριώσεις, δηµοπρα-
σίες, προκηρύξεις, εγκρίσεις από διάφορους φορείς, διαγωνι-
σµοί, εκτέλεση και παραλαβή των έργων. 

Βελτιώνονται µήπως κάποια από αυτά τα χρονοβόρα προαπαι-
τούµενα στάδια της ατελείωτης γραφειοκρατίας; Το διάστηµα
των τεσσάρων µηνών είναι εξαιρετικά περιορισµένο και εκτιµώ
ότι σύντοµα θα αναγκαστείτε να το τροποποιήσετε, γιατί, αν η
χρηµατοδότηση ανακαλείται τόσο εύκολα, οι δήµοι κινδυνεύουν
να χάσουν σηµαντικά κονδύλια, ενώ πολλά έργα µπορεί να µεί-
νουν ηµιτελή ή ακόµα και να µην ξεκινήσουν ποτέ. Η προθεσµία
αυτή πρέπει να επανεξεταστεί και να επιµηκυνθεί, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν την πραγµατική κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι
δήµοι της χώρας. 

Δεύτερο πρόβληµα είναι η αυξηµένη γραφειοκρατία και η πο-
λυπλοκότητα των διαδικασιών ένταξης έργων στο νέο Αναπτυ-
ξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Στο άρθρο 9
προβλέπεται ότι για να ενταχθεί ένα έργο στο νέο πρόγραµµα
χρειάζεται να ακολουθηθούν αρκετά βήµατα: απόφαση ένταξης
και εγγραφής σε συλλογική απόφαση, καταγραφή χρονοδια-
γραµµάτων και ταξινόµηση έργων. Αυτές οι διαδικασίες, που
είναι απαραίτητες για τη διαφάνεια και τη σωστή παρακολού-
θηση των έργων, όπως διατείνεστε, σε συνδυασµό όµως µε όλη
τη γραφειοκρατία ωρίµανσης των έργων, αποτελούν σηµαντικό
διοικητικό βάρος για τους δήµους, ιδιαίτερα, επαναλαµβάνω, για
τους µικρότερους που δεν έχουν επαρκές προσωπικό ή τους
αναγκαίους πόρους για να διαχειριστούν τόσο περίπλοκες δια-
δικασίες. Και βέβαια η µόνη λύση που θα αναγκαστούν να ακο-
λουθήσουν, είναι και πάλι η προσφυγή σε απευθείας αναθέσεις
σε εξωτερικούς συνεργάτες. Γνωστή πλέον η επιλογή σας.

Τρίτο επίσης σοβαρό πρόβληµα είναι η περιορισµένη ευελιξία
στην διαχείριση των πόρων. Στο άρθρο 14 προβλέπεται ότι οι
ανακατανοµές πιστώσεων µπορούν να γίνουν µόνο εντός στενών
ορίων και υπό αυστηρές προϋποθέσεις. Αυτό σηµαίνει ότι οι
δήµοι δεν έχουν τη δυνατότητα να προσαρµόσουν τους προϋπο-
λογισµούς τους ανάλογα µε τις έκτακτες ανάγκες ή τις πραγµα-
τικές εξελίξεις των έργων. 

Ειδικότερα, όπως γνωρίζουµε, οι δήµοι συχνά βρίσκονται αν-
τιµέτωποι µε απρόβλεπτες ανάγκες, όπως φυσικές καταστρο-
φές, τεχνικά προβλήµατα ή ανάγκες αύξησης του κόστους
έργου, λόγω αναθεωρήσεων, ή και µικροαλλαγών του φυσικού
αντικειµένου. Η έλλειψη ευελιξίας να µετακινήσουν πόρους µε-
ταξύ έργων ή να αναπροσαρµόσουν τα χρονοδιαγράµµατα, δη-
µιουργεί προβλήµατα στη διαχείριση των προγραµµάτων τους.
Είναι σταθερή και άκαµπτη δοµή που προβλέπεται στο νοµοσχέ-
διο και δεν λαµβάνει υπ’ όψιν την κατάσταση που βρίσκεται η το-
πική αυτοδιοίκηση, ούτε την ανάγκη για γρήγορες προσαρµογές
σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης. Η παροχή µεγαλύτερης ευε-
λιξίας στους δήµους, όσον αφορά στην ανακατανοµή πιστώσεων
και την προσαρµογή των προϋπολογισµών τους, θα σας αναγ-
κάσει να την επανεξετάσετε, κύριε Υπουργέ, σύντοµα.

Πάντως, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 47 µας εκπλήσσετε. Τι σας
συµβαίνει και περιορίζετε στο 4% τις δαπάνες των αγαπηµένων
σας αναπτυξιακών οργανισµών των ΟΤΑ. Συνδέεται µήπως µε
την αλλαγή δηµοτικής αρχής στον Δήµο Αθηναίων και Θεσσαλο-
νίκης; Αποκαλύπτεστε µάλλον.

Κυρίες και κύριοι, η πραγµατική στόχευση της Κυβέρνησης
είναι η ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας περιουσίας και της συντή-
ρησής της, όπως φαίνεται στο άρθρο 5 του νοµοσχεδίου, που
αποκλείει τις δαπάνες συντήρησης των έργων από το πλαίσιο
των δηµοσίων επενδύσεων, εκτός αν υπάρχει ειδικό θεσµικό
πλαίσιο που το επιτρέπει. Αυτή η διάταξη πρέπει οπωσδήποτε να
αποσυρθεί, καθώς η συντήρηση των έργων είναι απαραίτητη για
τη διατήρηση των υποδοµών και την εξασφάλιση της βιωσιµότη-
τάς τους. Οι δήµοι θα βρεθούν σε δύσκολη θέση αν δεν µπορούν
να λάβουν χρηµατοδότηση για τη συντήρηση των υποδοµών
τους, ιδιαίτερα και σε περιοχές που θα πληγούν από φυσικές κα-
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ταστροφές ή άλλους παράγοντες, παραδείγµατος χάριν,
ακραίων καιρικών φαινοµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ζητώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω σε ένα
λεπτό.

Τι θα συµβεί, λοιπόν, όταν δεν θα µπορούν να καλύπτονται οι
συντηρήσεις από δηµόσιες επενδύσεις; Εύκολη απάντηση: το
κόστος θα µετακυλίεται στους πολίτες. Για τη Νέα Δηµοκρατία
αυτή η πολιτική είναι επιλογή, είναι πλέον µόνιµη πρακτική: Ατο-
µική ευθύνη γιατί καταστρέφονται τα έργα. Ατοµική ευθύνη γιατί
αρρωσταίνεις. Ατοµική ευθύνη στο τέλος γιατί αναπνέεις.

Ο Υπουργός, κυρίες και κύριοι, διακηρύσσει ότι µε το παρόν
νοµοσχέδιο θα επέλθουν θετικές αλλαγές στον τοµέα της δια-
φάνειας και της οργάνωσης των δηµοσίων επενδύσεων. Περιµέ-
νουµε την επιβεβαίωσή του, αν και τα µέχρι σήµερα απο-
τελέσµατα, καθώς και οι προβλεπόµενες απαιτούµενες κανονι-
στικές αποφάσεις για την εφαρµογή του, σε συνδυασµό µε την
πληθώρα των διατάξεων που παραµένουν σε ισχύ, µπορούν να
αποδειχθούν φρούδες ελπίδες. Άλλωστε εκτιµήθηκε µήπως και
αξιολογήθηκε το πρώτο αναπτυξιακό ΠΔΕ για να προκύψει ο
δεύτερος σχεδιασµός;

Ταυτόχρονα οι αυστηρές προθεσµίες, η αυξηµένη γραφει-
οκρατία και η έλλειψη ευελιξίας στη διαχείριση των πόρων µπο-
ρεί να δυσχεράνουν ακόµη περισσότερο την εφαρµογή του από
τους δήµους. Βέβαια η Κυβέρνηση, στο πλαίσιο της συνεχούς
απαξίωσης της τοπικής αυτοδιοίκησης, συνεχίζει να µην σχεδιά-
ζει ένα οριζόντιο αντικειµενικό πλαίσιο µε ευέλικτες διαδικασίες,
προσιτές στη διοικητική ικανότητά της, δηλαδή στους ανθρώπι-
νους πόρους που δεν διαθέτει και που στερείται συστηµατικά τα
πέντε τελευταία χρόνια διακυβέρνησης Μητσοτάκη, γιατί στην
πραγµατικότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε. Ζητήσατε ένα λεπτό και πήρατε πα-
ραπάνω.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται για την ικανοποίηση των αναγ-

κών των τοπικών κοινωνιών, ώστε να διασφαλίσει ότι οι δηµόσιες
επενδύσεις θα συµβάλλουν στην ανάπτυξη και την ευηµερία των
πολιτών. Δεν φαίνεται να παίρνει µαθήµατα από την αντίδραση
της κοινωνίας στις πολιτικές που εφαρµόζει. Δεν υπολογίζει
ακόµα και την έστω καθυστερηµένη αντίδραση των Βουλευτών
της σε αυτή την αντιλαϊκή λαίλαπα κατά των Ελλήνων πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
σας παρακαλώ, τελειώσατε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τα κόµµατα του πολιτικού
χώρου οφείλουµε να συνεργαστούµε για να ανατρέψουµε αυτή
την πολιτική. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η κ. Ιατρίδη έχει τον

λόγο.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια

γενική παρατήρηση. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στα-
θερά και απαρέγκλιτα εφαρµόζει µια οικονοµική πολιτική πιστή
στα όσα έχει εξαγγείλει στον ελληνικό λαό, όχι µόνο πριν τις
εκλογές του 2023, αλλά και πριν τις εκλογές του 2019, µακριά
από τοξικότητας λαϊκισµούς και υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα,
όπως πολλές φορές κάνει το σύνολο της αντιπολίτευσης. Με σύ-
στηµα, µε σωστό σχεδιασµό και πολλή δουλειά, η Κυβέρνηση
έχει καταφέρει η χώρα µας να είναι σε πολύ καλύτερη κατά-
σταση από το 2019. Και όλα αυτά αφού λάβαµε υπ’ όψιν τις ση-
µαντικές και πρωτοφανείς δυσκολίες που αντιµετωπίσαµε τα
τελευταία πέντε χρόνια και που δεν χρειάζεται να επαναλάβω
εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βασική διαφορά µεταξύ της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, και εµάς των Βουλευτών
που τη στηρίζουµε µε συνέπεια και αποφασιστικότητα, και της
Αντιπολίτευσης είναι ότι εµείς πάντα ψάχνουµε να βελτιώσουµε
ό,τι κάναµε. Πάντα ψάχνουµε να βρούµε τυχόν καθυστερήσεις ή
δυστοκίες στην εφαρµογή της πολιτικής µας, ειδικά σ' ό,τι

αφορά την καλυτέρευση της ζωής των συµπολιτών µας, γιατί
αυτό σηµαίνει σωστή εφαρµογή πολιτικής: σχεδιάζεις, εφαρµό-
ζεις, ελέγχεις τι έχει πάει καλά και τι δεν έχει πάει και προχωράς.
Και είναι αυτή η τακτική µας, χάρη στην οποία η κοινωνία ανα-
γνωρίζει το έργο µας, κατανοεί τυχόν παραλείψεις µας και συ-
νεχίζει να µας εµπιστεύεται.

Αντίθετα η Αντιπολίτευση, ακόµα και σε νοµοσχέδιο όπως
αυτό που συζητάµε τώρα, πάντα προσπαθεί να µηδενίσει, πάντα
προσπαθεί να βρει προσκόµµατα και προφάσεις για να µην στη-
ρίξει πολιτικές, που κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. Η
πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι κοντά στην κοινωνία, είναι κοντά στους πολίτες,
είναι κοντά στους φορείς. Και αυτό φάνηκε άλλωστε για µία
ακόµα φορά και στις συνεδριάσεις της επιτροπής µας, όπου οι
φορείς που προσκλήθηκαν, εξέφρασαν τις θετικές τους απόψεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µακρηγορήσω, µια και
έχουµε αναφερθεί εκτενώς στο νοµοσχέδιο. Θα ήθελα να σταθώ
ιδιαίτερα στο τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου, στο οποίο προ-
βλέπεται ψήφιση συµπληρωµατικού προϋπολογισµού ύψους 900
εκατοµµυρίων ευρώ. Ειδικότερα προβλέπονται 300 εκατοµµύρια
ευρώ για την ενίσχυση του συγχρηµατοδοτούµενου Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Αυτά τα χρήµατα αναµένεται να
αξιοποιηθούν, προκειµένου να αντιµετωπιστούν χρηµατοδοτικές
ανάγκες για την ολοκλήρωση των προγραµµάτων των προηγού-
µενων προγραµµατικών περιόδων και την επιτάχυνση της υλο-
ποίησης των έργων των προγραµµάτων της νέας περιόδου. Τα
υπόλοιπα 600 εκατοµµύρια ευρώ προβλέπονται για την ενίσχυση
του εθνικού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για την αντι-
µετώπιση αναγκών από τα νέα µέτρα για την ανακούφιση πολι-
τών και επιχειρήσεων που επλήγησαν από φυσικές καταστροφές
και την υποστήριξη των σχετικών υποδοµών.

Εδώ στον επικείµενο σχεδιασµό, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι
θα πρέπει να ληφθεί και ειδική µέριµνα για τις νησιωτικές περιο-
χές, τα Δωδεκάνησα και αλλού, κυρίως σ' ό,τι αφορά ζητήµατα
υδροδότησης, κατασκευής αντίστοιχων υδρευτικών και αρδευ-
τικών έργων και, µια και η πράσινη µετάβαση είναι βασικός στό-
χος, επένδυσης σε νέες πράσινης τεχνολογίας µονάδες αφα-
λάτωσης. 

Θα ήθελα ακόµη να αναφερθώ και στη διάταξη της τροπολο-
γίας που κατατέθηκε. Με την τροπολογία αυτή απαλλάσσονται
αναδροµικά από το 2020 από τον ειδικό φόρο και τον φόρο πο-
λυτελούς διαβίωσης, τα σκάφη αναψυχής κάτω των επτά µέ-
τρων. Είναι ένα ζήτηµα που έχει απασχολήσει τους νησιώτες και
είχα θέσει τόσο εγώ προσωπικά όσο και άλλοι συνάδελφοί µου
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και χαίροµαι που υλοποιείται.
Είναι ένα ακόµα ξεκάθαρο δείγµα γραφής αυτής της Κυβέρνη-
σης και των Βουλευτών που τη στηρίζουµε ότι είµαστε κοντά
στην κοινωνία, κοντά στους νησιώτες και τα δίκαια αιτήµατά
τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει καταθέσει
ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να απαντήσει στις προκλήσεις
της σύγχρονης εποχής. Αλήθεια είναι ότι µέσω του Αναπτυξιακού
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είναι σε εξέλιξη το µεγα-
λύτερο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων τα τελευταία δεκα-
τέσσερα χρόνια. Είναι ένα πρόγραµµα που καλύπτει βασικές
αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας, που προβλέπει χώρο για την
αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών. Είναι ένα πρόγραµµα
που βοηθάει τη χώρα µας µαζί µε τις άλλες πολιτικές της Κυβέρ-
νησης να είναι δεύτερη σε ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, να έχει τη µεγαλύτερη µείωση του δηµοσίου ελλείµµα-
τος ως προς το ΑΕΠ, ενώ η ανεργία έχει µειωθεί κατά πολύ και
µισό εκατοµµύριο συµπολίτες µας να έχουν βρει δουλειά. 

Προφανώς και µπορούµε να κάνουµε ακόµα καλύτερα τα
πράγµατα για όλες και όλους. Αυτός είναι ο στόχος µας και οι
στόχοι επιτυγχάνονται όταν είναι ρεαλιστικοί, όταν ελέγχεται η
πορεία τους ως προς την επίτευξή τους, όταν υπάρχει διαφάνεια,
όταν υπάρχει λογοδοσία µε λίγα λόγια ό,τι κάνει το παρόν νοµο-
σχέδιο, το οποίο και στηρίζουµε ανεπιφύλακτα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
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κυρία συνάδελφε, για την οικονοµία στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης

Ελευθερίας κ. Καραγεωργοπούλου για έξι λεπτά. Θα ακολουθή-
σουν οι δευτερολογίες των εισηγητών και θα κλείσει η συνε-
δρίαση µε την οµιλία του Αναπληρωτή Υπουργού, του κ.
Παπαθανάση. 

Κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, παραµένετε µόνος σας, ο κ. Χα-

τζηδάκης απών. Μας είπατε για τον προγραµµατισµό µακροχρό-
νιων υποχρεώσεων του κράτους, αυτό που οφείλει να αναλύει
όσα σήµερα συµβαίνουν, αλλά και όσα στο παρελθόν στιγµάτι-
σαν το δηµόσιο ήθος. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο είναι ο αρχαιότερος θεσµός του ελλη-
νικού κράτους καθώς λειτουργεί αδιαλείπτως από το 1834. Από
την κατάργηση όµως του προληπτικού ελέγχου από αυτό το
βάρος ελέγχου των δι’ απευθείας αναθέσεων δαπανών βαρύνει
τους διοικητικούς υπαλλήλους υποκείµενους στην ιεραρχική ευ-
χέρεια πολιτικών προϊσταµένων. Αυτό σηµαίνει ότι όλες οι έως
του ποσού των 60.000 ευρώ δαπάνες όταν εκ του νόµου δεν υπό-
κεινται σε έλεγχο κρίνονται αναγκαίες. Υπάρχει κάποιος όµως
που να κρίνει από την Κυβέρνηση πότε είναι οι δαπάνες αυτές
αναγκαίες; Γιατί οι µη αναγκαίες θεωρητικά και πρακτικά θα
έπρεπε να καταλογίζονται σε εκείνους που τις εγκρίνουν.

Δεικτική του τρόπου που αντιµετωπίζεται το δηµόσιο χρήµα
είναι η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε αριθµό 4 του 2023.
Η έκθεση αυτή αποτελεί κόλαφο για την Κυβέρνησή σας. Μιλάει
για τριακόσιες δεκατέσσερις χιλιάδες εξ απευθείας αναθέσεις
κατά τη διετία 2021 - 2022 πολλές χωρίς κριτήρια, χωρίς αντα-
γωνισµό, χωρίς έκπτωση. Διαπιστώνει το Ελεγκτικό Συνέδριο σε
αυτές τις απευθείας αναθέσεις αδιαφάνεια, µη έγκαιρο προ-
γραµµατισµό, εξάντληση των ανώτατων ορίων, ελλιπή έλεγχο και
αφήνει σαφείς αιχµές για διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος. Ασχο-
λήθηκε επίσης µε τον υπέρογκο αριθµό δηµοσίων συµβάσεων,
αλλά και µε τις διαδικασίες ανάθεσης. Θα αναφερθώ σε ορι-
σµένα από τα σηµεία του πορίσµατος αυτού. 

Οι δηµόσιοι φορείς δεν προγραµµατίζουν εγκαίρως και ορθο-
λογικά την κάλυψη των αναγκών τους. Δεν αιτιολογείται επαρκώς
ο απρόβλεπτος και επείγων χαρακτήρας των αναγκών που κα-
λύπτονται µε προσφυγή στη διαδικασία µε διαπραγµάτευση. Οι
αναθέτοντες φορείς ταυτίζουν το απρόβλεπτο µε το επείγον. Ση-
µαντικά περιθώρια ενίσχυσης υφίστανται στην ουσιαστική συµ-
µετοχή των διοικητικών υπηρεσιών του φορέα κατά τη
διαδικασία που προηγείται της τελικής απόφασης, ώστε να µη
δηµιουργούνται υπόνοιες αυθαιρεσίας και αδιαφάνειας. Σε πολ-
λές περιπτώσεις δεν καθορίζεται µε σαφήνεια το αντικείµενο της
σύµβασης ούτε προκύπτει ο τρόπος υπολογισµού της εκτιµώµε-
νης δαπάνης. Δεν αποδεικνύεται προηγούµενη έρευνα αγοράς.
Δεν παρέχονται εχέγγυα διαφάνειας ως προς την επιλογή του
αναδόχου και τον καθορισµό του τιµήµατος ιδίως όταν διενερ-
γούνται επανειληµµένες αναθέσεις στον ίδιο ανάδοχο. Δεν υφί-
στανται προκαθορισµένα και εποµένως επαληθεύσιµα κριτήρια
επιλογής όσων καλούνται να υποβάλουν προσφορά. Δεν γίνεται
διαπραγµάτευση του τιµήµατος. Προσφέρονται χαµηλά έως µη-
δενικά ποσοστά έκπτωσης. Συστήµατα ηλεκτρονικής αγοράς δεν
εφαρµόζονται ευρέως. 

Το υψηλότερο ποσοστό απευθείας αναθέσεων παρατηρήθηκε
στα νοσοκοµεία, λέει η έκθεση. Μικρό ποσοστό των συµβάσεών
τους ανατίθεται µέσω των διαγωνιστικών διαδικασιών λόγω χρό-
νιων συστηµικών αδυναµιών σε συνδυασµό µε τις επιτακτικές
ανάγκες προµήθειας φαρµάκων και λοιπών αναλώσιµων. Οι δη-
µόσιοι φορείς δεν διαθέτουν σύστηµα αξιολόγησης των καταγ-
γελιών και αξιοποίησης αυτών για τη βελτίωση της ακεραιότητας
της διαδικασίας των απευθείας αναθέσεων. 

Αλήθεια, το ελληνικό κράτος τι έκανε µετά από αυτή τη σύν-
ταξη έκθεσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τι κάνει µετά τις εκ-
θέσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου; Κατά πόσο δεσµεύεται µια
κυβέρνηση από αυτές; Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Ποιες είναι οι
συνέπειες; Τελικά ποιος είναι ο ρόλος του Ελεγκτικού Συνεδρίου;

Ειδικά στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µας είπε η πρόεδρος του
«Ελεγκτικού Συνεδρίου» ότι ανέλαβε να διενεργήσει έλεγχο στις

δαπάνες του έργου του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» για πρώτη
φορά το 2024 µετά το 1997. Το πόρισµα αυτής της έκθεσης
υπάρχει; Έχει συµβεί, έχει εκτελεστεί ως ενέργεια; 

Γιατί, ξέρετε, µε αδύναµους θεσµούς, οι οποίοι δεν είναι αό-
ρατα πρόσωπα, δεν είναι φαινόµενα, είναι πρόσωπα µε ονοµα-
τεπώνυµο που κατέχουν δηµόσια αξιώµατα, που µόνο
παραγόµενο έργο τους µπορεί να είναι η απιστία, το προσωπικό
συµφέρον, όχι η επιδίωξη της ικανοποίησης του εθνικού και δη-
µόσιου συµφέροντος, καµµία χώρα δεν µπορεί να προχωρήσει.
Οι θεσµοί χωρίς τους κατάλληλους ανθρώπους που δίνουν σε
αυτούς το νόηµα και την αξιοπιστία που τους αρµόζει είναι ένα
άδειο κέλυφος. Όσα εκατοµµύρια και αν σπαταλήσετε για δια-
φηµιστικές καµπάνιες δεν θα µπορέσετε να πείσετε τους Έλλη-
νες πολίτες ότι η Ελλάδα καθίσταται διεθνής επενδυτικός
προορισµός, ενώ διαπιστώνουν καθηµερινά ότι η χώρα τους δεν
είναι πλέον για αυτούς τους ίδιους όχι τουριστικός προορισµός
ούτε καν βιώσιµος τόπος κύριας κατοικίας. 

Θα πω και δυο λόγια για την τροπολογία 245, που ήρθε αργά
χθες το βράδυ. Είναι µια πανσπερµία διατάξεων διαφορετικού
αντικειµένου. Να πει κανείς για το άρθρο 2, για την αιώνια παρά-
ταση ισχύος ρυθµίσεων για την προστασία της δηµόσιας υγείας;
Στις δοµές ψυχικής υγείας παρατείνετε, λέτε, τη διάρκεια κά-
ποιων συµβάσεων εργαζοµένων που όµως δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τους έξι µήνες. Το ζήτηµα της κανονικότητας που έχει γίνει
οι ψυχικά ασθενείς να µην βρίσκουν κρεβάτι ούτε στο νοσοκο-
µείο ούτε στα ανάλογα ιδρύµατα στα οποία κατέφευγαν, όπως
το «Δαφνί», αλλά να βρίσκονται κρατούµενοι στα αστυνοµικά
τµήµατα, αυτό το έχετε σκεφτεί εκτός από την παράταση των
συµβάσεων εργασίας του προσωπικού;

Τα πληρώµατα των ασθενοφόρων των δοµών του Εθνικού Κέν-
τρου Άµεσης Βοήθειας, που συνεχίζουν να παρατείνονται οι συµ-
βάσεις τους µε υπαλλήλους των δήµων και της Πυροσβεστικής
και των Ενόπλων Δυνάµεων σας έχει απασχολήσει ότι κάποτε
πρέπει να σκεφτείτε σοβαρά το θέµα της δηµόσιας υγείας και
να µην υποχωρείτε σε τέτοιο τραγικό βαθµό στην ιατρική φρον-
τίδα που έχουν ανάγκη οι ασθενείς, όταν πρέπει να µεταφερθούν
µε ασθενοφόρα;

Και να πάµε στο άρθρο 6, µεταβατικές διατάξεις για την εφαρ-
µογή του νέου δικαστικού χάρτη. Μας είπε ο κ. Φλωρίδης και ο
κ. Μπούγας ότι όλα έχουν γίνει πάρα πολύ καλά και πλέον ο
ν.5108 εφαρµόζεται από 15 Σεπτεµβρίου. Φέρνετε µία διάταξη
και η ισχύς της παραγράφου 2 της διάταξης αυτής που αφορά
στην εκδίκαση υποθέσεων ισχύει, µας λέτε, από 16 Σεπτεµβρίου.
Σήµερα έχουµε 26, τελειώνει κιόλας. Από 16 Σεπτεµβρίου ισχύει
διάταξη που αφορά σε δικάσιµους και σε υποθέσεις οι οποίες
εκδικάστηκαν ήδη; Παρ’ όλα αυτά ισχύει µια διάταξη που φέρ-
νετε µε την τροπολογία σας για την πολύ καλή αναµόρφωση του
δικαστικού χάρτη της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Ξεκινάµε τις δευτερολογίες. Όποιος επιθυµεί θα πάρει τον

λόγο από τη θέση του.
Ο κ. Χαλκιάς από τους Σπαρτιάτες έχει πρώτος τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. Δεν θα καθυστερήσω. Θα αναφερθώ µόνο στις δύο τρο-
πολογίες. Θα ήθελα να πω ότι για την τροπολογία 245/67 θα
καταψηφίσουµε. Ο λόγος είναι το άρθρο 2. Δεν συµφωνούµε και
δεν συναινούµε σε παρατάσεις που ζητάνε από τους εργαζόµε-
νους πιστοποιητικά και βεβαιώσεις εµβολιασµού - νόσησης. Νο-
µίζω αυτή η ιστορία µε τον COVID έχει τελειώσει. Μπορούν να
λαµβάνουν ατοµικά µέτρα οι εργαζόµενοι, δεν χρειάζονται τα πι-
στοποιητικά εµβολιασµού.

Πηγαίνω στην δεύτερη τροπολογία, την 244/66. Αν και είµαστε
σύµφωνοι µε πάρα πολλά από τα άρθρα αυτής της τροπολογίας,
δεν θα την υπερψηφίσουµε, αλλά ούτε θα την καταψηφίσουµε.
Θα ψηφίσουµε «παρών» και ο λόγος είναι στο άρθρο 5 παράγρα-
φος 2 που αναφέρει «αν το έργο καθυστερήσει ή µαταιωθεί εξαι-
τίας εξωτερικών παραγόντων». Σε καµµία των περιπτώσεων δεν
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συναινούµε να µη γίνει άσκηση των κυριαρχικών µας δικαιωµά-
των. Επειδή ουσιαστικά κρύβονται από πίσω οι Τούρκοι, σε καµ-
µία των περιπτώσεων δεν δεχόµαστε ότι θα µας υποδείξει η
Τουρκία το τι θα κάνουµε. Δεν θα έπρεπε να υπάρχει αυτή η διά-
ταξη και θα έπρεπε να ήταν ξεκάθαρο ότι η Ελλάδα θα υπερα-
σπιστεί τα εθνικά της κυριαρχικά δικαιώµατα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Πλεύση Ελευ-

θερίας, ο κ. Καζαµίας.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε µία αναφορά στη µία από τις δύο τροπολο-

γίες. Κατ’ αρχάς, να πω για τις τροπολογίες ότι πάλι αυτές µας
ήρθαν στις νυχτερινές ώρες λίγο πριν τα µεσάνυχτα. Αν θυµάµαι
καλά, την προηγούµενη φορά, κύριε Υπουργέ, που σχολίασα µια
τροπολογία, είχε έρθει στις 23.35’ και είχα πει ειρωνικά «εύχοµαι
την επόµενη φορά η Κυβέρνηση να µας τις φέρνει και πιο αργά
ακόµα, µέχρι τις 23.59’». Σήµερα τα καταφέρατε: 23.41’ ήρθε η
δεύτερη τροπολογία! Γιατί τα κάνετε αυτά τα πράγµατα; Είναι
τροπολογίες οι οποίες περιέχουν αρκετά και σηµαντικά άρθρα.
Συνολικά οι δυο τροπολογίες περιέχουν έντεκα άρθρα. Έρχονται
τα µεσάνυχτα και πρέπει να τις συζητήσουµε σήµερα. Αυτές ισο-
δυναµούν µε ένα µικρό νοµοσχέδιο σχεδόν και δίνετε τόσο λίγο
χρόνο. Αυτό δεν επιτρέπει στους Βουλευτές να µελετήσουν
σωστά τις τροπολογίες και να ασκήσουν τον έλεγχο που πρέπει
να ασκεί η Βουλή. Σας παρακαλώ θερµά και εσείς και η Κυβέρ-
νηση φροντίζετε να τις έχετε τις τροπολογίες έτοιµες πιο νωρίς
και επίσης να προϊδεάζετε τους Βουλευτές ότι θα έρθουν αυτές
τις τροπολογίες, γιατί έρχονται ως έκπληξη και βεβαίως τέτοιες
εκπλήξεις δεν µας αρέσουν. 

Η µία από τις τροπολογίες, η οποία περιλαµβάνει φοροελα-
φρύνσεις για τα κότερα αναψυχής, περιλαµβάνει και κάτι το οποίο
δεν σχολιάστηκε νοµίζω από κανέναν Βουλευτή της Αντιπολίτευ-
σης: έναν φόρο 13% για τα ιδιωτικά αεροσκάφη. Τα ιδιωτικά αε-
ροσκάφη, κύριε Υπουργέ, εκπέµπουν ρύπους που καταστρέφουν
το περιβάλλον ανά επιβάτη δεκατέσσερις φορές περισσότερο από
τα αεροσκάφη των αερογραµµών, και έχουν υπάρξει πάρα πολλές
εισηγήσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση να αυξηθούν σηµαντικά οι
φόροι για τα αεροσκάφη αναψυχής ή τα ιδιωτικά αεροσκάφη,
διότι είναι τροµερά ρυπογόνα. Αν η Κυβέρνησή σας, πραγµατικά,
αντιµετωπίζει µε σοβαρότητα το πρόβληµα της κλιµατικής αλλα-
γής, θα πρέπει να το σκεφτεί και αυτό σοβαρά: 13% συντελεστής
γι’ αυτούς που έχουν ιδιωτικά τζετ είναι ο ίδιος συντελεστής ΦΠΑ
για το ψωµί, για το γάλα, για το ελαιόλαδο, για τα δηµητριακά, για
την εξυπηρέτηση ατόµων µε ειδικές ανάγκες, για τις πάνες για
βρέφη κ.λπ.. Καταλαβαίνετε πόσο εξοργιστικό είναι αυτό για τον
απλό πολίτη; Άνθρωποι δηλαδή που δίνουν 13% για να πάρουν
ψωµί και γάλα και που έχουν πολύ χαµηλό εισόδηµα, γιατί υπάρχει
µια τεράστια κρίση ακρίβειας την οποία βεβαίως η Κυβέρνησή σας
διαιωνίζει, αυτοί πληρώνουν τον ίδιο φόρο µε κάποιον εκατοµµυ-
ριούχο ο οποίος θέλει να έχει το ιδιωτικό του τζετ. Αντιλαµβάνεστε
πόσο εξοργιστικό είναι αυτό; 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των κόκκινων δανείων, για το οποίο
κάνατε δηλώσεις στη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής.
Και αυτές οι δηλώσεις, καθώς βεβαίως και η ερώτηση των έντεκα
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, που ήταν έντεκα όταν κατα-
τέθηκε, έχουν επισκιάσει ένα µεγάλο µέρος της συζήτησης που
είχαµε για το νοµοσχέδιο. Άκουσα στη δήλωσή σας, κύριε
Υπουργέ, ότι η Κυβέρνησή σας, είπατε, έχει αντιµετωπίσει το
πρόβληµα ικανοποιητικά στον βαθµό που κατέβασε το ύψος των
κόκκινων δανείων από 92 δισεκατοµµύρια σε λίγο πάνω από 70
δισεκατοµµύρια µέσα σε πέντε χρόνια. 

Κατ’ αρχάς, το πρόβληµα των κόκκινων δανείων έχει προκλη-
θεί από την κρίση για την οποία η παράταξή σας έχει τεράστιες
ευθύνες και αυτό που έχετε κάνει στην ουσία είναι ότι δηµιουρ-
γήσατε µια κρίση η οποία οδήγησε εκατοµµύρια συµπολιτών µας
σε δυσχερή οικονοµική κατάσταση και τώρα τους φορτώνετε
όλη την ευθύνη πάνω στους ώµους τους, στους αδύναµους
ώµους τους στην συντριπτική πλειονότητα των περιπτώσεων. 

Δεύτερον, αυτό που συµβαίνει είναι ότι µας λέτε πως η µείωση
από 92 δισεκατοµµύρια σε 70 δισεκατοµµύρια για τα κόκκινα δά-
νεια µέσα σε πέντε χρόνια είναι επίτευγµα. Με τους ρυθµούς αυ-
τούς θα συνεχίσουν να υπάρχουν πολίτες που θα έχουν κόκκινα
δάνεια στα χέρια των servicers και των funds για µια εικοσαετία.
Αυτή είναι η αντιµετώπιση του προβλήµατος; Είναι λύση του προ-
βλήµατος; Είναι τεράστιο ακόµη το ποσό των κόκκινων δανείων,
οπότε καλό θα είναι να έχετε λίγη αυτοκριτική διάθεση και να
λέτε ότι δεν αντιµετωπίζεται το πρόβληµα. 

Η ουσία του ζητήµατος, όµως, είναι ότι έχετε µειώσει τα κόκ-
κινα δάνεια σε αυτόν τον περιορισµένο βαθµό µε έναν πάρα πολύ
απλό τρόπο. Έχετε δώσει στους servicers και στα funds εξουσίες
οι οποίες τους επιτρέπουν να βγάζουν τεράστια κέρδη από τη
µιζέρια των ανθρώπων αυτών και ταυτόχρονα διώχνετε δεκάδες
χιλιάδες πολίτες από τα σπίτια τους. Αντιµετώπιση του προβλή-
µατος είναι αυτή; Θα πρέπει να κρατάτε τους πολίτες στα σπίτια
τους και να µην αφήνετε τους servicers και τα funds να βγάζουν
τεράστια κέρδη στις πλάτες αυτών των συµπολιτών µας. 

Έρχοµαι, τέλος, στο νοµοσχέδιο το ίδιο. Εκθέσαµε τις απόψεις
µας πολλές φορές και στη διάρκεια της επιτροπής και στην Ολο-
µέλεια. Η Πλεύση Ελευθερίας αντιτίθεται στο νοµοσχέδιο, διότι
δεν θεωρεί ότι αντιµετωπίζει το ζήτηµα των δηµοσίων επενδύ-
σεων αποτελεσµατικά. Θεωρούµε ότι δεν δηµιουργεί ένα πραγ-
µατικά ολιστικό πλαίσιο. Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του, το νοµο-
σχέδιο, την αποδοτικότητα των επενδύσεων. Ενδιαφέρεται, κυ-
ρίως, να κάνει µια διαχείριση των τεράστιων κονδυλίων που ει-
σέρχονται στη χώρα µας κυρίως από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
δεν είναι ούτε δηµοκρατικό ούτε συµπεριληπτικό ούτε κοινωνικά
δίκαιο. Δεν είναι δοµηµένο µε τέτοιο τρόπο ούτως ώστε να µει-
ώνει τις κοινωνικές ανισότητες.

Το τελευταίο είναι ότι δεν κάνει σχεδόν τίποτα για να εγγυηθεί
τη διαφάνεια στις δηµόσιες επενδύσεις και αυτό συµβαίνει τη
στιγµή που η κοινωνία βοά για το πόσο λίγοι µεγάλοι όµιλοι λαµ-
βάνουν τεράστια ποσά και συχνά χωρίς διαγωνισµό από τα κον-
δύλια που διαθέτει η Κυβέρνηση. Ο Ευρωπαίος εισαγγελέας
εξετάζει µία περίπτωση για την οποία οι δικές µας αρχές εξα-
σφάλισης της διαφάνειας δεν έχουν κάνει απολύτως τίποτα. Δυό-
µισι δισεκατοµµύρια ευρώ για δέκα οµίλους, δέκα επιχειρήσεις
και την ίδια στιγµή οι εκπρόσωποι της Ανεξάρτητης Αρχής Δια-
φάνειας µας λένε ότι δεν τους έχετε συµπεριλάβει σε στοιχει-
ώδεις ελέγχους. Για παράδειγµα, η εκπρόσωπος της
Ανεξάρτητης Αρχής Διαφάνειας είπε στη διάρκεια της επιτροπής
ότι η «αρχή δεν έχει συµπεριληφθεί -και διαβάζω από τα Πρα-
κτικά- µέχρι σήµερα στη δοµή του συστήµατος διαχείρισης και
ελέγχου για τα τοµεακά και περιφερειακά προγράµµατα ΕΣΠΑ
του ’21 - ’27 και για το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης ’21 - ’25».
Γιατί δεν δίνετε τη δέουσα σηµασία στους µηχανισµούς ελέγχου
διαφάνειας; 

Εµείς θεωρούµε ότι δυστυχώς αυτό που κάνετε είναι µία πολι-
τική η οποία -κατά καιρούς ακούµε τον Πρωθυπουργό να µας
λέει ότι δεν υπάρχουν λεφτόδεντρα- αλλά εσείς ασκείτε µία πο-
λιτική όσον αφορά τον έλεγχο της διαφάνειας, η οποία θέλει στο
τέλος, ναι µεν να µην υπάρχουν λεφτόδεντρα µε την έννοια που
το εννοεί ο Πρωθυπουργός, αλλά να υπάρχουν «κλεφτόδεντρα».
Αυτό είναι απογοητευτικό. Και για τους λόγους που εκθέσαµε η
Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Αριστερά η κ. Φωτίου. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ήµασταν εξαιρετικά αναλυτικοί τόσο κατά την ει-

σήγηση τη δικιά µου για το νοµοσχέδιο σήµερα όσο ο κ. Χαρί-
τσης που µίλησε αναλυτικά για το νοµοσχέδιο τι ακριβώς
συµβαίνει και τι επιδιώκει όσο, βέβαια, και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι όχι µόνο στις επιτροπές, αλλά και σήµερα
διεξάγεται αυτό το θέατρο του παραλόγου στη Βουλή των Ελ-
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λήνων, στην Ολοµέλεια. Ποιο είναι το θέατρο του παραλόγου;
Είναι ότι υπάρχουν ελάχιστοι όλη τη µέρα Βουλευτές µέσα στην
Αίθουσα, τα νοµοσχέδια έρχονται καταιγιστικά για να τα αλλά-
ζετε κάθε τόσο, επίσης, καταιγιστικά, διότι νοµοθετείτε όχι µόνο
στο γόνατο, αλλά πραγµατικά µε µεγάλα προβλήµατα. Αυτό είναι
το θέατρο του παραλόγου. Τα περισσότερα νοµοσχέδια έπρεπε
να συζητούνται τουλάχιστον δύο µέρες για να είναι και οι Βου-
λευτές µέσα και να αισθάνονται ότι αξιώνονται και ό,τι κάτι κά-
νουν εδώ πέρα. 

Αυτό, λοιπόν, το θέατρο του παραλόγου που το είδαµε, κύριε
Πρόεδρε, συνεχίζεται µέχρι τώρα. Και θέλω να πω ότι εµείς µι-
λήσαµε πολύ συγκεκριµένα -και το ξέρετε όλοι σας- αποκλει-
στικά για το νοµοσχέδιο. Εποµένως, δεν θα επανέλθω εκεί γιατί
νοµίζω εξηγήσαµε γιατί το καταψηφίζουµε. Θέλω δύο κουβέντες
να πω για τις τροπολογίες και θέλω να τελειώσω µε ορισµένες
γενικότερες παρατηρήσεις.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, πραγµατικά έχω καλυφθεί από
τον κ. Καζαµία σε πάρα πολλά από όσα είπε. Γιατί; Πώς θα συ-
νεχίσουµε αυτό το νέο, το άλλο θέατρο παραλόγου να έρχονται
οι τροπολογίες, που είναι µικρά σχέδια νόµου, έντεκα παρά
πέντε, να συζητάµε το νοµοσχέδιο µε γρήγορες διαδικασίες µε-
ταξύ επείγοντος και µη στις επιτροπές, αλλά να µην εµφανίζον-
ται; Δηλαδή, περιµένει στις εννιά η ώρα η Κυβέρνηση να
τελειώσει τις τροπολογίες τη µέρα της Ολοµέλειας; Τι πράγµατα
είναι αυτά; Αν γινόντουσαν αυτά παλιά, θα είχαν σηκωθεί οι Βου-
λευτές τότε της Νέας Δηµοκρατίας να φεύγουν από την Αίθουσα
σε έξαλλη κατάσταση. Έχω ζήσει αυτές τις σκηνές για ένα «και»,
για µια τροπολογία που δεν ήρθε γρηγορότερα και ήµασταν και
στα µνηµόνια. Είµαστε στα µνηµόνια τώρα και δεν το ξέρω; Έτσι
εσείς νοµοθετείτε, σαν να είµαστε µέσα στα µνηµόνια και πρέπει
να έχουµε όλη αυτή την κατεπείγουσα διαδικασία. 

Οι δύο τροπολογίες, λοιπόν, κατά τα γνωστά έχουν άρθρα αν-
τιφατικά, τα οποία πραγµατικά ακόµη και να ήθελες και κάποιο
να ψηφίσεις, δεν µπορείς. Δεν µπορείς. Πιστεύω ότι είναι και οι
δύο τροπολογίες απαράδεκτες σε πολλά επίπεδα και εµείς δεν
θα τις ψηφίσουµε. Δεν λέω ότι θα τις καταψηφίσουµε. Θα ψηφί-
σουµε «παρών», αλλά δεν πρόκειται και να καταχραστώ τον
χρόνο σας δέκα και µισή η ώρα τώρα να σας εξηγήσω ένα-ένα
άρθρο γιατί θα ψηφίσουµε «παρών». Θα µείνετε, λοιπόν, σε αυτό
το επίπεδο απάντησης, µια και εσείς απαξιώνετε µε αυτό τον
τρόπο τη Βουλή και τους Βουλευτές. Δεν έχω να πω κάτι παρα-
πάνω σε αυτό τον τοµέα. 

Από εκεί και ύστερα, θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ πραγ-
µατικά να µπορέσουµε όλοι µαζί εδώ να συµβάλλουµε στα νοµο-
σχέδια µε τις παρατηρήσεις µας και οτιδήποτε. Δεν θέλω να
βοηθήσω την Κυβέρνηση γιατί είµαι πεπεισµένη ότι η Κυβέρνηση
έχει σχέδιο και το σχέδιο αυτό είναι και αντικοινωνικό και αντια-
ναπτυξιακό και πολλαπλασιάζει τις ανισότητες. Όµως, θέλω να
συνεννοηθούµε. 

Αυτό που σήµερα κυκλοφορούν όλοι στους διαδρόµους και
λένε ότι µε αυτό που γίνεται µέσα στην Ολοµέλεια γελάει ο κό-
σµος δεν πιστεύω να µην το ακούσατε εσείς. Λένε ότι εδώ µιλάµε
και κανείς δεν καταλαβαίνει τι λέµε, ότι οι άνθρωποι που µας
ακούν στην τηλεόραση της Βουλής κλείνουν στα τρία λεπτά την
τηλεόραση γιατί δεν αντέχουν αυτά που ακούνε, πράγµατα τα
οποία θέλουν χρόνο να εξηγηθούν, θέλουν επιµονή, θέλουν διά-
λογο. Τι µας έχουν πει; Έχω πει από το πρωί τόσες ερωτήσεις.
Μου απαντήσετε σε τίποτα; Σε τίποτα. Δηλαδή, αισθάνεσαι να
απαξιώνεσαι. Εγώ το αισθάνοµαι όλες τις µέρες αυτό και θέλω
να σας το πω ειλικρινά.

Σας ευχαριστώ γιατί µου δώσατε, κύριε Πρόεδρε, αυτή τη δυ-
νατότητα να σας το πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από την Ελληνική Λύση ο κ. Βιλιάρδος, ο
εισηγητής, κύριε Χήτα. Εισηγητή δεν αλλάζουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Γιατί δεν µπορούµε να αλλάξουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχω ενηµέρωση

ότι άλλαξε ο εισηγητής. Θα παρακαλέσω το εξής. Οφείλω να το
πω. Με αυτόν τον τρόπο στην ίδια συνεδρίαση µιλάτε και ως ει-
σηγητής και ως Κοινοβουλευτικός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι και θα ξαναγίνει αυτό στο µέλ-
λον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν πρέπει να
γίνει ξανά στο µέλλον. Θα βρίσκετε τρόπο να έχετε άλλο ειση-
γητή. Σήµερα δεν µπορώ να σας αφήσω, βεβαίως, χωρίς ειση-
γητή. Θα µιλήσετε,  αλλά σε άλλη συνεδρίαση θα βρείτε τρόπο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα υπάρξει νοµο-
σχέδιο τις επόµενες ηµέρες όπου θα είµαι και εισηγητής και Κοι-
νοβουλευτικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν µπορείτε
να είστε και εισηγητής και Κοινοβουλευτικός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχει γίνει στο παρελθόν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν έχει γίνει, έχει

γίνει λάθος.
Εν πάση περιπτώσει, παρακαλώ έχετε τον λόγο για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα τα πούµε αυτά στη Διάσκεψη. Πάµε τώρα. Δεν θα χρει-

αστώ ούτε πέντε λεπτά.
Θα αναφερθώ µόνο, κύριε Παπαθανάση, αγαπητέ Υπουργέ

Παπαθανάση, στην τροπολογία για την ηλεκτρική διασύνδεση
Ελλάδας - Κύπρου για να ξεκαθαρίσουµε λίγο τη θέση µας και
τη σηµαντικότητα της τροπολογίας αυτής. 

Η ηλεκτρονική διασύνδεση Ελλάδος - Κύπρου, που για µας
είναι το ίδιο πράγµα -η Κύπρος είναι Ελλάδα- είναι ένα αυτοδί-
καιο, είναι ένα κυριαρχικό δικαίωµα σύννοµο µε το Διεθνές και
το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Δεν σηκώνουµε συζήτηση επ’ αυτού. 

Αυτό το άρθρο, τη διάταξη που έχετε φέρει µέσα, την οποία
την έχουµε καταγγείλει από το πρωί πρώτοι, που το φέρνετε
προς ψήφιση, αυτό το εδάφιο για µια τυχόν καθυστέρηση, ακόµα
µαταίωση λόγω εξωτερικών πιέσεων, όπως λέτε µέσα, για γεω-
πολιτικό ρίσκο. Είναι απαράδεκτο να µιλάµε για γεωπολιτικό
ρίσκο όταν το χωράφι είναι δικό µου. Είναι δικαίωµά µου, στο
κτήµα µου και καλώδια θα ρίξω και θα συνδεθώ µε την Κύπρο
και θα κάνω ό,τι θέλω. Τελεία και παύλα. Είναι εθνικό µας καθή-
κον να το κάνουµε αυτό για την Κύπρο και έχει και σηµειολογική
σηµασία αυτό, δεν έχει µόνο το ρεύµα οτιδήποτε άλλο. Θα σας
εξηγήσω σε λιγάκι.

Όµως, εάν έχετε οτιδήποτε άλλο στο µυαλό σας και σήµερα
τίθεστε όλοι σας προ των ευθυνών σας, θα µιλάµε για εθνική µει-
οδοσία από την πλευρά σας εάν πράξετε το οτιδήποτε αντίθετο.
Γιατί αν το πράξετε εσείς τώρα, θα το πράξουµε εµείς όταν έρθει
η ώρα να κυβερνήσουµε, γιατί εµείς θα το κάνουµε. Θα το κά-
νουµε.

Υπερψηφίζουµε αυτή την εθνικής σηµασίας ηλεκτρονική-ηλε-
κτρική διασύνδεση Ελλάδας και Κύπρου. Όµως, υπενθυµίζουµε
για άλλη µια φορά στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη ότι η οποιαδή-
ποτε εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας και κυριαρχικών δικαιωµάτων
ισοδυναµεί µε εσχάτη προδοσία. 

Αυτό το καλώδιο και αυτή η διασύνδεση µπορεί να ακυρώσει,
κύριοι -και απευθύνοµαι σε όσους δεν θα ψηφίσουν την τροπο-
λογία αυτή- το τουρκολιβυκό µνηµόνιο το παράνοµο. Αυτό το κα-
λώδιο ακριβώς µπορεί να ακυρώσει το τουρκολιβυκό µνηµόνιο.
Είναι αδιανόητο κατ’ εµάς να µην το ψηφίζει κάποιος για την
Κύπρο µας, επειδή µπορεί οτιδήποτε ή να έχουµε µελλοντικές
ικανότητες, να µαντέψουµε το µέλλον, τι µπορεί να γίνει κ.λπ..
Στο µέλλον µπορεί να είµαστε κυβέρνηση εµείς και πιστέψτε µας
θα το εφαρµόσουµε. 

Δεν µπορεί να αφήσουµε την Κύπρο µας ξεκρέµαστη, κάτι που
θέλει η Ελλάδα, κάτι που θέλει η Κύπρος. Δεν γίνεται! Δεν γίνεται
γιατί η Ελληνική Λύση έχει αποδείξει, ιδίως σε θέµατα εθνικής
άµυνας ή εθνικής σηµασίας, ότι είναι ένα κόµµα σοβαρό, πατριω-
τικό, εθνικό, κοινωνικό, λαϊκό και δεν µπορεί να µην στηρίξει κάτι
τέτοιο για την Κύπρο µας. Όλα τα υπόλοιπα περισσεύουν. Εµείς
θέλουµε να κυβερνήσουµε και αν δεν το κάνει η Νέα Δηµοκρατία,
θα το κάνουµε εµείς.

Το δυσάρεστο είναι -και κλείνω µε αυτό- ότι η Νέα Δηµοκρατία
µε την τακτική της και αυτό το άρθρο αφήνει να αιωρείται αυτό.

Κύριε Παπαθανάση, µην τυχόν και κάνετε πίσω, µην τυχόν και
στείλει φρεγάτα ο Τούρκος και δεν τη διώξουµε, µην τυχόν και
ζήσουµε νέα Κάσο! Και απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση, στο πρό-
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σωπό σας βλέπουµε αυτή τη στιγµή την Κυβέρνηση. Ο χρόνος
τελειώνει.

Σας ζητήσαµε πριν από δύο ώρες περίπου να διαψεύσετε το
άρθρο του πρακτορείου «REUTERS» που λέει ότι Ελλάδα και
Τουρκία εξετάζουν τον διαµερισµό του Αιγαίου, να µας πείτε αν
ισχύει ή όχι. Είναι άρθρο του «REUTERS» το οποίο το έχω κατα-
θέσει στα Πρακτικά εδώ και δύο ώρες -το αγγλόφωνο κείµενο-
και µπορείτε και εσείς και όλοι οι υπόλοιποι να το προµηθευτείτε,
να το πάρετε και να το διαψεύσετε. Μοιράζετε τον εθνικό πλούτο
και τα λεφτά των Ελλήνων, χωρίς να έχετε ένα τέτοιο δικαίωµα;
Είναι δυνατόν να προχωράτε σε κάτι τέτοιο; Όποιος το κάνει
αυτό ή όποιος τολµήσει και το κάνει αυτό να γνωρίζει κάτι, ότι
θα του κοπούν τα χέρια, ότι εµείς θα είµαστε αυτοί που θα του
κόψουµε τα χέρια, εάν τολµήσετε και κάνετε κάτι τέτοιο. Περι-
µένουµε µία διάψευση του συγκεκριµένου άρθρου του πρακτο-
ρείου «REUTERS».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
της Ελλάδας, η κ. Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι προφανές ότι πρόκειται για
ένα ακόµα αντιλαϊκό και ταξικό νοµοσχέδιο που ευνοεί τους οµί-
λους και τα κέρδη τους να τα απολαµβάνουν ευκολότερα και
γρηγορότερα.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, πέρα από τις διαµαρτυρίες µας
ότι τις ξέρατε, ήσασταν έτοιµοι, θα µπορούσατε να µας είχατε
ενηµερώσει. Όµως, δεν το κάνατε. Μεσάνυχτα τις καταθέσατε.
Γιατί; Μα, γιατί δεν θέλατε να γίνει συζήτηση! Δεν θέλατε να
ακουστεί και να µάθει ο λαός ειδικά για την ηλεκτρική διασύν-
δεση Κύπρου - Κρήτης, ένα ζήτηµα µε γεωπολιτικό ρίσκο. Και ο
κ. Σκυλακάκης δεν ήταν καθόλου πειστικός, γιατί είναι ένα ζή-
τηµα που αφορά ευρύτερα τη σύνδεση των δύο χωρών και µε το
Ισραήλ, το κράτος-δολοφόνο που συνεχίζει τη γενοκτονία του
παλαιστινιακού λαού και σπρώχνει την περιοχή προς ολοκληρω-
τικό πόλεµο βοµβαρδίζοντας τον Λίβανο.

Εξάλλου, Μητσοτάκης και Χριστοδουλίδης την τελευταία
εβδοµάδα συναντήθηκαν τρεις φορές. Όµως, απέφυγαν µπρο-
στά στις κάµερες κάθε αναφορά στο συγκεκριµένο σχεδιαζό-
µενο έργο ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου - Κρήτης.

Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος έδωσε αναλυτικά τη
θέση µας και δεν πρόκειται να την επαναλάβω.

Όµως, να θυµίσω ότι έχει προηγηθεί ένα όργιο πιέσεων από
την πλευρά των ΗΠΑ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη συµµε-
τοχή και της ελληνικής Κυβέρνησης για τη γεωπολιτική σηµασία
του έργου και την απεξάρτηση από το ρωσικό αέριο, µε την κυ-
πριακή πλευρά να εκφράζει ανησυχίες για τον «ελέφαντα στο
δωµάτιο», την Τουρκία, η οποία διακηρύσσει σε όλα τα επίπεδα
ότι κανένα έργο δεν θα προχωρήσει στην Ανατολική Μεσόγειο
χωρίς την έγκρισή της.

Δεν είναι τυχαίο ότι έγινε αυτή η συζήτηση µε περιορισµένο
χρόνο λόγω του ότι µπήκε σαν ένα άρθρο σε µία τροπολογία και
οι αναφορές που έγιναν από όλα τα κόµµατα. Αυτό τι δείχνει; Ότι
ως ζήτηµα έπρεπε να συζητηθεί ξεχωριστά µόνο του και µάλιστα,
ίσως και σε επίπεδο Αρχηγών. Αυτή είναι η ουσία και η σηµαντι-
κότητά του.

Τώρα για την τροπολογία 244/66, εµείς την καταψηφίζουµε,
αν και το άρθρο 1 που περιέχει και µηδενίζει τον φόρο µικρών
σκαφών µέχρι επτά µέτρα το ψηφίζουµε, γιατί περιλαµβάνει και
µικρές ψαρόβαρκες ερασιτεχνικής αλιείας. Ωστόσο, καταψηφί-
ζουµε τα υπόλοιπα τέσσερα άρθρα της τροπολογίας.

Για την άλλη τροπολογία, την υπουργική 245/67, θα εκφρα-
στούµε µε το «παρών», γιατί συµφωνούµε µε το άρθρο 1 και λέµε
«παρών» στο 2 -αφορούν τον τοµέα της υγείας- ενώ δεν µπο-
ρούµε να µην σχολιάσουµε το άρθρο 6 της ίδιας τροπολογίας το
οποίο καταψηφίζουµε. Γιατί το άρθρο 6 τι περιέχει; Περιέχει τα
προβλήµατα που έχει ο δικαστικός χάρτης. Είναι η εφαρµογή του
νέου δικαστικού χάρτη τον οποίο τον καταψηφίσαµε λόγω της
αντιδραστικής στόχευσής του. Δηµιούργησε από τις πρώτες
µέρες της εφαρµογής του ζητήµατα, είχαµε προειδοποιήσει για
αυτά. Υπάρχει ένα πραγµατικό µπάχαλο στα δικαστήρια και ει-
δικά της Αττικής. Τώρα τι κάνετε; Προσπαθείτε µε δικονοµικά

µπαλώµατα εκ των υστέρων σε άσχετα νοµοσχέδια να αντιµετω-
πίσετε όπως-όπως κάποια από τα προβλήµατα.

Όµως να σας πω κάτι; Αυτό το αντιδραστικό νοµοθετικό
έκτρωµα που κατασκευάσατε, ο νέος Δικαστικός Χάρτης, όσα
µερεµέτια και να του κάνετε, δεν διορθώνεται και επιβεβαιώνεται
από την ίδια την εφαρµογή του ότι πρέπει να τον καταργήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής, η κ. Σταρακά.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµη. Θα πω µόνο για τις τροπολο-

γίες.
Πριν, όµως, πω για τις τροπολογίες, πραγµατικά θα ήθελα να

εκφράσω ένα παράπονο -θα το έλεγα- ότι ειλικρινά περίµενα µέχρι
τελευταία στιγµή, κύριε Υπουργέ, ότι θα κάνατε δεκτές αυτές τις
τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ -τις έξι τροπολογίες, επιµένουµε και το
λέµε- γιατί πραγµατικά ακουµπούν ένα πάρα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα της ελληνικής κοινωνίας, το ιδιωτικό χρέος, αυτούς τους
χιλιάδες δανειολήπτες, οι οποίοι αυτή τη στιγµή µας παρακολου-
θούν και αγωνιούν και περιµέναµε ότι θα τις κάνατε δεκτές, προ-
κειµένου να δώσουµε σε αυτό τον κόσµο µία σανίδα σωτηρίας.

Και πραγµατικά, θα ήθελα να µου απαντήσετε κάποια στιγµή
γιατί για αυτές τις τροπολογίες αδιαφορήσατε και δεν τις κάνατε
δεκτές, δηλαδή έχω µια απορία: Δεν σας απασχολούν αυτά τα
προβλήµατα; Δεν σας αγγίζουν; Δεν έχουν φτάσει στην πόρτα
σας αυτά τα θέµατα; Μου φαίνεται αδιανόητο. Αδιανόητο είναι
και το τι περνάει αυτός ο κόσµος, οι επιχειρήσεις και τα νοικοκυ-
ριά στη χώρα µας αυτή τη στιγµή. Τέλος πάντων.

Να προχωρήσουµε και να πούµε µια κουβέντα για τις τροπο-
λογίες που καταθέσατε και θα επαναλάβω ότι είναι απαράδεκτο
να έρχονται µεσάνυχτα τροπολογίες και πόσω µάλλον όταν αφο-
ρούν σοβαρά θέµατα και έρχονται, µάλιστα και µε τόσο περί-
πλοκο και ακατάληπτο τρόπο.

Νοµίζω ότι ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ήταν αναλυ-
τικός, παρουσίασε την κριτική όσον αφορά την τροπολογία µε
τη µη φορολόγηση των σκαφών µέχρι τα επτά µέτρα και κάποιες
διορθώσεις που έγιναν. Οπότε αυτό το είχαµε προτείνει και εµείς
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και ο συνάδελφος από τη Χίο, ο κ.
Μιχαηλίδης, άρα σε αυτό είµαστε θετικοί.

Από την άλλη, όµως -το είπα και το πρωί στην εισήγησή µου-
όσον αφορά την τροπολογία µε τόσο σοβαρό θέµα, όπως είναι
η ηλεκτρική διασύνδεση Κύπρου-Ελλάδος- είναι απαραίτητο
πρώτα να περνάει από την Επιτροπή της Βουλής, να ακολουθεί-
ται, δηλαδή, καθ’ όλα η κοινοβουλευτική διαδικασία.

Διότι σε τέτοια εθνικά θέµατα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είµα-
στε όλοι µαζί ενωµένοι µε κοινή εθνική γραµµή και να µην τίθεται
η Αντιπολίτευση προ τετελεσµένων, όπως έγινε σήµερα.

Σχετικά µε τη δεύτερη τώρα τροπολογία, είµαστε θετικοί ως
προς τη διευθέτηση των θεµάτων του εθνικού προγράµµατος εµ-
βολιασµού ενηλίκων κατά της γρίπης, ώστε να καλύπτονται κατά
την εµβολιαστική περίοδο κάθε έτους.

Όσον αφορά στο άρθρο 2, ενώ συµφωνούµε µε τις περισσό-
τερες διατάξεις του, κάνετε ξαφνικά κι εδώ άλλο ένα ατόπηµα
όσον αφορά την κοινοβουλευτική διαδικασία, φέρνετε µία προ-
κλητική διάταξη στην τελευταία παράγραφο για την εργασία των
γιατρών πέραν του σαρανταοκτάωρου µε τη συναίνεσή τους. Δεν
µπορούµε να µιλάµε για ατοµική συναίνεση τη στιγµή που γνω-
ρίζουµε µπροστά σε ποια διλήµµατα βρίσκονται καθηµερινά οι
γιατροί, όπως να τηρηθεί το σαρανταοκτάωρο ή να κλείσει η κλι-
νική µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την εύρυθµη λειτουργία και τη
δυνατότητα να παρέχει ειδικότητα; Αν συνυπολογίσουµε και τις
µετακινήσεις, αν συνυπολογίσουµε και το εντέλλεσθε, τότε µι-
λάµε για τη δηµιουργία µιας κανονικότητας, την οποία όµως
εµείς δεν µπορούµε να νοµιµοποιήσουµε. 

Όπως βλέπετε, λοιπόν, πρόκειται για µία τροπολογία µε τα
µισά άρθρα της οποίας συµφωνούµε και µε τα άλλα µισά διαφω-
νούµε. Ελάτε στη θέση µας για να δείτε πόσο δύσκολο είναι να
ψηφίσουµε µία τέτοια τροπολογία. Οπότε, σε αυτή τη συγκεκρι-
µένη δηλώνουµε «παρών», γιατί πραγµατικά δεν βγάζουµε άκρη
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µε όλες αυτές τις µπερδεµένες διατάξεις, κάτι το οποίο βέβαια
γίνεται συνεχώς µε τις τροπολογίες, ενώ σας έχουµε πει επανει-
ληµµένα ότι αυτό δεν πρέπει να επαναληφθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλειος

Κόκκαλης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά δεν µπορέσατε να µας πείσετε, αλλά

ούτε και θα το καταφέρετε όσο κι αν µας κατηγορείτε για µηδε-
νισµό όλων όσων υποτίθεται ότι έχετε πράξει, όταν η ίδια η πραγ-
µατικότητα σας διαψεύδει. Δεν µπορείτε να µας πείσετε, διότι η
ανάπτυξη δεν είναι δίκαιη. Δίκαιη είναι η ανάπτυξη, όταν αφορά
τους πολλούς. Δεν είναι δίκαιη, όµως, όταν οι περισσότερες µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν αποκλειστεί από το Ταµείο Ανά-
καµψης, όταν η πλειοψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων δεν
έχει πρόσβαση στη χρηµατοδότηση, στο «ζεστό» χρήµα που
λέτε, όταν η πλειοψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων δεν
µπορεί να ανταπεξέλθει στο ενεργειακό κόστος και όταν τα
οφέλη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας πηγαίνουν µόνο σε λί-
γους. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Πράγµατι το νοµοσχέδιο είχε κάποιες θετικές διατάξεις. Η
πραγµατικότητα, όµως, λέει ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις δεν
θα έχουν από αύριο το «ζεστό» χρήµα, το οποίο εσείς λέτε.

Και έρχοµαι τώρα στα κόκκινα δάνεια. Έχουµε συνηθίσει εδώ
να ακούµε ανοησίες και εκατέρωθεν λαϊκισµούς, όπως αν είναι
δέκα, αν είναι έντεκα ή εννέα οι Βουλευτές. Από τους τριάντα χι-
λιάδες που έκαναν αίτηση για να αποκτήσουν την ιδιότητα του
ευάλωτου, κατόρθωσαν να την πάρουν οι χίλιοι εκατόν εξήντα
δύο. Και από τους χίλιους εκατόν εξήντα δύο, οι εβδοµήντα δύο
έχουν πάρει αναστολή σε πλειστηριασµό. Αυτά εµπεριέχονται
στην απάντηση του κ. Χατζηδάκη στους έντεκα. Αν µπορεί, ας τα
διαψεύσει. Αυτό δεν σηµαίνει ότι υπάρχει ένα σηµαντικό πρό-
βληµα; Θέλετε να το λύσετε; Θέλετε να βελτιώσετε την καθηµε-
ρινότητα του πολίτη; Πόσο πιο απλά να το πω; Θα µπορούσατε
να πείτε ότι η τροπολογία που καταθέσατε, κύριε Κόκκαλη, κυρία
Σταρακά, δεν είναι καλή, διότι θα εκτροχιάσει. Δεν είναι καλή,
διότι δεν προβλέπεται στον νόµο. Δεν είναι σωστή για τον άλφα,
βήτα, γάµµα λόγο. Δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα,
διότι δεν αφορά πλειοψηφία πολιτών, δεν αφορά µεγάλο αριθµό
δανειοληπτών. Ναι, θα περιµέναµε τέτοια κουβέντα. Όµως, δεν
την ακούσαµε όσο κι αν επιµείναµε. Θα περιµένουµε και θα επι-
µείνουµε µέχρι και την τελευταία στιγµή.

Και έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες. Βέβαια, θα συµφωνήσω
µε τους υπόλοιπους εισηγητές ότι η νοµοθέτηση είναι της τελευ-
ταίας στιγµής. Είµαστε θετικοί µε την τροπολογία που αναφέρε-
ται στον εµβολιασµό κατά της γρίπης, µε το άρθρο 2 µε τίτλο
«Παράταση ισχύος ρυθµίσεων…» και µε όλα αυτά τα άρθρα.
Πλην, όµως, δεν είµαστε θετικοί µε το τελευταίο, το οποίο έχει
να κάνει µε τον δικαστικό χάρτη. Ο δικαστικός χάρτης αναστά-
τωσε λίαν επιεικώς όλο τον νοµικό και δικηγορικό κόσµο της
χώρας µας. Οπότε, καταλαβαίνετε πως αν τα άρθρα ήταν ξεχω-
ριστά, εννοείται ότι θα παρείχαµε θετική ψήφο.

Το ίδιο ισχύει και για την άλλη τροπολογία. Είµαστε θετικοί µε
την ολοκλήρωση της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου - Κρήτης,
Πλην, όµως, εµπεριέχονται άρθρα στα οποία δεν συµφωνούµε. 

Και µια είπαµε για το εθνικό θέµα, για την Κύπρο, όντως υπάρ-
χει δηµοσίευµα, κύριε Υπουργέ, που κάνει αναφορά για µοιρασιά
στο Αιγαίο. Εγώ εύχοµαι και ελπίζω η επίσηµη κυβερνητική θέση
να είναι αυτή που είπε σήµερα ο κ. Δένδιας στη Λέρο, ότι όλα τα
νησιά της Δωδεκανήσου έχουν υφαλοκρηπίδα, ΑΟΖ και χωρικά
ύδατα στα δώδεκα µίλια. Νοµίζω πως όλοι το ελπίζουµε και όλοι
το ευχόµαστε, αλλά κάτι µέσα µας ίσως να λέει ότι αυτή µπορεί
να µην είναι η επίσηµη κυβερνητική θέση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα τον λόγο ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Δηµήτριος Μαρκόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λίγα λόγια θα πω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, για να µη µακρηγο-

ρούµε. Ούτως ή άλλως, έχουµε εξαντλήσει το παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Θα ξεκινήσω από τις τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ
για τα κόκκινα δάνεια. Κοιτάξτε, πρόκειται για συγκυριακές και
όχι για ολιστικές προσεγγίσεις. Πρόκειται για προσεγγίσεις-πυ-
ροτέχνηµα για ένα σοβαρό θέµα και για πράγµατα που αφορούν
την αγωνία των πολιτών. 

Όπως είπα και στην κεντρική µου τοποθέτηση, η νοµοθέτηση,
αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλει να γίνεται όχι µε όρους δηµοσιό-
τητας, όχι µε όρους του πρόσκαιρου και όχι µε όρους εσωκοµ-
µατικών διαδικασιών, επειδή κάποιοι θέλουν να δείξουν κάτι στα
κόµµατά τους λίγο πριν τις διαδικασίες. Η νοµοθέτηση οφείλει
να είναι ολιστική, σοβαρή και µακροπρόθεσµη. Γι’ αυτό τον λόγο,
λοιπόν, δεν µπορεί να µας φέρνετε εδώ την αγωνία, επαναλαµ-
βάνω, των πολιτών µε έναν τέτοιο πρόχειρο, γρήγορο, χωρίς µέ-
ριµνα και χωρίς ανάλυση τρόπο.

Επίσης, θέλω να επισηµάνω κάτι που νοµίζω, κύριε Πρόεδρε,
ότι αποτελεί µια κεντρική επισήµανση. Συζητάµε διαρκώς νοµο-
σχέδια για τα οποία ενώ κατατίθεται µία στέρεη, συγκεκριµένη,
δοµηµένη κυβερνητική πρόταση, µε την οποία κάποιος µπορεί
να συµφωνήσει ή να διαφωνήσει, ακούµε πράγµατα εντελώς δια-
φορετικά από αυτά τα νοµοσχέδια χωρίς να µπαίνουµε στην
ουσία. Όχι ότι αυτά τα ζητήµατα δεν είναι σηµαντικά -αλίµονο!-,
αλλά θα µπορούσαν να είναι αντικείµενο άλλων πιο εξειδικευµέ-
νων συζητήσεων. Για παράδειγµα, ακούσαµε για τον Λίβανο, για
την Παλαιστίνη, για τα νοσοκοµεία. Αλίµονο, πρόκειται για σο-
βαρά θέµατα. Όµως, πλην των κυβερνητικών στελεχών, δεν
ακούσαµε το µείζον, δεν ακούσαµε για το νοµοσχέδιό µας. Ποιο
είναι το νοµοσχέδιό µας; Να το θυµίσω λίγο, γιατί µπορεί και οι
πολίτες που µας παρακολουθούν να νοµίζουν ότι σήµερα εδώ
κάναµε µια γενική πολιτική συζήτηση και αναλύσαµε τα πάντα.

Το νοµοσχέδιό µας αφορά το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Δεν ακούσαµε κάτι πλην ελαχίστων, γιατί δεν
θέλω να αδικήσω κανέναν, για την ψηφιοποίηση, για τον ρόλο
της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Επενδύσεων, για την ανάγκη
να υπάρξει τριετής, πενταετής λογοδοσία, όπως και για τον νόµο
ο οποίος θα επανακρίνεται. Δεν θέλω να σας πω αδιάβαστους -
δεν είναι αυτός ο ρόλος µου- ούτε πρόχειρους. Όµως, πραγµα-
τικά αυτή η παρελκυστική διαρκής πολιτική που έγκειται στο να
συζητάµε άλλα πράγµατα κι εσείς περί άλλων να τυρβάζετε και
να φέρνετε άλλα ζητήµατα στην κοινοβουλευτική συζήτηση, µας
ξεπερνά.

Κοιτάξτε να δείτε, η γενική πολιτική είναι εύκολη. Μπορείς να
κάνεις µια έκθεση ιδεών για όλα τα προβλήµατα. Όλοι πολιτικά
πρόσωπα είµαστε, έχουµε µια άποψη, έχουµε µια ιδέα. Στην εξει-
δικευµένη συζήτηση βλέπουµε ότι δεν µπορείτε να αντεπεξέλ-
θετε και πραγµατικά σας παρακαλούµε ως κυβερνητική
πλειοψηφία, όταν συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, να συζητάµε για τον
πυρήνα του νοµοσχεδίου. Αυτό είναι µια κοινοβουλευτική κατάν-
τια, θα µου επιτρέψετε να πω, και πρέπει όλοι να αναστοχα-
στείτε. Είναι κάτι το οποίο πραγµατικά µάς ξεπερνάει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς, εµείς υπερψηφίζουµε και το νοµοσχέδιο και τις

τροπολογίες. Να µη σταθώ τώρα σ’ αυτό που ακούστηκε για τα
µικρά αλιευτικά σκαφάκια των επτά µέτρων που κάποιοι από τα
αριστερά επιδίωξαν να µας τα παροµοιάσουν µε τα µέγκα γιοτ.
Καταλαβαίνουν οι άνθρωποι που έχουν ένα µικρό βαρκάκι σε ένα
οποιοδήποτε λιµάνι σε όλη τη χώρα περί τίνος πρόκειται αναφο-
ρικά µε αυτήν την τροπολογία. 

Προφανώς, για τους εµβολιασµούς της γρίπης δεν το συζη-
τάµε, είµαστε θετικοί, όπως και για τον δικαστικό χάρτη.

Θα σταθώ, για να ολοκληρώσω, στην ηλεκτρονική διασύνδεση
Ελλάδας - Κύπρου. Κοιτάξτε, υπάρχουν δύο κατηγορίες πατριω-
τών, οι πατριώτες των λόγων και οι πατριώτες των έργων. Επειδή
κάποιοι έλεγαν και στην προηγούµενη τετραετία «Τι θα κάνει η
Νέα Δηµοκρατία; Θα πουλήσει τον εθνικό χώρο, θα µπαίνουν
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από τα σύνορά µας, θα µοιράσουµε το Αιγαίο» -δεν ξέρω για το
Ιόνιο αν υπήρχε καµµία πρόβλεψη, κι αυτό θα το µοιράσουµε-
µάλλον έχετε διαψευστεί. Δεν µπορεί να ακούγεται στο ελληνικό
Κοινοβούλιο «Εµείς ψηφίζουµε, υπερψηφίζουµε, αλλά θα σας κό-
ψουµε τα χέρια, κ.λπ.». 

Ακούστε, πραγµατικά, να υπάρχει µια σοβαρότητα. Η πατρίδα
δεν είναι κάτι για το οποίο πρέπει να παίζουµε και γι’ αυτό µιλάω
για πατριώτες των λόγων σε κάποια έδρανα εδώ και για πατριώ-
τες των έργων. Όποιος έχει να καταγγείλει εθνική µειοδοσία να
το καταγγείλει µε στοιχεία και όχι να πετάει -καλή ώρα, σαν
άλλες προτάσεις που ήρθαν µε τροπολογίες- στρακαστρούκες.
Δεν µπορεί να προσβάλλεται µια ιστορική παράταξη µε πεπραγ-
µένα και µε έργο σε ό,τι αφορά τα εθνικά µας ζητήµατα και µια
κυβέρνηση η οποία δεν έχει δώσει κανένα -µα, κανένα- δικαίωµα,
γιατί θέλετε να κάνετε, θα το πω και εγώ λίγο ελεύθερα, το πο-
λιτικό σας κοµµάτι.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Πλειοψηφία στηρίζει το παρόν νοµοσχέδιο και το υπερψη-

φίζει.
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η συνεδρίαση ολοκληρώνεται µε την οµιλία του
Αναπληρωτή Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Παπαθανάση.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πράγµατι, σήµερα είναι µια µαύρη επέτειος. Τριάντα πέντε
χρόνια πριν, κάποιοι άνανδροι δολοφόνοι πισώπλατα δολοφόνη-
σαν τον Παύλο Μπακογιάννη. 

Ο Παύλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ένας οραµατι-
στής, βαθιά δηµοκράτης και κυρίως τα λόγια του και τα έργα του
έδειχναν έναν δρόµο, τον δρόµο της ενότητας και τον δρόµο της
δηµοκρατικής συναίνεσης. Σίγουρα θα τον θυµόµαστε και σί-
γουρα δεν θα τον ξεχάσουµε ποτέ. 

Θα ήθελα ξεκινώντας κατ’ αρχάς να συγχαρώ τον εισηγητή
της Πλειοψηφίας, της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Δηµήτρη Μαρ-
κόπουλο για την εξαιρετική του εισήγηση, εµπεριστατωµένη σε
βάθος και κυρίως για την αναφορά του στις διατάξεις και την
ουσία του νοµοσχεδίου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Περίφηµα τα πήγε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Επίσης, θα ήθελα να σταθώ
σε αυτό που είπε ο κ. Μαρκόπουλος σχετικά µε την ανάγκη εδώ
στο Κοινοβούλιο να µιλάµε και για την ουσία του νοµοσχεδίου,
γιατί δεν µιλήσαµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Περιµένατε στις έντεκα το βράδυ να µιλήσετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στις έντεκα το βράδυ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ! Αφήστε
τον Υπουργό να µιλήσει. Δεν έχει µιλήσει όλη την ηµέρα. Λίγο µί-
λησε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό λέω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αφήστε τον
Υπουργό να κάνει την οµιλία του, όπως και τον καθένα εδώ µέσα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι. Και εσάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Καλό είναι, λοιπόν, να σεβό-
µαστε και τον οµιλητή, για να µπορούµε να προχωράµε στη
συζήτηση. 

Θα ήθελα, επίσης, να συγχαρώ και τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο κ. Πλεύρη, τις συναδέλφισσες και τους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας, για την παρουσίαση των διατάξεων και
την ουσιαστική συζήτηση.

Όµως, επιτρέψτε µου να σταθώ και να ευχαριστήσω και να
συγχαρώ τους συνεργάτες µου, την κ. Κατερίνα Οικονόµου, Γε-
νική Γραµµατέα του ΠΔΕ και ΕΠΑ, την κ. Βασιλική Παντελοπού-
λου που είναι εδώ, Γενική Γραµµατέα ΕΣΠΑ, τον κ. Παναγιώτη
Λαµπρινό που είναι προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων
Επενδύσεων, την κ. Φανή Καραµίτσα, προϊσταµένη Διεύθυνσης
Δηµοσίων Επενδύσεων, τον κ. Διονύσιο Γρουζή, προϊστάµενο Δι-
εύθυνσης Διαχείρισης Εθνικού ΠΔΕ, όλα τα υπηρεσιακά στε-
λέχη, όλους τους εργαζόµενους, για ένα νοµοσχέδιο που
πραγµατικά ήταν ένα αποτέλεσµα µιας κατ’ ουσίαν µεγάλης δια-
βούλευσης και ουσιαστικά αλλάζει, αν θέλετε, τη λειτουργία του
βασικού αναπτυξιακού εργαλείου που έχουµε στην πατρίδα µας.

Θα ήθελα, επίσης, πριν ξεκινήσω, να σας πω ότι ακούστηκε -
το είπε και ο κ. Μαρκόπουλος- πως κανένας δεν είναι πιο πατριώ-
της από όλους εµάς. Δηλαδή, αναφέρθηκε ο κ. Χήτας,
αναφέρθηκε ο κ. Κόκκαλης. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος πιο
πατριώτης από τον άλλον ή από την άλλη σε αυτό εδώ το Κοινο-
βούλιο και όχι βεβαίως…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεν είπαµε κάτι τέτοιο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν είπατε. Όχι. Επειδή ανα-
φερθήκατε για κάτι που έχει σχέση µε τα εθνικά ζητήµατα, σας
λέω ότι εµείς πάντα πιστεύουµε στον καλόπιστο διάλογο µε βάση
το Διεθνές Δίκαιο. Αυτή είναι η θέση µας. Και βεβαίως, η µόνη
µας διαφορά µε την Τουρκία είναι η οριοθέτηση της υφαλοκρη-
πίδας και της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης. Είναι πολύ ση-
µαντικό εν µέσω δύο πολέµων να υπάρχουν σχέσεις κατανόησης
και καλής γειτονίας. 

Το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων έρχεται
να υποστηρίξει την αναπτυξιακή πολιτική της πατρίδας µας.
Επειδή είναι και ο χρόνος περασµένος, θα ήθελα απλά να ανα-
φερθώ σε κάποια στοιχεία πολύ γρήγορα και θα τα καταθέσω
και στα Πρακτικά. 

Πράγµατι, η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται γρηγορότερα
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Αυτό είναι κάτι το οποίο είναι
αναµφισβήτητο και παρουσιάζεται παντού. 

Η EUROSTAT -φαντάζοµαι ότι την εµπιστεύεστε, κύριε Κόκ-
καλη- δείχνει ότι η Ελλάδα έχει τη µεγαλύτερη σωρευτική αύ-
ξηση επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα το καταθέσω. Η
Ελλάδα αναπτύσσεται σταθερά και γρηγορότερα από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. Έχουµε σωρευτική αύξηση πραγµατικού κατά
κεφαλήν ΑΕΠ 2019 - 2023 υπερδιπλάσιου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τα ίδια µε τον ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, µη φω-

νασκείτε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Η Ευρωπαϊκή Ένωση στο
3,3%, η Ελλάδα στο 7,7%. Θα το καταθέσω.

Μεταξύ 2019 και 2023 είναι η χώρα µε τη µεγαλύτερη ποσο-
στιαία αύξηση µεριδίου αγοράς στο παγκόσµιο εµπόριο αγαθών.
Θα το καταθέσω κι αυτό.

Είµαστε δεύτεροι σε ρυθµούς ανάπτυξης στην Ευρώπη το
δεύτερο τρίµηνο. Θα το καταθέσω.

Το ποσοστό ανεργίας έπεσε περίπου στο µισό από το 2019.
Έχουµε τη µεγαλύτερη µείωση ποσοστού ανεργίας στην Ευ-
ρώπη. Αυτά είναι στατιστικά της EUROSTAT και δεν νοµίζω ότι
µπορούν να αµφισβητηθούν. 

Και βεβαίως, δεν φαντάζοµαι ότι πιστεύετε ότι µπορούµε να
πείσουµε την παγκόσµια τράπεζα να µας θέσει στη δεύτερη θέση
παγκοσµίως στις βέλτιστες διαδικασίες µέσω ΣΔΙΤ, δηλαδή στις
συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Προσέξτε, γιατί
έπρεπε να πείσω την κ. Φωτίου ότι οι συµπράξεις δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα δεν είναι ένα ιδιωτικό έργο. Είναι ένα δηµόσιο
έργο το οποίο εκτελείται όπως εκτελούνται τα άλλα έργα από
ιδιωτικές εταιρείες. Έτσι εκτελούνται τα έργα. Τι να κάνουµε;
Έτσι εκτελούνται και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη και παντού. 

Και ακούστε ποια είναι τα κριτήρια, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι: η διασφάλιση του υγιούς ανταγωνισµού, η οικονοµική απο-
δοτικότητα των έργων και η διαφάνεια της διαγωνιστικής
διαδικασίας. 
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Τα καταθέτω αυτά για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, ξέρετε, πάλι θα σταθώ σε αυτό που είπε ο κ. Μαρκό-
πουλος. Εδώ δεν έγινε ουσιαστική συζήτηση γι’ αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Άκουσα µε προσοχή όλους τους οµιλητές της Αντιπολίτευσης.
Μόλις τώρα είπε ο κ. Κόκκαλης ότι δεν µπορέσαµε να τους πεί-
σουµε και είπε ότι δεν είναι δίκαιο γιατί δίκαιο είναι εάν αφορά
τους πολλούς. Αυτό είπατε, κύριε Κόκκαλη.

Για να δούµε αν µπορώ να σας πείσω. Θα µας πείτε στο τέλος
αν σας πείθω. Ανακαίνιση υποδοµών, ενεργειακή αναβάθµιση και
εξοπλισµούς ογδόντα δηµόσιων νοσοκοµείων και εκατόν πε-
νήντα έξι κέντρων υγείας συνολικού προϋπολογισµού 450 εκα-
τοµµυρίων. Εθνικό Πρόγραµµα Προσυµπτωµατικού Ελέγχου
«ΠΡΟΛΑΜΒΑΝΩ» για καρκίνο µαστού, τραχήλου της µήτρας, εν-
τέρου και για καρδιαγγειακές παθήσεις προϋπολογισµού 296
εκατοµµυρίων. Ηλεκτρονικός Φάκελος Υγείας: 56 εκατοµµύρια.
Επέκταση Εθνικού Δικτύου Τηλεϊατρικής για εκεί που δεν µπο-
ρούµε να φτάσουµε, 24 εκατοµµύρια. Κατ’ οίκον νοσηλεία και
περίθαλψη συνολικού προϋπολογισµού 14 εκατοµµυρίων. Με-
ταρρύθµιση ψυχικής υγείας: Εκατό µονάδες - κέντρα ηµέρας για
άνοια, αυτισµό, οικοτροφεία, ξενώνες, ασθενείς µε σοβαρές ψυ-
χικές διαταραχές, κινητές µονάδες για άτοµα που κάνουν χρήση
εθιστικών ουσιών, γραµµή υποστήριξης: 65 εκατοµµύρια. Στο σύ-
νολο τµηµάτων γυµνασίων και λυκείων τριάντα έξι χιλιάδες δια-
δραστικοί πίνακες και συστήµατα. Ψηφιακό σχολείο: Εκατόν
εβδοµήντα επτά χιλιάδες σετ ροµποτικής για νηπιαγωγεία, δη-
µοτικά και γυµνάσια προϋπολογισµού 30 εκατοµµυρίων. 

Ακούστε αυτά που σας διαβάζω, αν µπορώ να σας πείσω και
αν αφορούν τους πολλούς, αν αφορούν τους Έλληνες και κάθε
συµπολίτη µας. Αυτό είναι ένα υποσύνολο αυτού για το οποίο µι-
λάµε σήµερα. Και ξέρετε τι είναι; Είναι το Ταµείο Ανάκαµψης. Το
καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υφυπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενδεικτικά έργα. Ακούστε, κύριε Κόκκαλη. Ανάπτυξη ενιαίου
αριθµού επικοινωνίας εξυπηρέτησης πολιτών, 16 εκατοµµύρια.
Τουρισµός για όλους. Δεν αφορά τους πολλούς. Αφορά λίγους!
Έτσι δεν είπατε; Νέο αστυνοµικό µέγαρο Ρεθύµνου, πυροσβε-
στικός σταθµός Σερρών, δικαστικό µέγαρο Χίου, ψηφιακός µε-
τασχηµατισµός υγειονοµικής περίθαλψης µε κεντρικό σύστηµα
ηλεκτρονικών ραντεβού, αυτοµατοποιηµένο σύστηµα αποθήκευ-
σης και διαχείρισης φαρµάκων, εκτέλεση εργασιών από όλους
τους ΟΤΑ για την αντιµετώπιση του φαινοµένου της λειψυδρίας,
κρατική αρωγή σε πληγέντες από τις πληµµύρες που εκδηλώθη-
καν το 2023 σε περιοχές της Θεσσαλίας, κύριε Κόκκαλη. Σχήµα
ενίσχυσης µε τη µορφή επιχορήγησης…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Επιµένετε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν σας έχουµε πείσει. Θα
συνεχίσω µήπως σας πείσω στην πορεία, γιατί είναι αυτό που δεν
ψηφίσατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πόσα δώσατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν χρειάζεται να

αναφέρεστε ονοµαστικά, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Συνεχίζω. Αυτό είναι το
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης, υποσύνολο αυτού που σήµερα
δεν θα ψηφίσετε. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υφυπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω: Πρόγραµµα βρεφονηπιακών σταθµών «Εγγύηση για
το παιδί». Σήµερα εξυπηρετούνται εκατόν εβδοµήντα τρεις χιλιά-
δες βρέφη, παιδιά και ΑΜΕΑ, κέντρα κοινότητας, κοινωνική έν-
ταξη, αντιµετώπιση φτώχειας, δοµές υποστήριξης γυναικών
θυµάτων βίας, ισότητα, ίσες ευκαιρίες προϋπολογισµού 25 εκα-
τοµµυρίων.

Δεν θα σας τα πω όλα. Ενδεικτικά σας λέω. Είναι πάρα πολλά,
είναι αυτά που δεν αφορούν τους πολλούς! 

Υποστήριξη παρεµβάσεων ισότιµης πρόσβασης ΑΜΕΑ και
άλλες ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες στην ανώτατη εκπαίδευση.
Πρόγραµµα ανάπτυξης και ενδυνάµωσης διεπιστηµονικών, συµ-
βουλευτικών και υποστηρικτικών δοµών και µαθησιακής υποστή-
ριξης για µαθήτριες και µαθητές µε αναπηρία. «Νταντάδες της
γειτονιάς». Δεν αφορούν τους πολλούς! Πρόγραµµα απόκτησης
επαγγελµατικής εµπειρίας - Προεργασία για νέους ανέργους δε-
καοκτώ - εικοσιεννέα ετών. Υποστήριξη λειτουργίας. Άπειρα προ-
γράµµατα. Ενδεικτικά σας διαβάζω. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υφυπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά είναι ένα υποσύνολο αυτών που δεν ψηφίζετε απόψε
γιατί µου είπατε ότι αυτό το οποίο συζητάµε εδώ δεν είναι δίκαιο,
δίκαιο είναι µόνο αν αφορά τους πολλούς.

Και, ξέρετε, όλο αυτό, όλη αυτή η προσπάθεια υποστηρίζεται
γιατί αυτή η Κυβέρνηση µπορεί να το κάνει διότι ακριβώς λει-
τουργεί µε έναν τρόπο αναπτυξιακό, δηµιουργεί δηλαδή το πε-
ριβάλλον για να µπορέσουν να τρέξουν αυτά τα προγράµµατα
γιατί δεν είναι όλα από ευρωπαϊκούς πόρους, αλλά και οι ευρω-
παϊκοί πόροι κατ’ ουσίαν απαιτούν περίπου κατά 25% εθνικούς
πόρους. Σας είπα και για το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης.
Φέτος µπορούµε να επενδύσουµε 13,1 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Μέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο έχουµε την αύξηση κατά 900 εκα-
τοµµύρια ευρώ και του χρόνου ακόµα περισσότερο. Δηλαδή
έχουµε ετήσια αύξηση των πόρων για δηµόσιες επενδύσεις κατά
10% µε 17% για την περίοδο 2024-2026, 14,4 το 2025, 15,9 δισε-
κατοµµύρια το 2026. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υφυπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πώς το πετυχαίνουµε αυτό; Η Ελλάδα, αυτή η Κυβέρνηση δη-
λαδή, για να το πετύχει αυτό, πρέπει να κάνει κάτι καλά γιατί δεν
τυχαίνουν όλα. Δεν είναι τυχαίο που είµαστε στις πρώτες θέσεις
απορρόφησης. Γιατί είµαστε στις πρώτες θέσεις απορρόφησης;
Διότι είµαστε αποφασισµένοι να µη χάσουµε ούτε 1 ευρώ. Γι’
αυτό, λοιπόν, και στις πρώτες θέσεις απορρόφησης του ΕΣΠΑ
2021 - 2027 που τώρα µόλις ξεκίνησε και στις πρώτες θέσεις σε
απορρόφηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υφυπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε στην κορυφή και στις µεταρρυθµίσεις γιατί τα χαρα-
κτηριστικά αυτού του νοµοσχεδίου που δεν θα ψηφίσετε είναι
ταχύτητα, διαφάνεια αποτελεσµατικότητα, δηµόσιος απολογι-
σµός. 

Βασικά έγινε µεγάλη συζήτηση. Θα µπω λίγο στην ουσία του
δεύτερου µέρους. Το τρίτο µέρος αφορά διαδικαστικά ζητήµατα
για την υλοποίηση του Εθνικού Προγράµµατος, όπως επίσης και
τη µεταφορά του Πράσινου Ταµείου για να µπορούµε να τρέ-
ξουµε έργα και δράσεις του Πράσινου Ταµείου που αφορούν τις
περιοχές της απολιγνιτοποίησης γιατί η Ελλάδα µε τον Κυριάκο
Μητσοτάκη ήταν η πρώτη χώρα που διεκδίκησε ένα Ταµείο Δί-
καιης Αναπτυξιακής Μετάβασης και το πήραµε και παρακολουθεί
όλη η Ευρώπη τη δική µας την εξέλιξη. Στο τέταρτο µέρος είναι
η αύξηση των 900 εκατοµµυρίων.

Θα σταθώ µόνο και γιατί δεν έχω χρόνο και γιατί η ώρα είναι
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περασµένη σε ορισµένα ζητήµατα του νοµοσχεδίου που ίσως
δεν τα κατανοήσατε ή δεν τα µελετήσατε όσο έπρεπε, δεν έχει
σηµασία. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό το Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι η οµπρέλα. Αυτό ση-
µαίνει ότι αυτό είναι το βασικό εργαλείο που συµβάλλει στην ανά-
πτυξη της πατρίδας µας. Δηλαδή όσο πιο οργανωµένα και σωστά
λειτουργήσει αυτό το εργαλείο, τόσο µεγαλύτερη θα είναι η ανά-
πτυξη. Και τι σηµαίνει ανάπτυξη; Δεν είναι κάτι αφηρηµένο. Ανά-
πτυξη σηµαίνει ότι δηµιουργούνται οι συνθήκες για να
δηµιουργηθεί, πρώτον, δηµοσιονοµικός χώρος και, δεύτερον, θέ-
σεις εργασίας. Τα τελευταία πέντε χρόνια δηµιουργήθηκαν -και
κανείς δεν µπορεί να το αµφισβητήσει- πεντακόσιες χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας, δηλαδή ταµείο δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης
πεντακόσιες χιλιάδες Ελληνίδες και Έλληνες βρήκαν δουλειά και
µπόρεσαν να σχεδιάσουν τη ζωή τους, να ελπίζουν δηλαδή για
ένα καλύτερο µέλλον µέσα από αυτή τη διαδικασία και τους στό-
χους που έχει βάλει αυτή η Κυβέρνηση, έτσι ώστε και ο κατώτα-
τος µισθός να ανέβει και ο µέσος µισθός στον ιδιωτικό τοµέα να
φτάσει στα 1.500 ευρώ. Πώς θα φτάσει; Με φιρµάνι; Δεν υπάρ-
χουν φιρµάνια στην αγορά. Αυτό θα γίνει µόνο µέσω της ανάπτυ-
ξης και της δηµιουργίας θέσεων εργασίας. Γι’ αυτό, λοιπόν,
απλοποιούµε τις διαδικασίες και ξεκαθαρίζουµε και το εθνικό
από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος. 

Τι είχαµε; Ένα διάσπαρτο και ασύνδετο νοµικό πλαίσιο. Και τι
κάνουµε; Δηµιουργούµε έναν συνεκτικό νόµο, που κατ’ ουσίαν
µπορεί να τρέχει γρήγορα, να µην υπάρχουν καθυστερήσεις.
Υπήρχε; Όχι, δεν υπήρχε. Υπήρχαν ασύνδετες και διάσπαρτες
διατάξεις που δεν µπορούσαν να λειτουργήσουν. Εδώ γίνεται η
κουβέντα για την κωδικοποίηση και πόσο πρέπει να είµαστε πα-
ραγωγικοί σε αυτό το κράτος, να δηµιουργούµε τις συνθήκες για
να µην ταλαιπωρείται ο πολίτης, ο συµπολίτης µας, η δηµόσια
διοίκηση να έχει δηλαδή ένα εργαλείο και το ακολουθήσαµε αυτό
και σε άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Έτσι λοιπόν αποτυπώ-
νουµε το εθνικό σκέλος. Κανείς δεν το είχε κάνει µέχρι τώρα.
Αποτύπωση των αναγκών, όπως θα παρουσιάσουµε στο δεκαε-
τές σκέλος, των συντηρήσεων και των αναγκών της πολιτείας,
των µακροχρόνιων υποχρεώσεων µε ευέλικτες διαδικασίες και
κανόνες ένταξης και διαχείρισης έργου για να µη συµβεί κάτι που
συνέβη και το εξήγησα εδώ στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ και
είναι το εξής: Επειδή καθυστέρησαν τις απορροφήσεις διότι χρη-
σιµοποιούσαν τα εθνικά χρήµατα και άφηναν τα ευρωπαϊκά χρή-
µατα, έπρεπε να τρέξουµε για το 2014 - 2020 και να τα βάλουµε
υπερδεσµεύσεις ώστε να µη χάσουµε ούτε 1 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Τι κάναµε, λοιπόν; Καταργούµε τη δυνατότητα ένταξης νέων

έργων που χρηµατοδοτούνται από αµιγώς εθνικούς πόρους του
συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του ΑΠΔΕ. Ξεκαθαρίζει το
τοπίο. Πλέον, γνωρίζουµε τι ακριβώς έργα έχουµε. Βεβαίως,
αυτό σηµαίνει ότι µεταφέρονται από το συγχρηµατοδοτούµενο
στο εθνικό σκέλος και τα συνεχιζόµενα έργα, τα οποία χρηµατο-
δοτούνται από αµιγώς εθνικούς πόρους. Δηλαδή, έκλεισε το
πρόγραµµα 1420; Δεν είναι επιλέξιµα για facing τα έργα στο
2127; Αυτά µεταφέρονται στο εθνικό. 

Δηµιουργούµε έναν άξονα µακροχρόνιων δεσµεύσεων, µε ορί-
ζοντα εικοσαετίας. Τι έχουµε µέσα; Έχουµε τις υποχρεώσεις του
κράτους, για να µπορούµε να δηµιουργούµε. Ξεκινάµε, λοιπόν,
τη δηµιουργία αυτής της βάσης για να σχεδιάζουµε, γιατί αυτό
δεν υπήρχε. Βάζουµε όλες τις υποχρεώσεις που έχουµε, τις συµ-
πράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, τον αναπτυξιακό νόµο, τα
δάνεια -δηλαδή, αυτά τα οποία λαµβάνουµε για το «ΑΙΓΙΣ», το µε-
γαλύτερο πρόγραµµα πολιτικής προστασίας από συστάσεως, θα
έλεγα, του ελληνικού κράτους, το οποίο τρέχει αυτή τη στιγµή,
το «ΤΡΙΤΣΗΣ»- έτσι ώστε να δηµιουργούµε µια βάση εικοσαετίας,
για να µπορούµε να βλέπουµε όλες τις µακροχρόνιες υποχρεώ-
σεις µας. 

Τι κάνουµε που δεν υπήρχε; Δηµιουργούµε µία βάση για τις
ανάγκες λειτουργίας του κράτους. Αυτό είναι απαραίτητο, διότι
δεν µπορεί να σχεδιάσει ένα κράτος αν δεν γνωρίζει τι απαιτείται.
Πλέον και µε τη σύγχρονη εξέλιξη των πραγµάτων µε την ψη-

φιακή εποχή, όλα αυτά τα συστήµατα και τρέχουν και αλλάζουν,
αλλά και χρειάζονται υποστήριξη. 

Όπως είδαµε και στους φορείς, ήρθαν περιφερειάρχες και
είπαν ότι «εµείς έχουµε ανάγκες από υποστήριξη». Αυτά δεν ήταν
καταγεγραµµένα. Έρχονταν ad hoc. Δηλαδή, έβγαινε ένα πρό-
γραµµα και έλεγε στην Περιφέρεια Θεσσαλίας ή στην Περιφέ-
ρεια Δυτικής Ελλάδας, «έχεις 50 εκατοµµύρια». Δεν ρώτησε
κανείς πόσες χιλιάδες χιλιόµετρα έχει δρόµο -µιλώ και για αγρο-
τικούς δρόµους- για να µπορέσει να τα υποστηρίξει.

Άρα, ερχόµαστε εδώ πλέον και σαν κράτος, δηµιουργούµε ένα
κυλιόµενο πρόγραµµα δεκαετές, για να µπορούµε να γνωρίζουµε
όλες τις υποχρεώσεις και να χτίζουµε πάνω σε αυτό. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι όταν έχεις τη βάση και έχεις τον δηµοσιονο-
µικό χώρο, µπορείς να σχεδιάσεις και σαν περιφέρεια, αλλά και
στα τοµεακά προγράµµατα των Υπουργείων, καλύτερα. Διότι,
µπορείς να δεις τα απαιτούµενα για την υποστήριξη και αυτά τα
οποία έχεις διαθέσιµα για να τρέξουν, έτσι ώστε να µη φτάνει µια
εποχή που να λες «αυτό το σύστηµα εγκαταλείφθηκε, γιατί δεν
µπορούµε να το υποστηρίξουµε και δεν µπορούµε να το ανανε-
ώσουµε». 

Επίσης, απλοποιούµε και επιταχύνουµε τις διαδικασίες, όχι πια
σε δύο και τρεις φορές, µε γραφειοκρατικές διαδικασίες. Γίνεται
συγκέντρωση των εκτιµήσεων σε µία χρονική στιγµή και αυτό-
µατη επανεγγραφή των συνεχιζόµενων έργων και βεβαίως, η έκ-
δοση του ετήσιου προγράµµατος του ΑΠΔΕ κάθε Ιανουάριο. 

Γίνεται απλοποίηση των διαδικασιών. Απλοποιούνται όλες οι
διαδικασίες, ευέλικτες και απλοποιηµένες διαδικασίες διαχείρι-
σης πιστώσεων, καλύτερη παρακολούθηση των έµµεσων πληρω-
µών. Είναι µεγάλη ανάγκη να ξέρουµε πώς τα λεφτά µπαίνουν
στην οικονοµία. Αυτό είναι κάτι το οποίο το έχουµε ανάγκη. 

Γίνεται οργάνωση των λοιπών έργων σε ενιαία διαχείριση και
θέσπιση διαδικασίας ολοκλήρωσης έργου και καθιέρωση ετή-
σιας διαδικασίας εκκαθάρισης ανενεργών έργων. Αυτό δεν γινό-
ταν. Πρέπει να ξέρουµε ποια έργα είναι ανενεργά, να φεύγουν
από τη µέση, να ανοίγουν τον χώρο, για να µπορούµε να προχω-
ράµε πιο γρήγορα και να βάζουµε νέα έργα. 

Έτσι, λοιπόν, κάτι το οποίο υπήρχε και κατ’ ουσίαν µας ταλαι-
πωρούσε, ήταν και οι υπερδεσµεύσεις. Εδώ εγκρίνουµε την
υπερδέσµευση, ανάλογα µε την αξιολόγηση του ποσοστού
απορρόφησης των πόρων, σε επίπεδο προγράµµατος. Δηλαδή,
κάποιος δεν θα πάρει υπερδέσµευση, αν δεν έχει απορρόφηση.
Γιατί να στερήσει χρήµατα από κάποιον άλλον φορέα, Υπουργείο
ή περιφέρεια, αν δεν έχει απορρόφηση; Εποµένως, εδώ θέλουµε
να βεβαιωθούµε ότι οι πόροι θα µπουν στην οικονοµία µε τον
γρηγορότερο ρυθµό.

Βεβαίως, ένα πολύ σηµαντικό θέµα είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση
διπλασίασε το ποσό για τις φυσικές καταστροφές, από 300 σε
600 εκατοµµύρια ετησίως. Δηµιουργούµε έναν διακριτό λογαρια-
σµό για τις φυσικές καταστροφές, έτσι ώστε να γνωρίζουµε ότι
οι πόροι αυτοί βρίσκονται εκεί και θα χρησιµοποιηθούν κάθε
χρόνο για τις φυσικές καταστροφές. Άλλωστε, η κλιµατική κρίση
είναι µια ασύµµετρη απειλή και δεν γνωρίζουµε µε ποια συχνό-
τητα θα χτυπήσει. 

Εποµένως, ως κράτος, θέλουµε να εγγυηθούµε ότι είµαστε
εκεί και δηµοσιονοµικά µπορούµε να καλύψουµε τις ανάγκες,
όπως τώρα µε τη Θεσσαλία. Διότι, η Θεσσαλία έχει µια ζηµιά που
φτάνει περίπου τα 3,5 δισεκατοµµύρια. Αυτά δεν καλύπτονται
από ευρωπαϊκούς πόρους. Από το Ταµείο Αλληλεγγύης, παίρ-
νουµε 100 εκατοµµύρια. Από το Ταµείο Ανάκαµψης, παίρνουµε
600 εκατοµµύρια. Από το ΕΣΠΑ, παίρνουµε 1 δισεκατοµµύριο.
Τα υπόλοιπα, όµως, είναι εθνικοί πόροι. 

Εποµένως, πρέπει δηµοσιονοµικά να στέκεται το κράτος και
κυρίως να έχει την πρόβλεψη αυτή µε ειδικό λογαριασµό, για να
µπορεί να καλύψει όλες αυτές τις ανάγκες. Βεβαίως, έχουµε και
τη µεταφορά όλων των έργων µε εκκρεµείς νοµικές δεσµεύσεις
στο εθνικό πρόγραµµα ανάπτυξης, το οποίο είναι το εθνικό σκέ-
λος και ξεκαθαρίζει το τοπίο. 

Κλείνω µε κάποιες διευκρινήσεις, όπως η σύγκρουση συµφε-
ρόντων που περιγράφεται στο άρθρο 37. Είναι όλοι οι κανόνες
για αποφυγή φαινοµένων σύγκρουσης συµφερόντων. Επειδή διε-
ρωτήθηκε κάποιος συνάδελφος εδώ ποιους αφορά, αφορά είτε



αν είναι κάποιος ως εκκαθαριστής είτε ως εισηγητής εκκαθάρι-
σης, ως υπεύθυνος λογαριασµού. Εποµένως, αφορά όλους αυ-
τούς τους εµπλεκοµένους.

Στο «ρητές αναφορές ισότητας και ίσης µεταχείρισης» και στο
άρθρο 5 και στο άρθρο 11, «άλλωστε όλοι αυτοί οι κανόνες και
ιδιαίτερα για τα ΑΜΕΑ περιλαµβάνονται στους όρους και προ-
ϋποθέσεις των συστηµάτων διαχείρισης και ελέγχου των προ-
γραµµάτων που χρηµατοδοτεί το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων ως οµπρέλα». Είναι οριζόντιες οι εφαρ-
µογές αυτές. 

Ενδεικτικά, στο άρθρο 48 προστέθηκε πρόβλεψη, ώστε στην
υποβολή προτάσεων ένταξης να αξιολογούνται µεταξύ των κρι-
τηρίων και η ενσωµάτωση οριζόντιων πολιτικών, όπως η προ-
αγωγή της ισότητας φύλων, προσβασιµότητα ΑΜΕΑ κ.λπ.. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, είναι το βασικό αναπτυξιακό εργαλείο σε
µία χώρα που δηµιουργεί τις συνθήκες για αύξηση και στήριξη
της επιχειρηµατικότητας. Δηµιουργεί, δηλαδή, τις συνθήκες για
αύξηση του δηµοσιονοµικού χώρου. Απαιτείται αυτά τα χρήµατα
και οι πόροι να µπαίνουν γρήγορα στην οικονοµία, αποτελεσµα-
τικά, έτσι ώστε να δηµιουργούν αυτές τις συνθήκες για να µπο-
ρούµε να τρέχουµε όλα αυτά τα προγράµµατα -µερικά εκ των
οποίων σας ανέφερα ενδεικτικά και είναι αυτά που αφορούν τους
λίγους- και βεβαίως, να δηµιουργούν τις νέες θέσεις εργασίας. 

Είµαστε µια χώρα µε τη µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας. Θέ-
λουµε να συνεχίσουµε. Κάθε Ελληνίδα, κάθε Έλληνας, κάθε νέα,
κάθε νέος έχει δικαίωµα στην εργασία. Για αυτό, λοιπόν, εµείς
θέλουµε να συνεχίσουµε την αναπτυξιακή µας πολιτική, να δώ-
σουµε την ελπίδα και να δώσουµε και τις συνθήκες, έτσι ώστε οι
συµπολίτες µας που έφυγαν στο εξωτερικό λόγω της κρίσης, να
επιστρέψουν στην πατρίδα µας. 

Για αυτούς τους λόγους, σας καλώ να ψηφίσετε το νοµοσχέ-
διο αυτό. Είναι ένας σηµαντικός µεταρρυθµιστικός νόµος, που
αλλάζει κατ’ ουσία και την ταχύτητα και την αποτελεσµατικότητα
της εισόδου των αναπτυξιακών εργαλείων στην εθνική µας οικο-
νοµία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων, του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και συµ-
πληρωµατικές διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, εξήντα ένα άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και
συµπληρωµατικές διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 1 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 35 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 38 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 43  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 44  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 45  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 46  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 47  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 48  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 49  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 50  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 51  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 52  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ



ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 53  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 54  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 55  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 56  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 57  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 58  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 59  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 60  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 61  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 244/66 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 245/67 όπως τροπ.            ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και συµ-
πληρωµατικές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και
συµπληρωµατικές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’
ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΡΙΣΜΟΙ, ΔΟΜΗ, ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΚΑΙ ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ - ΔΗΜΟΣΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ

Άρθρο 3 Ορισµοί
Άρθρο 4 Δοµή, διάρθρωση και διάρκεια του Αναπτυξιακού

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
Άρθρο 5 Έννοια της δηµόσιας επένδυσης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΣΟΠΡΟΘΕΣΜΟΣ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΣΜΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝ-

ΔΥΣΕΩΝ - ΚΑΤΑΡΤΙΣΗ ΕΤΗΣΙΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΔΗΜΟ-
ΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 6 Μεσοπρόθεσµος προγραµµατισµός δηµοσίων επεν-
δύσεων

Άρθρο 7 Κατάρτιση ετήσιου προϋπολογισµού δηµοσίων επεν-
δύσεων

Άρθρο 8 Διαδικασία κατάρτισης Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου
Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής και ετήσιου προϋπολογισµού δη-
µοσίων επενδύσεων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΚΤΕΛΕΣΗ ΕΤΗΣΙΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ
Άρθρο 9 Ένταξη έργων στο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµο-

σίων Επενδύσεων
Άρθρο 10 Σύσταση Άξονα Μακροχρόνιων Δεσµεύσεων
Άρθρο 11 Υποχρεώσεις φορέων, έργα των οποίων χρηµατο-

δοτούνται από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων

Άρθρο 12 Κατανοµή ετήσιου προϋπολογισµού δηµοσίων επεν-
δύσεων

Άρθρο 13 Πίστωση και κατανοµή υπερδέσµευσης προϋπολο-
γισµού Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

Άρθρο 14 Ανακατανοµή πιστώσεων
Άρθρο 15 Χρηµατοδότηση έργων Αναπτυξιακού Προγράµµα-

τος Δηµοσίων Επενδύσεων
Άρθρο 16 Κεντρικός Λογαριασµός Φυσικών Καταστροφών
Άρθρο 17 Ανάκληση χρηµατοδοτήσεων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΛΗΡΩΜΕΣ ΤΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟ-

ΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ
Άρθρο 18 Γενικές αρχές πληρωµής δαπανών Αναπτυξιακού

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
Άρθρο 19 Διαδικασία πληρωµής δαπανών Αναπτυξιακού Προ-

γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
Άρθρο 20 Πληρωµή σε τελικούς αποδέκτες - Άµεση πληρωµή
Άρθρο 21 Πληρωµή σε νοµικά πρόσωπα/αποδέκτες έµµεσης

πληρωµής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΕΡΓΩΝ - ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟ-

ΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ
Άρθρο 22 Διαδικασίες ολοκλήρωσης έργων Αναπτυξιακού

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
Άρθρο 23 Εκκαθάριση έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος

Δηµοσίων Επενδύσεων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΤΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΟΥ

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΟ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ
ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ - ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΚΑΙ ΑΞΙΟΛΟ-
ΓΗΣΗ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥ-
ΣΕΩΝ

Άρθρο 24 Υποχρέωση ταξινόµησης και κατηγοριοποίησης
έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

Άρθρο 25 Μητρώο δικαιούχων έµµεσων πληρωµών Αναπτυξια-
κού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

Άρθρο 26 Σύσταση Μητρώου Καταγραφής και Παρακολούθη-
σης Δαπανών Συντήρησης και Λειτουργίας - Λειτουργία και συν-
τήρηση έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων

Άρθρο 27 Παρακολούθηση της πορείας εκτέλεσης του Ανα-
πτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

Άρθρο 28 Ετήσια έκθεση απολογισµού δηµοσίων επενδύσεων
Άρθρο 29 Πενταετής αξιολόγηση του Αναπτυξιακού Προγράµ-

µατος Δηµοσίων Επενδύσεων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΣΟΔΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ
Άρθρο 30 Έσοδα του Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων

Επενδύσεων
Άρθρο 31 Παρακολούθηση των εσόδων του Αναπτυξιακού

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΦΟΡΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΚΑΙ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΟΥΣ
Άρθρο 32 Φορείς σχεδιασµού, διαχείρισης, εποπτείας και πα-

ρακολούθησης Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων

Άρθρο 33 Φορείς χρηµατοδότησης, υλοποίησης και λειτουρ-
γίας έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων

Άρθρο 34 Υπόλογοι διαχειριστές έργου Αναπτυξιακού Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

Άρθρο 35 Εισηγητές εκκαθάρισης και εκκαθαριστές της δα-
πάνης

Άρθρο 36 Υπεύθυνοι λογαριασµού Αναπτυξιακού Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων

Άρθρο 37 Σύγκρουση συµφερόντων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ
Άρθρο 38 Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα του Προ-

γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 39 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 40 Τελικές διατάξεις
Άρθρο 41 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 42 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΕΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙ-

ΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 43 Χρηµατοδοτήσεις από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 27 ν.
4314/2014

Άρθρο 44 Αποπληρωµή δαπανών έργων του Αναπτυξιακού
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων µε δικαιούχους ή φορείς
υλοποίησης, ανώνυµες εταιρείες του Δηµοσίου, εποπτευόµενες
από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών - Τροποποίηση άρ-
θρου 112 ν. 4497/2017

Άρθρο 45 Χρηµατοδότηση από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων συµβάσεων παραχώρησης έργων αυτο-
κινητοδρόµων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 113 ν. 4497/2017

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
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ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4635/2019

Άρθρο 46 Ορισµοί Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης - Τρο-
ποποίηση παρ. 8 και προσθήκη παρ. 11 στο άρθρο 119 του ν.
4635/2019

Άρθρο 47 Δαπάνες διαχείρισης - Τροποποίηση περ. στ) παρ.
3 και αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 122                      ν. 4635/2019

Άρθρο 48 Διαχείριση και έλεγχος - Τροποποίηση υποπαρ. 1
και 2 παρ. Α’, προσθήκη υποπαρ. 4 στην παρ. Β’ και τροποποίηση
παρ. Γ’ άρθρου 129 ν. 4635/2019

Άρθρο 49 Κατάρτιση Ειδικών Προγραµµάτων - Τροποποίηση
παρ. 2 και 3 άρθρου 130 ν. 4635/2019

Άρθρο 50 Υποστήριξη Διεύθυνσης Διαχείρισης Εθνικού Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων - Προσθήκη παρ. 3 στο
άρθρο 131 του ν. 4635/2019

Άρθρο 51 Απόφαση ορισµού Υπηρεσίας Διαχείρισης - Τροπο-
ποίηση παρ. 2 άρθρου 132 ν. 4635/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΗΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗΣ ΜΕΤΑΒΑΣΗΣ
Άρθρο 52 Διάθεση πόρων Πράσινου Ταµείου - Αντικατάσταση

περ. δ) και προσθήκη περ. η) στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν.
4936/2022

Άρθρο 53 Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Συντονι-
σµού της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης
- Τροποποίηση παρ. 2 και αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 6 ν.
4872/2021

Άρθρο 54 Στελέχωση της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυ-
ξιακής Μετάβασης - Τροποποίηση παρ. 1            άρθρου 11 ν.
4872/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ

ΦΟΡΕΩΝ
Άρθρο 55 Στελέχωση των Ειδικών Υπηρεσιών του         ν.

4914/2022 και της Κεντρικής Υπηρεσίας της Μονάδας Οργάνω-
σης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών Προγραµµάτων - Εξουσιοδο-
τική διάταξη - Προσθήκη παρ. 1α στο άρθρο 33 του ν. 4914/2022

Άρθρο 56 Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία των αναπτυ-
ξιακών προγραµµάτων - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 36 ν.
4914/2022

Άρθρο 57 Ειδικές ρυθµίσεις για την Ελληνική Αναπτυξιακή
Τράπεζα

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 58 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 59 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’
ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 60 Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός οικο-

νοµικού έτους 2024
Άρθρο 61 Δαπάνες των υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών που συστήνονται µε το π.δ. 50/2024
ΜΕΡΟΣ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 62 Ζητήµατα φορολόγησης πλοίων - Τροποποίηση περ.

στ παρ. 2 άρθρου 12 ν. 27/1975, περ. α και        υποπερ. v) περ.
β παρ. 1 άρθρου 44 ν. 4111/2013

Άρθρο 63 Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία των αναπτυ-
ξιακών προγραµµάτων - Τροποποίηση περ. α) παρ. 1 και προ-
σθήκη παρ. 6 στο άρθρο 34, τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 35 ν.
4914/2022

Άρθρο 64 Προσωπικό Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού Ταµείου
Ανάκαµψης - Τροποποίηση άρθρου 278                 ν. 4738/2020

Άρθρο 65 Απόσπαση υπαλλήλων της Μονάδας Οργάνωσης
της Διαχείρισης των Αναπτυξιακών Προγραµµάτων Ανώνυµη
Εταιρεία στη Γενική Γραµµατεία Ιδιωτικών Επενδύσεων του
Υπουργείου Ανάπτυξης

Άρθρο 66 Ολοκλήρωση της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου
- Κρήτης

Άρθρο 67 Εµβολιασµός κατά της γρίπης του ενήλικου πληθυ-
σµού - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 8 ν. 5063/2023

Άρθρο 68 Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την προστασία της
δηµόσιας υγείας

Άρθρο 69 Μεταβατικές ρυθµίσεις αναφορικά µε συµβάσεις
που συνήφθησαν από το πρώην Υπουργείο Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων

Άρθρο 70 Παράταση προθεσµίας ως προς εκκρεµείς διαδικα-
σίες ειδικής διαχείρισης - Τροποποίηση παρ. 1Α άρθρου 76 ν.
4307/2014

Άρθρο 71 Πίστωση µεριδίου Ελληνικού Δηµοσίου λόγω ανα-
χρηµατοδότησης έργου για παροχές προς τους χρήστες του
τµήµατος Μαλιακός-Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα-Αθήνα-
Θεσσαλονίκη-Εύζωνοι

Άρθρο 72 Μεταβατικές διατάξεις για την εφαρµογή του νέου
δικαστικού χάρτη - Κατάργηση παρ. 4 άρθρου 51 ν. 5134/2024
και τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14           ν. 5108/2024

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 73 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η αποτελεσµατική χρηµατοδότηση
της αναπτυξιακής πολιτικής µέσα από το Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, η επιτάχυνση της απορρόφησης
συγχρηµατοδοτούµενων και εθνικών πόρων, καθώς και η εύ-
ρυθµη λειτουργία των λοιπών αναπτυξιακών προγραµµάτων και
των φορέων που τα διαχειρίζονται.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η υιοθέτηση ενός αυτοτελούς και συνεκτικού νοµοθετικού

πλαισίου για το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
(ΑΠΔΕ),

β) η σύσταση µηχανισµών και η εισαγωγή διαδικασιών µακρο-
πρόθεσµου σχεδιασµού και παρακολούθησης του ΑΠΔΕ,

γ) η δηµιουργία διακριτού λογαριασµού στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος για τη χρηµατοδότηση των έργων αντιµετώπισης των επι-
πτώσεων φυσικών καταστροφών,

δ) η σύσταση µηχανισµού για την καταγραφή και παρακολού-
θηση των δαπανών συντήρησης και λειτουργίας των έργων του
ΑΠΔΕ,

ε) η ενοποίηση των διαδικασιών κατάρτισης Μεσοπρόθεσµου
Προγραµµατισµού Δηµοσίων Επενδύσεων και του σχεδίου του
ετήσιου Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων που χρηµατο-
δοτεί το ΑΠΔΕ,

στ) η κατηγοριοποίηση και ταξινόµηση των έργων του ΑΠΔΕ,
ζ) η ρύθµιση των διαδικασιών ένταξης των έργων που εντάσ-

σονται στο Εθνικό ΑΠΔΕ προς ωρίµανση για τη µεταφορά τους
σε συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα,

η) η ρύθµιση των διαδικασιών ένταξης, διαχείρισης πιστώ-
σεων, χρηµατοδότησης και πληρωµής των έργων ΑΠΔΕ,

θ) η καθιέρωση νέας αρχιτεκτονικής πληρωµών των έργων του
ΑΠΔΕ, µε τη χρήση ψηφιακών µέσων,

ι) η ολοκληρωµένη αποτύπωση και παρακολούθηση των εσό-
δων που προκύπτουν από την υλοποίηση του ΑΠΔΕ,

ια) η θέσπιση διαδικασίας ολοκλήρωσης και εκκαθάρισης των
έργων ΑΠΔΕ,

ιβ) η υιοθέτηση κανόνων διαχείρισης των έργων µε εκκρεµό-
τητες, µετά την ολοκλήρωση της εκάστοτε Προγραµµατικής Πε-
ριόδου,

ιγ) η τροποποίηση του ν. 4635/2019 (Α’ 167) για την επικαιρο-
ποίηση του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης, και

ιδ) η τροποποίηση του ν. 4872/2021 (Α’ 247) για την ενίσχυση
της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης.
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ΜΕΡΟΣ Β’
ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΔΗΜΟΣΙΩΝ

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΡΙΣΜΟΙ, ΔΟΜΗ, ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΚΑΙ ΔΙΑΡΚΕΙΑ 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ - ΔΗΜΟΣΙΑ ΕΠΕΝΔΥΣΗ

Άρθρο 3
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί:
1) Απόφαση ένταξης: Η απόφαση του κατά περίπτωση αρµο-

δίου οργάνου, µε την οποία εγκρίνεται η ένταξη µίας πράξης, δρά-
σης ή ενός έργου σε πρόγραµµα και προτείνεται η
χρηµατοδότησή του από το ΑΠΔΕ.

2) Διατάκτης έργου ΑΠΔΕ: Ο Υπηρεσιακός Γραµµατέας του οι-
κείου Υπουργείου, αν υπάρχει, ή ο Υπουργός ή το προβλεπόµενο
από την κείµενη νοµοθεσία ή τις οργανικές διατάξεις όργανο κάθε
φορέα της γενικής κυβέρνησης ή οποιοδήποτε άλλο εξουσιοδο-
τηµένο από αυτούς όργανο.

3) Διαχειριστής έργου/Yπόλογος: Η οικονοµική υπηρεσία
φορέα του δηµόσιου τοµέα υπό την έννοια της περ. α της παρ. 1
της παρ. 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), µε ευθύνη της οποίας εκτε-
λούνται οι εντολές πληρωµής των έργων του ΑΠΔΕ. 

4) Δικαιούχος: Δηµόσιος ή ιδιωτικός φορέας ή διεθνής οργανι-
σµός, οντότητα, µε ή χωρίς νοµική προσωπικότητα, ή φυσικό πρό-
σωπο ή οµάδα φυσικών ή νοµικών προσώπων, που έχει την ευθύνη
για την υλοποίηση έργων, σύµφωνα µε το εκάστοτε ισχύον θε-
σµικό πλαίσιο των προγραµµάτων. 

5) Δικαιούχος πληρωµής: Ο οικονοµικός φορέας, φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο, το οποίο είναι αποδέκτης πληρωµής για συγκεκρι-
µένη δαπάνη.

6) Έγκριση - ένταξη έργων στο ΑΠΔΕ: Η έκδοση σχετικής Συλ-
λογικής Απόφασης (ΣΑ).

7) Υπηρεσία - φορέας διαχείρισης: Η υπηρεσία που έχει την αρ-
µοδιότητα διαχείρισης ενός Προγράµµατος.

8) Εκκαθάριση δαπάνης: Η πράξη µε την οποία η οικονοµική
υπηρεσία του Διαχειριστή έργου/Υπολόγου, ελέγχει τα δικαιολο-
γητικά της δαπάνης και προσδιορίζει το δικαίωµα του δικαιούχου
της πληρωµής έναντι του Δηµοσίου.

9) Ενάριθµος: Κωδικός έργου του ΑΠΔΕ που χαρακτηρίζει µο-
ναδικά ένα έργο. 

10) Εντολή πληρωµής: Η πράξη, µε την οποία η οικονοµική υπη-
ρεσία του Διαχειριστή έργου/Υπολόγου, εντέλλεται την πληρωµή
συγκεκριµένης δαπάνης στον δικαιούχο της.

11) Έργο - Πράξη: Η κατασκευή, προµήθεια, υπηρεσία, µελέτη,
εµπειρογνωµοσύνη, σύµβαση, κρατική ενίσχυση, αποζηµίωση,
ενέργεια τεχνικής βοήθειας, χρηµατοδοτική συνεισφορά και
δράση, η οποία συµβάλλει στην επίτευξη των στόχων ενός προ-
γράµµατος ή τοµέα πολιτικής. 

12) Έργο στρατηγικής σηµασίας: Έργο που επιφέρει αποτελέ-
σµατα σηµαντικής έντασης στη συνολική οικονοµία και δηµιουργεί
προστιθέµενη αξία για τη χώρα και τους πολίτες της, σύµφωνα µε
τη νοµοθεσία για τις στρατηγικές επενδύσεις.

13) Νοµική δέσµευση έργου ΑΠΔΕ ή άλλη ισοδύναµη πράξη: Η
συµβασιοποίηση του έργου, που περιλαµβάνει κάθε είδος δέ-
σµευση, όπως τη σύµβαση, την απόφαση ανάθεσης, τους λογα-
ριασµούς και τις εκκρεµείς υποχρεώσεις.

14) Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων: (ΟΠΣΠΔΕ ή «e-ΠΔΕ»): Το πληροφοριακό
σύστηµα του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
όπου καταχωρίζονται τα δεδοµένα του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

15) «Πρόγραµµα»: Η εξειδίκευση εθνικών προτεραιοτήτων πο-
λιτικών ή στρατηγικών σε ένα συνεκτικό σύνολο έργων/δράσεων
που πραγµατοποιούνται µε την υποστήριξη της χρηµατοδότησης,
που λαµβάνει ένα ενιαίο ολοκληρωµένο πλαίσιο υλοποίησης και
προϋπολογισµού στο οποίο τίθενται οι πρωταρχικοί του στόχοι.
Το πρόγραµµα χρηµατοδοτείται από το ΑΠΔΕ είτε από αµιγώς

εθνικούς πόρους είτε µέσω ενωσιακής εισφοράς των Ταµείων και
άλλων διεθνών χρηµατοδοτικών οργανισµών ή από πόρους του
Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου.

16) Πίστωση έργου: Το συνολικό ποσό που έχει εγκριθεί µε τη
ΣΑ ή Οµάδα ΣΑ, που εκδίδεται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ
Υπουργό στην αρχή κάθε έτους, για την αντιµετώπιση µελλοντικής
δαπάνης των έργων που περιλαµβάνονται στη ΣΑ. Η πίστωση για
κάθε έργο εγκρίνεται αρχικά στο ύψος της διαθέσιµης κατανοµής
του έργου κατά την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του έτους (ν-1) και
στη συνέχεια διαµορφώνεται µε βάση τα στοιχεία των αποφάσεων
χρηµατοδότησης.

17) Πράξη Σύµπραξης Δηµοσίου και Ιδιωτικού Τοµέα (Πράξη
ΣΔΙΤ): Πράξη που υλοποιείται µε σύµπραξη µεταξύ φορέων του
δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα βάσει συµφωνίας ΣΔΙΤ και έχει
ως στόχο την παροχή δηµόσιων υπηρεσιών µε επιµερισµό του κιν-
δύνου, αξιοποιώντας την εµπειρογνωµοσύνη ή πρόσθετες πηγές
κεφαλαίου από τον ιδιωτικό τοµέα ή και τα δύο.

18) Συλλογική Απόφαση: Η διοικητική πράξη µε την οποία εγ-
κρίνεται η ένταξη ενός συνόλου οµοειδών έργων ή µελετών στο
ετήσιο ΑΠΔΕ. Η ΣΑ µπορεί να περιλαµβάνεται και σε Οµάδα ΣΑ
(ΟΣΑ).

19) Συλλογική Απόφαση Περιφερειακού Επιπέδου (ΣΑΕΠ): Η δι-
οικητική πράξη µε την οποία εγκρίνεται η ένταξη ενός συνόλου
οµοειδών έργων ή µελετών στο ετήσιο ΑΠΔΕ για τα έργα του Πε-
ριφερειακού ΑΠΔΕ. Η ΣΑΕΠ µπορεί να περιλαµβάνεται και σε
Οµάδα ΣΑΕΠ (ΟΣΑΕΠ).

20) Σύστηµα Διαχείρισης και Ελέγχου (ΣΔΕ): Το σύνολο των κα-
νόνων και διαδικασιών, που εφαρµόζουν οι διοικητικές αρχές δια-
χείρισης και ελέγχου των προγραµµάτων και ιδίως του Εταιρικού
Συµφώνου Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΣΠΑ), του Εθνικού Προ-
γράµµατος Ανάπτυξης (ΕΠΑ) και του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, µε σκοπό τη χρηστή δηµοσιονοµική διαχείριση και
την αποτελεσµατική εφαρµογή των Προγραµµάτων.

21) Φορέας χρηµατοδότησης: Φορείς χρηµατοδότησης του
ΑΠΔΕ είναι η Βουλή των Ελλήνων, η Προεδρία της Κυβέρνησης,
τα Υπουργεία και οι Περιφέρειες. Οι φορείς χρηµατοδότησης είναι
φορείς άσκησης πολιτικής επενδύσεων σύµφωνα µε τον ν.
4270/2014 (Α’ 143). 

22) Φορέας υλοποίησης: Φορέας που αναλαµβάνει την υλοποί-
ηση ενός έργου είτε µε ανάθεση σε τρίτους (εργολαβία) είτε µε
αυτεπιστασία (ίδια µέσα). Δύναται να διαφέρει από τον Δικαιούχο.

23) Φορέας λειτουργίας: Ο φορέας ο οποίος έχει την ευθύνη
λειτουργίας ενός έργου µετά την ολοκλήρωσή του. Μπορεί να
είναι είτε ο ίδιος ο δικαιούχος µε ίδια µέσα είτε άλλο φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο στο οποίο ο δικαιούχος αναθέτει τη λειτουργία του
έργου.

Άρθρο 4
Δοµή, διάρθρωση και διάρκεια του Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Το ΑΠΔΕ χρηµατοδοτεί επενδύσεις που συµβάλλουν στην
ανάπτυξη, τον εκσυγχρονισµό και την ανταγωνιστικότητα της ελ-
ληνικής οικονοµίας, την παραγωγική ανάταξη, την ισόρροπη πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, την κοινωνική συνοχή, την καταπολέµηση
κάθε µορφής διακρίσεων και την αειφόρο διαχείριση και αξιοποί-
ηση  του περιβάλλοντος και υλοποιείται µέσω εγκεκριµένων προ-
γραµµάτων που καθορίζουν προτεραιότητες ανά τοµέα
πολιτικής, ειδικούς στόχους και δράσεις, τη διάρκεια εφαρµο-
γής, τον προϋπολογισµό και τα επιδιωκόµενα αποτελέσµατα. Το
ΑΠΔΕ έχει πολυετή διάρκεια και εκτελείται σε ετήσια βάση.

2. Το ΑΠΔΕ διακρίνεται σε:
α) Εθνικό ΑΠΔΕ, το οποίο περιλαµβάνει έργα που χρηµατοδο-

τούνται από: αα) το ΕΠΑ, συµπεριλαµβανοµένων των έργων που
χρηµατοδοτούνται, εν όλω ή εν µέρει, από ιδιωτικές συνεισφο-
ρές και δωρεές της ηµεδαπής, αβ) το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας και αγ) αµιγώς από εθνικούς πόρους χωρίς
συνεισφορά από ενωσιακό πρόγραµµα ή συµφωνία, µέχρι τη µε-
τάπτωση των εν λόγω έργων στο Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης. 

β) Συγχρηµατοδοτούµενο ΑΠΔΕ, το οποίο περιλαµβάνει έργα
που χρηµατοδοτούνται από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21325



και διεθνών χρηµατοδοτικών οργανισµών, από πόρους του Ευ-
ρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου, από ιδιωτικές συνεισφορές και
δωρεές από την αλλοδαπή και από εθνικούς πόρους.

Άρθρο 5
Έννοια της δηµόσιας επένδυσης

1. Δηµόσια επένδυση είναι κάθε δαπάνη που πραγµατοποιείται
από το Κράτος, µέσω των δικαιούχων/φορέων υλοποίησης, για
αναπτυξιακούς και παραγωγικούς σκοπούς και συµβάλλει στην
επίτευξη των στόχων των προγραµµάτων.

Μέσω των χρηµατοδοτήσεων του ΑΠΔΕ ενισχύονται κυρίως οι
ακόλουθοι αναπτυξιακοί τοµείς:

α) υποδοµών, ιδίως στους τοµείς των µεταφορών και του πε-
ριβάλλοντος,

β) ενίσχυσης των ιδιωτικών επενδύσεων και της επιχειρηµατι-
κότητας,

γ) ενίσχυσης της κοινωνίας της γνώσης και ανάπτυξης του αν-
θρώπινου κεφαλαίου,

δ) ενέργειας και αξιοποίησης ενεργειακών πόρων και γεωθερ-
µικού δυναµικού, 

ε) ψηφιακού µετασχηµατισµού,
στ) στήριξης επενδυτικών προγραµµάτων της τοπικής αυτοδι-

οίκησης, 
ζ) µείωσης των ανισοτήτων και ενίσχυσης της κοινωνικής συ-

νοχής,
η) πολιτικών που αφορούν στη συντήρηση και την επέκταση

κοινωνικών υποδοµών, 
θ) κρατικής αρωγής σε συνέχεια φυσικών καταστροφών,
ι) προώθησης έργων κρίσιµων και στρατηγικών ορυκτών πρώ-

των υλών, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2024/1252 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Απριλίου
2024, σχετικά µε τη θέσπιση πλαισίου για την εξασφάλιση ασφα-
λούς και βιώσιµου εφοδιασµού µε κρίσιµες πρώτες ύλες και την
τροποποίηση των Κανονισµών (ΕΕ) 168/2013, (ΕΕ) 2018/858,
(ΕΕ) 2018/1724 και (ΕΕ) 2019/1020.

2. Στο πλαίσιο ενίσχυσης των παραπάνω τοµέων, ως δηµόσιες
επενδύσεις νοούνται και: 

α) οι δαπάνες τεχνικής βοήθειας,
β) τα διοικητικά, φορολογικά και άλλα γενικά έξοδα που προσ-

διορίζονται στο εκάστοτε ισχύον θεσµικό πλαίσιο του ΑΠΔΕ και
τις αποφάσεις του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού και περι-
γράφονται διακριτά στις αποφάσεις ένταξης των έργων, ως
µέρος τους,

γ) οι δαπάνες έργων στο χρηµατοδοτικό σχήµα των οποίων
µετέχουν ιδιωτικές συνεισφορές και δωρεές από πόρους του
εξωτερικού ή της ηµεδαπής, σύµφωνα µε τη διαδικασία που
προσδιορίζεται στο εκάστοτε ισχύον θεσµικό πλαίσιο του ΑΠΔΕ
και των προγραµµάτων και τις αποφάσεις και ετήσιες οδηγίες
του αρµόδιου για το    ΑΠΔΕ Υπουργού, 

δ) οι λοιπές δράσεις που ορίζονται στο ειδικό θεσµικό πλαίσιο
του εκάστοτε προγράµµατος και συµβάλλουν στην επίτευξη των
στόχων του.

Δεν αποτελούν δηµόσια επένδυση οι πάγιες λειτουργικές
ανάγκες του δηµοσίου τοµέα κατά την έννοια της περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014        (Α’ 143), καθώς και
δαπάνες για τη συντήρηση έργων που έχουν ολοκληρωθεί, εκτός
αν ορίζεται διαφορετικά στο θεσµικό πλαίσιο των προγραµµάτων
ή σε ειδικό θεσµικό πλαίσιο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΣΟΠΡΟΘΕΣΜΟΣ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΣΜΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ - ΚΑΤΑΡΤΙΣΗ ΕΤΗΣΙΟΥ 
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 6
Μεσοπρόθεσµος προγραµµατισµός δηµοσίων 

επενδύσεων

1. Για τον προγραµµατισµό των δηµοσίων επενδύσεων, πλέον
των ετών που προβλέπονται στο πλαίσιο κατάρτισης του Μεσο-

πρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής (εφεξής
ΜΠΔΣ) σύµφωνα µε τα άρθρα 42 έως 48 του ν. 4270/2014 (Α’
143), καταρτίζεται και παρακολουθείται από το Υπουργείο Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών κυλιόµενο δεκαετές Σχέδιο προ-
γραµµατισµού δηµοσίων επενδύσεων. Για τον προγραµµατισµό
του πρώτου εδαφίου αξιοποιούνται τα στοιχεία που περιλαµβά-
νονται στον Άξονα Μακροπρόθεσµων Δεσµεύσεων και στο Μη-
τρώο Καταγραφής και Παρακολούθησης Δαπανών Συντήρησης
Έργων ΑΠΔΕ, που συστήνονται µε την παρ. 1 του άρθρου 10 και
την παρ. 1 του άρθρου 26, αντίστοιχα. 

2. O προγραµµατισµός δαπανών του ΑΠΔΕ πραγµατοποιείται
στο πλαίσιο του ΜΠΔΣ, σύµφωνα µε τα άρθρα 42 έως 48 του ν.
4270/2014. Η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων (ΓΔΔΕ)
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, καταρτίζει
µεσοπρόθεσµο προγραµµατισµό δηµοσίων επενδύσεων που πε-
ριλαµβάνει τις προβλέψεις δαπανών των φορέων διαχείρισης
έργων και προγραµµάτων και των φορέων χρηµατοδότησης για
τα επόµενα τέσσερα (4) έτη.

3. Ο µεσοπρόθεσµος προγραµµατισµός δηµοσίων επενδύ-
σεων καταρτίζεται ανά φορέα Κεντρικής Διοίκησης της περ. στ)
της παρ. 1 του άρθρου 14 του                    ν. 4270/2014 και πρό-
γραµµα ή οµάδα προγραµµάτων και αποστέλλεται στο Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους.

Άρθρο 7
Κατάρτιση ετήσιου προϋπολογισµού 

δηµοσίων επενδύσεων

1. Ο προϋπολογισµός του ΑΠΔΕ, που χρηµατοδοτείται από
τον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων, καταρτίζεται σε ετή-
σια βάση, σύµφωνα µε τον ν. 4270/2014 (Α’ 143).

2. Με την ψήφιση του Κρατικού Προϋπολογισµού, οι πιστώσεις
του προϋπολογισµού ΑΠΔΕ καθίστανται δεσµευτικές, αποτελούν
τα ανώτατα όρια δαπανών για το οικονοµικό έτος και δεν µετα-
φέρονται στο επόµενο έτος.

3. Οι φορείς διαχείρισης και οι φορείς χρηµατοδότησης πραγ-
µατοποιούν εκτίµηση δαπανών ανά φορέα Κεντρικής Διοίκησης
της περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 και πρό-
γραµµα ή  οµάδα προγραµµάτων εντός των ανώτατων ορίων δα-
πανών κάθε εγκεκριµένου ΜΠΔΣ και προτείνουν την κατανοµή
πιστώσεων µέχρι των ανώτατων ορίων του προϋπολογισµού.

Άρθρο 8
Διαδικασία κατάρτισης Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου 

Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής και ετήσιου 
προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων

1. Η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων (ΓΔΔΕ) εκδίδει
κάθε έτος εγκύκλιες οδηγίες προς τους φορείς διαχείρισης και
τους φορείς χρηµατοδότησης, οι οποίες ορίζουν τις κατευθύν-
σεις και τις διαδικασίες για τις εκτιµήσεις πληρωµών έργων για
το τρέχον έτος και τις προβλέψεις πληρωµών για τα επόµενα
έτη. Τα στοιχεία του πρώτου εδαφίου αξιοποιούνται και για την
κατάρτιση του σχεδίου του ΜΠΔΣ ως προς το σκέλος των δηµο-
σίων επενδύσεων.

2. Η ΓΔΔΕ διαβουλεύεται µε τους φορείς διαχείρισης και χρη-
µατοδότησης για την ορθολογική εκτίµηση των δαπανών και κα-
ταρτίζει σχέδιο ετήσιου προϋπολογισµού του ΑΠΔΕ σύµφωνα µε
τα ανώτατα όρια δαπανών που ορίζονται από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους στο πλαίσιο της διαδικασίας κατάρτισης του
Κρατικού Προϋπολογισµού, όπως προβλέπεται στο άρθρο 23
του           ν. 4270/2014 (Α’ 143). 

3. Το σχέδιο του ετήσιου προϋπολογισµού του ΑΠΔΕ υποβάλ-
λεται στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους από τον αρµόδιο για
το ΑΠΔΕ Υπουργό. 

4. Το σχέδιο του ετήσιου προϋπολογισµού του ΑΠΔΕ συνο-
δεύεται από ειδική έκθεση που παρουσιάζει την προϋπολογιζό-
µενη δαπάνη ανά φορέα Κεντρικής Διοίκησης της περ. στ) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του                   ν. 4270/2014, πρόγραµµα
ή οµάδα προγραµµάτων. Στο τέλος κάθε έτους, καταρτίζεται
απολογιστική έκθεση µε στοιχεία για την εκτέλεση του προϋπο-
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λογισµού δηµοσίων επενδύσεων. Οι εκθέσεις καταρτίζονται από
τη ΓΔΔΕ και αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών.

5. Για την επίτευξη των δηµοσιονοµικών στόχων, η ΓΔΔΕ, σε
συνεργασία µε τους φορείς διαχείρισης και χρηµατοδότησης,
δύναται να επικαιροποιεί τις προβλέψεις δαπανών για το επό-
µενο ή τα επόµενα έτη, εντός των ορίων που τίθενται στο ΜΠΔΣ.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΚΤΕΛΕΣΗ ΕΤΗΣΙΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 9
Ένταξη έργων στο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα 

Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Η ένταξη έργων στο ΑΠΔΕ γίνεται µε την έκδοση απόφασης
ένταξης σε πρόγραµµα και την εγγραφή του σε Συλλογική Από-
φαση (ΣΑ) του αρµόδιου φορέα χρηµατοδότησης, µε ευθύνη του
φορέα διαχείρισης. 

Η απόφαση ένταξης σε πρόγραµµα αποτελεί αυτοδίκαιη πρό-
ταση εγγραφής σε ΣΑ του ΑΠΔΕ και περιλαµβάνει κατ’ ελάχι-
στον:

α) τον τίτλο του έργου, 
β) τον προϋπολογισµό του έργου,
γ) το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης,
δ) το αντικείµενο του έργου, 
ε) στοιχεία για την ταξινόµηση που περιλαµβάνει το άρθρο 24,

καθώς και
στ) τις υποχρεώσεις του δικαιούχου και ειδικούς όρους, όταν

απαιτείται.
Η ΣΑ υπογράφεται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ Υπουργό και

αναρτάται στο Πρόγραµµα «Διαύγεια», χωρίς να δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Τα στοιχεία ένταξης των έργων στο ΑΠΔΕ τροποποιούνται µε
όµοια απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού, µετά από
αντίστοιχη τροποποίηση της απόφασης ένταξης/χρηµατοδότη-
σης του έργου στο οικείο πρόγραµµα.

2. Στο πλαίσιο των διαδικασιών ωρίµανσης και υλοποίησης των
έργων, δύνανται να εγγράφονται σε ΣΑ του εθνικού ΑΠΔΕ µε την
ένταξή τους στο ΕΠΑ, έργα µε σκοπό να υποβληθούν για χρη-
µατοδότηση στα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, ιδίως
του Εταιρικού Συµφώνου για το Πλαίσιο Ανάπτυξης, των Ταµείων
Μετανάστευσης και Εσωτερικών Υποθέσεων, του Μηχανισµού
«Συνδέοντας την Ευρώπη», του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου
και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

3. Για την έκδοση της απόφασης ένταξης έργου της παρ. 2 σε
πρόγραµµα του ΕΠΑ και την εγγραφή του σε ΣΑ του Εθνικού
ΑΠΔΕ, απαιτείται βεβαίωση της υπηρεσίας διαχείρισης του συγ-
χρηµατοδοτούµενου προγράµµατος που πρόκειται να υποδεχθεί
το έργο, στην οποία δηλώνονται η συνάφεια του έργου µε τους
στόχους του συγχρηµατοδοτούµενου προγράµµατος, η διαθε-
σιµότητα των πόρων και το χρονοδιάγραµµα ένταξής του στο
πρόγραµµα. 

4. Η απόφαση ένταξης του έργου στο ΕΠΑ και η εγγραφή του
σε ΣΑ του Εθνικού ΑΠΔΕ πραγµατοποιούνται, εφόσον στις αντί-
στοιχες αποφάσεις ένταξης και εγγραφής περιλαµβάνεται ειδι-
κός ή άλλος όρος που δεν επιτρέπει την ανάληψη νοµικών
δεσµεύσεων και την πραγµατοποίηση πληρωµών του έργου στη
συγκεκριµένη ΣΑ µέχρι την ένταξη του έργου σε συγχρηµατοδο-
τούµενο πρόγραµµα. Στην περίπτωση µη ένταξης του έργου σε
συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα, το έργο, µε ευθύνη του
φορέα χρηµατοδότησης, προτείνεται είτε για ένταξη και χρηµα-
τοδότηση σε τοµεακά ή περιφερειακά προγράµµατα ΕΠΑ είτε
για την απένταξή του. 

5. Έργα που χρηµατοδοτούνται από προγράµµατα/ πρωτο-
βουλίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για τα οποία δεν λειτουργεί
υπηρεσία µε σχετικά καθήκοντα διαχείρισης, εντάσσονται στο
ΑΠΔΕ κατόπιν σύµφωνης γνώµης: α) του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ
Υπουργού, για επιβάρυνση του ΑΠΔΕ άνω του ενός εκατοµµυ-

ρίου (1.000.000) ευρώ, και β) του αρµόδιου φορέα χρηµατοδό-
τησης για επιβάρυνση του ΑΠΔΕ κάτω του ενός εκατοµµυρίου
(1.000.000) ευρώ, πριν από την υποβολή του σχετικού αιτήµατος
προς τους αρµόδιους οικονοµικούς φορείς. 

Άρθρο 10
Σύσταση Άξονα Μακροχρόνιων Δεσµεύσεων

1. Στο ΑΠΔΕ συστήνεται Άξονας Μακροχρόνιων Δεσµεύσεων
µε χρονικό ορίζοντα εικοσαετίας, στον οποίο εντάσσονται:  

α) το υπόλοιπο του προϋπολογισµού των έργων προγραµµά-
των, των οποίων οι εκτιµώµενες δαπάνες εκτείνονται πέραν της
εκάστοτε προγραµµατικής περιόδου και

β) το υπόλοιπο του προϋπολογισµού των έργων που δεν εν-
τάσσονται σε προγράµµατα, των οποίων οι εκτιµώµενες δαπάνες
εκτείνονται πέραν του ΜΠΔΣ.

2. Στις ΣΑ, στις οποίες περιλαµβάνονται τα έργα της παρ. 1,
αναγράφεται διακριτά και εγκρίνεται και ο προϋπολογισµός του
Άξονα Μακροχρόνιων Δεσµεύσεων ανά έργο. Δεν επιτρέπεται η
ανάλωση των προϋπολογισµών του πρώτου εδαφίου.

3. Η εγγραφή στην εκάστοτε ΣΑ και στον Άξονα Μακροχρό-
νιων Δεσµεύσεων πραγµατοποιείται:

α) µε τη διαδικασία της αυτοδίκαιης πρότασης για τα έργα της
περ. α) της παρ. 1, που συνοδεύεται από ανάλυση για τον επιµε-
ρισµό του υπολοίπου προς αποπεράτωση στα έτη πέραν της
εκάστοτε προγραµµατικής περιόδου, ή

β) για τα έργα της περ. β) της παρ. 1 µε πρόταση του φορέα
χρηµατοδότησης, που συνοδεύεται από ανάλυση για τον επιµε-
ρισµό του υπολοίπου προς αποπεράτωση στα έτη πέραν του
ΜΠΔΣ. 

Κατά την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου απαιτείται εγ-
γραφή όρου που δεν επιτρέπει την πραγµατοποίηση πληρωµών
για το ποσό των µακροχρόνιων δεσµεύσεων, πέραν των επιλέξι-
µων προϋπολογισµών δαπανών στο πλαίσιο της εκάστοτε προ-
γραµµατικής περιόδου ή του εκάστοτε ΜΠΔΣ.

4. Οι δαπάνες των δράσεων του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας που υπερβαίνουν τον εγκεκριµένο µε την
Εκτελεστική Απόφαση του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης
της 9ης Ιουλίου 2024, για την έγκριση της στοχευµένης αναθεώ-
ρησης του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για
την Ελλάδα (ST 11858/24, ADD 1) προϋπολογισµό τους, συµπε-
ριλαµβανοµένων και των δαπανών Φόρου Προστιθέµενης Αξίας,
περιγράφονται διακριτά ως µέρος του σχεδίου χρηµατοδότησης
της απόφασης ένταξης του έργου στο Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, περιλαµβάνονται στον προϋπολογισµό ΑΠΔΕ του
αντίστοιχου εναρίθµου Συλλογικής Απόφασης Ταµείου Ανάκαµ-
ψης του οικείου Φορέα Χρηµατοδότησης και καλύπτονται από
εθνικούς πόρους του ΑΠΔΕ. 

Άρθρο 11
Υποχρεώσεις φορέων, έργα των οποίων 

χρηµατοδοτούνται από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα 
Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Οι δικαιούχοι/φορείς υλοποίησης έργων ΑΠΔΕ ευθύνονται
για την ορθή υλοποίηση των έργων που χρηµατοδοτούνται από
το ΑΠΔΕ και ειδικότερα για:

α) την τήρηση των διαδικασιών ανάθεσης δηµοσίων συµβά-
σεων και ανάληψης νοµικών δεσµεύσεων,

β) την κανονικότητα και νοµιµότητα των δαπανών,
γ) την ορθή εφαρµογή των ειδικών Συστηµάτων Διαχείρισης

και Ελέγχου που διέπουν τα προγράµµατα, στα οποία έχει εν-
ταχθεί το έργο, και την παρακολούθηση της υλοποίησης των
έργων, των συµπληρωµατικών ενεργειών και εργασιών και δα-
πανών συντήρησης,

δ) την τήρηση της νοµοθεσίας που διέπει την υλοποίηση των
έργων,

ε) την τήρηση της νοµοθεσίας για την προστασία των θεµε-
λιωδών δικαιωµάτων, 

στ) την τήρηση των όρων της απόφασης ένταξης στο ΑΠΔΕ
και του χρονοδιαγράµµατος υλοποίησης του έργου, και
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ζ) τη δηµοσιότητα της χρηµατοδότησης από το ΑΠΔΕ.
2. Οι δικαιούχοι/φορείς υλοποίησης και οι φορείς λειτουργίας

των έργων ΑΠΔΕ διασφαλίζουν τη συντήρηση και λειτουργία των
έργων, πέραν της ολοκλήρωσής τους. Σε περίπτωση µη συµµόρ-
φωσης, εφαρµόζονται τα προβλεπόµενα στο Σύστηµα Διαχείρι-
σης και Ελέγχου του προγράµµατος και επιβάλλονται από τον
αρµόδιο φορέα διαχείρισης οι προβλεπόµενες δηµοσιονοµικές
διορθώσεις και ανακτήσεις.

3. Με την υποβολή προς ένταξη προτάσεων έργων, οι αρµό-
διοι φορείς (χρηµατοδότησης, διαχείρισης, υλοποίησης) δε-
σµεύονται για την τήρηση καθ’ όλη τη διάρκεια του κύκλου ζωής
του έργου της εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας.

Άρθρο 12
Κατανοµή ετήσιου προϋπολογισµού δηµοσίων 

επενδύσεων

1. Η κατανοµή των πιστώσεων του ετήσιου προϋπολογισµού
δηµοσίων επενδύσεων γίνεται αυτοδίκαια µε ΣΑ ή ΟΣΑ που εκδί-
δονται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ Υπουργό στην αρχή κάθε
έτους. Οι ΣΑ εκδίδονται ανά φορέα χρηµατοδότησης και πρό-
γραµµα ή οµάδα προγραµµάτων και περιλαµβάνουν:

α) τη συνολική ετήσια πίστωση κάθε ΣΑ, µε ελάχιστο ύψος πι-
στώσεων τη διαθέσιµη κατανοµή όλων των έργων της κατά την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του έτους (ν-1), και µε µέγιστο το όριο
πιστώσεων του οικείου φορέα,

β) την ένταξη κάθε έργου στο ΑΠΔΕ µε ενάριθµο και τίτλο,
γ) τον συνολικό προϋπολογισµό που έχει εγκριθεί για την

πραγµατοποίηση του έργου,
δ) τον προϋπολογισµό των µακροχρόνιων δεσµεύσεων για την

πραγµατοποίηση του έργου, εφόσον υφίστανται,
ε) τον υπόλοιπο προς ολοκλήρωση εγκεκριµένο προϋπολογι-

σµό, που επιµερίζεται στα επόµενα έτη, για την αποπεράτωση
του έργου,

στ) ειδικές διατάξεις και κάθε άλλο στοιχείο που απαιτείται για
την ένταξη του έργου στη ΣΑ και την υλοποίησή του,

ζ) τον δικαιούχο/φορέα υλοποίησης κάθε έργου και τον φορέα
λειτουργίας, εφόσον υπάρχει.

2. Για το ΑΠΔΕ, ισχύουν τα ακόλουθα:
α) Οι πιστώσεις κατανέµονται µε αποφάσεις του αρµόδιου για

το ΑΠΔΕ Υπουργού τόσο για το εθνικό όσο και για το συγχρη-
µατοδοτούµενο σκέλος, εντός των ορίων του προϋπολογισµού
του οικείου Υπουργείου.

β) Εντός των ορίων των πιστώσεων της περ. α), οι φορείς χρη-
µατοδότησης:

βα) Προτείνουν την έκδοση ΣΑ, πλην των αρχικών της παρ. 1
του παρόντος, που εγκρίνονται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ
Υπουργό,

ββ) παρακολουθούν την εκτέλεση των ετήσιων προγραµµάτων
δηµοσίων επενδύσεων και ανακατανέµουν, εφόσον απαιτείται,
µε αποφάσεις του οικείου Υπουργού ή άλλου εξουσιοδοτηµένου
οργάνου, τις ετήσιες πιστώσεις που έχουν εγκριθεί για τις ΣΑ,
σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 14,

βγ) προτείνουν οποιεσδήποτε άλλες τροποποιήσεις των ΣΑ,
πέραν της υποπερ. ββ) της παρούσας και της παρ. 3 του άρθρου
14, που εγκρίνονται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ Υπουργό,

βδ) προτείνουν την κατανοµή των χρηµατοδοτήσεων από το
ΑΠΔΕ στα έργα των ΣΑ, µε την επιφύλαξη ειδικότερων ρυθµί-
σεων, ιδίως σε ό,τι αφορά σε έργα που εντάσσονται στον Άξονα
Μακροχρόνιων Δεσµεύσεων ή σε έργα αντιµετώπισης των επι-
πτώσεων φυσικών καταστροφών.

3. Ειδικά για το ΑΠΔΕ Περιφερειακού Επιπέδου:
α) Οι πιστώσεις για το ΑΠΔΕ Περιφερειακού Επιπέδου εγγρά-

φονται στον προϋπολογισµό του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουρ-
γείου και κατανέµονται σε κάθε Περιφέρεια µε αποφάσεις του
αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού τόσο για το εθνικό όσο και για
το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος. 

β) Εντός των ορίων των πιστώσεων της περ. α), οι Περιφέ-
ρειες, µε βάση το αναπτυξιακό πρόγραµµα περιφερειακού επι-
πέδου:

βα) Προτείνουν την έκδοση ΣΑΕΠ πλην των αρχικών της παρ.
1, που εγκρίνονται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ Υπουργό.

ββ) παρακολουθούν την εκτέλεση των ετήσιων Αναπτυξιακών
Προγραµµάτων Δηµοσίων Επενδύσεων Περιφερειακού Επιπέ-
δου και ανακατανέµουν, εφόσον απαιτείται, µε αποφάσεις του
Περιφερειάρχη, τις ετήσιες πιστώσεις που έχουν εγκριθεί για τις
ΣΑ, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 14,

βγ) προτείνουν οποιεσδήποτε άλλες τροποποιήσεις των ΣΑΕΠ,
πέραν της υποπερ. ββ) της παρούσας και της παρ. 3 του άρθρου
14, που εγκρίνονται από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ Υπουργό.

γ) Οι εκτιµήσεις πιστώσεων των έργων των ΣΑΕΠ εγγράφονται
στους ετήσιους προϋπολογισµούς των οικείων φορέων.

Άρθρο 13
Πίστωση και κατανοµή υπερδέσµευσης 

προϋπολογισµού Αναπτυξιακού Προγράµµατος 
Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Οι πιστώσεις του ετήσιου προϋπολογισµού ΑΠΔΕ µπορεί να
περιλαµβάνουν πρόσθετη πίστωση υπερδέσµευσης µέχρι ποσο-
στού τριάντα τοις εκατό (30%) του εγκεκριµένου προϋπολογι-
σµού.

2. Η συνολική ετήσια υποχρέωση αναλαµβάνεται για όλα τα
έργα ΑΠΔΕ, έναντι του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων,
και η προέγκριση δέσµευσης πιστώσεων σε βάρος του προϋπο-
λογισµού του επόµενου έτους.

3. Η κατανοµή της υπερδέσµευσης κάθε έτος γίνεται µε βάση
την απορρόφηση ποσοστού τουλάχιστον εβδοµήντα τοις εκατό
(70%) των συνολικών πιστώσεων του προγράµµατος ή της οµά-
δας προγραµµάτων και τις προτάσεις των παρ. 2 και 3 του άρ-
θρου 12 των φορέων χρηµατοδότησης και διαχείρισης.

4. Οι συνολικές ετήσιες δαπάνες του ΑΠΔΕ δεν υπερβαίνουν
το συνολικό άθροισµα των ποσών των φορέων που προβλέπεται
στον Προϋπολογισµό Δηµοσίων Επενδύσεων.   

Άρθρο 14
Ανακατανοµή πιστώσεων

1. Ανακατανοµή των εγκεκριµένων ετήσιων πιστώσεων του
ΑΠΔΕ µεταξύ φορέων Κεντρικής Διοίκησης της περ. στ’ της παρ.
1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014      (Α’ 143) και προγραµµάτων
ή οµάδας προγραµµάτων είναι δυνατή για την κάλυψη πραγµα-
τικών αναγκών προγραµµατισµού, εφόσον δεν υπερβαίνει τις εγ-
κεκριµένες πιστώσεις του ΑΠΔΕ, συµπεριλαµβανοµένης της
υπερδέσµευσης. 

2. Ανακατανοµή των εγκεκριµένων ετήσιων πιστώσεων µεταξύ
ΣΑ του ίδιου φορέα χρηµατοδότησης εντός:

α) του εθνικού σκέλους,
β) του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους, και
γ) του εθνικού σκέλους που χρηµατοδοτεί το Ταµείο Ανάκαµ-

ψης και Ανθεκτικότητας, είναι δυνατή, εφόσον πραγµατοποιείται
στη βάση πραγµατικών αναγκών προγραµµατισµού και δεν υπερ-
βαίνει τις εγκεκριµένες συνολικές πιστώσεις του φορέα. 

3. Ανακατανοµή των πιστώσεων µεταξύ φορέων πιστώσεων
εντός της ίδιας ΣΑ είναι δυνατή, εφόσον πραγµατοποιείται µε
απόφαση του οργάνου που εποπτεύει άµεσα τον φορέα διαχεί-
ρισης του προγράµµατος, στη βάση πραγµατικών αναγκών προ-
γραµµατισµού και δεν υπερβαίνει τις εγκεκριµένες συνολικές
πιστώσεις της ΣΑ.

4. Η ανακατανοµή των συνολικών εγκεκριµένων από τη Βουλή
ορίων πιστώσεων του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων
µεταξύ του εθνικού σκέλους ΑΠΔΕ, πλην του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας, και του συγχρηµατοδοτούµενου σκέ-
λους ΑΠΔΕ πραγµατοποιείται το τελευταίο τρίµηνο κάθε έτους,
υπό την προϋπόθεση ότι δεν επηρεάζεται η επίτευξη του συνο-
λικά προβλεπόµενου κατ’ έτος δηµοσιονοµικού αποτελέσµατος
του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων του εγκεκριµένου
ΜΠΔΣ.
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Άρθρο 15
Χρηµατοδότηση έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος 

Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Η χρηµατοδότηση των έργων, που εντάσσονται στις ΣΑ του
ΑΠΔΕ, πραγµατοποιείται µε αποφάσεις του αρµόδιου για το
ΑΠΔΕ Υπουργού, µέσω λογαριασµών δηµοσίων επενδύσεων που
τηρούνται στην Τράπεζα της Ελλάδος σε επίπεδο ΣΑ.

2. Τα αιτήµατα χρηµατοδότησης υποβάλλονται σε µηνιαία
βάση ή ανάλογα µε τις ανάγκες πληρωµών των έργων και κατό-
πιν αιτηµάτων των δικαιούχων, από τους αρµόδιους φορείς δια-
χείρισης και, εφόσον δεν υπάρχουν, από τους αρµόδιους φορείς
χρηµατοδότησης. Τα αιτήµατα του πρώτου εδαφίου συνοδεύον-
ται από κατανοµή των αιτούµενων ποσών ανά έργο και υπόλογο
διαχειριστή.

3. Τα αιτήµατα χρηµατοδότησης αξιολογούνται και εγκρίνον-
ται ολικά ή µερικά µε την απόφαση χρηµατοδότησης, λαµβανο-
µένων υπόψη των συνολικών αναγκών χρηµατοδότησης των
έργων, της έγκρισης πιστώσεων υπερδέσµευσης, καθώς και των
ορίων δαπανών κάθε έτους.

4. Με βάση τα στοιχεία της απόφασης χρηµατοδότησης, εγ-
κρίνονται οι αντίστοιχες πιστώσεις ανά έργο και διαµορφώνονται
στο e-ΠΔΕ του άρθρου 38 τα όρια ανά έργο, µέχρι τα οποία είναι
δυνατή η πληρωµή των δαπανών. 

5. Οι χρηµατοδοτήσεις των έργων δεν δύνανται να υπερβαί-
νουν τον υπόλοιπο προς ολοκλήρωση εγκεκριµένο προϋπολογι-
σµό τους. 

6. Φορείς χρηµατοδότησης ή φορείς διαχείρισης µε ικανοποι-
ητικό βαθµό απορρόφησης πόρων µπορούν να χρηµατοδοτούν-
ται κατά προτεραιότητα µε πρόσθετο όριο πιστώσεων για την
εκτέλεση του Ετήσιου Προγράµµατος ΑΠΔΕ.

7. Τα έργα ΑΠΔΕ χρηµατοδοτούνται από κεντρικούς λογαρια-
σµούς, ιδίως για τα προγράµµατα του Εταιρικού Συµφώνου για
το Πλαίσιο Ανάπτυξης, του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας και του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης.

Άρθρο 16
Κεντρικός Λογαριασµός Φυσικών Καταστροφών

Τα έργα που αφορούν σε αντιµετώπιση επιπτώσεων φυσικών
καταστροφών χρηµατοδοτούνται από διακριτό κεντρικό λογα-
ριασµό που συστήνεται προς τον σκοπό αυτόν στην Τράπεζα της
Ελλάδος. 

Άρθρο 17
Ανάκληση χρηµατοδοτήσεων

1. Κατανοµές χρηµατοδοτήσεων άνω των πενήντα χιλιάδων
(50.000) ευρώ, για τις οποίες δεν έχουν εκτελεστεί πληρωµές
εντός τεσσάρων (4) µηνών από την ηµεροµηνία εκτέλεσης της
απόφασης χρηµατοδότησης της ΣΑ από την Τράπεζα της Ελλά-
δος και την πίστωση του λογαριασµού της ΣΑ, ανακαλούνται αυ-
τοδίκαια κατά το ανεκτέλεστο ποσό τους. 

2. Μετά την ανάκληση της παρ. 1, οι φορείς µπορούν να υπο-
βάλουν νέο αίτηµα χρηµατοδότησης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΛΗΡΩΜΕΣ ΤΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ 

ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 18
Γενικές αρχές πληρωµής δαπανών Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Η πληρωµή των δαπανών του ΑΠΔΕ πραγµατοποιείται από
τους λογαριασµούς δηµοσίων επενδύσεων, που τηρούνται στην
Τράπεζα της Ελλάδος σε επίπεδο ΣΑ, και διενεργούνται από την
οικονοµική υπηρεσία του φορέα κεντρικής διοίκησης ή το νοµικό
πρόσωπο εντός Γενικής Κυβέρνησης, που έχει οριστεί υπόλογος
διαχειριστής έργου, εντός του ορίου των διαθέσιµων πιστώσεων
του έργου.

2. Τίτλο για την ανάληψη υποχρεώσεων σε βάρος του Προ-
ϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων αποτελούν οι ΣΑ που εκδί-
δονται κατ’ εφαρµογή του παρόντος.

3. Κάθε δαπάνη αποτελεί αντικείµενο εκκαθάρισης, εντολής
πληρωµής και πληρωµής.

4. Οι πληρωµές ΑΠΔΕ διακρίνονται σε:
α) άµεσες που περιλαµβάνουν τις πληρωµές του οφειλόµενου

ποσού στον τελικό αποδέκτη της πληρωµής και 
β) έµµεσες που περιλαµβάνουν τις πληρωµές του οφειλόµε-

νου ποσού σε νοµικά πρόσωπα/αποδέκτες έµµεσης πληρωµής
για την υλοποίηση συγκεκριµένου έργου ΑΠΔΕ. 

5. Ο τρόπος και το είδος πληρωµής καθορίζονται στη σύµ-
βαση, τη συµφωνία ή την πράξη χρηµατοδότησης, σύµφωνα και
µε τους ειδικούς κανόνες του κάθε προγράµµατος και Ταµείου.

Άρθρο 19
Διαδικασία πληρωµής δαπανών Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Ο αρµόδιος υπόλογος διαχειριστής έργου µεριµνά, ώστε οι
δαπάνες για την εκτέλεση της πληρωµής να συµµορφώνονται µε
τον προϋπολογισµό του ενταγµένου έργου, καθώς και µε τις
αρχές της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης.

2. Ο αρµόδιος υπόλογος διαχειριστής έχει την ευθύνη εκκα-
θάρισης της δαπάνης. Στο πλαίσιο της πράξης αυτής, ελέγχει τα
δικαιολογητικά έγγραφα που πιστοποιούν τα δικαιώµατα του δι-
καιούχου πληρωµής, σύµφωνα µε τους όρους που προβλέπονται
στη νοµική δέσµευση, καθώς και τη νοµιµότητα και κανονικότητα
της δαπάνης. 

3. Προκειµένου να καταβληθεί η δαπάνη, εκδίδεται εντολή
πληρωµής στη βάση της οποίας εκτελούνται ηλεκτρονικές πλη-
ρωµές. 

4. Η διαδικασία εκκαθάρισης, έκδοσης εντολής πληρωµής και
εκτέλεσης των ηλεκτρονικών πληρωµών πραγµατοποιούνται
µέσω του e-ΠΔΕ, σύµφωνα µε το άρθρο 38.

5. H έκδοση των Συµψηφιστικών Χρηµατικών Ενταλµάτων πλη-
ρωµών ΑΠΔΕ διενεργείται µέσω του Ολοκληρωµένου Πληροφο-
ριακού Συστήµατος Δηµοσιονοµικής Πολιτικής από τις αρµόδιες
οικονοµικές υπηρεσίες των φορέων χρηµατοδότησης της Κεν-
τρικής Διοίκησης.  

Άρθρο 20
Πληρωµή σε τελικούς αποδέκτες - Άµεση πληρωµή

1. Οι πληρωµές δαπανών ΑΠΔΕ από φορείς του δηµοσίου
τοµέα υπό την έννοια της περ. α της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143) γίνονται µε τη διαδικασία της άµεσης πλη-
ρωµής, µε καταβολή του οφειλόµενου ποσού µέσω του e-ΠΔΕ
στον τραπεζικό λογαριασµό του τελικού αποδέκτη.

2. Για την άµεση πληρωµή, η οικονοµική υπηρεσία του φορέα
της γενικής κυβέρνησης, ορίζεται από τον φορέα χρηµατοδότη-
σης ως υπόλογος διαχειριστής του έργου. Η οικονοµική υπηρε-
σία έχει την ευθύνη πραγµατοποίησης των πληρωµών µέσω της
Τράπεζας της Ελλάδος.

Άρθρο 21
Πληρωµή σε νοµικά πρόσωπα/αποδέκτες 

έµµεσης πληρωµής

1. Η έµµεση πληρωµή αφορά σε µεταφορά ποσού από λογα-
ριασµό επενδύσεων ΑΠΔΕ σε λογαριασµό νοµικού
προσώπου/αποδέκτη έµµεσης πληρωµής και αποτελεί πληρωµή
για το ΑΠΔΕ ανεξάρτητα από τις τελικές πληρωµές που εκτελεί
το νοµικό πρόσωπο σε µεταγενέστερο χρόνο.

2. Η µεταφορά ποσού σε νοµικά πρόσωπα/αποδέκτες έµµεσης
πληρωµής γίνεται για την υλοποίηση συγκεκριµένου έργου
ΑΠΔΕ και αφορά στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου εκτός
Γενικής Κυβέρνησης, που διαθέτουν τη διαχειριστική επάρκεια,
προκειµένου να πληρώσουν σε µεταγενέστερο χρόνο τους δι-
καιούχους πληρωµής. Τα νοµικά πρόσωπα/αποδέκτες έµµεσης
πληρωµής του πρώτου εδαφίου δέχονται τις έµµεσες πληρωµές
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σε διακριτό για κάθε έργο ΑΠΔΕ λογαριασµό, τον οποίο τηρούν
σε εµπορική τράπεζα ή στην Τράπεζα της Ελλάδος (εκτός λογα-
ριασµού τύπου επενδύσεων) και προβαίνουν από αυτόν στις πλη-
ρωµές των δικαιούχων πληρωµής. 

3. Νοµικό πρόσωπο του δηµόσιου τοµέα, υπό την έννοια της
περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του                    ν. 4270/2014
(Α’ 143), µπορεί να γίνει αποδέκτης έµµεσης πληρωµής για την
εκτέλεση συγκεκριµένου έργου ΑΠΔΕ µόνο κατόπιν αιτιολογη-
µένης απόφασης του φορέα χρηµατοδότησης. Στην περίπτωση
αυτή, το νοµικό πρόσωπο δέχεται τις πληρωµές ΑΠΔΕ στον µο-
ναδικό λογαριασµό επενδύσεων ΑΠΔΕ που τηρεί στην Τράπεζα
της Ελλάδος προς τον σκοπό αυτόν και από αυτόν διενεργεί στη
συνέχεια τις πληρωµές των δικαιούχων πληρωµής µέσω του e-
ΠΔΕ του άρθρου 38, επέχοντας θέση υπολόγου. Εάν ισχύει ειδι-
κότερο θεσµικό πλαίσιο που καθιστά αδύνατη την εφαρµογή της
εν λόγω διαδικασίας, ακολουθείται η διαδικασία πληρωµών της
παρ. 2. 

4. Προϋπόθεση για την έµµεση πληρωµή µε τη διαδικασία της
παρ. 2 αποτελεί η εγγραφή του δικαιούχου/φορέα υλοποίησης
στο µητρώο δικαιούχων έµµεσων πληρωµών του άρθρου 25.

5. Η έµµεση πληρωµή µπορεί να επιµερισθεί σε καταβολές. Το
ποσό της έµµεσης πληρωµής πληρώνεται είτε βάσει της συµφω-
νίας ή της πράξης χρηµατοδότησης είτε βάσει δικαιολογητικών
εγγράφων που επιτρέπουν την εξακρίβωση της συµµόρφωσης
προς τους όρους της συµφωνίας ή της πράξης χρηµατοδότησης.

6. Τόκοι που απορρέουν από ποσά που προορίζονται για έµ-
µεσες πληρωµές αποτελούν έσοδο για την πράξη που µειώνει
ισόποσα το ποσό της εθνικής χρηµατοδότησης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΕΡΓΩΝ - ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 22
Διαδικασίες ολοκλήρωσης έργων Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Η ολοκλήρωση έργων που χρηµατοδοτούνται από το ΑΠΔΕ
διαπιστώνεται µε την έκδοση απόφασης του αρµόδιου για το
ΑΠΔΕ Υπουργού, περί ολοκλήρωσης του έργου. Η απόφαση
ολοκλήρωσης από τους φορείς διαχείρισης ή χρηµατοδότησης
αποτελεί αυτοδικαίως πρόταση για την έκδοση της απόφασης
ολοκλήρωσης του έργου του πρώτου εδαφίου.

2. Αν ο φορέας διαχείρισης εκδώσει απόφαση ολοκλήρωσης
µε οικονοµικές εκκρεµότητες, µε απόφαση του αρµόδιου για το
ΑΠΔΕ Υπουργού, κατόπιν πρότασης του φορέα χρηµατοδότη-
σης, καθορίζονται:

α) το ανώτατο ποσό των οικονοµικών εκκρεµοτήτων που θα
χρηµατοδοτηθεί από το ΑΠΔΕ,

β) το χρονικό διάστηµα ολοκλήρωσης και τακτοποίησης των
οικονοµικών εκκρεµοτήτων, και 

γ) ο αρµόδιος φορέας για τη διαχείριση του έργου.
Μετά την παρέλευση της προθεσµίας που τίθεται στην ανω-

τέρω απόφαση, διαπιστώνεται η ολοκλήρωση του έργου για το
ΑΠΔΕ στο ύψος των πληρωµών του, µε απόφαση του αρµόδιου
για το ΑΠΔΕ Υπουργού και παύει η χρηµατοδότησή του.

3. Έργα για τα οποία έχουν αναληφθεί νοµικές δεσµεύσεις,
όπως σύµβαση ή άλλη ισοδύναµη πράξη, αλλά τα οποία δεν ολο-
κληρώνονται στο πλαίσιο προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται
από ενωσιακούς πόρους ή από πόρους Ταµείων, µεταφέρονται
στο εθνικό σκέλος του ΑΠΔΕ κατόπιν πρότασης του αρµόδιου
φορέα χρηµατοδότησης, µε ειδική διαδικασία πραγµατοποίησης
χρηµατοδότησης και πληρωµών, όπως ορίζεται µε την απόφαση
της παρ. 9 του άρθρου 39, έως την ένταξή τους στο Εθνικό Πρό-
γραµµα Ανάπτυξης, σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 39. 

4. Έργα για τα οποία ανακαλείται η απόφαση ένταξης από τον
φορέα διαχείρισης, απεντάσσονται από το ΑΠΔΕ µε την έκδοση
σχετικής απόφασης απένταξης από τον αρµόδιο για το ΑΠΔΕ
Υπουργό. Αν υφίστανται νοµικές δεσµεύσεις, εφαρµόζεται η
παρ. 3.

5. Μετά από την ολοκλήρωση των πληρωµών για τα ενταγµένα
έργα ΑΠΔΕ διενεργείται οικονοµική εκκαθάριση, µε ευθύνη του
αρµόδιου φορέα διαχείρισης ή χρηµατοδότησης. Τυχόν αδιά-
θετα υπόλοιπα επιστρέφονται στα έσοδα του προϋπολογισµού
δηµοσίων επενδύσεων.

Άρθρο 23
Εκκαθάριση έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος 

Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Στο τέλος κάθε ηµερολογιακού έτους, η Γενική Διεύθυνση
Δηµοσίων Επενδύσεων (ΓΔΔΕ) καταγράφει τα έργα που έχουν
ενταχθεί στο ΑΠΔΕ πέραν της τριετίας και:

α) έχουν νοµικές δεσµεύσεις µε µηδενικές πληρωµές, ή 
β) δεν έχουν νοµικές δεσµεύσεις.
2. Τα έργα που πληρούν τα κριτήρια της παρ. 1 χαρακτηρίζον-

ται ως ανενεργά. Η ΓΔΔΕ ζητά εγγράφως από τους φορείς δια-
χείρισης των έργων ή τους φορείς χρηµατοδότησης, τους
λόγους για τους οποίους τα έργα παραµένουν   ανενεργά. 

3. Οι αρµόδιοι φορείς διαχείρισης ή χρηµατοδότησης παρέ-
χουν απόψεις σχετικά µε τα θέµατα της παρ. 1 και επαναπροσ-
διορίζουν το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης των ανενεργών έργων
ή προβαίνουν στην άµεση απένταξή τους. Σε περίπτωση απέν-
ταξης, εκδίδεται απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού,
περί ολοκλήρωσης του έργου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΤΩΝ 

ΕΡΓΩΝ ΠΟΥ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΟ 
ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ - ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΚΑΙ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ 
ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 24
Υποχρέωση ταξινόµησης και κατηγοριοποίησης έργων 
Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Τα έργα που χρηµατοδοτούνται από το ΑΠΔΕ ταξινοµούνται
µε βάση οικονοµικά, λειτουργικά, διοικητικά και γεωγραφικά κρι-
τήρια ταξινόµησης, το είδος της πληρωµής (άµεση ή έµµεση),
τα απαιτούµενα στοιχεία του εκάστοτε προγράµµατος, και την
πηγή χρηµατοδότησης, κατά την ένταξή τους στο πρόγραµµα.

2. Οι φορείς διαχείρισης και οι φορείς χρηµατοδότησης ανα-
φέρουν την ταξινόµηση της παρ. 1 σε όλα τα έργα που χρηµα-
τοδοτούνται από το ΑΠΔΕ.

Άρθρο 25
Μητρώο δικαιούχων έµµεσων πληρωµών 

Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Στο ΑΠΔΕ συστήνεται µητρώο δικαιούχων έµµεσων πληρω-
µών. Υπόχρεοι εγγραφής στο µητρώο δικαιούχων έµµεσων πλη-
ρωµών ΑΠΔΕ είναι τα νοµικά πρόσωπα που χρηµατοδοτούνται
µέσω έµµεσης πληρωµής σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 2
του άρθρου 21 για την εκτέλεση συγκεκριµένου έργου, εφόσον
πληρούν κατ’ ελάχιστον τους ακόλουθους όρους:

α) προβλέπεται ως σκοπός τους, η υλοποίηση έργων που χρη-
µατοδοτούνται από το ΑΠΔΕ, 

β) προβλέπεται η σύσταση και λειτουργία, εντός του οργανι-
σµού τους, οικονοµικής υπηρεσίας για την ορθή εκτέλεση των
πληρωµών,

γ) τηρούν αναλυτικές οικονοµικές καταστάσεις από ορκωτούς
ελεγκτές, και

δ) είναι φορολογικά και ασφαλιστικά ενήµερα.
2. Η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου

Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών τηρεί  µητρώο δικαιούχων
έµµεσων πληρωµών από το ΑΠΔΕ. 

3. Οι φορείς χρηµατοδότησης ΑΠΔΕ ενηµερώνουν το µητρώο
σχετικά µε τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που λαµβάνουν
επιχορηγήσεις από αυτούς.
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Άρθρο 26
Σύσταση Μητρώου Καταγραφής και Παρακολούθησης 

Δαπανών Συντήρησης και Λειτουργίας - Λειτουργία 
και συντήρηση έργων Αναπτυξιακού Προγράµµατος 

Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Στο ΑΠΔΕ συστήνεται Μητρώο για την καταγραφή και πα-
ρακολούθηση δαπανών συντήρησης και λειτουργίας έργων σε
ορίζοντα δεκαετίας.

2. Οι φορείς διαχείρισης διασφαλίζουν ότι οι φορείς υλοποί-
ησης/δικαιούχοι ή οι φορείς λειτουργίας των έργων που περι-
λαµβάνουν επενδύσεις σε υποδοµές, διαθέτουν τους
απαραίτητους χρηµατοδοτικούς πόρους και µηχανισµούς για να
καλύψουν τα έξοδα λειτουργίας και συντήρησής τους, ώστε να
διασφαλίζεται η οικονοµική βιωσιµότητα των έργων.

3. Η απόφαση ένταξης έργου υποδοµής στο ΑΠΔΕ, µε βάση
τα στοιχεία της απόφασης ένταξης σε Πρόγραµµα, και η πράξη
ολοκλήρωσής της ορίζουν σε ορίζοντα δεκαετίας: 

α) το εκτιµώµενο κόστος συντήρησης του έργου,
β) τον κύριο του έργου,
γ) τον φορέα που είναι αρµόδιος για τη συντήρηση,
δ) τον προϋπολογισµό συντήρησης κατ’ έτος, και
ε) την πηγή χρηµατοδότησης.
Τα στοιχεία των περ. α) έως ε) καταγράφονται και παρακολου-

θούνται από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µέσω του Μητρώου της παρ. 1. 

Άρθρο 27
Παρακολούθηση της πορείας εκτέλεσης 

του Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων 
Επενδύσεων

1. Η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων (ΓΔΔΕ) παρα-
κολουθεί την πορεία εκτέλεσης του ΑΠΔΕ σε ετήσια βάση.

2. Η ΓΔΔΕ παρακολουθεί διακριτά την εξέλιξη των πράξεων
που έχουν χαρακτηριστεί στρατηγικής σηµασίας ή εµβληµατικές,
τη χρηµατοοικονοµική πρόοδό τους και διασφαλίζει την οµαλή
χρηµατοδότησή τους. 

3. Κάθε τρίµηνο, η ΓΔΔΕ διαβιβάζει προς τον αρµόδιο για το
ΑΠΔΕ Υπουργό συγκεντρωτικά αριθµητικά δεδοµένα σχετικά µε
την εκτέλεση του προϋπολογισµού του ΑΠΔΕ ανά φορέα χρηµα-
τοδότησης και πρόγραµµα ως προς τα έσοδα και ως προς τις
δαπάνες. Τα αριθµητικά δεδοµένα δηµοσιοποιούνται εντός δέκα
(10) εργάσιµων ηµερών από τη λήξη κάθε τριµήνου µέσω του δι-
κτυακού τόπου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών.

4. Για την παρακολούθηση της πορείας εκτέλεσης του ΑΠΔΕ,
η ΓΔΔΕ δύναται να ζητά αναφορές προόδου υλοποίησης έργων
από φορείς χρηµατοδότησης, προβλέψεις δαπανών και λοιπά
στοιχεία, πέραν όσων τηρούνται στο e-ΠΔΕ.

Άρθρο 28
Ετήσια έκθεση απολογισµού δηµοσίων επενδύσεων

1. Για κάθε οικονοµικό έτος, η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων
Επενδύσεων (ΓΔΔΕ) συντάσσει απολογιστική έκθεση παρακο-
λούθησης της υλοποίησης του ΑΠΔΕ.

2. Η έκθεση παραθέτει ποσοτικά και ποιοτικά στοιχεία για το
ΑΠΔΕ, ιδίως σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση που διατέθηκε,
τους φορείς χρηµατοδότησης και τα χρηµατοδοτούµενα προ-
γράµµατα και έργα, τον βαθµό απορρόφησης πόρων, τον βαθµό
επίτευξης στόχων και προτάσεις βελτίωσης της αποδοτικότητας
του ετήσιου προγράµµατος.

3. Η έκθεση υποβάλλεται από τη ΓΔΔΕ και εγκρίνεται από τον
αρµόδιο για το ΑΠΔΕ Υπουργό έως την 31η Μαρτίου του επόµε-
νου οικονοµικού έτους. Η έκθεση αναρτάται στον ιστότοπο του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

Άρθρο 29
Πενταετής αξιολόγηση του Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Κάθε πέντε (5) έτη, η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύ-
σεων αξιολογεί την υλοποίηση και τα αποτελέσµατα του ΑΠΔΕ
σε συνάρτηση µε τους στόχους που έχουν τεθεί. Η πρώτη έκ-
θεση αξιολόγησης υποβάλλεται δύο (2) έτη µετά από την έναρξη
ισχύος του παρόντος.

2. Η έκθεση αξιολόγησης περιλαµβάνει ιδίως:
α) ποσοτικά στοιχεία για το ΑΠΔΕ, όπως ποσά που έχουν δια-

τεθεί, προγράµµατα, έργα και φορείς χρηµατοδότησης, ποσο-
στά ολοκλήρωσης και αστοχίας,

β) ποιοτικά στοιχεία για το ΑΠΔΕ, όπως προγράµµατα και είδη
έργων που χρηµατοδοτήθηκαν ανά τοµείς πολιτικής, γεωγρα-
φική κατανοµή, θεµατική ταξινόµηση και επιτυχή ολοκλήρωση,

γ) αξιολόγηση της επιτυχίας του ΑΠΔΕ από τη σκοπιά της απο-
τελεσµατικότητας και της αποδοτικότητας,

δ) προτάσεις βελτίωσης της αποδοτικότητας του πενταετούς
προγράµµατος.

3. Η έκθεση αξιολόγησης κατατίθεται στη Βουλή των Ελλήνων
και αναρτάται στον ιστότοπο του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΣΟΔΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ 

ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 30
Έσοδα του Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων 

Επενδύσεων

1. ‘Έσοδα του ΑΠΔΕ αποτελούν:
α) τα έσοδα που προέρχονται από εισροές µε ενωσιακή προ-

έλευση, και
β) τα ίδια έσοδα, ιδίως αδιάθετα υπόλοιπα έργων, συνεισφο-

ρές τρίτων, αχρεωστήτως καταβληθέντα ποσά για τα οποία
έχουν εκδοθεί σχετικές αποφάσεις ανάκτησης, επιστροφές ανα-
κτήσιµου Φόρου Προστιθέµενης Αξίας και καταπτώσεις εγγυη-
τικών επιστολών.

2. Τα ίδια έσοδα της περ. β) της παρ. 1 κατατίθενται σε λογα-
ριασµούς ιδίων εσόδων του ΑΠΔΕ που τηρούνται στην Τράπεζα
της Ελλάδος µε δικαιούχο το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Αν απαιτείται η κατάθεση ιδίων εσόδων ΑΠΔΕ µέσω
αρµόδιων εισπρακτικών µηχανισµών, αυτοί τα καταγράφουν και
τα µεταφέρουν στους αντίστοιχους λογαριασµούς ιδίων εσόδων
ΑΠΔΕ.

Άρθρο 31
Παρακολούθηση των εσόδων του Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Οι αρµόδιοι φορείς για την υποβολή αιτηµάτων πληρωµής
συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ενηµερώνουν καταλλήλως και σε τακτά χρονικά διαστήµατα
τη Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων (ΔΔΕ) του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε τα αιτήµατα
πληρωµών, τις εισροές και εκτιµήσεις που αφορούν στα προ-
γράµµατα αρµοδιότητάς τους.

2. Σε µηναία βάση, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ενηµε-
ρώνει τη ΔΔΕ για τη  λογιστικοποίηση τόσο των ιδίων εσόδων
όσο και των εσόδων ΑΠΔΕ, που προέρχονται από εισροές µε
ενωσιακή προέλευση και η ΔΔΕ ενηµερώνει το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους για τις πληρωµές ανά έργο.

3. Η παρακολούθηση ιδίων εσόδων ΑΠΔΕ γίνεται µέσω λογα-
ριασµών ιδίων εσόδων ΑΠΔΕ.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΦΟΡΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ 

ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΚΑΙ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΟΥΣ

Άρθρο 32
Φορείς σχεδιασµού, διαχείρισης, εποπτείας και 
παρακολούθησης Αναπτυξιακού Προγράµµατος 

Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών σχεδιά-
ζει, συντονίζει και χρηµατοδοτεί το ΑΠΔΕ µέσω της Διεύθυνσης
Δηµοσίων Επενδύσεων της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Η Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων δύναται να λαµβά-
νει επιστηµονική και τεχνική υποστήριξη στο έργο της από τη
Μονάδα Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών Προγραµ-
µάτων (Μ.Ο.Δ.Α.Ε.).

2. Υπηρεσίες διαχείρισης, ενδιάµεσοι φορείς ή άλλοι φορείς
που εκτελούν καθήκοντα ταµείου χαρτοφυλακίου ή ειδικού τα-
µείου, έχουν αρµοδιότητα διαχείρισης εθνικών, επιχειρησιακών
ή άλλων προγραµµάτων του ΑΠΔΕ σύµφωνα µε τα ειδικότερα
Συστήµατα Διαχείρισης και Ελέγχου, που διέπουν αυτά τα προ-
γράµµατα.

3. Οι φορείς της παρ. 2 συνεργάζονται µε το Υπουργείο Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών  για τον προγραµµατισµό, την
υλοποίηση και παρακολούθηση του ΑΠΔΕ.

Άρθρο 33
Φορείς χρηµατοδότησης, υλοποίησης και λειτουργίας έργων

Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων 
Επενδύσεων

1. Οι φορείς χρηµατοδότησης, όπως προβλέπονται στην περ.
21 του άρθρου 3, λαµβάνουν πόρους από το ΑΠΔΕ και αναλαµ-
βάνουν τη χρηµατοδότηση φορέων υλοποίησης και δικαιούχων
για εγκεκριµένες δηµόσιες επενδύσεις. Ειδικώς, ως προς τις Πε-
ριφέρειες, οι κατ’ έτος εγκεκριµένες πιστώσεις εγγράφονται
στον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων του αρµόδιου για
το  ΑΠΔΕ Υπουργείου.

2. Οι φορείς χρηµατοδότησης ορίζουν τους διαχειριστές των
έργων και τους υπόλογους που αναλαµβάνουν υποχρεώσεις σε
βάρος εγκεκριµένων πιστώσεων ΣΑ του φορέα χρηµατοδότησης.

3. Οι φορείς υλοποίησης και οι δικαιούχοι αναλαµβάνουν την
υλοποίηση έργου χρηµατοδοτούµενου από το ΑΠΔΕ µε ανάθεση
σε τρίτους ή µε ίδια µέσα.

4. Οι φορείς λειτουργίας, σε περίπτωση που δεν ταυτίζονται
µε τον δικαιούχο - φορέα υλοποίησης, είναι υπεύθυνοι για τη λει-
τουργία του έργου. 

Άρθρο 34
Υπόλογοι διαχειριστές έργου Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Υπόλογοι διαχειριστές έργου για το ΑΠΔΕ είναι οι οικονοµι-
κές υπηρεσίες φορέων  του δηµόσιου τοµέα υπό την έννοια της
περ. α) της παρ. 1 της παρ. 14 του             ν. 4270/2014 (Α’ 143),
µε την επιφύλαξη της παρ. 6 του άρθρου 60 του ν. 4914/2022 (Α’
61), περί ορισµού των Ειδικών Υπηρεσιών ως διαχειριστών
έργου/υπολόγων. 

2. Οι υπόλογοι διαχειριστές έργου ορίζονται ανά έργο, µε από-
φαση των φορέων χρηµατοδότησης που αναρτάται στο Πρό-
γραµµα «Διαύγεια» και πραγµατοποιούν πληρωµές του ΑΠΔΕ.

3. Οι υπόλογοι διαχειριστές έργου ορίζουν εισηγητές εκκαθά-
ρισης δαπάνης και υπεύθυνους λογαριασµού για κάθε έργο
ΑΠΔΕ.

Άρθρο 35
Εισηγητές εκκαθάρισης και εκκαθαριστές της δαπάνης

1. Οι εισηγητές εκκαθάρισης πραγµατοποιούν τον έλεγχο νο-
µιµότητας και κανονικότητας µιας δαπάνης και εισηγούνται την

εκκαθάρισή της. Ορίζονται µε απόφαση του προϊσταµένου της
οικονοµικής υπηρεσίας του υπόλογου διαχειριστή έργου, η
οποία αναρτάται στο Πρόγραµµα «Διαύγεια».

2.  Εκκαθαριστές δαπανών είναι τα κατά περίπτωση αρµόδια
για την εκκαθάριση όργανα της οικονοµικής υπηρεσίας του υπό-
λογου διαχειριστή. Είναι οι τελικοί υπογράφοντες εντολών πλη-
ρωµών που προσδιορίζουν το δικαίωµα του δικαιούχου της
πληρωµής έναντι του Δηµοσίου. Δεν επιτρέπεται ο εκκαθαριστής
να ταυτίζεται µε τον υπεύθυνο λογαριασµού του άρθρου 36.

Άρθρο 36
Υπεύθυνοι λογαριασµού Αναπτυξιακού Προγράµµατος 

Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Οι υπεύθυνοι λογαριασµού ασκούν την ταµειακή διαχείριση
του λογαριασµού που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλάδος και
παρέχουν στα αρµόδια όργανα πληροφορίες για την κίνηση του
λογαριασµού.

2. Οι υπεύθυνοι λογαριασµού ορίζονται µε απόφαση των προ-
ϊσταµένων της οικονοµικής υπηρεσίας του υπόλογου διαχειριστή
έργου. Η απόφαση αναρτάται στο πρόγραµµα «Διαύγεια».

Άρθρο 37
Σύγκρουση συµφερόντων

1. Κάθε πρόσωπο που εµπλέκεται σε πράξη πληρωµής έργου,
ιδίως ως εισηγητής εκκαθάρισης, εκκαθαριστής και υπεύθυνος
λογαριασµού, απέχει από οποιαδήποτε ενέργεια που συνιστά
σύγκρουση συµφερόντων, όπως αυτή ορίζεται στην παρ. 3 του
άρθρου 61 του Κανονισµού (ΕΕ, Ευρατόµ) 2018/1046 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιουλίου 2018
σχετικά µε τους δηµοσιονοµικούς κανόνες που εφαρµόζονται
στον γενικό προϋπολογισµό της Ένωσης, την τροποποίηση των
κανονισµών (ΕΕ) 1296/2013, (ΕΕ) 1301/2013, (ΕΕ) 1303/2013,
(ΕΕ) 1304/2013, (ΕΕ) 1309/2013, (ΕΕ) 1316/2013, (ΕΕ) 223/2014,
(ΕΕ) 283/2014 και της απόφασης 541/2014/ΕΕ και για την κατάρ-
γηση του κανονισµού (ΕΕ, Ευρατόµ) 966/2012            (L 193). 

2. Οι οικονοµικές υπηρεσίες που διενεργούν τις πληρωµές των
δαπανών λαµβάνουν τα κατάλληλα µέτρα για την αποφυγή φαι-
νοµένων σύγκρουσης συµφερόντων και για την αντιµετώπιση κα-
ταστάσεων που µπορεί αντικειµενικά να εκληφθούν ως
σύγκρουση συµφερόντων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ

Άρθρο 38
Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα 

του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

1. Oι πράξεις που απαιτούνται για την ένταξη, χρηµατοδότηση
και υλοποίηση των έργων του ΑΠΔΕ διενεργούνται µέσω του e-
ΠΔΕ. Ειδικότερα, µέσω του e-ΠΔΕ εκτελούνται ενέργειες που
αφορούν στον προγραµµατισµό, προϋπολογισµό, κατάρτιση,
εκτέλεση, παρακολούθηση, χρηµατοδότηση του ΑΠΔΕ και στις
πληρωµές των δικαιούχων και των αναδόχων των έργων τους,
καθώς και οι σχετικές ενέργειες των εµπλεκόµενων φορέων χρη-
µατοδότησης και υλοποίησης, συµπληρωµατικά των ενεργειών
που διενεργούνται στο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα
Δηµοσιονοµικής Πολιτικής (ΟΠΣΔΠ) της Γενικής Γραµµατείας
Δηµοσιονοµικής Πολιτικής. Το e-ΠΔΕ διασφαλίζει την τήρηση
πλήρους διαδροµής ελέγχου για τις ως άνω ενέργειες.

2. Το e-ΠΔΕ διαλειτουργεί µε υψηλή διαθεσιµότητα µε τα πλη-
ροφοριακά συστήµατα διαχείρισης χρηµατοδοτούµενων έργων
από το ΑΠΔΕ, όπως τα Ολοκληρωµένα Πληροφοριακά Συστή-
µατα του Εταιρικού Συµφώνου Περιφερειακής Ανάπτυξης, του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και του Εθνικού Προ-
γράµµατος Ανάπτυξης. Το e-ΠΔΕ διαλειτουργεί µε υψηλή διαθε-
σιµότητα µε το ΟΠΣΔΠ µέχρι την έναρξη παραγωγικής
λειτουργίας του Κυβερνητικού Συστήµατος Επιχειρησιακού Σχε-
διασµού (govERP). Με την έναρξη παραγωγικής λειτουργίας του
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τελευταίου, το e-ΠΔΕ διαλειτουργεί µε υψηλή διαθεσιµότητα µε
το govERP. Το e-ΠΔΕ διαλειτουργεί και µε άλλα πληροφοριακά
συστήµατα για την παροχή πληροφοριών που σχετίζονται µε τις
ενέργειες της παρ. 1 ή για την αύξηση του επιπέδου ασφαλείας
των ενεργειών που διενεργούνται εντός του.

3. Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών διασφαλίζει την προστασία των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα που αποθηκεύονται στο e-ΠΔΕ, καθώς και
ότι η επεξεργασία και η χρήση δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα συµµορφώνονται µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016, για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την
ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση
της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία
Δεδοµένων) (L 119), και τον       ν. 4624/2019 (Α’ 137).

4. Η Διεύθυνση Δηµοσίων Επενδύσεων υποστηρίζεται για τη
λειτουργία του πληροφοριακού συστήµατος από την οµάδα
εφαρµογών της Μονάδας Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυ-
ξιακών Προγραµµάτων Α.Ε.. 

5. Το πληροφοριακό σύστηµα φιλοξενείται στις υποδοµές του
Υπολογιστικού Κέντρου της Μονάδας Οργάνωσης της Διαχείρι-
σης Αναπτυξιακών Προγραµµάτων (Μ.Ο.Δ.Α.Ε.).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 

ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 39
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού καθορί-
ζονται τα κριτήρια, τα όρια, οι διαδικασίες και οι προθεσµίες έν-
ταξης των συνεχιζόµενων έργων της υποπερ. αγ) της περ. α) της
παρ. 3 του άρθρου 4 σε τοµεακά, περιφερειακά και ειδικά προ-
γράµµατα ανάπτυξης του    ΕΠΑ.  

2. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού καθορί-
ζονται για τα συνεχιζόµενα έργα της υποπερ. αγ) της περ. α) της
παρ. 3 του άρθρου 4 και ιδίως για: α) έργα που δανειοδοτούνται
από διεθνείς οργανισµούς, β) έργα που χρηµατοδοτούν δράσεις
του αναπτυξιακού νόµου, γ) έργα που περιλαµβάνουν υποχρεώ-
σεις από δικαστικές αποφάσεις, δ) έργα που περιλαµβάνουν
υποχρεώσεις συµβάσεων παραχώρησης συγχρηµατοδοτούµε-
νων προγραµµάτων, ε) συµπληρωµατικές εργασίες που υλοποι-
ούνται µετά την περίοδο µελετών κατασκευών στο πλαίσιο
συµβάσεων παραχώρησης έργων αυτοκινητοδρόµων, που χρη-
µατοδοτούνται στην παρούσα φάση από το συγχρηµατοδοτού-
µενο σκέλος ΑΠΔΕ, καθώς και στ) απενταγµένα έργα
συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων, η διαδικασία µετάπτω-
σής τους στο εθνικό σκέλος του ΑΠΔΕ, οι υποχρεώσεις των φο-
ρέων, η δυνατότητα πραγµατοποίησης πληρωµών µέχρι την
ένταξή τους σε πρόγραµµα του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυ-
ξης (ΕΠΑ) και ρυθµίζεται κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τα ανωτέρω. 

3. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού τροπο-
ποιούνται τα στοιχεία ένταξης της παρ. 1 του άρθρου 9, εφόσον
προηγείται αντίστοιχη τροποποίηση της απόφασης ένταξης/χρη-
µατοδότησης του έργου στο οικείο πρόγραµµα.

4. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΕΣΠΑ και του    ΑΠΔΕ
Υπουργού, καθορίζονται ως προς τα έργα της παρ. 3 του άρθρου
9, τα όρια στη βάση των οποίων ο φορέας διαχείρισης του συγ-
χρηµατοδοτούµενου προγράµµατος βεβαιώνει τη διαθεσιµότητα
των πόρων του Προγράµµατος, το ποσοστό του προϋπολογι-
σµού του προς ωρίµανση έργου που δεσµεύεται στο Πρόγραµµα
για τη µελλοντική ένταξή του, καθώς και οι διαδικασίες παρακο-
λούθησης της προόδου ωρίµανσης αυτού.

5. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού δύναται
να καθορίζεται η διαδικασία ένταξης των έργων της παρ. 5 του
άρθρου 9 στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του ΠΔΕ.

6. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού προσ-
διορίζονται οι λεπτοµέρειες για τις κατηγορίες των έργων, την
εγγραφή και αναγραφή των προϋπολογισµών στη ΣΑ, τους απαι-

τούµενους ειδικούς ή άλλους όρους και κάθε άλλη διαδικασία
που αφορά στον Άξονα Μακροχρόνιων Δεσµεύσεων του άρθρου
10. 

7. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού αναλαµ-
βάνεται η συνολική ετήσια υποχρέωση της παρ. 2 του άρθρου
13 και ορίζονται: α) το ποσό της υπολειπόµενης συνολικής δα-
πάνης για την ολοκλήρωση των συνεχιζόµενων από προηγού-
µενα έτη έργων, β) οι εγκεκριµένες πιστώσεις του τρέχοντος
έτους και γ) το όριο ανάληψης υποχρεώσεων για το τρέχον έτος.
Με την απόφαση του πρώτου εδαφίου καθορίζεται η διαδικασία
διαχείρισης του ετήσιου ορίου υπερδέσµευσης πιστώσεων του
άρθρου 13. 

8. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού καθορί-
ζονται τα κριτήρια, τα όρια και οι προϋποθέσεις ανακατανοµής
πιστώσεων ΠΔΕ και µεταφοράς ορίων του ΠΔΕ, καθώς και οι λοι-
πές λεπτοµέρειες διαχείρισης των πιστώσεων του ΠΔΕ της παρ.
1 του άρθρου 14. Η ανακατανοµή της παρ. 2 του άρθρου 14 γί-
νεται µε απόφαση του οικείου Υπουργού ή του Περιφερειάρχη ή
του προβλεπόµενου οργάνου του φορέα της Γενικής Κυβέρνη-
σης ή του εξουσιοδοτηµένου από αυτόν οργάνου που έχει την
ευθύνη της ΣΑ (αρµόδιο όργανο του φορέα χρηµατοδότησης).
Η ανακατανοµή της παρ. 4 του άρθρου 14 γίνεται µε κοινή από-
φαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και του
αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού που εκδίδεται το τελευταίο τρί-
µηνο κάθε έτους, υπό την προϋπόθεση ότι δεν επηρεάζεται η
επίτευξη του συνολικά προβλεπόµενου κατ’ έτος δηµοσιονοµι-
κού αποτελέσµατος του Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύ-
σεων του εγκεκριµένου Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου
Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής.

9. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού δύναται
να καθορίζονται η διαδικασία διαµόρφωσης του ύψους της συ-
νολικής ετήσιας πίστωσης κάθε ΣΑ, σύµφωνα µε το άρθρο 12,
καθώς και ο τρόπος αποµείωσής του µε βάση τις αποφάσεις χρη-
µατοδότησης του άρθρου 15. 

10. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού
και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών συστή-
νεται ο λογαριασµός του άρθρου 16.

11. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού
και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ρυθµί-
ζονται επιµέρους ζητήµατα σχετικά µε τη διαδικασία χρηµατο-
δότησης του ΑΠΔΕ, καθώς και πραγµατοποίησης, δικαιολό-
γησης και ενταλµατοποίησης δαπανών των έργων του και, ιδίως,
καθορίζονται ο χρόνος εφαρµογής, τα είδη πληρωµών και οι δι-
καιούχοι τους, ο τρόπος εκκαθάρισης των δαπανών, η διαδικασία
ορισµού υπολόγων, τα στοιχεία των εντολών πληρωµής και τα
δικαιολογητικά αυτών και θέµατα συνεισφορών τρίτων.

12. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού
και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορί-
ζονται οι διαδικασίες χρηµατοδότησης Συλλογικής Απόφασης
(ΣΑ),  η διαδικασία πληρωµών έργων δηµοσίων επενδύσεων κατά
τη λήξη του οικονοµικού έτους, ζητήµατα λογαριασµών ΠΔΕ που
τηρούνται στην Τράπεζα της Ελλάδος και ρυθµίζεται κάθε σχε-
τικό µε τα ανωτέρω θέµα.

13. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού, δύνα-
ται να προσδιορίζονται οι κατηγορίες και η διαδικασία ταξινόµη-
σης των έργων ΑΠΔΕ του άρθρου 24.

14. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού καθο-
ρίζονται οι όροι και οι λεπτοµέρειες για τη διαχείριση και τη λει-
τουργία του Μητρώου δικαιούχων έµµεσων πληρωµών ΑΠΔΕ του
άρθρου 25.

15. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού καθο-
ρίζονται οι όροι και οι λεπτοµέρειες για τη διαχείριση και τη λει-
τουργία του Μητρώου Καταγραφής και Παρακολούθησης
Δαπανών Συντήρησης και Λειτουργίας Έργων ΑΠΔΕ του άρθρου
26.

16. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού ορίζονται
οι λεπτοµέρειες σχετικά µε την κατάργηση, τη µετονοµασία και
το άνοιγµα τραπεζικών λογαριασµών ιδίων εσόδων ΠΔΕ στην
Τράπεζα της Ελλάδας, καθώς και οι λεπτοµέρειες λειτουργίας
των λογαριασµών ιδίων εσόδων ΠΔΕ του άρθρου 30.
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17. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΑΠΔΕ Υπουργού δύνα-
ται να καθορίζονται οι όροι λειτουργίας του e-ΠΔΕ, τα στοιχεία
που καταχωρίζονται στο σύστηµα, οι ευθύνες των υπόχρεων,
καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου
38. Ειδικότερα ζητήµατα διαλειτουργικότητας του e-ΠΔΕ µε
άλλα συστήµατα ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση του αρµόδιου
για το     ΑΠΔΕ Υπουργού, του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του αρµόδιου για το εκάστοτε σύστηµα Υπουργού.

Άρθρο 40
Τελικές διατάξεις

1. Ο νόµος αξιολογείται τρία (3) έτη από την έναρξη ισχύος
του και στη συνέχεια κάθε πέντε (5) έτη.

2. Η αξιολόγηση εστιάζει ιδίως:
α) στην εφαρµογή της νοµοθεσίας, 
β) στον βαθµό επίτευξης των στόχων της, 
γ) σε καλές πρακτικές και εµπόδια που ανέκυψαν και 
δ) σε πεδία βελτίωσης και προτάσεις αλλαγών.
3. Η αξιολόγηση λαµβάνει υπόψη τις απόψεις όλων των φο-

ρέων που εµπλέκονται στην εφαρµογή του       ΑΠΔΕ, ιδίως ως
φορείς χρηµατοδότησης, υλοποίησης και εφαρµογής, καθώς και
των κοινωνικών εταίρων και της κοινωνίας των πολιτών.

4. Η αξιολόγηση της νοµοθεσίας δύναται να ανατεθεί σε εµ-
πειρογνώµονες εγνωσµένου κύρους µε εµπειρία στις δηµόσιες
επενδύσεις και στην αξιολόγηση της νοµοθεσίας.

5. Η έκθεση αξιολόγησης υποβάλλεται από τον αρµόδιο για το
ΑΠΔΕ Υπουργό στην Προεδρία της Κυβέρνησης και αναρτάται
στον ιστότοπο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών.

6. Ρυθµίσεις του παρόντος που αφορούν ζητήµατα δηµόσιου
λογιστικού εφαρµόζονται, µε την επιφύλαξη των αντίστοιχων δια-
τάξεων του ν. 4270/2014 (Α’ 143).

Άρθρο 41
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η υπ’ αρ. 134453/23.12.2015 κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού και Οικονοµικών (Β’ 2857),
περί ρυθµίσεων για τις πληρωµές των δαπανών του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων, καταργείται µε την έκδοση της προ-
βλεπόµενης στην παρ. 11 του άρθρου 39 κοινής υπουργικής
απόφασης. 

2. Η υπό στοιχεία 23979/ΔΕ264/3.6.2013 απόφαση του Υφυ-
πουργού Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων (Β’ 1367), περί ρυθµίσεων για τις ανακατανοµές
πιστώσεων των συλλογικών αποφάσεων του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων και ειδικότερων ρυθµίσεων του περιφερει-
ακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, καταργείται µε την
έκδοση της προβλεπόµενης στην παρ. 8 του άρθρου 39 υπουρ-
γικής απόφασης. 

3. Η υπό στοιχεία ΧΔ - 9035/30.7.1973 απόφαση του Υπουργού
παρά τω Πρωθυπουργώ (Β’ 999), περί γενικών διατάξεων που
αφορούν στην εκτέλεση και χρηµατοδότηση έργων και µελετών
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, καταργείται µε την
έκδοση της προβλεπόµενης στην παρ. 11 του άρθρου 39 υπουρ-
γικής απόφασης.  

4. Οι αποφάσεις ένταξης των ήδη ενταγµένων έργων του άρ-
θρου 26 αποστέλλονται εκ νέου περιλαµβάνοντας τις απαιτού-
µενες πληροφορίες.

5. Μέχρι την καθολική εφαρµογή της υποχρέωσης έκδοσης
απόφασης ένταξης ως προϋπόθεσης εγγραφής στο ΑΠΔΕ, σύµ-
φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 9, και πάντως όχι πέραν της 1ης
Ιανουαρίου 2026, η ένταξη ή η τροποποίηση των έργων γίνεται
µε πρόταση του αρµόδιου φορέα χρηµατοδότησης, µε τη διαδι-
κασία που εξειδικεύεται στις ετήσιες οδηγίες του αρµόδιου για
το ΑΠΔΕ Υπουργού.

6. Τα άρθρα 43 έως 45, σχετικά µε τα ήδη ενταγµένα έργα, για
την επιβάρυνση του εθνικού ΑΠΔΕ, εφαρµόζονται µετά την έκ-
δοση της απόφασης της παρ. 2 του άρθρου 39. 

Άρθρο 42
Καταργούµενες διατάξεις

Από τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως καταργούνται:

α) το άρθρο 2 του ν. 2212/1952 (Α’ 266), περί του τρόπου κα-
θορισµού των έργων του προγράµµατος των δηµοσίων επενδύ-
σεων,

β) το άρθρο 1 του ν.δ. 2957/1954 (Α’ 186), περί της έννοιας
των δηµοσίων επενδύσεων,

γ) οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 27Α του ν. 4314/2014      (Α’ 265),
περί χρηµατοδότησης συλλογικών αποφάσεων προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων και εντολών κατανοµής αντιστοίχως,  

δ) το άρθρο 60Α του ν. 4914/2022 (Α’ 61), περί επιτάχυνσης
της υλοποίησης έργων προς ένταξη στα συγχρηµατοδοτούµενα
από το Εταιρικό Σύµφωνο Περιφερειακής Ανάπτυξης 2021 - 2027
Προγράµµατα, και 

ε) το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 21Α του                       ν.
4914/2022 (Α’ 61), περί της προϋπόθεσης προηγούµενης σύµ-
φωνης γνώµης του αρµόδιου για το ΠΔΕ Υπουργού στα έργα
που εντάσσονται στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του ΠΔΕ
και χρηµατοδοτούνται από προγράµµατα και πρωτοβουλίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΩΝ 
ΚΑΙ ΦΟΡΕΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ 

ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Άρθρο 43
Χρηµατοδοτήσεις από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα 

Δηµοσίων Επενδύσεων - Τροποποίηση παρ. 9 
άρθρου 27 ν. 4314/2014

Στην παρ. 9 του άρθρου 27 του ν. 4314/2014 (Α’ 265), περί κα-
ταβλητέων ποσών συγχρηµατοδοτούµενων έργων επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο: αα) µετά τις
λέξεις «συµβατικών αποζηµιώσεων» διαγράφονται οι λέξεις «ή
ποσά δαπανών συµβούλων υποστήριξης», αβ) οι λέξεις «από την
ΕΕ ή τον ΕΟΧ» αντικαθίστανται από τις λέξεις «από την Ευρω-
παϊκή Ένωση», αγ) οι λέξεις «βαρύνουν είτε το εθνικό είτε το
συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«βαρύνουν το εθνικό σκέλος», β) το δεύτερο εδάφιο διαγράφε-
ται, και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής: 

«9. Ποσά καταβλητέα δυνάµει εκτελεστών δικαστικών ή διαι-
τητικών αποφάσεων ή λόγω συµβατικών αποζηµιώσεων που
αφορούν σε έργα συγχρηµατοδοτούµενα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση που είναι ή ήταν ενταγµένα στο ΠΔΕ δύναται να βαρύ-
νουν το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων.»

Άρθρο 44
Αποπληρωµή δαπανών έργων του Αναπτυξιακού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων µε δικαιούχους 
ή φορείς υλοποίησης, ανώνυµες εταιρείες του 
Δηµοσίου, εποπτευόµενες από το Υπουργείο 

Υποδοµών και Μεταφορών - Τροποποίηση άρθρου 112 ν.
4497/2017

Στο άρθρο 112 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί δαπανών για
την αποπληρωµή έργων επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «βαρύνει είτε το εθνικό είτε
το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος αυτού» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «βαρύνει το εθνικό σκέλος αυτού», β) στο δεύτερο εδά-
φιο η φράση «Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Ανάπτυξης και Υποδοµών και Μεταφορών» αντικαθίσταται από
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τη φράση «Με απόφαση του αρµόδιου για το Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων Υπουργού» και το άρθρο 112
διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 112

Η δαπάνη για την αποπληρωµή έργων µε δικαιούχους ή φο-
ρείς υλοποίησης, ανώνυµες εταιρείες του Δηµοσίου, εποπτευό-
µενες από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, τα οποία
συγχρηµατοδοτήθηκαν από την προγραµµατική περίοδο 2007 -
2013 ή παλαιότερες προγραµµατικές περιόδους και είναι ενταγ-
µένα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ανεξαρτήτως του
χρόνου υλοποίησης των έργων, δύναται να βαρύνει το εθνικό
σκέλος αυτού. Με απόφαση του αρµόδιου για το Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων Υπουργού καθορίζεται το
ύψος της προς πληρωµή δαπάνης, η διαδικασία και κάθε σχετικό
θέµα.»

Άρθρο 45
Χρηµατοδότηση από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα 

Δηµοσίων Επενδύσεων συµβάσεων παραχώρησης 
έργων αυτοκινητοδρόµων - Τροποποίηση παρ. 2 

άρθρου 113 ν. 4497/2017

Στην παρ. 2 του άρθρου 113 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί
δαπανών για την εκτέλεση συµπληρωµατικών εργασιών, οι λέξεις
«βαρύνουν και το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος» αντικαθίσταται
από τη φράση «βαρύνουν το εθνικό σκέλος», και η παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής:  

«2. Δαπάνες που απαιτούνται για την εκτέλεση συµπληρωµα-
τικών εργασιών που υλοποιούνται µετά την περίοδο µελετών -
κατασκευών, στο πλαίσιο συµβάσεων παραχώρησης έργων αυ-
τοκινητοδρόµων, που έχουν κυρωθεί µε νόµο και αφορούν σε
έργα που είχαν συγχρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ 2007-2013 και
είναι ενταγµένα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, δύναν-
ται να βαρύνουν το εθνικό σκέλος αυτού.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ 

ΕΘΝΙΚΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ - 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4635/2019

Άρθρο 46
Ορισµοί Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης - 

Τροποποίηση παρ. 8 και προσθήκη παρ. 11 στο άρθρο 119
του ν. 4635/2019

1. Στο εισαγωγικό εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 119 του ν.
4635/2019 (Α’ 167), περί ορισµών, µετά τη λέξη «Έργο» προστί-
θενται οι λέξεις «ή Πράξη», και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«8. Έργο ή Πράξη: H κατασκευή, προµήθεια, υπηρεσία, µε-
λέτη, εµπειρογνωµοσύνη, σύµβαση, κρατική ενίσχυση, αποζη-
µίωση, ενέργεια Τεχνικής Βοήθειας, χρηµατοδοτική συνεισφορά
και δράση, η οποία συµβάλλει στην επίτευξη των στόχων της
σχετικής προτεραιότητας ή των σχετικών προτεραιοτήτων.»

2. Στο άρθρο 119 του ν. 4635/2019 προστίθεται παρ. 11 ως
εξής: 

«11. Εγχειρίδιο Διαδικασιών ΣΔΕ: Το σύνολο των διαδικασιών
του ΕΠΑ, καθώς και των τυποποιηµένων εντύπων, ιδίως προ-
σκλήσεων, τεχνικών δελτίων, αποφάσεων, εκθέσεων και αναφο-
ρών, και οδηγών που εξειδικεύουν την απόφαση της παρ. Γ’ του
άρθρου 129 για την ορθή και αποτελεσµατική εφαρµογή του
ΕΠΑ, το οποίο εκδίδεται από την Υπηρεσία Συντονισµού του ΕΠΑ
και αναρτάται στην ηλεκτρονική διεύθυνση του ΕΠΑ.»

Άρθρο 47
Δαπάνες διαχείρισης - Τροποποίηση περ. στ) παρ. 3 
και αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 122 ν. 4635/2019

1. Το πρώτο εδάφιο της περ. στ) της παρ. 3 του άρθρου 122
του ν. 4635/2019 (Α’ 167), περί δαπανών διαχείρισης, αντικαθί-

σταται, και η περ. στ) διαµορφώνεται ως εξής:
«στ. Οι δαπάνες διαχείρισης και διοίκησης ανωνύµων εται-

ρειών του Δηµοσίου, φορέων του Δηµοσίου ή αναπτυξιακών ορ-
γανισµών των Ο.Τ.Α. για την υλοποίηση έργων
χρηµατοδοτούµενων από το ΕΠΑ δεν µπορεί να υπερβαίνουν το
τέσσερα τοις εκατό (4%) της συνολικής δηµόσιας δαπάνης των
έργων στα οποία αντιστοιχούν, µε την επιφύλαξη υφιστάµενων
ρυθµίσεων που ορίζουν µεγαλύτερο, αντίστοιχα, όριο. 

Με την απόφαση της παρ. Γ’  του άρθρου 129 εξειδικεύεται η
µέθοδος προσδιορισµού του ποσοστού των ανωτέρω δαπανών,
λαµβανοµένου υπόψη του προϋπολογισµού και του τύπου των
δράσεων, των δικαιολογητικών, καθώς και των καθηκόντων που
αναλαµβάνουν οι φορείς. Οι διατάξεις του παρόντος εδαφίου
ισχύουν ανεξάρτητα από το ρυθµιστικό πλαίσιο της τεχνικής βοή-
θειας κατά τα άρθρα 134 και 139 του παρόντος νόµου.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 122 του ν. 4635/2019 αντικαθίσταται
ως εξής:  

«4. Το ΕΠΑ δεν χρηµατοδοτεί πάγιες λειτουργικές ανάγκες του
δηµόσιου τοµέα της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143). Με απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ
Υπουργού καθορίζονται τα είδη των λειτουργικών δαπανών, οι
προϋποθέσεις, οι όροι και τα κριτήρια, ιδίως η ύπαρξη χρηµατο-
δότησης από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα ή η επάρκεια
ίδιων πόρων, για την κατ’ εξαίρεση χρηµατοδότηση πάγιων λει-
τουργικών δαπανών εταιρειών του δηµόσιου τοµέα της περ. α)
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014. Με απόφαση του
αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού ορίζονται οι εταιρείες του δη-
µόσιου τοµέα κατά την περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 που πληρούν τις προϋποθέσεις του προηγούµενου
εδαφίου.»

3. Η παρ. 2 εφαρµόζεται µετά τη θέση σε ισχύ της απόφασης
του δευτέρου εδαφίου αυτής.

Άρθρο 48
Διαχείριση και έλεγχος - Τροποποίηση υποπαρ. 1 και 2 

της παρ. Α’, προσθήκη υποπαρ. 4 στην παρ. Β’ και
τροποποίηση παρ. Γ’ άρθρου 129 ν. 4635/2019

1. Στην παρ. Α’ του άρθρου 129 του ν. 4635/2019      (Α’ 167),
περί διαχείρισης και ελέγχου, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στην υποπαρ.: 1, αα) στο πρώτο εδάφιο, µετά τις λέ-
ξεις «τον αρµόδιο Υπουργό,» διαγράφονται οι λέξεις «Γενικό ή
Ειδικό Γραµµατέα»,   αβ) η περ. α) αντικαθίσταται, β) στην υπο-
παρ. 2: βα) οι λέξεις «από τον αρµόδιο Γενικό ή Ειδικό Γραµµα-
τέα» αντικαθίσταται από τις λέξεις «από τον αρµόδιο Υπουργό»,
ββ) µετά τις λέξεις «του φυσικού αντικειµένου του,» προστίθενται
οι λέξεις «των παραδοτέων,» και οι υποπαρ. 1 και 2 διαµορφώ-
νονται ως εξής: 

«1. Για την ένταξη έργων προς χρηµατοδότηση από τα ΤΠΑ
και ΠΠΑ εκδίδεται πρόσκληση από τον αρµόδιο Υπουργό, ή Πε-
ριφερειάρχη, η οποία περιλαµβάνει όλα τα απαραίτητα στοιχεία
ενηµέρωσης των δυνητικών δικαιούχων σχετικά µε τις δυνατό-
τητες και τους όρους χρηµατοδότησης των έργων. Για την έν-
ταξη συγκεκριµένων έργων ή έργων στρατηγικής σηµασίας δεν
απαιτείται πρόσκληση και αρκεί η ανακοίνωση της πρόθεσης
χρηµατοδότησης προς τον φορέα υλοποίησης του συγκεκριµέ-
νου έργου.

Οι προτάσεις αξιολογούνται από την Υπηρεσία Διαχείρισης,
σύµφωνα µε τα κριτήρια επιλογής που ορίζονται στην πρό-
σκληση ή στην ανακοίνωση της πρόθεσης χρηµατοδότησης και
κατηγοριοποιούνται, κατ’ ελάχιστον, στις ακόλουθες «οµάδες
κριτηρίων», οι οποίες εξειδικεύονται στο ΣΔΕ: α) πληρότητα, σα-
φήνεια του περιεχοµένου της πρότασης, ενσωµάτωση οριζόν-
τιων πολιτικών και τήρηση του θεσµικού πλαισίου, β)
σκοπιµότητα του έργου, γ) ωριµότητα του έργου και δ) επιχει-
ρησιακή ικανότητα του δικαιούχου.

Σε ειδικές περιπτώσεις και για λόγους που τεκµηριώνονται
στην πρόσκληση, µπορεί σε αυτή να προβλέπεται η αξιολόγηση
των υποβαλλόµενων προτάσεων από την Υπηρεσία Διαχείρισης
µε τη συνδροµή αξιολογητών εγγεγραµµένων είτε σε Μητρώο
Αξιολογητών που συστήνεται, για τον σκοπό αυτόν, µε απόφαση
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του αρµόδιου Υπουργού ή Περιφερειάρχη, είτε στο Μητρώο
Αξιολογητών του Ενδιάµεσου Φορέα Επιχειρησιακών Προγραµ-
µάτων Ανταγωνιστικότητας και Επιχειρηµατικότητας        (ΕΦΕ-
ΠΑΕ) ή σε άλλο υφιστάµενο Μητρώο. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Οικονοµικών καθορί-
ζεται το ύψος της καταβαλλόµενης στους αξιολογητές αποζη-
µίωσης, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τα όρια των
παραγράφων 2 και 3 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176),
όπως αυτό τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 52 του ν.
4369/2016 (Α’ 33) και την παρ. 5 του άρθρου 35 του ν. 4484/2017
(Α’ 110).

2. Η απόφαση ένταξης των έργων στα ΤΠΑ και στα ΠΠΑ εκδί-
δεται από τον αρµόδιο Υπουργό ή Περιφερειάρχη και περιλαµ-
βάνει κατ’ ελάχιστον τον τίτλο, τον προϋπολογισµό και το
χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του έργου, συνοπτική περιγραφή
του φυσικού αντικειµένου του, των παραδοτέων, τις υποχρεώ-
σεις του δικαιούχου και άλλους ειδικούς όρους, όταν απαιτεί-
ται.»

2. Στην παρ. Β’ του άρθρου 129 του ν. 4635/2019 προστίθεται
υποπαρ. 4 ως εξής:

«4. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού και
του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται
το ύψος της καταβαλλόµενης στους ελεγκτές αποζηµίωσης, η
οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τα όρια των παρ. 2 και 3 του άρ-
θρου 21 του        ν. 4354/2015.»

3. Στην παρ. Γ’ του άρθρου 129 του ν. 4635/2019, περί έγκρι-
σης: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «του Υπουργού Ανάπτυξης
και Επενδύσεων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Υπουργού Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών», β) το δεύτερο εδάφιο καταρ-
γείται, γ) στο νέο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Οικονοµικών» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «Με κοινή απόφαση του αρµόδιου
για το ΕΠΑ Υπουργού και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών» και η παρ. Γ’ διαµορφώνεται ως εξής: 

«Γ. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών ορίζεται το Σύστηµα Διαχείρισης και Ελέγχου (ΣΔΕ) του
ΕΠΑ, στο οποίο προβλέπονται, ιδίως, η διαδικασία ενεργοποί-
ησης και υλοποίησης των προγραµµάτων και επιλογής των
έργων, οι κανόνες επιλεξιµότητας των δαπανών, το σύστηµα πα-
ρακολούθησης και αξιολόγησης, οι προϋποθέσεις χρηµατοδό-
τησης, τροποποίησης και ολοκλήρωσης των έργων, το σύστηµα
διοικητικών επαληθεύσεων, επιτόπιων επιθεωρήσεων και ελέγ-
χων, συµπεριλαµβανοµένων των ελέγχων από ορκωτούς ελεγ-
κτές ή ελεγκτικές εταιρείες, η µεθοδολογία δειγµατοληψίας,
καθώς και οι οµάδες που µπορεί να συνιστώνται µε απόφαση του
Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων για τη διενέργεια ελέγχων
σύµφωνα µε την υποπαράγραφο 2 της παραγράφου Β’ του πα-
ρόντος άρθρου. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ
Υπουργού και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών που εκδίδεται ύστερα από γνώµη της Ε.Λ.Τ.Ε., καθορίζεται
το ελεγκτικό πλαίσιο (Διεθνή Πρότυπα), βάσει του οποίου διε-
νεργούνται οι έλεγχοι από ορκωτούς ελεγκτές - λογιστές ή ελεγ-
κτικές εταιρείες σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4449/2017.»

Άρθρο 49
Κατάρτιση Ειδικών Προγραµµάτων - Τροποποίηση 

παρ. 2 και 3 άρθρου 130 ν. 4635/2019

Στις παρ. 2 και 3 του άρθρου 130 του ν. 4635/2019 (Α’ 167),
περί κατάρτισης Ειδικών Προγραµµάτων, επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 2: αα) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις
«Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού», αβ) προστίθεται τρίτο
εδάφιο, β) στην παρ. 3: βα) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών», ββ) στο δεύτερο εδάφιο µετά τη λέξη «της παρούσας» δια-
γράφεται η λέξη «παραγράφου», βγ) προστίθενται νέα εδάφια,
τρίτο και τέταρτο, βδ) στο προτελευταίο και τελευταίο εδάφιο οι
λέξεις «του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «του αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού» και

οι παρ. 2 και 3 διαµορφώνονται ως εξής: 
«2. Τα Ειδικά Προγράµµατα της παρ. 1 καταρτίζονται από τη

Δι.Δι.Ε.Π., η οποία δύναται να ορίζεται αρµόδια και για τη διαχεί-
ρισή τους. Τα Ειδικά Προγράµµατα περιλαµβάνουν συγκεκρι-
µένο προϋπολογισµό, χρονοδιάγραµµα, στόχους, καθώς και
σύστηµα διαχείρισης και εγκρίνονται µε απόφαση του αρµόδιου
για το ΕΠΑ Υπουργού. Στην απόφαση µπορεί να ορίζονται και
άλλες υπηρεσίες ή φορείς που αναλαµβάνουν, µε την κατανοµή
των αντίστοιχων πόρων, συγκεκριµένα καθήκοντα διαχείρισης.

3. Ειδικά Προγράµµατα µπορεί επίσης να καταρτίζονται και να
υποβάλλονται στη Δι.Δι.Ε.Π. του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών από Υπουργεία ή Περιφέρειες, για τα θέµατα
αρµοδιότητάς τους. Τα Ειδικά Προγράµµατα της παρούσας κατά
την υποβολή τους περιλαµβάνουν τα στοιχεία της παρ. 2, καθώς
και την προτεινόµενη Υπηρεσία Διαχείρισης. Τα Ειδικά Προγράµ-
µατα δύναται να διαρθρώνονται, εφόσον απαιτείται, σε Υποπρο-
γράµµατα, για τα οποία δύναται να ορίζεται διακριτή Υπηρεσία
Διαχείρισης. Δύναται επίσης να ορίζονται και άλλες υπηρεσίες ή
φορείς που αναλαµβάνουν, µε την κατανοµή των αντίστοιχων
πόρων, συγκεκριµένα καθήκοντα διαχείρισης. Τα Ειδικά Προ-
γράµµατα των Υπουργείων εγκρίνονται, µετά από εισήγηση της
Δι.Δι.Ε.Π., µε κοινή απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουρ-
γού και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού. Τα Ειδικά Προ-
γράµµατα των Περιφερειών εγκρίνονται, µετά από εισήγηση της
Δι.Δι.Ε.Π., µε απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού.»

Άρθρο 50
Υποστήριξη Διεύθυνσης Διαχείρισης Εθνικού 

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων - Προσθήκη παρ. 3
στο άρθρο 131 του ν. 4635/2019

Στο άρθρο 131 του ν. 4635/2019 (Α’ 167), περί Διεύθυνσης Δια-
χείρισης Εθνικού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, προ-
στίθεται παρ. 3 ως εξής: 

«3. Η Δι.Δι.Ε.Π. δύναται να λαµβάνει επιστηµονική και τεχνική
υποστήριξη στο έργο της από τη «Μ.Ο.Δ.Α.Ε.»

Άρθρο 51
Απόφαση ορισµού Υπηρεσίας Διαχείρισης - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 132 ν. 4635/2019

Στην παρ. 2 του άρθρου 132 του ν. 4635/2019 (Α’ 167), περί
απόφασης ορισµού Υπηρεσίας Διαχείρισης, επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «Υπουρ-
γού Ανάπτυξης και Επενδύσεων» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού», β) στο δεύτερο εδάφιο δια-
γράφεται η φράση «τη διαχείριση προγραµµάτων ή ταµείων απο-
θεµατικών του ΕΠΑ», και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Με απόφαση του αρµόδιου για το ΕΠΑ Υπουργού, που εκ-
δίδεται ύστερα από πρόταση του οικείου Υπουργού ή Περιφε-
ρειάρχη, µπορεί να ανακαλείται ολικά ή µερικά ή να
τροποποιείται η απόφαση ορισµού Υπηρεσίας Διαχείρισης. Με
όµοια απόφαση, η οποία περιλαµβάνει όσα αναφέρονται στην
παρ. 1, µπορεί να ορίζονται άλλες υπηρεσίες ή φορείς που ανα-
λαµβάνουν, µε την κατανοµή των αντίστοιχων πόρων, συγκεκρι-
µένα καθήκοντα διαχείρισης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ 
ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗΣ ΜΕΤΑΒΑΣΗΣ

Άρθρο 52
Διάθεση πόρων Πράσινου Ταµείου - Αντικατάσταση περ. δ)

και προσθήκη περ. η) στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν.
4936/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 4936/2022 (Α’ 105), περί διά-
θεσης του ποσοστού των εσόδων: α) η περ. δ)    αντικαθίσταται,
β) προστίθεται περ. η), και οι περ. δ) και η) διαµορφώνονται ως
εξής:

«δ) Μέρος των εσόδων διατίθεται στην Ειδική Υπηρεσία Δί-
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καιης Αναπτυξιακής Μετάβασης (ΔΑΜ) του άρθρου 3 του ν.
4872/2021 (Α’ 247), αρχής γενοµένης από το έτος 2025, για τη
χρηµατοδότηση έργων και δράσεων για την ανάπτυξη βιώσιµων
οικονοµικών δραστηριοτήτων, µε στόχο την ενίσχυση και τη στα-
διακή διαφοροποίηση των τοπικών οικονοµιών, καθώς και τη δη-
µιουργία νέων θέσεων εργασίας στις Περιφερειακές Ενότητες
Κοζάνης και Φλώρινας της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και
στον Δήµο Μεγαλόπολης της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας
της Περιφέρειας Πελοποννήσου. Με απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζεται το ποσοστό των εσό-
δων που διατίθενται στην Ειδική Υπηρεσία Δίκαιης Αναπτυξιακής
Μετάβασης (ΔΑΜ) του άρθρου 3 του ν. 4872/2021, καθώς και
κάθε άλλο θέµα για την υλοποίηση της παρούσας.

Με απόφαση του αρµόδιου για θέµατα ΔΑΜ Υπουργού, µετά
από εισήγηση της Ειδικής Υπηρεσίας ΔΑΜ του άρθρου 3 του ν.
4872/2021, καθορίζεται ο σχεδιασµός, καθώς και το πλαίσιο δια-
χείρισης του οικείου χρηµατοδοτικού προγράµµατος για τη χρη-
µατοδότηση των έργων και δράσεων για την ανάπτυξη βιώσιµων
οικονοµικών δραστηριοτήτων χαµηλού ανθρακικού και περιβαλ-
λοντικού αποτυπώµατος στις περιοχές µετάβασης, όπως αυτές
οι περιοχές αναφέρονται στα Εδαφικά Σχέδια Δίκαιης Μετάβα-
σης που συνοδεύουν το Πρόγραµµα ΕΣΠΑ - ΔΑΜ 2021 - 2027.»

«η) Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για θέµατα ΔΑΜ Υπουρ-
γού και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, τα
έσοδα της περ. δ) κατατίθενται στον λογαριασµό συνεισφορών
«2348001», που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλάδος. Τα έργα
της παρούσας εντάσσονται σε Συλλογική Απόφαση του εθνικού
σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Η χρηµα-
τοδότηση των έργων της παρούσας γίνεται κατόπιν πρότασης
του Φορέα Χρηµατοδότησης, µε εντολή της Διεύθυνσης Δηµο-
σίων Επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών προς την Τράπεζα της Ελλάδος για χρέωση του
λογαριασµού συνεισφορών «2348001» και πίστωση των αντίστοι-
χων λογαριασµών των έργων.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, του αρµόδιου για θέµατα ΑΠΔΕ και ΔΑΜ Υπουργού
και του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας οι πόροι από
την κατανοµή εσόδων από πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκποµ-
πών αερίων θερµοκηπίου για τα έτη: α) 2018 και 2019 που δεν
έχουν εκκαθαριστεί έως την 31η Δεκεµβρίου 2024, και β) 2020
έως 2024, οι οποίοι έχουν διατεθεί στο Πράσινο Ταµείο µε απο-
φάσεις του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µεταφέρον-
ται το αργότερο εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος της
παρούσας, στην αρµοδιότητα διαχείρισης της Ειδικής Υπηρεσίας
ΔΑΜ του άρθρου 3 του        ν. 4872/2021, για τη χρηµατοδότηση
έργων και δράσεων και την ανάπτυξη βιώσιµων οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων χαµηλού ανθρακικού και περιβαλλοντικού αποτυ-
πώµατος, στο πλαίσιο του οικείου χρηµατοδοτικού
προγράµµατος. Ποσό που δεν χρησιµοποιείται εντός του έτους,
µεταφέρεται για χρήση στα επόµενα έτη έως εξαντλήσεώς του.
Με την ίδια απόφαση, οι παραπάνω πόροι µεταφέρονται από τον
τακτικό προϋπολογισµό του Πράσινου Ταµείου στον προϋπολο-
γισµό δηµοσίων επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών και ρυθµίζονται η διαδικασία της
µεταφοράς, το χρονοδιάγραµµα και οι λοιπές τεχνικές λεπτοµέ-
ρειες.»

Άρθρο 53
Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Συντονισµού 

Χρηµατοδότησης της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης 
Αναπτυξιακής Μετάβασης -  Τροποποίηση παρ. 2 
και αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 6 ν. 4872/2021

Στο άρθρο 6 του ν. 4872/2021 (Α’ 247), περί των αρµοδιοτήτων
και της διάρθρωσης της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού
και Συντονισµού Χρηµατοδότησης της Ειδικής Υπηρεσίας Δί-
καιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) στην παρ. 2: αα) στην περ. στ) µετά τις λέξεις «της
υλοποίησης δράσεων ΔΑΜ,» διαγράφονται οι λέξεις «το Πράσινο
Ταµείο,», αβ) στην περ. ζ) µετά τις λέξεις «των δυνητικών δικαιού-
χων» διαγράφονται οι λέξεις «για τις δυνατότητες χρηµατοδότη-

σης έργων και επενδυτικών σχεδίων ΔΑΜ», αγ) η περ. ια) αντικα-
θίσταται, αδ) προστίθεται περ. ιβ), β) η παρ. 3 αντικαθίσταται, και
οι παρ. 2 και 3 διαµορφώνονται ως εξής:

«2. Η Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Συντονισµού
Χρηµατοδότησης συµβάλλει στη διαµόρφωση, παρακολούθηση
και αναθεώρηση των πολιτικών ΔΑΜ, καθώς και στην υποστήριξη
των φορέων που εµπλέκονται στην υλοποίηση επενδύσεων,
έργων και αναπτυξιακών σχεδίων ΔΑΜ, σε σχέση µε την εφαρ-
µογή του ευρωπαϊκού Μηχανισµού Δίκαιης Μετάβασης (Πρό-
γραµµα ΔΑΜ, Καθεστώς Δίκαιης Μετάβασης στο πλαίσιο του
«InvestEU» και Δανειακή Διευκόλυνση του Δηµόσιου Τοµέα), των
έργων που έχουν περιληφθεί στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας (ΕΣΑΑ) και σε άλλα εθνικά προγράµµατα και
συνδέονται µε τη ΔΑΜ.

Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού και
Συντονισµού Χρηµατοδότησης, µε την επιφύλαξη της παρ. 2 του
άρθρου 5, είναι οι εξής:

α) Η υλοποίηση των πολιτικών ΔΑΜ, του κεντρικού σχεδιασµού
και της αναθεώρησης του Σχεδίου Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετά-
βασης (ΣΔΑΜ),

β) η συλλογή και επεξεργασία στοιχείων από όλους τους εµ-
πλεκόµενους φορείς, η συστηµατική παρακολούθηση και αποτί-
µηση της εφαρµογής του ΣΔΑΜ και των Εδαφικών Σχεδίων
Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης (ΕΣΔΙΜ), στο πλαίσιο των δια-
θέσιµων εθνικών και ευρωπαϊκών πηγών χρηµατοδότησης, και η
προώθηση του διαλόγου σε τοπικό επίπεδο,

γ) η σύνταξη εκθέσεων για την ενηµέρωση του αρµόδιου για
θέµατα ΔΑΜ Υπουργού, των αρµόδιων συλλογικών κυβερνητικών
οργάνων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε την πρόοδο
υλοποίησης των πολιτικών ΔΑΜ,

δ) η παρακολούθηση των εξελίξεων και η εισήγηση προς τον
Διοικητή της Ειδικής Υπηρεσίας ΔΑΜ, τρόπων αντιµετώπισης των
προβληµάτων που ανακύπτουν κατά την υλοποίηση του σχεδια-
σµού ΔΑΜ, καθώς και σχετικών νοµοθετικών ρυθµίσεων,

ε) ο σχεδιασµός και η πρόταση για την αναθεώρηση των
ΕΣΔΙΜ, σε συνεργασία µε τη Διαχειριστική Αρχή    ΕΣΠΑ ΔΑΜ,

στ) η συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες και φορείς για
τον συντονισµό και την παρακολούθηση της υλοποίησης δρά-
σεων ΔΑΜ, το Καθεστώς Δίκαιης Μετάβασης, στο πλαίσιο του
«InvestEU» και της Δανειακής Διευκόλυνσης του Δηµόσιου Τοµέα
του ευρωπαϊκού Μηχανισµού Δίκαιης Μετάβασης, καθώς και το
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης,

ζ) η οργάνωση και η προώθηση συνεργασιών για την αξιοποί-
ηση πόρων από τις διαθέσιµες πηγές χρηµατοδότησης δράσεων
ΔΑΜ, καθώς και η ενηµέρωση των δυνητικών δικαιούχων,

η) η οργάνωση και παρακολούθηση της διαδικασίας χαρακτη-
ρισµού των Έργων ΔΑΜ,

θ) η οργάνωση δράσεων δηµοσιότητας, 
ι) η άσκηση αρµοδιοτήτων οικονοµικής, διοικητικής και οργα-

νωτικής διαχείρισης,
ια) ο σχεδιασµός και η διαχείριση του χρηµατοδοτικού προ-

γράµµατος που χρηµατοδοτείται µέσω του ποσοστού των εσό-
δων από τις δηµοπρατήσεις των αδιάθετων δικαιωµάτων
εκποµπών αερίου θερµοκηπίου που διατίθενται στην Ειδική Υπη-
ρεσία ΔΑΜ για τη χρηµατοδότηση έργων και δράσεων για την
ανάπτυξη βιώσιµων οικονοµικών δραστηριοτήτων χαµηλού αν-
θρακικού και περιβαλλοντικού αποτυπώµατος, µε στόχο την ενί-
σχυση και τη σταδιακή διαφοροποίηση των τοπικών οικονοµιών,
καθώς και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας στις Περιφερει-
ακές Ενότητες Κοζάνης και Φλώρινας της Περιφέρειας Δυτικής
Μακεδονίας και στον Δήµο Μεγαλόπολης της Περιφερειακής
Ενότητας Αρκαδίας της Περιφέρειας Πελοποννήσου, καθώς και
η υλοποίηση ως δικαιούχου δράσεων Τεχνικής Βοήθειας του ως
άνω χρηµατοδοτικού προγράµµατος.

ιβ) είναι δικαιούχος έργων Τεχνικής Βοήθειας από τα συγχρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα της προγραµµατικής περιόδου
2021-2027.   

3. Η Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Συντονισµού Χρη-
µατοδότησης διαρθρώνεται ως εξής:

α) Τµήµα Α. Στρατηγικού Σχεδιασµού ΔΑΜ.
β) Υποδιεύθυνση Επιχειρησιακού Σχεδιασµού ΔΑΜ και Χρηµα-
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τοδοτήσεων, στην οποία υπάγονται τα Τµήµατα:
βα) Τµήµα Β.1. Προγραµµατισµού και Αξιολόγησης.
ββ) Τµήµα Β.2. Παρακολούθησης και Διαχείρισης.
γ) Τµήµα Γ. Οικονοµικής Διαχείρισης.
δ) Τµήµα Δ. Οργανωτικής και Διοικητικής Υποστήριξης.
Με απόφαση του αρµόδιου για θέµατα ΔΑΜ Υπουργού καθο-

ρίζονται, συµπληρώνονται και εξειδικεύονται οι αρµοδιότητες
των οργανωτικών µονάδων της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδια-
σµού και Συντονισµού Χρηµατοδότησης, η κατανοµή του προ-
σωπικού, οι θέσεις ευθύνης και ρυθµίζεται κάθε άλλο
οργανωτικό θέµα της ως άνω Διεύθυνσης.»

Άρθρο 54
Στελέχωση της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης 

Αναπτυξιακής Μετάβασης - Τροποποίηση παρ. 1 
άρθρου 11 ν. 4872/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4872/2021 (Α’ 247), περί του
προσωπικού της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης      Αναπτυξιακής Με-
τάβασης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο
εδάφιο οι λέξεις «είκοσι (20)» αντικαθίσταται από τις λέξεις «εί-
κοσι τέσσερις (24)», β) στην περ. (α) ο αριθµός «16» αντικαθίστα-
ται από τον αριθµό «20», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Στην Ειδική Υπηρεσία ΔΑΜ, πλην της Διαχειριστικής Αρχής
ΕΣΠΑ - ΔΑΜ, συστήνονται είκοσι τέσσερις (24) θέσεις προσωπι-
κού Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης ή Τεχνολογικής Εκπαίδευ-
σης, οι οποίες κατανέµονται ως εξής:

(α) 20 θέσεις ΠΕ,
(β) 2 θέσεις ΤΕ,
(γ) 2 θέσεις δικηγόρων µε σχέση έµµισθης εντολής.
Τα απαιτούµενα τυπικά προσόντα για την κάλυψη των θέσεων

της παρ. 1 προβλέπονται στο π.δ. 85/2022 (Α’ 232).»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ΦΟΡΕΩΝ

Άρθρο 55
Στελέχωση των Ειδικών Υπηρεσιών του ν. 4914/2022 

και της Κεντρικής Υπηρεσίας της Μονάδας 
Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών 

Προγραµµάτων - Εξουσιοδοτική διάταξη - Προσθήκη παρ. 1α
στο άρθρο 33 του ν. 4914/2022

Στο άρθρο 33 του ν. 4914/2022 (Α’ 61), περί προσωπικού, προ-
στίθεται παρ. 1α ως εξής:

«1α. Για το σύνολο ή µέρος των θέσεων εργασίας που έχουν
εγκριθεί µε τις υπ’ αρ. 50/2021 και 31/2022 Πράξεις Υπουργικού
Συµβουλίου, για τις ανάγκες στελέχωσης των Ειδικών Υπηρεσιών
που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος και της Κεν-
τρικής Υπηρεσίας της, η ΜΟΔ Α.Ε. δύναται να προσλάβει νέο
προσωπικό από τους επιτυχόντες του πανελλήνιου γραπτού δια-
γωνισµού της προκήρυξης 2Γ/2022 του Ανώτατου Συµβουλίου
Επιλογής Προσωπικού, δυνάµει του άρθρου 8 του   ν. 4765/2021
(A’ 6). Με κοινή απόφαση του εποπτεύοντος τη ΜΟΔ Α.Ε. Υπουρ-
γού και του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από γνώµη του Ανώ-
τατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού, εξειδικεύονται οι όροι
και οι ειδικότερες προϋποθέσεις της στελέχωσης κατά την ανω-
τέρω διαδικασία και ρυθµίζεται κάθε ζήτηµα για την εφαρµογή
της παρούσας.»

Άρθρο 56
Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία των 

αναπτυξιακών προγραµµάτων  - 
Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 36 ν. 4914/2022

Στην παρ. 9 του άρθρου 36 του ν. 4914/2022 (Α’ 61), περί εν-
τάξεως πράξεων στα Προγράµµατα, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) οι λέξεις «το δέκα τοις
εκατό (10%)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «το πέντε τοις εκατό

(5%)», αβ) οι λέξεις «το είκοσι τοις εκατό (20%)» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «το δέκα τοις εκατό (10%)», β) στο δεύτερο εδάφιο
οι λέξεις «Ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών», και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Υπερδεσµεύσεις για πληρωµές από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων (ΠΔΕ) για την κάλυψη επιλέξιµων δαπανών δεν
πρέπει να υπερβαίνουν το πέντε τοις εκατό (5%) της µέγιστης
συνεισφοράς της δηµόσιας δαπάνης που ορίζεται στην απόφαση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µε την οποία εγκρίνεται το Πρό-
γραµµα και το δέκα τοις εκατό (10%) της µέγιστης συνεισφοράς
της δηµόσιας δαπάνης που προβλέπεται σε κάθε άξονα προτε-
ραιότητας του Προγράµµατος. Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών µπορεί να αποφασίσει αύξηση των πρόσθετων
δεσµεύσεων πάνω από αυτό το όριο, εάν είναι απαραίτητη για
πλήρη χρήση της ενωσιακής συνδροµής και εάν δεν προκαλεί
κίνδυνο πρόσθετων δαπανών για την κάλυψη επιλέξιµων δαπα-
νών που προβλέπονται στο ΠΔΕ.»

Άρθρο 57
Ειδικές ρυθµίσεις για την Ελληνική Αναπτυξιακή 

Τράπεζα

1. Η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα Ανώνυµη Εταιρεία εξαι-
ρείται από την υποχρέωση προσκόµισης αποδεικτικού ενηµερό-
τητας του άρθρου 12 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν.
5104/2024, Α’ 58) για την είσπραξη χρηµάτων από το Δηµόσιο
στο πλαίσιο των δραστηριοτήτων της, ιδίως δε της διαχείρισης
και υλοποίησης προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται από το
ΕΣΠΑ 2021 - 2027, από τον τακτικό προϋπολογισµό, το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, από ενωσιακά και διακρατικά
Προγράµµατα διεθνών πολυµερών οργανισµών ή άλλα παρεµ-
φερή προγράµµατα ή προγράµµατα ενωσιακών και διεθνών χρη-
µατοδοτικών οργανισµών και αναπτυξιακών τραπεζών. 

2. Κάθε χρηµατικό ποσόν που προέρχεται από πόρους προ-
γραµµάτων της παρ. 1 είναι ακατάσχετο και ανεκχώρητο στα
χέρια του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου, είτε φυσικού είτε
νοµικού προσώπου κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδι-
κής διάταξης, δεν δεσµεύεται για οποιαδήποτε αιτία και δεν συµ-
ψηφίζεται µε οποιαδήποτε εν γένει απαίτηση τρίτου, είτε του
ιδιωτικού είτε του δηµοσίου τοµέα, ακόµα δε και εάν έχει τυχόν
βεβαιωθεί στην αρµόδια φορολογική αρχή.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 58
Μεταβατικές διατάξεις

Το σύνολο των αποδοχών που καταβλήθηκαν στους υπηρε-
τούντες στη Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Συντονι-
σµού Χρηµατοδότησης της Ειδικής Υπηρεσίας ΔΑΜ του άρθρου
6 του ν. 4872/2021 (Α’ 247), από την 22η Δεκεµβρίου 2023, µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος θεωρείται νοµίµως καταβλη-
θέν.

Άρθρο 59
Καταργούµενες διατάξεις

Από τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως καταργούνται: 

α) η περ. δ) της παρ. Α2 του άρθρου 25 του                      ν.
3468/2006 (Α’ 129), περί του τρόπου διαχείρισης των εσόδων που
προέρχονται από τις δηµοπρατήσεις των αδιάθετων δικαιωµά-
των εκποµπών αερίων θερµοκηπίου και 

β) η παρ. 3β του άρθρου 6 του ν. 3889/2010 (Α’ 182), περί της
χρηµατοδότησης βιώσιµων οικονοµικών δραστηριοτήτων χαµη-
λού ανθρακικού και περιβαλλοντικού αποτυπώµατος στις περιο-
χές µετάβασης, όπως αυτές οι περιοχές αναφέρονται στα
Εδαφικά Σχέδια Δίκαιης Μετάβασης, που συνοδεύουν το Πρό-
γραµµα ΕΣΠΑ - ΔΑΜ 2021.
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ΜΕΡΟΣ Δ’
ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 60
Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός 

οικονοµικού έτους 2024

Οι πιστώσεις του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων οι-
κονοµικού έτους 2024 του ειδικού φορέα 1024-208-0000000 αυ-
ξάνονται κατά εξακόσια εκατοµµύρια (600.000.000) ευρώ ως
προς το εθνικό σκέλος και κατά τριακόσια εκατοµµύρια
(300.000.000) ευρώ ως προς το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος.
Οι εν λόγω πιστώσεις εγγράφονται υπό τον Αναλυτικό Λογαρια-
σµό Εξόδων 2910601001 «Πιστώσεις για δαπάνες εφαρµογής
δράσεων προγραµµάτων» του ως άνω ειδικού φορέα.

Άρθρο 61
Δαπάνες των υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής 

Οικονοµίας και Οικονοµικών που συστήνονται 
µε το π.δ. 50/2024

Οι δαπάνες των υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών που συστήνονται µε τις παρ. 1 και 2 του
άρθρου 1, καθώς και µε την παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ.
50/2024 (Α’ 138), εξακολουθούν να βαρύνουν µέχρι την 31η Δε-
κεµβρίου 2024 τις πιστώσεις των υπηρεσιών του ιδίου Υπουρ-
γείου που καταργούνται µε την παρ. 3 του άρθρου 1 και µε την
παρ. 2 του άρθρου 2 του π.δ. 50/2024.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 62
Ζητήµατα φορολόγησης πλοίων - Τροποποίηση περ. στ παρ. 2

άρθρου 12 ν. 27/1975, περ. α και υποπερ. v) 
περ. στ παρ. 1 άρθρου 44 ν. 4111/2013

1. Στον πίνακα της περ. στ της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν.
27/1975 (Α’ 77), περί υπολογισµού φόρου πλοίων δεύτερης κα-
τηγορίας, για την κατηγορία ολικού µήκους σε µέτρα µέχρι και
επτά (7) ορίζεται συντελεστής φόρου 0, και η περ. στ διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«στ. Για τα ιδιωτικά πλοία αναψυχής, ανάλογα µε το µήκος
τους ως εξής:

Ολικό µήκος σε µέτρα Συντελεστής φόρου
µέχρι και 7 0
7,01 έως 12 1
άνω των 12 5 »
2. Η παρ. 1 ισχύει από το φορολογικό έτος 2023 και εφεξής.

Αν ο φόρος αυτός δεν καταβλήθηκε για τα φορολογικά έτη 2020,
2021 και 2022, δεν αναζητείται, και αν καταβλήθηκε, επιστρέφε-
ται, κατόπιν αίτησης του φορολογούµενου. 

3. Στην περ. α και στο πρώτο εδάφιο της υποπερ. v) της περ.
β της παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4111/2013 (Α’ 18), περί επιβο-
λής φόρου πολυτελούς διαβίωσης, οι λέξεις «άνω των πέντε (5)
µέτρων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «άνω των επτά (7) µέ-
τρων», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1.α. Επιβάλλεται φόρος πολυτελούς διαβίωσης στα ποσά της
ετήσιας αντικειµενικής δαπάνης που προκύπτουν από την κυριό-
τητα ή κατοχή επιβατικών αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης µεγά-
λου κυβισµού, αεροσκαφών, ελικοπτέρων και ανεµοπτέρων,
δεξαµενών κολύµβησης, καθώς και σκαφών αναψυχής ιδιωτικής
χρήσης άνω των επτά (7) µέτρων, όπως αυτά προκύπτουν από
τις δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος και τα λοιπά επιπλέον
στοιχεία που έχει στη διάθεση της η ΓΓΠΣ.

β. Ο φόρος αυτής της παραγράφου που επιβάλλεται στα ποσά
της ετήσιας αντικειµενικής δαπάνης της προηγούµενης υποπα-
ραγράφου, υπολογίζεται αναλυτικά ως εξής:

i) Για επιβατικά αυτοκίνητα από χίλια εννιακόσια είκοσι εννέα
(1.929) κυβικά εκατοστά έως δυόµιση χιλιάδες (2.500) κυβικά, ο
φόρος ισούται µε το γινόµενο του ποσού της ετήσιας αντικειµε-

νικής δαπάνης επί συντελεστή πέντε τοις εκατό (5%).
ii) Για επιβατικά αυτοκίνητα από δυόµιση χιλιάδες (2.500) κυ-

βικά εκατοστά και άνω, ο φόρος ισούται µε το γινόµενο του
ποσού της ετήσιας αντικειµενικής δαπάνης επί συντελεστή δε-
κατρία τοις εκατό (13%).

Από την επιβολή του φόρου πολυτελούς διαβίωσης εξαιρούν-
ται τα επιβατικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης µε παλαιότητα άνω
των δέκα (10) ετών από το έτος πρώτης κυκλοφορίας τους στην
Ελλάδα, ή σε χώρα της              Ε.Ε./    ΕΟΧ, καθώς και τα επιβα-
τικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης αναπήρων, τα οποία απαλλάσ-
σονται από τα τέλη κυκλοφορίας.

Επιπλέον, από το φορολογικό έτος 2019 και εξής, εξαιρούνται
από την επιβολή του φόρου πολυτελούς διαβίωσης και τα επιβα-
τικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης πολυτέκνων µε τέσσερα (4)
τουλάχιστον εξαρτώµενα τέκνα κατά την έννοια της περ. β’ της
παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4172/2013.

iii) Για αεροσκάφη, ελικόπτερα και ανεµόπτερα, ο φόρος ισού-
ται µε το γινόµενο του ποσού της ετήσιας αντικειµενικής δαπά-
νης επί συντελεστή δεκατρία τοις εκατό (13%).

iν) Για δεξαµενές κολύµβησης, εσωτερικές και εξωτερικές, ο
φόρος ισούται µε το γινόµενο του ποσού της ετήσιας αντικειµε-
νικής δαπάνης επί συντελεστή δεκατρία τοις εκατό (13%).

v) Για τα σκάφη αναψυχής ιδιωτικής χρήσης άνω των επτά (7)
µέτρων, ο φόρος ισούται µε το γινόµενο του ποσού της ετήσιας
αντικειµενικής δαπάνης του σκάφους επί συντελεστή δεκατρία
τοις εκατό (13%). Δεν λαµβάνεται υπόψη η δαπάνη για την
αµοιβή του πληρώµατος. Από τον φόρο της περίπτωσης v) εξαι-
ρούνται τα ιστιοφόρα σκάφη και πλοία αναψυχής που έχουν κα-
τασκευαστεί ή κατασκευάζονται στην Ελλάδα εξ ολοκλήρου από
ξύλο, τύπον τρεχαντήρι, βαρκαλάς, πέραµα, τσερνίκι, λίµπερτυ,
τα οποία προέρχονται από ελληνική ναυτική παράδοση.

γ. Ο φόρος πολυτελούς διαβίωσης βεβαιώνεται µε βάση τις
δηλώσεις που υποβάλλονται και εµφανίζεται στο εκκαθαριστικό
σηµείωµα υπολογισµού του φόρου εισοδήµατος κάθε οικονοµι-
κού έτους. Βεβαιώνεται επίσης µε φύλλα ελέγχου, εφόσον αυτά
έχουν οριστικοποιηθεί µε διοικητική επίλυση της διαφοράς ή
λόγω µη άσκησης ή εκπρόθεσµης άσκησης προσφυγής και µε
οριστικές αποφάσεις διοικητικών δικαστηρίων ή πρακτικών δικα-
στικού συµβιβασµού. Για την καταβολή του ποσού του φόρου
της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται οι διατάξεις περί κα-
ταβολής του φόρου εισοδήµατος για τα φυσικά πρόσωπα.

Ειδικά για το οικονοµικό έτος 2013, εκδίδεται ξεχωριστό εκκα-
θαριστικό σηµείωµα από αυτό του υπολογισµού του φόρου ει-
σοδήµατος.

δ. Η προθεσµία άσκησης της προσφυγής ή υποβολής αίτησης
για διοικητική επίλυση της διαφοράς, καθώς και η άσκηση της
προσφυγής ενώπιον του αρµόδιου διοικητικού πρωτοδικείου, δεν
αναστέλλουν τη βεβαίωση και την είσπραξη της οφειλής που
προκύπτει από την εφαρµογή των διατάξεων των περιπτώσεων
α’, β’ και γ’ του παρόντος.

ε. Με αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών µπορεί να καθορίζονται τυχόν απαιτούµενες πρόσθετες
λεπτοµέρειες και θέµατα της διαδικασίας εφαρµογής των διατά-
ξεων του φόρου πολυτελούς διαβίωσης.

στ. Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου έχουν εφαρµογή
για τα εισοδήµατα που δηλώνονται µε τις φορολογικές δηλώσεις
οικονοµικού έτους 2013 και µετά.».

4. Η παρ. 3 ισχύει από το φορολογικό έτος 2024 και εφεξής.

Άρθρο 63
Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία των 

αναπτυξιακών προγραµµάτων - Τροποποίηση περ. α) παρ. 1
και προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 34, 

τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 35 ν. 4914/2022

1. Στο εισαγωγικό εδάφιο της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου
34 του ν. 4914/2022 (Α’ 61), περί κατανοµής των αρµοδιοτήτων
των Ειδικών Υπηρεσιών, µετά τις λέξεις «Ειδικών Υπηρεσιών της
παρ. 1» προστίθενται οι λέξεις «και µε την επιφύλαξη της παρ.
6», και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής: 

«α) Στις αρµοδιότητες του άµεσα εποπτεύοντος οργάνου των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21339



Ειδικών Υπηρεσιών της παρ. 1 και µε την επιφύλαξη της παρ. 6,
περιλαµβάνονται, ιδίως, οι εξής:».

2. Στο άρθρο 34 του ν. 4914/2022 προστίθεται παρ. 6 ως εξής: 
«6. Ειδικά οι αρµοδιότητες των στοιχείων iii) και iv) της υποπερ.

αα) της περ. α) της παρ. 1 των Ειδικών Υπηρεσιών που ασκούν
καθήκοντα Διαχειριστικής Αρχής ή Ενδιάµεσου Φορέα στα Προ-
γράµµατα των υποπερ. αα), αβ), αδ), αε) και αστ) της περ. α) και
της περ. β) της παρ. 2 και της παρ. 4 του άρθρου 3 ασκούνται
από τον αρµόδιο για θέµατα ΕΣΠΑ Υπουργό, κατόπιν σχετικής
εισήγησης του ιεραρχικά αρµόδιου οργάνου.»

3. Στην παρ. 5 του άρθρου 35 του ν. 4914/2022, περί της εξει-
δίκευσης, µετά από τις λέξεις «αρµόδιο όργανο που την επο-
πτεύει» προστίθενται οι λέξεις «και µε την επιφύλαξη της παρ. 6
του άρθρου 34», και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η Διαχειριστική Αρχή του Προγράµµατος εισηγείται στο
αρµόδιο όργανο που την εποπτεύει και µε την επιφύλαξη της
παρ. 6 του άρθρου 34 την έγκριση της εξειδίκευσης του Προ-
γράµµατος και του προγραµµατισµού των προσκλήσεων, πριν
τη δηµοσίευσή του κατά την παρ. 4, και µέχρι τα όρια που καθο-
ρίζονται στην παρ. 9 του άρθρου 36.»

Άρθρο 64
Προσωπικό Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού Ταµείου 
Ανάκαµψης - Τροποποίηση άρθρου 278 ν. 4738/2020

Στο άρθρο 278 του ν. 4738/2020 (Α’ 207) περί του προσωπικού
της Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού Ταµείου Ανάκαµψης επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η παρ. 1 αντικαθίστναται,
β) στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 3 οι λέξεις «µία φορά για ίσο
χρονικό διάστηµα κατ’ ανώτατο όριο» αντικαθίσταται από τις λέ-
ξεις «µία ή περισσότερες φορές για ίσο χρονικό διάστηµα», γ)
στο πρώτο εδάφιο της παρ. 6 η λέξη «οργανικές» διαγράφεται,
δ) µετά την παρ. 6 προστίθεται παρ. 6Α, και το άρθρο 278 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 278
Προσωπικό Ειδικής Υπηρεσίας

1. Στην Ειδική Υπηρεσία συστήνονται ενενήντα πέντε (95) θέ-
σεις προσωπικού, οι οποίες κατανέµονται ως εξής: 

α) ογδόντα πέντε (85) θέσεις εκπαιδευτικής κατηγορίας Πανε-
πιστηµιακής Εκπαίδευσης, 

β) πέντε (5) θέσεις εκπαιδευτικής κατηγορίας Τεχνολογικής
Εκπαίδευσης, 

γ) δύο (2) θέσεις εκπαιδευτικής κατηγορίας Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης, 

δ) τρεις (3) θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή. 
Με απόφαση του αρµόδιου για την Ειδική Υπηρεσία Υπουρ-

γού, ύστερα από εισήγηση του Διοικητή της, οι θέσεις των ανω-
τέρω εκπαιδευτικών κατηγοριών κατανέµονται σε κλάδους και
ειδικότητες του π.δ. 85/2022          (Α’ 232), στις οποίες περιλαµ-
βάνονται τουλάχιστον σαράντα (40) θέσεις κλάδου Πανεπιστη-
µιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ) διοικητικού - οικονοµικού, δεκαέξι (16)
θέσεις κλάδου ΠΕ µηχανικών, τέσσερις (4) θέσεις κλάδου ΠΕ
πληροφορικής, τρεις (3) θέσεις κλάδου Τεχνολογικής Εκπαίδευ-
σης (TE) διοικητικού-λογιστικού, δύο (2) θέσεις κλάδου TE πλη-
ροφορικής και δύο (2) θέσεις κατηγορίας Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης (ΔΕ) του κλάδου ΔΕ διοικητικού λογιστικού.

2. Τα απαιτούµενα προσόντα για την κάλυψη των θέσεων της
παρ. 1, µε την εξαίρεση της περ. δ) αυτής, είναι τα οριζόµενα
στο π.δ. 85/2022. Kατ’ ελάχιστον απαιτούνται επαγγελµατική εµ-
πειρία στην Ελλάδα ή στην αλλοδαπή και πολύ καλή γνώση αγ-
γλικών, καθώς και στις περ. α) και δ) της παρ. 1 υψηλού επιπέδου
επιστηµονική συγκρότηση.

3. Οι θέσεις προσωπικού της παρ. 1, µε την εξαίρεση της περ.
δ) αυτής, καλύπτονται τουλάχιστον κατά τα δύο τρίτα µε απο-
σπάσεις µονίµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων Ιδιωτικού Δικαίου Αο-
ρίστου Χρόνου που απασχολούνται στους Φορείς Γενικής
Κυβέρνησης του Μητρώου Φορέων της Γενικής Κυβέρνησης της
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ), κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής ή ειδικής διάταξης µε εξαίρεση το άρθρο 35 του ν.

4873/2021 (Α’ 248), την παρ. 1 του άρθρου 177 του ν. 4876/2021
(Α’ 251) και το άρθρο 68 του ν. 4954/2022 (Α’ 136). Η απόσπαση
του προσωπικού διενεργείται µε απόφαση του αρµοδίου οργά-
νου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, χωρίς
να απαιτείται απόφαση ή σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων Υπηρε-
σιακών Συµβουλίων ή του αρµοδίου οργάνου διοίκησης του
φορέα προέλευσης, κατόπιν αίτησης των ενδιαφεροµένων υπαλ-
λήλων, ύστερα από δηµόσια πρόσκληση που εκδίδει ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κατόπιν εισήγησης του Δι-
οικητή. Εάν ο επιλεγείς υπάλληλος υπηρετεί µε απόσπαση σε
άλλη υπηρεσία, µε την έκδοση της απόφασης απόσπασης στην
Ειδική Υπηρεσία αίρεται αυτοδικαίως η απόσπασή του στην προ-
ηγούµενη υπηρεσία. Η απόσπαση γίνεται ύστερα από αξιολό-
γηση των υποψηφίων από τον Διοικητή και εισήγησή του στο
αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, για τρία (3) έτη µε δυνατότητα παράτασης µία ή περισ-
σότερες φορές για ίσο χρονικό διάστηµα. Ο χρόνος υπηρεσίας
των αποσπασµένων λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής υπηρε-
σίας στην οργανική τους θέση για θέµατα βαθµολογικής και µι-
σθολογικής εξέλιξης, καθώς και για κάθε άλλη συνέπεια. Οι
αποδοχές των αποσπασµένων βαρύνουν τον προϋπολογισµό της
Ειδικής Υπηρεσίας.

4. Οι θέσεις προσωπικού της παρ. 1, εκτός της περ. δ) αυτής,
µε την επιφύλαξη της παρ. 3, καλύπτονται και µε προσλήψεις
προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου διάρκειας έως τριών (3) ετών, δυνάµενη να παραταθεί
µία φορά για ίσο χρονικό διάστηµα κατ’ ανώτατο όριο. Η πλή-
ρωση των θέσεων της παρούσας διενεργείται µε απόφαση του
αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και ύστερα από σχετική προκήρυξη, η οποία συντάσ-
σεται µετά από εισήγηση του Διοικητή, η οποία περιλαµβάνει:

α) την περιγραφή του αντικειµένου των προς κάλυψη θέσεων,
β) τα κριτήρια της παρ. 2, κατά περίπτωση,
γ) τα περαιτέρω προσόντα που δύναται να προβλεφθούν για

την κάλυψη των θέσεων,
δ) τη διαδικασία επιλογής των υπαλλήλων (περιλαµβανοµένης

της δυνατότητας συνέντευξης). Η προκήρυξη της πρόσληψης
προσωπικού µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου κατά τα οριζόµενα στην παρούσα πραγµατοποιείται
υπό την εποπτεία του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσω-
πικού (Α.Σ.Ε.Π.), κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην ίδια.

5. Η λήξη της πρόσληψης ή της απόσπασης του προσωπικού
της παρ. 1 µπορεί να γίνει οποτεδήποτε µε µόνη πράξη του αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, κατόπιν ειδικώς αιτιολογηµένης εισήγησης του
Διοικητή. Το προσωπικό της παρ. 1 υπάγεται στο Πειθαρχικό και
Υπηρεσιακό Συµβούλιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών.

6. Οι θέσεις που συστήνονται µε το παρόν καταργούνται την
31η.3.2027. Οµοίως, παύουν την 31η.3.2027 και οι ενεργές κατά
το χρονικό αυτό σηµείο αποσπάσεις και συµβάσεις προσωπικού.

6Α. Με απόφαση του αρµόδιου Υπουργού, το προσωπικό που
απασχολείται στην Ειδική Υπηρεσία δύναται  να µετατάσσεται ή
να µεταφέρεται, κατά περίπτωση  στο Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, κατά την ηµεροµηνία που προβλέπεται
στην παρ. 4 του άρθρου 271 του ν. 4738/2020 (Α’207), εφόσον
υποβάλλουν πριν από την ηµεροµηνία αυτή σχετική αίτηση, κατά
παρέκκλιση του ν. 4440/2016 (Α’ 224) και οποιασδήποτε άλλης
ειδικής ή γενικής διάταξης.

Το προσωπικό του προηγούµενου εδαφίου µετατάσσεται ή
µεταφέρεται, κατά περίπτωση, σε κενή οργανική θέση κλάδου
της ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας, µε τον βαθµό και το µισθολο-
γικό καθεστώς που το διέπει, την ίδια σχέση εργασίας και µε δια-
τήρηση τυχόν προσωπικής διαφοράς της παρ. 1 του άρθρου 27
του ν. 4354/2015, που ελάµβανε προ της µετάταξης. 

Εάν η απόσπαση λήξει πριν από τη δηµοσίευση της πράξης
µετάταξης, παρατείνεται αυτοδικαίως µέχρι την έκδοση της πρά-
ξης µετάταξης. Οι υπάλληλοι που δεν υποβάλλουν αίτηση ή δεν
επιλεγούν προς µετάταξη επιστρέφουν στην υπηρεσία, στην
οποία ανήκει η οργανική τους θέση µετά τη λήξη της απόσπα-
σης. 
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Αν δεν υφίσταται κενή οργανική θέση ιδιωτικού δικαίου στο
Υπουργείο, είναι δυνατή η µετάταξη ή µεταφορά, κατά περί-
πτωση, προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου σε συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις ιδιωτικού
δικαίου, µε παράλληλη δέσµευση κενών οργανικών θέσεων δη-
µοσίου δικαίου, για όσο χρόνο υφίστανται οι προσωποπαγείς θέ-
σεις.

7. Για το προσωπικό της Ειδικής Υπηρεσίας, το οποίο µετέχει
σε Οµάδες Ελέγχου για τη διενέργεια διοικητικών ή επιτόπιων
επαληθεύσεων και διερεύνησης καταγγελιών, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στην παρ. 4 του άρθρου 7 και στην παρ. 5 του άρ-
θρου 8 της υπό στοιχεία 119126 ΕΞ 2021/29.9.2021 υπουργικής
απόφασης, όπως εκάστοτε ισχύει, εφαρµόζεται αναλογικά η
παρ. 9 του άρθρου 18 του ν. 4914/2022 (Α’ 61).»

Άρθρο 65
Απόσπαση υπαλλήλων της Μονάδας Οργάνωσης 

της Διαχείρισης των Αναπτυξιακών Προγραµµάτων 
Ανώνυµη Εταιρεία στη Γενική Γραµµατεία Ιδιωτικών 

Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης

1. Με κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων του Υπουργείων
Ανάπτυξης και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δύναται να
αποσπάται προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου της Μονάδας Οργάνωσης της Διαχείρισης των
Αναπτυξιακών Προγραµµάτων Ανώνυµη Εταιρεία (ΜΟΔ Α.Ε.) στη
Γενική Γραµµατεία Ιδιωτικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, προς κάλυψη των υπηρεσιακών αναγκών διαχείρισης
προγραµµάτων κρατικών ενισχύσεων δυνάµενων να συγχρηµα-
τοδοτηθούν. Η απόσπαση έχει διάρκεια τρία (3) έτη, µε δυνατό-
τητα ανανέωσης έως τρία (3) ακόµα έτη και γίνεται κατά
παρέκκλιση των διατάξεων του   ν. 4440/2016 (Α’224), περί ενι-
αίου συστήµατος κινητικότητας, ύστερα από αίτηση του ενδια-
φεροµένου και της υπηρεσίας υποδοχής, η οποία υποβάλλεται
προς το Διοικητικό Συµβούλιο της ΜΟΔ Α.Ε. για τη σύµφωνη
γνώµη του. Αν απαιτείται άρση υφιστάµενης απόσπασης, αυτή
περιλαµβάνεται στην απόφαση απόσπασης του πρώτου εδαφίου. 

2. Στους υπαλλήλους της παρ. 1, το σύνολο των αποδοχών κα-
ταβάλλεται από το Υπουργείο Ανάπτυξης ως φορέα υποδοχής.

Άρθρο 66
Ολοκλήρωση της ηλεκτρικής διασύνδεσης 

Κύπρου - Κρήτης

1. Η ΑΔΜΗΕ Α.Ε., ως φορέας υλοποίησης του Έργου Κοινού
Ενδιαφέροντος 2.6.2 του οικείου καταλόγου βάσει του Ευρωπαϊ-
κού Κανονισµού (ΕΕ) 869/2022 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 30ής Μαΐου 2022 σχετικά µε τις κατευ-
θυντήριες γραµµές για τις διευρωπαϊκές ενεργειακές υποδοµές,
την τροποποίηση των Κανονισµών (ΕΚ) 715/2009, (ΕΕ) 2019/942
και (ΕΕ) 2019/943 και των Οδηγιών 2009/73/ΕΚ και (ΕΕ) 2019/944
και την κατάργηση του Κανονισµού (ΕΕ) 347/2013 (L 152), που
αφορά στην ηλεκτρική διασύνδεση Κύπρου - Κρήτης για την Ελ-
λάδα και την Ευρωπαϊκή Ένωση, προβαίνει στις καταβολές που
απαιτούνται για τη συνέχιση των εργασιών στο πλαίσιο των κα-
τασκευαστικών συµβάσεων που έχει συνάψει, µέχρι του ποσού
των είκοσι έξι εκατοµµυρίων οκτακοσίων χιλιάδων (26.800.000)
ευρώ, παράλληλα µε τη διαδικασία έκδοσης των αποφάσεων των
οικείων ρυθµιστικών αρχών Ελλάδας και Κύπρου για τον καθο-
ρισµό του ρυθµιζόµενου εσόδου του έργου για το 2025 και βάσει
του υφιστάµενου κατά τη θέση σε ισχύ του παρόντος ρυθµιστι-
κού πλαισίου.

2. Αν το έργο της παρ. 1 καθυστερήσει ή µαταιωθεί εξαιτίας
εξωτερικών παραγόντων εκτός του ελέγχου, της ευθύνης και της
υπαιτιότητας του φορέα υλοποίησης και των συµβαλλόµενων µε
αυτόν προµηθευτών και αναδόχων, ο φορέας υλοποίησης ανα-
κτά, µέσω του Κρατικού Προϋπολογισµού, ποσοστό δεκατρία
τοις εκατό (13%) του συνόλου των πραγµατοποιηθεισών και µη
ανακτηθεισών επενδυτικών και λειτουργικών δαπανών, ώστε,
αθροιστικά µε το ποσοστό που ανακτάται αντιστοίχως σύµφωνα
µε την υπό στοιχεία Ε-159/2024 απόφαση της Ρυθµιστικής Αρχής

Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων (ΡΑΑΕΥ) «Μεθοδολογία Υπο-
λογισµού του Επιτρεπόµενου και Απαιτούµενου Εσόδου της
ΑΔΜΗΕ Α.Ε. για το Έργο Κοινού Ενδιαφέροντος ΕΚΕ 2.6.2 «Ηλε-
κτρική Διασύνδεση Κύπρου (Κοφινού) και Ελλάδας (Κορακιά-
Κρήτη)», κατά το µέρος που επιµερίζεται στην Ελλάδα» (Β’ 3751),
το ποσό που ανακτά από τις δύο ως άνω πηγές να ανέρχεται σε
ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) επί του συνόλου των ως άνω
δαπανών. 

Οι δαπάνες αυτές ανακτώνται, προσαυξανόµενες κατ’ έτος,
µέχρι την πλήρη ανάκτησή τους, κατά ποσοστό ίσο µε το αντί-
στοιχα εφαρµοζόµενο από τη ΡΑΑΕΥ µέσο σταθµισµένο κόστος
κεφαλαίου που καθορίζεται µε τις οικείες αποφάσεις της ΡΑΑΕΥ,
οι οποίες εκδίδονται στο πλαίσιο εφαρµογής της υπό στοιχεία Ε-
159/2024 απόφασής της, όπως αυτή εκάστοτε ισχύει. 

Η ανάκτηση ποσών από τον Κρατικό Προϋπολογισµό σύµφωνα
µε την παρούσα, τελεί υπό την προϋπόθεση της τροποποίησης
της Κοινής Απόφασης Διασυνοριακού Διαµοιρασµού του Κό-
στους του Έργου των εν λόγω Ρυθµιστικών Αρχών Ελλάδας και
Κύπρου (CBCA), ώστε να περιλαµβάνει όρο για τον ισοµερή δια-
µοιρασµό των προς ανάκτηση ποσών που αφορούν στις ειδικές
περιπτώσεις του πρώτου εδαφίου µεταξύ Ελλάδας και Κύπρου,
σύµφωνα µε τα ανωτέρω. 

Με κοινή απόφαση των ρυθµιστικών Αρχών Ελλάδας (ΡΑΑΕΥ)
και Κύπρου (ΡΑΕΚ), στη βάση σχετικής εισήγησης του φορέα
υλοποίησης, εντός έξι (6) µηνών από την υποβολή της εισήγη-
σης, διαπιστώνεται η συνδροµή των προϋποθέσεων του παρόν-
τος και αναγνωρίζονται οι εν λόγω επενδυτικές και λειτουργικές
δαπάνες. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κατόπιν σχετικής
εισήγησης της ΡΑΑΕΥ, εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή της
εισήγησης, καθορίζονται το συνολικό ποσό ανάκτησης που αντι-
στοιχεί στο διαφέρον ποσοστό που ορίζεται στην παρ. 2, ο χρό-
νος ανάκτησής του και η κατ’ έτος κατανοµή του, ο καθορισµός
του ετήσιου προς απόδοση από τον Κρατικό Προϋπολογισµό
ποσού µε βάση και τις προσαυξήσεις της παρ. 2, καθώς και κάθε
ειδικότερο θέµα που αφορά στην εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου. Η εισήγηση της ΡΑΑΕΥ υποβάλλεται εντός ενός (1) µηνός
από την κοινή απόφαση των ρυθµιστικών αρχών του τρίτου εδα-
φίου της παρ. 2 που διαπιστώνει τη συνδροµή των ανωτέρω προ-
ϋποθέσεων.

4. Οι παρ. 2 και 3 ισχύουν από την έκδοση της διαπιστωτικής
πράξης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας περί της
τροποποίησης της CBCA, σύµφωνα µε το σηµείο Γ του από
20.9.2024 Πλαισίου Κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής Κυβέρ-
νησης και της Κυπριακής Δηµοκρατίας.

Άρθρο 67
Εµβολιασµός κατά της γρίπης του ενήλικου πληθυσµού -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 8 ν. 5063/2023

Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 5063/2023 (Α’ 184), περί εµ-
βολιασµού κατά της γρίπης του ενήλικου πληθυσµού, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «κατά την περίοδο
2023-2024» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «κατά την εµβολιαστική
περίοδο κάθε έτους», β) οι λέξεις «το συµβατικό τετραδύναµο
αδρανοποιηµένο εµβόλιο κατά της γρίπης (κατηγορίας QIVe και
QIVc)» αντικαθίστανται µε τη φράση «το εµβόλιο κατά της γρί-
πης, το οποίο προσδιορίζεται κάθε έτος µε σχετική εγκύκλιο του
Υπουργείου Υγείας µετά από εισήγηση της Εθνικής Επιτροπής
Εµβολιασµών», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στο πλαίσιο της υλοποίησης του Εθνικού Προγράµµατος
Εµβολιασµών Ενηλίκων κατά της γρίπης, κατά την εµβολιαστική
περίοδο κάθε έτους, το εµβόλιο κατά της γρίπης, το οποίο προσ-
διορίζεται κάθε έτος µε σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου Υγείας
µετά από εισήγηση της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών, απο-
ζηµιώνεται εξ ολοκλήρου από τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής
Υπηρεσιών Υγείας και τα άλλα ασφαλιστικά ταµεία, χωρίς την
ανάγκη προσκόµισης ιατρικής συνταγής.»
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Άρθρο 68
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την προστασία 

της δηµόσιας υγείας

1.α) Η ισχύς των ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας
υγείας, η οποία παρατάθηκε µε την περ. α) της παρ. 1 του άρ-
θρου 63 του ν. 5116/2024 (Α’ 100) έως την 30ή.9.2024, παρατεί-
νεται, από τη λήξη της, έως την 31η.12.2024.

β) Η ισχύς του άρθρου 169 του ν. 4876/2021 (Α’ 51), περί ερ-
γασίας καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων στις Διοι-
κήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών και στην Κεντρική
Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, η οποία παρατάθηκε έως και
την 30ή.9.2024 µε την περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 63 του ν.
5116/2024, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.12.2024.

γ) Η ισχύς του άρθρου 205 του ν. 4820/2021 (Α’ 130), περί της
υποχρέωσης επίδειξης πιστοποιητικού ή βεβαίωσης εµβολια-
σµού ή νόσησης από τους εργαζόµενους στον δηµόσιο ή ιδιω-
τικό τοµέα, η οποία παρατάθηκε, δυνάµει της περ. γ) της παρ. 1
του άρθρου 63 του                  ν. 5116/2024, έως την 30ή.9.2024,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.12.2024, και για τους
εργαζόµενους σε κλειστές δοµές κοινωνικής φροντίδας για ηλι-
κιωµένους, χρονίως πάσχοντες και άτοµα µε αναπηρία.

δ) Η ισχύς του άρθρου 46 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), ως προς
τον υποχρεωτικό διαγνωστικό έλεγχο για τον κορωνοϊό COVID-
19, η οποία παρατάθηκε δυνάµει της   περ. δ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 63 του ν. 5116/2024, έως την 30ή.9.2024, παρατείνεται, από
τη λήξη της, έως την 31η.12.2024, και για τους εργαζόµενους σε
κλειστές δοµές κοινωνικής φροντίδας για ηλικιωµένους, χρονίως
πάσχοντες και άτοµα µε αναπηρία.

ε) Οι αποφάσεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση της παρ.
1 του άρθρου τρίτου του ν. 4889/2022 (Α’ 21), περί της δυνατό-
τητας διάθεσης άνευ αντιτίµου στο Δηµόσιο, εγκαταστάσεων,
θαλάµων, κλινών νοσηλείας, κλινών αυξηµένης φροντίδας και εν-
τατικής θεραπείας των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του Νο-
σηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.),
η ισχύς της οποίας παρατείνεται µε την περ. α) της παρούσας,
δύνανται να ισχύουν από την 1η.10.2024, εφόσον εκδίδονται
εντός αποκλειστικής προθεσµίας πέντε (5) εργάσιµων ηµερών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

στ) Η ισχύς της περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 3 του     ν.
4498/2017 (Α’ 172), περί της δυνατότητας υπέρβασης της σα-
ρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των ιατρών
των νοσοκοµείων και µονάδων Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η οποία παρατάθηκε µε την
περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 5116/2024, έως την
30ή.9.2024, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2024.

ζ) Η ισχύς της παρ. 1Α του άρθρου τεσσαρακοστού τέταρτου
της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, που κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της παρά-
τασης ισχύος των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου
προσωπικού των Κινητών Οµάδων Υγείας (Κ.ΟΜ.Υ.) Ειδικού Σκο-
πού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας, όπως παρατά-
θηκε µε την περ. ζ) της παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 5116/2024,
έως την 30ή.9.2024, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η.3.2025.

η) Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας του προσωπικού µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου που απα-
σχολείται στις δοµές ψυχικής υγείας µε φορείς λειτουργίας νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου εποπτευόµενα από το
Υπουργείο Υγείας και οι οποίες αφορούν σε δράσεις που συνε-
χίζονται από την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο ΕΣΠΑ
2014-2020 στην προγραµµατική περίοδο ΕΣΠΑ 2021-2027, η
συγχρηµατοδότηση των οποίων ολοκληρώθηκε από το Ευρω-
παϊκό Κοινωνικό Ταµείο, παρατείνεται από τη λήξη τους και µετά
την ολοκλήρωση της συγχρηµατοδότησης των ως άνω δράσεων.
Η διάρκεια της παράτασης των συµβάσεων της παρούσας δεν
µπορεί να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες. 

Οι δαπάνες για τη µισθοδοσία του προσωπικού των εν λόγω

δοµών ψυχικής υγείας καλύπτονται από πιστώσεις του τακτικού
προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας.

θ) Η καταληκτική προθεσµία που ορίζεται στις περ. α) και β)
της παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 5129/2024 (Α’124), περί µεταφο-
ράς στις Διοικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών του προσω-
πικού των δοµών παροχής υπηρεσιών ψυχικής υγείας του
Εθνικού Συστήµατος  Υγείας που εντάσσονται στο Εθνικό Δίκτυο
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και στις περ. α) και β) της παρ. 2 του
άρθρου 30, περί µεταφοράς προσωπικού στον Εθνικό Οργανι-
σµό Πρόληψης και Αντιµετώπισης  Εξαρτήσεων, του ιδίου νόµου,
παρατείνεται, από τη λήξη της µέχρι την 1η.11.2024.

ι) Η ισχύς της παρ. 5 του άρθρου 66 του ν. 5079/2023 (Α’215),
µε την οποία τροποποιήθηκε η καταληκτική ηµεροµηνία του χρο-
νικού διαστήµατος εφαρµογής του πρώτου εδαφίου της παρ. 1
και του δεύτερου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου πρώτου της
από 5.7.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 132), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 5046/2023 (Α’ 137), περί
ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενί-
σχυσης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των
δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων
Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερειακών Ιατρείων των νη-
σιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας, παρατείνεται από τη
λήξη της έως την 31η.3.2025.

ια) Η διάρκεια της απόσπασης των υπαλλήλων, µόνιµων και µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, οι οποίοι
υπηρετούν στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, κατ’
εφαρµογή του άρθρου 9 του ν. 4440/2016 (Α’ 224), η οποία πα-
ρατάθηκε δυνάµει του άρθρου 43 του ν. 5102/2024 (Α’ 55), δύ-
ναται, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Υγείας που εκδίδεται µετά από αίτηση των ενδιαφερόµενων
υπαλλήλων, να παραταθεί από τη λήξη της και έως την
31η.3.2025, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί
αποσπάσεων. 

ιβ) Οι συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου, που
έχουν συναφθεί από το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο
Ιωαννίνων κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν.
4613/2019 (Α’ 78) και παρατάθηκαν µε το άρθρο 17 του ν.
5057/2023 (Α’ 164) παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη τους
και για ένα (1) έτος.

2. Η παράταση των συµβάσεων της παρ. 1 δεν µεταβάλλει τον
χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθη-
καν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές, ούτε εµπίπτει στους
περιορισµούς των άρθρων 5 και 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

3. Το τρίτο εδάφιο του άρθρου 91 του ν. 4850/2021   (Α’ 208),
περί της δαπάνης που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων
88, 89 και 90 του ιδίου νόµου, τροποποιείται ως προς την κατα-
ληκτική ηµεροµηνία και το άρθρο 91 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 91
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή 

των άρθρων 88, 89 και 90

Η δαπάνη που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων 88,
περί τροποποίησης των παρ. 1 και 4 του           άρθρου 29 του ν.
4816/2021 (Α’ 118), 89, περί τροποποίησης της παρ. 1 του άρ-
θρου πεντηκοστού πρώτου του                      ν. 4839/2021 (Α’ 181),
και 90 του παρόντος, περί αποζηµίωσης των πρόσθετων ενεργών
εφηµεριών για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο του 2021, δεν
δύναται να υπερβαίνει το ποσό των δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000) ευρώ. Η κατανοµή του ποσού του πρώτου εδαφίου
για τις ανάγκες εφαρµογής των επιµέρους άρθρων κατά το ανω-
τέρω χρονικό διάστηµα, ο ειδικότερος προσδιορισµός των δι-
καιούχων, η διαδικασία και ο έλεγχος της διάθεσής του, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Υγείας και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών. Με όµοια απόφαση προσδιορίζεται το ύψος της δαπάνης
και ρυθµίζονται τα ζητήµατα του προηγούµενου εδαφίου για το
χρονικό διάστηµα από 1ης.1.2022 έως τις 31.12.2024.»
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Άρθρο 69
Μεταβατικές ρυθµίσεις αναφορικά µε συµβάσεις 

που συνήφθησαν από το πρώην Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων

1. Συµβάσεις υπηρεσιών, καθώς και συµφωνίες πλαίσιο, οι
οποίες έχουν συναφθεί από το πρώην Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων πριν από την 27η Ιουνίου 2023, όπως
τροποποιήθηκαν και ισχύουν, συνεχίζουν να εκτελούνται και να
βαρύνουν τις πιστώσεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του π.δ. 77/2023 (Α’ 130), µέχρι την
ολοκλήρωση, παραλαβή και την πλήρη εκκαθάριση και εξόφληση
των σχετικών δαπανών τους και όχι πέραν της 31ης.12.2027. Το
παρόν καταλαµβάνει οποιαδήποτε τροποποίηση των συµβάσεων
και συµφωνιών του πρώτου εδαφίου, συµπεριλαµβανοµένης και
της ενεργοποίησης του δικαιώµατος προαίρεσης, τις εκτελεστι-
κές συµβάσεις που συνάπτονται εφεξής από το Υπουργείο Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης βάσει των συµφωνιών πλαίσιο
που είχαν συναφθεί πριν από την 27η Ιουνίου 2023, καθώς και
τις υποχρεώσεις πληρωµής δαπανών για τα τέλη λειτουργίας του
ενιαίου αριθµού 1555 του άρθρου 78 του ν. 4915/2022 (Α’ 63),
σύµφωνα µε τους όρους που καθορίζονται στην υπ’ αρ.
20941/28.2.2023 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων «Καθορισµός τελών λει-
τουργίας του ενιαίου αριθµού 1555» (Β’ 1299).

2. Η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών (ΓΔΟΥ) του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης είναι αρµόδια,
σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), για τη δηµο-
σιονοµική διαχείριση, τον έλεγχο, την εκκαθάριση και εξόφληση
των σχετικών δαπανών, καθώς και την υποβολή προτάσεων χρη-
µατοδότησης, ανακατανοµής πιστώσεων, έκδοσης αποφάσεων
εντολής κατανοµής και εντολής πληρωµής του προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων. 

3. Τα καθήκοντα του διατάκτη του άρθρου 65 του           ν.
4270/2014 των σχετικών πιστώσεων του Προϋπολογισµού Δηµο-
σίων Επενδύσεων της παρ. 1, καθώς και τα καθήκοντα του απο-
φαινόµενου οργάνου της παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 4622/2019
(Α’ 133) ασκούνται από τα όργανα του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, σύµφωνα µε τους όρους που καθορίζον-
ται στην υπ’ αρ. 112875/2023 απόφαση του Υπουργού Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης (Β’ 7605), περί καθορισµού δαπανών
για τις οποίες ορίζει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης διατάκτη τον ίδιο ή άλλο όργανο, ορισµού αποφαινόµενου
οργάνου, καθορισµού διαχειριστή έργου/υπολόγου για πληρω-
µές δαπανών ΠΔΕ, καθορισµού υπηρεσιών που ασκούν διοικη-
τική υποστήριξη για θέµατα διατάκτη για το Υπουργείο
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Για τις συµβάσεις της παρ.
1 που συνάπτονται εφεξής ή τις τροποποιήσεις εκτελούµενων
συµβάσεων, οι οποίες περιλαµβάνουν υπηρεσίες προς το Υπουρ-
γείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, ζητείται η γνώµη του
Υπουργού Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας.

4. Τα καθήκοντα του φορέα υλοποίησης των έργων και συµ-
βάσεων της παρ. 1, που χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας (ΤΑΑ) ή το Τοµεακό Πρόγραµµα
Ανάπτυξης, ασκούνται από τη Διεύθυνση Προµηθειών και Μέρι-
µνας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, τα
δε καθήκοντα παρακολούθησης των έργων του ΤΑΑ και έκδοσης
σύµφωνης γνώµης για τη χρηµατοδότηση ή πληρωµή τους,
ασκούνται από την Ειδική Υπηρεσία ΕΣΠΑ του Υπουργείου Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Η υπηρεσία του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης που ασκεί καθήκοντα δι-
καιούχου για τις συµβάσεις της παρ. 1 που συγχρηµατοδοτούν-
ται από το ΕΣΠΑ καθορίζεται στην οικεία απόφασης ένταξης. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης δύναται να ορίζονται, στα όργανα παρακολούθησης της
εκτέλεσης και της διοίκησης των συµβάσεων της παρ. 1, εκπρό-
σωποι των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και των εποπτευόµενων φο-
ρέων τους.

Άρθρο 70
Παράταση προθεσµίας ως προς εκκρεµείς διαδικασίες 

ειδικής διαχείρισης - Τροποποίηση παρ. 1Α άρθρου 76 ν.
4307/2014

Στην παρ. 1Α του άρθρου 76 του ν. 4307/2014             (Α’ 246),
επέρχονται οι ακόλουθες  τροποποιήσεις: α)  οι λέξεις «αν τελούν
ήδη σε παράταση» αντικαθίστανται από τις λέξεις «αν τελούν σε
παράταση την 30ή Ιουνίου 2024», β) η ηµεροµηνία «30ής Ιουνίου
2024» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «30ής Ιουνίου 2025»
και η παρ. 1Α διαµορφώνεται ως εξής:

«1Α. Οι διαδικασίες ειδικής διαχείρισης του τέταρτου εδαφίου
της παρ. 1, αν τελούν σε παράταση την 30ή Ιουνίου 2024 και εκ-
κρεµεί η διανοµή του προϊόντος ρευστοποίησης στους πιστωτές,
παρατείνονται αυτοδικαίως έως την ολοκλήρωση της διανοµής
του προϊόντος ρευστοποίησης, και πάντως όχι πέραν της 30ής
Ιουνίου 2025.»

Άρθρο 71
Πίστωση µεριδίου Ελληνικού Δηµοσίου λόγω 

αναχρηµατοδότησης έργου για παροχές προς τους χρήστες
του τµήµατος Μαλιακός-Κλειδί του 

Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα-Αθήνα-Θεσσαλονίκη-Εύζωνοι

1. Ποσό δεκαπέντε εκατοµµυρίων οκτακοσίων είκοσι µία χιλιά-
δων και εκατόν πενήντα πέντε (15.821.155) ευρώ, το οποίο συνι-
στά το µερίδιο του Ελληνικού Δηµοσίου, λόγω
αναχρηµατοδότησης έργου, σύµφωνα µε το άρθρο 5.3.2.2 της
από 8 Ιουλίου 2024 «Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων της
Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής,
Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης
του τµήµατος Μαλιακός-Κλειδί του Αυτοκινητόδροµου Πάτρα-
Αθήνα-Θεσσαλονίκη-Εύζωνοι (ΠΑΘΕ)», όπως κυρώθηκε και απέ-
κτησε ισχύ νόµου µε το άρθρο πρώτο του               ν. 5125/2024
(Α’ 114), το οποίο έχει κατατεθεί από τον παραχωρησιούχο στον
υπ’ αρ. 200548 τραπεζικό λογαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου
µε ΙΒΑΝ: GR9001000230000000000200548 και τίτλο: «Λοιπά
έσοδα Τακτικού Προϋπολογισµού» που τηρείται στην Τράπεζα
της Ελλάδος και εγγράφεται ως έσοδο στον Τακτικό Κρατικό
Προϋπολογισµό, διατίθεται εγγραφόµενο καθ’ ύψος στον προ-
ϋπολογισµό έτους 2024 του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών σύµφωνα µε το άρθρο 74 του ν. 4270/2014. Σε περίπτωση
αδιάθετου υπολοίπου πιστώσεων στο επόµενο οικονοµικό έτος,
επαναδιατίθεται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών από το αποθεµατικό του άρθρου 59 του
ν. 4270/2014.

2. Το ποσό της παρ. 1 χρησιµοποιείται, µέχρι εξαντλήσεώς
του, σε άµεσες και έµµεσες οικονοµικές παροχές προς τους χρή-
στες του τµήµατος Μαλιακός-Κλειδί του αυτοκινητοδρόµου Πα-
τρών-Αθηνών-Θεσσαλονίκης-Ευζώνων για το διάστηµα από
1.10.2024 έως και 31.12.2025.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, ο τρόπος και η διαδικασία
καταβολής και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
των ανωτέρω, ιδίως τον καθορισµό και την εξειδίκευση των πα-
ροχών κατά ποσό, είδος, δικαιούχους.

Άρθρο 72
Μεταβατικές διατάξεις για την εφαρµογή του νέου
δικαστικού χάρτη - Κατάργηση παρ. 4 άρθρου 51 
ν. 5134/2024 και τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 

ν. 5108/2024

1. Η παρ. 4 του άρθρου 51 του ν. 5134/2024 (Α’ 146), περί µε-
ταβατικής διάταξης, καταργείται. 

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 5108/2024 (Α’ 65), περί
µεταβατικών διατάξεων, προστίθενται οι λέξεις: α) «και το άρθρο
740» και β) «και κάθε ειδικότερη διάταξη νόµου για υποθέσεις
που µέχρι τη 15η.9.2024 υπάγονταν στην καθ’ ύλη αρµοδιότητα
του ειρηνοδικείου και δικάζονται κατά τη διαδικασία της εκού-
σιας δικαιοδοσίας ή κατά τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21343



τρων,» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:
«1. Έως τη 15η.9.2026, η καθ’ ύλη αρµοδιότητα των περιφε-

ρειακών εδρών των πρωτοδικείων Αθηνών και Πειραιώς καθορί-
ζεται σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 14, το άρθρο 15, τις
παρ. 2 και 3 του άρθρου 683, το άρθρο 733, το άρθρο 740 του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985, Α’ 182) και κάθε ει-
δικότερη διάταξη νόµου για υποθέσεις που µέχρι τη 15η.9.2024
υπάγονταν στην καθ’ ύλην αρµοδιότητα του ειρηνοδικείου και δι-
κάζονται κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας ή κατά
τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων, όπως ισχύουν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος.»

3. H ισχύς της παρ. 2 αρχίζει από 16.9.2024.

ΜΕΡΟΣ  ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 73
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, υπό την επιφύλαξη των παρ. 2
έως 5.

2. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 8, της παρ. 3 του άρθρου
10, της παρ. 4 του άρθρου 14 και του άρθρου 16 αρχίζει από την
1η Ιανουαρίου 2025.

3. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 12, των παρ. 1, 4 και 7 του
άρθρου 15, της παρ. 3 του άρθρου 21, των άρθρων 22 και 23 του
άρθρου 25 και της παρ. 1 του άρθρου 26 αρχίζει από την 1η Ια-
νουαρίου 2026.

4. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 26 αρχίζει έξι (6) µήνες µετά
τη δηµοσίευση του παρόντος. 

5. Η ισχύς του άρθρου 61 αρχίζει από την έναρξη ισχύος του
π.δ. 50/2024 (Α’ 138).

Αθήνα,..........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση κατά πλειοψηφία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν αναρτηθεί ηλεκτρονικά

στη διαδικτυακή ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλήνων, όπως και
διανεµηθεί στα Τµήµατα Έκδοσης Πρακτικών και Εντύπων, απ’
όπου µπορείτε να τα αναζητήσετε, τα Πρακτικά των συνεδριά-
σεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Πέµπτης 25 Απριλίου
2024, της Παρασκευής 26 Απριλίου 2024, της Μεγάλης Δευτέ-
ρας 29 Απριλίου 2024, της Μεγάλης Τρίτης 30 Απριλίου 2024,
της Μεγάλης Τετάρτης 1ης Μαΐου 2024, της Τετάρτης 15 Μαΐου
2024, της Παρασκευής 17 Μαΐου 2024, της Δευτέρας 20 Μαΐου
2024 και της Τετάρτης 22 Μαΐου 2024 και ερωτάται το Σώµα εάν
τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Πέµ-
πτης 25 Απριλίου 2024, της Παρασκευής 26 Απριλίου 2024, της
Μεγάλης Δευτέρας 29 Απριλίου 2024, της Μεγάλης Τρίτης 30
Απριλίου 2024, της Μεγάλης Τετάρτης 1ης Μαΐου 2024, της Τε-
τάρτης 15 Μαΐου 2024, της Παρασκευής 17 Μαΐου 2024, της
Δευτέρας 20 Μαΐου 2024 και της Τετάρτης 22 Μαΐου 2024 επι-
κυρώθηκαν κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.35’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 27 Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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